
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ
1. Επικύρωση Πρακτικών, σελ. 6659
2.  Άδεια απουσίας του Βουλευτή κ. Κ. Ζουράρη, σελ. 6568
3. Ανακοινώνεται ότι τη συνεδρίαση παρακολουθούν µα-

θητές από το 7ο Δηµοτικό Σχολείο Κερατσινίου, το 1ο Γυµνά-
σιο Παιανίας, το 4ο Γυµνάσιο Σταυρούπολης Θεσσαλονίκης,
τα Γυµνάσια Μεγαλοχωρίου και Καλυβίων Τρικάλων και το
4ο Δηµοτικό Σχολείο Ωραιοκάστρου Θεσσαλονίκης, σελ.
6571, 6586, 6597, 6606, 6613, 6621

4. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 6504, 6567, 6571, 6577,
6588, 6591, 6592, 6593, 6596, 6600, 6602, 6604, 6606, 6608,
6609, 6613, 6614, 6617, 6618, 6619, 6620, 6621, 6622, 6625,
6626, 6682

5. Ανακοινώνεται ότι, µε επιστολή του, ο Πρόεδρος της
Κοινοβουλευτικής Οµάδας ΤΟ ΠΟΤΑΜΙ, κ. Σταύρος Θεοδω-
ράκης, προς τον Πρόεδρο της Βουλής κ. Νικόλαο Βούτση,
ενηµερώνει ότι Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του κόµµα-
τος ΤΟ ΠΟΤΑΜΙ ορίζεται ο κ. Γεώργιος Αµυράς, Βουλευτής
Β’ Αθηνών, στη θέση του Βουλευτή Θεοχάρη (Χάρη) Θεο-
χάρη, σελ. 6574- 6575

6. Ανακοινώνεται ότι η Διακοµµατική Κοινοβουλευτική Επι-
τροπή για τη διεκδίκηση των Γερµανικών Οφειλών, που έχει
συσταθεί κατά τα άρθρα 44 και 45 του Κανονισµού της Βου-
λής, και για την οποία η Ολοµέλεια της Βουλής έχει ορίσει
προθεσµία υποβολής της έκθεσής της µέχρι την 31η Μαρ-
τίου του 2016, παρατείνεται έως την 30ή Ιουνίου του 2016,
σελ. 6588

7. Αναφορά στο προσφυγικό - µεταναστευτικό θέµα, σελ.
6595, 6605, 6606, 6608, 6611, 6614, 6615, 6694

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Ανακοίνωση του δελτίου επικαίρων ερωτήσεων της Πα-

ρασκευής 4 Μαρτίου 2016, σελ. 6566
2. Κατάθεση αναφορών µε αριθµό από 1174 έως 1225,

σελ.6635 – 6548
3. Απαντήσεις Υπουργών σε ερωτήσεις Βουλευτών, σελ.

6549 - 6565
4. Συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων:
α) Προς τον Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά µε την αναθε-

ώρηση των κυβερνητικών αποφάσεων για την κατάργηση του
µειωµένου συντελεστή Φ.Π.Α. στα νησιά, σελ. 6567

β) Προς τον Υπουργό Εθνικής  Άµυνας, σχετικά µε την «α-
παξίωση των Ελληνικών Αµυντικών Συστηµάτων», σελ. 6569

γ) Προς τον Υπουργό Πολιτισµού και Αθλητισµού, σχετικά
µε την τήρηση της κείµενης νοµοθεσίας στην πρόσκληση εν-
διαφέροντος για την κάλυψη της θέσης του Γενικού Διευ-
θυντή του Φεστιβάλ Κινηµατογράφου Θεσσαλονίκης, σελ.
6571

δ) Προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, σχε-
τικά µε την παραµετροποίηση των τιµών πώλησης ηλεκτρικής
ενέργειας από τους κατ’ επάγγελµα αγρότες και ιδιοκτήτες
φωτοβολταϊκών σταθµών, σελ. 6573

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
1. Κατάθεση Εκθέσεως Διαρκούς Επιτροπής:
Η Διαρκής Επιτροπή Οικονοµικών Υποθέσεων καταθέτει

την έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Οικονοµι-
κών «Συστήµατα Εγγύησης Καταθέσεων (ενσωµάτωση Οδη-

γίας 2014/49/Ευρωπαϊκή  Ένωση), Ταµείο Εγγύησης Κατα-
θέσεων και Επενδύσεων και άλλες διατάξεις», σελ. 6568

2. Συζήτηση επί της αρχής, επί των άρθρων και των τρο-
πολογιών και ψήφιση στο σύνολο του σχεδίου νόµου του
Υπουργείου Οικονοµικών: «Συστήµατα Εγγύησης Καταθέ-
σεων (ενσωµάτωση Οδηγίας 2014/49/ΕΕ), Ταµείο Εγγύησης
Καταθέσεων και Επενδύσεων και άλλες διατάξεις», σελ. 6577

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ

ΒΑΡΕΜΕΝΟΣ Γ. , σελ. 6619 - 6659
ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ Ν. , σελ. 6589 - 6606
ΚΡΕΜΑΣΤΙΝΟΣ Δ. , σελ. 6577 - 6589
ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 6535 - 6577
ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΠΟΥΛΟΥ Α. , 

σελ. 6606 - 6619

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΑΝΤΩΝΟΠΟΥΛΟΥ Ο. , σελ. 6609
ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ Γ. , σελ. 6626
ΒΑΡΔΑΛΗΣ Α. , σελ. 6621
ΒΑΡΕΜΕΝΟΣ Γ. , σελ. 6621, 6622, 6625, 6626
ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ Ε. , σελ. 6596
ΔΕΝΔΙΑΣ Ν. , σελ. 6504, 6609, 6626
ΔΗΜΑΣ Χ. , σελ. 6622
ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ Ν. , σελ. 6591, 6592, 6593, 6600, 

6602, 6604, 6606
ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ Ν. , 

σελ. 6609
ΚΑΡΡΑΣ Γ. , σελ. 6609, 6614
ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ Β. , σελ. 6620, 6622
ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ Π. , σελ. 6606, 6608, 6617, 6618, 

6619
ΚΡΕΜΑΣΤΙΝΟΣ Δ. , σελ. 6577, 6588
ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 6567, 6571, 6609
ΛΟΒΕΡΔΟΣ Α. , σελ. 6577, 6613, 6617, 6618, 

6619, 6621, 6622, 6625, 
6626

ΜΑΝΤΑΣ Χ. , σελ. 6621
ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ Δ. , σελ. 6588
ΠΑΠΠΑΣ Χ. , σελ. 6604
ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ Ε. , σελ. 6577, 6600
ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΠΟΥΛΟΥ Α. , 

σελ. 6608, 6609, 6617, 6618, 
6619

Β. Επί της αναφοράς στο προσφυγικό - µεταναστευτικό
θέµα:

ΔΑΝΕΛΛΗΣ Σ. , σελ. 6614
ΔΕΝΔΙΑΣ Ν. , σελ. 6606, 6608
ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ Δ. , σελ. 6595
ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ Ν. , 

σελ. 6611
ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ Π. , σελ. 6606
ΜΑΝΤΑΣ Χ. , σελ. 6619 
ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ Δ. , σελ. 6694
ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ Α. , 

σελ. 6615

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΠΔ’

Πέµπτη 3 Μαρτίου 2016



ΠΑΠΠΑΣ Χ. , σελ. 6605

Γ. Επί των επικαίρων ερωτήσεων:
ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ Τ. , σελ. 6567, 6568
ΒΙΤΣΑΣ Δ. , σελ. 6569, 6570, 6571
ΓΙΟΓΙΑΚΑΣ Β. , σελ. 6573, 6574
ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ Χ. , σελ. 6571, 6572
ΛΟΒΕΡΔΟΣ Α. , σελ. 6569, 6570, 6571
ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ Π. , σελ. 6567
ΜΠΑΛΤΑΣ Α. , σελ. 6572
ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ Π. , σελ. 6573, 6574

Δ. Επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Οικονοµικών:
ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ Τ. , σελ. 6583, 6625
ΑΝΤΩΝΟΠΟΥΛΟΥ Ο. , σελ. 6609, 6611
ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ Γ. , σελ. 6583, 6626
ΒΑΡΔΑΛΗΣ Α. , σελ. 6584, 6589, 6621, 6622
ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ Ε. , σελ. 6596
ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ Μ. , σελ. 6591
ΔΑΝΕΛΛΗΣ Σ. , σελ. 6613
ΔΕΝΔΙΑΣ Ν. , σελ. 6606, 6607, 6608, 6609
ΔΗΜΑΣ Χ. , σελ. 6580, 6593, 6622
ΘΕΟΧΑΡΗΣ Θ. , σελ. 6586
ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ Δ. , σελ. 6595
ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ Ν. , σελ. 6593, 6600, 6603, 6604
ΚΑΜΜΕΝΟΣ Δ. , σελ. 6588, 6589, 6591
ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ Ν. , 

σελ. 6611, 6622
ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ Ε. , σελ. 6582
ΚΑΡΡΑΣ Γ. , σελ. 6609, 6614, 6616
ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ Β. , σελ. 6617, 6618, 6620
ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ Π. , σελ. 6606, 6608, 6609, 6615, 

6616, 6617, 6618, 6619
ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ Γ. , σελ. 6593, 6594
ΚΡΕΜΑΣΤΙΝΟΣ Δ. , σελ. 6578
ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ Δ. , 

σελ. 6601
ΛΟΒΕΡΔΟΣ Α. , σελ. 6600, 6609, 6613, 6617, 

6618, 6619, 6621
ΜΑΝΤΑΣ Χ. , σελ. 6593, 6619, 6621
ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ Δ. , σελ. 6594
ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ Θ. , σελ. 6579
ΜΠΑΛΤΑΣ Α. , σελ. 6603, 6604
ΠΑΠΑΚΩΣΤΑ - ΣΙΔΗΡΟΠΟΥΛΟΥ Α. , 

σελ. 6592, 6593
ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ Α. , 

σελ. 6614
ΠΑΠΠΑΣ Χ. , σελ. 6604, 6606, 6620
ΠΟΛΑΚΗΣ Π. , σελ. 6581
ΣΑΡΙΔΗΣ Ι. , σελ. 6602
ΣΚΑΝΔΑΛΙΔΗΣ Κ. , σελ. 6620
ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ Χ. , σελ. 6597
ΤΖΑΜΑΚΛΗΣ Χ. , σελ. 6579, 6594
ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ Ε. , σελ. 6577, 6578, 6579, 6600
ΧΟΥΛΙΑΡΑΚΗΣ Γ. , σελ. 6598, 6600, 6607



Αθήνα, σήµερα στις 3 Μαρτίου 2016, ηµέρα Πέµπτη και ώρα
9.38’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτη-
ρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προεδρία
του Ζ’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρίες και κύριοι
Βουλευτές, αρχίζει η συνεδρίαση.

Παρακαλείται ο κύριος Γραµµατέας να ανακοινώσει τις ανα-
φορές προς το Σώµα. 

(Ανακοινώνονται προς το Σώµα από τον Γραµµατέα της Βου-
λής κ. Γεώργιο Ψυχογιό, Βουλευτή Κορινθίας, τα ακόλουθα:

Α. ΚΑΤΑΘΕΣΗ ΑΝΑΦΟΡΩΝ

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

ΙΖ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ Α’

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΠΔ’

Πέµπτη 3 Μαρτίου 2016



6536 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΠΔ’ - 3 ΜΑΡΤΙΟΥ 2016 6537



6538 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΠΔ’ - 3 ΜΑΡΤΙΟΥ 2016 6539



6540 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΠΔ’ - 3 ΜΑΡΤΙΟΥ 2016 6541



6542 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΠΔ’ - 3 ΜΑΡΤΙΟΥ 2016 6543



6544 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΠΔ’ - 3 ΜΑΡΤΙΟΥ 2016 6545



6546 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΠΔ’ - 3 ΜΑΡΤΙΟΥ 2016 6547



6548 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Β. ΑΠΑΝΤΗΣΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΩΝ ΣΕ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ΒΟΥΛΕΥΤΩΝ

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΠΔ’ - 3 ΜΑΡΤΙΟΥ 2016 6549



6550 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΠΔ’ - 3 ΜΑΡΤΙΟΥ 2016 6551



6552 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΠΔ’ - 3 ΜΑΡΤΙΟΥ 2016 6553



6554 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΠΔ’ - 3 ΜΑΡΤΙΟΥ 2016 6555



6556 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΠΔ’ - 3 ΜΑΡΤΙΟΥ 2016 6557



6558 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΠΔ’ - 3 ΜΑΡΤΙΟΥ 2016 6559



6560 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΠΔ’ - 3 ΜΑΡΤΙΟΥ 2016 6561



6562 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΠΔ’ - 3 ΜΑΡΤΙΟΥ 2016 6563



6564 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΠΔ’ - 3 ΜΑΡΤΙΟΥ 2016 6565



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Έχω την τιµή να
ανακοινώσω στο Σώµα το δελτίο επικαίρων ερωτήσεων της Πα-
ρασκευής 4 Μαρτίου 2016.

Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρο 130 παρά-
γραφοι 2 και 3 του Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 600/1-3-2016 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευτού
Λάρισας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Άννας
Βαγενά προς τον Υπουργό Πολιτισµού και Αθλητισµού, σχετικά
µε τον τερµατισµό λειτουργίας του ΔΗΠΕΘΕ Β. Αιγαίου και την
ανάσχεση της πολιτιστικής δραστηριότητας σε µια ευαίσθητη πε-
ριοχή της Ελλάδας.

2. Η µε αριθµό 594/29-2-2016 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Σερρών της Νέας Δηµοκρατίας κ. Φωτεινής Αραµπατζή προς
τον Υπουργό Υγείας, σχετικά µε το σχέδιο συγχώνευσης–κατάρ-
γησης µονάδων της πρωτοβάθµιας φροντίδας υγείας.

3. Η µε αριθµό 598/29-2-2016 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β’ Πειραιώς του Λαϊκού Συνδέσµου–Χρυσή Αυγή κ. Ιωάννη
Λαγού προς τον Υπουργό Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγ-
κρότησης, σχετικά µε την «καλλιέργεια κλίµατος έντασης και τις
µεθοδεύσεις του τουρκικού προξενείου στη Θράκη».

4. Η µε αριθµό 602/1-3-2016 επίκαιρη ερώτηση του ΣΤ’ Αντι-
προέδρου της Βουλής και Βουλευτή Δωδεκανήσου της Δηµο-
κρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ–ΔΗΜΑΡ κ. Δηµητρίου Κρεµα-
στινού προς τον Υπουργό Εθνικής Άµυνας, σχετικά µε την αθρόα
αποβίβαση προσφύγων–µη νόµιµων µεταναστών στο Καστελό-
ριζο.

5. Η µε αριθµό 608/1-3-2016 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ηρακλείου του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Εµµα-
νουήλ Συντυχάκη προς τον Υπουργό Υποδοµών, Μεταφορών και
Δικτύων, σχετικά µε τη χορήγηση αποζηµίωσης στους υπαλλή-
λους που µετέχουν στην οργάνωση, υποστήριξη και διεξαγωγή
των δοκιµασιών προσόντων και συµπεριφοράς των υποψηφίων
οδηγών.

6. Η µε αριθµό 603/1-3-2016 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β’ Αθηνών των Ανεξαρτήτων Ελλήνων κ. Αθανασίου Παπαχριστό-
πουλου προς τον Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και
Κοινωνικής Αλληλεγγύης, σχετικά µε τις καθυστερήσεις στην έκ-
δοση των συντάξεων του ΙΚΑ.

Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Δεύτερου Κύκλου (Άρθρο 130 πα-
ράγραφοι 2 και 3 του Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 595/29-2-2016 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Μαγνησίας της Νέας Δηµοκρατίας κ. Χρήστου Μπουκώρου προς
τον Υπουργό Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης, σχε-
τικά µε τη µίσθωση ελικοπτέρων δασοπυρόσβεσης.

2. Η µε αριθµό 599/1-3-2016 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευτού
Αττικής της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ–ΔΗΜΑΡ κ.
Παρασκευής Χριστοφιλοπούλου προς τον Υπουργό Εργασίας,
Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, σχετικά µε
τις απολύσεις στα Ελληνικά Αµυντικά Συστήµατα (ΕΑΣ).

3. Η µε αριθµό 609/1-3-2016 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Α’ Θεσσαλονίκης του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ.
Ιωάννη Δελή προς τον Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλι-
σης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, σχετικά µε την απόλυση συν-
δικαλίστριας, εργαζόµενης της αλυσίδας καταστηµάτων–επι-
χείρησης καφέ, «MIKEL COFFEE COMPANY» στη Δράµα.

4. Η µε αριθµό 604/1-3-2016 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή

Β’ Πειραιώς των Ανεξαρτήτων Ελλήνων κ. Δηµητρίου Καµµέ-
νου προς τον Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά µε την παράταση ή
µη του µέτρου της απόσυρσης των αυτοκινήτων.

5. Η µε αριθµό 601/1-3-2016 επίκαιρη ερώτηση του Ανεξάρτη-
του Βουλευτή Αχαΐας κ. Νικολάου Νικολόπουλου προς τον
Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά µε το δηµοσίευµα του περιοδικού
«Επίκαιρα» µε θέµα τη συµµετοχή Παπασταύρου στο Διοικητικό
Συµβούλιο της νοµίµου εταιρείας «MG Capital Advisors Α.Ε.» της
κ. Μαρέβα Γκραµπόφσκι-Μητσοτάκη.

6. Η µε αριθµό 576/23-2-2016 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Κέρκυρας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ.
Φωτεινής Βάκη προς τον Υπουργό Υγείας, σχετικά µε την υπο-
στελέχωση του Γενικού Νοσοκοµείου Κέρκυρας.

7. Η µε αριθµό 565/22-2-2016 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Αιτωλοακαρνανίας της Νέας Δηµοκρατίας κ. Κωνσταντίνου Κα-
ραγκούνη προς τον Υπουργό Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευ-
µάτων, σχετικά µε τη συνέχιση της λειτουργίας των
πανεπιστηµιακών τµηµάτων στο Αγρίνιο.

8. Η µε αριθµό 569/22-2-2016 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ηρακλείου της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ–ΔΗΜΑΡ κ.
Βασιλείου Κεγκέρογλου προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων, σχετικά µε τη συµβολή του Υπουργείου στη
βελτίωση του τραπεζικού προϊόντος, µε την επωνυµία «Κάρτα
Αγρότη».

9. Η µε αριθµό 564/22-2-2016 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Φθιώτιδας της Νέας Δηµοκρατίας κ. Χρήστου Σταϊκούρα προς
τον Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά µε την αποτίµηση των νέων
δηµοσιονοµικών µέτρων για την περίοδο 2015-2016.

10. Η µε αριθµό 568/22-2-2016 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Ηλείας της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ–ΔΗΜΑΡ.
κ. Ιωάννη Κουτσούκου προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων, σχετικά µε την καταβολή των οφειλόµενων απο-
ζηµιώσεων και ενισχύσεων στους αγρότες της Ηλείας για τις ζη-
µιές στην αγροτική παραγωγή του Α’ εξαµήνου του 2015.

11. Η µε αριθµό 578/23-2-2016 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Β’ Θεσσαλονίκης του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας
κ. Σάκη Βαρδαλή προς τον Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής
Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, σχετικά µε την από-
λυση εργαζόµενου στο εργοστάσιο της «Κ.Ε. ΚΑΛΑΜΑΡΑΚΗΣ–
ΚΑΛΑΣ Α.Ε.-ΑΝΩΝΥΜΗ ΒΙΟΜΗΧΑΝΙΚΗ ΚΑΙ ΕΜΠΟΡΙΚΗ ΕΤΑΙΡΕΙΑ
ΑΛΑΤΟΣ» στη Βιοµηχανική Περιοχή της Σίνδου, στην Περιφερει-
ακή Ενότητα Θεσσαλονίκης.

12. Η µε αριθµό 573/23-2-2016 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Λάρισας των Ανεξαρτήτων Ελλήνων κ. Βασιλείου Κόκκαλη
προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, σχετικά µε την
ανάγκη πληρέστερης ενηµέρωσης στους πελάτες της ΔΕΗ για
τις δυνατότητες και την προστασία που παρέχεται στις ευαίσθη-
τες κοινωνικές οµάδες.

13. Η µε αριθµό 571/22-2-2016 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Α’ Θεσσαλονίκης της Ένωσης Κεντρώων κ. Ιωάννη Σαρίδη
προς τον Υπουργό Υγείας, σχετικά µε την ανάγκη ολοκλήρωσης
του διαγωνισµού που ξεκίνησε από το 2007 για την προµήθεια
νέων ασθενοφόρων του ΕΚΑΒ.

Οι επίκαιρες ερωτήσεις, που θα απαντηθούν από τον ίδιο
Υπουργό ή Υφυπουργό, θα συζητηθούν η µία µετά την άλλη.
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, εισερχόµαστε στη συζήτηση των

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Πριν εισέλθουµε στην πρώτη επίκαιρη ερώτηση δώστε µου
λίγα δευτερόλεπτα να κάνω µια αποτίµηση του σηµερινού Κοι-
νοβουλευτικού Ελέγχου.

Οφείλω να εκφράσω και από τη θέση αυτή, εκφράζοντας προ-
φανώς και το Σώµα, την έντονη δυσαρέσκεια απέναντι στη στάση
των Υπουργών, επειδή, συγκεκριµένα, από τις δεκατέσσερις επί-
καιρες ερωτήσεις, που θα έπρεπε να συζητηθούν, και είναι εγ-
γεγραµµένες, δυστυχώς θα συζητηθούν µόνο οι τέσσερις. Οι
δύο δεν συζητούνται λόγω αναρµοδιότητας, ενώ οι υπόλοιπες
οκτώ δεν συζητούνται λόγω διαφόρων κωλυµάτων που έχουν δη-
λώσει οι Υπουργοί.

Εισερχόµαστε στη δεύτερη µε αριθµό 585/29-2-2016 επίκαιρη
ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Χίου της Νέας Δηµο-
κρατίας κ. Παναγιώτη Μηταράκη προς τον Υπουργό Οικονοµι-
κών, σχετικά µε την αναθεώρηση των κυβερνητικών αποφάσεων
για την κατάργηση του µειωµένου συντελεστή ΦΠΑ στα νησιά.

Στην επίκαιρη ερώτηση θα απαντήσει ο Αναπληρωτής Υπουρ-
γός κ. Τρύφων Αλεξιάδης.

Ορίστε, κύριε Μηταράκη, έχετε τον λόγο.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Πράγµατι εκφράσατε το Σώµα. Τα 2/3 των Υπουργών είναι

απόντες σήµερα και το 1/3 παρόντες. Να ευχαριστήσω τους πα-
ρόντες Υπουργούς που ικανοποιούν τα κυβερνητικά τους καθή-
κοντα και τιµούν τη Βουλή. Όµως, για τα 2/3 των Υπουργών που
είναι απόντες, θα πρέπει η Διάσκεψη των Προέδρων πλέον πολύ
σοβαρά να συζητήσει, γιατί έχει εξευτελιστεί ο κοινοβουλευτικός
έλεγχος. 

Κύριε Πρόεδρε, το θέµα του µειωµένου ΦΠΑ στα νησιά είναι
ένα ευρωπαϊκό κεκτηµένο της χώρας µας. Αποτελεί ίσως το µο-
ναδικό πρακτικό µέσο, όπου η εκάστοτε κυβέρνηση, η πολιτεία,
τονίζει τη νησιωτικότητα. Τα νησιά µας έχουν ιδιαίτερο κόστος
µεταφοράς, το οποίο επηρεάζει την παραγωγή προϊόντων, τη µε-
ταφορά προϊόντων και αυτό επηρεάζει τις τοπικές οικονοµίες. 

Υπάρχει, λοιπόν, το ευρωπαϊκό κεκτηµένο του µειωµένου συν-
τελεστή ΦΠΑ, κάτι που προσπάθησαν οι θεσµοί πολλαπλά να
αναστρέψουν. Δεν είναι καινούργιο το θέµα. Όµως, συγκεκρι-
µένα ο κ. Χαρδούβελης στο e-mail του –στο περίφηµο «e-mail
Χαρδούβελη»- στη σελίδα 3 δέχτηκε µόνο την αύξηση του ΦΠΑ
στα ξενοδοχεία και στη σελίδα 27 είπε συγκεκριµένα ότι το θέµα
του ΦΠΑ στα νησιά είναι εκτός της συζήτησης του προγράµµα-
τος και είναι κάτι που πρέπει να συζητηθεί γενικά στην Ευρώπη,
όταν ξαναµιλήσουµε για το θέµα του ΦΠΑ.

Όµως, ο Πρωθυπουργός κ. Τσίπρας στη δική του πρόταση
προς τους θεσµούς, στη σελίδα 3 συγκεκριµένα, πρότεινε η Ελ-
λάδα την κατάργηση του µειωµένου συντελεστή ΦΠΑ. Και δεν
µπορώ να µην επαναλάβω αυτό που είχα πει τότε ότι στην πρό-
ταση του Πρωθυπουργού δεν ανέφερε την κατάργηση του ΦΠΑ
στα νησιά. Απλώς ανέφερε τον νόµο, και λέει την κατάργηση της
εξαίρεσης του νόµου τάδε, για να µπερδευτούµε και να µην το
καταλάβουµε. 

Αυτό, όµως, που θέλω να σας ρωτήσω σήµερα είναι το εξής.
Η Βουλή νοµοθέτησε µετά την περίφηµη διαπραγµάτευση το κα-
λοκαίρι του 2015, µέσα στο 2016 να καταργηθούν σε όλα τα
νησιά οι µειωµένοι συντελεστές ΦΠΑ. Πρόσφατα, στελέχη της
Κυβέρνησης, στελέχη του ΣΥΡΙΖΑ, είπαν ότι αυτό επανεξετάζε-
ται. Και πράγµατι θα είναι πολύ θετικό αν επανεξετάζεται, αλλά
επειδή η αξιολόγηση είναι τώρα και είναι συγκεκριµένη, ρωτάω
συγκεκριµένα τα εξής.

Πρώτον, έχει θέσει η Κυβέρνηση το ζήτηµα της επαναφοράς
των ειδικών συντελεστών ΦΠΑ στα νησιά στο πλαίσιο της παρού-
σας διαπραγµάτευσης; Είναι στο τραπέζι αυτό τώρα µε τους θε-
σµούς ή απλώς συζητείται για εσωτερική κατανάλωση;

Δεύτερον, αν είναι στο τραπέζι, έχετε προτείνει κάποια ισοδύ-
ναµα ή έχετε προτείνει έναν άλλο τρόπο να αντιµετωπίσετε το
δηµοσιονοµικό αποτέλεσµα;

Τρίτον, γενικότερα, η Κυβέρνηση έχει να προτείνει θετικά ισο-
δύναµα προς τους νησιώτες ως αντισταθµιστικά, εξασφαλίζον-
τας τη ρήτρα νησιωτικότητας, όπως προβλέπει το Σύνταγµα της
Ελλάδος; 

Και, τέλος, σε κάποια νησιά έχει ήδη εφαρµοστεί η κατάργηση
του µειωµένου συντελεστή ΦΠΑ. Είχε τα δηµοσιονοµικά αποτε-
λέσµατα που περιµέναµε;

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Αλεξιάδη,

έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας.
ΤΡΥΦΩΝ ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµι-

κών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Βουλευτά, σωστά θέτετε το ζήτηµα –και εσείς, κύριε

Πρόεδρε- των υποχρεώσεών µας ως Υπουργών, αλλά εγώ να πω
για άλλη µία φορά και την άλλη πλευρά του φεγγαριού! Προ-
σπαθώ να είµαι συνεπής στις κοινοβουλευτικές µου υποχρεώ-
σεις. Είµαι υποχρεωµένος να απαντάω ορισµένες φορές και τις
τρεις ηµέρες της εβδοµάδος, στο πλαίσιο των κοινοβουλευτικών
υποχρεώσεων. Έχω έρθει, για να απαντήσω, δεκαοκτώ φορές
από 1-1-2016. 

Παράκληση, λοιπόν, κάποια στιγµή να θεσπιστεί οι ερωτήσεις
να µαζεύονται σε µία µέρα την εβδοµάδα, το πολύ δύο, ώστε να
µπορούµε να ανταποκριθούµε και στα καθήκοντα της Βουλής και
στις υποχρεώσεις των Υπουργείων.

Σε ό,τι αφορά τώρα το σοβαρό θέµα που θέτετε, να σας πλη-
ροφορήσω ότι έχω ενηµερώσει επανειληµµένα µε απαντήσεις
µου στη Βουλή γι’ αυτό το ζήτηµα. Έχω συµµετάσχει στην αντί-
στοιχη συνεδρίαση της επιτροπής, όπου ήρθε και το Γραφείο
Προϋπολογισµού της Βουλής και συζητήσαµε αναλυτικά όλα
αυτά τα θέµατα και εξηγήσαµε ακριβώς το πού είµαστε και το τι
κάνουµε.

Βεβαίως προσπαθούµε, είτε στο θέµα της έµµεσης φορολο-
γίας είτε στο θέµα της άµεσης φορολογίας, να υπάρχουν µέτρα
-όπως προβλέπαµε από τον νόµο του 2015- που να αντισταθµί-
ζουν το πρόβληµα που δηµιούργησε η αύξηση του ΦΠΑ στα
νησιά. Ειδικά αυτή την περίοδο, που γνωρίζουµε ότι τα νησιά,
που είναι στο πιο ανατολικό τµήµα του Αιγαίου, αντιµετωπίζουν
το τεράστιο οικονοµικό και κοινωνικό πρόβληµα των προσφύγων,
δεν µπορούµε να τα επιβαρύνουµε και µε αύξηση του ΦΠΑ.

Βεβαίως, έχετε πολύ δίκιο που γράφετε στην ερώτησή σας ότι
καταβάλλουµε κάθε δυνατή προσπάθεια, προκειµένου να ενισχυ-
θεί η έννοια της νησιωτικότητας και οι νησιώτες να απολαµβά-
νουν άλλα αντισταθµιστικά µέτρα. Αυτή την εποχή και το προη-
γούµενο χρονικό διάστηµα προσπαθούµε και στη διαπραγµά-
τευση και οπουδήποτε αλλού να υπάρχουν συνολικά µέτρα που
να ανακουφίσουν τους νησιώτες από το θέµα αυτό του ΦΠΑ,
όπως και συνολικά τους Έλληνες πολίτες. Αλλά θα επαναλάβω
για µια φορά ακόµα ότι είναι συγκεκριµένο το πολιτικό και το οι-
κονοµικό πλαίσιο, που µας έχει αναγκάσει να ακολουθούµε αυτά
τα φορολογικά µέτρα. Δεν είµαστε ευτυχισµένοι, δεν είναι η πο-
λιτική µας επιλογή τα συγκεκριµένα µέτρα –το έχουµε πει πάρα
πολλές φορές- είναι µια πολιτική αναγκαιότητα. Και µακάρι να εί-
χαµε άλλα δηµοσιονοµικά δεδοµένα, µακάρι να είχαµε άλλα ισο-
δύναµα, ώστε να µην ήµασταν αναγκασµένοι να πάρουµε αυτές
τις αποφάσεις και να µπορούσαµε να έχουµε άλλες αποφάσεις
στα θέµατα φορολογίας.

Στην κατεύθυνση αυτή κάθε πρόταση -γιατί δεν έχει κατατεθεί
µέχρι τώρα κάποια πρόταση- είτε αφορά τον ΦΠΑ στην παιδεία,
τότε που είχαµε τον διάλογο, είτε αφορά τον ΦΠΑ στα νησιά είτε
οτιδήποτε άλλο, θα την καλοδεχθούµε για να δούµε εάν µπορεί
να γίνει κάτι διαφορετικό.

Θέλω να σας διαβεβαιώσω, όµως, όπως έχω πει πάρα πολλές
φορές, ότι εξαντλούµε κάθε δυνατότητα, σε επίπεδο Κυβέρνη-
σης και διαπραγµάτευσης, ώστε να αποκαταστήσουµε το πρό-
βληµα των νησιών και να βοηθήσουµε γενικά και τα νησιά που
είχαν το θέµα του ΦΠΑ και τα υπόλοιπα στα ζητήµατα φορολο-
γίας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον
κύριο Υπουργό.

Κύριε Μηταράκη, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Κύριε Υπουργέ, µη σας κάνει εν-
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τύπωση που έχετε κληθεί τόσες πολλές φορές στη Βουλή να
απαντήσετε ερωτήσεις, όταν όλο το δηµοσιονοµικό πρόγραµµα
προσαρµογής της Κυβέρνησης στηρίζεται στους φόρους. Εφό-
σον τα 2/3 του νέου µνηµονίου είναι νέοι φόροι, είναι πολύ φυ-
σιολογικό να υπάρχουν πολλές ερωτήσεις προς τον αρµόδιο
Υπουργό για τη φορολογία.

Ως προς την ουσία της απάντησής σας πρέπει να πω ότι απο-
γοητεύτηκα. Γιατί σε ελεύθερη µετάφραση µου είπατε ότι τα
πράγµατα είναι δύσκολα, δεν µπορούµε να κάνουµε τίποτε άλλο. 

Εγώ ρώτησα συγκεκριµένα: είναι στο τραπέζι της διαπραγµά-
τευσης µε τους θεσµούς η µη κατάργηση του µειωµένου συντε-
λεστή στα νησιά; Απ’ την απάντησή σας κατάλαβα ότι δεν είναι.
Κατάλαβα ότι αντιλαµβάνεστε το πρόβληµα, κατάλαβα ότι συµ-
πάσχετε, αλλά µετά την πρόταση του κυρίου Πρωθυπουργού το
καλοκαίρι του ’15 προς τους θεσµούς, που η Ελλάδα έβαλε στο
τραπέζι της διαπραγµάτευσης το θέµα του ΦΠΑ στα νησιά, η
προσπάθειά σας να το µαζέψετε αργότερα δεν ευδοκίµησε. Νο-
µοθετήσαµε κι αν δεν καταθέσετε άµεσα, εσείς, ως Κυβέρνηση,
συγκεκριµένη νοµοθετική πρωτοβουλία στη Βουλή, που καταργεί
το άρθρο το οποίο ψηφίστηκε τον Αύγουστο του ’15, νοµοτελει-
ακά σε πολύ λίγους µήνες θα καταργηθεί αυτός ο µειωµένος
ΦΠΑ στα νησιά. Και δεν έχετε προβλέψει κανένα ισοδύναµο συγ-
κεκριµένο, όπως επιβάλλει το Σύνταγµα, για τη νησιωτικότητα. 

Τα νησιά µας, κύριε Υπουργέ, δέχονται αυτή τη στιγµή πολλα-
πλά χτυπήµατα, πέρα από τη γενικότερη οικονοµική κρίση που
αφορά όλη τη χώρα, όπως το µεταναστευτικό. Ήµασταν πρό-
σφατα µε τον Αναπληρωτή Εθνικής Άµυνας στη Χίο, όπου λει-
τουργεί το hot spot και έχουµε αυτή τη στιγµή εκατοντάδες
αφίξεις κάθε ώρα. Έχουµε τεράστιο πρόβληµα στον τουρισµό.
Οι κρατήσεις, όπως γνωρίζετε, στα νησιά, τα οποία επηρεάζονται
από το προσφυγικό, είναι ιδιαίτερα µειωµένες και κατατέθηκαν
πρόσφατα σχετικά στοιχεία. Στη Λέσβο είναι µειωµένες κατά
90%, στη Χίο κατά 60%, στην Κω κατά 36%, στη Σάµο κατά 40%
και πάνω σε αυτό θα πέσει και η κατάργηση του µειωµένου ΦΠΑ
στα νησιά, άρα θα ακριβύνουν τα ξενοδοχεία εκεί πέρα. 

Στη Χίο έχουµε και ένα νέο πρόβληµα, που προέκυψε χθες.
Φαίνεται ότι η Κυβέρνηση θέλει να καταργήσει την αναγκαστικό-
τητα του Συνεταιρισµού Μαστίχας της Χίου. 

Βλέπουµε, λοιπόν, ότι αυτή η Κυβέρνηση µόνο κακά νέα φέρ-
νει στα νησιά. Κάτι θετικό δεν έχετε ακόµα πει και φτάνουµε στον
ενάµιση χρόνο διακυβέρνησης.

Επαναλαµβάνω, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, αφού πιστεύετε κι
εσείς ότι το ΦΠΑ στα νησιά δεν είναι ένα µέσο το οποίο αποδίδει
δηµοσιονοµικά, δεν είναι ένα δίκαιο µέτρο, γιατί δεν έρχεστε σή-
µερα να καταθέσετε µια νοµοθετική πρωτοβουλία να το καταρ-
γήσετε; 

Αλλά το πιο σηµαντικό απ’ όλα είναι που ρωτάτε για ισοδύ-
ναµα. Τα ισοδύναµα είναι συγκεκριµένα. Πρώτον, ένα άλλο πα-
ραγωγικό µοντέλο για τη χώρα, ένα µοντέλο που στηρίζεται στις
νέες επενδύσεις, που στηρίζεται στη δηµιουργία πλούτου κι όχι
στην υπερφορολόγηση αυτών που σήµερα δηλώνουν, αυτών που
σήµερα παράγουν. Αυτό είναι η µεγάλη αλλαγή που πρέπει να
κάνετε.

Και το δεύτερο, το έχω πει πολλές φορές, το µνηµόνιο του κ.
Τσίπρα είναι ίδιο µε το µνηµόνιο του κ. Γεωργίου Παπανδρέου.
Είναι 2/3 φόροι και 1/3 δαπάνες, ενώ η δηµοσιονοµική προσαρ-
µογή του 2012-2014, που οδήγησε την οικονοµία το 2014 σε θε-
τικό ρυθµό ανάπτυξης, που τον χάσατε το 2015, στηρίχθηκε στο
ανάποδο. Στηρίχθηκε κατά 2/3 στις δαπάνες και κατά 1/3 στους
φόρους.

Να, λοιπόν, το ισοδύναµο. Περισσότερη µείωση δαπανών, µεί-
ωση φόρων, µια άλλη νοοτροπία υπέρ του ιδιωτικού τοµέα για
να έλθουν επενδύσεις. Αυτά είναι τα ισοδύναµα, κύριε Υπουργέ.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε, κύ-

ριε Μηταράκη.
Κύριε Αλεξιάδη, έχετε τον λόγο.
ΤΡΥΦΩΝ ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµι-

κών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Μηταράκη, ανέµενα περισσότερα στοιχεία και όχι γενι-

κόλογες προτάσεις από εσάς, όταν ζήτησα ισοδύναµο. Διότι,

όταν µου λέτε ότι το ισοδύναµο είναι ένα άλλο παραγωγικό µον-
τέλο, θυµίζει κάποιες άλλες λύσεις που µπορεί να ακούµε στην
πολιτική ζωή, οι οποίες θυµίζουν πιο πολύ µεταφυσικές καταστά-
σεις ή άλλες πολιτικές ιστορίες, που αν τις ανοίξουµε τώρα θα
έχουµε πολλή δουλειά για τα δελτία των 20.00’. Ας τα αφήσουµε
καλύτερα στην άκρη. 

Είναι σαφέστατο αυτό που είπα. Μπορεί να το ερµηνεύσετε
όπως θέλετε. Εµείς προσπαθούµε, είτε στην άµεση είτε στην έµ-
µεση φορολογία, να έχουµε τέτοιες ρυθµίσεις, που να βοηθή-
σουµε και τα νησιά και την υπόλοιπη κοινωνία. Δεν θα είναι
σοβαρό από εµάς να έλθουµε εδώ και να πούµε: «Στη διαπραγ-
µάτευση προτείνουµε αυτό, εκείνοι αντιπροτείνουν αυτό, έχουµε
το τάδε πρόβληµα, υπάρχει η τάδε λύση» κ.λπ.. Έχετε διατελέσει
Υπουργός και ξέρετε πολύ καλά ότι τα ζητήµατα διαπραγµάτευ-
σης είναι πολύ λεπτά. Αν γίνονται µε τα φώτα των καµερών πάνω
τους, µε µικρόφωνα και µε δηµοσιοποίηση της κάθε στιγµής για
το τι λέγεται, δεν θα έχει αποτέλεσµα η διαπραγµάτευση. Έχου-
µε πετύχει αρκετά θέµατα στα ζητήµατα φορολογίας στη δια-
πραγµάτευση, τα οποία τα έχω πει άλλη φορά στη Βουλή και δεν
θα χάσω χρόνο να τα εξηγήσω.

Σε σχέση, όµως, µε το τι θέλουµε να κάνουµε στα νησιά,
έχουµε µιλήσει συγκεκριµένα -σας το είπα- στην αντίστοιχη επι-
τροπή της Βουλής, σε µια τρίωρη συνεδρίαση, παρουσία του
Γραφείου Προϋπολογισµού της Βουλής, όπου συζητήσαµε συγ-
κεκριµένα πράγµατα και είπαµε το πού ακριβώς είµαστε και το
τι ακριβώς έχουµε να κάνουµε. 

Εδώ, όµως, προσπαθήσατε να κάνετε µια αναδροµή στο πα-
ρελθόν. Επίσης, κάνατε και µια σωστή πρόβλεψη για ενάµιση
χρόνο ΣΥΡΙΖΑ. Δεν έχουµε κλείσει ενάµιση χρόνο. Έναν χρόνο
είµαστε και θα κλείσουµε πάρα πολλά χρόνια στην Κυβέρνηση,
να είστε σίγουροι, διότι αυτό που βλέπω στην πολιτική κριτική
σας είναι ότι δεν καταθέτετε τη διαφορετική πολιτική πρόταση.
Αυτό που καταθέτετε -αυτό για το οποίο θέλετε να πείσετε τους
πολίτες- είναι ότι ο παράδεισος ήταν η κατάσταση που υπήρχε
πριν να έλθει η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ στην εξουσία και τώρα
η κόλαση. Σας θυµίζω, όµως, ότι για παράδειγµα στους φόρους
περιουσίας από τα 600 εκατοµµύρια, που είχαµε προ µνηµονίων,
φθάσαµε τα 3,3 δισεκατοµµύρια, γιατί τόση είναι η βεβαίωση του
ΕΝΦΙΑ. Άρα το «φόροι, φόροι, φόροι» ήταν δικό σας σύνθηµα και
εµείς προσπαθούµε να το ξεπεράσουµε. 

Στη δε κριτική που δεχόµαστε, σε σχέση µε αυτές τις διατά-
ξεις, να σας θυµίσω ότι ο ν. 4334 τον Ιούλιο του 2015 ψηφίστηκε
από διακόσιους δεκαεννέα Βουλευτές, ο ν. 4336 στις 14 Αυγού-
στου του 2015, ψηφίστηκε από διακόσιους είκοσι έναν Βουλευ-
τές. Φαντάζοµαι ότι είστε µεταξύ αυτών που τους ψήφισαν. Αυτοί
οι νόµοι αύξησαν τον ΦΠΑ στα νησιά και επειδή εµείς ήλθαµε να
εκδώσουµε τις σχετικές υπουργικές αποφάσεις, δεχόµαστε την
κριτική για την υλοποίηση των νόµων. 

Είναι συγκεκριµένο το πολιτικό και οικονοµικό πλαίσιο, στο
οποίο είµαστε υποχρεωµένοι να κινηθούµε. Σε αυτό το πλαίσιο
θα κινηθούµε µε υπευθυνότητα και µε όποια δυνατότητα έχουµε
θα µοιράζουµε τους φόρους δίκαια και αναλογικά, σύµφωνα µε
το άρθρο 4 του Συντάγµατος.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον
κύριο Υπουργό.

Πριν περάσουµε στην επόµενη επίκαιρη ερώτηση, επιτρέψτε
µου να κάνω δύο ανακοινώσεις προς το Σώµα.

Η πρώτη αφορά τη Διαρκή Επιτροπή Οικονοµικών Υποθέσεων,
η οποία καταθέτει την έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του Υπουρ-
γείου Οικονοµικών «Συστήµατα Εγγύησης Καταθέσεων (ενσω-
µάτωση Οδηγίας 2014/49/Ευρωπαϊκή Ένωση), Ταµείο Εγγύησης
Καταθέσεων και Επενδύσεων και άλλες διατάξεις». 

Η δεύτερη ανακοίνωση αφορά επιστολή του κ. Κωνσταντίνου
Ζουράρη, ο οποίος ενηµερώνει τον Πρόεδρο της Βουλής κ. Βού-
τση ότι αιτείται αδείας απουσίας από τη Βουλή για τη χρονική
περίοδο από 21 Μαρτίου 2016 έως 26 Μαρτίου 2016, για να πα-
ρευρεθεί σε κάποιες εκδηλώσεις στο εξωτερικό. 

Η Βουλή εγκρίνει;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς η Βουλή

ενέκρινε τη ζητηθείσα άδεια.

6568 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Εισερχόµεθα στην τέταρτη µε αριθµό 581/24-2-2016 επίκαιρη
ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Β’ Αθηνών της Δηµοκρα-
τικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ κ. Ανδρέα Λοβέρδου προς
τον Υπουργό Εθνικής Άµυνας, σχετικά µε την «απαξίωση των Ελ-
ληνικών Αµυντικών Συστηµάτων».

Θα απαντήσει ο Αναπληρωτής Υπουργός κ. Δηµήτριος Βίτσας.
Κύριε Λοβέρδο έχετε τον λόγο.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Καληµέρα σε όλες και σε όλους. Κύριε Υπουργέ, µε τα βάρη

του Υπουργείου Παιδείας δεν προλάβαινα να καταλάβω και να
αντιληφθώ τι έλεγε η κ. Γενηµατά µε τον κ. Βενιζέλο πολλές φο-
ρές –αναφέροµαι στο 2013 και το 2014- όταν µιλούσαν για τα
ΕΑΣ και την ανάγκη να διατηρηθεί αυτή η εταιρεία ζωντανή.
Διότι, το βλέπετε τώρα κι εσείς, όταν σκύβεις µε προσοχή σε κά-
ποια θέµατα, δεν προλαβαίνεις να τα καταλάβεις όλα.

Ήρθαν οι εξελίξεις και µε κατέστησαν, ως υπεύθυνο Εξωτερι-
κών και Άµυνας της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης, κοινωνό των
προβληµάτων που έχουν τα ΕΑΣ σήµερα. Γι’ αυτό καταθέσαµε
µε την κ. Χριστοφιλοπούλου και ερώτηση. Όµως δεν µας αρ-
κούσε αυτό. Θέλαµε ο Υπουργός Εθνικής Αµύνης να έρθει στη
Βουλή, να απαντήσει σε δύο συγκεκριµένα ερωτήµατα που αφο-
ρούν τη λειτουργία, την επιβίωση των Ελληνικών Αµυντικών Συ-
στηµάτων. 

Η εταιρεία αυτή, κύριε Υπουργέ, ήταν από την ίδρυσή της προ-
βληµατική και είχε ελλείµµατα. Τώρα, µε την κατάρρευση της
χώρας και µε τον δανεισµό από τους εταίρους µας, τέθηκε ζή-
τηµα το 2012-2013 διακοπής της λειτουργίας αυτής της εται-
ρείας και κλεισίµατός της και έγινε πραγµατικά ένας πάρα πολύ
µεγάλος αγώνας από την τότε κυβέρνηση και ειδικά από την Ανα-
πληρώτρια Υπουργό Άµυνας, την κ. Γενηµατά, να κρατηθεί ζων-
τανή. 

Αυτή η προσπάθεια ήταν σύνθετη. Αφορούσε την αναδιάρ-
θρωση της εταιρείας εσωτερικά µε τα εργοστάσιά της, την εθε-
λούσια έξοδο εργαζοµένων αλλά και τη διατήρηση πεντακοσίων
θέσεων εργασίας µε προοπτική αυτές να αυξηθούν όσο αυξά-
νονται οι παραγγελίες, τη γραµµή επιχορήγησης µε 5,8 εκατοµ-
µύρια ευρώ για τις ανάγκες κεφαλαίων κίνησης της εταιρείας,
την εξασφάλιση χρηµατοδότησης 35 εκατοµµυρίων ευρώ µε 10
εκατοµµύρια ευρώ προκαταβολή και την επαλήθευση, κάτω από
τη βάσανο της δικής µας έρευνας αλλά και της έρευνας που έκα-
ναν οι εταίροι µας, που ήθελαν να κλείσει η εταιρεία, ότι υπάρ-
χουν 40 εκατοµµύρια εκκρεµούσες παραγγελίες και η προοπτική
παραγγελιών για τα επόµενα δύο-τρία χρόνια από 105 εκατοµ-
µύρια ευρώ έως 245 εκατοµµύρια ευρώ, ανάλογα µε την πορεία
των υποθέσεων.

Και η επαλήθευση –από τους άλλους εννοώ, κύριε Υπουργέ,
και δεσµεύοµαι τώρα να µιλήσω τελείως ανοιχτά- δεν ήταν µια
απλή θεώρηση γραπτών στοιχείων. Ήταν συνοµιλία µε πρε-
σβείες, γιατί οι παραγγελίες ήταν και του εσωτερικού, για τον
εξοπλισµό της δικής µας αµυντικής γραµµής, αλλά και εξωτερι-
κού. Γιατί τα ΕΑΣ είναι σοβαρή εταιρεία. Έτσι σώθηκε η εταιρεία
και απέκτησε προοπτική, κύριε Υπουργέ. 

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε -και επιφυλάσσοµαι να συνεχίσω στη
δευτερολογία µου- υπογραµµίζοντας το εξής: Πρώτον, είχε εξα-
σφαλιστεί η εργασιακή ειρήνη –θα πω στη δευτερολογία µου τι
γίνεται σήµερα-, δεν υπήρχαν βάρβαρες και ετσιθελικές απολύ-
σεις, που υπάρχουν τώρα, και δεν υπήρχε σε εκκρεµότητα το
πρόγραµµα, κυλούσε. Τώρα είναι όλα υπό αµφισβήτηση, διότι ο
Υπουργός που ανέλαβε µετά την κ. Γενηµατά, ο κ. Ήσυχος, -
όπως και πολλοί άλλοι- όταν του εξηγήθηκε ποια είναι η πορεία
δήλωσε «ποια τρόικα;» -ήταν οι περίφηµες πορείες της «Βαρου-
φακειάδας» εκείνης της εποχής!-, αγνόησε όλες αυτές τις εξελί-
ξεις και είχε στο µυαλό του κάτι άλλο. Τι άλλο τώρα, όταν τα
κουκιά είναι µετρηµένα, σας παρακαλώ να µου πείτε εσείς. Διότι
έχετε αναλάβει από το καλοκαίρι του 2015 το Υπουργείο Εθνικής
Αµύνης. Δεν θυµάµαι τώρα ακριβώς πότε αναλάβατε εσείς προ-
σωπικά µετά τον ανασχηµατισµό, κύριε Υπουργέ, πάντως τα ΕΑΣ
είναι υπό την πολιτική σας εποπτεία και θέλουµε να µας πείτε
εάν το πρόγραµµα επιβίωσης της εταιρείας είναι ζωντανό και τι
ακριβώς γίνεται και πώς σκέφτεστε να αντιµετωπίσετε τα ζητή-
µατα της έλλειψης εργασιακής ειρήνης που νοµίζω ότι είναι µια

κατάσταση στα ΕΑΣ. 
Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.

Βίτσας, Αναπληρωτής Υπουργός Εθνικής Άµυνας. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εθνικής Άµυ-

νας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Λοβέρδο, γνωρίζετε πάρα πολύ καλά νοµικά και καλά -

από ό,τι γνωρίζω- και οικονοµικά. Όσον αφορά την ερώτηση, είναι
αναφαίρετο δικαίωµα κάθε πολιτικής δύναµης, αλλά η σύνταξή
της είναι, κατά τη γνώµη µου, ατυχής σε αυτή την προσπάθεια,
αλλά ας το αφήσουµε αυτό. Καταλαβαίνετε ότι όλα τα πράγµατα
γίνονται εν χώρω και χρόνω. Τι εννοώ µε αυτό το πράγµα;

Όταν προηγούµενοι Υπουργοί βρέθηκαν –και εννοώ και τους
Υπουργούς της δικής σας κυβέρνησης- µπροστά σε µια κατά-
σταση όπου τα ΕΑΣ είχαν 100 εκατοµµύρια ευρώ έλλειµµα περί-
που κάθε χρόνο, όταν τα τελευταία χρόνια υπήρχαν ληξιπρό-
θεσµες οφειλές 1 δισεκατοµµυρίου ευρώ, κάνανε µία συµφωνία. 

Αν ήµουν σε εκείνο το χρονικό διάστηµα, θα την έβλεπα µε
έναν τρόπο. Αυτή η συµφωνία, βλέποντάς την τώρα, θα έλεγα
ότι ήταν µία συµφωνία συρρίκνωσης και όπως κι εσείς είπατε,
από οκτακόσιους εργαζόµενους, προέβλεπε να έχει πεντακόσι-
ους –αυτή τη στιγµή έχει πεντακόσιους είκοσι έξι- και συγχρόνως
δεν προέβλεπε ποιοι εργαζόµενοι θα είναι και κρατούσε τη
σχέση διοικητικού προσωπικού - παραγωγικού προσωπικού σε
επίπεδα µη αποδεκτά επιχειρησιακά από τη διεθνή επιχειρησιακή
διαδικασία. 

Τι κάναµε εµείς; Πρέπει να σας πω ότι δύο από τους συνεργά-
τες µου ασχολούνται σε καθηµερινή βάση για το πολιτικό µέρος
των ΕΑΣ και για το στρατιωτικό µέρος των ΕΑΣ, µε την έννοια ότι
προσπαθούν να βοηθήσουν όπως προσπαθούν να βοηθήσουν
και στην ΕΑΒ και στη Μεταλλοβιοµηχανική Ηπείρου κ.λπ.. 

Δεύτερον, έχουµε µια πλήρη συνεργασία µε τη διοίκηση της
εταιρείας. 

Τρίτον, έχω δει ο ίδιος δύο φορές τα σωµατεία των εργαζοµέ-
νων εν συνόλω και προσπαθούµε, παίρνοντας υπ’ όψιν τη συµ-
φωνία, διαπραγµατευόµενοι ορισµένα δυναµικά στοιχεία, ώστε
να πάµε µπροστά, να κρατήσουµε την εταιρεία και να την πάµε
µπροστά. Διότι, όπως ξέρετε, από τη συµφωνία προβλεπόταν ότι
αν µέσα στο 2015 δεν πιάνονταν οι στόχοι που είχε, θα έπρεπε
να προχωρήσει η εταιρεία σε περαιτέρω συρρίκνωση, σε τρια-
κόσιους δεκαοκτώ εργαζόµενους και σε δύο εργοστάσια. 

Πάνω σε αυτή τη συµφωνία, τώρα, τι έχουµε κάνει; 
Πρώτον, έγινε κάτι το οποίο µε µια έννοια είναι και λίγο παρά-

ξενο. Ενώ κλείσαµε το εργοστάσιο της Ελευσίνας, δεν χάθηκε
ούτε µια θέση εργασίας. Και το παράξενο είναι ότι µε την από-
φαση µού έκαναν το τραπέζι οι εργαζόµενοι, δηλαδή µου το έκα-
ναν το τραπέζι ευχαριστώντας µε, γιατί δεν χάθηκε καµµία θέση
εργασίας.

Δεύτερον, διαµορφώνουµε ένα καινούργιο οργανόγραµµα της
εταιρείας.

Τρίτον, συντάξαµε έναν ολοκληρωµένο προϋπολογισµό για το
2016 µε πραγµατικά στοιχεία, όχι µε στοιχεία ότι πιθανόν να γί-
νουν προγραµµατικές συµφωνίες που δεν έχουν συµβασιοποι-
ηθεί ποτέ. Προσπαθούµε κάποιες να τις συµβασιοποιήσουµε, µε
αποτέλεσµα να γίνει δεκτός και από το Υπουργείο Οικονοµικών
αλλά και από τους θεσµούς ο προϋπολογισµός του 2016, ο
οποίος εµφανίζεται ότι θα έχει πλεόνασµα 433.000. Δηλαδή, πε-
ρίπου 39 εκατοµµύρια έσοδα και περίπου 38 εκατοµµύρια έξοδα. 

Σε αυτή τη λογική προσπαθούµε να βάλουµε όλη την εταιρεία
και τους εργαζόµενους -και νοµίζω ότι ανταποκρίνονται- σε µια
ροή, βλέποντας και τα αδύνατα σηµεία της προηγούµενης συµ-
φωνίας, από τα οποία σας ανέφερα ένα. 

Το δεύτερο σηµείο, το οποίο θα ήθελα να σας αναφέρω σε
σχέση µε την προηγούµενη συµφωνία είναι, όπως έλεγε και ο κ.
Χριστόγιαννης, ότι είχαν συµβασιοποιηθεί -και το αναφέρετε
στην ερώτησή σας- κάποια πολλά εκατοµµύρια, τα οποία όµως
δεν είχαν συµβασιοποιηθεί. Αυτό είναι το κεντρικό µας πρό-
βληµα. Τώρα τα συµβασιοποιούµε ή τώρα συµβασιοποιούµε εκ
νέου. Και ο Υπουργός Εθνικής Άµυνας και εγώ -ο Υπουργός στην
Ινδία, εγώ στην Αµερική- πετύχαµε συµφωνίες που αυτή τη
στιγµή έχουν αρχίσει και λειτουργούν κι έχουν κι ένα µεγάλο διά-
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στηµα µπροστά τους, τουλάχιστον πενταετίας. 
Αυτό είναι ένα πολύ σηµαντικό ζήτηµα, το οποίο υπάρχει αυτή

τη στιγµή. Το τελευταίο είναι το εξής. Μέσα σε αυτή τη διαδικα-
σία υπήρξε και η απόφαση του διοικητικού συµβουλίου, όπως
γνωρίζετε. 

Κατ’ αρχάς πρέπει να σας πω το εξής και θα το καταλάβετε
ως νοµικός. Όταν έκανα την πρώτη ανάγνωση των ΕΑΣ, υπήρχε
ένα νοµικό τµήµα από έντεκα νοµικούς. Έντεκα! Και συγχρόνως
αξιοποιούνταν και νοµικά γραφεία έξω από την εταιρεία. Συνή-
θης πρακτική. Δεν λέω εγώ για ειδικά πράγµατα. Όµως στους
πεντακόσιους είκοσι, οι έντεκα να είναι δικηγόροι –εγώ δεν κάνω
την επιλογή- είναι too much, για να το πω έτσι. 

Δεύτερον, είναι γνωστό ότι η διοίκηση της εταιρείας προχώ-
ρησε σε έξι απολύσεις. Αυτό που κάναµε ως γραφείο ήταν να ζη-
τήσουµε για ποιον λόγο έγιναν αυτές οι απολύσεις –υπάρχουν
οι επιστολές- και µετά την απάντηση και µετά από συνάντηση και
µε τα σωµατεία των εργαζοµένων, ζητήσαµε να επανελεγχθούν
µια-µια οι απολύσεις και µάλιστα παίρνοντας υπ’ όψιν -θα έλεγε
κάποιος- ακόµη και ανθρωπιστικά κριτήρια σε σχέση µε το ορ-
γανόγραµµα.

Τι εννοώ ανθρωπιστικά; Μη θεωρήσετε τίποτα δεδοµένο, αλλά
αν, για παράδειγµα, είναι κάποιος δύο χρόνια πριν τη σύνταξη,
καταλαβαίνετε ότι το βλέπεις και µε έναν άλλον τρόπο. Αυτό εν-
νοώ.

Αυτή η κατάσταση εξελίσσεται. Μέχρι το τέλος αυτής της
εβδοµάδας, αρχές της επόµενης, θα υπάρξει η οριστικοποίηση,
που πάλι θα το συζητήσουµε µε τους εργαζόµενους, όχι µόνο µε
το Υπουργείο Εργασίας αλλά και µε τους ίδιους τους εργαζόµε-
νους απευθείας και νοµίζω ότι θα βρούµε τη σωστή λύση.

Τέλος, αφού σας είπα και προηγουµένως ότι λαµβάνουµε υπ’
όψιν και υλοποιούµε τη συµφωνία -δεν θα µπω σε άλλα ζητήµατα
επί της συµφωνίας- κάνουµε και µια διαπραγµάτευση αλλαγής
της. Προσωπικά, δηλαδή θεωρώ ότι τα τέσσερα εργοστάσια
µπορούν να παραµείνουν ενεργά και µε δουλειά. Αυτό είναι το
βασικό. Μια από τις δουλειές µου -εννοώ του Υπουργείου, εννοώ
της διοίκησης, κ.λπ..- είναι να βρούµε και τέτοιες δουλειές, τη
στιγµή µάλιστα που έχει µειωθεί ο προϋπολογισµός του Υπουρ-
γείου Εθνικής Άµυνας όσον αφορά τους εξοπλισµούς, τη συντή-
ρηση, κατά περίπου 68% τα τελευταία χρόνια. Το ξέρετε ότι έχει
µειωθεί κατά 68%. Άρα µια βιοµηχανία έχει δυσκολίες.

Δεύτερον, αυτό που κάνουµε είναι να βάζουµε σε όλες τις διε-
θνείς συµβάσεις βιοµηχανική συµµετοχή. Η βιοµηχανική συµµε-
τοχή πηγαίνει κατά κύριο λόγο στις κρατικές αµυντικές εταιρείες
και στις ιδιωτικές αµυντικές εταιρείες.

Τρίτον, προωθούµε τη συνεργασία των κρατικών εταιρειών µε
τις ιδιωτικές αµυντικές βιοµηχανίες, δηλαδή η κρατική βιοµηχα-
νία µε την ιδιωτική βιοµηχανία, ώστε να έχουµε µια συνανάπτυξη
και συγχρόνως εξωστρέφεια.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κύριο Υπουργό.
Κύριε Λοβέρδο, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κατ’ αρχάς εύχοµαι να πετύχει η

όποια προσπάθεια κάνετε, για το καλό των εργαζοµένων, για το
καλό της χώρας.

Κύριε Υπουργέ, όµως, αποκρυπτογραφώντας όχι µε δυσκολία
αυτά που είπατε, είναι πασιφανές ότι έχει χαθεί πάρα πολύς πο-
λύτιµος χρόνος, µέρος του οποίου είναι και επί των ηµερών σας,
γιατί η πρώτη παράλογη και τελείως εξωπραγµατική περίοδος
δεν ήταν µικρή, αλλά και η επόµενη, µετά τον ανασχηµατισµό
του Ιουλίου και αυτή πια µετράει επτά - οκτώ µήνες. 

Πρόκειται για µια εταιρεία, η οποία έχει τα προβλήµατα τα
οποία ανέφερα και τα οποία αναφέρατε και εσείς, αλλά ούτε
εσείς ούτε εγώ αναφέραµε και την εκκρεµότητα της απαίτησης
-δεν είναι οριστική, αλλά υπάρχει ως θέµα- 1 δισεκατοµµυρίου
ευρώ ως παράνοµων κρατικών ενισχύσεων. Επιβαρύνει το περι-
βάλλον. Ή επαληθεύεις τη δυνατότητα µιας εταιρείας να ζήσει,
επειδή τρέχεις γρήγορα να συµβασιοποιήσεις και να εκτελέσεις
τα προγράµµατα ή κοιµάσαι, ονειρεύεσαι, χάνεις χρόνο, επιβα-
ρύνεις τα πράγµατα και τελικά καταδικάζεις µια εταιρεία που είχε
µέλλον. Στα χέρια σας τώρα είναι να µη γίνει αυτό. Δεν βλέπω

από αυτά που λέτε αποτέλεσµα. Μετά από δεκατρείς µήνες, δε-
κατέσσερις, όσους είστε ως ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ στη διακυβέρνηση,
δεν βλέπω αποτέλεσµα. 

Εµείς, ως προηγούµενη κυβέρνηση, είχαµε µια εταιρεία σε εκ-
κρεµότητα και την παραδώσαµε µε προοπτική και βιώσιµη, όχι
από δική µας αξιολόγηση αλλά από αξιολόγηση που διασταυρώ-
θηκε -επαναλαµβάνω, όπως είπα στην πρωτολογία µου- και από
τους δανειστές της χώρας, από τους εταίρους.

Δεν θα έκανα επίκαιρη ερώτηση, κύριε Υπουργέ -γιατί η γρα-
πτή ερώτηση που έκανα µε την κ. Χριστοφιλοπούλου µάς αρ-
κούσε- εάν στις 22 Φεβρουαρίου δεν έβλεπα ανακοινώσεις των
εργαζοµένων σε ακριβώς αντίθετη κατεύθυνση από αυτή που
λέτε. Υπάρχουν ανακοινώσεις των εργαζοµένων του Φεβρουα-
ρίου παρακαλώ -εγώ την ερώτησή µου την έκανα 24 Φεβρουα-
ρίου- όπου µιλούν µε φράσεις, τις οποίες δεν µπορώ να κατα-
νοήσω αφού δεν εργάζοµαι εκεί για να ξέρω το κλίµα, αλλά που
πάντως είναι πάρα πολύ βαριές. Θα τα καταθέσω όλα στα Πρα-
κτικά. 

Τα µεταφέρω στην Αίθουσα, δεν είναι δικά µου. Άλλοι έζησαν
στην κατοχή, άλλοι στη χούντα, εµείς ζούµε τους ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ
είναι η µια ανακοίνωση. Η άλλη ανακοίνωση αναφέρεται σε αδι-
καιολόγητες απολύσεις ανθρώπων, για τους οποίους δεν υπάρ-
χει ούτε µια µοµφή. Καταθέτω τις ανακοινώσεις αυτές.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ανδρέας Λοβέρδος καταθέ-
τει για τα Πρακτικά τις προαναφερθείσες ανακοινώσεις, οι
οποίες βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Κύριε Υπουργέ, µε κινητοποιεί το περιεχόµενο των ανακοινώ-
σεων που σχετίζεται µε την καθυστέρηση υιοθέτησης και εκτέ-
λεσης των προγραµµάτων και την αδυναµία λειτουργίας της
εταιρείας υπό τις συνθήκες αυτές.

Δεν θέλω να µου πείτε «συµβασιοποιούµε», µε ενεστώτα διαρ-
κείας. Θέλω να µου πείτε τι συµβασιοποιήθηκε και τι εκτελείται.
Αν δεν είστε σε θέση να µου τα πείτε αυτά, σηµαίνει ότι δεν
υπάρχει πραγµατική πολιτική εποπτεία επί του θέµατος και απαι-
τείται να επανέλθουµε εσείς κι εγώ µετά από κάποιες εβδοµάδες.
Εγώ θα το πράξω. Όµως, αν είστε σε θέση, πραγµατικά πολιτι-
κώς εποπτεύοντας τα ΕΑΣ, θα πρέπει να µου πείτε τώρα από τις
συµβάσεις αυτές, τις οποίες είχαµε και που παραλάβατε έστω
ως προγράµµατα µη συµβασιοποιηµένα και απ’ αυτές που πα-
ραλάβατε ως προγράµµατα συµβασιοποιηµένα τι εκτελείται και
τι µέλλει αµέσως να εκτελεστεί. Αν αυτά τον Μάρτιο του 2016
δεν είστε σε θέση να µου τα πείτε, εγώ αντιλαµβάνοµαι και όσοι
µας ακούν τώρα αντιλαµβάνονται ότι η εταιρεία είναι «στον
αέρα». 

Σας παρακαλώ πάρα πολύ στη δεύτερη απάντησή σας να
είστε συγκεκριµένος. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κ. Λοβέρδο. 
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.  
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εθνικής

Άµυνας): Ο κ. Λοβέρδος παρά το γεγονός ότι καταλαβαίνει πως
πρόκειται για µια εταιρεία, η οποία βρίσκεται στη φάση της ανα-
συγκρότησης και σε προσπάθεια να ισοσκελίσει τον απολογισµό
της και να τον υπερβεί -γιατί αυτό είναι το βασικό, δεν είναι µόνο
οι προϋπολογισµοί- και σε µια διαδικασία µε την οποία θέλει να
έχει εξωστρέφεια και να κερδίσει και νέα συµβόλαια, επιµένει να
λέει ότι είναι σε κίνδυνο, ότι κλείνει κ.λπ., πράγµα που δεν συµ-
βαίνει. 

Να σας πω, λοιπόν, πολύ συγκεκριµένα, σε σχέση µε τις απο-
φάσεις για το 2015 και το 2016. Υπάρχουν για το 2014, όπως κα-
ταλαβαίνετε, συµβάσεις οι οποίες λειτουργούν, γιατί όταν κλεί-
νεις µια σύµβαση το 2014 ή το 2013 ή το 2015 µπορεί να αφορά
τα επόµενα έτη. Έχουµε παραδώσει τα προϊόντα –λέω για το
2014- στην εταιρεία «RWM», στην εταιρεία «ELBIT», στην εταιρεία
«BIDETON», στην εταιρεία «GIK» και βρίσκονται σε εξέλιξη πα-
ραγγελίες της «ATK» -η οποία είναι γνωστή εταιρεία- και της
«RWM».

Το 2015 υπογράφηκαν και βρίσκονται σε λειτουργία και είναι
σε εξέλιξη µε την εταιρεία «RHEINMETAL»L, µε την εταιρεία
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«LLOYD», τα οποία έχουν ήδη παραδοθεί, και την «HK FRANCE»,
τα οποία βρίσκονται σε εξέλιξη. Η συµφωνία µε το Μαρόκο είναι
σε εκκρεµότητα αρκετά χρόνια για το πώς αυτή µπορεί να εξε-
λιχθεί. 

Για το 2016 υπάρχει µε κάποια εταιρεία σε εξέλιξη για δέκα
εκατοµµύρια πυροµαχικά 7,62 και αυτή τη στιγµή προχωράνε,
βρισκόµαστε στο τελικό στάδιο για µια σύµβαση µε την «ATK»
ύψους 32 εκατοµµυρίων, για µια σύµβαση µε την κυβέρνηση της
Κένυας ύψους 9 εκατοµµυρίων και βρίσκεται σε πρώτη φάση µία
άλλη -αναµένουµε δηλαδή την απόφαση του Υπουργού Εθνικής
Άµυνας της Ινδίας- για πυροµαχικά ύψους 17 εκατοµµυρίων. 

Αυτά είναι εκτός της σχέσης του Στρατού και των Ενόπλων Δυ-
νάµεων της χώρας από τα οποία –επιτρέψτε µου- για το εσωτε-
ρικό να πω ότι βρίσκονται ήδη σε εξέλιξη κι έχουν συµβασιο-
ποιηθεί τα πυροµαχικά 40x53 του Στρατού, όπως και για τον
Στρατό τα Minimi. 

Συγχρόνως βρισκόµαστε σε εξέλιξη -και θα κλείσω µε αυτό-
µε την υπόθεση των «OTO MELARA» που είναι 23 εκατοµµύρια
για το Πολεµικό Ναυτικό. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Θα τα καταθέσετε;
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εθνικής

Άµυνας): Σας δίνω µια σειρά στοιχεία και σε κάθε περίπτωση θα
σας τα στείλω. Δεν µπορώ να σας τα δώσω τώρα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ,
συγγνώµη για τη διακοπή, επειδή τα ανακοινώσατε µια πρόταση
κάνω, µπορείτε να τα καταθέσετε στα Πρακτικά για να λάβει
γνώση και ο ερωτών αλλά και το Σώµα. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εθνικής
Άµυνας): Θα σας στείλω µία πλήρη κατάσταση, η οποία θα έχει
µέσα και τον προϋπολογισµό των ΕΑΣ για το 2016 -είναι αναρτη-
µένος- και τις σε εξέλιξη δραστηριότητες. 

Συγχρόνως προωθούµε τη µεταφορά της γραµµής παραγω-
γής από την Ελευσίνα στο Λαύριο και ανασυγκροτούµε –γιατί
υπάρχουν και άλλες υποθέσεις και δεν υπάρχει λόγος τώρα να
ανακυκλώνουµε την κουβέντα- ιδιαίτερα το εργοστάσιο του Λαυ-
ρίου και τη σχέση και στο Αίγιο και στον Υµηττό και στο Λαύριο
των εργαζοµένων στην παραγωγή –θα κλείσω µε αυτό- µε τους
εργαζόµενους στη διοίκηση.

Αυτό µας έβγαλε και το πρόβληµα -ακριβώς για να πω ότι δεν
είµαστε σε φθίνουσα πορεία, αλλά σε αύξουσα πορεία- της ανα-
γκαιότητας σαράντα πέντε νέων προσλήψεων και υποβάλαµε το
αίτηµα στο ΑΣΕΠ. Το ΑΣΕΠ µε τις διαδικασίες του –και ξέρετε
ότι είναι χρονοβόρες- έχει το αίτηµα και ακόµα κοιτάει τι θα
κάνει. Και µε αυτόν τον τρόπο αναγκαστήκαµε να κάνουµε συµ-
βάσεις ορισµένου χρόνου µε σαράντα πέντε εργαζόµενους, οι
οποίοι αυτή τη στιγµή δουλεύουν στα ΕΑΣ.

Είναι αυτό, που στην κοινή γλώσσα –πώς να το πω;- λέµε «ερ-
γολαβικοί εργαζόµενοι». Εµένα δεν µου αρέσει αυτό και δεν µου
αρέσει καν να γίνεται, γιατί υπέχει µερικές φορές και ένα στοι-
χείο αδιαφάνειας.

Σας ευχαριστώ.
(Στο σηµείο αυτό ο Αναπληρωτής Υπουργός Εθνικής Άµυνας

κ. Δηµήτριος Βίτσας καταθέτει για τα Πρακτικά την απόφαση για
έγκριση προϋπολογισµού των ΕΑΣ έτους 2016, η οποία βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Πριν συνεχίσουµε
µε την επόµενη επίκαιρη ερώτηση, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι
γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν
από τα άνω δυτικά θεωρεία της Βουλής, αφού ενηµερώθηκαν
για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λει-
τουργίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθου-
σας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ», τριάντα δύο µαθήτριες και
µαθητές και δύο συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 7ο Δηµοτικό Σχο-
λείο Κερατσινίου.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Επιτρέψτε µου για λόγους πρακτικούς, δηλαδή για να κατα-
γραφούν στα Πρακτικά, να πω τις επίκαιρες ερωτήσεις, οι οποίες
δεν θα συζητηθούν λόγω αναρµοδιότητας, οι οποίες, όπως είπα
στην αρχή της συνεδρίασης, είναι δύο.

Η πρώτη µε αριθµό 587/29-2-2016 επίκαιρη ερώτηση πρώτου
κύκλου της Βουλευτού Καρδίτσας του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-
κής Αριστεράς κ. Χρυσούλας Κατσαβριά - Σιωροπούλου προς
τον Υπουργό Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης, σχε-
τικά µε την ένταξη στο νέο ΕΣΠΑ του έργου αποκατάστασης της
«Παλαιάς Ηλεκτρικής Εταιρείας» του Δήµου Καρδίτσας, δεν θα
συζητηθεί λόγω αναρµοδιότητας. Αρµόδιο Υπουργείο –όπως δη-
λώθηκε- είναι το Υπουργείο Οικονοµίας, Ανάπτυξης και Τουρι-
σµού.

Επίσης η έκτη µε αριθµό 591/29-2-2016 επίκαιρη ερώτηση δεύ-
τερου κύκλου του Βουλευτή Β’ Πειραιώς των Ανεξάρτητων Ελ-
λήνων κ. Δηµήτριου Καµµένου προς τον Υπουργό Οικονοµίας,
Ανάπτυξης και Τουρισµού, σχετικά µε τη διαχείριση των αιγιαλών
µετά την απόφαση του Σ.τ.Ε. που έκρινε αντισυνταγµατική τη
«συλλήβδην» διαδικασία παραχώρησης του δικαιώµατος µίσθω-
σης στους δήµους, δεν θα συζητηθεί λόγω αναρµοδιότητας. Αρ-
µόδιο Υπουργείο είναι το Υπουργείο Οικονοµικών.

Θα συζητηθεί η τέταρτη µε αριθµό 580/23-2-2016 επίκαιρη
ερώτηση δεύτερου κύκλου της Βουλευτού Δράµας της Δηµο-
κρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ κ. Χαράς Κεφαλίδου
προς τον Υπουργό Πολιτισµού και Αθλητισµού, σχετικά µε την
τήρηση της κείµενης νοµοθεσίας στην πρόσκληση ενδιαφέρον-
τος για την κάλυψη της θέσης του γενικού διευθυντή του Φεστι-
βάλ Κινηµατογράφου Θεσσαλονίκης.

Θα απαντήσει ο Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητισµού κ. Αρι-
στείδης Μπαλτάς.

Τον λόγο έχει η κ. Κεφαλίδου.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Ευχαριστώ, κύριε Υπουργέ, για την παρουσία σας. Άλλοι συ-

νάδελφοι δεν είχαν τη δική µου τύχη σήµερα και δεν συζητιούν-
ται οι ερωτήσεις τους.

Ξεκινάµε, λοιπόν, µε την ερώτηση που σας έχω υποβάλει για
το Φεστιβάλ Κινηµατογράφου Θεσσαλονίκης. Είναι νοµικό πρό-
σωπο ιδιωτικού δικαίου. Διοικείται από ένα διοικητικό συµβούλιο
και ένα γενικό διευθυντή. Πρόσφατα ο κ. Δηµήτρης Εϊπίδης, που
ήταν ο Γενικός Διευθυντής, παραιτήθηκε µετά από είκοσι τέσ-
σερα χρόνια στον χώρο του Φεστιβάλ.

Υπάρχει, λοιπόν, µια προκήρυξη-πρόσκληση εκδήλωσης εν-
διαφέροντος µε αριθµό πρωτοκόλλου 28 στις 22-01-2016 που
βγαίνει από το διοικητικό συµβούλιο που –για να συντοµεύσω-
λέει πολύ απλά ότι ο γενικός διευθυντής πρέπει να έχει διοικητική
και οργανωτική εµπειρία καθώς και εµπειρία σε θέµατα οικονο-
µικής διαχείρισης επιχειρήσεων, κατά προτίµηση στον χώρο του
κινηµατογράφου.

Ο ν.3905/2010 στο άρθρο 27 αναφέρει µε πολύ µεγάλη σαφή-
νεια ότι ο γενικός διευθυντής του Φεστιβάλ Κινηµατογράφου
Θεσσαλονίκης όντως προτείνεται ύστερα από δηµόσια πρό-
σκληση-εκδήλωση ενδιαφέροντος και πρέπει να είναι πρόσωπο
αναγνωρισµένου κύρους από τον χώρο του κινηµατογράφου, ελ-
ληνικού ή παγκόσµιου.

Αυτή, λοιπόν, η µικρή φρασούλα, το «κατά προτίµηση», δηµι-
ουργεί και ερωτηµατικά και µία παραβίαση εκ πλαγίου –θα σας
έλεγα- του νόµου, γιατί πολύ απλά κινδυνεύουν να έρθουν ως
υποψήφιοι και τελικά να είναι και προτεινόµενοι για τη θέση του
γενικού διευθυντή άπαντες όσοι έχουν εµπειρία και σχέση µε τα
οικονοµικά αλλά που είναι παντελώς άσχετοι µε τον κινηµατο-
γράφο.

Εποµένως, υπάρχει ο κίνδυνος να καλυφθεί η θέση από έναν
πολύ άριστο µάνατζερ, µε µεγάλη εµπειρία στον χώρο της διοί-
κησης και της οικονοµικής διαχείρισης αλλά από τον χώρο της
βιοµηχανίας ή από τον χώρο των super markets. Και επειδή µι-
λάµε για έναν κορυφαίο θεσµό στον χώρο του πολιτισµού, ο
οποίος είναι εξαιρετικά σηµαντικός και ως τέτοιον πρέπει να τον
αντιµετωπίζει η πολιτεία, θεωρώ ότι αυτές οι αβλεψίες δεν µπο-
ρούν να περάσουν απαρατήρητες και για τον λόγο αυτό ασκούµε
µία κριτική στο ποιες είναι πραγµατικά οι προθέσεις της Κυβέρ-
νησης.

Θα σας πω δε, ότι η πολιτική παράκαµψη του νόµου στα µου-
λωχτά είναι µία παλαιάς κοπής τακτική, η οποία έχει δηµιουργή-
σει προβλήµατα που τα πληρώσαµε και εξακολουθούµε να τα
πληρώνουµε ακριβά.
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Επειδή, λοιπόν, πραγµατικά το Φεστιβάλ Κινηµατογράφου
Θεσσαλονίκης είναι, µε τον δικό του τρόπο, ο καθρέφτης του πο-
λιτισµού, θέλω να σας ρωτήσω µε ποιον τρόπο εσείς σκοπεύετε
να διαφυλάξετε τη διαδικασία και τι θα κάνετε, για να τηρηθεί ο
νόµος.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε την

κ. Κεφαλίδου.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΑΡΙΣΤΕΙΔΗΣ ΜΠΑΛΤΑΣ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητι-

σµού): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Κεφαλίδου, υπάρχουν, νοµίζω, δύο διαστάσεις στην

ερώτησή σας και η µία αφορά, κυρίως, παρεξήγηση. Στην προ-
κήρυξη αναφέρεται ρητά το άρθρο 27, όπου ο υποψήφιος γενι-
κός διευθυντής του Φεστιβάλ Θεσσαλονίκης πρέπει να είναι
εγνωσµένου κύρους σε ό,τι αφορά τον κινηµατογράφο, ελληνικό
ή διεθνή.

Δεν καταργείται αυτό. Απλώς µετά από συζήτηση που είχαµε
µε τη διοίκηση του Φεστιβάλ, είναι σαφές κατά την άποψή τους,
ότι επειδή στις λειτουργίες του γενικού διευθυντή υπάρχει, εκτός
από τη διεύθυνση του Φεστιβάλ, εποπτεία επί των διεθνών οπτι-
κοακουστικών παραγωγών, επί του Μουσείου Κινηµατογράφου,
επί της οικονοµικής και διοικητικής υποστήριξης του όλου θε-
σµού, καθώς ο γενικός διευθυντής είναι και επικεφαλής της αυ-
τοτελούς νοµικής υπηρεσίας, χρειαζόταν στην προκήρυξη να
υπάρχει µία αποσαφήνιση, µία εξειδίκευση εάν θέλετε, της φρά-
σης «εγνωσµένου κύρους» σε ό,τι αφορά τον ελληνικό ή τον παγ-
κόσµιο κινηµατογράφο.

Άρα αναφέρει το διοικητικό συµβούλιο –αναφέροµαι στο διοι-
κητικό συµβούλιο και θα σας πω αµέσως γιατί- ότι αυτή η µορφή
προκήρυξης θέλει να υποβάλουν υποψηφιότητα, όσοι εγνωσµέ-
νου κύρους επί του κινηµατογράφου άνθρωποι έχουν στοιχεία
εµπειρίας τέτοιου τύπου, που να µπορεί να τους κάνει επαρκείς
σε ό,τι αφορά τη σύνθετη θέση του γενικού διευθυντή. Αυτό είναι
η επί της ουσίας απάντηση.

Αυτό που θέλω να πω παραπάνω και µε διευκολύνει η ερώτησή
σας, είναι ότι πρέπει να γίνει σαφές ότι το Υπουργείο Πολιτισµού
και Αθλητισµού, σε σχέση µε τους εποπτευόµενους φορείς και
δη εκείνους που έχουν καλλιτεχνικό έργο να επιτελέσουν, δεν
παρεµβαίνει. Υπάρχουν τα διοικητικά συµβούλια. Τα διοικητικά
συµβούλια επιλέγουν καλλιτεχνικούς γενικούς διευθυντές, ανά-
λογα µε την περίπτωση. Αυτοί οι διευθυντές σε συνεργασία µε
το διοικητικό συµβούλιο, κάνουν όσα πρέπει να κάνουν, πάλι ανά-
λογα µε το αντικείµενο του κάθε εποπτευόµενου φορέα και το
Υπουργείο δεν πρέπει και οφείλει να µην παρεµβαίνει σε τίποτε
από όλα αυτά.

Ασκεί, βεβαίως, διοικητική και οικονοµική εποπτεία εκ των
υστέρων, συνεργάζεται µαζί τους σε σχέση µε διάφορες ανάγκες
που παρουσιάζονται εδώ ή εκεί αλλά πρέπει να γίνει απολύτως
σαφές, ότι δεν υπάρχουν τέτοια περιθώρια παρέµβασης ούτε
πρέπει να υπάρχουν.

Νοµίζω ότι στο πρώτο σκέλος αυτών που είπα, απάντησα στην
ερώτησή σας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον
κύριο Υπουργό.

Κυρία Κεφαλίδου, έχετε τον λόγο, για να δευτερολογήσετε.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Κύριε Υπουργέ, από την εµ-

πειρία που έχω, γιατί αρκετά χρόνια ήµουν στην αυτοδιοίκηση,
θέλω να σας πω, ότι πολύ συχνά βλέπουµε διαγωνισµούς που
ξεκινούν µε τις καλύτερες των προθέσεων, να µην καταλήγουν
πουθενά. Ακόµη και ένα κόµµα µπορεί να τινάξει ένα διαγωνισµό
στον αέρα.

Φίλοι δικηγόροι µού έλεγαν πρόσφατα, ότι το 90% των διακη-
ρύξεων του δηµοσίου έχει τέτοιες αστοχίες, που ακόµη και ένας
τελειόφοιτος της Νοµικής µπορεί να τις προσβάλει και να τις
ακυρώσει.

Εσείς έχετε υπάρξει από τον Γενάρη του 2015 Υπουργός Παι-
δείας Θρησκευµάτων και Πολιτισµού, µαζί µε τον κ. Ξυδάκη την
πρώτη περίοδο ως Αναπληρωτή Πολιτισµού. Θέλω να σας ρω-
τήσω. Έχετε συναντηθεί µε τους θεσµικούς εκπροσώπους του
χώρου, έχετε µιλήσει µε σκηνοθέτες, µε κινηµατογραφιστές, µε

τεχνικούς; Υπάρχει µια τροµακτική ανεργία στον χώρο, κύριε
Υπουργέ, που φθάνει το 90% και σε µια τέτοια συγκυρία, πιστεύω
ότι η Κυβέρνηση πρέπει να είναι λίγο πιο προσεχτική.

Όταν το ίδιο το κράτος δεν σέβεται τον νόµο, γιατί γι’ αυτό
που µου λέτε ότι το διοικητικό συµβούλιο, προσπαθώντας να ερ-
µηνεύσει καλύτερα τον νόµο και να δηµιουργήσει συνθήκες που
θα αποκλείουν πιθανόν κάποιες παρερµηνείες, ερµήνευσε µε τον
δικό του τρόπο και έβαλε το «κατά προτίµηση», θα σας πω ότι
δεν έχω µάθει να λειτουργώ µε αυτόν τον τρόπο, τουλάχιστον
εγώ. Θέλω δε να σας ρωτήσω, αν υπάρχει κάποιος σχεδιασµός,
τουλάχιστον από τη δική σας πλευρά.

Ξέρετε γιατί το λέω; Γιατί, δυστυχώς, κύριε Υπουργέ, από την
αρχή της δικής σας θητείας έχουµε συναντήσει µια λογική «απο-
φασίζοµεν και διατάσσοµεν». Αγνοήσατε πάρα πολλές φορές τον
νόµο. Παραµερίσατε πρόσωπα κύρους, που είναι γνωστή η
δράση τους και γνωστός ο ρόλος τους και η πορεία τους και
έχετε εξαπολύσει ένα µπαράζ, θα σας έλεγα, αποµακρύνσεων.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Τι να θυµηθώ; Εθνικό Θέατρο µε τον κ. Χατζάκη, όπου ενώ
έφυγε ο άνθρωπος, γιατί θεωρήθηκε ότι υπάρχουν κάποιες οι-
κονοµικές ατασθαλίες, βρέθηκε στην πορεία ότι είναι καθαρός
και δεν υπάρχει κανένα θέµα, ουδέποτε αποκαταστάθηκε και
στην πορεία παραιτήσατε και το διοικητικό συµβούλιο; 

Σε τι να αναφερθώ; Στο Ελληνικό Κέντρο Κινηµατογράφου,
όπου ο κ. Ξυδάκης µε συνυπογραφή δική σας, χωρίς να υπάρχει
αιτιολογία και χωρίς να έχουν παραιτηθεί τα µέλη του διοικητικού
συµβουλίου, τους έπαυσε εν µια νυκτί, για να υπάρξει στη συνέ-
χεια από το διοικητικό συµβούλιο, επιλογή προσώπου της δικής
σας αρεσκείας στη θέση του γενικού διευθυντή; 

Και όλα αυτά συνεχίζουν και µε το Κεντρικό Αρχαιολογικό Συµ-
βούλιο και το Συµβούλιο Μουσείων, όπου αλλάξατε, παραιτή-
σατε δηλαδή, διοικήσεις. Και στο Κρατικό Θέατρο Βορείου
Ελλάδος, επίσης, ο κ. Βούρος, ο οποίος ως Καλλιτεχνικός Διευ-
θυντής παύθηκε από εσάς και µετά εξαναγκάστηκαν σε παραί-
τηση ο πρόεδρος και ο αντιπρόεδρος.

Στο φεστιβάλ Αθηνών; Ο κ. Λούκος, ο οποίος επίσης αφού
παύθηκε πρώτα το διοικητικό συµβούλιο, παύθηκε και ο ίδιος, µε
την υπόνοια ότι υπάρχουν ελλείµµατα και ατασθαλίες. Εκεί,
όµως, υπάρχει και ένας στενός δικός σας συνεργάτης, ο κ. Δού-
ρος, ο οποίος ήταν στενός συνεργάτης και του κ. Λούκου και όλο
το βάρος έπεσε στον κ. Λούκο και σε κανένα άλλο.

Σταµατώ εδώ, για να σας πω πολύ απλά, ότι το ερώτηµα πα-
ραµένει. Και το ερώτηµα είναι: Τι περιµένει κανείς σε µια χώρα,
όπου το ίδιο το κράτος δεν τιµά τη νοµοθεσία και παρανοµεί; Αν
αφήσετε το θέµα ως έχει, θα δηµιουργήσετε τέτοιες προϋποθέ-
σεις όπου ο καθένας που θέλει να παρανοµήσει, να είναι και νο-
µιµοποιηµένος.

Επιλέξτε όποιον θέλετε. Οι φήµες λένε οι εφηµερίδες, τουλά-
χιστον -η «ΜΑΚΕΔΟΝΙΑ ΤΗΣ ΚΥΡΙΑΚΗΣ»- ότι ήδη έχετε επιλέξει
ποιος θα είναι ο γενικός διευθυντής. Κάντε το αλλά κάντε το νό-
µιµα. Εάν δεν σας αρέσει ο νόµος, έχετε το περιθώριο να τον αλ-
λάξετε. Εγώ, αυτό το οποίο έχω να παρακαλέσω, είναι να
τακτοποιήσετε το ζήτηµα, γιατί στο τέλος κινδυνεύετε, και χωρίς
γενικό διευθυντή να βρεθείτε και ο ίδιος να είστε εκτεθειµένος.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε την

κ. Κεφαλίδου.
Ο κύριος Υπουργός έχει τον λόγο για να δευτερολογήσει.
ΑΡΙΣΤΕΙΔΗΣ ΜΠΑΛΤΑΣ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητι-

σµού): Κυρία Κεφαλίδου, νόµιζα ότι η συζήτηση είναι καλή τη πί-
στει αλλά µε αυτά που είπατε, νοµίζω ότι θέσατε το θέµα σε
τελείως διαφορετικά επίπεδα.

Πάρα πολύ σύντοµα, λοιπόν -γιατί δεν υπάρχει χρόνος- θέλω
να σας πω το εξής. Μιλάτε για συµφωνία µε τον νόµο. Ισχύει,
προφανώς, όπως αναφέρατε ο ν.3905 άρθρο 27, το οποίο λέει:
«Πρόσωπο εγνωσµένου κύρους από τον χώρο του ελληνικού ή
παγκόσµιου κινηµατογράφου».

Επίσης το ίδιο άρθρο 27 ορίζει: «Ο γενικός διευθυντής προ-
ΐσταται όλων των υπηρεσιών του φεστιβάλ. Συγκεκριµένα, διεύ-
θυνση φεστιβάλ, διεύθυνση διεθνών οπτικοακουστικών παραγω-
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γών, µουσείου, κινηµατογράφου, οικονοµικής και διοικητικής
υποστήριξης, καθώς και αυτοτελούς νοµικής υπηρεσίας».

Οι δύο συνιστώσες αυτού του άρθρου είναι η προκήρυξη. Τε-
λειώσαµε µε αυτό, είµαστε απολύτως σύννοµοι, σύµφωνα µε το
διοικητικό συµβούλιο. Το διοικητικό συµβούλιο είναι απολύτως
σύννοµο και συµφωνούµε µε τη µορφή της προκήρυξης. Από
εκεί και πέρα θα επιλέξει το διοικητικό συµβούλιο και θα πάµε
παρακάτω.

Τα άλλα που είπατε είναι εκτός θέµατος. Και αυτά που είπατε
για το Φεστιβάλ Αθηνών, νοµίζω ότι ξεπερνούν πάρα πολλά
πράγµατα, που δεν θα έπρεπε να ξεπερνιούνται. Διαβάσατε πρό-
σφατα συνέντευξη του κ. Ρακιντζή στην «Εφηµερίδα των Συντα-
κτών», που επιβεβαιώνει πλήρως αυτά που λέγαµε πριν, όταν
αναγκαστήκαµε να αλλάξουµε τον Γενικό Διευθυντή του Φεστι-
βάλ.

Από εκεί και πέρα, πού βρήκατε τον κ. Δούρο; Τι σχέση έχει ο
Φάντης µε το ρετσινόλαδο; Τι γίνεται στο άλφα ή στο βήτα; Θα
µας έπαιρνε πάρα πολύ µακριά να πάµε εκεί. Και λυπούµαι για
το ύφος αυτής της ερώτησης.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον
κύριο Υπουργό.

Πριν περάσουµε στην τέταρτη και τελευταία ερώτηση, επι-
τρέψτε µου να ανακοινώσω εν τάχει τις επίκαιρες ερωτήσεις οι
οποίες δεν συζητιούνται, λόγω κωλύµατος των Υπουργών.

Η δεύτερη µε αριθµό 584/29-2-2016 επίκαιρη ερώτηση πρώτου
κύκλου του Βουλευτή Αττικής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Μαυ-
ρουδή Βορίδη προς τον Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής Ασφά-
λισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, σχετικά µε την υλοποίηση
της Υπουργικής Απόφασης που αφορά την παραχώρηση των
αθλητικών εγκαταστάσεων του Ολυµπιακού Χωριού στον Δήµο
Αχαρνών, δεν θα συζητηθεί λόγω κωλύµατος του κυρίου Υπουρ-
γού.

Η τρίτη µε αριθµό 582/26-2-2016 επίκαιρη ερώτηση πρώτου
κύκλου του Βουλευτή Α’ Πειραιώς του Λαϊκού Συνδέσµου-Χρυσή
Αυγή κ. Νικολάου Κούζηλου προς τον Υπουργό Ναυτιλίας και Αι-
γαίου, σχετικά µε την πρόβλεψη και διασφάλιση των εργασιακών
σχέσεων των εργαζοµένων στον Οργανισµό Λιµένος Πειραιώς
µετά την πώληση του πλειοψηφικού πακέτου µετοχών του ΟΛΠ,
δεν θα συζητηθεί λόγω κωλύµατος του κυρίου Υπουργού.

Η πέµπτη µε αριθµό 589/29-2-2016 επίκαιρη ερώτηση πρώτου
κύκλου του Βουλευτή Β’ Αθηνών του Κοµµουνιστικού Κόµµατος
Ελλάδας κ. Χρήστου Κατσώτη προς τον Υπουργό Παιδείας,
Έρευνας και Θρησκευµάτων, σχετικά µε τη λήψη µέτρων για τη
διασφάλιση της καθαριότητας των σχολικών µονάδων και των
εργασιακών δικαιωµάτων των καθαριστών και καθαριστριών που
απασχολούνται στα σχολεία της χώρας, δεν θα συζητηθεί λόγω
κωλύµατος του κυρίου Υπουργού.

Η έκτη µε αριθµό 586/29-2-2016 επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύ-
κλου του Βουλευτή Λαρίσης των Ανεξαρτήτων Ελλήνων κ. Βασι-
λείου Κόκκαλη προς τον Υπουργό Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων, σχετικά µε τις µεταθέσεις των εκπαιδευτικών ειδικο-
τήτων της πρωτοβάθµιας εκπαίδευσης, δεν θα συζητηθεί λόγω
κωλύµατος του κυρίου Υπουργού.

Η πρώτη µε αριθµό 588/29-2-2016 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου
κύκλου του Βουλευτή Φθιώτιδας του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-
κής Αριστεράς κ. Απόστολου Καραναστάση, προς τον Υπουργό
Υγείας, σχετικά µε την αντιµετώπιση των προβληµάτων στη λει-
τουργία του Γενικού Νοσοκοµείου Λαµίας, δεν θα συζητηθεί
λόγω κωλύµατος του κυρίου Υπουργού.

Η τρίτη µε αριθµό 583/26-2-2016 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου
κύκλου του Βουλευτή Β’ Αθηνών του Λαϊκού Συνδέσµου-Χρυσή
Αυγή κ. Ηλία Παναγιώταρου προς τον Υπουργό Εξωτερικών, σχε-
τικά µε την «εκχώρηση του ονόµατος της Μακεδονίας µας στους
Σκοπιανούς», δεν θα συζητηθεί λόγω κωλύµατος του κυρίου
Υπουργού.

Η πέµπτη µε αριθµό 590/29-2-2016 επίκαιρη ερώτηση δεύτε-
ρου κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου του Κοµµουνιστικού Κόµ-
µατος Ελλάδας κ. Εµµανουήλ Συντυχάκη προς τον Υπουργό
Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης, σχετικά µε την
άµεση επαναλειτουργία του εργοστασίου ανακύκλωσης στο
Ηράκλειο Κρήτης και την επαναπρόσληψη των εργαζοµένων από

την εταιρεία «WASTE-SOLUTIONS», δεν θα συζητηθεί λόγω κω-
λύµατος του κυρίου Υπουργού.

Τέλος, η όγδοη µε αριθµό 497/8-2-2016 επίκαιρη ερώτηση δεύ-
τερου κύκλου του Βουλευτή Λαρίσης του Ποταµιού κ. Κωνσταν-
τίνου Μπαργιώτα προς τον Υπουργό Υγείας, σχετικά µε τα
προβλήµατα στον χώρο της υγείας, τις σοβαρές ελλείψεις στις
µονάδες εντατικής θεραπείας (ΜΕΘ) και την ανάπτυξη του Εθνι-
κού Οργανισµού Μεταµοσχεύσεων (ΕΟΜ), επίσης, δεν θα συζη-
τηθεί λόγω κωλύµατος του κυρίου Υπουργού.

Θα συζητηθεί η έβδοµη µε αριθµό 534/15-2-2016 επίκαιρη
ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Θεσπρωτίας της Νέας
Δηµοκρατίας κ. Βασιλείου Γιόγιακα προς τον Υπουργό Περιβάλ-
λοντος και Ενέργειας, σχετικά µε την παραµετροποίηση των
τιµών πώλησης ηλεκτρικής ενέργειας από τους κατ’ επάγγελµα
αγρότες και ιδιοκτήτες φωτοβολταϊκών σταθµών.

Στην επίκαιρη ερώτηση θα απαντήσει ο Υπουργός Περιβάλ-
λοντος και Ενέργειας, κ. Παναγιώτης Σκουρλέτης.

Κύριε Γιόγιακα, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΓΙΟΓΙΑΚΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, όπως γνωρίζετε, µε τον ν.4254/2014 επανακα-

θορίστηκαν προς τα κάτω οι τιµές αποζηµίωσης για την ηλε-
κτρική ενέργεια, που παράγεται από σταθµούς ΑΠΕ. Ο υπολο-
γισµός των νέων µειωµένων τιµών δεν έγινε στον αέρα. Βασί-
στηκε σε κριτήρια, όπως το κόστος κατασκευής της εγκατάστα-
σης και ο χρόνος διασύνδεσής της µε το σύστηµα. 

Η παραµετροποίηση όπως λέγεται, ίσχυσε, κύριε Υπουργέ, για
όλους, εκτός από τους επαγγελµατίες αγρότες που έχουν φω-
τοβολταϊκούς σταθµούς. Σε αυτούς µε νοµοτεχνική βελτίωση
που έγινε κυριολεκτικά στο παρά πέντε, επιβλήθηκε οριζόντια
µείωση, δηλαδή κούρεµα των τιµών κατά 12%, χωρίς αιτιολό-
γηση και χωρίς τη σύµφωνη γνώµη της κεντρικής νοµοπαρα-
σκευαστικής επιτροπής και χωρίς την έγκριση της αρµόδιας
επιτροπής. Αυτό πρακτικά δηµιουργεί στους αγρότες και ιδιο-
κτήτες φωτοβολταϊκών δύο ταχύτητες. 

Από τη µια, όσοι κατασκεύασαν τις µονάδες το 2011 και το
2012 µε κόστος επένδυσης από 200.000 έως 300.000 ευρώ ανά-
λογα µε το τρίµηνο κατασκευής και από την άλλη, είναι κάποιοι
που επένδυσαν τις φωτοβολταϊκές τους µονάδες κατά το έτος
2013 και µε πολύ χαµηλότερο κόστος έως και 50%. Εποµένως
µετά τη µείωση των τιµών η απόδοση της επένδυσης εξακολου-
θεί να είναι σαφώς υψηλότερη για εκείνους τους αγρότες που
κατασκεύασαν το 2011 και το 2012.

Το ερώτηµα, λοιπόν, είναι, εάν θα προχωρήσετε στην παραµε-
τροποίηση των τιµών πώλησης για τους επαγγελµατίες αγρότες
που κατασκεύασαν την αντίστοιχη χρονική περίοδο.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε, κύ-

ριε Γιόγιακα.
Τον λόγο έχει ο Υπουργός κ. Σκουρλέτης.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλ-

λοντος και Ενέργειας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Γιόγιακα, αναφέρεστε στον ν.4254/2014. Το 2014 γνω-

ρίζουµε ποια ήταν η κυβέρνηση.
Διαβλέπω, λοιπόν, στην ερώτησή σας µια αντιπολιτευτική διά-

θεση προς τη σηµερινή Αντιπολίτευση και την τότε κυβέρνηση,
διότι πράγµατι αυτός ο νόµος δεν επέφερε µόνο µειώσεις στους
κατ’ επάγγελµα αγρότες αλλά και στους υπόλοιπους κατόχους
φωτοβολταϊκών σταθµών. Κριτικές για τις συγκεκριµένες ρυθµί-
σεις αυτού του νόµου έχουν γίνει από το σύνολο σχεδόν των αν-
θρώπων, που κατέχουν φωτοβολταϊκά. Χωρίς δική τους ευθύνη,
λοιπόν, βρέθηκαν µπροστά σε νέες καταστάσεις.

Όµως τι γίνεται εδώ πέρα αυτή τη στιγµή; Βρισκόµαστε σε µια
φάση, όπου επεξεργαζόµαστε ένα νέο συνολικά διαρθρωτικό
πλαίσιο για τις ανανεώσιµες πηγές ενέργειας στη βάση των ευ-
ρωπαϊκών κατευθυντήριων γραµµών. Αυτό το νέο πλαίσιο ήδη
έχει αναρτηθεί για διαβούλευση και αναµένεται µέσα στο επό-
µενο διάστηµα, στο ορατό µέλλον, µετά από τις παρατηρήσεις
που θα γίνουν και σε συνεννόηση πάντοτε µε την Ευρωπαϊκή Επι-
τροπή, να διαµορφωθεί. Άρα είναι απαραίτητο, πριν από οποι-
αδήποτε παρέµβαση στον νόµο που αναφέρεστε επί κυβερνή-
σεως Σαµαρά, να διαµορφωθεί πλέον η συνολική νέα εικόνα. 
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Δεν µπορούµε να συνεχίσουµε µε έναν τρόπο, ο οποίος τελικά
ήταν στον αέρα. Ήταν στον αέρα ο σχεδιασµός της διείσδυσης
των ανανεώσιµων πηγών ενέργειας, διότι υπάρχει ένα πλεόνα-
σµα αφερεγγυότητας της πολιτείας, απέναντι σε ανθρώπους
στους οποίους υποσχέθηκαν άλλα και είδαν στην πορεία να µει-
ώνονται οι εγγυηµένες τιµές.

Σήµερα, λοιπόν, βαδίζουµε σ’ ένα νέο πλαίσιο, όπου φεύγουµε
πια από τις εγγυηµένες τιµές και πηγαίνουµε σ’ ένα νέο καθε-
στώς, στο feed in premium και φεύγουµε από το feed in tariff.
Επαναλαµβάνω ότι αυτό είναι µία ευρωπαϊκή στρατηγική. Και
αυτό, βέβαια, το κάνουµε, διότι θέλουµε να βελτιώσουµε στρε-
βλώσεις που υπήρχαν σε αυτόν τον τοµέα, στον τοµέα της ανά-
πτυξης των ανανεώσιµων πηγών ενέργειας.

Πιο συγκεκριµένα, εµείς αυτό το διάστηµα είµαστε σε συνεν-
νόηση και επικοινωνία µε τις τράπεζες, οι οποίες πρέπει να ανα-
λάβουν την ευθύνη της µείωσης του κόστους εξυπηρέτησης των
δανείων που είχαν παρθεί για τις παλαιότερες επενδύσεις. Αυτό
συµπεριλαµβάνει, βέβαια, και την κατηγορία που είπατε. Ήταν
σε µια άλλη περίοδο µε άλλη οικονοµική κατάσταση.

Το δεύτερο που αυτή τη στιγµή µας απασχολεί –και µάλιστα
έχουµε έλθει σε επικοινωνία µε τον κ. Αλεξιάδη- είναι το λεγό-
µενο «τέλος» και «κόστος» για όσους κατέχουν φωτοβολταϊκά
διακοψιµότητας, που θα τους επιβαρύνει, δηλαδή να λογίζεται
ως έξοδο και άρα να αφαιρείται από τη φορολογητέα ύλη που
έχουν.

Το τελευταίο που θα ήθελα να πω -και ενδιαφέρει ιδιαίτερα τον
αγροτικό κόσµο- είναι η δυνατότητα πλέον που θα υπάρχει σε
λίγο καιρό, να µπορούν να επενδύουν σε φωτοβολταϊκά µε το
σύστηµα του net metering, δηλαδή της αυτοπαραγωγής. Αυτό
είναι η πιο κρίσιµη και η πιο ουσιαστική διαρθρωτική αλλαγή για
τον αγροτικό κόσµο. Μάλιστα αυτή να µην εξυπηρετεί µόνο το
µέρος όπου είναι τοποθετηµένη η φωτοβολταϊκή µονάδα αλλά
να υπάρχει το virtual net metering, δηλαδή να εξυπηρετεί και υπό-
λοιπους αγροτικούς κλήρους και κτήµατα, που δεν βρίσκονται
στο συγκεκριµένο µέρος. Αυτό θεωρώ, ότι θα είναι κάτι το οποίο
πρέπει να ενταχθεί και σ’ ένα αντίστοιχο πρόγραµµα χρηµατο-
δότησης και θα αποτελεί πια µια τοµή και µια σηµαντική ελά-
φρυνση για τον αγροτικό κόσµο.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κύριο Υπουργό.
Κύριε Γιόγιακα, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΓΙΟΓΙΑΚΑΣ: Κύριε Υπουργέ, µπορεί να είναι ένας

νόµος του 2014, παρ’ όλα αυτά οτιδήποτε χρειάζεται βελτίωση
ή να κινηθεί προς µια καλύτερη και θετική κατεύθυνση και λαµ-
βάνοντας υπ’ όψιν και τη δύσκολη οικονοµική συγκυρία, που
έχουµε περάσει το τελευταίο χρονικό διάστηµα, αντιλαµβάνεσθε
ότι πρέπει να γίνονται οι κατάλληλες διορθώσεις.

Όµως από εκεί και πέρα όπως γνωρίζετε πολύ καλά, οι αγρό-
τες αυτοί µέχρι τις 31 Μαρτίου θα πρέπει να υποβάλουν τις δη-
λώσεις τους στον ΛΑΓΗΕ για τη διατήρηση ή µη της ιδιότητας
του επαγγελµατία αγρότη και ως εκ τούτου θα πρέπει να τους
ξεκαθαρίσουµε άµεσα, εάν έχουν τη δυνατότητα αυτή ή να τους
δώσετε µία παράταση τουλάχιστον τριών-τεσσάρων µηνών, προ-
κειµένου να έχουν αυτή τη δυνατότητα της υποβολής των δηλώ-
σεών τους, για να µπορούν να ξέρουν οι άνθρωποι ξεκάθαρα,
εάν στο επόµενο χρονικό διάστηµα µέχρι να φτιάξετε τον και-
νούργιο νόµο, που ήδη έχετε υποσχεθεί ότι θα ήταν σε ενέργεια
από τον Γενάρη του 2016, θα µπορέσουν και αυτοί να σχεδιά-
σουν και θα έχουν τη δυνατότητα να υποβάλουν αντικειµενικά τη
δήλωσή τους.

Εάν δηλαδή µπορείτε να τους δώσετε µία παράταση τριών-
τεσσάρων µηνών, θα ήταν η καλύτερη δυνατή λύση µέχρι να ολο-
κληρωθεί το νοµοσχέδιο που ετοιµάζετε. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κ. Γιόγακα.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλ-
λοντος και Ενέργειας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Κύριε Γιόγακα, πρέπει στη συζήτηση που κάνουµε αυτή τη
στιγµή, κάθε υπεύθυνη πολιτική δύναµη και πρωτίστως η Κυβέρ-
νηση οφείλει να λαµβάνει υπ’ όψιν της ένα αντικειµενικό γεγονός,
το οποίο λέει ότι σχετίζεται µε το θέµα του ελλείµατος του λο-
γαριασµού που πληρώνουµε τις ανανεώσιµες πηγές ενέργειας.
Η προηγούµενη µείωση στις εγγυηµένες τιµές δεν έγινε, προφα-
νώς, για λόγους τιµωρίας. Μπορεί να υπήρξε έλλειψη καλού σχε-
διασµού. Μπορεί να υπήρξε επιπολαιότητα, αφερεγγυότητα από
µέρους της πολιτείας. Αυτό, όµως, έγινε, διότι βρεθήκαµε µπρο-
στά στο γεγονός, να διογκώνεται το έλλειµα του ειδικού λογα-
ριασµού µέσα από τον οποίο πληρώνονται οι ανανεώσιµες πηγές
ενέργειας.

Εάν αυτό το έλλειµα µεγαλώσει, κάποιος θα το καλύψει. Και
ποιος θα είναι αυτός που θα το καλύψει; Θα είναι οι Έλληνες πο-
λίτες, οι ελληνικές επιχειρήσεις και τα ελληνικά νοικοκυριά. Με
αυτό έχει να κάνει ακριβώς αυτό που σας είπα πριν, περί του
στρεβλού τρόπου ανάπτυξης.

Πράγµατι πολλές φορές παραγνωρίστηκαν άλλοι πραγµατικοί
παράµετροι, όπως το κόστος µίας επένδυσης. Υπήρχαν εγγυη-
µένες τιµές υπερβολικές. Βέβαια είναι σωστό η πολιτεία, όταν
θέλει να ενθαρρύνει τη διείσδυση των ανανεώσιµων πηγών ενέρ-
γειας, να δίνει κάποια κίνητρα. Αυτό, όµως, πρέπει να γίνεται µε
ένα σχεδιασµό για την επόµενη και τη µεθεπόµενη µέρα. Διότι
αν αυτή η πολιτική, όπως και έγινε, οδηγεί στη διόγκωση του ελ-
λείµατος του ειδικού λογαριασµού από τον οποίο πληρώνονται
οι ανανεώσιµες πηγές ενέργειας, τότε αντιλαµβάνεστε ότι αυτή
είναι µία πολιτική η οποία αυτoϋπονοµεύεται, διότι επιβαρύνει
παράλογα το σύνολο της κοινωνίας. Αυτά όλα, λοιπόν, τα ζητή-
µατα είµαστε υποχρεωµένοι αυτή τη στιγµή να προσµετρήσουµε,
για να µπορέσουµε να έχουµε πλέον ένα σταθερό τοπίο.

Όσον αφορά το νέο πλαίσιο που είπατε, αυτό θα έχει αναδρο-
µική ισχύ από την 1η Ιανουαρίου 2016. Είναι κάτι το οποίο ήταν
γνωστό ότι θα συνέβαινε. Αυτή τη στιγµή, επαναλαµβάνω, έχου-
µε τελειώσει οποιαδήποτε επεξεργασία και βρισκόµαστε στη
φάση της τελικής διαβούλευσης.

Από εκεί και έπειτα, πρέπει να λαµβάνουµε πάντοτε υπ’ όψιν
µας την αντικειµενική κατάσταση της ίδιας της οικονοµίας που
βρισκόµαστε. Δεν χωρούν αυτή τη στιγµή ούτε πλειοδοσίες ούτε
λαϊκισµοί ούτε µεγάλες κουβέντες. Πρέπει να κάνουµε σταθερά
βήµατα, έτσι ώστε και οι υπάρχουσες φωτοβολταϊκές ή αιολικές
µονάδες να είναι βιώσιµες -να ξέρουν οι άνθρωποι ότι µπορούν
να ζήσουν, να υπάρξουν και να έχουν τις αποδόσεις τους- αλλά
από την άλλη πλευρά θα πρέπει να εγγυηθούµε και ότι δεν θα
έχουµε µία διόγκωση του ελλείµατος του ειδικού λογαριασµού
ούτε, βέβαια, παράλογες επιβαρύνσεις, τις οποίες θα τις υφίστα-
ται το σύνολο της ελληνικής κοινωνίας. 

Κατά συνέπεια –και ολοκληρώνω µε αυτό- εµείς, µετά την ολο-
κλήρωση αυτού του νέου πλαισίου και της προσπάθειας που
έχουµε κάνει για τη συγκεκριµένη ελάφρυνση του χρηµατοοικο-
νοµικού κόστους εξυπηρέτησης των δανείων αλλά και της ιδιαί-
τερής φορολογικής αντιµετώπισης που σας ανέφερα πριν, θα
εξετάσουµε οποιαδήποτε πια οριακή βελτίωση µπορεί να υπάρ-
ξει σε αντίστοιχες περιπτώσεις. Μία από αυτές τις οποίες ανα-
φέρατε είναι η περίπτωση των κατ’ επάγγελµα αγροτών.

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κύριο Υπουργό. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να σας ανακοι-

νώσω, ότι µε επιστολή του ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας Το Ποτάµι, κ. Σταύρος Θεοδωράκης, προς τον Πρόεδρο
της Βουλής κ. Νικόλαο Βούτση, ενηµερώνει, ότι Κοινοβουλευτι-
κός Εκπρόσωπος του κόµµατος ορίζεται ο κ. Γεώργιος Αµυράς,
Βουλευτής Β’ Αθηνών, στη θέση του Βουλευτή Θεοχάρη (Χάρη)
Θεοχάρη.

(Η προαναφερθείσα επιστολή κατατίθεται στα Πρακτικά και
έχει ως εξής: 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Στο σηµείο αυτό
ολοκληρώθηκε η συζήτηση των επικαίρων ερωτήσεων. 

Θα διακόψουµε τη συνεδρίαση και θα επανέλθουµε στις 12.00’,

µε αντικείµενο εργασιών του Σώµατος: νοµοθετική εργασία, σύµ-
φωνα µε την ηµερήσια διάταξη που έχει διανεµηθεί. 

(ΔΙΑΚΟΠΗ)

6576 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



(ΜΕΤΑ ΤΗ ΔΙΑΚΟΠΗ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, επαναλαµβάνεται η συνεδρίαση.
Εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Οικονοµικών: «Συ-
στήµατα Εγγύησης Καταθέσεων (ενσωµάτωση Οδηγίας
2014/49/ΕΕ), Ταµείο Εγγύησης Καταθέσεων και Επενδύσεων και
άλλες διατάξεις».

Η Διάσκεψη των Προέδρων αποφάσισε στις συνεδριάσεις της
στις 25 Φεβρουαρίου 2016 και στις 2 Μαρτίου 2016 η συζήτηση
του νοµοσχεδίου αυτού να γίνει σε µία συνεδρίαση. Οπότε προ-
τείνω η συζήτηση να γίνει ενιαία.

Επίσης θέλω να σας γνωρίσω τις προτάσεις των κοµµάτων
όσον αφορά τους ειδικούς αγορητές και εισηγητές. Εισηγητές
από πλευράς ΣΥΡΙΖΑ θα είναι ο κ. Τζαµακλής και από πλευράς
Νέας Δηµοκρατίας ο κ. Δήµας. Ειδικοί αγορητές θα είναι από
πλευράς Χρυσής Αυγής ο κ. Καρακώστας, από τη Δηµοκρατική
Συµπαράταξη ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ ο κ. Αρβανιτίδης, από το Κοµµου-
νιστικό Κόµµα Ελλάδας ο κ. Βαρδαλής, από το Ποτάµι ο κ. Θεο-
χάρης, από τους Ανεξάρτητους Έλληνες ο κ. Καµµένος και από
την Ένωση Κεντρώων ο κ. Γεωργιάδης.

Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι θα είναι από τον ΣΥΡΙΖΑ ο κ.
Χρήστος Μαντάς, από τη Νέα Δηµοκρατία ο κ. Δένδιας, από τη
Χρυσή Αυγή ο κ. Παππάς, από τη Δηµοκρατική Συµπαράταξη
ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ ο κ. Λοβέρδος, από το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελ-
λάδας ο κ. Καραθανασόπουλος, από το Ποτάµι ο κ. Δανέλλης,
από τους Ανεξάρτητους Έλληνες ο κ. Παπαχριστόπουλος και
από την Ένωση Κεντρώων ο κ. Καρράς.

Κύριε Υπουργέ, θέλετε να µιλήσετε τώρα;
ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Ναι.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, τώρα θα µιλήσει;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Αν θέλει να µιλή-

σει, το δικαιούται.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Πριν πάρει τον λόγο ο Υπουργός, θα

ήθελα τον λόγο επί της διαδικασίας.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Επί της διαδικα-

σίας, ναι.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Θα ήθελα να ξέρω, κύριε Πρόεδρε,

αν έχετε εικόνα του πότε θα γίνουν οι τοποθετήσεις των Υπουρ-
γών.

Θα κάνετε τώρα, κύριε Υπουργέ, την τοποθέτησή σας ή θα κά-
νετε παρεµβάσεις;

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Έλε-
γα, επειδή έγινε χθες µία ενηµέρωση στην Ευρωβουλή, να σας
κάνω µια ενηµέρωση για τις συζητήσεις που γίνονται για τη δια-
πραγµάτευση και να πω µερικά πράγµατα για τον νόµο πολύ συ-
νοπτικά και αν είναι, µετά να πάρω τον λόγο, για να απαντήσω
στις ερωτήσεις. Άµα θέλετε να µιλήσω µετά, δεν έχω κανένα
πρόβληµα και να µιλήσουν πρώτα οι εισηγητές.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Αυτό είναι άψογο.
Ωστόσο, εσείς, κύριε Πρόεδρε, πρέπει να µας πείτε, αν µετά

τους οκτώ εισηγητές και ειδικούς αγορητές θα τηρηθεί ο Κανο-
νισµός και θα µιλήσουν οι έξι Βουλευτές, αν θέλει θα παρέµβει ο
Υπουργός και µετά οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι, αν θα πάει
αυτή η διαδικασία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Είναι αυτονόητο.
Βάσει του Κανονισµού θα κινηθούµε.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Όχι δεν είναι πάντα έτσι, γιατί ανεξαρ-
τήτως του τι θα κάνουν οι Υπουργοί, οι διαδικασίες, ας πούµε,
αλλάζουν.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Όχι, πάντα µε τον
Κανονισµό όταν ο Υπουργός θέλει να παρέµβει, έχει το δικαίωµα
να παρέµβει.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Άλλο αυτό! Πάντως, έχουµε αυτή τη
σειρά. Δηλαδή, ξέρουµε ότι ο Υπουργός µιλάει τώρα και αν θέλει,
παρεµβαίνει και άλλη στιγµή, µιλούν οι οκτώ εισηγητές και αγο-
ρητές και µετά οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ακριβώς. Είναι αυ-

τονόητο.
Κύριε Τσακαλώτο, θέλετε να µιλήσετε τώρα; Πόσο χρόνο θα

χρειαστείτε;
ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Ένα

δεκάλεπτο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ωραία, έχετε τον

λόγο για δέκα λεπτά.
ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Καλη-

µέρα σε όλους και σε όλες.
Εχθές είχα την ευκαιρία, να ενηµερώσω την αντίστοιχη Διαρκή

Επιτροπή Οικονοµικών Υποθέσεων της Ευρωβουλής, όπου ήταν
όλες οι Κοινοβουλευτικές Οµάδες. Τους ενηµέρωσα για την πο-
ρεία της διαπραγµάτευσης και έκανα έντονη την ανησυχία µου
για την καθυστέρηση από την πλευρά του ΔΝΤ.

Σας θυµίζω, ότι είχαν έρθει οι επικεφαλής περίπου την 1η Φλε-
βάρη, αν δεν κάνω λάθος, και έφυγαν την Παρασκευή 5 Φλε-
βάρη. Μας είχαν πει, ότι θα έρθουν σε δέκα µέρες περίπου. Εγώ
είχα προσπαθήσει να τους πιέσω να έρθουν σε µία εβδοµάδα και
τώρα είναι σχεδόν ένας µήνας που δεν έχουν έρθει.

Εξήγησα το γιατί είµαστε πολύ κοντά στις θέσεις των τριών
ευρωπαϊκών θεσµών, του EMS, της ΕΚΤ και της Κοµισιόν, ότι οι
διαφορές εκεί είναι µέσα στο πλαίσιο της διαπραγµάτευσης και
αυτές που θα περίµενε κανείς ότι µπορεί να συζητηθούν αλλά το
ΔΝΤ κρατάει µια πολύ σκληρή στάση.

Υποτίθεται, ότι αυτή η σκληρή στάση υπάρχει και στις δύο
πλευρές, µε την έννοια ότι πιέζει εµάς να πάρουµε περισσότερα
µέτρα αλλά συγχρόνως πιέζει και τους Ευρωπαίους να κάνουν
περισσότερα πράγµατα σε σχέση µε το χρέος, για να είναι πιο
βιώσιµο το πρόγραµµα.

Το ΔΝΤ δεν πιέζει για περισσότερες περικοπές συντάξεων,
επειδή θεωρεί όχι ότι δεν είναι σοβαρή η πρόταση που έχουµε
καταθέσει για το ασφαλιστικό. Απλώς θεωρεί, ότι οι αριθµοί δεν
βγαίνουν για να φτάσουµε στο 3,5% πρωτογενές πλεόνασµα το
2018 και µας λέει, αφού έχετε κόψει όλα τα άλλα, από πού θα
βρείτε, εάν δεν κόψετε περαιτέρω από τις συντάξεις.

Σε αυτό εµείς λέµε τα εξής: Πρώτον, είναι αδιανόητο να θεω-
ρούν, ότι οι αριθµοί δεν βγαίνουν, όταν η συµφωνία του καλοκαι-
ριού είχε πολύ χαµηλότερες προβλέψεις για την ανάπτυξη από
αυτές που βγήκαν. Δηλαδή όταν γίνονταν οι συζητήσεις, ήταν
περίπου µείον 2% η µέση πρόβλεψη για την ανάπτυξη και τώρα
ξέρουµε ότι θα είναι κάτι µεταξύ 0,4% και 0,7%.

Σε κάθε περίπτωση δεν υπάρχει οικονοµολόγος που να θεω-
ρεί, ότι πήγαµε χειρότερα από τις προβλέψεις και άρα επειδή η
ανάπτυξη ήταν µεγαλύτερη, είχαµε και περισσότερα έσοδα από
ό,τι προβλεπόταν το καλοκαίρι είτε από την ανάπτυξη, όπως σας
είπα, είτε επειδή είχαµε µεγαλύτερη εισπραξιµότητα, καθώς τα
µέτρα µας κατά της φοροδιαφυγής αρχίζουν να αποδίδουν. Άρα
το λογικό θα ήταν, να ζητούσαν λιγότερα µέτρα, αφού η οικονο-
µία πήγε καλύτερα.

Εξηγήσαµε ότι δεν µπορούν να µειωθούν οι τρέχουσες συντά-
ξεις περισσότερο και γιατί έχουν κοπεί έντεκα φορές, διότι στην
Ελλάδα παίζουν το ρόλο του οικονοµικού εισοδήµατος, δηλαδή
µπορεί να βοηθούν και τους ανέργους, ακόµα και τα εγγόνια των
συνταξιούχων για την επιβίωσή τους.

Κατανοούµε, ότι µακροπρόθεσµα µπορεί να χρειαστεί να ξο-
δεύουµε ως ποσοστό, δηλαδή ως σύνθεση του συνολικού προ-
ϋπολογισµού για κοινωνικά θέµατα λιγότερο για τις συντάξεις
και περισσότερο για άλλα ζητήµατα. Για παράδειγµα, στην Ελ-
λάδα έχουµε πολύ µεγάλο ποσοστό φτώχειας στα παιδιά, άρα
κανονικά θα έπρεπε και εκεί να έχουµε µεγαλύτερη δαπάνη.
Όµως εξηγούµ, ότι αυτό θα γίνει όταν θα επιστρέψουµε στην
ανάπτυξη. Οι αλλαγές στις συνθέσεις συγκεκριµένου προϋπολο-
γισµού για το σύνολο των κοινωνικών δαπανών µπορεί να γίνουν
αργότερα.

Όλα αυτά τα επιχειρήµατα πρέπει να σας πω, ότι είχαν µεγάλη
ανταπόκριση από ό,τι καταλαβαίνω εγώ από όλες τις πλευρές
του Ευρωκοινοβουλίου, από όλες τις Κοινοβουλευτικές Οµάδες.
Μάλιστα ο Πρόεδρος της Επιτροπής, ο Ροµπέρτο Γκαλτιέρι, είπε
ότι και ο ίδιος δεν καταλαβαίνει γιατί καθυστερεί το ΔΝΤ και κα-
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τανοεί απολύτως την ελληνική θέση, ότι ο χρόνος είναι µέρος
της διαπραγµάτευσης και η καθυστέρηση δηµιουργεί και οικο-
νοµικά προβλήµατα και πολιτικά προβλήµατα και κινδυνεύει να
γίνει αυτοπληρούµενη προφητεία, ότι δεν θα βγει το πρόγραµµα.

Πρέπει να σας πω, δηλαδή, ότι έφυγα µε πολύ καλές εντυπώ-
σεις για το πολιτικό κλίµα για τις ελληνικές θέσεις και είµαι πει-
σµένος ότι αυτήν τη στιγµή οι παίκτες που θέλουν λύση, είναι
πολύ περισσότεροι από τους παίκτες που δεν θέλουν λύση.

Αυτό είναι πηγή αισιοδοξίας. Σε ένα λογικό κόσµο όταν ισχύει
αυτό που µόλις είπα, ότι οι πιο πολλοί παίκτες θέλουν λύση σε
σχέση µε αυτούς που δεν θέλουν λύση, δεν πρέπει να είναι µα-
κριά η λύση. Ελπίζω να επιβεβαιωθεί, ότι ζούµε σ’ ένα λογικό
κόσµο.

Για δύο τρία ζητήµατα είµαι σίγουρος, ότι οι εισηγητές όπως
το έκαναν και στην επιτροπή, θα κάνουν µια πολύ καλή ενηµέ-
ρωση για τις λεπτοµέρειες του νοµοσχεδίου και της εφαρµογής
της οδηγίας.

Θα ήθελα µόνον να σας πω, ότι αυτό που έχουµε µπροστά µας
για την εγγύηση των καταθέσεων, είναι ο τρίτος πυλώνας της
προσπάθειας της Ευρωπαϊκής Ένωσης να αντιµετωπίσει δύο
προβλήµατα που παρατηρήθηκαν τα τελευταία χρόνια.

Το ένα πρόβληµα ήταν η εκροή καταθέσεων από αδύνατες
χώρες, όπως η Ελλάδα και η Ισπανία, προς τον Βορρά.

Το δεύτερο είναι, ότι στο τραπεζικό σύστηµα έχουµε πολύ
συχνά το φαινόµενο συστηµικών κρίσεων, όχι δηλαδή ότι µια
ισπανική ή µία ελληνική ή ιταλική ή γερµανική έχει πρόβληµα,
λόγω κακής διαχείρισης ατυχίας ή κάτι άλλο αλλά κάποιο σοκ,
κάποιον κλυδωνισµό, που χτυπάει πολλές τράπεζες συγχρόνως.
Αυτό είναι που προσπαθούµε µε τα βήµατα προς την τραπεζική
ένωση να αντιµετωπίσουµε.

Έχουµε το Ταµείο Εξυγίανσης, που νοµίζω ότι πάει καλά.
Υπάρχει το ταµείο που δίνει χρήµατα σε περιπτώσεις που χρει-
άζεται εξυγίανση, που κατά την άποψη της ελληνικής Κυβέρνη-
σης δεν πάει αρκετά βαθιά. Τέλος, υπάρχει ο τρίτος πυλώνας για
τον οποίο συζητάµε τώρα, για τις καταθέσεις, την εγγύηση των
καταθέσεων, που δηµιουργεί τις προοπτικές για ένα εθνικό σύ-
στηµα αλλά ακόµα δεν έχουµε κάνει το παρακάτω βήµα, να
υπάρχει ένα ευρωπαϊκό σύστηµα εγγύησης καταθέσεων.

Γι’ αυτό το θέµα υπάρχουν δύο απόψεις στην Ευρώπη. Θα
ήθελα και από τους εισηγητές και από τη συζήτηση να ακούσω
αν υποστηρίζεται η θέση της ελληνικής Κυβέρνησης που παίρνει
το µέρος µιας από τις δυο θέσεις.

Η µία θέση που υποστηρίζεται περισσότερο από τη γερµανική
κυβέρνηση, είναι ότι πρέπει να δώσουµε πρώτα έµφαση στη µεί-
ωση του ρίσκου του τραπεζικού συστήµατος και µετά σε µια δεύ-
τερη περίοδο, να δώσουµε έµφαση στο πώς µοιράζονται αυτό
το ρίσκο όλες οι χώρες. Σε όλες τις νοµισµατικές ενώσεις υπάρ-
χει οµοσπονδιακό σύστηµα εγγυήσεων καταθέσεων. Αν, δηλαδή,
υπάρχει ένα πρόβληµα στο Τέξας ή στην Καλιφόρνια στις Ηνω-
µένες Πολιτείες, η υποστήριξη γίνεται από το οµοσπονδιακό κρά-
τος.

Οι Γερµανοί και άλλες χώρες λένε, ότι δεν είµαστε έτοιµοι γι’
αυτό, ότι πρώτα πρέπει να µειώσουµε το ρίσκο και µετά να δούµε
πώς θα µοιραστεί αυτό το ρίσκο.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω ακόµα δύο, τρία λεπτά.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Βεβαίως, κύριε

Υπουργέ.
ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Οι

άλλες χώρες και ιδιαίτερα η Ιταλία αλλά και µε την υποστήριξη
της ελληνικής Κυβέρνησης, προωθούν την ιδέα ότι η µείωση του
ρίσκου πρέπει να πάει χέρι µε χέρι µε το µοίρασµα του ρίσκου.

Το λένε αυτό για διάφορους λόγους.
Πρώτον, γιατί δεν ισχύει ότι αυτό που κάνει η Ευρωπαϊκή

Ένωση µέχρι τώρα είναι µόνο το µοίρασµα. Οι διατάξεις του
EBRD, που επιτρέπουν το bail in των καταθέσεων, είναι ήδη µια
κίνηση µείωσης του ρίσκου. Μέσα στο παρόν νοµοσχέδιο θα
δείτε πολλές ρυθµίσεις που µειώνουν το ρίσκο. Για παράδειγµα,
υπάρχει η διάταξη στο νόµο που ορίζει, ότι πρέπει να υπάρχει
πλήρης πληροφόρηση από τις τράπεζες προς το ΤΕΚΕ.

Θα δείτε ότι υπάρχει διάταξη, ότι όλο αυτό που γίνεται το πλη-
ρώνουν οι τράπεζες. Σηµειώστε το αυτό, εσείς οι εκπρόσωποι
του ΚΚΕ, κύριε Καραθανασόπουλε, για να µη µου πείτε ότι το
πληρώνουν οι φτωχοί φορολογούµενοι. Πώς γίνεται η πληρωµή
αυτή; Ανάλογα µε το πόσο ρίσκο παίρνει το κάθε πιστωτικό
ίδρυµα. Αν, δηλαδή, θεωρηθεί ότι ένα πιστωτικό ίδρυµα παίρνει
περισσότερο ρίσκο, τότε πληρώνει και περισσότερο προς το τα-
µείο.

Άρα υπάρχει αυτό και δεν είναι αλήθεια αυτό που λένε κάποιες
χώρες, ότι ασχολούµαστε µόνο µε τη µοιρασιά και όχι µε τη µεί-
ωση του ρίσκου. Δεύτερον, θεωρούµε ότι αν δεν µοιραστούν το
ρίσκο όλες οι χώρες, γίνεται πιο πιθανή µία αυτοπληρούµενη
προφητεία, ότι µπορεί να υπάρξει µία συστηµική κρίση.

Να σας πω την άποψη της ελληνικής Κυβέρνησης και να ζη-
τήσω και την υποστήριξη και των άλλων κοµµάτων, ώστε να είναι
κοινή αυτή η θέση. Κατά τη δική µας άποψη, πρέπει να υποστη-
ρίξουµε την ιταλική θέση, ότι αυτά τα δύο πρέπει να πάνε µαζί.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Το άγχος που έχουµε είναι το εξής: Αν πάρουµε µαζί και τους

τρεις πυλώνες, είµαστε καλύτερα καλυµµένοι αν υπάρξει κρίση
σε δύο τράπεζες στην Ισπανία, σε τρεις τράπεζες στην Ιταλία, σε
µία τράπεζα στην Ελλάδα. Αν έχουµε, όµως, µία νέα συστηµική
κρίση, που δεν είναι προφανές ακόµα από πού µπορεί να προέλ-
θει, τότε πρέπει να προχωρήσουµε πιο πολύ στο µοίρασµα του
ρίσκου.

Σ’ αυτό θα ήθελα να τοποθετηθείτε, γιατί νοµίζω ότι είναι µία
σηµαντική ευρωπαϊκή συζήτηση. Νοµίζω ότι θα µας υποστηρί-
ξετε. Δεν το θέτω αντιπολιτευτικά. Πιστεύω ότι το συµφέρον της
Ελλάδας, του ελληνικού πιστωτικού συστήµατος, είναι προς
αυτή την κατεύθυνση που έχει στηρίξει η Ιταλία. Νοµίζω ότι σ’
αυτό µπορεί να υπάρξει µία συναίνεση.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστούµε.
Κύριε Υπουργέ, θα ήθελα πριν καθίσετε, να κάνετε µία διευ-

κρίνιση, αν µπορείτε. Όλοι συζητούν, αγωνιούν και τα µέσα ενη-
µέρωσης ρωτούν και τον Πρωθυπουργό, αν µετά το Eurogroup
υπάρχουν κάποιες ηµεροµηνίες, όσον αφορά την επίσκεψη του
κουαρτέτου –ή όπως αλλιώς το λένε- για την αξιολόγηση, δη-
λαδή αν θα γίνει προ ή µετά το Πάσχα. Μπορείτε να µας πείτε
αν έχετε κάποια πληροφόρηση από το Eurogroup; 

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Προ-
σπάθησα να απαντήσω σ’ αυτή την ερώτηση µε κάπως διπλωµα-
τικό τρόπο. Θα το κάνω κάπως λιγότερο διπλωµατικά, αφού
θέλετε διευκρίνιση, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Όχι εγώ, το θέ-
λουν όλοι, κύριε Υπουργέ.

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Ναι,
κύριε Πρόεδρε, κατανοητό αυτό που λέτε.

Η άποψή µου είναι, ότι πιέζουν πάρα πολύ οι παίκτες να βρεθεί
λύση όσο πιο σύντοµα γίνεται. Σας είπα ότι πιστεύω, πως σ’ ένα
λογικό κόσµο, όταν είναι τόσοι πολλοί που κατανοούν τη σηµασία
του να κλείσει η πρώτη αξιολόγηση γρήγορα, το αναµενόµενο
είναι να κλείσει η αξιολόγηση γρήγορα.

Δεν ξέρω αν θα λυθεί στο Eurogroup αλλά ξέρω ότι όλοι µι-
λούν µε όλους. Γίνονται επίσηµες και ανεπίσηµες συναντήσεις
και υπάρχουν πάρα πολλοί αυτή τη στιγµή, που ψάχνουν µία λύ-
ση. Γι’ αυτό τελείωσα αισιόδοξα την οµιλία µου. Δεν θα σας πω
ηµεροµηνία, γιατί αυτό δηµιουργεί προσδοκίες και µετά θα
έχουµε πάλι αποτυχία.

Γενικά είµαι αρκετά αισιόδοξος, ότι θα βρεθεί λύση και µάλι-
στα πιο συνολική λύση από ό,τι πιστεύαµε πριν από λίγες εβδο-
µάδες στα ζητήµατα που αφορούν την Ελλάδα, γιατί όλοι
καταλαβαίνουν πόση σηµασία έχει να κατανοήσουν οι πολίτες
πρωτίστως αλλά και οι αγορές, ότι η Ελλάδα έχει αλλάξει σελίδα.

Όλοι καταλαβαίνουν, ότι αν δεν υπάρξει αυτό το µήνυµα, τότε
η προσπάθεια της ελληνικής Κυβέρνησης να µετατρέψει το
φαύλο κύκλο σε ενάρετο, γίνεται πάρα πολύ δύσκολη. Νοµίζω,
ότι λίγοι θέλουν πια αυτή την αποτυχία.

6578 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Ευχαριστώ.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Άρα αποκλείετε τη σαλαµοποί-

ηση, δηλαδή να αρχίσουν οι άνθρωποι να κερδίζουν χρόνο, δί-
νοντας λίγα-λίγα. Από αυτά που λέτε αυτό προκύπτει.

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Από
αυτά που λέω, προκύπτει ότι όποια λύση και αν βρεθεί, το κυ-
ρίαρχο για την ελληνική Κυβέρνηση είναι αυτό που είπα και στην
Ευρωβουλή χθες, ότι µια εβδοµάδα µετά από τη λύση, όποια και
αν είναι αυτή, θα βγει στους «FINACIAL TIMES» -ή σ’ όποια εφη-
µερίδα εσείς σέβεστε και ακούτε- και θα πει: «Οι Ευρωπαίοι αυτή
τη φορά δεν κλώτσησαν τον τενεκέ κάτω στον δρόµο για να πά-
ρουν απόφαση αργότερα αλλά βρέθηκε µια λύση, που οι πολίτες
και οι πιστωτές θα πιστέψουν ότι η Ελλάδα άλλαξε σελίδα».

ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Για τη σαλαµοποίηση ρώτησα.
ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Εµένα

δεν µε ενδιαφέρει ποια θα είναι η τεχνική λύση. Με ενδιαφέρει
το αποτέλεσµα. Το αποτέλεσµα έχει σηµασία κι εσείς θα δυσκο-
λευτείτε να το πείτε αλλά θα το αισθάνεστε µέσα σας και όλοι οι
άλλοι θα χαρούν, γιατί το κατανοούν και θέλουν να το πουν, ότι
βρέθηκε µια λύση, που ο κόσµος και εντός και εκτός Ελλάδας
αισθάνεται, ότι η Ελλάδα άλλαξε σελίδα.

ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Άρα αυτό που µου λέτε είναι, ότι
δεν αποκλείεται να είναι λίγα-λίγα τα λεφτά και σταδιακή η αξιο-
λόγηση.

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Καλά
λίγα-λίγα ήταν πάντα τα λεφτά. Θα υπάρχει και δεύτερη και τρίτη
και τέταρτη αξιολόγηση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κύριε Υπουργέ,
ευχαριστώ. Να εισέλθουµε στη συζήτηση του νοµοσχεδίου.

Τον λόγο έχει ο εισηγητής του ΣΥΡΙΖΑ κ. Τζαµακλής, για δε-
καπέντε λεπτά.

ΧΑΡΙΛΑΟΣ ΤΖΑΜΑΚΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η ενσωµάτωση της οδηγίας

2014/49/ΕΕ και λοιπές διατάξεις του υπό συζήτηση νοµοσχεδίου
εισάγονται στη Βουλή στην παρούσα συγκυρία που βαρύνεται
από το εθνικό και ευρωπαϊκό ζήτηµα του προσφυγικού µετανα-
στευτικού.

Παρά ταύτα, έχω την άποψη ότι η Βουλή, µε αφορµή την πα-
ρούσα συζήτηση, οφείλει και αυτή να εκπέµψει τα θετικά µηνύ-
µατα των οποίων γίναµε δέκτες οι µετέχοντες και µετέχουσες
στην αρµόδια Επιτροπή Οικονοµικών Υποθέσεων Βουλευτές
κατά την ακρόαση των φορέων της Ελληνικής Ένωσης Τραπεζών
και της Τράπεζας της Ελλάδος.

Κατ’ αρχάς, ολοκληρώθηκε µε επιτυχία η ανακεφαλαιοποίηση
των ελληνικών τραπεζών και µάλιστα, µε κόστος κατά πολύ µι-
κρότερο από το αναµενόµενο. Αυτό έχει ως συνέπεια την για
πρώτη φορά µετά από πολλά χρόνια αύξηση των καταθέσεων
τον µήνα Δεκέµβριο του 2015, κατά µικρό µεν ποσοστό, ενδει-
κτικό όµως της τάσης που σχηµατίζεται, λαµβανοµένου υπ’ όψιν
και του γεγονότος ότι κατά την εξαετή περίοδο της κρίσης, από
το 2010 ως το τέλος του 2015, οι καταθέσεις µειώθηκαν κατά
114 δισεκατοµµύρια ευρώ.

Η τάση αυτή προβλέπεται να ενισχυθεί µε την ολοκλήρωση
της αξιολόγησης και την άρση των περιορισµών στην κίνηση κε-
φαλαίων που αποτελούν τις βασικές προϋποθέσεις για την οµα-
λοποίηση των συνθηκών και την επάνοδο των καταθέσεων στις
ελληνικές τράπεζες. 

Περαιτέρω, µε έµφαση υπογραµµίστηκε από τους εκπροσώ-
πους των δύο φορέων ότι οι τράπεζές µας είναι σταθερές και το
τραπεζικό µας σύστηµα είναι καλά θωρακισµένο, δεδοµένου ότι
ο δείκτης κεφαλαιακής επάρκειας των ελληνικών τραπεζών, µετά
την ολοκλήρωση της ανακεφαλαιοποίησης, ανέρχεται στο 18%
έναντι του 16% που είναι µέσος όρος για τις ευρωπαϊκές τράπε-
ζες. 

Τέλος, κατηγορηµατικά αναφέρθηκε ότι πλέον οι ελληνικές κα-
ταθέσεις είναι απολύτως διασφαλισµένες και ότι η ενσωµάτωση
µε το παρόν νοµοσχέδιο της νέας κοινοτικής οδηγίας ενισχύει
περαιτέρω την εµπιστοσύνη των καταθετών και διασφαλίζει τη
χρηµατοπιστωτική σταθερότητα. 

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Παρακαλώ ησυ-

χία, γιατί δεν ακούγεται ο εισηγητής.
ΧΑΡΙΛΑΟΣ ΤΖΑΜΑΚΛΗΣ: Εκπέµποντας, ως οφείλουµε, και οι

Βουλευτές αυτά τα µηνύµατα, συµβάλλουµε πιστεύω τα µέγιστα
στην αύξηση της εµπιστοσύνης των πολιτών, οι οποίοι δεν θα
είναι εύκολα θύµατα έντεχνης φηµολογίας και κινδυνολογίας για
κούρεµα καταθέσεων και άλλες καταστροφές. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο
χωρίζεται σε δύο µέρη. Στο πρώτο µέρος αφ’ ενός περιλαµβά-
νονται οι διατάξεις για τα συστήµατα εγγύησης καταθέσεων.
Πρόκειται για ενσωµάτωση στη νοµοθεσία µας της οδηγίας
2014/49 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου της
16ης Απριλίου του 2014. Και αφ’ ετέρου, αντικαθίστανται και κα-
ταργούνται οι αντίστοιχες διατάξεις του ν.3746/2009 για το Τα-
µείο Εγγύησης Καταθέσεων και Επενδύσεων, το γνωστό ΤΕΚΕ.

Στο δεύτερο µέρος περιλαµβάνονται διατάξεις αρµοδιότητας
του Υπουργείου Οικονοµικών και ιδίως, της Γενικής Διεύθυνσης
Οικονοµικής Πολιτικής και της Γενικής Γραµµατείας Δηµοσίων
Εσόδων.

Ως προς το πρώτο µέρος, η υπό ενσωµάτωση νέα οδηγία της
16ης Απριλίου του 2014, λόγω του πλήθους των τροποποιήσεων
που επιφέρει, καταργεί από τις 4-7-2015 την προηγούµενη σχε-
τική οδηγία 94/19. Η προηγούµενη οδηγία είχε ενσωµατωθεί
στην έννοµη τάξη µας µε τον ν.2324/1995, οι διατάξεις του
οποίου κωδικοποιήθηκαν και συµπληρώθηκαν από τον ν.2832/
2000. Ο ν.2832/2000, εν συνεχεία, καταργήθηκε και αντικαταστά-
θηκε από τον ν.3746/2009.

Για λόγους ασφαλείας δικαίου, µε την ευκαιρία της ενσωµά-
τωσης της νέας οδηγίας, καταργούνται οι αντίστοιχες διατάξεις
του ν.3746/2009 και οι εθνικές διατάξεις που ρύθµιζαν επιµέρους
θέµατα και πρέπει να διατηρηθούν, µεταφέρονται στο παρόν
σχέδιο νόµου µε νέα ρύθµιση.

Η προηγούµενη οδηγία είχε βασιστεί στην αρχή της ελάχιστης
εναρµόνισης. Εκ του λόγου αυτού, υπάρχει σήµερα στην Ευρω-
παϊκή Ένωση µία ποικιλία συστηµάτων εγγύησης καταθέσεων µε
πολύ διαφορετικά χαρακτηριστικά. Η διαφορετική κάλυψη ενδέ-
χεται να οδηγεί τους καταθέτες να επιλέγουν την υψηλότερη
προστασία των καταθέσεων και όχι το καταθετικό προϊόν που
τους αρµόζει και γενικώς, να προκαλεί στρεβλώσεις ανταγωνι-
σµού στην εσωτερική αγορά.

Με τη νέα οδηγία θεσπίζονται κοινοί κανόνες για όλα τα συ-
στήµατα εγγύησης καταθέσεων, γεγονός που θεωρείται ότι θα
συµβάλει στην εξάλειψη των στρεβλώσεων και στην περαιτέρω
ολοκλήρωση της εσωτερικής αγοράς.

Σκοπός της νέας οδηγίας είναι η παροχή οµοιόµορφου επιπέ-
δου προστασίας των καταθετών σε όλη την Ευρωπαϊκή Ένωση
και παράλληλα, η εξασφάλιση ίδιου επιπέδου σταθερότητας
όσον αφορά τα συστήµατα εγγύησης καταθέσεων. 

Η νέα οδηγία, καινοτοµώντας, προστατεύει το µεγαλύτερο
µέρος των καταθετών, καθορίζοντας ως εναρµονισµένο ανώτατο
όριο κάλυψης του συνόλου των καταθέσεων κάθε καταθέτη το
ποσό των 100.000 ευρώ, ανεξαρτήτως του αριθµού των καταθέ-
σεων, του νοµίσµατος και του τόπου κατάθεσης εντός της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης. Κατ’ εξαίρεση, για κάποιες ειδικές περιπτώ-
σεις, καθορίζεται πρόσθετο -πέραν των 100.000 ευρώ- όριο, πο-
σού 300.000 ευρώ. Διατηρείται η αρχή του εναρµονισµένου
ύψους ανά καταθέτη και όχι ανά κατάθεση. 

Επιπλέον για τη σταθερότητα του χρηµατοπιστωτικού συστή-
µατος θεσπίζεται ελάχιστο επίπεδο κεφαλαίων που οφείλει να
διαθέτει ένα σύστηµα εγγύησης καταθέσεων.

Η νέα οδηγία περιλαµβάνει την εναρµόνιση των µηχανισµών
χρηµατοδότησης των συστηµάτων εγγύησης καταθέσεων, την
εισαγωγή εισφορών µε βάση τους κινδύνους και την εναρµόνιση
του εύρους των καλυπτόµενων προϊόντων και καταθετών.

Κατά την επεξεργασία στην αρµόδια Επιτροπή Οικονοµικών
Υποθέσεων κατέστη σαφές ότι µε µεγάλη πλειοψηφία η Βουλή
αποδέχεται τον σκοπό της νέας οδηγίας και του νοµοσχεδίου,
επειδή θεωρεί -ορθώς, κατά τη γνώµη µου- ότι οι ρυθµίσεις της
προστατεύουν το µεγαλύτερο µέρος των καταθετών και γίνονται
επ’ ωφελεία τους, α) µε τον καθορισµό ως εναρµονισµένου ανώ-
τατου ορίου κάλυψης το ποσό των 100.000 ευρώ ή των 300.000
ευρώ για κάποιες ειδικές περιπτώσεις, β) µε τη διατήρηση της
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αρχής του εναρµονισµένου ύψους ανά καταθέτη και όχι ανά κα-
τάθεση, γ) µε τη θέσπιση ελάχιστου επιπέδου κεφαλαίων που
οφείλει να διαθέτει ένα σύστηµα εγγύησης καταθέσεων, δ) µε τη
βελτιωµένη πρόσβαση στα συστήµατα εγγύησης καταθέσεων, ε)
µε το ευρύτερο και σαφέστερο πεδίο κάλυψης, στ’) µε την καλύ-
τερη και ταυτόσηµη για όλους ενηµέρωση προς αποφυγή αθέ-
µιτου ανταγωνισµού και του ορισµού επιπλέον µέσων ενηµέ-
ρωσης, ζ) µε τις αυστηρές απαιτήσεις χρηµατοδότησης, η) µε τη
ρητή αναγνώριση του δικαιώµατος των καταθετών να ασκήσουν
αγωγή αποζηµίωσης κατά του ΤΕΚΕ και τις συντοµότερες προ-
θεσµίες καταβολής αποζηµιώσεων.

Συνεπώς είναι βάσιµη η ελπίδα ότι η νέα οδηγία θα επιτελέσει
τον διακηρυγµένο σκοπό της, δηλαδή τη βελτίωση της εµπιστο-
σύνης του καταναλωτή και την ενίσχυση της χρηµατοπιστωτικής
σταθερότητας.

Τέλος, λόγω της υιοθέτησης από τη νέα οδηγία της αρχής του
εναρµονισµένου ύψους ανά καταθέτη, στο παρόν νοµοσχέδιο
λαµβάνονται υπ’ όψιν και οι καταθέσεις καταθετών που είτε δεν
αναφέρονται ως δικαιούχοι του λογαριασµού είτε δεν είναι οι
µόνοι δικαιούχοι του λογαριασµού. Ορισµένοι καταθέτες, όπως
δηµόσιες αρχές ή άλλα χρηµατοπιστωτικά ιδρύµατα, δεν είναι
επιλέξιµοι για προστασία των καταθέσεών τους, διότι διαθέτουν
πολύ ευκολότερη πρόσβαση στην πληροφόρηση και πιστώσεις
απ’ ό,τι οι πολίτες.

Ο περιορισµένος αριθµός των εξαιρέσεων αυτών, σε σύγκριση
µε τους λοιπούς καταθέτες, ελαχιστοποιεί τις επιπτώσεις στη
χρηµατοπιστωτική σταθερότητα σε περίπτωση περιέλευσης πι-
στωτικού ιδρύµατος σε αδυναµία. 

Στο παρόν σχέδιο νόµου επαναλαµβάνονται οι διατάξεις του
ν.3746/2009 για τη φύση -νοµικό πρόσωπο ιδιωτικού δικαίου- την
έδρα –Αθήνα- την εποπτεία -από το Υπουργείο Οικονοµικών- και
το ιδρυτικό κεφάλαιο -8.804.000 ευρώ- του ΤΕΚΕ.

Το ΤΕΚΕ ως φορέας του ελληνικού συστήµατος εγγύησης κα-
ταθέσεων, του συστήµατος εγγύησης επενδύσεων και ως Ταµείο
εξυγίανσης έχει ως σκοπούς: Την καταβολή αποζηµίωσης για το
σκέλος κάλυψης καταθέσεων στους καταθέτες, των πιστωτικών
ιδρυµάτων, την καταβολή αποζηµίωσης για το σκέλος κάλυψης
επενδύσεων στους επενδυτές-πελάτες των πιστωτικών ιδρυµά-
των και τη χρηµατοδότηση µέτρων εξυγίανσης πιστωτικών ιδρυ-
µάτων δια του σκέλους εξυγίανσης. Τα τρία αυτά σκέλη είναι
σαφώς διακριτά µεταξύ τους και αποτελούν αυτοτελή σύνολα
περιουσίας. Για το κόστος χρηµατοδότησης του ΤΕΚΕ και για τη
χρηµατοδοτική του ικανότητα, που πρέπει να είναι ανάλογη των
υποχρεώσεών του, εισπράττονται ετησίως τακτικές εισφορές
από τα ίδια τα πιστωτικά ιδρύµατα. 

Επιπλέον, προβλέπεται η δυνατότητα πρόσθετης χρηµατοδό-
τησης µε έκτακτες εισφορές και δανεισµό. 

Κατά την αιτιολογική έκθεση, το κόστος, για τα πιστωτικά ιδρύ-
µατα, της συµµετοχής σε ένα ΣΕΚ είναι ασυγκρίτως χαµηλότερο
από το κόστος µιας γενικευµένης απόσυρσης καταθέσεων, όχι
µόνο από ένα πιστωτικό ίδρυµα που θα αντιµετώπιζε δυσχέρειες
αλλά και από υγιή πιστωτικά ιδρύµατα, κατόπιν απώλειας της εµ-
πιστοσύνης των καταθετών στη σταθερότητα του τραπεζικού συ-
στήµατος.

Οι εισφορές των πιστωτικών ιδρυµάτων προς το ΤΕΚΕ βασί-
ζονται στο ύψος των εγγυηµένων καταθέσεων και στο βαθµό κιν-
δύνου που αναλαµβάνει το αντίστοιχο πιστωτικό ίδρυµα. 

Η διενέργεια ασκήσεων προσοµοίωσης ακραίων καταστά-
σεων, τα λεγόµενα «stress tests», ο αποκλεισµός από το ΤΕΚΕ
πιστωτικού ιδρύµατος που δεν τηρεί τις υποχρεώσεις του και η
εισαγωγή αρχών διακυβέρνησης συγκαταλέγονται στις ρυθµί-
σεις του παρόντος νοµοσχεδίου.

Το δεύτερο µέρος του νοµοσχεδίου περιλαµβάνει δώδεκα
άρθρα, ενώ το ακροτελεύτιο άρθρο 66 αφορά την έναρξη ισχύος
του νόµου.

Με τα άρθρα 54 έως 57 ρυθµίζονται θέµατα αρµοδιότητας του
Υπουργείου Οικονοµικών. Συγκεκριµένα, τροποποιούνται και
συµπληρώνονται οι διατάξεις αρκετών νόµων.

Με το άρθρο 58 ρυθµίζονται θέµατα που αφορούν την Επι-
τροπή Κεφαλαιαγοράς.

Με το άρθρο 59 εισάγεται η εφαρµοστική διάταξη του Κανο-

νισµού 806/2014.
Με το άρθρο 60 εισάγονται ρυθµίσεις για το Νοµικό Συµβούλιο

του Κράτους.
Με τα άρθρα 61 και 62 τροποποιούνται και συµπληρώνονται

οι διατάξεις του Εθνικού Τελωνειακού Κώδικα που αφορούν
απαλλαγή από τον ειδικό φόρο κατανάλωσης προϊόντων όταν
χρησιµοποιούνται για παραγωγή ξυδιού και απαλλαγή από δα-
σµούς, τέλη ταξινόµησης και ειδικού φόρου πολυτελείας για οχή-
µατα ειδικών κατηγοριών διπλωµατικών και διεθνών οργανισµών.

Με το άρθρο 63 τροποποιείται η διάταξη του ν.3833/2010 για
επαγγελµατικά σκάφη αναψυχής και προστίθεται διάταξη που
ορίζει ότι ως ιδιωτική χρήση νοείται η χρησιµοποίηση αεροπλά-
νου, υδροπλάνου και ελικοπτέρου για µία εµπορική δραστηριό-
τητα.

Με το άρθρο 64 συµπληρώνεται το άρθρο 36 του ν.1676/1986.
Τέλος, µε το άρθρο 65 προστίθεται διάταξη για περιπτώσεις

κλοπής αυτοκινήτων αναπήρων.
Ευχαριστώ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστώ κι εγώ.
Τον λόγο έχει ο εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Δήµας για

δεκαπέντε λεπτά.
ΧΡΙΣΤΟΣ ΔΗΜΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Σήµερα δεν συζητάµε ούτε καλούµαστε να ψηφίσουµε κάτι

νέο. Η ενσωµάτωση της οδηγίας 2014/49 επικαιροποιεί το ήδη
υπάρχον σχετικό νοµοθετικό πλαίσιο και επιβεβαιώνει την εξα-
σφάλιση των καταθέσεων ύψους 100.000 ευρώ ανά δικαιούχο,
ανά τραπεζικό ίδρυµα.

Θυµίζω ότι αυτό το όριο θεσπίστηκε το 2008 επί κυβερνήσεως
Νέας Δηµοκρατίας. Μάλιστα, η σηµερινή οδηγία θεσπίστηκε το
2014 την περίοδο που ασκούσε την προεδρία στην Ευρωπαϊκή
Ένωση η Ελλάδα. 

Προκύπτει, όµως, πράγµατι ανάγκη επικαιροποίησης του νο-
µοθετικού πλαισίου, καθώς το σύστηµα εγγύησης των καταθέ-
σεων στα κράτη-µέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης δεν παρουσίαζε
εικόνα οµογενοποίησης και διαφορετικές πρακτικές απόκλιναν
από τους στόχους. 

Θα αναφερθώ επιγραµµατικά στο τι ακριβώς προβλέπεται σε
αυτήν την οδηγία.

Στο πλαίσιο της τραπεζικής ένωσης που προωθεί η Ευρωπαϊκή
Ένωση, όλες οι τράπεζες οφείλουν να είναι µέλη ενός συστήµα-
τος εγγύησης καταθέσεων, στο οποίο καταβάλλουν εισφορές
ανάλογες κάποιων παραγόντων και του προφίλ κινδύνου τους.

Κύριε Υπουργέ, για να απαντήσω και στο ερώτηµά σας, να σας
υπενθυµίσω ότι επί Ελληνικής Προεδρίας προωθήσαµε την Τρα-
πεζική Ένωση και διαµοιράσαµε κιόλας το ρίσκο. Συνεχίζουµε να
στηρίζουµε -όπως στηρίζαµε και τότε- τη δηµιουργία ενός ενι-
αίου ευρωπαϊκού συστήµατος εγγύησης καταθέσεων. Άρα, πι-
στεύουµε ότι και τα δύο µπορούν να προχωρήσουν παράλληλα.
Το ερώτηµα, όµως, είναι εάν και εσείς το 2014 το στηρίζατε αυτό.
Διότι η πραγµατικότητα είναι ότι εσείς αλλάξατε θέση στο συγ-
κεκριµένο ζήτηµα. Εµείς παραµένουµε σταθεροί σε αυτά που λέ-
γαµε και τότε. 

Σύµφωνα, λοιπόν, µε τα ισχύοντα όλοι οι καταθέτες, είτε πρό-
κειται για φυσικά πρόσωπα είτε για επιχειρήσεις, απολαµβάνουν
της προστασίας των καταθέσεών τους µέχρι του ποσού των
100.000 ευρώ ανά πιστωτικό ίδρυµα από το ΣΕΚ του οποίου η
τράπεζα είναι µέλος. 

Στην Ελλάδα το Ταµείο Εγγύησης Καταθέσεων και Επενδύ-
σεων, το ΤΕΚΕ, αποτελεί τον φορέα διαχείρισης του συστήµατος
εγγύησης των τραπεζικών καταθέσεων και επενδυτικών υπηρε-
σιών, το οποίο καλύπτει καταθέσεις φυσικών και νοµικών προ-
σώπων, δηλαδή λογαριασµούς ταµιευτηρίου, καταθέσεις όψεως,
τρεχούµενους και προθεσµιακές καταθέσεις. Στο ΤΕΚΕ συµµε-
τέχουν όλες οι ελληνικές τράπεζες -εµπορικές και συνεταιριστι-
κές- τα υποκαταστήµατα των ελληνικών τραπεζών σε άλλες
χώρες και τα εν Ελλάδι υποκαταστήµατα τραπεζών εκτός έδρας
Ευρωπαϊκής Ένωσης. Το ποσό το οποίο απαιτείται για την εγ-
γύηση των καταθέσεων και διαχειρίζεται το ΤΕΚΕ προκύπτει από
τις εισφορές των τραπεζών και από τις κρατικές εγγυήσεις. 

Δεν θα σταθώ, όµως, παραπάνω στο ζήτηµα της ενσωµάτω-

6580 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



σης αυτής καθ’ αυτής της κοινοτικής οδηγίας. Νοµίζω ότι αυτό
το θέµα το έχουµε εξαντλήσει κατά τη διάρκεια της συζήτησης
που έγινε στην Επιτροπή Οικονοµικών. 

Θέτω, όµως, σύντοµα ορισµένα ερωτήµατα που έµειναν ανα-
πάντητα από την Κυβέρνηση στην Επιτροπή Οικονοµικών. Ελ-
πίζω, κύριε Υπουργέ, αυτή τη φορά να έχουµε κάποια στοιχειώδη
απάντηση και να ανταποκριθείτε.

Πρώτον, στο νοµοσχέδιο ορίζεται ότι θα προστατεύονται από
το ΤΕΚΕ έως και 300.000 ευρώ, εφόσον αυτά τα χρήµατα αφο-
ρούν ορισµένες περιπτώσεις του κοινωνικού τοµέα για δεδοµένο
χρονικό διάστηµα. Υποθέτουµε, λοιπόν, ότι η ανά περίπτωση εγ-
γυηµένη κατάθεση, την οποία εσείς προτείνετε –στην προκειµένη
περίπτωση οι 300.000 ευρώ- έγινε έπειτα από κάποια µελέτη.
Διότι, όπως ξέρετε, τα ποσά των 100.000 ευρώ και κάτω καλύ-
πτονται από τις εισφορές των πιστωτικών ιδρυµάτων. Πάνω από
τις 100.000 ευρώ, όµως, δεν καλύπτονται. 

Δεύτερο σηµείο: Ακόµα δεν έχουµε λάβει απάντηση για το αν
έχει πραγµατοποιηθεί κάποια έκθεση αξιολόγησης επιπτώσεων
–ένα impact assessment- στο τραπεζικό σύστηµα για το θέµα
που συζητάµε σήµερα.

Τρίτη ερώτηση: Γνωρίζετε, βεβαίως, ότι η Ευρωπαϊκή Κεντρική
Τράπεζα εξέδωσε γνώµη γι’ αυτό το νοµοσχέδιο, καθώς έχει τη
θεσµική υποχρέωση να το κάνει για όποιο νοµοσχέδιο αφορά το
τραπεζικό σύστηµα. Μάλιστα, την υπογράφει ο ίδιος ο κ. Ντρά-
γκι. Εκεί προκύπτουν συγκεκριµένα ερωτήµατα, τα οποία φαν-
ταζόµαστε ότι τα απαντήσατε. Θα θέλαµε να µας επιβεβαιώσετε
και εσείς ο ίδιος ότι τα απαντήσατε. Επίσης, θα θέλαµε να ξέ-
ραµε και τι τους απαντήσατε. 

Κύριε Υπουργέ, στο σχέδιο νόµου έχουµε καταθέσει και εµείς
µία τροπολογία που αφορά την εγγύηση των χρηµάτων για τα
ατοµικά συνταξιοδοτικά και αποταµιευτικά προγράµµατα που
παρέχουν οι νόµιµα δραστηριοποιηµένες εταιρείες στη χώρα,
καθώς και σε οµαδικά συνταξιοδοτικά αποταµιευτικά προγράµ-
µατα. Η τροπολογία δεν έρχεται σε αντίθεση µε το πνεύµα και
τα περιθώρια της οδηγίας. Πιστεύω ότι και εσείς δεν θα έχετε
αντίρρηση να διασφαλιστούν και να εγγυηθούν αυτά τα χρήµατα
που αφορούν προγράµµατα ασφάλισης, σύνταξης και αποταµί-
ευσης χιλιάδων συµπολιτών µας. Εποµένως, περιµένουµε να την
κάνετε αποδεκτή. 

Έρχοµαι τώρα στις «λοιπές διατάξεις». Προσπερνώ το γεγο-
νός ότι η Κυβέρνηση για µια ακόµη φορά φέρνει διατάξεις εντε-
λώς άσχετες µε το κυρίως σώµα του νοµοσχεδίου και προχωράω
στην ουσία του θέµατος.

Για το πρώτο άρθρο, το άρθρο 61, έχω ακούσει αρκετές φο-
ρές από στελέχη της Πλειοψηφίας, της Κυβέρνησης να λένε ότι
θα επανεξεταστεί το θέµα του ειδικού φόρου κατανάλωσης στο
κρασί. Μάλιστα, προχθές, λάβαµε, κύριε Υπουργέ, και σχετική
απάντηση από το Υπουργείο Οικονοµικών, ύστερα από γραπτή
ερώτηση πολλών συναδέλφων της Νέας Δηµοκρατίας. 

Διαβάζω επακριβώς, κύριε Τσακαλώτο, τι µας απαντήσατε: «Το
Υπουργείο Οικονοµικών προτίθεται να επανεξετάσει µέσα στο
έτος 2016 ορισµένα από τα µέτρα που επιβλήθηκαν. Στα µέτρα
τα οποία θα επανεξεταστούν, συµπεριλαµβάνονται και οι αλλα-
γές στη φορολόγηση των αγροτών». Άρα, θα θέλαµε µια απάν-
τηση, κύριε Υπουργέ, και για το άρθρο 61. Νοµίζω ότι εδώ προ-
κύπτουν σηµαντικά ερωτήµατα για αυτή την απάντηση την οποία
σας καλώ να επιβεβαιώσετε. Και σήµερα, θα ήθελα να µας ανα-
φέρετε το ισοδύναµο που έχετε βρει, γιατί φαντάζοµαι θα το
έχετε ήδη κάνει. 

Όσον αφορά αυτό καθ’ αυτό το άρθρο, το άρθρο 61 που σή-
µερα συζητάµε, σύµφωνα µε την Κεντρική Συνεταιριστική Ένωση
Αµπελουργικών Προϊόντων υπάρχει µια καθίζηση στον τζίρο στα
οινοποιεία που φτάνει µέχρι και το 60%. Έχουν τοποθετηθεί
επαρκώς και πειστικά σε αυτό οι οινοποιοί. Υπάρχει ο κίνδυνος
ότι η ρύθµιση θα επηρεάσει το ΦΠΑ, εποµένως θα έχουµε επι-
πλέον δηµοσιονοµικό κενό, ενώ θα επηρεαστεί και ο φόρος ει-
σοδήµατος, αλλά και η αδήλωτη ποσότητα του κρασιού. 

Θα ήθελα, κύριε Υπουργέ, επιτέλους µια απάντηση και στο
συγκεκριµένο θέµα, στο θέµα, δηλαδή, της επιβολής του ειδικού
φόρου κατανάλωσης στο κρασί και τι θα κάνετε για να το απο-
σύρετε. 

Το δεύτερο άρθρο που µας απασχολεί είναι το άρθρο 63, που
αφορά την αλλαγή φορολόγησης στα επαγγελµατικά σκάφη
αναψυχής. Αυτό είναι ένα ζήτηµα, το οποίο ειδικά σε τουριστικές
περιοχές της χώρας θα δυσκολέψει πάρα πολλές επιχειρήσεις,
θα οδηγήσει σε µείωση τζίρου αλλά και σε µείωση εσόδων από
το ΦΠΑ για το κράτος. 

Κύριε Υπουργέ, το ερώτηµα -το έθεσα και στον κ. Αλεξιάδη
προχθές στην επιτροπή- είναι πάρα πολύ απλό: Έχει γίνει κάποια
συνεννόηση είτε µε το ΣΕΤΕ είτε µε κάποιους άλλους φορείς για
την εξαίρεσή τους, δηλαδή για την επιβολή του φόρου πολυτε-
λείας και τι επιπτώσεις θα έχει στον τουρισµό; Φαντάζοµαι ότι
δεν είναι µια προχειρότητα, µια ακόµα επιβολή ενός φόρου έτσι
τυχαία αλλά ότι θα έχει γίνει κάποιου είδους µελέτη που θα απο-
δεικνύει πως δεν επηρεάζεται η τουριστική οικονοµία από το
συγκεκριµένο άρθρο. 

Παρ’ όλα αυτά βλέπω και στην έκθεση του Γενικού Λογιστη-
ρίου του Κράτους ότι δεν µπορεί για µια ακόµα φορά να προσ-
διοριστεί το ύψος των εσόδων για το δηµόσιο. Εσείς έχετε
προσδιορίσει τα έσοδα από το συγκεκριµένο άρθρο; Έχετε, δη-
λαδή, κάνει κάποιου είδους υπολογισµό; 

Έρχοµαι τώρα στις τροπολογίες που προστέθηκαν από τον
Υπουργό Πολιτισµού, οι οποίες, επίσης, δεν έχουν καµµία σχέση
µε τον κορµό του νοµοσχεδίου. 

Όσον αφορά την τροπολογία σχετικά µε τη σύσταση θέσης
καλλιτεχνικού διευθυντή στο Ελληνικό Φεστιβάλ, κύριε Υπουργέ,
στο άρθρο 3 του ν.2936/1998 - εάν δεν κάνω λάθος, το έχετε εν-
σωµατώσει και το έχετε κάνει άρθρο 67 του συγκεκριµένου νο-
µοσχεδίου- περιγράφεται επακριβώς η λειτουργία του «ΕΛΛΗ-
ΝΙΚΟΥ ΦΕΣΤΙΒΑΛ Α.Ε.» και η θέση του γενικού διευθυντή και των
µελών του ΔΣ. Δεν βρίσκουµε κανένα λόγο σύστασης µιας νέας
θέσης που θα επιβαρύνει τον κρατικό προϋπολογισµό για την κα-
ταβολή αποδοχών για τη νέα αυτή θέση. Μάλιστα, σε απάντηση
του Υπουργού Πολιτισµού του κ. Μπαλτά, πριν από ένα µήνα σε
ερώτηση συναδέλφου από την Αντιπολίτευση, είπε ότι δεν είναι
δυνατόν ο Υπουργός να καθορίζει την καλλιτεχνική πορεία ενός
τέτοιου φορέα. 

Επίσης, το Γενικό Λογιστήριο του Κράτους διαπιστώνει και εν-
δεχόµενη δαπάνη, καθώς πλέον δίνεται και η δυνατότητα ορι-
σµού καλλιτεχνικών υπευθύνων µε απόφαση του Διοικητικού
Συµβουλίου της «ΕΛΛΗΝΙΚΟ ΦΕΣΤΙΒΑΛ Α.Ε.». 

Εποµένως δεν θα ψηφίσουµε ούτε το άρθρο 67 που είχε κα-
τατεθεί ως τροπολογία από τον κ. Μπαλτά. 

Όσον αφορά τη δεύτερη τροπολογία που καταθέσατε και
αφορά την πρόταση για τη διευθύντρια του Εθνικού Μουσείου
Σύγχρονης Τέχνης, δεν έχουµε αντίρρηση και την ψηφίζουµε.

Τέλος, θα ήθελα να σας πω και για το άρθρο 60 στο οποίο θα
δηλώσουµε «παρών», διότι βλέπουµε ότι αποσύρετε από κάποιες
επιτροπές τον Νοµικό Σύµβουλο του Κράτους και θεωρούµε ότι
δεν είναι σωστό. 

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστούµε
πολύ.

Ο Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας κ. Πολάκης έχει τον λόγο,
για να αιτιολογήσει µία τροπολογία στο σχέδιο νόµου του Υπουρ-
γείου Οικονοµικών: «Συστήµατα Εγγύησης Καταθέσεων, Ταµείο
Εγγύησης Καταθέσεων και Επενδύσεων και άλλες διατάξεις».

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Ευ-
χαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Πρόκειται για µια τροπολογία, η οποία διορθώνει κάποια λάθη
που υπήρξαν στην τελική διατύπωση του νοµοσχεδίου του πα-
ράλληλου προγράµµατος από παράβλεψη. Η τροπολογία έχει
πέντε άρθρα. Το πρώτο άρθρο ουσιαστικά διορθώνει ένα λάθος
που είναι οφθαλµοφανές. Αντί για την παράγραφο 3 εκ παρα-
δροµής γράφτηκε ότι καταργείται η παράγραφος 2. Το ίδιο συµ-
βαίνει και µε το άρθρο 2 που έχει να κάνει µε τις προκηρύξεις
των γιατρών στο σύστηµα, όπου οµοίως γράφτηκε ότι καταργεί-
ται η παράγραφος 3 αντί για την παράγραφο 2.

Με το άρθρο 3 επαναδιατυπώνεται για λόγους σαφήνειας µια
ρύθµιση που αφορά τους γενικούς γιατρούς που έχουν καταλά-
βει θέσεις σε αγροτικά ιατρεία από 1-1-2010. Έλειπε η λέξη
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«από». 
Στο άρθρο 4 ουσιαστικά είχαν παραληφθεί δύο εδάφια που

αφορούσαν τις προκηρύξεις των αγροτικών ιατρείων µετά την
κατάθεση µιας νοµοτεχνικής βελτίωσης. Πρακτικά προστίθενται
αυτοί οι παράγραφοι που είχαν απαλειφθεί στο τελικό κείµενο.

Με το άρθρο 5 ουσιαστικά γίνονται πιο ευκρινείς οι διατάξεις
που αφορούν την κινητικότητα νοσηλευτικού, παραϊατρικού και
λοιπού προσωπικού, καθώς διευκρινίζονται ζητήµατα που αφο-
ρούν τη συνυπηρέτηση -και όχι µόνο µε ένστολο σύζυγο- και τη
µετακίνηση προσωπικού µεταξύ φορέων παροχής υπηρεσιών
υγείας και όχι γενικά των φορέων.

Αυτά αφορά η τροπολογία. Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστούµε

πολύ.
Προχωρούµε µε τον εισηγητή της Χρυσής Αυγής κ. Καρακώ-

στα.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Πριν από το δηµοψήφισµα της 5ης Ιουλίου 2015, µε εξαφανι-

σµένους τους εκπροσώπους της Κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ και
µε τις τράπεζες κλειστές, το επιχείρηµα των µνηµονιακών δυνά-
µεων στο πολιτικό και στο δηµοσιογραφικό φάσµα ήταν πως
άνευ συµφωνίας, δηλαδή ενός νέου µνηµονίου, η χώρα θα χρε-
οκοπήσει, ενώ µε την υπογραφή ενός νέου µνηµονίου, αντίθετα,
η χώρα θα σωθεί.

Αυτά έλεγαν οι µνηµονιακοί και παρά το αρνητικό για νέο µνη-
µόνιο αποτέλεσµα του δηµοψηφίσµατος, η Κυβέρνηση Τσίπρα-
Καµµένου υιοθέτησε τη γραµµή τους και προχώρησε στην
υπογραφή του τρίτου κατά σειρά µνηµονίου.

Έχουν υπογραφεί τρία µνηµόνια, έχουν παρέλθει έξι έτη σκλη-
ρών, άδικων και δυσβάσταχτων οικονοµικών µέτρων και η Ελ-
λάδα βυθίζεται ακόµη περισσότερο στη φτώχεια και στο χάος!
Χιλιάδες συµπατριώτες µας έχουν αυτοκτονήσει, πολλοί άλλοι
θυσιάζονται ελεώ της απόλυτης διάλυσης της δηµόσιας υγείας,
οι άνεργοι αγγίζουν τα δύο εκατοµµύρια, οι επιχειρήσεις κλεί-
νουν η µία µετά την άλλη, η δηµόσια περιουσία ξεπουλιέται
έναντι πινακίου φακής και οι παραγωγικές δυνάµεις του τόπου
οδηγούνται µε µαθηµατική ακρίβεια στον αφανισµό! Και, όµως,
τόσο η Κυβέρνηση όσο και η Αντιπολίτευση έχουν το θράσος να
ισχυρίζονται πως το τρίτο µνηµόνιο έσωσε τη χώρα.

Ποια είναι η αλήθεια; Τα µνηµόνια διέσωσαν ένα βαθιά διε-
φθαρµένο και διαπλεκόµενο µε το πολιτικό σύστηµα τραπεζικό
τοµέα. Και για να συµβεί αυτό, ξεπουλήσατε τις θυσίες δεκαε-
τιών του ελληνικού λαού, οδηγώντας τον στην απόλυτη εξα-
θλίωση.

Στο όχι και τόσο µακρινό 2012, ο σηµερινός Πρωθυπουργός
της χώρας δήλωνε τα εξής: «Να εξαιρεθούν τα ασφαλιστικά τα-
µεία από τη διαδικασία του PSI, διαφορετικά θα επέλθει η διά-
λυση του ασφαλιστικού συστήµατος της χώρας». Το PSI
εξελίσσεται σε µια µεγάλη κλοπή της περιουσίας των ασφαλιστι-
κών ταµείων και σε ένα ωραίο πλιάτσικο για την Ευρωπαϊκή Κεν-
τρική Τράπεζα και τους κατόχους οµολόγων που θα κερδοσκο-
πήσουν από αυτήν τη διαδικασία.». Τότε ο κ. Τσίπρας ήταν Αρ-
χηγός της αξιωµατικής αντιπολίτευσης.

Αξίζει στο σηµείο τούτο να υπενθυµίσουµε το εξής ουσιώδες
στοιχείο: Σύµφωνα µε την Τράπεζα της Ελλάδος, τα 16,2 δισε-
κατοµµύρια τα οποία κουρεύτηκαν από τα αποθεµατικά των τα-
µείων, προκειµένου να ολοκληρωθεί το PSI τον Μάρτιο και τον
Απρίλιο του 2012, κρίθηκαν ως ενδοκυβερνητικό χρέος και συ-
νεπώς δεν συνέβαλαν καθόλου στη µείωση του δηµοσίου χρέ-
ους. 

Δηλαδή, η θυσία των οικονοµιών των ασφαλισµένων, των ερ-
γαζοµένων και των συνταξιούχων, η οποία τους επιβλήθηκε από
την τότε κυβέρνηση, δεν µπορεί ούτε κατ’ επίφαση να θεωρηθεί
ως αναγκαίο πατριωτικό καθήκον, αλλά αντιθέτως συνιστά την
επιτοµή µιας ενέργειας εγκληµατικής εις βάρος του ελληνικού
λαού. 

Και ερχόµαστε στο 2016 µε τον ίδιο άνθρωπο Πρόεδρο Κυβερ-
νήσεως. Σχέδιο νόµου του Υπουργείου Οικονοµικών: «Συστή-
µατα Εγγύησης Καταθέσεων, (ενσωµάτωση Οδηγίας 2014/49/
ΕΕ), Ταµείο Εγγύησης Καταθέσεων και Επενδύσεων και άλλες
διατάξεις». Το νοµοσχέδιο, το οποίο ορίζει το ΤΕΚΕ ως τον απο-

κλειστικό φορέα του ελληνικού συστήµατος εγγύησης καταθέ-
σεων αλλά και ως το αρµόδιο Ταµείο εξυγίανσης των πιστωτικών
ιδρυµάτων, προβλέπει πως το όριο προστασίας των 100.000
ευρώ ισχύει για το σύνολο των καταθέσεων κάθε καταθέτη στο
ίδιο πιστωτικό ίδρυµα, ανεξαρτήτως αριθµού καταθέσεων, νοµί-
σµατος και τόπου κατάθεσης εντός της Ευρωπαϊκής Ένωσης.
Καταθέσεις οι οποίες προέρχονται αποδεδειγµένα από συγκε-
κριµένες δραστηριότητες που εξυπηρετούν κοινωνικούς σκο-
πούς τυγχάνουν εξαιρετικώς αυξηµένης προστασίας έως του
πρόσθετου ορίου των 300.000 ευρώ για περιορισµένο χρονικό
διάστηµα.

Ειδικότερα, το ποσό των 100.000 ευρώ ορίζεται ως το ανώτατο
όριο κάλυψης του συνόλου των καταθέσεων κάθε καταθέτη σε
πιστωτικό ίδρυµα. Ωστόσο, σύµφωνα πάντα µε το νοµοσχέδιο,
υπάρχουν καταθέτες οι οποίοι δεν είναι επιλέξιµοι για την προ-
στασία τους, όπως για παράδειγµα συγκεκριµένες δηµόσιες
αρχές.

Αναλυτικότερα, οι διατάξεις σχεδίου νόµου προβλέπουν την
εξαίρεση από προστασία και εγγύηση του ΤΕΚΕ των εν λόγω κα-
τηγοριών καταθέσεων: Οι καταθέσεις του ΤΕΚΕ, οι καταθέσεις
των Ταµείων Κοινωνικής Ασφάλισης και των Ταµείων Επαγγελ-
µατικής Ασφάλισης, οι καταθέσεις των δηµοσίων αρχών, οι κα-
ταθέσεις των πιστωτικών ιδρυµάτων για ίδιο λογαριασµό, τα ίδια
κεφάλαια των πιστωτικών ιδρυµάτων, οι καταθέσεις από συναλ-
λαγές για τις οποίες έχει εκδοθεί τελεσίδικη ποινική καταδικα-
στική απόφαση για νοµιµοποίηση εσόδων από εγκληµατικές
δραστηριότητες, οι καταθέσεις των χρηµατοδοτικών ιδρυµάτων,
οι καταθέσεις των επιχειρήσεων επενδύσεων για ίδιο λογαρια-
σµό, οι καταθέσεις των οργανισµών συλλογικών επενδύσεων, οι
καταθέσεις των ασφαλιστικών επιχειρήσεων, οι καταθέσεις των
οποίων η ταυτότητα κατόχου ή δικαιούχου δεν έχει επαληθευτεί. 

Με απλά λόγια, µε πρακτικές οι οποίες παραπέµπουν έντονα
στη µεγαλειώδη ληστεία του PSI, η Κυβέρνηση της Αριστεράς,
που ξιφουλκούσε κάποτε κατά της µεγάλης κλοπής περιουσίας
των ασφαλιστικών ταµείων, έρχεται σήµερα να προσφέρει τα τα-
µεία αυτά ως βορά στα νύχια των διεθνών τοκογλύφων.

Θα σταθούµε στο άρθρο 58, το οποίο θα µπορούσε κάλλιστα
να χαρακτηριστεί ως φωτογραφική διάταξη. Με την παράγραφο
1 τροποποιείται η αντίστοιχη παράγραφος 2 του άρθρου 23 του
ν.2778/99 για τις ΑΕΕΑΠ, έτσι ώστε το διάστηµα για την εισα-
γωγή στο Χρηµατιστήριο Αθηνών να φτάνει τους είκοσι τέσσερις
µήνες και τριάντα έξι µήνες παράταση από την Επιτροπή Κεφα-
λαιαγοράς. Οι εταιρείες επενδύσεων σε ακίνητη περιουσία διε-
νεργούν τακτικές αποσβέσεις επί της κινητής και ακίνητης
περιουσίας τους, σύµφωνα µε τις κείµενες διατάξεις περί φορο-
λογίας εισοδήµατος. 

Κατά παρέκκλιση των διατάξεων, όπως ισχύει, οι εταιρείες
επενδύσεων σε ακίνητη περιουσία δεν λογίζουν αποσβέσεις επί
της ακίνητης περιουσίας της περίπτωσης α’ της παραγράφου 1
του άρθρου 22 του παρόντος νόµου. Αρχικά, όταν ήρθε ο θε-
σµός των ΑΕΕΑΠ στη χώρα µας, υπήρχε µια προθεσµία δώδεκα
µηνών για την είσοδο στο Χρηµατιστήριο και αφορούσε ουσια-
στικά τις τράπεζες. Το χαρτοφυλάκιο ακινήτων ήταν κυρίως κτή-
ρια µε τα υποκαταστήµατα των τραπεζών. Τι κέρδιζαν; Αντί η
τράπεζα να έχει στην κατοχή της το ακίνητο και να πληρώνει
τους φόρους ακίνητης περιουσίας, το είχε η θυγατρική της
ΑΕΕΑΠ. Έτσι της πλήρωνε το ενοίκιο, άρα είχε έξοδο το οποίο
µείωνε τον φόρο της. Η ΑΕΕΑΠ γλύτωνε τους φόρους ακινήτων,
γλύτωνε τη φορολογία εισοδήµατος από τα ενοίκια και επέ-
στρεφε τα χρήµατα στη µητρική τράπεζα ως µέρισµα, χωρίς πάλι
να πληρώσει κανέναν φόρο.

Δηλαδή η τράπεζα πλήρωνε ενοίκιο στον εαυτό της, γλιτώνον-
τας παράλληλα όλους τους φόρους που βαρύνουν την ακίνητη
περιουσία των κοινών θνητών. Αυτές είναι οι ΑΕΕΑΠ και αυτός
είναι ο υποτιθέµενος αναπτυξιακός ρόλος τους. Καµµία απολύ-
τως νέα επένδυση σε κανένα νέο ακίνητο. Τι γίνεται δηλαδή;
Απλά εικονική αλλαγή ιδιοκτησίας τους, µε µόνο κίνητρο την φο-
ροαποφυγή.

Στο σηµείο αυτό θα ήθελα να υπενθυµίσω για µία ακόµη φορά
τι συνέβη µε την τελευταία ανακεφαλαιοποίηση των τραπεζών,
την τρίτη κατά σειρά, η οποία έγινε επί Κυβερνήσεως ΣΥΡΙΖΑ-
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ΑΝΕΛ. Η συµµετοχή του Ταµείου Χρηµατοπιστωτικής Σταθερό-
τητας στις τέσσερις συστηµικές τράπεζες, προ και µετά την αύ-
ξηση του µετοχικού κεφαλαίου, έχει ως εξής: Εθνική Τράπεζα:
από το 57,2% η συµµετοχή του Ταµείου Χρηµατοπιστωτικής Στα-
θερότητας έπεσε στο 41%. Τράπεζα Πειραιώς: από το 66,9% η
συµµετοχή έπεσε στο 29%. Eurobank: από το 35,4 % έπεσε στο
3%-4%. Alpha Bank: από το 66,2% έπεσε στο 11%. Δηλαδή το
Ταµείο Χρηµατοπιστωτικής Σταθερότητας, έχοντας επενδύσει 40
δισεκατοµµύρια το 2013 και περίπου 5-5,5 δισεκατοµµύρια το
2015, ελέγχει σήµερα περίπου το 21% των µετοχών των τεσσά-
ρων συστηµικών τραπεζών.

Σύµφωνα µάλιστα µε εκτιµήσεις ειδικών και υπό όρους χρη-
µατιστηριακούς, για να κατορθώσει το Ταµείο Χρηµατοπιστωτι-
κής Σταθερότητας να ανακτήσει το 100% των 45-45,5 δισεκατοµ-
µυρίων ευρώ που έχει µέχρι σήµερα επενδύσει σε ελληνικές τρά-
πεζες, θα πρέπει η κεφαλαιοποίηση των τραπεζών να φτάσει στο
δυσθεώρητο ύψος των 225 δισεκατοµµυρίων ευρώ. Και όλα τα
ανωτέρω συνέβησαν για τη διάσωση υποτίθεται των τραπεζών,
τον έλεγχο των οποίων κατέχουν πλέον οι διεθνείς κερδοσκόποι.

Η Χρυσή Αυγή επισηµαίνει ξανά και στον πιο έντονο τόνο πως
τράπεζες, πολιτικά κόµµατα και µέσα µαζικής ενηµέρωσης συνι-
στούν το τρίγωνο της διαπλοκής, το οποίο διατηρεί µέσω µνη-
µονίων τα προκλητικά του προνόµια εις βάρος πάντοτε του
ελληνικού λαού. Η ασυδοσία των τραπεζών συνεχίζεται στρεφό-
µενη κατά των Ελλήνων φορολογουµένων και ποτέ κατά των
υπερχρεωµένων και φαλιρισµένων κοµµάτων και µέσων ενηµέ-
ρωσης. Η ατιµωρησία των τραπεζιτών νοµοθετήθηκε από την Κυ-
βέρνηση της Αριστεράς µε ένα και µοναδικό στόχο: Τα κόµµατα
του αντισυνταγµατικού τόξου και το µιντιακό κατεστηµένο να
εξακολουθούν να εξαπατούν τον ελληνικό λαό και µε τη συν-
δροµή των τραπεζών να κατακλέβουν τους Έλληνες. Γι’ αυτούς
τους λόγους, η Χρυσή Αυγή καταψηφίζει το εν λόγω νοµοσχέδιο. 

Εν τέλει, την ώρα κατά την οποία η Βουλή νοµοθετεί ξανά
υπέρ των τραπεζών, η πατρίδα µας και ο λαός στενάζουν υπό το
βάρος της αθρόας εισβολής λαθροµεταναστών. Με µια Κυβέρ-
νηση οπερέτα, η οποία έχει µάλιστα το θράσος να χαρακτηρίζει
τη δολοφονία του ελληνικού έθνους ως πατριωτικό καθήκον, η
Χρυσή Αυγή διακηρύσσει στον υψηλότερο τόνο: Η χώρα έχει κα-
ταληφθεί από λαθροµετανάστες και πολύ σύντοµα οι Έλληνες
θα είναι µειοψηφία µέσα στην πατρίδα τους. Η Χρυσή Αυγή απαι-
τεί οι Ένοπλες Δυνάµεις να κλείσουν άµεσα τα σύνορα και να
σταµατήσουν την εισβολή των παράνοµων αλλοδαπών.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστώ πολύ,
κύριε Καρακώστα. 

Τον λόγο έχει ο Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµικών, ο κ.
Αλεξιάδης για να κάνει µια διευκρίνιση για το άρθρο 63.

ΤΡΥΦΩΝ ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµι-
κών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Για να µη χαθεί καθόλου χρόνος από επόµενες οµιλίες, όπως
έγινε προηγουµένως, σχετικά µε το άρθρο 63 και επειδή σίγουρα
υπάρχει µια κακή διατύπωση και στην αρχική διατύπωση του
2010 του νόµου και τώρα, θέλω να διευκρινίσω τα εξής: Με τον
ν.3833/2010 επιβλήθηκε φόρος πολυτελείας στα σκάφη. Εξαιρέ-
θηκαν από αυτόν τον φόρο τα επαγγελµατικά σκάφη. Αυτός ο
φόρος, (δηλαδή ο φόρος πολυτελείας στην αγορά ή στην εισα-
γωγή σκαφών πολυτελείας, σκαφών αναψυχής), καταργήθηκε το
2014. Δεν καταργήθηκε, όµως, η εξαίρεση των επαγγελµατικών
σκαφών, που είχε νοµοθετηθεί από το 2010. Το ξαναλέω: Το
2010 επιβλήθηκε ο φόρος πολυτελείας σε σκάφη αναψυχής στην
αγορά ή στην εισαγωγή, µε εξαίρεση τα επαγγελµατικά σκάφη.
Το 2014 καταργήθηκε ο φόρος. Δεν καταργήθηκε, όµως, η εξαί-
ρεση των επαγγελµατικών σκαφών.

Ερχόµαστε τώρα -µε µία στην ουσία νοµοτεχνική βελτίωση-
και καταργούµε αυτήν την εξαίρεση που υπήρχε, αφού είχε ήδη
καταργηθεί ο φόρος. 

Άρα, για να κλείσω, δεν υπάρχει φόρος πολυτελείας στα σκά-
φη αναψυχής, είτε είναι επαγγελµατικά είτε είναι ιδιωτικά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Τον λόγο έχει ο κ.
Αρβανιτίδης, ειδικός αγορητής της Δηµοκρατικής Συµπαράτα-

ξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, θεωρώ ότι η παρατήρησή σας διορθώνει όλο

αυτό το οποίο έγινε µε το άρθρο 63, αλλά µετά και από την το-
ποθέτηση του κ. Πολάκη, µάλλον έχουµε πρόβληµα µε τα ελλη-
νικά. Κάθε δεκαπέντε µέρες αλλάζουµε, κάθε µία µέρα αλλά-
ζουµε. Ας προσέχουµε λίγο παραπάνω, διότι η ακρίβεια στο νο-
µοθετικό έργο νοµίζω ότι είναι ιδιαίτερα σηµαντική και ελπίζω ο
κ. Πολάκης να µην φέρει σε δεκαπέντε µέρες κάτι που αλλάζει
αυτό που άλλαξε κ.λπ.. 

Με το παρόν σχέδιο νόµου ενσωµατώνεται στη νοµοθεσία µας
η οδηγία 2014/49 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβου-
λίου περί των συστηµάτων εγγύησης καταθέσεων και αντικαθι-
στά ή καταργεί διατάξεις του ν.3726/2009 για το Ταµείο
Εγγύησης Καταθέσεων και Επενδύσεων που αποτελούν το υφι-
στάµενο πλαίσιο προστασίας. Το ΤΕΚΕ είναι και παραµένει ο µο-
ναδικός φορέας διαχείρισης του συστήµατος εγγύησης των
τραπεζικών καταθέσεων και των επενδυτικών υπηρεσιών. Με το
παρόν νοµοσχέδιο διατηρεί τον χαρακτήρα του ως εποπτευό-
µενο από το Υπουργείο Οικονοµικών νοµικό πρόσωπο ιδιωτικού
δικαίου και σκοπός του είναι: Πρώτον, η καταβολή αποζηµίωσης
στους καταθέτες των πιστωτικών ιδρυµάτων τα οποία βρίσκονται
σε αδυναµία να εκπληρώσουν τις υποχρεώσεις τους. Δεύτερον,
η καταβολή αποζηµίωσης στους επενδυτές-πελάτες των πιστω-
τικών ιδρυµάτων τα οποία βρίσκονται σε αδυναµία να εκπληρώ-
σουν τις υποχρεώσεις τους. Τρίτον, η χρηµατοδότηση της εξυ-
γίανσης των πιστωτικών ιδρυµάτων. 

Το ΤΕΚΕ συνεχίζει να διαχωρίζεται σε τρία διακριτά σκέλη, το
σκέλος κάλυψης καταθέσεων για την κάλυψη των καταθετών, το
σκέλος κάλυψης επενδύσεων για την κάλυψη των επενδυτών και
το σκέλος εξυγίανσης για τη χρηµατοδότηση των αντίστοιχων
µερών. Καθένα από τα τρία σκέλη διαθέτει αυτοτελή κεφάλαια. 

Το παρόν σχέδιο νόµου ρυθµίζει θέµατα σχετικά µε τη λειτουρ-
γία των δύο από τα τρία σκέλη, δηλαδή του σκέλους κάλυψης
καταθέσεων και του σκέλους κάλυψης επενδύσεων. Τα θέµατα
που σχετίζονται µε το τρίτο σκέλος, το σκέλος εξυγίανσης, ρυθ-
µίστηκαν ήδη µε το ν.4335/2015 και συµπληρώνονται µε τις πα-
ρούσες ρυθµίσεις. 

Παράλληλα, µε τις διατάξεις του ν.4340 και του ν.4346/2015
δόθηκε η δυνατότητα για χορήγηση δανείου από το ΤΧΣ στο
ΤΕΚΕ, ενώ µε τις διατάξεις του ν.4354/2015 δόθηκε η δυνατό-
τητα χορήγησης δανείου από το σκέλος κάλυψης καταθέσεων
στο σκέλος εξυγίανσης. Τα αναφέρω αυτά για να υπάρχει µία γε-
νικότερη εικόνα για τη λειτουργία του Ταµείου.

Θα περάσω τώρα σε πιο πρακτικά θέµατα που αφορούν άµεσα
τους πολίτες. Η οδηγία προστατεύει το µεγαλύτερο µέρος των
καταθετών, καθορίζοντας εναρµονισµένο επίπεδο κάλυψης στις
εκατό χιλιάδες ευρώ ανά πιστωτικό ίδρυµα, διατηρώντας έτσι
την αρχή του εναρµονισµένου ύψους ανά καταθέτη, ενώ θέτει εκ
νέου τις τριάντα χιλιάδες ευρώ ως ανώτερο όριο κάλυψης του
συνόλου των απαιτήσεων κάθε επενδυτή. 

Οι βασικές καινοτοµίες της οδηγίας είναι: Πρώτον, η µείωση
της προθεσµίας καταβολής αποζηµίωσης. Δεύτερον, η κατάρ-
γηση ορισµένων κατηγοριών εξαιρουµένων καταθέσεων και ει-
σαγωγή νέων. Τρίτον, η µέριµνα ώστε οι καταθέσεις που απορ-
ρέουν από ορισµένες συναλλαγές ή εξυπηρετούν ορισµένους
κοινωνικούς ή άλλους σκοπούς να προστατεύονται άνω του
ορίου των εκατό χιλιάδων ευρώ για δεδοµένο χρονικό διάστηµα.
Τέταρτον, η ρητή αναγνώριση της δυνατότητας των καταθετών
να ασκήσουν αγωγή κατά του ΤΕΚΕ, έτσι ώστε να εξασφαλίσουν
τα δικαιώµατά τους σε περίπτωση που δικαιούνται αποζηµίωσης.
Αυτά επί της αρχής.

Πάµε να δούµε τώρα πιο συγκεκριµένα τι περιλαµβάνει το νο-
µοσχέδιο. 

Κύριε Υπουργέ, έχω θέσει δέκα ερωτήµατα στις δύο συνεδριά-
σεις της Επιτροπής Οικονοµικών και δυστυχώς δεν πήρα καµµία
απάντηση. Σήµερα πήραµε απλώς την απάντηση για το άρθρο
63 για την επιβολή φόρου πολυτελείας στα σκάφη. Ελπίζω να
απαντήσετε σήµερα στην Ολοµέλεια. 

Επιπλέον θα ήθελα να σηµειώσω ότι ακόµα περιµένουµε τις
νοµοτεχνικές βελτιώσεις τις οποίες είχατε προαναγγείλει στην
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πρώτη συνεδρίαση της επιτροπής.
Ερώτηµα πρώτο: Αναφέρεται στην αιτιολογική έκθεση του νο-

µοσχεδίου ότι υπάρχει µέριµνα για καταθέσεις που εξυπηρετούν
κοινωνικούς σκοπούς ώστε να προστατεύονται και ποσά µέχρι
300.000 ευρώ για έξι µήνες. 

Παράλληλα υπάρχει πρόβλεψη ότι το δηµόσιο δεν είναι επιλέ-
ξιµο για την προστασία των καταθέσεών του, ενώ στο άρθρο 8
αναφέρεται ότι εξαιρούνται από την προστασία οι καταθέσεις
των ταµείων κοινωνικής και επαγγελµατικής ασφάλισης. 

Επειδή το προηγούµενο διάστηµα δεκάδες φορείς όλης της
χώρας µετέφεραν τα αποθεµατικά τους στην τράπεζα της Ελλά-
δος πρέπει να µας διευκρινίσετε αν τα ποσά αυτά καλύπτονται ή
όχι και σε ποιο καθεστώς εµπίπτουν. 

Ερώτηµα δεύτερο: Αναφέρεται ότι το κόστος χρηµατοδότη-
σης του Ταµείου Εγγύησης Καταθέσεων και Επενδύσεων θα πρέ-
πει επί της αρχής να βαρύνει τα ίδια τα πιστωτικά ιδρύµατα. Το
κόστος αυτό βαρύνει την τράπεζα ή τον καταθέτη; Αν είναι οι
τράπεζες να µετακυλήσουν το κόστος στους καταθέτες, θα πρέ-
πει να το γνωρίζουµε. Το λέω αυτό, κύριε Υπουργέ, γιατί κάνατε
εκτενή αναφορά στην επιτροπή στις τάσεις που υπάρχουν σε ευ-
ρωπαϊκό επίπεδο σχετικά µε τη µείωση του ρίσκου και τον δια-
µερισµό του. Θα πρέπει να γνωρίζουµε τελικά ποιοι πληρώνουν
τη διαδικασία αυτή. 

Ερώτηµα τρίτο: Η οδηγία προβλέπει ότι, ανεξάρτητα από τις
εξαιρέσεις,  οι καταθέσεις ατοµικών συνταξιοδοτικών προγραµ-
µάτων και επαγγελµατικών συνταξιοδοτικών προγραµµάτων µι-
κροµεσαίων επιχειρήσεων και τοπικών αρχών µε ετήσιο προϋπο-
λογισµό κάτω των 500.000 ευρώ µπορούν να τύχουν της προ-
στασίας του νόµου. Η δυνατότητα αυτή δεν έχει συµπεριληφθεί
στο παρόν σχέδιο νόµου. Πρέπει να µας εξηγήσετε γιατί. 

Ερώτηµα τέταρτο: Στο κεφάλαιο Δ’ του σχεδίου νόµου σχετικά
µε το σκέλος «κάλυψη των επενδύσεων» αναφέρεται ότι από την
προστασία εξαιρούνται οι επενδύσεις της κεντρικής διοίκησης
και των ΟΤΑ και όχι ολόκληρου του δηµοσίου. Και εδώ χρειάζον-
ται, νοµίζω, περισσότερες διευκρινίσεις. 

Έρχοµαι τώρα στις λοιπές διατάξεις του νοµοσχεδίου για θέ-
µατα αρµοδιότητας των Υπουργείων Οικονοµικών και Πολιτι-
σµού. Όπως σας είπα και στην επιτροπή, οι εν λόγω διατάξεις
δεν έχουν καµµία σχέση µε το παρόν νοµοσχέδιο και θα έπρεπε
να έρθουν για συζήτηση και ψήφιση σε ξεχωριστή διαδικασία.
Ελπίζω να µην συνεχίσουµε µε την ίδια διαδικασία. Τρανή από-
δειξη σήµερα είναι οι αλλαγές και διευκρινίσεις και οι νοµοθετι-
κές ρυθµίσεις διόρθωσης στη διόρθωση του κ. Πολάκη. 

Στο άρθρο 54 εκφράζουµε επιφύλαξη µέχρι να δώσετε διευ-
κρινίσεις. Πρέπει να µας εξηγήσετε γιατί εξαιρείται η εφαρµογή
της ευρωπαϊκής νοµοθεσίας σε συγχώνευση ανωνύµων εται-
ρειών που εφαρµόζουν µέτρα εξυγίανσης. Στο άρθρο 56 οµοίως.
Στην παράγραφο 2 αναφέρεται η κατάργηση επιβαρύνσεων
προς τους καταναλωτές για τη χρήση ενός συγκεκριµένου µέσου
πληρωµής. Πρέπει να µας διευκρινίσετε ποιο είναι αυτό το µέσο
που αναφέρει η ρύθµιση και σε τι αφορούν οι εν λόγω χρεώσεις. 

Οµοίως στο άρθρο 57 πρέπει να απαντήσει κάποιος γιατί µει-
ώνεται κατά δύο µέλη και αλλάζει η σύνθεση της άµισθης επι-
τροπής επεξεργασίας στρατηγικής και πολιτικών που έχει ως
αντικείµενο την αντιµετώπιση του ξεπλύµατος χρήµατος και χρη-
µατοδότησης της τροµοκρατίας. 

Λέµε όχι στο άρθρο 63, αλλά πια δεν έχει καµµία σηµασία µετά
τις διευκρινίσεις. 

Εκφράζουµε επιφύλαξη για το άρθρο 64. Με το άρθρο αυτό
παρέχεται εξουσιοδότηση στον Υπουργό Οικονοµικών για τον
καθορισµό του ποσού εγγύησης µε το οποίο θα εξασφαλίζεται
η είσπραξη των επιβαρύνσεων που έχουν ανασταλεί στις περι-
πτώσεις που µεταποιητικές επιχειρήσεις είναι κάτοχοι πιστοποι-
ητικού εγκεκριµένου οικονοµικού φορέα. Η διατύπωση είναι πο-
λύ γενική και δεν αναφέρει τα κριτήρια µε βάση τα οποία θα απο-
φασίζετε, κύριε Υπουργέ. Και εδώ νοµίζω ότι θα πρέπει να δο-
θούν διευκρινίσεις. 

Στα άρθρα 55 έως 58, από 62 έως 65 και 68 είµαστε θετικοί.
Αντίθετα, καταψηφίζουµε τα άρθρα 66 και 67, τα οποία είναι αρ-
µοδιότητα του Υπουργείου Πολιτισµού και ήρθαν ως τροπολο-
γίες στην επιτροπή. 

Συγκεκριµένα µε το άρθρο 66 δίνεται παράταση της θητείας
της διευθύντριας του Εθνικού Μουσείου Σύγχρονης Τέχνης, ενώ
προβλέπεται στο µέλλον να διερευνηθεί δηµόσιος διεθνής δια-
γωνισµός για την πλήρωση της θέσης. Αν και η πρόβλεψη για τη
διενέργεια διεθνούς διαγωνισµού είναι κατ’ αρχάς θετική, εν τού-
τοις υπάρχουν τα εξής προβλήµατα: Πρώτον, το χρονικό διά-
στηµα παράτασης της θητείας της διευθύντριας είναι πολύ
µεγάλο, δεύτερον οι εκκρεµείς διαδικασίες στις οποίες αναφέ-
ρεται η αιτιολογική έκθεση δεν συνοδεύονται από σαφές χρονο-
διάγραµµα ώστε να γνωρίζουµε αν δικαιολογείται ή όχι αυτή η
µεγάλη παράταση. Τρίτον, η πρόβλεψη για διενέργεια διεθνούς
διαγωνισµού βρίσκεται σε αναντιστοιχία µε τη δεύτερη τροπο-
λογία του άρθρου 67, όπου ο ορισµός του καλλιτεχνικού διευ-
θυντή στην «ΕΛΛΗΝΙΚΟ ΦΕΣΤΙΒΑΛ Α.Ε.» γίνεται µε υπουργική
απόφαση. 

Συγκεκριµένα µε το εν λόγω άρθρο θεσπίζεται θέση καλλιτε-
χνικού διευθυντή, η επιλογή του οποίου έχει ήδη γίνει από τον
Υπουργό και απλά θα επικυρωθεί µε την έκδοση υπουργικής
απόφασης. 

Η διαφωνία µας, κύριε Υπουργέ, δεν έγκειται στο πρόσωπο,
αλλά στη διαδικασία. Κανονικά κι εδώ θα έπρεπε να διενεργηθεί
διεθνής διαγωνισµός. Γιατί νοµίζω ότι το µήνυµα που εκπέµπεται
µε το να υπάρχουν δύο µέτρα και δύο σταθµά και όλη αυτή η θο-
λότητα µε την οποία επιλέγουµε ανθρώπους σε θέσεις ευθύνης,
είναι ανοργανωσιά και απλά σε κάθε περίπτωση ό,τι µας βολεύει. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όπως ανέφερα και στην επι-
τροπή, η ενσωµάτωση της παρούσας οδηγίας έρχεται τη στιγµή
που η εµπιστοσύνη των καταθετών στο ελληνικό τραπεζικό σύ-
στηµα είναι σε ιστορικά χαµηλά. Και πώς να µην είναι άλλωστε,
όταν οι ερασιτεχνισµοί και οι ιδεοληψίες της Κυβέρνησης ΣΥ-
ΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ δηµιούργησαν ένα κλίµα ανασφάλειας και αβεβαι-
ότητας στην ελληνική κοινωνία, µε αποτέλεσµα η πρωτοφανής
φυγή των καταθέσεων να οδηγήσει στην επιβολή capital controls
και σε κατάρρευση της πραγµατικής οικονοµίας. Η ανάκαµψη
των καταθέσεων που σηµειώθηκε τον Δεκέµβρη δεν είναι αρ-
κετή, αφού η συγκεκριµένη επίδοση αποτελεί τη χαµηλότερη
από τον Νοέµβριο του 2003. 

Είναι, πιστεύω, σαφές ότι αν δεν δοθεί βάση στην πραγµατική
οικονοµία και αν δεν σταµατήσει η Κυβέρνηση να αιφνιδιάζει την
αγορά και τους πολίτες µε αλλοπρόσαλλες κινήσεις στο φορο-
λογικό και ασφαλιστικό, ακόµα και το καλύτερο σύστηµα εγγύη-
σης καταθέσεων δεν θα είναι ικανό να επαναφέρει την εµπιστο-
σύνη των καταθετών στο χρηµατοπιστωτικό σύστηµα. 

Και φυσικά, για να υπάρξουν καταθέσεις, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, και αποταµίευση, θα πρέπει η χώρα να δηµιουργήσει
πλούτο. Πρέπει να εξηγήσουµε στα νέα παιδιά που βγαίνουν σε
µια ανύπαρκτη αγορά εργασίας τι µπορούν να κάνουν για να δη-
µιουργήσουν και να ζήσουν ως κανονικοί πολίτες µιας κανονικής
χώρας. Αν δεν το κάνετε αυτό µε σοβαρότητα, µε πρόγραµµα
και ξεκάθαρους στόχους, οι νέοι άνθρωποι θα συνεχίσουν να
φεύγουν ακόµη πιο µαζικά από τη χώρα και τότε δεν θα έχουµε
να διαχειριστούµε τίποτε άλλο, εκτός από τη µιζέρια µας.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστούµε κι

εµείς. 
Τον λόγο έχει τώρα ο ειδικός αγορητής του Κοµµουνιστικού

Κόµµατος Ελλάδας, ο κ. Βαρδαλής.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Ο Υπουργός κ. Τσακαλώτος αναφέρθηκε εισηγητικά στις δυ-

σκολίες της Κυβέρνησης να ολοκληρώσει την αξιολόγηση που
προβλέπει το τρίτο µνηµόνιο. Βιάζονται όλοι, εκτός από την Κυ-
βέρνηση και πάρα πολλοί ακόµη, να πάρουν ένα πιστοποιητικό
καλής εφαρµογής της αντιλαϊκής πολιτικής που προβλέπεται στο
τρίτο µνηµόνιο. Βιάζεστε να βρείτε ζεστό χρήµα είτε από τις δό-
σεις που περιµένετε είτε από τη ρύθµιση του χρέους, για να δώ-
σετε στο µεγάλο κεφάλαιο να κάνει επενδύσεις, να επανεκκινηθεί
η οικονοµία, όµως οι εργαζόµενοι θα πρέπει να γνωρίζουν ότι η
αξιολόγηση σηµαίνει πως πρέπει να προχωρήσουν απρόσκοπτα
στην εφαρµογή του νέου αντιασφαλιστικού νόµου και των άλλων
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προαπαιτούµενων αντεργατικών αντιλαϊκών µέτρων. Αυτό σηµαί-
νει να περάσει η αξιολόγηση.

Πέρα από τις δυσκολίες, που έχουν να κάνουν µε αυτά που
ανέφερε ο κύριος Υπουργός και που στην ουσία εκφράζουν τις
γενικότερες αντιθέσεις για την προοπτική της Ευρωζώνης, δυ-
σκολίες υπάρχουν και από τις κινητοποιήσεις της εργατικής
τάξης, των µικροµεσαίων αγροτών, των αυτοαπασχολούµενων
επαγγελµατοβιοτεχνών, των επιστηµόνων, από τη µεγάλη µαζι-
κότητα και τις ανεβασµένες µορφές πάλης, την αλληλεγγύη, τη
διάρκεια αυτών των αγώνων που έχουν συµβάλει στην καθυστέ-
ρηση της κατάθεσης και ψήφισης της κυβερνητικής πρότασης
για το ασφαλιστικό. 

Το κλείσιµο της αξιολόγησης, και µάλιστα να γίνει όσο πιο γρή-
γορα γίνεται, σηµαίνει πως θα πρέπει να περάσουν όλα αυτά τα
αντιλαϊκά µέτρα και να ανοίξει κυρίως ο δρόµος και για άλλα, για
νέα αντιλαϊκά µέτρα. Και στον δρόµο αυτό συµφωνούν όλα τα
κόµµατα, που ψήφισαν το µνηµόνιο, παρά τις επιµέρους διαφο-
ρές που έχουν, στο πώς θα εφαρµοστούν δηλαδή αυτά τα αντι-
λαϊκά µέτρα.

Η µόνη ελπίδα, κατά τη γνώµη του ΚΚΕ, βρίσκεται στην ανά-
πτυξη, τη µαζικοποίηση και τον προσανατολισµό των αγώνων
των λαϊκών στρωµάτων και πρώτα απ’ όλα της εργατικής τάξης
ενάντια στον κύριο αντίπαλο, που δεν είναι άλλος από τη δράση
των επιχειρηµατικών οµίλων για την εξασφάλιση των κερδών
τους. Η κλιµάκωση ενός τέτοιου αγώνα είναι η µόνη ελπίδα να
υπάρξουν φιλολαϊκές λύσεις αγώνων, που βεβαίως, θα ανοίγουν
τον δρόµο για έναν άλλο τρόπο οργάνωσης της οικονοµίας µε
εργατική λαϊκή εξουσία. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, έτσι όπως εξελίχθηκε η συζή-
τηση µέχρι τώρα και στις επιτροπές και εδώ, µε τη συµφωνία
όλων των κοµµάτων του ευρωµονόδροµου µε την οδηγία και το
συγκεκριµένο νοµοσχέδιο που συζητούµε, αλλά κυρίως και µε
την τοποθέτηση του Υπουργού, του κ. Τσακαλώτου, επιβεβαι-
ώνονται οι εκτιµήσεις του ΚΚΕ τόσο για τον ρόλο που καλείται
να παίξει η συγκεκριµένη οδηγία, γενικότερα το σύστηµα εγγύη-
σης καταθέσεων και επενδύσεων σε όλη την Ευρωπαϊκή Ένωση,
όσο και για τα αντιτιθέµενα συµφέροντα που εκφράζονται και
στο ζήτηµα αυτό στην Ευρωπαϊκή Ένωση.

Αυτό που πρωτίστως σας ενδιαφέρει είναι η ανάπτυξη, η στή-
ριξη, η θωράκιση του χρηµατοπιστωτικού συστήµατος στην προ-
σπάθειά σας να αντιµετωπιστεί στο µέλλον το ξέσπασµα οικο-
νοµικής καπιταλιστικής κρίσης. Υποστηρίζετε πως σκοπός σας
είναι να θωρακίσετε τις όποιες λαϊκές καταθέσεις έµειναν µετά
την αντιλαϊκή φορολογική σας πολιτική, τον ΕΝΦΙΑ και τα διά-
φορα χαράτσια, τις µειώσεις µισθών και συντάξεων. Αυτό, πρώτα
από όλα, δεν µπορεί να γίνει ακολουθώντας την ίδια πολιτική,
που χρόνια τώρα ρηµάζει τη ζωή των λαϊκών στρωµάτων.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, αν ανατρέξετε σε διάφορες δη-
λώσεις αξιωµατούχων της Ευρωπαϊκής Ένωσης, αλλά και στις
αποφάσεις των οργάνων της, θα διαπιστώσετε πως η δηµιουργία
Ευρωπαϊκού Ταµείου Εγγύησης Τραπεζικών Καταθέσεων αποτε-
λεί κρίσιµη προτεραιότητα για να τονωθεί η οικονοµία της Ευρω-
ζώνης. Το Eurogroup στη συνεδρίασή του τη Δευτέρα 8-11-2015
συµπεριλαµβάνει και την ασφάλεια εγγύησης καταθέσεων και
επενδύσεων στους πυλώνες της Τραπεζικής Ένωσης µαζί µε τον
Ενιαίο Εποπτικό Μηχανισµό, τον Ενιαίο Μηχανισµό Εξυγίανσης
και το Ταµείο Εξυγίανσης. Το υπογραµµίζουµε, είναι πυλώνας
της Τραπεζικής Ένωσης.

Στις παραπάνω αποφάσεις και δηλώσεις βρίσκεται η πραγµα-
τική επιδίωξη των επιχειρηµατικών οµίλων, που δεν είναι παρά η
ενίσχυση της εµπιστοσύνης στο χρηµατοπιστωτικό σύστηµα και
η στήριξη των τραπεζών, οι οποίες αξιοποιούν τις λαϊκές αποτα-
µιεύσεις και τα χρήµατα των λαϊκών στρωµάτων για να στηρίζουν
συνεχώς τις επενδύσεις του κεφαλαίου. Τους απασχολεί το ζή-
τηµα, επειδή οι καπιταλιστικές οικονοµίες διαπλέκονται µεταξύ
τους, ιδιαίτερα δε στην Ευρωπαϊκή Ένωση και ακόµα περισσό-
τερο στην ευρωζώνη.

Αυτήν την εκτίµηση, εµµέσως πλην σαφώς, παραδέχτηκε στην
επιτροπή κατά τη συζήτηση, αλλά και σήµερα ο Υπουργός κ.
Τσακαλώτος. Τι άλλο µπορεί να σηµαίνει το ευφυολόγηµα της
υποταγής «αν δεν υπάρχει εκµετάλλευση του εργάτη, τότε θα

σηµαίνει πως είναι άνεργος» και «το ίδιο συµβαίνει και µε τις τρά-
πεζες, διότι οι επιπτώσεις πάνω στην εργατική τάξη όταν καταρ-
ρέουν οι τράπεζες είναι δραµατικότερες»; Όλα αυτά τα είπε στην
επιτροπή ο κ. Τσακαλώτος. 

Λείπει ο κύριος Υπουργός σήµερα, αλλά θα πρέπει να γνωρίζει
πως µε την πολιτική της Κυβέρνησης προσπαθείτε να βγάλετε
λάδι το σύστηµα, να στηρίξετε, να βάλετε εµπόδια στη ριζοσπα-
στικοποίηση των συνειδήσεων των εργαζοµένων και των λαϊκών
στρωµάτων. Τώρα δε υποστηρίζετε µάλιστα µε κυνικό τρόπο πως
όλα αυτά τα κάνετε, γιατί θέλετε να σώσετε τους εργαζόµενους
από τα χειρότερα.

Πράγµατι, κύριε Υπουργέ, το εργοστάσιο είναι αναγκαίο για
να έχει δουλειά ο εργάτης. Θα πρέπει, όµως, να γνωρίζετε πως
ο εργοστασιάρχης, ο κεφαλαιοκράτης δεν είναι αναγκαίος στην
παραγωγική διαδικασία, µπορεί η παραγωγή να γίνει και χωρίς
αυτόν. Να γιατί βγάζετε σπυριά όταν ακούτε το σύνθηµα: «Ερ-
γάτη µπορείς χωρίς αφεντικά». 

Τι λέτε επί της ουσίας στους εργαζόµενους; Τους λέτε: Αν θέ-
λετε να µην πάθετε χειρότερα, θα πρέπει να ζείτε µε την εκµε-
τάλλευση. Και όχι µόνο αυτό. Τους λέτε ακόµη ότι θα πρέπει να
στηρίξουν τον εργοδότη τους και µαζί να στηρίξουν και τον καλό
τραπεζίτη που τους δίνει δάνεια. Βοηθήστε, τους λέτε, να ξεπε-
ράσει το σύστηµα τα προβλήµατά του, να ισχυροποιηθεί, να κλεί-
σουµε τις όποιες ρωγµές παρουσιάζει αυτό. Γιατί; Γιατί σε
αντίθετη περίπτωση, θα την πληρώσετε και µάλιστα πολύ ακρι-
βότερα.

Αυτό, κύριε Υπουργέ, δεν το λέτε και πρωτότυπο. Οι εργαζό-
µενοι αυτό το έργο το έχουν ξαναδεί. Αυτά τα λόγια τα έχουν ξα-
νακούσει. Χρόνια τώρα αυτή τη λογική στηρίζει η σοσιαλδηµο-
κρατία. Τελικά, όντως στην αντιγραφή είστε πάρα πολύ καλοί.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ως κόµµα µελετούµε τις εξελί-
ξεις στην Ευρωπαϊκή Ένωση, τους ανταγωνισµούς που εξελίσ-
σονται γενικότερα, αλλά και στο συγκεκριµένο ζήτηµα που
συζητάµε. 

Τον Νοέµβριο του 2015 η Ευρωπαϊκή Επιτροπή πρότεινε τη
σύσταση ενός Ευρωπαϊκού Ταµείου Εγγύησης των Καταθέσεων,
το οποίο θα προστάτευε τους καταθέτες της ευρωζώνης, ένα πα-
νευρωπαϊκό, δηλαδή, σύστηµα που θα µπει σε πλήρη λειτουργία
από το 2024, αντικαθιστώντας σταδιακά τα εθνικά ταµεία, ξεκι-
νώντας από το 2017.

Θέλω να θυµίσω ότι µια σειρά ζητήµατα και αυτό το ζήτηµα,
το κόµµα µας τα έβαλε απ’ τη συνεδρίαση της πρώτης επιτροπής
ακόµη. Στην επιτροπή, αλλά και σήµερα εισηγητικά, ο κύριος
Υπουργός παρουσίασε µε κοµψό, θα έλεγα, τρόπο τις διαφορε-
τικές απόψεις και τις αντιθέσεις που αναπτύσσονται γύρω από
αυτό το ζήτηµα. Και λέω κοµψότρόπο, γιατί ασχολήθηκε µε το
ζήτηµα βλέποντας, κατά τη γνώµη µας, µόνο την επιφάνεια των
πραγµάτων. 

Έτσι, µίλησε για δυο προσεγγίσεις του ρίσκου: «Πρώτα να µει-
ώσουµε το ρίσκο ή να το µοιράσουµε;». Μας είπε, µάλιστα, πως
η άποψη της Κυβέρνησης είναι πως πρέπει και τα δύο αυτά να
πάνε µαζί. Ξύνοντας λίγο την επιφάνεια, κάθε καλοπροαίρετος
θα διαπιστώσει πως αυτές οι αντιθέσεις έχουν να κάνουν, κυ-
ρίως, µε το ποιος θα πληρώσει, µε το ποιο τµήµα του κεφαλαίου
θα χάσει και ποιο θα κερδίσει.     

Για παράδειγµα, ένα Ευρωπαϊκό Ταµείο Εγγύησης Καταθέ-
σεων και Επενδύσεων σηµαίνει να µπει χρήµα σε ένα τέτοιο τα-
µείο. Το χρήµα αυτό θα το βάλουν οι τράπεζες από λεφτά των
καταθετών. Μέχρι τώρα, όµως, τίποτα δεν έχει γίνει. Κι αυτό γιατί
το µοίρασµα του ρίσκου σηµαίνει ότι όλες θα πρέπει να βάλουν
χρήµα. Δεν έχουν πάρει όλες, όµως, το ίδιο ρίσκο. Να γιατί υπάρ-
χουν οξύτατοι ανταγωνισµοί ανάµεσα στις τράπεζες για το ύψος
της χρηµατοδότησης αυτών των ταµείων από κάθε τράπεζα, ενώ
δεν είναι διατεθειµένες, κάθε µια ξεχωριστά, να δώσουν χρήµα
που θα πάρει άλλη τράπεζα που χρειάζεται εξυγίανση. 

Ουσιαστικά, αποτελεί έκφραση των ανταγωνισµών των µονο-
πωλίων κάθε κράτους µέλους, ιδιαίτερα των ισχυρών, σε συν-
δυασµό µε το αναγκαίο µείγµα διαχείρισης για κάθε οικονοµία,
αφού άλλες είναι οι ανάγκες που έχει η γαλλική, η ιταλική, η ισπα-
νική, η ελληνική οικονοµία και άλλες, βεβαίως, η γερµανική οικο-
νοµία, ανάλογα µε το σηµείο που βρίσκεται η κρίση και το βάθος
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που έχει χτυπήσει τη συγκεκριµένη οικονοµία, την ύπαρξη µι-
κρών ή µεγάλων ελλειµάτων και κρατικών χρεών. Αν δούµε, λοι-
πόν, κάτω από την επιφάνεια, εύκολα θα διαπιστώσει κανείς πως
κρύβονται κάτω από αυτήν τεράστια οικονοµικά συµφέροντα. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, δεν πρέπει, επίσης, να ξεχνάµε
πώς αντιµετωπίζει το χρηµατοπιστωτικό κεφάλαιο τους καταθέ-
τες. Όταν κάποιος καταθέτει χρήµατα σε ένα χρηµατοπιστωτικό
ίδρυµα, γίνεται αυτοµάτως δανειστής της τράπεζας και εποµέ-
νως, θεωρείται επενδυτής, πράγµα που σηµαίνει πως αναλαµβά-
νει κίνδυνο, δηλαδή ρισκάρει ένας µέρος ή ολόκληρο το ποσό
των χρηµάτων αυτών. 

Εποµένως, αν µία τράπεζα ή ένα ολόκληρο τραπεζικό σύστηµα
έχουν πρόβληµα, ένα µέρος των πόρων που θα είναι αναγκαίοι
για τη λύση αυτών των προβληµάτων, µπορεί να προέλθει και
από τις καταθέσεις. Άρα, κανείς δεν πρέπει να κοιµάται ήσυχος
στην περίπτωση που προκύψει πρόβληµα. Δεν είναι καθόλου απί-
θανο, για τη σωτηρία της τράπεζας που µπαίνει σε διαδικασία
εκκαθάρισης ή εξυγίανσης, να κληθούν να συµβάλλουν και οι κα-
ταθέτες κάτω των 100 χιλιάδων ευρώ. 

Πείτε µας, µέσα σε αυτά τα πλαίσια, ποιος µπορεί να εγγυηθεί
τις λαϊκές καταθέσεις, όταν για παράδειγµα στη χώρα µας τα
διαθέσιµα του ΤΕΚΕ, σύµφωνα µε δήλωση του Προέδρου του
ΤΕΚΕ στην επιτροπή, είναι κάτι παραπάνω από 3 δισεκατοµµύ-
ρια, όταν γνωρίζουµε ότι οι καταθέσεις ξεπερνούν τα 160 δισε-
κατοµµύρια; Όλοι σας γνωρίζετε πως αυτό το ποσό, σε καµµία
περίπτωση δεν είναι επαρκές στην απευκταία περίπτωση ενός
σοβαρού ατυχήµατος.

Ένα άλλο µεγάλο ζήτηµα που προκύπτει από την ενσωµάτωση
στη νοµοθεσία της συγκεκριµένης οδηγίας της Ευρωπαϊκής
Ένωσης είναι η εξαίρεση των ταµείων κοινωνικής ασφάλισης,
καθώς και κρατικών οργανισµών και επιχειρήσεων, από το σύ-
στηµα εγγύησης των τραπεζικών καταθέσεων.

Η συγκεκριµένη διάταξη ανοίγει διάπλατα τη δυνατότητα κου-
ρέµατος και µάλιστα, από το πρώτο ευρώ, σε βάρος των κατα-
θέσεων που έχουν τα ασφαλιστικά ταµεία και οι ασφαλιστικοί
οργανισµοί. Πρόκειται για την άρση ακόµη και της ελάχιστης πα-
ρεχόµενης προστασίας, που προβλέπεται µέσω του Ταµείου Εγ-
γύησης Καταθέσεων, ΤΕΚΕ.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η διαφηµιζόµενη προστασία των
καταθέσεων κάτω των 100.000 ευρώ είναι επισφαλής και έχει
στόχο να συσκοτίσει τη σηµαντική πιθανότητα ενός µελλοντικού
κουρέµατος όλων των καταθέσεων συµπεριλαµβανοµένων και
αυτών που είναι κάτω από τις 100.000 ευρώ.

Στην Ελλάδα το 90% των καταθέσεων είναι κάτω από 10.000
ευρώ. Είναι ανοιχτό το ενδεχόµενο µιας µελλοντικής διάσωσης
των τραπεζών, όπου οι εγγυηµένες καταθέσεις δεν θα επαρκούν
να καλύψουν τη µαύρη τρύπα, µε συνέπεια να ενεργοποιηθούν
οι ρήτρες ανάγκης, που µεταφέρουν το βάρος της διάσωσης
στις πλάτες εκατοντάδων χιλιάδων λαϊκών αποταµιευτών, που θα
δουν τις καταθέσεις τους να κουρεύονται. 

Όλοι γνωρίζουµε πως µια απόφαση για κούρεµα δεν προαναγ-
γέλλεται. Συνεπώς, ο πραγµατικός στόχος µιας τέτοιας απόφα-
σης δεν είναι άλλος παρά να πειστούν οι λαϊκοί αποταµιευτές για
την ασφάλεια των καταθέσεων τους και το κούρεµα να πέσει στα
κεφάλια τους ως κεραυνός εν αιθρία. Σε τελευταία ανάλυση, τις
ζηµιές της καπιταλιστικής κρίσης τις πληρώνουν τα λαϊκά στρώ-
µατα είτε ως φορολογούµενοι είτε ως λαϊκοί αποταµιευτές. 

Το συµπέρασµα που πρέπει να κρατήσουν οι εργαζόµενοι, τα
λαϊκά στρώµατα είναι ότι έτσι και αλλιώς η συζήτηση για τη λε-
γόµενη διάσωση των τραπεζών και την εγγύηση των καταθέσεων
δεν αφορά τα δικά τους συµφέροντα, αλλά τη διαχείριση της κρί-
σης προς όφελος των αστών και τα µεταξύ τους ανταγωνιστικά
συµφέροντα.

Η πείρα, όµως, έχει δείξει ότι όσο οξύνονται οι καπιταλιστικοί
ανταγωνισµοί, τόσο µεγαλύτερη είναι και η επίθεση των καπιτα-
λιστών στους εργαζόµενους. Αποκαλύπτεται ότι ο καπιταλισµός
στην εποχή των µονοπωλίων ό,τι είχε να δώσει, το έδωσε. Δεν
έχει να δώσει τίποτα περισσότερο στους εργαζόµενους. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Την ανοχή σας, κύριε Πρόεδρε, για ένα λεπτό.

Να γιατί χρειάζεται κοινωνικοποίηση των µονοπωλίων και ερ-
γατική-λαϊκή εξουσία. 

Για όλους τους παραπάνω λόγους είναι φανερό ότι το ΚΚΕ θα
καταψηφίσει το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο.

Κύριε Υπουργέ, έχουµε καταθέσει και τρεις τροπολογίες και
θα θέλαµε την άποψή σας γι’ αυτές, γιατί µέχρι τώρα δεν είπατε
κουβέντα. 

Η πρώτη τροπολογία απαντά σε ένα οξυµένο πρόβληµα που
αντιµετωπίζουν εργαζόµενοι, αγρότες, αυτοαπασχολούµενοι.
Αναφέροµαι στις διώξεις και τις καταδίκες, που βιώνουν όλοι
όσοι µε τους αγώνες τους αντιστάθηκαν στην αντιλαϊκή πολιτική.
Και όλοι σας γνωρίζετε πως αυτές οι κινητοποιήσεις έγιναν στα
πλαίσια της συνδικαλιστικής δραστηριότητας, µε σκοπό την υπε-
ράσπιση των δικαιωµάτων τους, να ζήσουν µε ένα αξιοπρεπές ει-
σόδηµα, να µην ξεκληριστούν από τη γη τους, να µην βάλουν
λουκέτο στα µαγαζιά τους. 

Η δεύτερη έχει να κάνει µε τους εργαζόµενους των συνεταιρι-
στικών τραπεζών, που έχουν µπει σε καθεστώς εκκαθάρισης,
προτείνοντας µία ρύθµιση, η οποία έχει εφαρµοστεί για τους ερ-
γαζόµενους της ΑΤΕ παλιότερα, αλλά και για τους εργαζόµενους
της Συνεταιριστικής Τράπεζας Πελοποννήσου, της οποίας πρό-
σφατα ανακλήθηκε η άδεια λειτουργίας.

Και η τρίτη προσθήκη έχει να κάνει µε το άρθρο 61 του νοµο-
σχεδίου που συζητάµε –τελειώνω, κύριε Πρόεδρε- για την κα-
τάργηση του ειδικού φόρου κατανάλωσης στο κρασί.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κι εγώ ευχαριστώ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι τη

συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία της
Βουλής, αφού συµµετείχαν στο εκπαιδευτικό πρόγραµµα «1974,
η Αποκατάσταση της Δηµοκρατίας», είκοσι µαθητές και µαθή-
τριες και δύο συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 1ο Γυµνάσιο Παι-
ανίας.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ο ειδικός αγορητής του κόµµατος Το Ποτάµι, κ.
Θεοχάρης.

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε
Πρόεδρε.

Να ευχαριστήσουµε και τον κ. Τσακαλώτο –δεν είναι εδώ- που
µας έκανε µια ενηµέρωση σχετικά µε την ενηµέρωση που είχε
την ευκαιρία να κάνει στο Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο και τη συζή-
τηση για τα ζητήµατα της διαπραγµάτευσης. Μας είπε για τα
προβλήµατα που το Διεθνές Νοµισµατικό Ταµείο υποβάλλει τη
χώρα µας και δεν ολοκληρώνει την αξιολόγηση. Μας είπε ότι η
Κυβέρνηση αναµένει στο ακουστικό της για το πότε θα έρθει.
Είναι αισιόδοξος πως αυτό θα γίνει σύντοµα. Απέφυγε, όµως, να
δώσει ηµεροµηνίες.

Το ίδιο έκανε και ο κ. Ντάισελµπλουµ προ ολίγου, απέφυγε να
δώσει ηµεροµηνίες και µάλιστα, µας τα είπε λίγο πιο καθαρά ο
κ. Ντάισελµπλουµ. «Δεν υπάρχει πρόοδος», δήλωσε µετά το χθε-
σινό δείπνο. Μακάρι να κάνει λάθος ο κ. Ντάισελµπλουµ, αλλά
έχω την αίσθηση ότι δεν µας τα λέει όλα και ο κ. Τσακαλώτος. 

Αυτό που είπε όµως και θα άξιζε να το ακούσει ο ελληνικός
λαός, γιατί το είπε καθαρά στο Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο ο κ. Τσα-
καλώτος, είναι ότι ακόµα και αν το χρέος µάς το χάριζαν όλο,
πάλι χωρίς τις διαρθρωτικές αλλαγές στην οικονοµία και τις µε-
ταρρυθµίσεις θα φτιάχναµε νέο ίδιο χρέος πολύ σύντοµα. Καλώς
ήρθατε στον κόσµο του ρεαλισµού. Ακυρώνετε πλήρως το κόµµα
του ΣΥΡΙΖΑ. Πώς τον αφήνετε µέλος του ΣΥΡΙΖΑ, κύριε Μαντά,
δεν είµαι σίγουρος. Κάτι πρέπει να κάνετε. 

Είναι δυνατόν να ακυρώνει όλη τη ρητορική του ΣΥΡΙΖΑ ο κ.
Τσακαλώτος στο εξωτερικό; Τι νοµίζει; Νοµίζει ότι δεν θα το µα-
θαίναµε εδώ, στη χώρα µας; Μόνο στην Εσπερία θα τα λέει αυτά;
Προσέξτε, γιατί βλέπω µία πλήρη ακύρωση της ρητορικής, αλλά
κυρίως –το ακούσαµε και από τα χείλη του Πρωθυπουργού- συ-
νεχίζετε τις ιδεοληψίες, δυστυχώς. Τις προάλλες µας είπε ότι
όσοι είναι τυχεροί και έχουν εισόδηµα 30.000 – 35.000 ευρώ πρέ-
πει να πληρώσουν και κάτι παραπάνω. Δηλαδή µια πλήρης δαι-
µονοποίηση της αξίας. Δεν είναι άξιοι άνθρωποι, οι οποίοι κατα-
φέρνουν πέντε πράγµατα στη ζωή τους, αλλά είναι απλώς και
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µόνο τυχεροί! Φυσικά, η τύχη βοηθάει πάντοτε, αλλά δεν είναι
δυνατόν από το ότι η αριστεία είναι ρετσινιά να καταλήγουµε στο
ότι η επιτυχία είναι αποτέλεσµα τύχης και όχι αξίας. Η αξία σε
αυτή τη χώρα πρέπει επιτέλους να πάρει τη θέση που της ανα-
λογεί, αν θέλουµε να βγούµε απ’ αυτήν την κρίση. 

Εξάλλου, το ίδιο είναι και η ρίζα της λέξης κρίση. Χωρίς κρίση,
χωρίς να κρίνουµε τους ανθρώπους, χωρίς να αξιολογούµε, δεν
πρόκειται να βγούµε και απ’ αυτήν την κρίση, γιατί για να φύγεις
από την κρίση, πρέπει να κρίνεις και να διακρίνεις. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το παρόν σχέδιο νόµου, αν και
δεν είναι απ’ αυτά που συγκεντρώνουν τα φώτα της δηµοσιότη-
τας, είναι εν τούτοις εξαιρετικά σηµαντικό. Και αυτό γιατί αποτε-
λεί ένα ακόµα κοµµάτι της ευρωπαϊκής τραπεζικής ενοποίησης,
µε απώτερο στόχο την εφαρµογή κοινών κανόνων στη χρηµατο-
πιστωτική αγορά κοινού πλαισίου ελέγχου και διασποράς του πι-
στωτικού κινδύνου ανά την Ευρωπαϊκή Ένωση. 

Η τραπεζική ενοποίηση, η οποία έχει προχωρήσει σηµαντικά
τα τελευταία χρόνια συνεπεία και της κρίσης, είναι απαραίτητη
για την επιβίωση της ίδιας της Νοµισµατικής Ένωσης. Είναι εξάλ-
λου µία από τις επιτυχίες της ελληνικής ευρωπαϊκής Προεδρίας
πριν από το 2014. 

Ο Υπουργός Οικονοµικών στην επιτροπή µας µίλησε για τις
διαφορετικές προσεγγίσεις στην Ευρώπη -µας το είπε και πριν
από λίγο- ως προς τις εγγυήσεις των καταθέσεων. Από τη µια
είναι η πιο συντηρητική άποψη ότι πρώτα πρέπει να µειώσουµε
τον συνολικό κίνδυνο και µετά να τον µοιράσουµε και η «προ-
οδευτική», ότι η µείωση και το µοίρασµα του κινδύνου πρέπει να
γίνονται ταυτόχρονα. 

Είναι προφανές ότι η χώρα µας, στην παρούσα συγκυρία, ευ-
νοείται από τη δεύτερη προσέγγιση, αν και δεν είναι σίγουρο ότι
οι τραπεζικοί κίνδυνοι είναι µαζεµένοι στη χώρα µας. Το µοίρα-
σµα των κινδύνων µπορεί να µοιράσει κινδύνους και από τη Γερ-
µανία, µε προβλήµατα που έχει στον τραπεζικό της κλάδο, αλλά
και από την Ιταλία και προς τη χώρα µας, προς άλλες χώρες. 

Οι διεργασίες και οι διαπραγµατεύσεις γύρω από τη δηµιουρ-
γία ενός ενιαίου ευρωπαϊκού µηχανισµού εγγύησης καταθέσεων
έχουν ήδη αρχίσει και ιδού πεδίο δόξης λαµπρό για την Ελλάδα
και την Κυβέρνηση, ώστε να µπορέσει να δηµιουργήσει τις κα-
τάλληλες συµµαχίες για να µπορέσουν να προωθηθούν τα συµ-
φέροντα της χώρας. 

Κι εδώ, όπως και αλλού το Ποτάµι παίζει τον εποικοδοµητικό
του ρόλο. Η επόµενη χρηµατοπιστωτική κρίση ελπίζουµε να αρ-
γήσει, ελπίζουµε να µην µας αφορά, αλλά θα πρέπει να βρει την
Ευρώπη θωρακισµένη και µε ενιαίους κανόνες αντιµετώπισης
των προβληµάτων. Όσο βέβαια µοιράζουµε τον κίνδυνο, τόσο
πιο σίγουρα και η επόµενη χρηµατοπιστωτική κρίση θα µας
αφορά, διότι τα πράγµατα συνδέονται περισσότερο. 

Να µην ξεχνάµε, λοιπόν, ότι η περισσότερη διασύνδεση, η οµο-
σπονδιοποίηση σε έναν τοµέα οδηγεί σε ανάγκη οµοσπονδιοποί-
ησης και σε άλλους τοµείς. Κι αυτό γιατί, δυστυχώς, καλώς ή
κακώς, κράτη και τραπεζικός τοµέας είναι διασυνδεδεµένα. Στα-
διακά, δηλαδή, όταν παίρνουµε τέτοιες θέσεις θα πρέπει να
αναγκαστούµε να πάρουµε και πιο οµόσπονδες θέσεις και στα
δηµοσιονοµικά. 

Περισσότερος λόγος, δηλαδή, στην Φρανκφούρτη για το ελ-
ληνικό τραπεζικό σύστηµα σηµαίνει περισσότερος λόγος στο Βε-
ρολίνο για τα ελληνικά δηµοσιονοµικά. Ο κ. Τσακαλώτος, λοιπόν,
µε τον κ. Σόιµπλε χέρι-χέρι. Αυτή είναι η θέση της Κυβέρνησης
του ΣΥΡΙΖΑ. Δεν είναι άσχηµη. 

Ποιο είναι το τοπίο σήµερα, στο οποίο έρχεται να εφαρµοστεί
το παρόν νοµοσχέδιο; Είµαστε ήδη στον ένατο µήνα των capital
controls, τα οποία, όταν επιβλήθηκαν, τα κυβερνητικά στελέχη
µας διαβεβαίωναν ότι θα έχουν αρθεί ως το τέλος του 2015. Η κ.
Κατσέλη, την οποία ακούσαµε στην επιτροπή, µας είχε πει ότι το
Μάρτιο θα αρθούν τα capital controls. Προχθές µας είπε «δυο
χρόνια και βάλε». 

Τον Οκτώβριο η κ. Γεροβασίλη και ο κ. Δραγασάκης διαβεβαί-
ωσαν ότι η άρση των capital controls θα γίνει στο πρώτο τρίµηνο
του 2016, όπως είπε και η κ. Κατσέλη, δηλαδή αυτό που τελειώνει
τώρα και τον Δεκέµβριο οι ίδιοι µας µετέθεσαν την άρση τους
για το πρώτο εξάµηνο του 2016. Ε, ως τότε, θα δούµε τι θα γίνει.

Προς το παρόν, πάντως, το τραπεζικό σύστηµα εξακολουθεί
να είναι βαριά τραυµατισµένο από την πενταετή κρίση και από
τον επιπόλαιο, έως και εγκληµατικό τρόπο, που η Κυβέρνηση
εξακολουθεί να χειρίζεται αυτά τα ζητήµατα. Παρά την άνοδο
των χρηµατιστηριακών τιµών τους τις τελευταίες ηµέρες, οι απώ-
λειες για τις τραπεζικές µετοχές, συγκρινόµενες µε τις τιµές ανα-
κεφαλαιοποίησης, εξακολουθούν να είναι της τάξης του 30% έως
60%. Η αβεβαιότητα και ανασφάλεια που αισθάνονται οι καταθέ-
τες, φυσικά πρόσωπα και επιχειρήσεις, επιβεβαιώνονται από την
πορεία των καταθέσεων στις ελληνικές τράπεζες. Εάν δεν αρ-
θούν αυτές, δεν µπορούν να αρθούν τα capital controls. 

Τον Ιούνιο, µε την επιβολή των capital controls, οι καταθέσεις
µόλις που ξεπερνούσαν τα 122 δισεκατοµµύρια. Τον Ιανουάριο
του 2016 ήταν ακριβώς στο ίδιο ποσό, σηµάδι ότι η κρίση των
τραπεζών είναι ακόµη εδώ. Η Πρόεδρος της Ένωσης Ελληνικών
Τραπεζών µας είπε, όπως είπα προηγουµένως, ότι χρειαζόµαστε
δυο µε τρία χρόνια για να επανέλθει το τραπεζικό σύστηµα στην
κανονικότητα. Ο χρόνος αυτός φαντάζει εξωπραγµατικός. Η κα-
νονικότητα πρέπει να επανέλθει µε συντονισµένες κινήσεις µιας
σοβαρής κυβέρνησης, πολύ πιο γρήγορα και οι δικές σας ευθύ-
νες εδώ είναι µεγάλες.

Έρχοµαι στις επιµέρους διατάξεις του νοµοσχεδίου. Στηρί-
ζουµε την ύπαρξη του ΤΕΚΕ φυσικά, ως ανεξάρτητου φορέα που
λειτουργεί προς όφελος του δηµοσίου συµφέροντος, αλλά µε
κριτήρια αγοράς. Ήταν θετική η επισήµανση του Προέδρου του
ΤΕΚΕ ότι η εποπτεία του ΤΕΚΕ από το ΥΠΟΙΚ έχει µέχρι σήµερα
υπάρξει διακριτική και ότι οι σχέσεις ήταν χωρίς προβλήµατα.
Ελπίζουµε αυτό να συνεχιστεί. Εξάλλου, οι άνθρωποι που ασχο-
λούνται µε επενδύσεις ξέρουν ότι από κάτω πρέπει να γράφουν
πάντοτε «το παρελθόν δεν αποτελεί οδηγό για το µέλλον». Έτσι;
Μπορεί να ήταν καλά µε τους προηγούµενους Υπουργούς Οικο-
νοµικών, να µην είναι µε τους επόµενους. Δεν βλέπουµε, βέβαια,
πώς αυτό συµβιβάζεται µε το άρθρο 48 παράγραφος 2, όπου
προβλέπεται ότι ο Υπουργός Οικονοµικών µπορεί να πάψει µέλος
του ΔΣ του ΤΕΚΕ και µάλιστα για οποιονδήποτε λόγο.

Σηµείο προβληµατισµού αποτελεί για εµάς, επίσης, και η κυ-
κλικότητα που εντοπίζουµε στην τοποθέτηση των διαθεσίµων του
ΤΕΚΕ, καθώς το µεγαλύτερο τους µέρος, το 77%, βρίσκεται σε
καταθέσεις στα χρηµατοπιστωτικά ιδρύµατα της χώρας και το
υπόλοιπο στην Τράπεζα της Ελλάδος. 

Θεωρούµε, επίσης, ότι στις παρούσες συνθήκες που επικρα-
τούν στην ελληνική τραπεζική αγορά και στην αγορά τίτλων θα
έπρεπε να ορίζεται πιο συγκεκριµένα στο άρθρο 39 τι εννοούµε
µε τον όρο «χαµηλός κίνδυνος» στις τοποθετήσεις διαθεσίµων
του ΤΕΚΕ. Δηλαδή, τι λέµε; Λέµε ότι τα περισσότερα χρήµατα
του ΤΕΚΕ αυτή τη στιγµή είναι τοποθετηµένα στις τράπεζες, που
αν καταρρεύσουν και δεν έχουν χρήµατα, µε αυτά τα χρήµατα,
που πρέπει να τα βρει από τις υπό κατάρρευση τράπεζες, πρέπει
να πληρώσει τους εγγυηµένους καταθέτες. Άµα τα είχαν οι τρά-
πεζες από την πρώτη στιγµή, θα το έκαναν. Γι’ αυτό, λοιπόν, πρέ-
πει να φύγουν τα χρήµατα και να πάνε στην Τράπεζα της Ελ-
λάδος, αλλά στην Τράπεζα της Ελλάδος µας λέει το νοµοσχέδιο
ότι θα πάνε το 2030. Τότε γι’ αυτό, µε δεδοµένη την κρίση, ίσως
να είναι πολύ αργά. 

Επίσης, το σχέδιο νόµου θα µπορούσε να αντιµετωπίζει πιο
πρακτικά, συγκεκριµένα προβλήµατα. Για παράδειγµα, στο
άρθρο 42 προβλέπεται πως στην περίπτωση αποχώρησης ή απο-
κλεισµού ενός ιδρύµατος από το ΤΕΚΕ, το πρώτο ενηµερώνει
τους καταθέτες εντός ενός µήνα και η ίδια προθεσµία ισχύει και
στις περιπτώσεις διαδικτυακής τραπεζικής. Ωστόσο, θεωρούµε
πως για λόγους προστασίας του καταθέτη και λαµβάνοντας
υπόψη την τεχνολογική δυνατότητα, η ηλεκτρονική ενηµέρωση
µπορούσε να πραγµατοποιείται εξαιρετικά πιο γρήγορα. Μία
προθεσµία µιας εβδοµάδας δεν είναι πρόβληµα. Καταλαβαίνετε,
λοιπόν, ότι υπάρχουν προβλήµατα. 

Σε σχέση µε όσα έλεγα και για την Τράπεζα της Ελλάδος πρέ-
πει να µην παραβλέπουµε και τη διασύνδεση των τραπεζών µε
το δηµόσιο. Και αυτό πρέπει να αποκοπεί. Όταν τα χρήµατα πάνε
στην Τράπεζα της Ελλάδος, δεν πρέπει να επενδύονται σε ρέπος
µε το ελληνικό δηµόσιο. Δεν είναι επένδυση τα ρέπος. Τέλος
πάντων, κατατίθενται σε ρέπος. Δεν πρέπει να κατατίθενται σε
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ρέπος, διότι στην περίπτωση που καταρρεύσει το δηµόσιο και
οδηγήσει και τις τράπεζες σε κατάρρευση, προφανώς δεν µπο-
ρεί το ΤΕΚΕ να εγγυηθεί τις καταθέσεις των καταθετών. 

Αυτά τα θέµατα πρέπει να λυθούν, γιατί µόνο τότε βάζουµε
τον συστηµικό κίνδυνο ακριβώς στο κουτάκι που του αναλογεί
και έτσι δεν µπορεί να προκαλέσει µεγαλύτερη ζηµιά.

Είµαστε αντίθετοι στη συνήθη πρακτική της Κυβέρνησης να ει-
σάγει άσχετες διατάξεις. Στο συγκεκριµένο νοµοσχέδιο πάνω
από το 20% των διατάξεων είναι ξένες προς την οδηγία. Υπάρ-
χουν διατάξεις τελωνειακές, ρυθµίσεις για το Νοµικό Συµβούλιο
του Κράτους, δύο τροπολογίες του Υπουργείου Πολιτισµού, οι
οποίες πραγµατικά δεν καταλαβαίνουµε γιατί εισάγονται µε το
παρόν σχέδιο νόµου. Είναι ευσπρόδεκτο το ότι ο κ. Αλεξιάδης
µάς εξήγησε πως αυτή η εξαίρεση είναι νοµοτεχνική και αυτό
είναι καλό. Και βέβαια, ο κ. Πολάκης σηκώθηκε πριν από λίγο και
παίρνοντας τον λόγο µάς έβαλε τροπολογία που διορθώνει το
ακριβώς προηγούµενο νοµοσχέδιο. Είναι αδιανόητο. Κατ’ αρχάς,
είναι µια πρακτική που ακολουθήσατε όλο το 2015. Κάθε νοµο-
σχέδιο της Κυβέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ διόρθωνε το προηγούµενο
νοµοσχέδιο, το οποίο είχε εισάγει και ψηφίσει η πλειοψηφία του
ΣΥΡΙΖΑ. Αυτό συνέβη καθ’ όλη τη διάρκεια του 2015. Είχατε στα-
µατήσει, είχα πάρει µία ανάσα και έλεγα ότι επιτέλους σταµά-
τησε αυτή η πρακτική και σήµερα αρχίζει πάλι στα χνάρια του
2015. Αρχίζουν πάρα πολλά πράγµατα να µοιάζουν σαν το 2015.

Δυστυχώς, αυτό είναι σηµάδι ανικανότητας, όπως σηµάδι ανι-
κανότητας είναι το γεγονός ότι ο κ. Σπίρτζης αφήνει τα νησιά του
Αιγαίου χωρίς άγονες γραµµές, χωρίς διαγωνισµό, που παίρνει
έξι µήνες, σύµφωνα µε τις κοινοτικές οδηγίες, αλλιώς είναι πα-
ράνοµος, για την προκήρυξη των άγονων γραµµών, των αεροπο-
ρικών συνδέσεων µεταξύ των νησιών της χώρας µας στο Αιγαίο.
Αντί γι’ αυτό, κάνει µία πρωτοφανή διαδικασία ολίγων ωρών, παν-
τελώς παράνοµη, στην οποία καλεί συγκεκριµένες εταιρείες να
δώσουν προσφορές, χωρίς να τους δώσει καθόλου κριτήρια,
χωρίς δηµοσιότητα, µε πλήρη αδιαφάνεια. 

Είναι ένα χρόνο Υπουργός ο κ. Σπίρτζης και αυτή τη στιγµή,
αφού κάνει αυτό τον διαγωνισµό, ο οποίος κανονικά θα καταπέ-
σει -διότι θα πάνε άλλες εταιρείες που δεν κλήθηκαν στον δια-
γωνισµό αυτό και θα τον µπλοκάρουν- θα αφήσει τα νησιά απο-
κοµµένα. Αυτή τη στιγµή, µε τέτοια κατάσταση και στο προσφυ-
γικό και σε όλα τα ζητήµατα, θα αφήσει αποκοµµένα τα νησιά.
Θα έπρεπε να ντρέπεται και θα έπρεπε να παραιτηθεί, εφόσον
έχει φέρει αυτή τη στιγµή τα νησιά του Αιγαίου σε αυτή την κα-
τάσταση.

Έχουµε, τέλος, την εισαγωγή ενός νέου τρόπου νοµοθέτησης
από την Κυβέρνηση, ο οποίος είναι πρωτοφανής. Τουλάχιστον
µπορεί να θεωρηθεί πρωτότυπος.

Στην παράγραφο 2 του άρθρου 54 εξαιρούνται οι χρηµατοπι-
στωτικές εταιρείες από την εφαρµογή ευρωπαϊκών οδηγιών, οι
οποίες ακόµη δεν έχουν ενσωµατωθεί. Περνάµε την εξαίρεση.
Εδώ βελτίωσε ο κ. Αλεξιάδης µε µία νοµοτεχνική βελτίωση και
αφαίρεσε µία εξαίρεση σε έναν φόρο που δεν υπάρχει, αλλά ει-
σάγεται εξαίρεση σε ενσωµάτωση οδηγιών, που δεν έχουν εν-
σωµατωθεί. Είναι προληπτική εξαίρεση, παράγραφος 2 του
άρθρου 54. Εξαιρούνται οι χρηµατοπιστωτικές εταιρείες από την
εφαρµογή δύο οδηγιών.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είµαστε θετικοί στην ενσωµά-
τωση της οδηγίας 2014/49 στην εθνική έννοµη τάξη. Είµαστε ιδι-
αίτερα προβληµατισµένοι, γιατί η κατάσταση στην τραπεζική
αγορά εξακολουθεί να είναι κακή, οι προοπτικές για την ανά-
καµψη της οικονοµίας ακόµη αδύναµες. Η Κυβέρνηση πρέπει να
κάνει το καθήκον της, για να επαναφέρει τη σταθερότητα και να
αποκατασταθεί, σταδιακά µεν, αλλά γρήγορα, η αξιοπιστία των
ελληνικών τραπεζών. Και για να γίνει αυτό, πρέπει να ολοκληρώ-
σει επιτέλους και γρήγορα την αξιολόγηση και να δει πώς θα
συµφωνήσει στα όσα έχει η ίδια υπογράψει το προηγούµενο χρο-
νικό διάστηµα. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστούµε και

εµείς, κύριε Θεοχάρη.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω να θέσω υπόψη σας ότι η

Διακοµµατική Κοινοβουλευτική Επιτροπή για τη διεκδίκηση των

Γερµανικών Οφειλών, που έχει συσταθεί κατά τα άρθρα 44 και
45 του Κανονισµού της Βουλής, και για την οποία η Ολοµέλεια
της Βουλής έχει ορίσει προθεσµία υποβολής της έκθεσής της
την 31η Μαρτίου του 2016, ζητεί παράταση της λειτουργίας της
έως την 30ή Ιουνίου του 2016.

Σύµφωνα µε απόφαση της Διάσκεψης των Προέδρων, παρα-
τείνεται η λειτουργία των εργασιών της Επιτροπής µέχρι 30 Ιου-
νίου 2016.

Έχουν συµφωνήσει όλοι στη Διακοµµατική Επιτροπή.
Το Σώµα συµφωνεί; 
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Το Σώµα συµφώ-

νησε οµοφώνως.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Η αιτία δεν µάς εξηγήθηκε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Η αιτία έχει συζη-

τηθεί στη Διακοµµατική Επιτροπή. Προφανώς, δεν έχουν ολο-
κληρωθεί όλα τα στοιχεία.

Εποµένως, το Σώµα συµφώνησε οµοφώνως.
Τον λόγο έχει ο κ. Καµµένος, ειδικός αγορητής των Ανεξαρτή-

των Ελλήνων.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Η συζήτηση έχει ξεκινήσει εδώ και µέρες στην αρµόδια επι-

τροπή. Οι Ανεξάρτητοι Έλληνες έχουµε κάνει τα σχόλιά µας.
Είναι µια οδηγία η οποία είναι φυσικό ακόλουθο της κοινοτικής
οδηγίας και της κανονικότητας, η οποία πρέπει να διέπει το ελ-
ληνικό τραπεζικό σύστηµα µετά την τραπεζική ενοποίηση, που
ετέθη σε ισχύ από την 4η Νοεµβρίου 2014 κάτω από τον Ενιαίο
Μηχανισµό Παρακολούθησης, τον SSM, ο οποίος είναι δίπλα
στην Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα και ενοποίησε τις εκατόν εί-
κοσι τρεις συστηµικές τράπεζες της Ευρώπης, µε απώτερο
σκοπό τον έλεγχο, τη διαύγεια, τις κοινές διαδικασίες, τους κοι-
νούς νόµους και τους ίδιους κανόνες κεφαλαίων, κάτω από µία
ενιαία εποπτική αρχή, έτσι ώστε τα ίδια κεφάλαια, οι καταθέσεις,
οι χορηγήσεις να ελέγχονται –αν θέλετε- από τους ίδιους νόµους
και τους ίδιους ανθρώπους και συγχρόνως να ασφαλίζονται και
οι καταθέσεις των Ευρωπαίων καταθετών στη ζώνη του ευρώ,
µέχρι του ποσού των 100.000 ευρώ ανά λογαριασµό και ανά κα-
ταθέτη ανά τράπεζα.

Αυτό που συµβαίνει στην Ευρώπη είναι το εξής: Θα σας πω
κάτι, το οποίο δεν ξέρω πόσοι από εσάς γνωρίζετε. Εγώ το γνω-
ρίζω, λόγω και του προτέρου βίου µου στον χώρο. Πιθανόν πολ-
λοί από εσάς, εφόσον ακούσατε την εισήγησή µου, ότι έγινε ο
µηχανισµός για την ενοποίηση, τους ίδιους κανόνες, τους ίδιους
νόµους, τη διαφάνεια, την καθαρότητα και την κανονικότητα του
ευρωπαϊκού τραπεζικού συστήµατος και την ασφάλεια των κε-
φαλαίων, να γνωρίζετε για το ζήτηµα της Deutsche Bank. Θα το
αναφέρω για να δούµε τι εστί ανισότητα στην Ευρωπαϊκή Ένωση
και άνιση µεταχείριση και θα είµαι σαφής. 

Η Deutsche Bank έχει κατηγορηθεί –όχι πριν είκοσι χρόνια,
πριν έναν χρόνο- για το ξέπλυµα χρήµατος έξι δισεκατοµµυρίων
δολαρίων µε Ρώσους πελάτες. Έχει κατηγορηθεί από την Επι-
τροπή Κεφαλαιαγοράς των Ηνωµένων Πολιτειών και αυτό δεν
έχει αµφισβητηθεί. Έχει κατηγορηθεί πριν από τριάµισι-τέσσερα
χρόνια για την άνιση µεταχείριση, µαζί µε αγγλικές τράπεζες, και
υπόγειες συµφωνίες για το διατραπεζικό επιτόκιο, το libor, µε το
οποίο, εφόσον το έφτιαχναν οι τράπεζες µεταξύ τους, µπορού-
σαν να κερδίζουν αυτές µε εσωτερική πληροφόρηση και να χρε-
οκοπούν επενδυτές, φυσικά και νοµικά πρόσωπα. Ήταν τεράστιο
σκάνδαλο, που αφορούσε αγγλικές τράπεζες και την Deutsche
Bank. 

Επίσης, η Deutsche Bank έχει κατηγορηθεί –µιλάω για τις κα-
τηγορίες εναντίον της- για φτιάξιµο, fixing εκτός αγορών και
εκτός ταµπλό των τιµών των προϊόντων των commodities, είτε
αυτά είναι τρόφιµα είτε είναι µέταλλα. Έχει κατηγορηθεί και γι’
αυτό και έχει πρόστιµο. 

Το περίεργο ποιο είναι; Ότι πέρα από τα πρόστιµα, που έχει
κατηγορηθεί η νούµερο δύο σε ενεργητικό τράπεζα στην Ευ-
ρώπη και η νούµερο ένα σε καταθέσεις –πρώτη σε ενεργητικό
είναι η BNP, η γαλλική-, προχθές η Επιτροπή Κεφαλαιαγοράς της
Γερµανίας –προσέξτε, αγαπητοί συνάδελφοι, ενώ όλα αυτά τρέ-
χουν στα δικαστήρια και έρχονται αγωγές στη Deutsche Bank
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από την Αµερική για δισεκατοµµύρια δολάρια- αποφάσισε να
σταµατήσει την έρευνα και θεώρησε λήξαν το γεγονός. Ποιο γε-
γονός; Για το φιξάρισµα των διατραπεζικών επιτοκίων και για το
φιξάρισµα των τιµών των προϊόντων. Δεν έχει ακόµα πει ότι είναι
λήξαν το προϊόν, σε σχέση µε το ξέπλυµα των Ρώσων, διότι έχει
ασκήσει αγωγή η αµερικάνικη Επιτροπή Κεφαλαιαγοράς.

Συγχρόνως, απήλλαξε τον Πρόεδρο της Deutsche Bank εκείνα
τα χρόνια, ο οποίος καταστρατήγησε όλους τους διεθνείς κανό-
νες νοµιµότητος και διαφάνειας, -κατ’ ελάχιστον στη δικιά µου
περιγραφή, θέλω να είµαι ευγενικός µαζί του- και παράλληλα ο
ίδιος βρήκε και δουλειά –δεν θέλω να πω σε ποιον- σε χρηµατο-
πιστωτικό οργανισµό.

Την ίδια στιγµή, οι Βρετανοί συνάδελφοί του, οι οποίοι ήταν
στα ίδια σκάνδαλα µε την Deutsche Bank, επαύθησαν από τις ερ-
γασίες τους και τους απαγορεύτηκε να δουλέψουν στον κλάδο
για τουλάχιστον πέντε χρόνια. Και είναι και υπόδικοι, έχουν µπει
κάποιοι φυλακή. Αυτό έγινε στη Μεγάλη Βρετανία. 

Στη Γερµανία των Προτεσταντών, των ανθρώπων οι οποίοι θέ-
λουν να µας βάλουν –και µας βάζουν- σε ένα καλούπι κι έχουν
φτιάξει στο Βερολίνο την Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα -στο Βε-
ρολίνο έχουν τον έλεγχο των συστηµικών τραπεζών- οι ίδιοι στα-
µατούν µε αφανείς διαδικασίες κάθε έλεγχο στην Deutsche
Bank. Αυτό, προς γνώσιν των συναδέλφων, για να ξέρουµε ότι
εµείς ακολουθούµε τους νόµους και τους κανόνες. Θα πρέπει,
όµως, να τους ακολουθούν όλοι. 

Μιλώντας για νόµους και κανόνες, το Ταµείο Εγγυοδοσίας Κα-
ταθέσεων έχει έναν πάρα πολύ σηµαντικό ρόλο, όπως έχουν και
αντίστοιχα ταµεία σε όλη τη ζώνη του ευρώ. Ο σκοπός του τα-
µείου είναι συγκεκριµένος. Έχει βγει ΦΕΚ, υπάρχει νόµος και πα-
λαιότερος και από το 2009 και από το 2011, ο οποίος λέει τον
σκοπό, τις πηγές των εσόδων, τη χρήση και τις αιτιολογίες, αν
χρειαστεί να χρησιµοποιηθούν κεφάλαια από αυτά τα οποία βά-
ζουν οι τράπεζες στον λογαριασµό για την ασφάλεια των κατα-
θέσεων στα διάφορα ταµεία. 

Εδώ θα ήθελα να κάνω µία πολύ σύντοµη αναδροµή δύο λε-
πτών, διότι δεν πρέπει ο Έλληνας καταθέτης, ο καταναλωτής να
ανησυχεί για κανέναν λόγο. Να θυµίσω ότι πάνω από δεκατέσ-
σερις τράπεζες έχουν κλείσει-συγχωνευθεί, δηλαδή έχουν φύγει
τα ΑΦΜ τους. Έχουµε κακές τράπεζες µε ύψη κεφαλαίων πάνω
από 9.000.000.000 ευρώ, τα οποία σιγά-σιγά οι εκκαθαριστές τα
εκκαθαρίζουν. Μεταξύ µας, δηλαδή, έκλεισαν οι τράπεζες, απορ-
ροφήθηκαν…

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Συγχωνεύθηκαν, δεν έκλεισαν.
Άλλο είναι η συγχώνευση κι άλλο το να κλείσουν. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Κύριε συνάδελφε, έχετε δίκιο. Δεν
έχω πρόβληµα στο να ανοίξω διάλογο. Ναι, συγχωνεύθηκαν.
Προσέξτε όµως, στην ουσία έκλεισαν το ΑΦΜ. Να το πούµε
απλά: Κάποιος καταθέτης σε µία τράπεζα έκλεισε το ΑΦΜ του.
Η τράπεζα αυτή χωρίστηκε. Θα δούµε εµείς ως Κυβέρνηση ΣΥ-
ΡΙΖΑ-Ανεξάρτητοι Έλληνες τι θα κάνουµε για τη διαδικασία των
καλών και κακών τραπεζών και τι έχει γίνει µε τις κακές τράπε-
ζες» και τι κάνει ο εκκαθαριστής µε τους φακέλους των δισεκα-
τοµµυρίων των bad banks και τι είναι εκεί µέσα προς σβήσιµο.
Οι καταθέτες, όµως, δεν είχαν κανέναν κίνδυνο. 

Ο κίνδυνος σε οποιονδήποτε καταθέτη, είναι να κλείσει µία
µέρα και να µπει λουκέτο µία Δευτέρα πρωί, όπως συνήθως συµ-
βαίνει, εφόσον δεν γίνεται µέσα στο Σαββατοκύριακο, χωρίς καµ-
µία προειδοποίηση. Αυτό δεν έχει συµβεί ποτέ και δεν θα συµβεί.
Αυτό δεν έχει συµβεί και στην Ευρώπη. Θυµίζω και την Dexia,
που ήταν η πρώτη τράπεζα µε προβλήµατα, και πολλές άλλες
ιταλικές και ισπανικές τράπεζες. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Δ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΝΙΚΗΤΑΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ)

Εδώ, όµως, τι έχει συµβεί στην Ελλάδα µε το ΤΕΚΕ; Το ΤΕΚΕ
έχει συγκεκριµένο σκοπό και χρήση των χρηµάτων, τα οποία δί-
νουν οι τράπεζες και συµµετέχουν σε αυτό για την εγγύηση των
καταθέσεων. Έχει χρησιµοποιηθεί και για άλλους λόγους. 

Το 2011, επί υπουργίας, του ο φίλτατος κ. Βενιζέλος πήρε
862.000.000 ευρώ από τα διαθέσιµα του ΤΕΚΕ και 450.000.000
ευρώ επίσης. Συνολικά, πήρε 1.312.000.000 ευρώ από τα χρή-
µατα του ΤΕΚΕ, της εγγυοδοσίας των καταθέσεων, και τα έδωσε

για να ανακεφαλαιοποιηθούν οι κακές τράπεζες, πρώτον, και το
Ταχυδροµικό Ταµιευτήριο. Πήραµε δηλαδή τις εγγυήσεις που
είχαν οι Έλληνες καταθέτες. Δεν είχαµε τρόπο –φαντάζοµαι- τα
χρήµατα που αποδείχθηκε µετά τον λογιστικό έλεγχο ότι έλειπαν
από το ενεργητικό και το παθητικό της τράπεζας και από τα ίδια
κεφάλαια να τα καλύψουν µέτοχοι, οι οποίοι είναι για φυλακή -
ήταν φυλακή και βγήκαν. Δεν είχαν περιουσία να πάρουµε τα
χρήµατά τους να τα βάλουµε µέσα, ούτε κινητή ούτε ακίνητη.
Δεν κατασχέσαµε µέχρι σήµερα ούτε ένα ευρώ από κανέναν από
αυτούς. Ο κ. Λαυρεντιάδης γύρισε οικειοθελώς, από ό,τι θυµά-
µαι, 51.000.000 ευρώ που ήταν ένα τιµολόγιο. Η απάτη όµως
ήταν πάνω από 900.000.000 ευρώ παραδείγµατος χάρη στην
Proton. Δεν έχουµε πάρει ούτε ένα ευρώ. 

Τι έκανε η κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ, ο κ. Βενιζέλος; Πήρε
1.312.000.000 ευρώ από το Ταµείο Εγγυοδοσίας Καταθέσεων και
το έδωσε για ανακεφαλαιοποίηση της «Proton Bank και του Τα-
χυδροµικού Ταµιευτηρίου. Αυτό θα έρθει κάποια στιγµή -και θα
το φέρω εγώ, διότι έχω πάρα πολλά στοιχεία- στη Βουλή για να
ελέγξουµε τον λόγο, τον τρόπο που έγινε η δανειοδότηση, τη
χρήση των κεφαλαίων και αν υπήρχε ή όχι άλλη λύση και αν αυτά
τα χρήµατα επεστράφησαν και µε ποιον τρόπο. Διότι -δεν χρει-
άζεται να σας εξηγήσω τεχνικούς όρους- έχουν πάρει και οµό-
λογα της Merrill Lynch µε λήξη το 2026. Το 2026 λήγουν τα
οµόλογα. Πρέπει όµως να δούµε τις δανειακές σχέσεις. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Δηµήτριος Καµµένος κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Τι σηµαίνει αυτό; Αυτό σηµαίνει ότι πήραµε τα χρήµατα, αλλά
δεν κινδύνευσαν οι καταθέσεις. Εγώ είµαι υπέρ τού ότι δεν κιν-
δυνεύουν ποτέ οι καταθέσεις. Είναι δύσκολο να κινδυνεύσουν οι
καταθέσεις. Και δεν πρέπει να πολιτικολογούµε και να λαϊκίζουµε
πάνω σε αυτό. Χρήζει όµως ελέγχου της Βουλής, όλων των κοµ-
µάτων, διακοµµατικά να δούµε γιατί πήραµε τα λεφτά από το
ΤΕΚΕ και τα δώσαµε σε µία ιδιωτική τράπεζα, η οποία είχε κλείσει
και την κάναµε bad bank.

Συγχρόνως, το τραπεζικό σύστηµα έχει καταστραφεί στην Ελ-
λάδα µε πάρα πολλούς τρόπους. Ο πρώτος τρόπος; Πώς δεν χά-
θηκαν οι καταθέσεις όταν -η αξία των µετοχών του Ταµείου
Χρηµατοπιστωτικής Σταθερότητας- εµείς δανειστήκαµε και
37.000.000.000 ευρώ τελικά από τα 48.000.000.000 ευρώ τα βά-
λαµε για να ανακεφαλαιοποιήσουµε τις τράπεζες, στις οποίες εί-
χαµε κουρέψει 37,876 δισ. ευρώ; Ο κ. Βενιζέλος πάλι ως συ-
νταγµατολόγος το είχε κάνει αυτό, φαντάζοµαι. Κούρεψε 33,8
δισεκατοµµύρια όλες τις τράπεζες.

Δανειστήκαµε το ισόποσο και σε οµόλογα του EFSF, για να τις
ανακεφαλοποιήσουµε. Όταν τις κουρέψαµε, µέχρι να έρθουν τα
κεφάλαια για να γίνει η ανακεφαλαιοποίηση, δεν κινδύνεψαν οι
καταθέσεις. Καταθέτω το επίσηµο χαρτί. Ήταν 38,7 δισεκατοµ-
µύρια από το PSI στις τράπεζες.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Δηµήτριος Καµµένος κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Πήραµε τα δάνεια. Δεν έγινε τίποτα στις καταθέσεις. Μας δά-
νεισαν οµόλογα, όχι µετρητά -τα λέει ο Ρέγκλινγκ, τα λέω κι εγώ
χρόνια- βάλαµε τα οµόλογα πολύ υψηλής αξίας στο ενεργητικό
των τραπεζών. Τις ανακεφαλαιοποιήσαµε. Δανειστήκαµε αυτά τα
οµόλογα και συγχρόνως, εφόσον φτιάξαµε τα κεφάλαια που κού-
ρεψε ο κ. Βενιζέλος µε ισόποσο δάνειο στον ελληνικό λαό, γιατί
δεν κουρέψαν οι άλλοι, οι καλοί φίλοι µας, γιατί δεν ήταν τόσο
εθελοντικό όσο φαντάζει το PSI, φτάσαµε το 2014 να είµαστε
25,2 δισεκατοµµύρια κάτω. 

Ξαναλέω: Κουρέψαµε 38,7 δισεκατοµµύρια, δανειστήκαµε ισό-
ποσο και καλύψαµε, δεν κινδυνέψαν οι καταθέσεις και τα 38,7 δι-
σεκατοµµύρια που δανειστήκαµε πόσα µας τα έδωσε ο κ.
Βενιζέλος και ο κ. Σαµαράς στις 31-12-2014; Ήταν 25,2 δισεκα-
τοµµύρια κάτω. Μας έµειναν 11 δισεκατοµµύρια.

Καταθέτω κι αυτόν τον πίνακα.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Δηµήτριος Καµµένος κατα-

θέτει για τα Πρακτικά τον προαναφερθέντα πίνακα, ο οποίος βρί-
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σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Από τη συµµετοχή του ΤΧΣ µάς έµειναν τελικά 11 δισεκατοµ-
µύρια. Κινδύνεψαν οι καταθέσεις το 2014; Το 2012; Το 2013, το
2015; Όχι. Αυτό, όµως, είναι ευθύνη πολιτική. Γιατί επί δύο χρό-
νια η τρίτη τότε, η δεύτερη αποτυχηµένη υποτίθεται, ανακεφα-
λαιοποίηση έφερε απαξία στα δανεικά του ελληνικού λαού;
Φανταστείτε ότι εµείς δανειστήκαµε 38 και η αξία των δανεικών
µας είναι 11 δισεκατοµµύρια. Και 30 συν άλλα 5 δισεκατοµµύρια
σχεδόν είναι τον Μάρτη του 2015, που δεν είχαµε προλάβει να
έρθουµε στην Κυβέρνηση.

Συγχρόνως, το εξαιρετικό PSI κατέστρεψε τι; Θα δώσω τον πί-
νακα τον οποίο θα καταθέσω πρώτη φορά στα Πρακτικά. Έχω
στοιχεία από την ειδική υπηρεσία από ερώτησή µου, για τα
ασφαλιστικά ταµεία, πώς µειώθηκαν τα µετρητά τους. Δηλαδή
δεν κουρέψαµε µόνο τα οµόλογα, αλλά «κουρέψαµε» και τα µε-
τρητά. Το 2011 είχαν τα ασφαλιστικά ταµεία 17.800.000.000 µε-
τρητά και το 2012 είχαν 7 δισεκατοµµύρια, άλλα 10 δισεκατοµ-
µύρια κάτω. Πηγαίνετε στην αξία καταθέσεων στα µετρητά. Κιν-
δύνεψαν οι καταθέσεις; Όχι. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Δηµήτριος Καµµένος κατα-
θέτει για τα Πρακτικά τον προαναφερθέντα πίνακα, ο οποίος βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Όλα αυτά, βέβαια, δεν είναι φυσιολογικά και κανονικά που
λέω. Αν κάνουµε σούµα το τι έχουµε χάσει, έχουµε ξεπεράσει τα
70 δισεκατοµµύρια µέχρι σήµερα και δεν υπάρχει ευθύνη σε κα-
νέναν. Όλοι κριτικάρουν εµάς και κάνουν κριτική και στην οδηγία
για το ΤΕΚΕ. 

Δεν κινδύνευσαν οι καταθέσεις. Πώς; Την περίοδο 2009 µε
2014 –θα δώσω άλλον έναν πίνακα- αυξήθηκαν τα κόκκινα δάνεια
κατά 58 δισεκατοµµύρια. Δηλαδή κουρέψαµε τις καταθέσεις,
απαξιώσαµε τα δάνεια που πήραµε κατά 30 δισεκατοµµύρια -το
λέει το ΤΧΣ, όχι ο Καµµένος- και αυξήσαµε τα κόκκινα δάνεια,
γιατί είχαµε «πετυχηµένη» διαπραγµάτευση στα τέσσερα χρόνια.
Τα κόκκινα δάνεια ήταν 58 δισεκατοµµύρια. Καταστρέψανε την
οικονοµία. Όταν καταστρέφεις την ελληνική οικονοµία -γιατί είναι
58 δισεκατοµµύρια. τα κόκκινα δάνεια- συγχρόνως, όπως έχω
πει, πρέπει να προβλέψεις τουλάχιστον το ισόποσο, για να µην
καταρρεύσει το σύστηµα. Άλλα 53 δισεκατοµµύρια ήταν προβλέ-
ψεις και κλειδώθηκαν τα χρήµατα, για να µην καταρρεύσει το σύ-
στηµα. Δεν κατέρρευσε το σύστηµα, αλλά κι αυτός είναι ο
πίνακας χορηγήσεων καταθέσεων και η εξέλιξη των «κόκκινων
δανείων» από το 2009 µέχρι το 2015. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Δηµήτριος Καµµένος κατα-
θέτει για τα Πρακτικά τον προαναφερθέντα πίνακα, ο οποίος βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Τι θέλω να πω; Ότι τα εγκλήµατα είναι πολλά. Ένα από τα τε-
λευταία που αποκάλυψα µε τον κ. Βαρουφάκη, µε έγγραφο της
26 Μαρτίου 2015 που µου προσκοµίστηκε µετά από ερώτησή
µου, ήταν ότι εφόσον είχαµε δανειστεί τα 39 δισεκατοµµύρια
ευρώ για να ανακεφαλαιοποιήσουµε τις τράπεζες, όπως εξή-
γησα, και χάσαµε όλη την αξία τους, χρειάστηκε να ανακεφαλαι-
οποιήσουµε άλλες δύο τράπεζες. Θυµίζω ότι πήραµε οµόλογα
για να ανακεφαλαιοποιήσουµε τις τράπεζες. Τι κάναµε; Εµείς δεν
έπρεπε να ανακεφαλαιοποιήσουµε τις τράπεζες µε τα οµόλογά
µας; Ναι. Το κάναµε; Ναι. Σε όλες τις τράπεζες; Όχι. Τι κάναµε;
Πήραµε και µετρητά από το ΤΧΣ. Γι’ αυτό έµειναν 11 δισεκατοµ-
µύρια για να γυρίσουµε πίσω. 

Το έγγραφο είναι του ΤΧΣ και µου το έχει φέρει ο κ. Βαρου-
φάκης. Χρησιµοποιήθηκαν από τα 39 δισεκατοµµύρια δάνεια, τα
37 δισεκατοµµύρια σε οµόλογα, 1,5 δισεκατοµµύριο σε µετρητά
από το αρχικό µετοχικό κεφάλαιο του ΤΧΣ -πήραµε 1,5 δισεκα-
τοµµύριο από τα µετρητά του ΤΧΣ- και 1,185 δισεκατοµµύριο σε
µετρητά από ταµειακές εισροές, από άλλα κέρδη. Σύνολο 1,685
µετρητά. Τα βάλαµε σε τράπεζες που ξέρω ποιες είναι. Θα έρθει
η ώρα να τις πούµε και ποιες είναι. Δεν είναι της παρούσης, γιατί
πρέπει να είµαστε και υπεύθυνοι όταν µιλάµε από τη Βουλή. Πή-
ραµε µετρητά και δεν πήραµε τα οµόλογα που είχαµε ήδη δανει-
στεί και πληρώναµε τόκο γι’ αυτά. Όσον αφορά το γιατί υπάρχει

µια εξήγηση, αλλά είναι τουλάχιστον αφελής για εµάς που γνω-
ρίζουµε. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Δηµήτριος Καµµένος κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Κλείνω λέγοντας ότι αυτό το νοµοσχέδιο είναι πάρα πολύ ση-
µαντικό. Θα παρακαλούσα όλους τους εντός της Αιθούσης συ-
ναδέλφους, αλλά κυρίως θα απευθυνθώ στους δηµοσιογρά-
φους, οι οποίοι παίρνουν θέµατα, κοµµάτια οµιλιών και κινδυνο-
λογούν ή µε ηµιµάθεια προσπαθούν να εξηγήσουν το τι συµβαί-
νει, για να δηµιουργήσουν ένα νέο και έχοντας παντελή ανευ-
θυνότητα και συνείδηση τού τι σηµαίνει να χαθεί η εµπιστοσύνη
στο τραπεζικό σύστηµα και να ξεκινήσουν πάλι οι αναλήψεις ή
να χαθεί το σύστηµα, να µην πηγαίνει ένας ενώ µπορεί να πάρει
δάνειο να το πάρει το δάνειο, διότι αυτή τη στιγµή δεν υπάρχει
ζήτηση δανείων, ενώ υπάρχει ρευστότητα, για άλλους λόγους.
Θα πρέπει εδώ να εξηγηθούν πάρα πολλά ζητήµατα. 

Επίσης, κύριε Πρόεδρε, θα τελειώσω αφού διαβάσω µια δή-
λωση του κ. Βενιζέλου. Δεν έχω κάτι προσωπικό µαζί του, απλώς
είχε την τύχη να είναι  Υπουργός Οικονοµικών κατά την περίοδο
της κρίσης. Προσπαθώντας, λοιπόν, να διορθώσει ή να αµβλύνει
τις εντυπώσεις για την καταστροφή που επέφερε η πολιτική του
και κυρίως οι συµφωνίες για το PSI και όλη η οικονοµική πολιτική,
έκανε την εξής δήλωση και παίρνω ένα κοµµάτι αυτής: «Στο PSI
θα προσκυνήσουν, θα καταθέσουν στέφανο δάφνινο. Θα ζητή-
σουν συγγνώµη, θα πλύνουν το στόµα τους και θα πάνε να πά-
ρουν το µικρό συµπλήρωµα του PSI που θα τους δώσει η Ευρω-
παϊκή Ένωση, ο κ. Ρέγκλινγκ, το ESM».

Και συνεχίζει: «Ακούστε, πολλοί επιβάρυναν το δηµόσιο χρέος
ως Πρωθυπουργοί και Υπουργοί Οικονοµικών. Ήµουν ο Υπουρ-
γός Οικονοµικών που έχω ελαφρύνει το δηµόσιο χρέος κατά 200
δισεκατοµµύρια ευρώ τουλάχιστον, 100 ονοµαστικά και τουλά-
χιστον άλλα 100 σε παρούσα αξία. Λοιπόν, υπάρχουν αυτήν τη
στιγµή επιστηµονικές µελέτες, οι οποίες λένε πόσο µικρό είναι
πραγµατικά το ελληνικό χρέος».

Αυτή είναι η δήλωση του κ. Βενιζέλου. Έχω κάνει τα σχόλιά
µου. Θα µου επιτρέψετε, για άλλα τριάντα δευτερόλεπτα, µε την
ανοχή σας, να διαβάσω και να αφήσω στα Πρακτικά, τις ερωτή-
σεις µου, οι οποίες είναι σαφείς και χρήζουν περαιτέρω διερεύ-
νησης:

«Κύριε Βενιζέλο, µπορείτε να µας προσκοµίσετε τα αντίστοιχα
Δελτία Δηµοσίου Χρέους του Υπουργείου Οικονοµικών, όπου
αποτυπώνεται επίσηµα η τεράστια µείωση του ελληνικού χρέους,
έστω κατά 100 δισεκατοµµύρια ευρώ ονοµαστικής αξίας; Να µας
προσκοµίσετε επίσηµα το δελτίο χρέους, όπου προκύπτει ότι
από 326 δισεκατοµµύρια αφαιρέθηκαν 100 δισεκατοµµύρια για
το «κούρεµα» και µένουν 226 δισεκατοµµύρια; Απλή αφαίρεση
πρέπει να είναι!

Θα θέλαµε να µας δώσετε τη λίστα όλων των κατόχων οµολό-
γων του ελληνικού δικαίου, οι οποίοι συµµετείχαν και όσοι δεν
συµµετείχαν στο PSI, µαζί µε τη σύµβαση ανάθεσης στον Οργα-
νισµό, ο οποίος ανέλαβε να συµπληρώσει τη λίστα. Να τους
βρει!»

Ξέρω τι ρωτάω: Πληρώσαµε κάποιον να βρει ποιος έχει το
οµόλογό µας. Δεν ξέραµε!

Επιπλέον, αναφέρω: «Επίσης, να µας προσκοµίσετε τις µελέ-
τες των διαπρεπών οικονοµολόγων, όπου υπολογίζουν την επι-
πλέον µείωση, όπως δηλώνετε µε έµφαση, κατά 100 δισεκατοµ-
µύρια του ελληνικού δηµοσίου χρέους, σε καθαρά παρούσα
αξία, µε τις ηµεροµηνίες στις οποίες δηµοσιεύτηκαν οι µελέτες
και το πού. 

Συµπληρωµατικά, να µας δώσετε επίσηµη ανάλυση σε λίστα
των νέων δανείων που αναγκάστηκε να πάρει το ελληνικό δηµό-
σιο εξαιτίας του PSI, µε την πλήρη και αναλυτική κοστολόγησή
τους ανά φορέα/δανειστή και τη χρήση αυτών. Τι πληρώσαµε µε
τα νέα δάνεια του PSI; 

Καλό θα ήταν να γνωρίζουµε µε επίσηµο τρόπο και τις δια-
πραγµατεύσεις µε κυπριακές τράπεζες για το PSI». 

Και σε αυτό το θέµα ξέρω τι λέω. Γιατί φορτώσαµε οµόλογα…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Καµµένε, αυτές
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είναι ερωτήσεις που έχετε ήδη καταθέσει. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Κλείνω, κύριε Πρόεδρε.
Αναφέρω επίσης: «Τέλος, θα ήταν χαρά µας, να δώσετε στη

δηµοσιότητα τα πρακτικά των διοικητικών συµβουλίων όλων των
φορέων που συµµετείχαν εθελοντικά στο PSI».

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Δηµήτριος Καµµένος κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Και θα µου επιτρέψει, µε όλο τον σεβασµό και στις γνώσεις
του και στην προσωπικότητά του –και το εννοώ αυτό- να του θυ-
µίσω τη ρήση του Αλβέρτου Αϊνστάιν: «Το εγώ είναι αντιστρόφως
ανάλογο της γνώσης».

Ευχαριστώ πολύ και για την ανοχή σας, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ελπίζω να έρθει ο κ.

Βενιζέλος να σας απαντήσει, γιατί βλέπω ότι είναι εγγεγραµµέ-
νος οµιλητής. 

Ολοκληρώνουµε µε τους ειδικούς αγορητές µε τον κ. Μάριο
Γεωργιάδη, από την Ένωση Κεντρώων. 

Κύριε Γεωργιάδη, έχετε τον λόγο. 
ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ. 
Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, αγαπητοί συνάδελφοι, καλη-

σπέρα σας. 
Θα ήθελα, ως εισαγωγή στον προβληµατισµό για το τρέχον

νοµοσχέδιο, να αναφερθώ στα λόγια του κ. Τσακαλώτου στην
επιτροπή. 

Ο κύριος Υπουργός απάντησε στην κριτική του ΚΚΕ το οποίο,
µε συνεπή την αντικαπιταλιστική του ρητορική, επεσήµανε ότι µε
την τρέχουσα εφαρµογή στηρίζεται µεγάλο τραπεζικό κεφάλαιο.
Τότε ο κ. Τσακαλώτος απάντησε και τόνισε το εξής: «Το χειρό-
τερο στον καπιταλισµό είναι να µην σε εκµεταλλεύεται ο καπιτα-
λισµός, γιατί τότε µένεις άνεργος». Και πρόσθεσε: «Όταν
καταρρέουν οι τράπεζες, οι επιπτώσεις στην εργατική τάξη είναι
δραµατικότατες».

Πραγµατικά, σε αυτήν την περίπτωση ο κ. Τσακαλώτος απάν-
τησε σαν να ήταν µέλος του δικού µας κόµµατος και του δίνουµε
θερµά συγχαρητήρια. Όµως, ειλικρινά, απορούµε για ποιον λόγο
αυτές οι απόψεις του δεν συµβαδίζουν µε τις πράξεις του και την
κυβερνητική πρακτική εν γένει. 

Νοµοθετήσαµε 100% προκαταβολή φόρου για τους ιδιώτες
επιτηδευµατίες. Είστε έτοιµοι να νοµοθετήσετε πρόσθετη ποσο-
στιαία εισφορά -περίπου 20%- για τα ασφαλιστικά ταµεία ιδιωτών
επαγγελµατιών και αυτοαπασχολούµενων. 

Από την πρόσφατη ειδησεογραφία βγήκε στην επιφάνεια ότι
µάλλον πάµε και σε 50% φορολογία για εισοδήµατα άνω των
65.000 ευρώ. Αυτό σηµαίνει ότι µία κερδοφόρα επιχείρηση µε τέ-
τοια επαγγελµατική δραστηριότητα τον πρώτο χρόνο της θα
πληρώσει 100% φορολογία, αν λάβουµε υπ’ όψιν και την προκα-
ταβολή φόρου. Ταυτόχρονα, συνυπολογίζοντας την υπερβολική
γραφειοκρατία, τη µαζική φυγή εταιρειών στο εξωτερικό, το
κλίµα στην ιδιωτική οικονοµία και όλα τα συναφή, το κράτος πάει
από το κακό στο χειρότερο. 

Σε αυτό το πλαίσιο, λοιπόν, τόσο ο κ. Τσακαλώτος όσο και οι
κύριοι της Κυβερνήσεως, θα ήθελα να µου πείτε πώς πιστεύετε
ότι αφήνετε περιθώρια στον καπιταλισµό να σας εκµεταλλευθεί.
Το αντίθετο συµπεραίνουµε εµείς από αυτές τις ενέργειες, ότι
δηλαδή δεν επιθυµείτε καθόλου την ιδιωτική οικονοµία. Ένας
νέος ιδιώτης επαγγελµατίας ή επιτηδευµατίας, που θα βγάλει
πάνω από 65.000 ευρώ, µαζί µε την προκαταβολή φόρου, θα πλη-
ρώσει 100% φορολογία στο κράτος. Δεν είναι αυτό ευθεία άρ-
νηση στην ύπαρξη ιδιωτικής οικονοµίας; 

Υπό αυτές τις συνθήκες οι ελεύθερες αγορές, αγαπητοί συνά-
δελφοι, δεν καίγονται να µας εκµεταλλευτούν. Δεν θα έρθει κα-
νείς για επενδύσεις. Για ποιον λόγο να έρθει έτσι κι αλλιώς για
να κάνει επενδύσεις στη χώρα µας; Ίσως να έρθει µόνο για του-
ρισµό. Και αυτή, όµως, η πιθανότητα τείνει να εκλείψει τον τε-
λευταίο καιρό, εάν λάβουµε υπ’ όψιν τα τεράστια προβλήµατα
που έχουµε µε το προσφυγικό.

Ας αναφερθούµε τώρα λίγο πιο συγκεκριµένα στο προκείµενο
νοµοσχέδιο.

Κατ’ αρχάς, η ενσωµάτωση της κοινοτικής οδηγίας είναι θε-

τική. Ως Ένωση Κεντρώων, όµως, εξηγήσαµε και στην επιτροπή,
έχουµε αργήσει υπερβολικά. Οι τράπεζες, λοιπόν, διά του νοµο-
σχεδίου δεν διασώζονται πλέον µε τα χρήµατα των φορολογου-
µένων, αλλά µέσω της συµµετοχής µετόχων, οµολογιούχων και
καταθετών, µέσω δηλαδή της διαδικασίας που έχει γίνει γνωστή
και ως bail in. Εποµένως, η διαδικασία του bail in δεν ταυτίζεται
µε το «κούρεµα», αλλά το «κούρεµα» αποτελεί το ύστατο µέτρο
του bail in. Ο καταθέτης, λοιπόν, προφυλάσσεται µέχρι του
ποσού των 100.000 ευρώ ανά τραπεζικό ίδρυµα και όχι ανά λο-
γαριασµό. Μάλιστα σε ορισµένες εξαιρετικές περιπτώσεις η προ-
στασία φτάνει και τα 300.000 ευρώ. 

Ενδεικτικά αναφέρουµε το τι δεν προστατεύεται. 
Δεν προστατεύονται τα αµοιβαία κεφάλαια. Στελέχη της αγο-

ράς σηµειώνουν ότι τα αµοιβαία κεφάλαια διαχείρισης διαθεσί-
µων πλήττονται για το ποσοστό του συνολικού κεφαλαίου που
έχει τοποθετηθεί σε καταθέσεις εσωτερικού και όχι για τυχόν το-
ποθετήσεις σε repos και άλλα χρηµατοοικονοµικά προϊόντα. 

Δεν προστατεύονται, επίσης, οι καταθέσεις των ταµείων κοι-
νωνικής ασφάλισης και των ταµείων επαγγελµατικής ασφάλισης,
αλλά και φορέων τοπικής αυτοδιοίκησης.

Στην Επιτροπή Οικονοµικών Υποθέσεων ο πρόεδρος της ΤΕΚΕ
και υποδιοικητής της Τράπεζας της Ελλάδος δήλωσε για το συγ-
κεκριµένο ζήτηµα το εξής: Αυτοί οι φορείς δεν καλύπτονται από
τις εγγυήσεις του ΤΕΚΕ, διότι η Τράπεζα της Ελλάδος δεν είναι
πιστωτικό ίδρυµα. Εποµένως, είναι εγγυηµένα από το ίδιο το δη-
µόσιο. Χαίρουν της εγγύησης του ίδιου του δηµοσίου.

Αγαπητοί συνάδελφοι, το δηµόσιό µας δεν είναι και τόσο αξιό-
πιστο. Κανείς δεν µας δανείζει εκτός από τα κράτη της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης και το ΔΝΤ. Κανείς δεν µας δανείζει, εάν δεν υπάρ-
ξει µνηµόνιο. Και εσείς µε την εύθραυστη κοινοβουλευτική πλει-
οψηφία εξακολουθείτε τη συγκρουσιακή τακτική µε τους θε-
σµούς, µε τους τελευταίους δηλαδή πιστωτές που µας έχουν
αποµείνει. Πώς, λοιπόν, µπορούµε να µιλάµε για αξιοπιστία στο
δηµόσιο;

Αποδεδειγµένα, λοιπόν, οι δηµόσιοι φορείς µας αλλά και σύσ-
σωµη η ιδιωτική και δηµόσια ασφάλιση, σε ενδεχόµενο νέας κρί-
σης στα τραπεζικά ιδρύµατα, βρίσκονται πραγµατικά στον αέρα.

Εδώ θα βρείτε αντίθετους όχι µόνο εµάς, αλλά και το µεγαλύ-
τερο κοµµάτι της κοινωνίας. Πρέπει να βρεθεί τρόπος να µην
υπάρχει τόσο άµεση ταύτιση της πτώχευσης τραπεζών µε την
πτώχευση πολιτών. Αφού φτάσαµε σε αυτό το σηµείο, να υπάρ-
χει, δηλαδή, πάνω στο τραπέζι το bail in, οφείλουµε να δούµε το
πρόβληµα κατάµατα. Δεν γίνεται να αισιοδοξούµε να µην φτά-
σουµε στο σηµείο του bail in. Οφείλετε να ενεργοποιηθείτε και
να θωρακίσετε περαιτέρω την ελληνική οικονοµία.

Στο συγκεκριµένο σηµείο θα ήθελα ειλικρινά να σας ρωτήσω
πόσο πιθανή είναι η περίπτωση του bail in, εάν δεν έχουµε ολο-
κληρώσει ως χώρα τη διαδικασία της αξιολόγησης µέχρι το κα-
λοκαίρι, δηλαδή, µέχρι -ας πούµε- τον Ιούνιο, Ιούλιο. Θα ήθελα
πραγµατικά µία συγκεκριµένη απάντηση από κάποιο κυβερνητικό
υπεύθυνο σε αυτό το ζήτηµα.

Και µία άλλη ερώτηση. Με βάση τη µέχρι τώρα εικόνα των τρα-
πεζικών ιδρυµάτων και µε βάση τους οικονοµικούς σας υπολογι-
σµούς για το τρέχον έτος, η συµµετοχή µετόχων και οµολογιού-
χων κατά τη διαδικασία ενός ενδεχόµενου bail in θα είναι αρκετή
ή µήπως θα φτάσουµε και στο σηµείο κουρέµατος των καταθέ-
σεων και ενεργοποίησης του µηχανισµού αποζηµιώσεων; 

Ο Πρόεδρος του ΤΕΚΕ, επίσης, δήλωσε στην επιτροπή ότι οι
διαδικασίες των stress tests θα ξεκινήσουν το 2016 κοινά για όλες
τις χώρες, οπότε δεν έχει ξεκινήσει ακόµα κάτι για εµάς. Εποµέ-
νως, ο µηχανισµός αποζηµιώσεων, ακόµα και αν ψηφιστεί σή-
µερα το νοµοσχέδιο, δεν έχει δοκιµαστεί στο έπακρο. Αν, δηλα-
δή, πάµε άµεσα σε σύγκρουση µε τους θεσµούς και δεν έχει ολο-
κληρωθεί σύντοµα η αξιολόγηση, θεωρητικά µπορεί να υπάρξει
πρόβληµα στο σύνολο των καταθέσεων.

Ας δούµε, όµως, πιο συγκεκριµένα τα τραπεζικά ιδρύµατα.
Ήταν µεγάλη η έκπληξή µας κατά την επεξεργασία του νοµοσχε-
δίου στην επιτροπή, όταν η κ. Κατσέλη, ως Πρόεδρος της Εθνι-
κής Τράπεζας, ανέφερε ακριβώς τα ακόλουθα: 

«Από την 1-1-2010 ως τις 31-12-2015 οι καταθέσεις στο ελλη-
νικό τραπεζικό σύστηµα µειώθηκαν κατά 114 δισεκατοµµύρια
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ευρώ. Για να µπορέσουµε να έχουµε επάνοδο των καταθέσεων,
θα πρέπει, πρώτα-πρώτα, να ολοκληρωθεί η αξιολόγηση, δεύτε-
ρον, να επανέλθουµε σε ένα καθεστώς κανονικότητας, τρίτον, να
αρθούν οι περιορισµοί στην κίνηση κεφαλαίου. Εποµένως, από
τη µεριά της Ελληνικής Ένωσης Τραπεζών προσβλέπουµε σε µια
σταδιακή επάνοδο της κανονικότητας και επάνοδο των καταθέ-
σεων µέσα στα επόµενα δύο-τρία χρόνια, µαζί µε ενεργητικές
πολιτικές και κίνητρα από την πλευρά τη δική µας». 

Η διορισµένη, δηλαδή, από εσάς κ. Κατσέλη οµολογεί τρία
πράγµατα: Πρώτον, οµολογεί 114 δισεκατοµµύρια ευρώ τραπε-
ζικών εκροών τα τελευταία πέντε έτη. Δεύτερον, συνδέει άρρη-
κτα την ολοκλήρωση της αξιολόγησης µε τις καταθέσεις µας.
Τρίτον και σηµαντικότερο, προβλέπει επάνοδο στην κανονικό-
τητα σε δύο ή τρία χρόνια. 

Από αυτά τα λόγια, ενός φιλικού προς την Κυβέρνηση τραπε-
ζικού στελέχους, καταλαβαίνουµε ότι έχουµε βάλει τη χώρα στον
οικονοµικό «γύψο» τουλάχιστον για µια δεκαετία. Θα πρέπει να
εξηγήσουµε στα παιδιά µας πως µέσα στην Ευρωπαϊκή Ένωση,
µέσα στον 21ο αιώνα, αποφασίσαµε µε πράξεις και παραλείψεις
µας να διανύσουµε έναν οικονοµικό µεσαίωνα που θα διαρκέσει
δεκαετίες. Πείτε µου πώς να εξηγήσουµε ότι υποθηκεύσαµε το
µέλλον γονέων γενεών ολόκληρων.

Αγαπητοί συνάδελφοι, εµείς ως Ένωση Κεντρώων, παρά την
κατά περίσταση σκληρή κριτική που ασκούµε, προτείνουµε λύ-
σεις. Δεν είµαστε ακραίοι αρνητές, αλλά υπέρµαχοι της σύγκλι-
σης δυνάµεων της συνεννόησης και της προόδου. Η προστασία
των καταθετών µας είναι θεµελιώδες ζήτηµα και δεν µπορεί να
αποτελέσει αντικείµενο µικροκοµµατικής σκοπιµότητας από κα-
νένα και για κανένα λόγο. 

Σύµφωνα µε όλους τους τραπεζικούς υπευθύνους, που εσείς
µάλιστα διορίσατε, η επάνοδος των καταθέσεων στις τράπεζες
δεν έχει ξεκινήσει. Η τραπεζική πίστη δεν έχει επανέλθει και το
χειρότερο είναι ότι προβλέπεται να επανέλθει σε δύο ή τρία χρό-
νια στην καλύτερη περίσταση.

Να σας κάνω και µια προσωπική εκτίµηση; Η οικονοµία µας
δεν θα φτιάξει µε την επάνοδο της τραπεζικής πίστης. Η οικονο-
µία µας θα φτιάξει αρκετά χρόνια µετά από αυτήν, όταν θα στα-
µατήσουµε να κάνουµε λόγο για bail in και κούρεµα, όταν θα
ξεκινήσει πάλι να λειτουργεί σωστά ο ιδιωτικός τοµέας. Τότε θα
ξεκινήσει και πάλι να δουλεύει η ελληνική οικονοµία. 

Και όλα αυτά δεν θα γίνουν µε µαγικές λύσεις. Όλα αυτά θα
γίνουν, αν εκπληρωθούν οι ακόλουθες τρεις επιγραµµατικές
προϋποθέσεις:

Πρώτον, κυβερνητική σταθερότητα. Δεύτερον, τεχνοκράτες
σε θέσεις ευθύνης. Τρίτον, µείωση και σταθεροποίηση φορολο-
γικών συντελεστών, παντελής εξάλειψη της οδυνηρής γραφει-
οκρατίας, µε ταυτόχρονη ουσιαστική αξιολόγηση των στελεχών
του κρατικού µηχανισµού. 

Μόνο µια λύση πληροί όλες τις παραπάνω προϋποθέσεις. Την
έχουµε πει αρκετές φορές. Είναι η οικουµενική κυβέρνηση µε
υπουργοποίηση τεχνοκρατών, η κυβέρνηση ευρύτατης συνερ-
γασίας µε απόλυτο και αδιαµφισβήτητο ευρωπαϊκό πρόσηµο. Αν
δεν το πράξουµε αυτό, θα ρίξουµε την Ελλάδα σε περιπέτειες
που ποτέ στη νεότερή της ιστορία δεν έχει ζήσει. 

Όπως έχουµε πει και στην επιτροπή, έχουµε τοποθετηθεί επί
της αρχής για το εν λόγω νοµοσχέδιο και θα τοποθετηθούµε επί
των άρθρων την ώρα της ψηφοφορίας. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ένωσης Κεντρώων

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κι εµείς, κύριε Γεωρ-
γιάδη.

Μπαίνουµε στον κατάλογο των οµιλητών. Έχω ενηµερωθεί
από τον συνάδελφο κ. Κρεµαστινό ότι στον κατάλογο έχουν εγ-
γραφεί οκτώ συνάδελφοι και ότι οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσω-
ποι έχουν συµφωνήσει να εξαντλήσουµε τον κατάλογο –µιας
ώρας, δηλαδή, είναι οι οµιλίες- και µετά να ακολουθήσουν.

Τον λόγο έχει η κ. Αικατερίνη Παπακώστα.
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΚΩΣΤΑ-ΣΙΔΗΡΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ θερ-

µά, κύριε Πρόεδρε.
Συζητούµε σήµερα µια ενσωµάτωση οδηγίας, αγαπητοί συνά-

δελφοι, η οποία έχει να κάνει µε το Ταµείο Εγγύησης Καταθέ-

σεων και Επενδύσεων, αλλά συµπεριλαµβάνει και άλλες διατά-
ξεις, τις οποίες θεωρώ ενδιαφέρουσες, ειδικότερα ως προς τον
τρόπο σκέπτεσθαι της κυβερνητικής πλειοψηφίας της Κυβέρνη-
σης που έχει τη νοµοθετική πρωτοβουλία, και θα εξηγήσω στη
συνέχεια τι εννοώ.

Θέλω να πω το εξής, αγαπητοί συνάδελφοι. Η Ευρωπαϊκή Επι-
τροπή, µε δελτίο Τύπου της αντιπροσωπείας της από 10/12/2015,
είχε ζητήσει επίσηµα από δέκα κράτη –ανάµεσά τους και η δική
µας χώρα, η Ελλάδα- να εφαρµόσουν πλήρως –αυτή είναι η δια-
τύπωση- την οδηγία για τα συστήµατα εγγύησης των καταθέ-
σεων. 

Θα παρακαλούσα τον κύριο Υπουργό να το ακούσει αυτό και
να µας εξηγήσει γιατί δεν συνέβη. Η προθεσµία για τη µεταφορά
στο εθνικό δίκαιο πρέπει να σας πω, αγαπητοί συνάδελφοι, ότι
ήταν η 3η Ιουλίου 2015. Να σας θυµίσω ότι την Κυριακή στις 5
Ιουλίου 2015, η Ελλάδα έκανε δηµοψήφισµα µε απόφαση του κυ-
ρίου Πρωθυπουργού. Και βέβαια, πρέπει να σας πω ότι εκείνες
τις ηµέρες οι καταθέσεις µας µόνο διασφαλισµένες δεν ήταν.
Αναλογιστείτε, λοιπόν, το µέγεθος της ευθύνης.

Τους προηγούµενους έξι µήνες του 2015 –γιατί εγώ θέλω να
βλέπω την περιπέτεια και τη διαδροµή των νοµοθετηµάτων της
Κυβέρνησης κάθε φορά και θέλω να καταλαβαίνουµε τι συζη-
τούµε σε αυτήν την Αίθουσα- η Κυβέρνηση δεν είχε χρόνο να
ασχοληθεί µε αυτήν την οδηγία, γιατί διαπραγµατευόταν υπερη-
φάνως, όπως µας είπε. Όµως, εµείς µε το δηµοψήφισµα που κά-
ναµε διακινδυνεύσαµε, αφ’ εαυτής η χώρα δια της Κυβερνήσεώς
της, τις καταθέσεις τις οποίες αφήσαµε έωλες, ξεκρέµαστες και
στην τύχη τους. 

Θα πρέπει να σας πω, επίσης, το οξύµωρο του πράγµατος.
Αυτές είναι -να µου επιτρέψετε την έκφραση- ελληνικές κυβερ-
νητικές πατέντες. Αξίζει, λοιπόν, να σηµειωθεί ότι η Ελλάδα θα
έπρεπε να την ενσωµατώσει πιο γρήγορα από τις άλλες χώρες.
Γιατί; Γιατί πολύ απλά η οδηγία που έρχεται σήµερα εδώ προς
κύρωση, διαµορφώθηκε επί ελληνικής προεδρίας της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης τον Απρίλη του 2014. Σας είπα ότι πρόκειται για
πρωτότυπες πατέντες, ζηµιογόνες για το αντικείµενο το οποίο
υποτίθεται ότι θέλουµε να διασφαλίσουµε, δηλαδή την εγγύηση
των καταθέσεων και των επενδύσεων. Άρα, µε την ψυχή στο
στόµα, όπως λέει ο µέσος πολίτης -και αυτή είναι η σωστή έκ-
φραση- για µια ακόµη φορά νοµοθετούµε.

Θέλω, δε, να σας πω το εξής: Το φαινόµενο της πρόχειρης
ρύθµισης καθηµερινά, δυστυχώς, κυρίες και κύριοι της Κυβέρ-
νησης και της κυβερνητικής πλειοψηφίας, επαναλαµβάνεται και
λυπούµαι πάρα πολύ γι’ αυτό. Ξέρετε γιατί λυπούµαι; Δεν επι-
χαίρω, διότι είστε πρόχειροι και διότι γονατογραφείτε τα νοµο-
θετήµατα. Λυπούµαι, γιατί τις επιπτώσεις τις υφίσταται η κοι-
νωνία, τις υφίστανται τα ελληνικά νοικοκυριά, τις υφίσταται η ελ-
ληνική οικονοµία, τις υφίσταµαι κι εγώ, και αντιλαµβάνεστε ότι
δεν χαίροµαι καθόλου γι’ αυτό.

Το φαινόµενο, λοιπόν, της πρόχειρης ρύθµισης εντοπίζεται σε
αυτήν εδώ την κύρωση της οδηγίας και στο γεγονός ότι σε ορι-
σµένες διατάξεις, κύριε Υπουργέ, το Γενικό Λογιστήριο του Κρά-
τους αδυνατεί να προσδιορίσει τις οικονοµικές επιπτώσεις για το
κράτος.  

Αντιλαµβάνεστε, λοιπόν, αυτό τι σηµαίνει Το ζήσαµε και στο
παράλληλο πρόγραµµα. Tο ζούµε και τώρα εδώ. Βέβαια θα πρέ-
πει να σας πω ότι σχετικά µε το νοµοσχέδιο, η κυβέρνηση της
Νέας Δηµοκρατίας, µε Πρωθυπουργό τότε τον Κώστα Καρα-
µανλή, είχε έγκαιρα µε τον ν.3714/2008 αυξήσει -πρέπει να ξέ-
ρετε- το ποσό στις 100.000 ευρώ. Να τα λέµε αυτά τα πράγµατα!

Πρέπει, επίσης, να σας πω ότι ορισµένες διατάξεις που φέρ-
νετε είναι αυτούσιες µε τις διατάξεις του ν.3746/2009, κάτι που
δείχνει ότι δεν γίνονται ριζικές αλλαγές, για να µην τρελαθούµε
σε αυτήν εδώ την Εθνική Αντιπροσωπεία!

Πρέπει να σας πω, επίσης, -το είπε και ο εισηγητής µας- ότι η
εγγύηση καταθέσεων, σε ορισµένες περιπτώσεις σε ύψος που
φτάνει τις 300.000 ευρώ, δεν καλύπτεται από τις εισφορές των
πιστωτικών ιδρυµάτων στο Ταµείο Εγγύησης Καταθέσεων και
Επενδύσεων. Αναφέροµαι στο ενδιάµεσο ποσό από τις 100.000
ευρώ στις 300.000 ευρώ. Άρα λοιπόν, δεν έχετε επιφέρει καµµία
δραµατική επικαιροποίηση. Καταλαβαίνω, δε, ότι κάνετε και το
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εξής τροµερό -και µου κάνει τροµερή εντύπωση- µέσα σε αυτήν
την κύρωση. Στο άρθρο 63 έχετε χάσει την αίσθηση του µέτρου,
του πού βρισκόµαστε. Γιατί το λέω αυτό;

Αν θα δείτε γειτονικές χώρες, παραδείγµατος χάριν την Τουρ-
κία, στην οποία πολύ αναφερόµαστε µε αφορµή το προσφυγικό,
χάνουµε το στοίχηµα και το πλεονέκτηµα του θαλάσσιου τουρι-
σµού, αγαπητοί συνάδελφοι. Γιατί; Διότι µε το άρθρο 63 αποφα-
σίσατε να καταργήσετε την απαλλαγή από τον φόρο πολυτελείας
για τα επαγγελµατικά σκάφη…

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΝΤΑΣ: Απαντήθηκε αυτό, κυρία Παπακώστα.
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΚΩΣΤΑ-ΣΙΔΗΡΟΠΟΥΛΟΥ: Ένα λεπτό.

Πώς απαντήθηκε;
Αυτό, λοιπόν, είναι ένα ζήτηµα να µην χάνουµε τα πλεονεκτή-

µατα. Μακάρι να έγινε αντιληπτό. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΝΤΑΣ: Έγινε.
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΚΩΣΤΑ-ΣΙΔΗΡΟΠΟΥΛΟΥ: Χαίροµαι. Μα-

κάρι να το δω και να συµβαίνει.
Κλείνοντας, κύριε Πρόεδρε, επιτρέψτε µου να πω το εξής. Ιδι-

αίτερο ενδιαφέρον -αρνητικά το λέω, δεν το λέω θετικά, δυστυ-
χώς, κύριε Υπουργέ και αγαπητοί συνάδελφοι της κυβερνητικής
πλειοψηφίας- έχει µία προτεινόµενη ρύθµιση του Υπουργείου
Πολιτισµού, το οποίο επικαλείται νόµο, ο οποίος έχει τροποποι-
ηθεί, και το Φεστιβάλ Αθηνών δεν βασίζεται πλέον στον νόµο που
αναφέρεται στο νοµοσχέδιο.

Θέλω, λοιπόν, να πω το εξής. Σας παρακαλώ πάρα πολύ -εµείς
επιφυλασσόµεθα και εγώ προσωπικά- δεν µπορεί να ψηφιστεί. 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΔΗΜΑΣ: Άρθρο 67.
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΚΩΣΤΑ-ΣΙΔΗΡΟΠΟΥΛΟΥ: Πρέπει να απο-

συρθεί η διάταξη αυτή του Υπουργείου Πολιτισµού. Γιατί;
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-

λίας της κυρίας Βουλευτού)
Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Είναι πολύ σηµαντικό αυτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Αναφέρεστε στην

τροπολογία.
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΚΩΣΤΑ-ΣΙΔΗΡΟΠΟΥΛΟΥ: Αναφέροµαι

στην τροπολογία που αφορά στον καλλιτεχνικό διευθυντή του
Ελληνικού Φεστιβάλ Αθηνών Α.Ε..

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ωραία. Εποµένως, όχι
σε άρθρο του νοµοσχεδίου.

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΚΩΣΤΑ-ΣΙΔΗΡΟΠΟΥΛΟΥ: Όχι σε άρθρο.
Έχει ενσωµατωθεί, όµως, ως άρθρο.

ΧΡΙΣΤΟΣ ΔΗΜΑΣ: Έχει γίνει άρθρο.
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΚΩΣΤΑ-ΣΙΔΗΡΟΠΟΥΛΟΥ: Κύριε Πρό-

εδρε, έχει γίνει άρθρο.
ΧΡΙΣΤΟΣ ΔΗΜΑΣ: Ήταν τροπολογία και έχει γίνει άρθρο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Εντάξει.
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΚΩΣΤΑ-ΣΙΔΗΡΟΠΟΥΛΟΥ: Γι’ αυτό ανα-

φέρθηκα ως άρθρο. Είναι το άρθρο 67.
Ακούστε τώρα. Εδώ η διάταξη επικαλείται τον ν.2636/1998, ο

οποίος είναι ιδρυτικός νόµος του Φεστιβάλ Αθηνών Α.Ε.. Με από-
φαση Υπουργού, διορίζεται καλλιτεχνικός διευθυντής και η διά-
ταξη περιγράφει και τις αρµοδιότητές του. Όµως, ο ν.3429/2005
ορίζει τον τρόπο οργάνωσης και της κρατικής εποπτείας των δη-
µοσίων επιχειρήσεων και οργανισµών.

Συνεπώς, βάσει του νόµου, ο διευθύνων σύµβουλος επιλέγεται
µε δηµόσια προκήρυξη και ελλείψει του εσωτερικού κανονισµού
-δεν υπάρχει εσωτερικός κανονισµός- δεν έχουν οριστεί και οι
αρµοδιότητες του διευθύνοντος συµβούλου. Πώς προχωρά, λοι-
πόν, ο καθ’ ύλην Υπουργός σε διορισµό καλλιτεχνικού διευθυντή,
πώς ορίζει τις αρµοδιότητές του, αφού ακριβώς δεν υπάρχει
εσωτερικός κανονισµός, ποιες είναι οι προτεραιότητες του
Υπουργείου; Δεν έχει καταθέσει ακόµη το νοµοσχέδιο για το
Εθνικό Θέατρο και το Θέατρο Βορείου Ελλάδος, που εκεί προ-
βλέπεται, επίσης, η θέση του καλλιτεχνικού διευθυντή και των
αναπληρωτών του, αν και έχει ολοκληρωθεί η διαβούλευσή του.

Κλείνοντας, λέω γι’ αυτό το θέµα ότι διορίζει, λοιπόν, ο Υπουρ-
γός καλλιτεχνικό διευθυντή στο Φεστιβάλ Αθηνών Α.Ε.. Γιατί;
Πλανάται το ερώτηµα «γιατί;». Για να νοµιµοποιήσει συγκεκριµέ-
νες θέσεις πλαγίως, αγαπητοί συνάδελφοι; Μήπως θα πρέπει -
και ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε- να νοµοθετήσει ορθά, για την

ορθή νοµοθέτηση, για την επωφελή νοµοθέτηση, αυτό να απο-
συρθεί, έτσι ώστε όχι µόνο να δείχνει τιµία η νοµοθετική πρωτο-
βουλία, αλλά και να είναι στην πραγµατικότητα;

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Κουτσούκο,
έχετε τον λόγο.

ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Θα µου επιτρέψετε, κύριε Πρόεδρε,
µια που και εσείς είστε φίλαθλος, να απαντήσω στον κ. Τσακα-
λώτο, ο οποίος πολύ συχνά χρησιµοποιεί εδώ σε αυτή την Αί-
θουσα ποδοσφαιρικούς όρους, περίπου µε την ίδια ορολογία.

Στην εισαγωγική οµιλία που έκανε για να µας ενηµερώσει -και
τον ευχαριστούµε πολύ γι’ αυτό- µας µίλησε για τους παίκτες.
Λέει: «Οι περισσότεροι παίκτες θέλουν να προχωρήσουµε. Είναι
και κάποιοι που ανθίστανται ακόµα. Άρα, προς το παρόν κερδί-
ζουν. Αλλά η διαιτησία το παίζει καθυστέρηση, και οι τρεις διαι-
τητές και ο παρατηρητής…» -η τρόικα και ο τέταρτος, το κουαρ-
τέτο- «…και έτσι το αποτέλεσµα είναι αβέβαιο. Δεν ξέρουµε τι θα
συµβεί. Έχουµε δρόµο µπροστά µας.».

Άρα ο κ. Τσακαλώτος αντιµετωπίζει τις εξελίξεις, όπως µας µε-
τέφερε εδώ στην Αίθουσα, µε αισιοδοξία, αλλά τα πράγµατα δεν
είναι καθόλου έτσι. Διότι τι µας είπε επί της ουσίας; Μας είπε ότι
συµφωνούµε µε τους εταίρους µας στη δοµή, στη διάρθρωση
και στο περιεχόµενο, ενδεχόµενα, των αλλαγών που έχουν να κά-
νουν µε την αξιολόγηση -πρώτο θέµα το ασφαλιστικό και µετά
τα φορολογικά για το δηµοσιονοµικό κενό-, αλλά ακόµα υπάρχει
διαφωνία στην αποτίµηση της απόδοσης των µέτρων και στο δη-
µοσιονοµικό κενό µέχρι το 2018. 

Αυτό δεν είναι µία επουσιώδης διαφορά. Αυτό είναι η ουσία.
Είναι η ουσία, διότι η Κυβέρνηση έχει προσχωρήσει στη δική µας
στρατηγική, µε βάση την οποία επιχειρούσαµε και εµείς να κλεί-
σουµε το 2014 την αξιολόγηση -είναι µια σειρά πραγµάτων που
βρίσκονται σε εξέλιξη- και τότε µας έλεγαν οι θεσµοί ότι διαφω-
νούν. Και τους λέγαµε: «Αν δεν βγει το πρόγραµµα…» -έτσι λέει
και ο κ. Τσακαλώτος τώρα, ότι θα βγει- «…θα πάρουµε µέτρα το
καλοκαίρι του 2015.». Και λέγανε: «Όχι, να τα πάρετε προκατα-
βολικά, εξάλλου καλύτερα να λογαριαστούµε µε τους επόµε-
νους, που θα είναι το 2015, δεν θα είσαστε εσείς.».

Αυτή, λοιπόν, τη στιγµή υπάρχει ένα τεράστιο αδιέξοδο. Αυτό
το αδιέξοδο δεν έχει να κάνει µόνο µε τα παιχνίδια που είναι στο
εσωτερικό των θεσµών, ποια, δηλαδή, είναι η στρατηγική του
ΔΝΤ, το οποίο δεν πιέζει µόνο εµάς, λέγοντας ότι 9 δισεκατοµ-
µύρια είναι το δηµοσιονοµικό κενό και «πάρτε µέτρα», αλλά πιέζει
και τους εταίρους µας, σε σχέση µε την αποµείωση του χρέους.

Οι εταίροι µας έχουν µιλήσει. Έχει πει ο κ. Ρέγκλινγκ πώς θα
αποµειωθεί το χρέος. Η ουσία είναι ότι η εκτίµηση του αδιεξόδου
είναι πάρα πολύ µεγάλη. Και από την ώρα που έχει αλλάξει η
βάση υπολογισµού, δηλαδή δεν µιλάµε για το ίδιο ΑΕΠ, δεν µι-
λάµε για τους ίδιους ρυθµούς ανάπτυξης, µε τους οποίους κά-
ναµε παλιότερα τους υπολογισµούς, η διαδικασία της συµφω-
νίας θα είναι επώδυνη. 

Έτσι προβλέπω, διαβάζοντας την πραγµατικότητα απέναντι σε
αυτές τις ωραιοποιήσεις του κ. Τσακαλώτου. Μας είπε εδώ ότι
διαψεύσαµε τις πιο κακές προβλέψεις για τον ρυθµό αύξησης
του ΑΕΠ και ότι έχουµε καλύτερες. Παρά ταύτα, την ύφεση την
πληρώσαµε. Είχαµε 9 δισεκατοµµύρια µείωση του ΑΕΠ µέσα στο
2015. 

Μας είπε ότι πάει και καλύτερα στα φορολογικά έσοδα. Καλά,
την έκθεση της Γενικής Γραµµατείας Δηµοσίων Εσόδων ο κύριος
Υπουργός δεν τη διαβάζει; Δεν λέει η Γενική Γραµµατεία Δηµο-
σίων Εσόδων ότι είχαµε 44.225.000.000 ευρώ το 2014 και
43.614.000.000 ευρώ το 2015, άρα, µείον 611.000.000 ευρώ; 

Και αυτά, αγαπητοί συνάδελφοι και κύριε Υπουργέ, τα λέει η
Γενική Γραµµατεία Δηµοσίων Εσόδων στο δελτίο που εξέδωσε.
Και θέλω να ενηµερώσω το Σώµα -το έχει υπ’ όψιν της η Βουλή-
ότι αυτό γίνεται και µετά τη λήψη έκτακτων µέτρων 1 δισεκατοµ-
µυρίου, από τα οποία τα 450 εκατοµµύρια και πλέον ήταν ο ΦΠΑ.
Εν τη παλάµη και ούτω βοήσωµεν είναι αυτό! Δεν πήγαν καθόλου
καλά τα πράγµατα. Άρα, έχουµε µεγάλη απόσταση να διανύ-
σουµε.

Η Κυβέρνηση, παρ’ ότι λέει ότι τα µέτρα που πήρε δεν είναι
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προκυκλικά και δεν επιβαρύνουν την οικονοµία και την ύφεση,
καλό είναι να διαβάσει και λίγο την έκθεση της Τράπεζας της Ελ-
λάδος, του κ. Στουρνάρα, που λέει τι επιπτώσεις έχουν οι αυξή-
σεις των φόρων, πως δεν αποδίδουν και πως δηµιουργούν παρα-
πέρα τάσεις φοροδιαφυγής, εισφοροδιαφυγής και «µαύρης» ερ-
γασίας, ενώ δεν έχει και ένα σχέδιο που να εµπνέει για προσέλ-
κυση επενδύσεων, ούτε καν για την αξιοποίηση της δηµόσιας
περιουσίας, δεν έχει παρουσιάσει ένα σταθερό φορολογικό πλαί-
σιο, αυτό που θα βοήθαγε τις επενδύσεις, όπως λέει, το εθνικό
φορολογικό σχέδιο. 

Βρέθηκα µε τον κ. Αλεξιάδη σε µία συζήτηση και του είπα ότι,
αν µας καλέσουν, εµείς θα πάµε στη συζήτηση αυτή για ένα
εθνικό φορολογικό σχέδιο, να ρωτήσει και το ΣΥΡΙΖΑ αν θα έρ-
θει, γιατί, όταν το κάναµε εµείς, ο ΣΥΡΙΖΑ δεν είχε προσέλθει
τότε στη συζήτηση. Αυτά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι τα
µεγάλα αδιέξοδα.

Βεβαίως, καλώς έρχεται εδώ -έτσι έπρεπε να γίνει- η κύρωση,
η µεταφορά στην ελληνική έννοµη τάξη µίας οδηγίας της
2014/49, που ουσιαστικά αντικαθιστά την 1994/19. Έχει στοιχεία
που βελτιώνουν τις προηγούµενες ρυθµίσεις. Γιατί µην ξεχνάτε
ότι και πρώτα είχαµε ζητήµατα εγγύησης των καταθέσεων, αλλά
δυστυχώς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, παρά το γεγονός ότι
όλοι βγαίναµε στα µέσα µαζικής ενηµέρωσης και λέγαµε ότι είναι
εγγυηµένες οι καταθέσεις, δεν άκουγε κανένας και γι’ αυτό το
2015 είχαµε 40 δισεκατοµµύρια εκροή καταθέσεων. Ήταν εγγυη-
µένες µε βάση το προηγούµενο σύστηµα, που βελτιώνετε τώρα;
Ναι, ήταν εγγυηµένες µέχρι 100 χιλιάδες. Γιατί ο κόσµος έπαιρνε
τα λεφτά του από τις τράπεζες και τα έβαζε στα σεντούκια, στα
στρώµατα και στα µαξιλάρια; Διότι δεν είχε εµπιστοσύνη στο
τραπεζικό σύστηµα, έτσι όπως είχαν δροµολογηθεί οι πολιτικές
εξελίξεις και η αβεβαιότητα.

Άρα καλώς κάνουµε και ψηφίζουµε. Να δώσετε απαντήσεις,
κύριε Υπουργέ, στα ερωτήµατα που έθεσε ο εισηγητής µας, ο κ.
Αρβανιτίδης, για ορισµένα κρίσιµα ζητήµατα, όπως είναι η κά-
λυψη των διαθεσίµων των επαγγελµατικών ταµείων, τα οποία δεν
είναι τα ταµεία του συστήµατος κοινωνικής ασφάλισης που πάνε
υποχρεωτικά στην Τράπεζα της Ελλάδος, αλλά αυτά τα επαγ-
γελµατικά που είναι ιδιωτικές καταθέσεις, αν θέλετε να στηρίξετε
την επαγγελµατική ασφάλιση. Και άλλα θέµατα που έθεσε µε
ερωτηµατικά ο εισηγητής µας, πρέπει να τα απαντήσετε, πρέπει
να βελτιώσετε τις σχετικές ρυθµίσεις.

Και άρα για να κλείσω, κύριε Πρόεδρε, και να µην καταχρώµαι
τον χρόνο, µια και σήµερα είναι και Τσικνοπέµπτη, φαντάζοµαι
ότι δεν είναι αυτός ο λόγος που απουσιάζουν οι Βουλευτές του
ΣΥΡΙΖΑ. Πολιτικός είναι, εάν ήταν κανένα παράλληλο πρό-
γραµµα, θα ήταν εδώ οµαδικά να το υποστηρίξουν.

ΧΑΡΙΛΑΟΣ ΤΖΑΜΑΚΛΗΣ: Έχει δύο επιτροπές, κύριε συνά-
δελφε.

ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Καλά, εντάξει.
Δεν το κακολόγησα, χαριτολόγησα ότι δεν είναι ο λόγος της

Τσικνοπέµπτης.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ούτε ένας!
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Για να τελειώσω λοιπόν, κύριε Πρό-

εδρε, λέω το εξής: Η προϋπόθεση, για να σταθεί στο πόδι του
το τραπεζικό σύστηµα, είναι πολιτική προϋπόθεση, δηλαδή να
υπάρχει κράτος που να λειτουργεί, να υπάρχει οικονοµία που να
λειτουργεί, να υπάρχουν αποταµιεύσεις και εµπιστοσύνη. 

Αυτά σήµερα δεν υπάρχουν και δεν φαίνεται ότι κάνει κάτι η
Κυβέρνηση, για να τα αντιµετωπίσει.

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, και για τη µικρή ανοχή.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Σας ευχαριστούµε.
Τον λόγο έχει η κ. Διαµάντω Μανωλάκου, Βουλευτής του Κοµ-

µουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Σας ευχαριστώ.
Στόχος του νοµοσχεδίου και της ενσωµάτωσης της ευρωκοι-

νοτικής οδηγίας είναι η στήριξη και προστασία του χρηµατοπι-
στωτικού συστήµατος που αποτελεί την καρδιά για την καπιταλι-
στική οικονοµία στη σηµερινή ιµπεριαλιστική φάση και µάλιστα,
είναι πεδίο σφοδρότατου ανταγωνισµού. Γι’ αυτό προωθείται και

στην Ελλάδα από τη µία η ανακεφαλαιοποίηση µπουκώνοντας
µε δισεκατοµµύρια ευρώ τις τράπεζες και από την άλλη, άµεσα
και βίαια υλοποιείτε τις καπιταλιστικές αναδιαρθρώσεις, που χτυ-
πάνε όσα δικαιώµατα είχαν αποµείνει σε µισθούς, συλλογικές
συµβάσεις, µόνιµη και σταθερή δουλειά, ιατροφαρµακευτική πε-
ρίθαλψη, κοινωνική πρόνοια, τα ισοπεδώνετε. 

Εξάλλου, αυτό το σάπιο σύστηµα βιώνει τον φόβο µίας νέας
καπιταλιστικής, οικονοµικής κρίσης, αφού οι προβλέψεις του Διε-
θνούς Νοµισµατικού Ταµείου και του ΟΟΣΑ για την παγκόσµια
οικονοµία, περιγράφουν πτωτική τάση. Το ΔΝΤ επισηµαίνει επι-
βράβευση µε χρηµατοπιστωτικές συνθήκες να γίνονται πιο σφι-
χτές για τις αναδυόµενες οικονοµίες, όπου οι εξαγωγές πρώτων
υλών έχουν πληγεί από την επιβράβευση της κινέζικης οικονο-
µίας, αλλά και ο ΟΟΣΑ εκτιµά ότι η πτωτική τάση εκδηλώνεται
συντονισµένα -και αυτός είναι ο µεγάλος φόβος σε Ευρωζώνη,
ΗΠΑ, Ιαπωνία- σε συνδυασµό µε την επιβράβευση των αναδυό-
µενων καπιταλιστικών οικονοµιών.

Δηλαδή, η πορεία της καπιταλιστικής οικονοµίας σε Ελλάδα,
Ευρωζώνη και διεθνώς στέκονται πάνω σε ένα φλεγόµενο έδα-
φος, γι’ αυτό υπάρχει και η όξυνση των ενδοϊµπεριαλιστικών αν-
τιθέσεων. 

Προσπαθούν, λοιπόν, να θωρακίσουν την κερδοφορία του
χρηµατοπιστωτικού κεφαλαίου, ξεζουµίζοντας εργατικά και
λαϊκά στρώµατα. Βέβαια, στη χώρα µας πιέσεις ασκούν και οι ερ-
γατικοί λαϊκοί αγώνες, οι κινητοποιήσεις ενάντια στη σκληρή αν-
τιλαϊκή πολιτική της Κυβέρνησης και αυτό είναι το ελπιδοφόρο. 

Το ερώτηµα είναι, µέσα από αυτό το νοµοσχέδιο, προστα-
τεύονται οι λαϊκές καταθέσεις; Όχι, απαντάµε, γιατί όταν κάποιος
καταθέτει χρήµατα σε ένα χρηµατοπιστωτικό ίδρυµα, γίνεται αυ-
τόµατα δανειστής της τράπεζας και εποµένως, θεωρείται επεν-
δυτής. Αναλαµβάνει κίνδυνο, αφού οι καταθέσεις αποτελούν
επενδυτικά προϊόντα και αν µια τράπεζα έχει προβλήµατα, µπο-
ρεί να χρησιµοποιήσει τις καταθέσεις. Και για να σωθεί µια τρά-
πεζα, µπορεί να κληθούν και οι καταθέτες και κάτω από τις
100.000 ευρώ.

Σε τελευταία ανάλυση, για ποια εγγύηση καταθέσεων γίνεται
λόγος; Ποιες καταθέσεις εγγυάται σήµερα, όταν υπάρχουν τα
capital controls και συνεχίζουν να υπάρχουν και το επόµενο διά-
στηµα; 

Ταυτόχρονα, µε βάση τη συγκεκριµένη οδηγία της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης, εξαιρούνται τα ταµεία κοινωνικής ασφάλισης από
το σύστηµα εγγύησης τραπεζικών καταθέσεων, δηλαδή µπορούν
να κουρευτούν από το πρώτο ευρώ.

Το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας απαιτεί την προστασία των
καταθέσεων των λαϊκών νοικοκυριών και των ασφαλιστικών τα-
µείων. Αρκετά τα λεηλατήσατε όλες οι κυβερνήσεις, για να κερ-
δοφορεί το χρηµατοπιστωτικό κεφάλαιο.

Βέβαια, οι αντιθέσεις και οι ανταγωνισµοί είναι µεγάλοι µεταξύ
των αστικών τάξεων των κρατών-µελών και εκδηλώνονται και στο
προσφυγικό και µε τον εγκλωβισµό χιλιάδων στο ελληνικό έδα-
φος και αυτή είναι η νέα σελίδα για την Ελλάδα, κύριε Τσακα-
λώτο.

Οι χιλιάδες πρόσφυγες από τη Συρία και το Αφγανιστάν είναι
τα µεγαλύτερα θύµατα των ιµπεριαλιστικών επεµβάσεων και πο-
λέµων που συνεχίζουν το ΝΑΤΟ, οι ΗΠΑ, οι χώρες της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης και η Ρωσία, γιατί ανταγωνίζονται µεταξύ τους για
το ποιος θα «βάλει χέρι» στον πλούτο µιας ολόκληρης περιοχής
και για το ποιου τα µονοπώλια θα κερδίσουν από τα παζάρι που
είναι σε εξέλιξη. Και µε αυτήν την έννοια, είναι βαριές οι ευθύνες
της Κυβέρνησης µε το να στοιχίζεται πίσω από την ιµπεριαλιστική
πολιτική Ευρωπαϊκής Ένωσης και ΝΑΤΟ, υπονοµεύοντας της
ασφάλεια της χώρας.

Θα ήθελα να αναφερθώ στις τροπολογίες που κατέθεσε το
ΚΚΕ. 

Η µία αφορά ουσιαστικά την αποποινικοποίηση της συνδικα-
λιστικής δράσης και των µορφών πάλης σε πολλούς κλάδους, µε
βιοµηχανία δικών σε αγρότες που διεκδικούν την επιβίωσή τους
-και αυτό θεωρείται ότι είναι το έγκληµά τους- ή στο Συνδικάτο
του ΙΓΜΕ, που κατηγορούνται για τον αγώνα τους να µην διαλυ-
θεί το µοναδικό Ινστιτούτο Γεωλογικών Μεταλλευτικών Ερευνών
στη χώρα και να µην απολυθούν, µέσω εφεδρειών από τους προ-
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ηγούµενους, εκατόν πενήντα από τους τριακόσιους είκοσι εργα-
ζόµενους. Αλλά και οι εργαζόµενοι στον κλάδο µετάλλου και
ιδίως της ζώνης Περάµατος και οι ναυτεργάτες και διάφοροι κλά-
δοι εργαζοµένων και µέλη κατηγορούνται, γιατί υπερασπίστηκαν
το δικαίωµα στη δουλειά και σε συλλογικές συµβάσεις εργασίας,
περιφρουρώντας τον αγώνα και τη µορφή πάλης τους.

Ζητάµε, λοιπόν, να ψηφίσετε ενάντια στη βιοµηχανία δικών και
να σύρονται αγωνιστές στα δικαστήρια για το δικαίωµα υπερά-
σπισης του δικαίου. 

Η άλλη τροπολογία αφορά την κατάργηση του άδικου ειδικού
φόρου κατανάλωσης στο κρασί. Ήδη σε λιγότερο από δύο µήνες
από την ηµέρα που τέθηκε σε εφαρµογή ο ειδικός φόρος στο
κρασί, έφερε καίριο πλήγµα, οδηγώντας σε απελπιστική κατά-
σταση το σύνολο σχεδόν των οινοποιητικών συνεταιρισµών σε
όλες τις αµπελουργικές περιοχές. Από το Αµύνταιο µέχρι την
Κρήτη και από τη Ζάκυνθο µέχρι τη Λήµνο ο εφιάλτης είναι κοι-
νός: Η κατάρρευση οινοποιείων, καταγράφοντας πτώση τζίρων
πάνω από 60%. Ενώ ταυτόχρονα η ρευστότητά τους είναι ανύ-
παρκτη, δεν µπορούν να καταβάλουν ούτε τον ειδικό φόρο, σύµ-
φωνα µε τα στοιχεία που δίνει η ΚΕΟΣΟΕ. Δεν είναι εξάλλου
τυχαίο ότι ένα από τα πέντε αιτήµατα των εξήντα οκτώ µπλόκων
των µικροµεσαίων αγροτών, ήταν να καταργηθεί ο ειδικός φόρος
στο κρασί.

Όλα τα παραπάνω δείχνουν τις αντιφάσεις, τις αντιθέσεις και
τα αδιέξοδα του εκµεταλλευτικού συστήµατος. Όµως ο λαός, το
εργατικό λαϊκό κίνηµα να µην φοβηθεί τις δυσκολίες του αστικού
πολιτικού συστήµατος. Αντίθετα, να τις ενισχύσουν, να τις διευ-
ρύνουν µε τον αγώνα τους, να αξιοποιούν κάθε ρωγµή και δυνα-
τότητα, να βάζουν εµπόδια για να συγκεντρώνουν τα πυρά τους
απέναντι στον πραγµατικό αντίπαλο, το κεφάλαιο, την εξουσία
του και να συµπορευτούν µε την πολιτική πρόταση του ΚΚΕ.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Παρακαλώ πολύ τον

κ. Δηµήτριο Καβαδέλλα να έρθει στο Βήµα.
Έχετε τον λόγο, κύριε συνάδελφε.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι συνάδελφοι, καλησπέρα σας.
Με το νοµοσχέδιο αυτό ενσωµατώνεται στο ελληνικό δίκαιο η

οδηγία 2014/49/ΕΕ του Ευρωκοινοβουλίου. Αφορά τα συστή-
µατα εγγύησης καταθέσεων και κωδικοποιούνται κάποιες διατά-
ξεις που αφορούν το Ταµείο Εγγύησης Καταθέσεων και το ορίζει
ως µοναδικό φορέα για την απονοµή αυτής της εγγύησης. 

Φέρνετε, λοιπόν, αυτήν την οδηγία, την ώρα που οι Έλληνες
καταθέτες έχουν χάσει πλήρως την εµπιστοσύνη τους στο τρα-
πεζικό σύστηµα. Πρόκειται για το παράλληλό σας πρόγραµµα,
προφανώς, το οποίο έχετε πολυδιαφηµίσει. Υπάρχει, βέβαια,
τώρα φλέγον ζήτηµα της αξιολόγησης που σας έχει δηµιουργή-
σει άγχος κι έτσι, όταν το πρωτοδιαβάσει κάποιος, βλέπει πολλές
προχειρότητες. Πέρασαν τρεις συνεδριάσεις για να φτάσουµε
στο σηµείο να µας εξηγήσετε το κακοδιατυπωµένο άρθρο 63,
που µας είχε δηµιουργήσει άγχος και πρόβληµα, διότι έβαλλε
κατά του ελληνικού τουρισµού.

Στο παράλληλό σας πρόγραµµα, µια που ανέφερα προηγου-
µένως, δεν είδα κάτι το οποίο να µοιάζει µε αναπτυξιακό. Χωρίς
ανάπτυξη δεν µπορεί να περιµένει τίποτε η ελληνική οικονοµία.
Άκουσα προηγουµένως από τον αγορητή του ΚΚΕ κάτι για τα ερ-
γοστάσια, ότι µπορεί να δουλέψουν χωρίς αφεντικά. Πώς θα δου-
λέψουν; Δεν θα έχουν διευθυντές; Ο διευθυντής δεν θα συµπε-
ριφέρεται σαν αφεντικό; Τι θα είναι;

Εν πάση περιπτώσει, θα µπω στην ουσία του θέµατος. Μετά
από διάφορα που συνέβησαν το περασµένο καλοκαίρι µε ανεύ-
θυνες κινήσεις, οδήγησαν στην οµαδική φυγή κεφαλαίων, επήλ-
θαν τα capital controls –τα ξέρουµε όλοι-, οι µετοχές των
τραπεζών από την αρχή της «πρώτης φοράς Αριστερά» άρχισαν
να καταρρέουν κι έφτασαν στο σηµείο να χάσουν το 85% της
αξίας τους. Ακολούθησε ο αφελληνισµός των τραπεζών µε νόµο
δικό σας, που όριζε την υπερίσχυση των µελών του ΔΣ, των
µελών που θα ανήκουν σε ξένα συµφέροντα. Παραδόθηκαν, λοι-
πόν, σε ξένα επενδυτικά funds τα «κόκκινα» δάνεια και σε λίγο
θα γίνουµε άστεγοι κι εµείς και πρόσφυγες µέσα στην ίδια µας
τη χώρα.

Και µια που µιλάµε για πρόσφυγες, έχετε λάβει υπ’ όψιν σας
το οικονοµικό βάρος που θα αναλάβουµε για τη φιλοξενία όλων
αυτών των προσφύγων που θα εγκλωβιστούν στην Ελλάδα; Ου-
σιαστικά ο κ. Μουζάλας µας το παραδέχτηκε. 

Βρισκόµαστε πρακτικά εκτός Σένγκεν, διότι για τα επόµενα
δύο-τρία χρόνια -κι εγώ νοµίζω ότι θα µείνουν µονίµως εδώ- θα
υποστούµε κι εµείς τις συνέπειες της διαγωγής σας αυτής. Είστε
πολύ ανοιχτοχέρηδες προς τους άλλους -ακόµα και το ΦΠΑ από
τα τρόφιµα τους αφαιρέσατε- ενώ εµείς οι Έλληνες είµαστε
πολύ πιο πλούσιοι. Εν πάση περιπτώσει, µε τη διαγωγή σας
αυτήν, που λέγατε «ελάτε, εµείς έχουµε ανοιχτά σύνορα» ή έλεγε
ο κ. Τσίπρας «το Αιγαίο δεν έχει σύνορα», χωρίς να έχετε ούτε
χώρους οργάνωσης και περιορισµού, αυτοί µπαίνουν, βγαίνουν,
µαλώνουν, ξαναγυρίζουν, πηγαίνουν στα σύνορα, έρχονται κάτω,
πηγαίνουν στην πλατεία Βικτωρίας. Έχει δηµιουργηθεί ένα µπά-
χαλο. Ακόµα και µε την ευεργετική συµπεριφορά που δείξαµε
προς τους πρόσφυγες, όλη αυτή η συµπεριφορά σας έχει δηµι-
ουργήσει στην Ευρώπη σε ένα ανθελληνικό κλίµα. 

Ειπώθηκε, δε, και το απίστευτο από κάποιον δικό σας «να πολ-
λαπλασιαστούµε µε τους πρόσφυγες» και να γίνουµε και εµείς
ένα κράµα, να φοράµε στις γυναίκες µας -µε την λογική ότι ο άν-
τρας θα είναι αυτός που θα βοηθάει στην επαύξηση των Ελλή-
νων- µπούργκες και θα επιβάλλει και αυτά που έχει µάθει και
λοιπά. Έχετε κάνει τόσα καλά που µου δηµιουργείτε πρόβληµα
και ξεφεύγω λιγάκι. 

Θα µπω στο θέµα. Προχτές, είπε η κυρία Κατσέλη ότι θα χρει-
αστούν άλλα δυο-τρία χρόνια, ενώ µας είχατε διαβεβαιώσει πριν
ότι µέχρι τον Μάρτη-Απρίλιο, κάπου εκεί, τα capital controls θα
σταµατούσαν να ισχύουν. Τώρα, γιατί να σας πιστέψουµε ότι σε
δυο-τρία χρόνια θα δούµε το φως; Εγώ δεν νοµίζω ότι µε την πα-
ρούσα Κυβέρνηση και τη λογική της θα βγούµε από αυτήν τη φο-
βερή κατάσταση, ούτε από τα capital controls. Δεν υπάρχει
δηλαδή, κάτι το συγκλονιστικό στις προθέσεις σας, το οποίο να
βλέπω. Η µόνη λύση είναι να παραιτηθείτε και να δηµιουργηθεί
µια κυβέρνηση οικουµενικού χαρακτήρα, για να µπορεί να δια-
χειριστεί πιο δηµιουργικά, πιο έντιµα και πιο σωστά αυτό το κρί-
σιµο θέµα, ως προς τον ελληνικό λαό που άλλα τους λέγατε και
άλλα τους δώσατε.

Η παρούσα οδηγία έρχεται µε σκοπό την εναρµόνιση των τρα-
πεζικών συστηµάτων στα µέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Βε-
βαίως, αφορούν το σύστηµα εγγυήσεων καταθέσεων. Εδώ,
όµως, εισάγετε και διάφορους νεοτερισµούς, θα µπορούσα να
πω. Στον σκληρό, λοιπόν, πυρήνα της Ευρωπαϊκής Ένωσης απο-
φασίστηκε εδώ και τώρα οι τράπεζες -ασχέτως ωριµότητας,
ασχέτως κατάστασης- να εισέλθουν σε ένα ενιαίο σύστηµα-πλαί-
σιο εγγυήσεων καταθέσεων. Προβλέπεται, λοιπόν, καταβολή ει-
σφορών µε γνώµονα το προφίλ της κάθε τράπεζας, µε γνώµονα
την επισφάλεια της κάθε τράπεζας. Αυτό θα φθάσει στο 0,8% και
έχει όριο το 2025. Οπότε ποιος θα πληρώσει το περισσότερο επ’
αυτού; Θα πληρώσουν οι ελληνικές τράπεζες, δηλαδή θα είναι
ακόµα πιο προβληµατικές. 

Εν πάση περιπτώσει, δεν έχετε λάβει υπόψη σας τα stress
tests, διότι ακόµα δεν έχουν εφαρµοστεί. Φέρνετε ένα πρόχειρο
νοµοσχέδιο, χωρίς να υπάρχει µια πρόβλεψη για τα stress tests.
Το κεφάλαιο που θα βγει από το τραπεζικό σύστηµα, δεν θα µπο-
ρεί να αξιοποιηθεί. Θα πάει σε έναν φορέα, ο οποίος φορέας θα
χρειάζεται να το έχει άµεσα καταβαλλόµενο. Αν κάποια τράπεζα
πτωχεύσει, οι καταθέτες θα προσφεύγουν σε αυτό το ταµείο και
θα πρέπει να έχει άµεσα τα χρήµατα αυτά προς απόδοση. 

Εκείνο που µας ενοχλεί είναι η αποβολή των ταµείων κοινωνι-
κής ασφάλισης διάφορων κρατικών οργανισµών από αυτό το σύ-
στηµα της εγγύησης. Αυτό µοιάζει λίγο ύποπτο. Φοβάµαι πως
µια δεδοµένη στιγµή, εφόσον τα εξαιρείτε, θα πάρετε από εκεί
κάποια χρήµατα, θα τα βάλετε αλλού, θα τα κάνετε τράµπες και
θα µας έχετε πάντα σε αγωνία για το πού πηγαίνουν τα χρήµατα
ηµών, που προσπαθούµε οι ασφαλιζόµενοι να έχουµε µια αξιο-
πρεπή πορεία στα γηρατειά της ζωής µας.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Πρόεδρε, κύριε

Βενιζέλο, θα θέλατε να κρατήσω τη σειρά και να µιλήσει για επτά
λεπτά ο κ. Σταϊκούρας;
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ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Θα κάνουµε κλειστή συνεδρίαση
της Επιτροπής Θεσµών. Αν µπορώ, να προηγηθώ, κύριε Πρό-
εδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ωραία, ελάτε, έχετε
τον λόγο.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, χαίροµαι πραγµατικά γιατί η

Βουλή συζητά και µε συναινετικό τρόπο θα υπερψηφίσει την µε-
ταφορά της οδηγίας για την προστασία καταθέσεων και επενδύ-
σεων. 

Όπως ξέρουµε, συγκροτείται σταδιακά η ενιαία τραπεζική
αγορά. Η αλήθεια είναι ότι εµάς ως χώρα σε κρίση και σε µνηµό-
νιο, µας ενδιέφερε πάρα πολύ το ζήτηµα αυτό. Μας ενδιέφερε
για την ευστάθεια των τραπεζών µας και για την επιστροφή κα-
ταθέσεων, για την διακοπή της διαρροής καταθέσεων και επί ελ-
ληνικής προεδρίας το 2014 συµβάλαµε στην επιτάχυνση των
ενωσιακών διαδικασιών και στην υιοθέτηση του ενιαίου συστή-
µατος εποπτείας και του ενιαίου συστήµατος εκκαθάρισης των
συστηµικών τραπεζών. 

Όµως, όπως αντιλαµβανόµαστε όλοι, υπάρχει σθεναρή αντί-
δραση των ισχυρών κρατών και ιδίως της Γερµανίας σε σχέση
µε τον τρίτο πυλώνα που είναι το ενιαίο σύστηµα εγγύησης κα-
ταθέσεων. Στην Ευρωπαϊκή Ένωση δεν έχουµε ενιαίο σύστηµα
εγγύησης καταθέσεων µε κοινοτικούς πόρους, µε ίσους όρους
για όλες τις τράπεζες όλων των κρατών-µελών. Μεταφέροντας
την οδηγία στην εσωτερική έννοµη τάξη, εναρµονίζουµε το ελ-
ληνικό σύστηµα προστασίας µε τα συστήµατα των άλλων κρα-
τών-µελών. Έχουµε εναρµονισµένο επίπεδο προστασίας, αλλά
όχι ενιαίο. Η προστασία βασίζεται σε εθνικούς πόρους. 

Δική µας επιδίωξη είναι να ανυψωθεί το επίπεδο προστασίας
και να έχουµε ένα ενιαίο σύστηµα εγγύησης καταθέσεων και
επενδύσεων ως τρίτο πυλώνα της ενιαίας αγοράς. Αυτό έχει τε-
ράστια σηµασία για µας, γιατί διαφορετικά θα αναπαράγονται
διαρκώς ανισότητες µεταξύ των κρατών-µελών και των συστηµι-
κών τραπεζών των κρατών-µελών. 

Εµείς στις δικές µας τράπεζες δίνουµε, βεβαίως, πιο δελεα-
στικά επιτόκια καταθέσεων, όµως έχουµε και πιο υψηλά επιτόκια
χορηγήσεων. Μία ελληνική µεσαία και µικρή επιχείρηση δανείζε-
ται µε πολύ πιο δύσκολους όρους απ’ ό,τι µία γερµανική –ας το
πούµε έτσι- επιχείρηση. Είναι µία από τις θεµελιώδεις ανισότη-
τες. Ακόµη, όµως, και το αυξηµένο επιτόκιο καταθέσεων δεν λει-
τουργεί ως κίνητρο, γιατί ο καταθέτης δεν ενδιαφέρεται τόσο για
το επιτόκιο, όσο για την ασφάλεια. Είναι έτοιµος να δεχθεί ακόµα
και αρνητικό επιτόκιο, να πληρώνει δηλαδή την τράπεζα ή να
πληρώνει το κράτος που έχει εκδώσει ένα ισχυρό οµόλογο, προ-
κειµένου να κάνει µία ασφαλή κατάθεση ή µία ασφαλή τοποθέ-
τηση του κεφαλαίου του. Άρα, εάν δεν λύσουµε το πρόβληµα
του ενιαίου συστήµατος εγγύησης καταθέσεων και επενδύσεων,
θα είµαστε πάντα σε µειονεκτική θέση. 

Τώρα, τι είναι αυτό που προστατεύει τις καταθέσεις, για να εί-
µαστε ειλικρινείς; Τα capital controls. Δυστυχώς, αφ’ ης στιγµής
οπισθοχωρήσαµε, αφ’ ης στιγµής δεν συνεχίσαµε µε την κατά-
σταση που βρήκαµε τον Δεκέµβριο του 2014 ως χώρα, αλλά κά-
ναµε την επιλογή να ξαναδιαπραγµατευθούµε πηγαίνοντας προς
το καλύτερο και πήγαµε τελικά προς το πολύ χειρότερο, αφ’ ης
στιγµής το καλοκαίρι του 2015 επιβλήθηκαν τα capital controls,
τα capital controls είναι αυτά τα οποία κρατάνε τις υπολειπόµενες
καταθέσεις µέσα στο ελληνικό τραπεζικό σύστηµα. Η πολιτική
αβεβαιότητα είναι αυτή που δεν επιτρέπει να γυρίσουν οι κατα-
θέσεις και δεν προσφέρουµε υπηρεσία στο ελληνικό τραπεζικό
σύστηµα και στην ελληνική οικονοµία εάν δεν γυρίσουν οι κατα-
θέσεις. Αλλά πώς να γυρίσουν οι καταθέσεις, όταν η χώρα στε-
ρείται πολιτικής διεύθυνσης, όταν δεν έχουµε κυβερνητική
στρατηγική, όταν έχουµε αυτήν την αµφιθυµία, όταν επί δεκα-
τέσσερεις µήνες η Κυβέρνηση κυνηγάει την ουρά της, διαπραγ-
µατεύεται, ξαναδιαπραγµατεύεται, ανοίγουµε, κλείνουµε και
ξανανοίγουµε τα ίδια θέµατα, όταν κινδυνεύουµε να ξαναζή-
σουµε τις µέρες του 2015; 

Άλλωστε, δυστυχώς, τα µακροοικονοµικά στοιχεία δείχνουν
ότι το 2016 προοιωνίζεται χειρότερο από το 2015. Δεν αναφέρο-
µαι σε δηµοσιονοµικά στοιχεία, τα οποία εξωραΐζονται όταν αυ-

ξάνονται οι ληξιπρόθεσµες οφειλές του δηµοσίου προς την
αγορά. Αναφέροµαι στα στοιχεία της πραγµατικής οικονοµίας,
στον κύκλο εργασιών, στον τζίρο, στο κλίµα αισιοδοξίας και απαι-
σιοδοξίας. 

Έχει καµµιά σχέση ο Μάρτιος του 2016, µε το κλίµα που
υπήρχε τον Νοέµβριο, τον Δεκέµβριο του 2014, παρ’ ότι εκκρε-
µούσε η προεδρική εκλογή και όλοι έβλεπαν ότι είναι πολύ πιθα-
νόν να πάµε σε εκλογές και να έχουµε άλλον συσχετισµό
δυνάµεων στη Βουλή; Είναι τώρα ένας στόχος που µπορούµε να
τον προσεγγίσουµε ξανά το 2018. Και µακάρι να τον προσεγγί-
σουµε, να φτάσουµε στην κατάσταση εκείνη, γιατί δεν κλείνει κα-
νένα θέµα. Είναι ένα γεφύρι της Άρτας η αξιολόγηση. Αξιο-
λόγηση! Τι θα γίνει µε το Διεθνές Νοµισµατικό Ταµείο; Αξιολό-
γηση επί ποιου προγράµµατος; Εδώ δεν έχει καν συµφωνηθεί το
πρόγραµµα, µε την παλιά του µορφή, ως πρόγραµµα ευρωπαϊκό
και πρόγραµµα του Διεθνούς Νοµισµατικού Ταµείου. Εδώ εκκρε-
µεί αξιολόγηση επί του ευρωπαϊκού σκέλους του προγράµµατος.
Και καλά, να µην µπει το Διεθνές Νοµισµατικό Ταµείο. Έλα, ό-
µως, που το Διεθνές Νοµισµατικό Ταµείο είναι ούτως ή άλλως
µέσα ως εµπειρογνώµων και λέει τη βαρύνουσα άποψή του, γιατί
αυτό το προβλέπει ο ίδιος ο κανονισµός του Ευρωπαϊκού Μηχα-
νισµού Σταθερότητας, του ESM. 

Εν πάση περιπτώσει, πώς είναι δυνατόν να µιλάµε για αξιολό-
γηση όταν έχουµε τεράστιες εκκρεµότητες όπως είναι το ασφα-
λιστικό, εκκρεµότητες όπως είναι το δηµοσιονοµικό κενό και
όπως είναι η αµφιθυµία στις µεταρρυθµίσεις; Ποιες µεταρρυθ-
µίσεις; Τις µεταρρυθµίσεις του ΤΑΙΠΕΔ ή τις µεταρρυθµίσεις των
επιµέρους Υπουργών, οι οποίοι εξορκίζουν κάθε πρωτοβουλία
ιδιωτικοποιήσεων; Ποιες επενδύσεις; Τις επενδύσεις που θα γί-
νουν στο λιµάνι του Πειραιά, το οποίο, εν πάση περιπτώσει, θα
ιδιωτικοποιηθεί, αλλά που δεν θα γίνουν στο Ελληνικό, γιατί εκεί
δεν υπάρχει απόφαση; Τις επενδύσεις που κάνουν οι Καναδοί
στο τραπεζικό σύστηµα, που τις έχουν κάνει στο διεθνές αερο-
δρόµιο, αλλά που δεν µπορούν να τις κάνουν στην «ΕΛΛΗΝΙΚΟΣ
ΧΡΥΣΟΣ» στη Χαλκιδική;

Και έχουµε φτάσει στο χειρότερο από όλα τα ζητήµατα, στο
ζήτηµα της ανταλλαγής που είναι πια η απόγνωση της Κυβέρνη-
σης, η οποία θα µετατραπεί σε απόγνωση της χώρας! Εµείς δεν
είχαµε επιτρέψει ποτέ επί τόσα χρόνια κρίσης και σκληρής δια-
πραγµάτευσης να συνδεθεί η οικονοµική διαπραγµάτευση µε την
εξωτερική πολιτική, µε τα εθνικά θέµατα. Ποτέ! 

Τώρα έχουµε µία σύνδεση -που γίνεται µε πρωτοβουλία της
Κυβέρνησης- του προσφυγικού µε την αξιολόγηση, του προσφυ-
γικού µε το ασφαλιστικό, του προσφυγικού µε το χρέος! Μα,
είναι ποτέ δυνατόν; 

Το χρέος είναι συµφωνηµένο από το 2012. Κάποιοι άλλοι είχαν
ψευδαισθήσεις ότι κάτι µπορεί να συµβεί. Θα κάνουν αυτό που
πρέπει να κάνουν και θα ζητήσουν και συγγνώµη. Και έτσι πρέπει
να γίνει, έτσι προστατεύεται το εθνικό συµφέρον. Είναι δεδοµένο
το τι θα γίνει σε σχέση µε το χρέος. Έχει ειπωθεί στη συµφωνία
της 12ης Ιουλίου του 2015.

Είναι δυνατόν η Ελλάδα, η οποία δικαιούται να πάρει –και θα
πάρει ούτως ή άλλως- την πρόσθετη διευκόλυνση στο χρέος, να
αποδεχθεί µόνη της ότι θα φύγουµε από την αναλογία της κατα-
νοµής προσφύγων και παράτυπων µεταναστών για να πάρουµε
αυτό που δικαιούµαστε; Μήπως θα βάλουµε στο µνηµόνιο, που
υπέγραψε ο κ. Τσίπρας µε τον κ. Καµµένο, και πρόσθετους ό-
ρους σε σχέση µε τη λειτουργία της Σένγκεν ή του Δουβλίνου,
σε σχέση µε το προσφυγικό και κυρίως σε σχέση µε τους παρά-
τυπους µετανάστες, οι οποίοι δεν έχουν πρόβληµα ασφάλειας
στη χώρα προέλευσής τους;  

Και είναι δυνατόν να συνδέουµε την οικονοµική αξιολόγηση
και τη σχέση µας µε τη Γερµανία, µε µια πρόχειρη απόφαση να
έρθει το ΝΑΤΟ στο Αιγαίο –ούτε καν στην Ανατολική Μεσόγειο-
χωρίς να έχουµε διακανονίσει τις επιχειρησιακές λεπτοµέρειες;
Και έχουµε δώσει στην Τουρκία τη δυνατότητα να επαναφέρει
όλες τις κατά παράβαση διεκδικήσεις του διεθνούς δικαίου και
να θέτει ξανά ζήτηµα αποστρατικοποίησης των νησιών, ζήτηµα
γκρίζων ζωνών, ενώ εµείς θεωρούµε ότι έτσι θα χαλαρώσει η
Γερµανία σε σχέση µε την αξιολόγηση ή σε σχέση µε το Διεθνές
Νοµισµατικό Ταµείο; 
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Μα, ποιος έφερε το Διεθνές Νοµισµατικό Ταµείο στην Ευ-
ρώπη; Η γερµανική κυβέρνηση και άλλες ισχυρές κυβερνήσεις
λόγω δυσπιστίας προς την Ευρωπαϊκή Επιτροπή. Δεν έχει αλλά-
ξει τίποτα από την άποψη αυτή. Αντιθέτως, µέσα από τους κανο-
νισµούς που διέπουν τον Ευρωπαϊκό Μηχανισµό Σταθερότητας
και µέσα από τον κανονισµό που προβλέπει όλους τους µηχανι-
σµούς στήριξης και χρηµατοδότησης, προβλέπεται η παρουσία
του Διεθνούς Νοµισµατικού Ταµείου. 

Και, επίσης, να είµαστε σοβαροί και µνήµονες σε σχέση µε το
Ταµείο Εγγύησης Καταθέσεων και Εγγυήσεων. Το Ταµείο, όταν
έχεις 120 δισεκατοµµύρια καταθέσεων και όταν έχεις αυτήν την
κατάσταση στην οικονοµία, δεν αρκεί φυσικά. Δεν αρκούν οι εθνι-
κοί πόροι. Γι’ αυτό έχει τεράστια σηµασία το ενιαίο σύστηµα εγ-
γυήσεων. 

Όµως, την κρίσιµη περίοδο του 2011, όταν ήµασταν στη δια-
πραγµάτευση για το «κούρεµα» του χρέους, όταν ήµασταν στη
διαπραγµάτευση για την ανακεφαλαιοποίηση των τραπεζών, το
Ταµείο Εγγύησης Καταθέσεων είναι αυτό που µας διευκόλυνε να
κρατήσουµε την τραπεζική πίστη σε υψηλό επίπεδο, να εµπνέ-
ουµε εµπιστοσύνη σε σχέση µε τις καταθέσεις, να µην έχουµε
διαρροή καταθέσεων, να µην έχουµε «bank run» -διότι είναι άλλο
πράγµα η διολίσθηση και άλλο πράγµα ο πανικός- και, βεβαίως,
να πάµε συντεταγµένα στη διαπραγµάτευση και την ανακεφαλαι-
οποίηση. 

Και θέλω πραγµατικά να ευχαριστήσω και να συγχαρώ, από
το Βήµα αυτό, την τότε διοίκηση της Τράπεζας της Ελλάδος, το
Διοικητή, τον κ. Προβόπουλο και τους υποδιοικητές, τα µέλη του
Συµβουλίου Στρατηγικής και Συστηµατικής Ευστάθειας της επο-
χής εκείνης και το Διοικητικό Συµβούλιο του ΤΕΚΕ, διότι µε κινή-
σεις, οι οποίες ήταν συµφωνηµένες µε όλες τις συστηµικές
τράπεζες και µε όλους τους θεσµούς και κυρίως µε την Ευρω-
παϊκή Κεντρική Τράπεζα και την Τράπεζα της Ελλάδος, διατηρή-
σαµε την πλήρη ασφάλεια του συστήµατος και εγγυηθήκαµε
όλες τις καταθέσεις των Ελληνίδων και των Ελλήνων. Μπορεί να
έχασαν αξία τα ακίνητα, µπορεί να υπήρξε πρόβληµα µε τα εισο-
δήµατα, αλλά οι καταθέσεις είναι αυτό το οποίο έµεινε εγγυη-
µένο. Γιατί; Διότι οι καταθέσεις είναι αυτές που στηρίζουν την
πραγµατική οικονοµία. Αυτές µπορούν να µετατραπούν σε δά-
νεια, αυτές µπορεί να µετατραπούν, µέσω του µηχανισµού του
λογιστικού χρήµατος, σε «αίµα» για την ανάπτυξη. Άρα, έχει τε-
ράστια σηµασία να έχουµε ένα ολοκληρωµένο σύστηµα εθνικής,
κυρίως, όµως, ευρωπαϊκής προστασίας, στα ζητήµατα αυτά. 

Και προσοχή, αυτό είναι όχι διαµαρτυρία, όχι καταγγελία, αλλά
έκκληση προς την Κυβέρνηση, γιατί η Κυβέρνηση ενεργεί στο
όνοµα όλων µας, όλου του Έθνους και όλου του λαού. Μην γί-
νουν τεράστια ιστορικά λάθη στη διαπραγµάτευση και µην πάµε
να κάνουµε δήθεν ανταλλαγή, όπου εµείς θα νοµίζουµε ότι κάτι
παίρνουµε σε σχέση µε την αξιολόγηση, το ασφαλιστικό και το
χρέος και θα δίνουµε, ενώ δίνουµε ήδη πάρα πολλά σε άλλους
τοµείς. 

Αυτό που πρέπει να κάνουµε είναι εφαρµογή του διεθνούς δι-
καίου, σεβασµός στη Συνθήκη της Γενεύης, ανθρωπισµός κι επι-
τέλους οργάνωση και λειτουργία των αναγκαίων υποδοµών µε
πρώτο θέµα τα απροστάτευτα και ασυνόδευτα παιδιά που είναι
τα µεγάλα θύµατα του προσφυγικού και του µεταναστευτικού!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατική Συµπα-
ράταξη ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία της
Βουλής, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αί-
θουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την
ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας
της Βουλής, σαράντα τέσσερις µαθητές και µαθήτριες και δύο
εκπαιδευτικοί συνοδοί από το 4ο Γυµνάσιο Σταυρούπολης Θεσ-
σαλονίκης. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Χρήστος Σταϊκούρας.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζη-

τούµε σήµερα το σχέδιο νόµου του Υπουργείου Οικονοµικών για

τα συστήµατα εγγυήσεων των καταθέσεων µε το οποίο ενσωµα-
τώνεται στην εθνική έννοµη τάξη, σχετική ευρωπαϊκή οδηγία. 

Ωστόσο, όπως είπα και στην Επιτροπή, υπάρχει ένα οξύµωρο
σχήµα στη σηµερινή συζήτηση. Η Κυβέρνηση που οδήγησε την
οικονοµία να παλινδροµεί βυθιζόµενη, η Κυβέρνηση που επέ-
βαλλε την τραπεζική αργία και τους τραπεζικούς περιορισµούς,
η Κυβέρνηση που προκάλεσε µε τις πράξεις και τις παραλείψεις
της την µεγαλύτερη ετήσια εκροή καταθέσεων από την αρχή της
κρίσης -η µεγαλύτερη το 2015- η Κυβέρνηση που κατέστησε ανα-
γκαία την πρόσφατη ανακεφαλαιοποίηση των πιστωτικών ιδρυ-
µάτων, η Κυβέρνηση που µετά την περιπλάνηση στον χώρο των
ψευδαισθήσεων στέκεται µε αµηχανία µπροστά στα προβλή-
µατα, η Κυβέρνηση που αδυνατεί και µε δική της ευθύνη να κλεί-
σει την πρώτη αξιολόγηση -αξιολόγηση που θα έπρεπε να έχει
κλείσει πριν από τέσσερις πέντε µήνες- είναι σήµερα υποχρεω-
µένη να νοµοθετήσει για την εγγύηση των καταθέσεων. Πραγµα-
τικά, ορισµένες φορές η µοίρα παίζει περίεργα παιχνίδια. Και πού
να άκουγε η µοίρα τι έλεγαν οι Βουλευτές και ο κύριος Υπουργός
πριν από ορισµένα χρόνια για το συγκεκριµένο θέµα που συζη-
τάµε σήµερα! 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι γνωστό ότι οι ευρωπαϊκές
οικονοµίες από τα µέσα του 2008 βρέθηκαν στη δίνη µια µεγάλης
παγκόσµιας οικονοµικής και χρηµατοοικονοµικής κρίσης, την
οποία στη χώρα µας οι ηγεσίες των τότε κοµµάτων της Αντιπο-
λίτευσης καµώνονταν ότι δεν την έβλεπαν.

Στην Ελλάδα τα πιστωτικά ιδρύµατα λόγω αυτής της συστηµι-
κής κρίσης, των δηµοσιονοµικών ενδογενών προβληµάτων της
χώρας, αλλά και δικών τους κακών επιλογών -των πιστωτικών
ιδρυµάτων δηλαδή- βρέθηκαν αντιµέτωπα µε µεγάλες προκλή-
σεις, προκλήσεις µε δυσµενείς συνέπειες στη φερεγγυότητα και
στη ρευστότητα του τραπεζικού συστήµατος. Έτσι, κατέστη ανα-
γκαία η διαµόρφωση πλαισίου για την ενίσχυση της σταθερότη-
τας και της εµπιστοσύνης στο τραπεζικό σύστηµα. 

Από το 2008 -o κ. Βενιζέλος θα έπρεπε στην τοποθέτησή του
να πάει κάποια χρόνια πιο πριν- από την τότε κυβέρνηση της
Νέας Δηµοκρατίας, ξεκίνησε µε µεθοδικό και διορατικό τρόπο η
διαµόρφωση αυτού του πλαισίου. Εξηγούµαι:

Βασικό συστατικό αυτού του πλαισίου αποτέλεσε η ανάγκη
ενίσχυσης της εγγύησης των καταθέσεων. Αυτό έγινε µε τον
ν.3714/2008, σύµφωνα µε τον οποίο το ανώτατο όριο εγγύησης
καταθέσεων αυξήθηκε από τις 20.000 στις 100.000. Και τότε δεν
υπήρχε κανένας ευρωπαϊκός µηχανισµός. Σηµειώνω, ότι τότε
µόνο η Ελλάδα και η Ιρλανδία ήταν οι πρώτες ευρωπαϊκές χώρες
που προχώρησαν σε αυτήν την πρωτοβουλία χωρίς να υπάρχει
δίχτυ ασφάλειας και προστασίας από την Ευρώπη. 

Στη συνέχεια, στις αρχές του 2009, ιδρύθηκε µε τον
ν.3746/2009 το ΤΕΚΕ, το Ταµείο Εγγύησης Καταθέσεων και Ε-
πενδύσεων, εκσυγχρονίζοντας το νοµικό πλαίσιο καταβολής
αποζηµιώσεων σε καταθέτες, αλλά και σε επενδυτές πιστωτικών
ιδρυµάτων. 

Αυτό το θεσµικό πλαίσιο που δηµιουργήθηκε έγκαιρα στη
χώρα µας και στη συνέχεια επικαιροποιήθηκε και εκσυγχρονί-
στηκε το 2011 και το 2012, ενισχύθηκε από τις πρωτοβουλίες σε
ευρωπαϊκό επίπεδο για την τραπεζική ένωση -τραπεζική ένωση
που, κύριοι της Συγκυβέρνησης, κατηγορούσατε το 2014!- πρω-
τοβουλίες που πήραν νοµοθετική µορφή κυρίως επί ελληνικής
προεδρίας του Συµβουλίου της Ευρωπαϊκής Ένωσης το πρώτο
εξάµηνο του 2014, όταν και ολοκληρώθηκε ένας σηµαντικός
αριθµός φακέλων στον τοµέα της αγοράς χρηµατοπιστωτικών
υπηρεσιών, οι οποίοι αποσκοπούσαν στην ενίσχυση της ασφά-
λειας και διαφάνειας του χρηµατοπιστωτικού συστήµατος, στη
θωράκιση της σταθερότητας των χρηµατοπιστωτικών αγορών
και στην προστασία των δικαιωµάτων ιδιωτών επενδυτών και κα-
ταναλωτών. 

Μεταξύ αυτών των φακέλων που έκλεισαν τότε, το πρώτο εξά-
µηνο του 2014, ήταν και η οδηγία για τα συστήµατα εγγύησης
καταθέσεων που ενσωµατώνεται σήµερα στο σχέδιο νόµου που
συζητάµε -τότε απεφασίσθη, τότε ψηφίστηκε αυτή η οδηγία- σχέ-
διο νόµου που προβλέπει βελτιωµένη, ευρύτερη και σαφέστερη
πρόσβαση στην κάλυψη των καταθέσεων, συντοµότερες προθε-
σµίες καταβολής αποζηµίωσης, καλύτερη και ταυτόσηµη για
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όλους τους καταθέτες ενηµέρωση από τα πιστωτικά ιδρύµατα,
αυστηρές απαιτήσεις χρηµατοδότησης και ρητή αναγνώριση της
δυνατότητας των καταθετών να ασκούν αγωγή κατά του ΤΕΚΕ
για την εξασφάλιση των δικαιωµάτων τους.

Όλες αυτές τις πρωτοβουλίες του 2008, του 2009, του 2011
και του 2014 η Αριστερά, από τα έδρανα της Αντιπολίτευσης, τις
είχε στηλιτεύσει και απορρίψει. Σήµερα, ευτυχώς, όλα αυτά πάνε
περίπατο και τα κόµµατα της κυβερνητικής πλειοψηφίας αποδέ-
χονται δια της ψήφισης του νοµοσχεδίου το εσφαλµένο της κρι-
τικής τους κατά το απώτερο παρελθόν και το οξύµωρο των
πεπραγµένων τους κατά τον τελευταίο χρόνο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα κλείσω µε δύο επισηµάνσεις.
Πρώτη επισήµανση: Παρά τα σηµαντικά βήµατα που πραγµα-

τοποιήθηκαν µέχρι σήµερα για την ολοκλήρωση των βασικών πυ-
λώνων της Τραπεζικής Ένωσης -ειδικότερα του πρώτου και του
δεύτερου πυλώνα- δηλαδή της εποπτείας και εξυγίανσης των πι-
στωτικών ιδρυµάτων, είναι σηµαντικό το εγχείρηµα να ολοκλη-
ρωθεί σύντοµα, µε τη θέσπιση, σε συνέχεια της εναρµόνισης των
σχετικών καθεστώτων, ενός ευρωπαϊκού, ενός κοινοτικού φορέα
για την εγγύηση των καταθέσεων αρχικά συµπληρωµατικά µε τα
εθνικά συστήµατα και σε τελική µορφή µε έναν υγιώς αµοιβαι-
οποιηµένο µηχανισµό.

Δεύτερη επισήµανση, επειδή ζήτησε τη γνώµη µας ο Υπουρ-
γός Οικονοµικών: Οι πρωτοβουλίες, που πρέπει να αναλαµβά-
νονται, θα πρέπει να αποσκοπούν τόσο στη µείωση του κινδύνου
όσο και στο διαµοιρασµό του κινδύνου. Άλλωστε, αυτές αποτε-
λούν και βασικές έννοιες της χρηµατοοικονοµικής. Αλληλένδετες
είναι. 

Οι δύο πρώτοι πυλώνες της τραπεζικής ένωσης αποσκοπούν
στη µείωση του κινδύνου. Ήδη έχουν γίνει σηµαντικά βήµατα
προς αυτήν την κατεύθυνση. Έχουν αναγνωριστεί και περιορι-
στεί οι εθνικές, διακριτικές ευχέρειες στην εφαρµογή του επο-
πτικού πλαισίου. Έχει περάσει η εποπτεία σε υπερεθνικό επίπε-
δο. Έχει διεξαχθεί για πολλές τράπεζες -και θα ακολουθήσει

φέτος και για τις υπόλοιπες- αξιολόγηση της ποιότητας του χαρ-
τοφυλακίου. Έχει επιβληθεί η υποχρέωση διατήρησης σε υψηλό
επίπεδο του δείκτη κεφαλαιακής επάρκειας. 

Άρα, έχουν γίνει βήµατα για τη µείωση του κινδύνου µέσα από
τους δύο πρώτους πυλώνες της τραπεζικής ένωσης που φτιά-
ξαµε το πρώτο εξάµηνο του 2014 επί ελληνικής Προεδρίας, όταν
καταψήφιζε η Αριστερά αυτό το πλαίσιο. 

Προφανώς, η περαιτέρω µείωση του κινδύνου που αντιµετω-
πίζουν τα πιστωτικά ιδρύµατα, είναι θεµιτή στο πλαίσιο της δια-
σφάλισης της χρηµατοπιστωτικής σταθερότητας. Ωστόσο, είναι
κάτι που δεν µπορεί να εξαλειφθεί, γιατί η ίδια η φύση των τρα-
πεζικών εργασιών σχετίζεται µε την ανάληψη κινδύνων. Διαφο-
ρετικά, δεν θα υπήρχε κερδοφορία. Σε κάθε περίπτωση, όµως,
η µείωση του κινδύνου θα πρέπει να συµβαδίζει µε πρωτοβουλίες
για το διαµοιρασµό του κινδύνου. Αντιλαµβάνοµαι τη θέση κά-
ποιων ευρωπαϊκών χωρών µε αντίθετη άποψη. Όµως, η Ευρώπη
δεν αντέχει τραπεζική ένωση αλά καρτ. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Έχουν µείνει δύο
αγορητές. Ο κ. Κωνσταντόπουλος και ο κ. Σαρίδης. Θα επιτρέ-
ψουν να κάνει µία παρέµβαση ο Αναπληρωτής Υπουργός Οικο-
νοµικών, κ. Γεώργιος Χουλιαράκης και να καταθέσει κάποιες
νοµοτεχνικές βελτιώσεις. 

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για πέντε λεπτά. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΧΟΥΛΙΑΡΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικο-

νοµικών): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Καταθέτω µία νοµοτεχνική βελτίωση στο σχέδιο νόµου, στο

άρθρο 8 και στο άρθρο 12. Και οι δύο βελτιώσεις διορθώνουν
αναφορά στον προηγούµενο νόµο. 

(Στο σηµείο αυτό ο Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµικών κ.
Γεώργιος Χουλιαράκης καταθέτει για τα Πρακτικά τις προανα-
φερθείσες νοµοτεχνικές βελτιώσεις, οι οποίες έχουν ως εξής:
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ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΧΟΥΛΙΑΡΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικο-
νοµικών): Επιτρέψτε µου, µε αφορµή τις τοποθετήσεις του κ.
Κουτσούκου και του κ. Βενιζέλου, να κάνω µια σύντοµη ανα-
φορά, µια διευκρίνιση πάνω στην εξέλιξη της διαπραγµάτευσης. 

Πρώτα απ’ όλα θα ήθελα να πω ότι η διαπραγµάτευση είναι
µια καθηµερινή διαδικασία. Δεν έχει διακοπεί. Συνεχίζεται κανο-
νικά και καθηµερινά σε επίπεδο τεχνικό. Τεχνικά κλιµάκια και των
τεσσάρων θεσµών είναι στην Αθήνα. Συζητάµε µαζί τους. Η ροή
πληροφοριών είναι απολύτως φυσιολογική, η συνεργασία είναι
κανονική. Άρα, δεν πρόκειται για διακοπή της διαπραγµάτευσης. 

Δεύτερον, η εκτίµηση της ελληνικής Κυβέρνησης, αλλά και
των τριών ευρωπαϊκών θεσµών -και νοµίζω ότι αυτό είναι ένα ση-
µαντικό σηµείο- για το κρίσιµο θέµα του δηµοσιονοµικού κενού
του 2018, κινείται στο πλαίσιο της συµφωνίας του Αυγούστου
του 2015. Η ελληνική πλευρά και οι τρεις ευρωπαϊκοί θεσµοί
έχουν κοινή εκτίµηση για το δηµοσιονοµικό κενό του 2018. Θα
έλεγα, µάλιστα, ότι αν η ολοκλήρωση της αξιολόγησης στηριζό-
ταν στη συµφωνία της ελληνικής πλευράς µε τους ευρωπαϊκούς
θεσµούς, η αξιολόγηση θα είχε ήδη ολοκληρωθεί. 

Το µεγάλο πρόβληµα που συναντάµε τώρα στο θέµα της αξιο-
λόγησης είναι η θέση του Ταµείου. Το Ταµείο, όπως ξέρετε από
τη δηµόσια τοποθέτηση του επικεφαλής του ευρωπαϊκού του
τµήµατος, Πολ Τόµσεν, θεωρεί ότι το δηµοσιονοµικό κενό του
2018 είναι τέσσερις µε πέντε φορές υψηλότερο απ’ αυτό που
αποτυπώνεται ρητά στα πλαίσια της συµφωνίας του Αυγούστου. 

Η δική µας θέση, αλλά και η θέση των ευρωπαϊκών θεσµών -
και αυτό ακριβώς τονίσαµε στο τελευταίο Euro Working Group,
αυτό συνεχίζουµε να τονίζουµε σε κάθε ευκαιρία- είναι ότι από
τον Αύγουστο του 2015 έως τον Μάρτιο του 2016 τα µακροοικο-
νοµικά δεδοµένα -προσέξτε, σε σχέση µε τις προβλέψεις που
στήριζαν τη συµφωνία του Αυγούστου- έχουν βελτιωθεί. Ο ρυθ-
µός µεγέθυνσης του 2015 -και αναφέροµαι στα τελευταία στοι-
χεία της ΕΛΣΤΑΤ- µιλά για πολύ µικρή, ήπια ύφεση της τάξης του
-0,3% σε ετήσιους ρυθµούς για το 2015, όταν το πρόγραµµα του
Αυγούστου αναφερόταν σε βάθος ύφεσης κοντά στο 2%.

Το πρωτογενές αποτέλεσµα του 2015 εκτιµάται ότι θα κλείσει
πλεονασµατικά κατά 0,2%, ενώ το πρόγραµµα του Αυγούστου
προέβλεπε πρωτογενές έλλειµµα της τάξης του -0,25%. Τα µα-
κροοικονοµικά δεδοµένα, λοιπόν, τόσο σε επίπεδο µεγέθυνσης
πραγµατικής οικονοµίας όσο και σε επίπεδο δηµοσιονοµικό, είναι
σαφώς βελτιωµένα. 

Το Ταµείο, λοιπόν, πρέπει να εξηγήσει τι ακριβώς συνέβη ανά-
µεσα στον Αύγουστο του 2015 και τον Μάρτιο του 2016, ώστε να

εκτιµά ότι το δηµοσιονοµικό κενό είναι πέντε φορές υψηλότερο. 
Επιτρέψτε µου να κάνω µία εκτίµηση. Το Ταµείο βρίσκεται σε

ιδιαίτερα δύσκολη θέση -και σε επίπεδο Ευρωζώνης και σε επί-
πεδο Ευρωπαϊκής Ένωσης- στο να εξηγήσει πώς πάει το ίδιο σε
ένα τόσο µεγάλο δηµοσιονοµικό κενό. Αυτό είναι µία κρίσιµη επι-
τυχία της Κυβέρνησης, που όλα τα κόµµατα θα πρέπει να στηρί-
ξουν. Όλα τα κόµµατα θα πρέπει να στηρίξουν την προσπάθεια
της Κυβέρνησης να αποµονώσει, να αποδοµήσει, αν θέλετε, τις
εκτιµήσεις του Ταµείου.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Κύριε

Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον λόγο; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τι θα θέλετε, κύριε

Υπουργέ;
ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Θα

ήθελα τριάντα δευτερόλεπτα για να µιλήσω για τις τροπολογίες
που θα δεχθεί η Κυβέρνηση.  

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Έχετε τον λόγο,
κύριε Υπουργέ. 

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Είναι
προφανές ότι δεχόµαστε τις υπουργικές τροπολογίες. Δεχόµα-
στε και ενσωµατώνουµε και την τροπολογία που έχει κάνει η κ.
Θελερίτη και κάποιοι άλλοι, µε τις νοµοτεχνικές βελτιώσεις που
θα έρθουν. 

Αυτό ήθελα µόνο να πω.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Όλες γίνονται δεκτές; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Τσακαλώτο, αν

κατάλαβα καλά όλες τις υπουργικές τις κάνετε δεκτές. Είπατε
για µία ότι θα υπάρξει νοµοτεχνική βελτίωση; 

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Αυτή
που είναι βουλευτική, της κ. Θελερίτη… 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ποια είναι; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Θα το βρούµε εµείς

και θα αναφέρουµε το νούµερο. 
ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Είναι

η τροπολογία µε γενικό αριθµό 277. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Τι αντικείµενο έχει; 
ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Το αν-

τικείµενο είναι συστήµατα εγγύησης καταθέσεων. Θα σας διανε-
µηθεί. 

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Οικονοµίας, κ. Ευκλείδης Τσα-
καλώτος καταθέτει για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα νοµο-
τεχνική βελτίωση, η οποία έχει ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Θα τη βρούµε εµείς,
κύριε Υπουργέ, και θα το βεβαιώσουµε. Μην ανησυχείτε. 

Τον λόγο έχει ο συνάδελφος κ. Δηµήτριος Κωνσταντόπουλος. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε το νοµοσχέδιο του Υπουρ-

γείου Οικονοµικών ενσωµατώνεται η οδηγία 2014/49/ΕΕ περί συ-
στηµάτων εγγύησης καταθέσεων και καταθετών. Επίσης, γίνο-
νται κάποιες προσθήκες στο υφιστάµενο πλαίσιο προστασίας κα-
ταθέσεων και επενδύσεων, αναφορικά µε το Ταµείο Εγγύησης
Καταθέσεων και Επενδύσεων (ΤΕΚΕ). 

Αυτή η εναρµόνιση της ελληνικής νοµοθεσίας µε την ευρω-
παϊκή γίνεται σε µια στιγµή που η τραπεζική πίστη έχει χαθεί. Οι
ερασιτεχνισµοί και οι ιδεοληψίες της Κυβέρνησης οδήγησαν σε
πρωτοφανή αποσταθεροποίηση το τραπεζικό σύστηµα. Η χώρα
έχει επιστρέψει στην ύφεση, όταν άλλες χώρες, µε τα ίδια προ-
βλήµατα, κατάφεραν, µε σύµπνοια και οµοψυχία, να βγουν από
την κρίση. Εµείς, τώρα ξεκινάµε και πάλι από την αρχή. 

Η ανακεφαλαιοποίηση των τραπεζών που έκανε η Κυβέρνηση
πριν µερικούς µήνες, έγινε µε όρους εθνικής µειοδοσίας. Αποτι-
µήθηκαν χρηµατιστηριακά στα 4 δισεκατοµµύρια συστηµικά πι-
στωτικά ιδρύµατα µε σταθµισµένο ενεργητικό αξίας 210 δισε-
κατοµµυρίων στην εξευτελιστική αξία µικρότερη από τα 770 εκα-
τοµµύρια ευρώ. 

Ανοίξατε, λοιπόν, εσείς οι ίδιοι, κύριοι της Κυβέρνησης, τον
δρόµο στους διεθνείς κερδοσκόπους.

Είχατε τη δυνατότητα να διαπραγµατευτείτε µέσα σε ένα κα-
λύτερο δηµοσιονοµικό περιβάλλον µε πλεόνασµα και θετικό
ρυθµό ανάπτυξης. Και ενώ διαφηµίσατε πολύ τις δεκαεφτά ώρες
που διαπραγµατευτήκατε, στην πραγµατικότητα ουσία καµµία.
Επιβάλατε capital controls και κλείσατε τις τράπεζες. Και πριν λί-
γους µήνες ανοίξατε το δρόµο για τους πλειστηριασµούς για την
πρώτη κατοικία χωρίς κανένα ίχνος κοινωνικού άλγους. 

Ποιος µπορεί να ξεχάσει ότι πριν ένα χρόνο η Ελλάδα ήρθε
αντιµέτωπη µε το Grexit; Οι ευθύνες ωστόσο βαραίνουν εσάς,
αλλά βαραίνουν και την Ευρώπη, τους ευρωπαίους εταίρους, τα
ευρωπαϊκά όργανα, τους ευρωπαϊκούς οργανισµούς και φορείς.
Έχουν και αυτοί τις δικές τους ευθύνες. Γιατί ήταν αυτοί οι οποίοι
συναίνεσαν σιωπηρά σε µια Ευρώπη των δύο ταχυτήτων, σε µια
Ευρώπη που πασχίζει χρόνια τώρα να αναζωπυρώσει το ευρω-
παϊκό όραµα. Είναι ευθύνη όλων των ευρωπαϊκών κρατών-µελών
αυτό που συµβαίνει σήµερα µε τους πρόσφυγες και τους µετα-
νάστες. Βέβαια, όλα αυτά δεν απαλλάσσουν από τις ευθύνες της
την Κυβέρνηση.

Συντονιστείτε, λοιπόν, κύριοι της Κυβέρνησης. Έχετε την ευ-
θύνη να κυβερνήσετε τη χώρα. Έχετε την ευθύνη της διακυβέρ-
νησης της χώρας. Οργανώστε επιτέλους ένα σχέδιο αποτελε-
σµατικής αντιµετώπισης της ανθρωπιστικής κρίσης. Οδεύουµε
στα βράχια χωρίς σχέδιο, χωρίς εθνική στρατηγική.

Και για να έρθω στη συζήτηση του νοµοσχεδίου, είναι εξαιρε-
τικά σηµαντική η προστασία των καταθέσεων. Ποια είναι, όµως,
η µέριµνα για την προστασία των καταθέσεων του δηµοσίου;
Αναγκάσατε δεκάδες φορείς όλης της χώρας να µεταφέρουν τα
αποθεµατικά τους στην Τράπεζα της Ελλάδος. 

Και εδώ είναι το ερώτηµα. Πώς διασφαλίζετε την προστασία
αυτών των κεφαλαίων; Το κόστος της χρηµατοδότησης του
ΤΕΚΕ θα βαρύνει την τράπεζα ή τον καταθέτη; Δεν το έχετε δι-
ευκρινίσει. Και πολύ φοβάµαι ότι θα δυσκολέψουν ακόµα περισ-
σότερο τα πράγµατα για τους καταθέτες.

Επίσης, έχει παραλειφθεί στην ενσωµάτωση της οδηγίας µια
σηµαντική πρόβλεψη αυτής. Δεν έχετε συµπεριλάβει στον νόµο
την πρόβλεψη ότι, ανεξάρτητα από τις εξαιρέσεις, οι καταθέσεις
ατοµικών και συνταξιοδοτικών προγραµµάτων και επαγγελµατι-
κών συνταξιοδοτικών προγραµµάτων µικροµεσαίων επιχειρή-
σεων και τοπικών αρχών µε ετήσιο προϋπολογισµό κάτω των
500.000 ευρώ, δύνανται να τύχουν της προστασίας. Άρα, ποιους
σκοπούς εξυπηρετεί αυτή η παράλειψη; 

Διευκρινίστε µας, λοιπόν, τι γίνεται µε την προστασία των επεν-
δύσεων της κεντρικής διοίκησης και των ΟΤΑ. Έχει δηµιουργηθεί
σύγχυση, καθώς εξαιρείται των παραπάνω και το δηµόσιο.

Κύριοι της Κυβέρνησης, η κατάσταση στη χώρα είναι κρίσιµη.

Όλη η χώρα έχει γίνει ένα απέραντο hot spot. Όλοι αυτοί οι άν-
θρωποι προσέρχονται στην Ελλάδα ελπίζοντας σε ένα καλύτερο
µέλλον. Βρίσκουν µόνο την αυθόρµητη φροντίδα –θα έλεγα- και
την αλληλεγγύη των Ελλήνων. Δεν υπάρχει κανένα σχέδιο από
την Κυβέρνηση γι’ αυτούς. 

Ακόµη δεν έχετε καταφέρει να κάνετε συνείδηση στην Ευρώπη
και στη Διεθνή Κοινότητα ότι η προσφυγική κρίση µας αφορά
όλους, ότι η προσφυγική κρίση αφορά την Ευρώπη στο σύνολό
της. Είναι ανθρωπιστικό ζήτηµα και χρειάζεται την ενεργοποίηση
όλων και της Ευρώπης και της Διεθνούς Κοινότητας. Χρειάζεται
µεγάλη προσοχή για να µην γίνει η Ελλάδα αποθήκη ψυχών.

Κύριοι Υπουργοί, -για να µην µακρηγορώ- είναι σηµαντικότατο
αυτό το νοµοσχέδιο. Και η στάση της Δηµοκρατικής Συµπαρά-
ταξης δείχνει ότι δεν ακολουθούµε το παράδειγµά σας, το «όχι
σε όλα». Είναι κοινή, όµως, η αίσθηση όλων ότι η χώρα έχει αφε-
θεί στην τύχη της. Το αίτηµα όλων είναι ένα, κυβερνήστε. Κυβερ-
νήστε λοιπόν. Αυτό περιµένουµε. Κάντε πράξη και υλοποιήστε
το πρόγραµµά σας, για το οποίο σας ψήφισε ο ελληνικός λαός. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κι εγώ, κύριε Κων-

σταντόπουλε.
Τον λόγο έχει ο κ. Σαρίδης και κλείνουµε τους οµιλητές. Τε-

λειώσαµε. Θα δώσω µετά τον λόγο στον κ. Μπαλτά, που µου ζή-
τησε τρία λεπτά, για να υποστηρίξει τις δύο τροπολογίες. 

Κύριε Λοβέρδο, –είναι αυτονόητο που µου κάνατε νόηµα- έχει
υποβάλει παράκληση ο κ. Παππάς να προηγηθεί, επειδή είναι µό-
νος του στην Επιτροπή Θεσµών, και µετά -όπως είπατε- να πάµε
µε τη σειρά.

Ορίστε, κύριε Σαρίδη, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνά-

δελφοι, κύριοι Υπουργοί, θέλησα να πάρω τον λόγο για να τοπο-
θετηθώ επί του παρόντος νοµοσχεδίου, καθώς είναι αλήθεια πως
πρόκειται για ένα νοµοσχέδιο που µπορεί να βοηθήσει στην απο-
κατάσταση της εµπιστοσύνης των πολιτών στο ελληνικό τραπε-
ζικό σύστηµα.

Είναι δύσκολο να κερδίσετε την εµπιστοσύνη των Ελλήνων πο-
λιτών. Οι σπασµωδικές ενέργειές σας και οι ασθενικές διαβεβαι-
ώσεις σας οδήγησαν την επιφυλακτικότητα των Ελλήνων σε
επίπεδα άνευ προηγουµένου. 

Προσπαθείτε, λέτε, να αποκαταστήσετε την οµαλότητα και την
κανονικότητα στην αγορά. Πράγµατι, η προσαρµογή της ελληνι-
κής νοµοθεσίας και η εναρµόνισή της µε το Ευρωπαϊκό Δίκαιο
είναι απαραίτητη και γι’ αυτό το λόγο η Ένωση Κεντρώων ψηφί-
ζει το παρόν νοµοσχέδιο. Δεν µπορούµε όµως να εφησυχά-
σουµε, δεν επαρκεί το παρόν νοµοσχέδιο. 

Η σταθερότητα του τραπεζικού συστήµατος εξαρτάται από-
λυτα από τη σταθερότητα του πολιτικού συστήµατος. Όπως ξέ-
ρετε, στην Ελλάδα τις τράπεζες τις πτώχευσε το κράτος, η
Κυβέρνηση µε τις πράξεις και τις παραλείψεις της, εν αντιθέσει
µε την Κύπρο, όπου εκεί οι τράπεζες έθεσαν σε κίνδυνο το ίδιο
το κράτος. Πώς είναι δυνατόν να µην σας έχει προβληµατίσει
αυτή η διαπίστωση; 

Έχουµε ανακεφαλαιοποιήσει τις τράπεζες τρεις φορές µε
πολλά δισεκατοµµύρια από την τσέπη του Έλληνα φορολογού-
µενου, χωρίς µάλιστα να µειώνουµε τις οφειλές του. Ο Έλληνας
φορολογούµενος έχει το δικαίωµα να λέει πως ενώ έχει πληρώ-
σει τρεις φορές, συνεχίζει να χρωστά τα ίδια και περισσότερα.
Πρόκειται για έναν παραλογισµό, τον οποίο ζούµε καθηµερινά
εµείς και οι συµπολίτες µας. Αυτή η διαπίστωση, καθώς και η
αδυναµία του πολιτικού συστήµατος να εµπνεύσει εµπιστοσύνη
είναι και η αιτία που οι Έλληνες φορολογούµενοι δεν µπορούν
να ανασάνουν µε ανακούφιση σήµερα. 

Πώς να σας πιστέψουν; Τι τους λέγατε για την προσφυγική
κρίση το καλοκαίρι; Τι τους λέτε τώρα; Τι λέγατε στους πολίτες
για τον ΦΠΑ στα νησιά; Τι µπορείτε να τους πείτε τώρα; Τι να
σκέφτονται όσοι ξέρουν πώς την απαλλαγή των νησιών µας από
τον ΦΠΑ την κέρδισε για όλους τους Έλληνες ο Κωνσταντίνος
Καραµανλής; Κάποτε διαπραγµατευόµασταν µε επιχειρήµατα και
κερδίζαµε. Τώρα η φτώχεια στα επιχειρήµατα και η ανυπαρξία
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συντονισµού µας κάνουν να φοβόµαστε και για άλλα κεκτηµένα
στο Αιγαίο.

Τι λέγατε, όταν κλείνατε την Αµυγδαλέζα; Τι λέτε τώρα στο ένα
εκατοµµύριο πολίτες που περνά κάθε Σαββατοκύριακο από το
«Πάρκο Περιβαλλοντικής Ευαισθητοποίησης Αντώνης Τρίτσης»;
Ο Υπουργός σας, πάντως, ο αρµόδιος για να απαντήσει στην
ερώτηση µε ποιο νοµικό καθεστώς λειτουργεί το πάρκο «Τρίτση»,
αρνείται εδώ και δύο µήνες να µας απαντήσει και απαξιώνει και
αυτός µε τη σειρά του τις κοινοβουλευτικές διαδικασίες. 

Τι λέγατε και τι λέτε; Κουράστηκαν οι πολίτες και δεν σας πα-
ρακολουθούν πια. Έτσι και αυτό το νοµοσχέδιο, για το οποίο σας
δίνουµε εµείς σήµερα, η Ένωση Κεντρώων και η Αντιπολίτευση
σχεδόν ολόκληρη, έµπρακτα τη συναίνεση µας ψηφίζοντάς το,
δεν θα το λάβουν σοβαρά υπ’ όψιν οι πολίτες. Δεν τους αρκούν
τα λόγια σας, δεν τους πείθουν οι νόµοι σας. Αυτό έχει καταφέρει
η Κυβέρνηση. 

Για ποιους νόµους µιλάµε; Για ποια δικαιοσύνη; Σε λίγες µέρες
θα αφήσετε έναν καθ’ οµολογία δολοφόνο να πάει σπίτι του. Πώς
ζητάτε να έχει εµπιστοσύνη ο πολίτης στους νόµους και στη δι-
καιοσύνη; 

Η ανησυχία στην Ένωση Κεντρώων είναι πως µε την ασάφειά
σας και µε την πρακτική σας να µετονοµάζετε ιδέες και να τις κα-
ταθέτετε ως δικές σας, σαν καινοτοµίες, κατορθώσατε να µοιάζει
ως σωστή η επιλογή της αδιαφορίας.

Το σηµερινό νοµοσχέδιο έχει πράγµατι την πρόθεση να επα-
ναφέρει την εµπιστοσύνη στο τραπεζικό σύστηµα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εάν αξίζει σήµερα να επιµεί-
νουµε σε κάτι, ώστε να σιγουρευτούµε πως έφθασε σωστά η
πληροφορία στους πολίτες, αυτό είναι πως υπάρχει ελπίδα, όχι
µόνο επειδή το παρόν νοµοσχέδιο είναι στη σωστή κατεύθυνση,
αλλά γιατί η Αντιπολίτευση σήµερα στέκεται στο ύψος των περι-
στάσεων και αποδεικνύει πως υπάρχει περιθώριο συναίνεσης.

Εµείς στην Ένωση Κεντρώων επιµένουµε, από την πρώτη
µέρα, πως για να επανέλθει η σταθερότητα σε όλα τα επίπεδα,
αλλά και για να αποκατασταθεί η αξιοπιστία της χώρας στο εξω-
τερικό, πρέπει να προχωρήσουµε στη δηµιουργία οικουµενικής
κυβέρνησης, ακριβώς γιατί το µήνυµα που µπορούν να στείλουν
στην ελληνική κοινωνία διακόσιοι σαράντα ή και περισσότεροι
Βουλευτές θα ακουστεί πολύ πιο δυνατά. Εάν ελπίζουµε σήµερα
πως υπάρχει µια µικρή πιθανότητα να νιώσουν µια κάποια, έστω
και µικρή, δικαιολογηµένη αίσθηση ασφάλειας οι πολίτες και να
πιστέψουν πως αυτοί οι τριακόσιοι που έχουν στείλει εδώ, σ’
αυτό το κτήριο, ασχολούνται πράγµατι µε τα δίκαιά του και την
υπεράσπιση αυτών, να ξέρετε πως αυτή την ελπίδα τη διατη-
ρούµε, επειδή, ακριβώς, σήµερα µπορούµε να συναινέσουµε σε
κάτι. Και αυτό, φυσικά, δεν είναι άλλο από την προστασία των
Ελλήνων φορολογουµένων. 

Η δύναµη ακόµη και αυτής της παρούσας Βουλής είναι ικανή
να ανταπεξέλθει στις προκλήσεις των καιρών. Αυτό αποδει-
κνύουµε σήµερα εδώ όλοι όσοι στηρίζουµε το παρόν νοµοσχέ-
διο. 

Εάν ο σκοπός µας, λοιπόν, είναι να βάλουµε τη χώρα σε τρο-
χιά, να αφήσουµε πίσω µας την έλλειψη συνεννόησης και την
ανυπαρξία διαλόγου, αν πράγµατι θέλουµε να βάλουµε µπροστά
την ελληνική οικονοµία, τότε, όπως φαντάζοµαι και ελπίζω και
εσείς να ξέρετε, πρέπει να πείσουµε πρώτα τους Έλληνες πολί-
τες πως είναι ικανό το πολιτικό σύστηµα να σταθεί στο ύψος των
περιστάσεων και να µην καταλήξει ο ελληνικός λαός να ζει σε
ένα προτεκτοράτο µε ηγεσία µαριονέτες ξένων συµφερόντων,
όπως, δυστυχώς, συνέβη σε πολλούς λαούς των Βαλκανίων που
δεν κατάφεραν να µεταβούν από τον κοµµουνισµό στη σύγχρονη
εποχή, χωρίς να διατηρήσουν αυτή τη µικρότητα και την κουτο-
πονηριά του αγράµµατου, παρά την απλόχερη βοήθεια που τους
προσέφερε η χώρα µας.

Λυπάµαι το λαό της Σλοβακίας, αλλά και άλλους λαούς που
τους εκπροσωπούν ανθέλληνες και ακροδεξιοί. Από τη λύπη µου
αυτή είναι µεγαλύτερη η ανησυχία για τη δική µας ηγεσία. Για να
κρατήσουµε την ανεξαρτησία µας, τη στιγµή που έχουµε χάσει
το δικαίωµα του νοµοθετείν, όπως αποδείχθηκε µε την ψήφιση
του παράλληλου προγράµµατός σας, πρέπει να ενωθούµε. Σας
καλώ να προχωρήσουµε όλοι µαζί στη συγκρότηση οικουµενικής

κυβέρνησης.
Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ένωσης Κεντρώων)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Θα δώσω τον λόγο
για πέντε λεπτά, στον Υπουργό κ. Μπαλτά που θέλει να υποστη-
ρίξει την ήδη ενσωµατωθείσα τροπολογία ως άρθρο 67 και υπο-
θέτω και τη δεύτερη τροπολογία του.

Κύριε Υπουργέ, θα ήθελα επίσης, πέραν των αιτιάσεων που
ακούστηκαν από συναδέλφους, να µας λέγατε πώς θα γίνει και
η επιλογή της απόφασής σας. Θα προκηρυχθεί διαγωνισµός και
από το σύνολο των υποψηφίων θα διαλέξετε εσείς τον έναν; Και
αν είναι αυτή η διαδικασία, ποια θα είναι τα προσόντα; Πρέπει να
γράφεται µέσα στο άρθρο. Ή αν βάλετε ένα ακροτελεύτιο, ότι
µε υπουργική απόφαση θα καθοριστεί η διαδικασία και τα προ-
σόντα των υποψηφίων για καλλιτεχνικό διευθυντή. Να µη δούµε,
δηλαδή, κανέναν Γάλλο και τριτώσει το κακό και µετά το Φεστι-
βάλ και το Μουσείο Μπενάκη, πάµε και σε άλλον Γάλλο.

Ορίστε, έχετε τον λόγο.
ΑΡΙΣΤΕΙΔΗΣ ΜΠΑΛΤΑΣ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητι-

σµού): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε και ευχαριστώ και για την
ερώτηση.

Λίγο διαφορετικό το κλίµα από την προηγούµενη συζήτηση.
Λίγες διευκρινίσεις για τα άρθρα 66 και 67 αυτήν τη στιγµή. Το
ένα αφορά το Μουσείο Σύγχρονης Τέχνης του Φιξ, το άλλο αφο-
ρά το Φεστιβάλ Αθηνών. Και οι δύο τροπολογίες -τώρα άρθρα-
προκύπτουν από κάποια διαδικασία κρίσης και στον ένα θεσµό
και στον άλλον, η οποία κρίση µας οδηγεί να προχωρήσουµε ένα
βήµα προς την καλυτέρευση συνολικά, κατά τη γνώµη µας του-
λάχιστον, και των δύο θεσµών.

Σε ό,τι αφορά το Εθνικό Μουσείο Σύγχρονης Τέχνης, υπήρξε
λήξη θητείας της µιας διευθύντριας, ενώ ο ορισµός της ως διευ-
θύντριας είχε γίνει µετά από µια παρέµβαση, που δεν θέλω να
τη χαρακτηρίσω, της προ ΣΥΡΙΖΑ κυβέρνησης. Η θητεία του δι-
οικητικού συµβουλίου λήγει σε ενάµισι περίπου χρόνο από τώρα.
Δεν θέλαµε να παρέµβουµε βίαια να αλλάξει το διοικητικό συµ-
βούλιο και να επιλέξουµε έτσι αυθαιρέτως κάποιον καινούργιο
διευθυντή. Θέλουµε µε αφορµή την κρίση αυτή να ξεκινήσουµε
κάποια διαδικασία διεθνούς διαγωνισµού για την πρόσληψη νέου
διευθυντή, νέας διευθύντριας στο Εθνικό Μουσείο Σύγχρονης
Τέχνης.

Εν τω µεταξύ, όπως ξέρετε, το Μουσείο δεν έχει ανοίξει, υπάρ-
χουν εκκρεµότητες που φταίνε διαχρονικά κάποιες κυβερνήσεις,
ενδεχοµένως και η δική µας, όσον αφορά την εξασφάλιση των
προϋποθέσεων για να ανοίξει το µουσείο. Άρα, πρέπει να προ-
χωρούν παράλληλα δύο πράγµατα. Το πρώτο πράγµα είναι να
εξασφαλίζονται αυτές οι προϋποθέσεις, ώστε να ανοίξει το µου-
σείο το συντοµότερο δυνατόν και το δεύτερο πράγµα είναι σε
συνθήκες αντικειµενικότητας –και θα έρθω στην ερώτησή σας-
να προκύψει ένας καλλιτεχνικός διευθυντής ο οποίος θα πληροί
όλα τα δυνατά και αδύνατα εχέγγυα και στην οποία θέση σε
σχέση µε αυτή την προκήρυξη προφανώς µπορεί να µετέχουν οι
νυν, οι τέως διευθυντές ή διευθύντριες του µουσείου.

Όσον αφορά το πώς θα κριθεί το αποτέλεσµα του διαγωνι-
σµού, θέλω να βεβαιώσω και τον κύριο Πρόεδρο και τη Βουλή
ότι δεν θα είναι κατόπιν εντολής Υπουργού.

Σκοπεύουµε να ιδρύσουµε έναν θεσµό, ο οποίος παράλληλα
µε τη διαδικασία προκήρυξης του διαγωνισµού να συγκροτείται
από το απαραίτητο σύνολο εµπειρογνωµόνων στο αντικείµενο
του θεσµού, τη σύγχρονη τέχνη, εκ των οποίων να προκύψει η
κριτική επιτροπή που θα προτείνει τον ή την επικρατέστερο υπο-
ψήφιο -µπορεί να είναι δύο, παραδείγµατος χάριν- για να υπάρχει
ευθύνη πολιτική και του Υπουργού σε όλη αυτήν τη διαδικασία,
να είναι υποχρεωµένος ο Υπουργός να διαλέξει τον έναν ή τη µία
εκ των δύο προτεινοµένων. Αυτή είναι η γενική αρχή. 

Το γεγονός ότι υπήρξε κρίση µας βάζει στην ανάγκη θετικά να
αρχίσουµε να βλέπουµε διαδικασίες πλήρωσης θέσεων καλλιτε-
χνικών διευθυντών µε κριτήρια παγκοσµίως αποδεκτά, ανοικτά
εκτός συνόρων, όχι επειδή οι Έλληνες είναι χειρότεροι, αλλά για
να µπορούν και οι µη Έλληνες να µετέχουν σε αυτούς τους δια-
γωνισµούς κ.λπ.. Αυτά όσον αφορά το άρθρο 66, που παρατείνει
–το συνοψίζω- τη θητεία της νυν διευθύντριας, ώστε να συµπέσει
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µε τη λήξη της θητείας του διοικητικού συµβουλίου, µε την περί-
που πολύ ισχυρή πιθανότητα να έχει ανοίξει το µουσείο πριν τη
λήξη αυτής της θητείας. Παράλληλα, θα τρέχει –επαναλαµβάνω-
ο διαγωνισµός, ώστε µε τη λήξη της θητείας του διοικητικού συµ-
βουλίου και της διευθύντριας να υπάρχει ο νέος διευθυντής σε
ένα ανοικτό µουσείο.

Το επόµενο άρθρο αφορά το Φεστιβάλ Αθηνών. Ξέρετε ότι εκεί
υπήρξε πολύ µεγάλη κρίση. Καθυστερήσαµε διότι η διαδικασία
επιλογής διευθυντή, προέδρου όπως λεγόταν, στο Φεστιβάλ
Αθηνών δεν είναι απλή υπόθεση, όπως δεν ήταν απλή υπόθεση
η διαδικασία που αναγκαστήκαµε να κάνουµε, να σταµατήσουµε
τη θητεία του κ. Λούκου. 

Και εδώ, λοιπόν, προχωρούµε σε µια ρύθµιση, η οποία διευκο-
λύνει και το Φεστιβάλ και εν δυνάµει -όταν προχωρήσουµε σε µια
συνολικότερη ρύθµιση- και τους άλλους συναφείς θεσµούς, δια-
κρίνοντας τον καλλιτεχνικό διευθυντή από τον οικονοµικό διευ-
θυντή, τον διοικητικό διευθυντή και το διοικητικό συµβούλιο. Ό-
πως ίσως ξέρετε -ή αν δεν ξέρετε, σας το λέω- όπως ήταν ο
νόµος αυτού του Φεστιβάλ, ο πρόεδρος του Φεστιβάλ είχε όλες
αυτές τις αρµοδιότητες συγκεντρώσει ο ίδιος, δηλαδή ήταν πρό-
εδρος του διοικητικού συµβουλίου, καλλιτεχνικός διευθυντής
κ.ο.κ. και άρα τα οικονοµικά προβλήµατα και τα νοµικά που τέ-
θηκαν στη διαδικασία του Φεστιβάλ ήταν συναρτηµένα διά νόµου
-θα έλεγα- µε σύγχυση όχι αρµοδιοτήτων τόσο –και αρµοδιοτή-
των- αλλά κυρίως ικανοτήτων, διότι ένας πολύ σηµαντικός καλ-
λιτεχνικός διευθυντής δεν υποχρεούται να είναι ειδικός επί τα
νοµικά, τα οικονοµικά και τα διοικητικά, ώστε ένα σύνθετο
πράγµα, όπως είναι το Φεστιβάλ Αθηνών, να διοικείται ικανοποι-
ητικά.

Με αυτόν το νόµο διακρίνουµε τον καλλιτεχνικό διευθυντή.
Ορίζουµε επακριβώς τις αρµοδιότητές του µε τρόπο ώστε να µη
συγχέονται µε αρµοδιότητες οικονοµικού ή διοικητικού διευ-
θυντή και θεωρούµε ότι και αυτή η διάταξη µαζί µε την προηγού-
µενη αρχίζουν να φτιάχνουν ένα καινούργιο τοπίο για το πώς θα
µπορούν από εδώ και στο εξής να διοικούνται οι καλλιτεχνικοί
οργανισµοί υπό την εποπτεία του Υπουργείου Πολιτισµού και
Αθλητισµού, χωρίς να συγχέονται οι αρµοδιότητες και σωστά να
γίνεται η διοικητική και οικονοµική λειτουργία τους και το καλλι-
τεχνικό έργο να έχει τη σχετική αυτονοµία να φανεί σαν τέτοιο
από µόνο του.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Η επιλογή και του

καλλιτεχνικού διευθυντή του Φεστιβάλ Αθηνών θα γίνει µε την
ίδια διαδικασία; Θα κάνετε διαγωνισµό; 

ΑΡΙΣΤΕΙΔΗΣ ΜΠΑΛΤΑΣ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητι-
σµού): Όχι.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Πρέπει να µας πείτε
πώς θα γίνει.

ΑΡΙΣΤΕΙΔΗΣ ΜΠΑΛΤΑΣ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητι-
σµού): Αυτό έχει ήδη φανεί στις εφηµερίδες. Έχει ήδη ανακοι-
νωθεί επισήµως από το Υπουργείο Πολιτισµού ότι έχουµε
συµφωνήσει µε τον κ. Γιάν Φαρµπ να είναι ο καλλιτεχνικός διευ-
θυντής του φεστιβάλ. Προς τιµή του ο κ. Φαρµπ δεν ήθελε να
µπλέξει µε διοικητικές ή άλλου τύπου αρµοδιότητες του ελληνι-
κού κράτους, που ούτως ή άλλως δεν γνωρίζει. Το φεστιβάλ έχει
τη δυνατότητα να εξασφαλίσει ως οργανισµός αυτού του τύπου
οι αρµοδιότητες να ασκούνται από το διοικητικό συµβούλιο κατ’
αρχήν. Άρα, δεν προλάβαµε –αν θέλετε- εδώ να κάνουµε διεθνή
διαγωνισµό κυρίως γιατί –και εδώ υπάρχει ένα πάρα πολύ ση-
µαντικό πρόβληµα χρόνου- το φεστιβάλ αρχίζει τέλος Ιουνίου. Η
διαδικασία προετοιµασίας του είναι πολύ πυκνή και δύσκολη και
άρα δεν προφταίναµε εδώ να προχωρήσουµε σε διεθνή διαγω-
νισµό, σε αντίθεση µε ό,τι µπορεί να συµβεί στο Μουσείο Σύγ-
χρονης Τέχνης.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Εντάξει. Σέβοµαι το
ρόλο µου και δεν προχωρώ παρακάτω. Θα σας κάνω επίκαιρη
ερώτηση.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον
λόγο;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Δένδια, τελει-
ώνουµε.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Απλώς θέλω να ρωτήσω κάτι τον Υ-
πουργό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Δεν θα φύγει ο κ.
Μπαλτάς, γιατί δεν καλύφθηκα από τις απαντήσεις: Φεστιβάλ
Αθηνών, Γάλλος καλλιτεχνικός διευθυντής, εντάξει!

Ελάτε, κύριε Παππά. 
Αµέσως µετά, κύριε Δένδια, θα πάρετε τον λόγο. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ-ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Κύριε Πρόεδρε…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Καρρά, θα

πάω µε τη σειρά. Μην ανησυχείτε. Παράκληση υπέβαλε ο κ. Παπ-
πάς και του δίνουµε κατά προτεραιότητα τον λόγο. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Εδώ, κύριε Πρόεδρε, έχουµε Γερµανό Δι-
οικητή ΝΑΤΟ στο Αιγαίο…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Προχωράµε, κύριε
Παππά, διότι κατά παράκληση…

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Παρακαλώ, δεν είναι κατά παράκληση.
Δεν έχω µιλήσει από τις 10.00’. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ναι, αλλά όταν δεν
έχει µιλήσει κανένας, ακολουθείται η κοινοβουλευτική τάξη. Αυτό
εννοώ. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Πρώτη φορά το ακούω αυτό. Στη νέα κοι-
νοβουλευτική περίοδο δεν το έχετε εφαρµόσει. Αν θέλετε να το
εφαρµόσετε τώρα, να κατέβω για να εφαρµόσετε την κοινοβου-
λευτική τάξη. 

Έχω πολλά να πω. Θα πω και για θέµατα επικαιρότητος, διότι
αναφέρθησαν κάποιοι κύριοι Βουλευτές, προλαλήσαντες, σε θέ-
µατα επικαιρότητος. Είπαν ότι θα πρέπει να γίνει κυβέρνηση οι-
κουµενική. Μάλιστα, είπε ο προλαλήσας οµιλητής ότι οδεύει η
χώρα στα βράχια χωρίς πρόγραµµα. Θα διαφωνήσω µαζί του. 

Η χώρα και το έθνος πραγµατικά οδεύει σε µια µεγάλη εθνική
καταστροφή και πραγµατικά οδεύει στα βράχια, αλλά µε πρό-
γραµµα το οποίο θα συµφωνήσει αύριο η σύναξη των συνενό-
χων. Πάντως, ό,τι και να γίνει αύριο που θα συνεδριάσει το Συµ-
βούλιο των Πολιτικών Αρχηγών υπό τον Πρόεδρο της Δηµοκρα-
τίας πλην της Χρυσής Αυγής, θα είναι µια απόφαση που θα έρθει
προς επίρρωσιν της σκέψης µου που είναι η εξής, κύριε Πρό-
εδρε.

Προσέξτε µε. Αρκούσαν, κύριε Πρόεδρε, διακόσια χρόνια –
γιατί σε πέντε χρόνια θα έχουµε την επέτειο των διακοσίων χρό-
νων από την ελληνική, εθνική επανάσταση, τη µοναδική εθνικιστι-
κή επανάσταση στην ιστορία της ανθρωπότητας- µοναρχίας, δια-
κόσια χρόνια δικτατορίας, κοινοβουλευτισµού για να καταστρέ-
ψετε και να καταστρέψουν όλοι µαζί ένα έθνος µε ιστορία χιλιά-
δων ετών. 

Το σηµερινό νοµοσχέδιο, κύριε Πρόεδρε, είναι περί του Τα-
µείου Εγγυήσεως Καταθέσεων και Επενδύσεων. Όλοι συµφω-
νούν και είπαν «ναι». Η Χρυσή Αυγή είπε «όχι», όχι µόνο λόγω της
ουσίας του νοµοσχεδίου, όπως πολύ σωστά ανέλυσε ο εισηγη-
τής µας, ο Βουλευτής Βοιωτίας κ. Καρακώστας, αλλά διότι υπάρ-
χουν µέσα στο νοµοσχέδιο αυτό φωτογραφικές διατάξεις που
πρέπει να τις αναδείξουµε και οι οποίες είναι στα όρια της φο-
ροδιαφυγής. Θα έχει πολύ µεγάλο ενδιαφέρον να δω πώς θα
σταθούν όλα τα κόµµατα τα συστηµικά, τα λεγόµενα του «συν-
ταγµατικού τόξου», και αν θα ψηφίσουν το περιβόητο άρθρο 58. 

Τι λέει λοιπόν το άρθρο αυτό περί της εισαγωγής των µετοχών
της εταιρείας  σε οργανωµένη αγορά, της εταιρείας επενδύσεων
σε ακίνητα δηλαδή; Αναφέρει ότι η Επιτροπή Κεφαλαιαγοράς
µπορεί ύστερα από αίτηση της εταιρείας να παρατείνει την προ-
θεσµία καταβολής σε είκοσι τέσσερις µήνες από την ηµεροµηνία
λήξης αυτής σε περίπτωση ανωτέρας βίας. Αυτό γίνεται σε
τριάντα έξι µήνες. Αυτά είναι δαιδαλώδη πράγµατα, τα οποία γί-
νονται φωτογραφικά κατ’ ουσίαν για να βολέψουν τους δικούς
σας. Αυτό το κάνετε εσείς, οι δήθεν Αριστεροί, που δήθεν στέ-
κεστε στο πλευρό του λαού. Θυµάµαι σε αυτό εδώ το σηµείο που
ήταν ο κ. Δραγασάκης, Αντιπρόεδρος της Κυβερνήσεώς σας, ο
οποίος έλεγε ότι θα φέρει όλα τα ονόµατα στην ελληνική Βουλή
η Κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ. Και τι βλέπουµε αντ’ αυτού; Βλέπουµε
την Κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ µε το «δεκανίκι» Ανεξάρτητοι Έλλη-
νες να φέρνει νοµοσχέδια µε άρθρα τα οποία είναι φωτογραφικά
για να βολεύουµε τους δικούς µας. 

Να πω κάτι για να το καταλάβει και ο κόσµος που µας ακούει:
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Τι γίνεται µε αυτό; Λέει ότι αν η εταιρεία δεν έχει επιτύχει την ει-
σαγωγή των µετοχών της σε οργανωµένη αγορά εντός των προ-
θεσµιών της παραγράφου 1, 2 κ.λπ., η Επιτροπή Κεφαλαιαγοράς
ανακαλεί την άδεια λειτουργίας και η εταιρεία τίθεται υπό εκκα-
θάριση. Αυτό θέλουν να αποφύγουν οι εταιρείες. Αυτό γίνεται µε
το άρθρο 58, πράγµα που σηµαίνει ότι αυτές οι εταιρείες θα
έχουν µεγάλα φορολογικά οφέλη, τη στιγµή που µε τα µνηµόνια
κάθε µέρα που περνάει ο ελληνικός λαός σκέφτεται τη φοροκα-
ταιγίδα που έχει στο κεφάλι του. 

Ξυπνάει το πρωί ο Έλληνας και σκέφτεται τι θα ταΐσει τα παι-
διά του κι εσείς φέρνετε αυτά τα κατάπτυστα νοµοσχέδια, τα
οποία έχουν κι άλλα πράγµατα. 

Προσπαθείτε, µέσω αυτού του άρθρου, να απαλλαγούν αυτές
οι εταιρείες επενδύσεων σε ακίνητα από τον ΕΝΦΙΑ. Εσείς οι ίδιοι
λέγατε ότι: «Θα καταργήσουµε τον ΕΝΦΙΑ όταν θα βγούµε κυ-
βέρνηση». Και όχι µόνο δεν τον καταργήσατε αλλά έρχεστε µε
νοµοθεσία πλέον να προσφέρετε στις εταιρείες δωρεάν κατοχή
των ακινήτων. Δηλαδή θα πληρώνει η εταιρεία –προσέξτε µε
λίγο, δεν θέλω να σας µπερδέψω µε νούµερα, το κατέχετε το αν-
τικείµενο- 0,01% ΕΝΦΙΑ. Για τροµερές αξίες, λοιπόν, θα πληρώνει
ελάχιστο ΕΝΦΙΑ, όταν ο Έλληνας πληρώνει µε το αίµα του. 

Κύριε Πρόεδρε, φεύγοντας, λοιπόν, από το σχέδιο νόµου,
επειδή εδώ ακούστηκαν πάρα πολλά πράγµατα για την επικαι-
ρότητα, θέλω να πω ότι σήµερα είχαµε τις δηλώσεις του κυρίου
Πρωθυπουργού στη συνάντησή του µε τον Τουσκ. Είπε, λοιπόν,
ο κ. Τσίπρας ότι η Ελλάδα δεν θα αναλάβει ούτε λιγότερους ούτε
περισσότερους πρόσφυγες από όσους αντιστοιχούν στον πλη-
θυσµό της. Και ρωτάµε: Έχετε κοινή γραµµή; Ξέρετε τι λέτε και
τι θέση παίρνετε για το -όπως το λέτε εσείς που δεν είναι- «προ-
σφυγικό»; Θέλω να ρωτήσω πόσοι, δηλαδή, αντιστοιχούν στον
πληθυσµό µας; Ένας προς έναν; 

Επίσης, ο Τουσκ πρώτα ευχαρίστησε για τα τυπικά τον Πρω-
θυπουργό στα ελληνικά. Εµείς φτιαχνόµαστε µε αυτά. Έτσι µας
έφτιαχνε και ο Τσώρτσιλ, «Οι ήρωες πολεµούν σαν Έλληνες» για
να µας οδηγήσουν µετά σε έναν αδελφοκτόνο πόλεµο και να µην
πάρουµε τίποτα ως νικητές του Β’ Παγκοσµίου Πολέµου. Εν
πάση περιπτώσει αυτά είναι ιστορικά. Θέλω να πω, λοιπόν, ότι ο
Τουσκ µίλησε ελληνικά, καληµέρισε κ.λπ. και είπε ότι η Ευρώπη
δεν θα αφήσει µόνη της την Ελλάδα και έστειλε ένα µήνυµα
στους πρόσφυγες και µετανάστες. Είπε: «Μη ρισκάρετε τις ζωές
σας, µη σπαταλάτε τα χρήµατά σας. Η Ελλάδα δεν θα είναι πια
χώρα transit». Τους ζήτησε επίσης, να µην πιστεύουν στους δια-
κινητές. Ό,τι ακριβώς, λοιπόν, είπε και ο κ. Μουζάλας, που είπε
ότι θα έχουµε κρίση για τα επόµενα δύο-τρία χρόνια και ότι η Ελ-
λάδα παύει να είναι χώρα transit, αλλά πλέον είναι χώρα προορι-
σµού. 

Τι ακριβώς σχέδιο έχετε; Να σας πω εγώ. Δεν έχετε κανένα µα
κανένα σχέδιο. Τα έχετε εντελώς χαµένα. Ο ένας µιλάει για ανοι-
χτά σύνορα, ο άλλος λέει ότι δεν είµαστε χώρα transit, ο άλλος,
ο περίφηµος Υπουργός σας κ. Φίλης, βγάζει ανακοίνωση και προ-
τρέπει ένα σωρό οργανισµούς, σχολεία, σωµατεία: «Ανοίχτε την
αγκαλιά σας για τους πρόσφυγες». 

Βλέπουµε τα δακρύβρεχτα δελτία ειδήσεων σε µία οργανω-
µένη και µία διατεταγµένη επιχείρηση ψυχολογικού πολέµου να
δηµιουργούν εικόνες και καταστάσεις που θυµίζουν τον κορµο-
ράνο του Περσικού Κόλπου για παιδάκια. Τα σκηνοθετούν τα πιο
πολλά από αυτά. Ξέρουµε πώς λειτουργούν τα κανάλια για να
τσιγκλήσουν –συγνώµη για την έκφραση, «για να κεντρίσουν»
είναι το σωστό- τα αντανακλαστικά των Ελλήνων που πάντοτε
είναι και πονόψυχοι και θέλουν να προσφέρουν. 

Αλλά προσφέρατε εσείς στους Έλληνες, που αυτοκτόνησαν
χάριν των παρατάξεών σας, Δεξιάς και Αριστεράς, κατά χιλιάδες
λόγω του µνηµονίου; Αφιέρωσαν τα ίδια κανάλια χρόνο για αυ-
τούς που αυτοκτόνησαν λόγω της οικονοµικής δυσχέρειας; Ούτε
µια λέξη! Και αφιερώνουν κάθε µέρα στα δελτία των 20.00’ ένα
ηµίωρο για τα προσφυγάκια. 

Και ξέρετε και κάτι άλλο; Είστε και υποκριτές, διότι ασυνό-
δευτα παιδιά που θα πρέπει να πάτε και στον ΟΗΕ και στην
ΑΔΑΕ, τα αφήσατε να περάσουν τα σύνορα των Σκοπίων. Ασυ-
νόδευτα παιδιά! 

Και υπάρχουν λύσεις σας τις είπε και ο Γενικός Γραµµατέας

µας, ο Νίκος ο Μιχαλολιάκος. Πρώτη λύση είναι να ρωτήσετε τον
ελληνικό λαό: Θέλει να αλλάξει τη φυσιογνωµία του ελληνικού
κράτους, του ελληνικού έθνους; Θέλει να ανοίξει την αγκαλιά του
και να δεχτεί τους κάθε λογής κατατρεγµένους του κόσµου;

Δεν αντέχει άλλο η Ελλάδα, κύριοι! Δεν αντέχει άλλους πρό-
σφυγες, µετανάστες, λαθροµετανάστες –πείτε τους όπως θέ-
λετε- δεν τους αντέχει! Δεν είναι δυνατόν εµείς να γίνουµε η
χωµατερή ψυχών και δυστυχισµένων της Ευρώπης. 

Επίσης, µιλάτε για την περίφηµη κατάσταση της Ειδοµένης και
τα σύνορα µε τη FYROM, µε τα Σκόπια. Υπάρχει λύση: Οι επιχει-
ρηµατίες, που δεν έχουν πατρίδα –γιατί το κεφάλαιο δεν έχει πα-
τρίδα- να αναλάβουν τις ευθύνες τους. Να πιέσει η ελληνική
Κυβέρνηση. Τα Σκόπια στηρίζονται ουσιαστικά από την Ελλάδα.
Η οικονοµία των Σκοπίων έχει στήριξη από την Ελλάδα. Να τους
κόψουµε αυτή τη στήριξη µε ένα αντάλλαγµα. 

Να κάνουµε και εµείς επιτέλους έναν εκβιασµό. Δεν θα είµαστε
πάντα εµείς τα θύµατα των εκβιασµών των ξένων, της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης, µέχρι και του µορφώµατος των Σκοπίων. Να πούµε:
«Ανοίξτε τα σύνορα, να φύγουν αυτοί οι άνθρωποι, ειδάλλως θα
έχετε αυτές τις συνέπειες».

Επίσης, αυτή τη στιγµή υπάρχει ένα σκάνδαλο, που το οµολο-
γείτε και εσείς οι ίδιοι: Η Ελλάδα έχει µετατραπεί σε ένα τεράστιο
hot spot. Θέλετε να διασπείρετε –και έχει βγει σχετική εγκύκλιος-
σε όλους τους δήµους της χώρας τους µετανάστες. 

Δεν καταλαβαίνετε ότι αυτοί οι άνθρωποι, πέραν του ότι είναι
άλλης φυλής, άλλου πολιτισµού και κουλτούρας, άλλης θρη-
σκείας, δεν µπορούν να ενσωµατωθούν στην ελληνική κοινωνία;
Οι άνθρωποι αυτοί κόβουν κεφάλια και τα δείχνουν και φωτογρα-
φίζονται στα social media!

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα ήθελα την ανοχή σας για ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε. 
Πάω στην παρωνυχίδα, που όµως αφορά ένα πολύ επίκαιρο

θέµα. Κύριε Πρόεδρε, τα µικρά πολλές φορές κρίνουν και τα µε-
γάλα. Πριν από λίγο συνέβη αυτό, µια τουρκική πρόκληση στο
στενό του Ισθµού. Εξευτέλισαν την ελληνική σηµαία επί ελληνι-
κού εδάφους. Πέρασε τουρκικό πλοίο χωρίς να αναρτήσει στον
ιστό του την ελληνική σηµαία, όπως είχε υποχρέωση. 

Πού είναι οι λιµενικοί, πού είναι οι υπεύθυνοι της διώρυγας,
πού είναι το Υπουργείο Εξωτερικών, πού είναι το Υπουργείο Εθνι-
κής Άµυνας;

Καταθέτω στα Πρακτικά το σχετικό δηµοσίευµα, αν και δεν
έχει τόση αξία. Γίνονται τόσο σοβαρά πράγµατα στην Ελλάδα,
που αυτό θα ήταν το τελευταίο. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Χρήστος Παππάς καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Τα ακούσατε, κύριοι της Κυβέρνησης και σας τα λένε ακόµα
και συστηµικοί δηµοσιογράφοι, «Ηρακλείς» του µνηµονίου –βε-
βαίως- όπως είναι ο Πορτοσάλτε ή η κυρία Κοσιώνη, εξ αγχι-
στείας συγγενής του νυν Προέδρου της Νέας Δηµοκρατίας, που
είπαν εν ολίγοις την περασµένη εβδοµάδα στο δελτίο ειδήσεων
και διαµορφώνουν γνώµη αυτοί οι άνθρωποι: «Να κατέβουν τα
τανκς στους δρόµους! Να επέµβει ο στρατός!» Έτσι είπαν. «Πού
είναι ο στρατός;»

Και σας βολεύει όλους σας, κάτι τέτοιο, για να βγείτε πάλι πεν-
τακάθαροι, όπως βγήκατε τον Ιούλιο του 1974, να τα επωµιστεί
µια µνηµονιακή χούντα όλα, να αποφύγετε και να αποσείσετε
από πάνω σας τις ευθύνες και να δυστυχήσει ο ελληνικός λαός
µε µια επέµβαση του στρατού.

Κύριε Πρόεδρε, στην τελευταία µου οµιλία πριν από τη σκευω-
ρία της Νέας Δηµοκρατίας και του Αντώνη Σαµαρά εναντίον της
Χρυσής Αυγής την Παρασκευή 27 Σεπτεµβρίου –ήταν τα τελευ-
ταία λόγια που είχα πει από αυτό το Βήµα- είχα πει: «Κάτω τα
χέρια από τον ελληνικό στρατό». Ο ελληνικός στρατός ανήκει
στο έθνος, δεν έχει πολιτικές παρατάξεις, ανήκει στον ελληνικό
λαό. 

Κύριε Πρόεδρε, θα καταθέσω ένα εξαιρετικά ενδιαφέρον έγ-
γραφο. Θέλω να το δείτε µε µεγάλη προσοχή. Είναι το έγγραφο
του Ευρωπαϊκού Λαϊκού Κόµµατος, ένα κόµµα στο οποίο ανήκει
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και η Νέα Δηµοκρατία, το οποίο σε συνεργασία µε την οργάνωση
στην Ευρώπη των Τούρκων της Δυτικής Θράκης αλλά και την ορ-
γάνωση των διαφόρων µη εγγεγραµµένων εθνοτήτων και εθνι-
κοτήτων, µε συνεργασία διαφόρων Ελλήνων προδοτών στις
ΜΚΟ, ανθελλήνων, λαϊκών κ.λπ., διοργάνωσε εκδήλωση χθες στο
Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο. Αυτή την εκδήλωση κατήγγειλαν οι
Βουλευτές µε πρωτοστατούντα τον Βουλευτή µας, που είχε την
ατυχία να χάσει και το παιδί του στο πεδίο της τιµής, τον Λάµπρο
Φουντούλη. Πρωτοστάτησαν, λοιπόν, οι στρατηγοί µαζί µε τον
Φουντούλη στο να µην γίνει αυτή η εκδήλωση και την κατήγγει-
λαν. Δεν την κατήγγειλε κανείς από τους δικούς σας Ευρωβου-
λευτές. Εσείς είστε οι πραγµατικοί πατριδοκάπηλοι.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ολοκληρώστε, κύριε
Παππά.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Ολοκληρώνω.
Θα ήθελα, λοιπόν, να καταθέσω αυτό το έγγραφο, γιατί είναι

χαρακτηριστικό για το ποια παιχνίδια γίνονται και ποια θέση παίρ-
νει η δήθεν αντιπολίτευση, η λεγόµενη «Νέα Δηµοκρατία». Είστε
παρελθόν και το ξέρετε.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Χρήστος Παππάς καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία της
Βουλής, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αί-
θουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την
ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας
της Βουλής, σαράντα ένας µαθητές και µαθήτριες και τρεις εκ-
παιδευτικοί συνοδοί τους από το 4ο Γυµνάσιο (Β’ τµήµα) Σταυ-
ρούπολης Θεσσαλονίκης. 

Η Σταυρούπολη έχει την τιµητική της σήµερα!
Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 

(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Έχει ζητήσει τον λόγο ο κ. Κουρουµπλής. Πέντε λεπτά είναι

αρκετά, κύριε Κουρουµπλή;
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών και

Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Πολλά είναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Έχετε πέντε λεπτά,

κύριε Υπουργέ, για να υποστηρίξετε  τις δύο τροπολογίες σας,
µε την παράκληση, όµως, ότι θα παραµείνετε για λίγο στη Βουλή,
γιατί µπορεί επ’ αυτών οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι να θε-
λήσουν να συµπληρώσουν ή να έχουν αντίλογο.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών και

Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Κύριε Πρόεδρε, νοµίζω ότι πρό-
κειται για δύο τροπολογίες οι οποίες θα τύχουν, πιστεύω ότι θα
τύχουν, της θετικής τοποθέτησης των κοµµάτων. 

Η τροπολογία 279 αφορά ρύθµιση βάσει της οποίας µπορούµε
από το Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων να συµπληρωθούν τα
χρήµατα προς την ΕΕΤΑΑ για να εξασφαλιστούν οι δαπάνες για
τη λειτουργία του προγράµµατος των παιδικών σταθµών. 

Είναι ένα συµπληρωµατικό πρόγραµµα, που έχει ξεκινήσει εδώ
και µερικά χρόνια και που πρέπει να στηριχθεί, γιατί είναι απα-
ραίτητο τα παιδιά αυτά να έχουν τη δυνατότητα να λαµβάνουν
την αγωγή στους παιδικούς σταθµούς, διότι, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, από έρευνες που έχουν γίνει και εδώ και στο εξω-
τερικό και στις Ηνωµένες Πολιτείες, προκύπτει ότι η παρουσία
ενός παιδιού στον παιδικό σταθµό, του δίνει τη δυνατότητα να
έχει πέντε φορές καλύτερη επαγγελµατική αποκατάσταση συγ-
κριτικά µε ένα παιδί που δεν είχε αυτήν την τύχη και να συµµετέ-
χει επτά φορές λιγότερο σε εγκληµατική πράξη σε σχέση µε ένα
παιδί που δεν έχει πάει. Αυτό δείχνει τα ποιοτικά χαρακτηριστικά
της προσφοράς του παιδικού σταθµού. Νοµίζω, λοιπόν, ότι είµα-
στε σύµφωνοι στο να υπάρξει στήριξη αυτού του προγράµµα-
τος.

Η δεύτερη τροπολογία, κύριε Πρόεδρε, η µε αριθµό 276
αφορά ρυθµίσεις εν όψει της Συνθήκης του Σένγκεν, οι οποίες

κρίνονται απαραίτητες για κτήρια και υποδοµές που υπήρχαν
στα σύνορα για χρόνια και των οποίων απαιτείται να νοµιµοποι-
ηθεί η λειτουργία ως υποδοµών. Παράλληλα, παρέχεται η δυνα-
τότητα στην αποκεντρωµένη διοίκηση να προχωρήσει σε ρυθ-
µίσεις που είναι απαραίτητες, προκειµένου ο επικείµενος έλεγ-
χος των αρµοδίων της Συνθήκης του Σένγκεν στους συνορια-
κούς σταθµούς να µην παρουσιάσει κανένα πρόβληµα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να προσθέσω και δύο
λόγια για την τρέχουσα επικαιρότητα, που έχει να κάνει µε το
προσφυγικό. Το προσφυγικό είναι ένα πρόβληµα που βρήκε την
Ελλάδα, ένα πρόβληµα παγκόσµιο πλέον, διότι οι διαστάσεις που
έχει λάβει από τα συντελούµενα στη Μέση Ανατολή τού δίνουν
ακριβώς αυτόν τον χαρακτηρισµό, διότι είναι η µεγαλύτερη µε-
τακίνηση πληθυσµών µετά τον Β’ Παγκόσµιο πόλεµο. Δυστυχώς,
λόγω της γεωγραφικής θέσης της η χώρα, στη συγκεκριµένη πε-
ρίπτωση, καλείται να αντιµετωπίσει αυτήν τη δεινή πραγµατικό-
τητα. Ο ελληνικός λαός, όµως, έχει αποδείξει, για άλλη µία φορά,
ότι κουβαλά µία µακρόχρονη ιστορία πολιτισµού και ανθρωπι-
σµού. Παρά την οικονοµική και κοινωνική κρίση απέδειξε, για
άλλη µια φορά, ότι ο ανθρωπισµός είναι πάνω από οποιαδήποτε
σκοπιµότητα.

Η ελληνική πολιτεία, η ελληνική κοινωνία εκδηλώνει µε κάθε
τρόπο τη συµπαράστασή της σε αυτούς τους κατατρεγµένους
ανθρώπους, γιατί ζήσαµε και εµείς προσφυγιά. Είµαι βέβαιος ότι
οι περισσότεροι από όσους βρισκόµαστε εδώ, είµαστε από προ-
σφυγικές οικογένειες, άρα ξέρουµε τι σηµαίνει προσφυγιά. 

Η ελληνική πολιτεία, λοιπόν, έχει προχωρήσει στο 80% των
υποχρεώσεων και των δεσµεύσεών της απέναντι σε µια πολιτική
που ασκείται από την Ευρωπαϊκή Ένωση, η οποία είναι πάρα
πολύ ελλειµµατική.

Εµείς πιστεύουµε ότι στη Σύνοδο Κορυφής θα τεθούν τα ζη-
τήµατα που πρέπει να τεθούν. Έπειτα και από τη σύσκεψη των
πολιτικών Αρχηγών που θα γίνει αύριο υπό τον Πρόεδρο της Δη-
µοκρατίας, πιστεύω ότι θα κατατεθεί µια εθνική πρόταση από
όλα τα πολιτικά κόµµατα για να µπορέσουµε, έχοντας δηµιουρ-
γήσει ένα ενιαίο µέτωπο σε ένα πολύ κρίσιµο ζήτηµα, να το αντι-
µετωπίσουµε συνολικά όλοι οι Έλληνες.

Πρέπει να σας πω ότι όλοι οι κοινωνικοί θεσµοί -και η αυτοδι-
οίκηση Α’ βαθµού και η αυτοδιοίκηση Β’ βαθµού και η εκκλησία
και οι εθελοντικές οργανώσεις- συντονιζόµαστε µέρα µε τη µέρα
καλύτερα, για να µπορέσουµε πραγµατικά να περιορίσουµε τις
επιπτώσεις και τις επιδράσεις αυτού του πολύ µεγάλου και σο-
βαρού κοινωνικού προβλήµατος, που πλέον αποκτά διαστάσεις
εθνικές. 

Θα ήθελα, λοιπόν, να παρακαλέσω τουλάχιστον σε αυτό το ζή-
τηµα να ενώσουµε τις δυνάµεις µας, γιατί η έννοια του πατριω-
τισµού έχει εδώ αξία. Γιατί ενώνοντας τις δυνάµεις του έθνους,
του λαού µας σ’ ένα τόσο µεγάλο ζήτηµα, είναι βέβαιο ότι οι επι-
πτώσεις του µπορεί να είναι λιγότερες. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Γ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΠΟΥ-
ΛΟΥ)

Άρα η επίκληση του πατριωτισµού έχει αξία µόνο όταν αυτή
τη στιγµή σε τέτοιου είδους ζητήµατα µπορούµε να κάνουµε την
αυθυπέρβασή µας, βεβαίως στο πλαίσιο της δηµοκρατίας µας.
Αυτή είναι η οµορφιά της δηµοκρατίας, δηλαδή και το να έχουµε
διαφωνίες, αντιθέσεις και διαφορετικές προσεγγίσεις. Έτσι ανα-
δεικνύεται πολλές φορές και το πιο χρήσιµο µέσα από τον διά-
λογο. 

Σε ό,τι αφορά, όµως, ένα τέτοιο ζήτηµα εγώ θα ήθελα να πα-
ρακαλέσω όλες τις πλευρές του Κοινοβουλίου να βρούµε έναν
κοινό τόπο, γιατί µόνο έτσι θα έχουµε, πιστεύω, συµβάλει στον
περιορισµό των όποιων επιπτώσεων έχει αυτό το πρόβληµα. 

Σας ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τον λό-

γο έχει ο κ. Δένδιας.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Κυρία Πρόεδρε, κύριοι Υπουργοί, κυ-

ρίες και κύριοι συνάδελφοι, κατ’ αρχάς θα ξεκινήσω και εγώ από
την τροπολογία που κατέθεσε ο Υπουργός, την τροπολογία µε
αριθµό 286. Μια και την επικαλεστήκατε, κύριε Υπουργέ, και
αφορά τη Σένγκεν, πρέπει να σας πω ότι η απόφαση της Νέας
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Δηµοκρατίας είναι να µην ψηφίσουµε την τροπολογία, διότι καί-
τοι ίσως υπάρχει επείγον, δεν υπάρχει απρόβλεπτο.

Θα ήθελα να σας παρακαλέσω -όχι απλώς για την κοινοβου-
λευτική τάξη, αλλά για την απλή νοµιµότητα- και για το εξής.
Όταν φέρνετε περιβαλλοντικές διατάξεις από τις οποίες ρητά
ζητάτε την εξαίρεση, στοιχειώδες κοινοβουλευτικό καθήκον είναι
να υπάρχει συνυπογραφή του Υπουργού Περιβάλλοντος. Εδώ
δεν βλέπω υπογραφή του Υπουργού Περιβάλλοντος. Βλέπω τη
φαρδιά πλατιά και νοµιµοποιούσα τα πάντα υπογραφή του κ. Ευ-
κλείδη Τσακαλώτου. 

Για το µεταναστευτικό θα µιλήσω µετά. Έρχοµαι τώρα στα θέ-
µατα του υπό κρίση νοµοθετήµατος, το οποίο η Νέα Δηµοκρατία
υπερψηφίζει. Για το νοµοθέτηµα νοµίζω ότι τοποθετήθηκε µε
απόλυτη επάρκεια –και θα δευτερολογήσει κιόλας- ο επιµελής
εισηγητής της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης κ. Χρίστος Δήµας.
Εγώ απλά θέλω να κάνω µια δύο παρατηρήσεις σε όσα είπε ο κ.
Χουλιαράκης εδώ προηγουµένως. 

Κύριε Χουλιαράκη, κατ’ αρχάς παρουσιάσατε µια πολύ καλή
εικόνα για την πρόοδο της διαπραγµάτευσης. Μας είπατε µάλι-
στα, αν κατάλαβα καλά, ότι η ουσία είναι ότι αποµένει µόνο το
Διεθνές Νοµισµατικό Ταµείο, το οποίο βέβαια, φαντάζοµαι ότι κι
εσείς συνοµολογείτε ότι έχει πολύ µεγάλες αποκλίσεις από αυτά
τα οποία εσείς πιστεύετε. Άλλωστε έχει το θέµα καταλήξει.

Πέραν των ευχών µου να καταλήξει γρήγορα όχι, βέβαια, επί
τη βάσει της πρότασής σας για το ασφαλιστικό και το φορολο-
γικό -γιατί για εµάς είναι απαράδεκτες οι προτάσεις σας για το
ασφαλιστικό και το φορολογικό, αλλά εν πάση περιπτώσει- θέλω
να σας πω ότι έκανε δηλώσεις σήµερα ο κ. Ντάισελµπλουµ και
µπορείτε να τις βρείτε στο διαδίκτυο, µε τις οποίες δεν συµµερί-
ζεται την αισιοδοξία σας και διατυπώνει σαφώς ότι έχετε κάνει
πάρα πολύ µικρή πρόοδο στο θέµα των µεταρρυθµίσεων.

Στο δε ευρύτερο θέµα της ελληνικής οικονοµίας θα ήθελα να
σας πω δύο τινά: Πρώτον, ότι στον προϋπολογισµό, ο οποίος µά-
λιστα δεν ψηφίστηκε τον προηγούµενο χρόνο, η δική σας πρό-
βλεψη δεν εµπεριέχει στοιχεία ύφεσης. Αντιθέτως, η ελληνική
οικονοµία κινήθηκε µε ύφεση το 2015 -αυτό το οµολογείτε κι
εσείς τώρα- και µάλιστα, πιθανότατα το ποσοστό το οποίο δίνετε
εσείς, το 0,3%, είναι ανακριβές, έστω και αν δεν δεχτούµε την
πολύ πιο επιθετική τοποθέτηση του Διεθνούς Νοµισµατικού Τα-
µείου περί ύφεσης 2%.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΧΟΥΛΙΑΡΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικο-
νοµικών): Είναι εκτίµηση της ΕΛΣΤΑΤ. Δεν είναι δική µας.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Αυτό δεν σηµαίνει ότι θα γίνει δεκτή
µέχρι τέλους ως έχει. Ξέρω τι θα µου πείτε. Φαντάζεστε ότι αυτό
που µου λέτε sotto voce και µε ευγένεια είναι προβλέψιµο. Σας
λέω, όµως, ότι ούτως ή άλλως πετύχατε να επιστρέψετε την ελ-
ληνική οικονοµία σε ύφεση. Και αυτό δεν έχει καµµιά σηµασία
πώς προκύπτει µέσα από στατιστικά µεγέθη, παρ’ ότι το συνο-
µολογούµε όλοι. Έχει πάρα πολύ να κάνει µε τον τρόπο που ο
µέσος άνθρωπος αντιλαµβάνεται τη ζωή του.

Έρχοµαι τώρα σε κάτι που για εµένα έχει τεράστια σηµασία.
Θέλετε εξ επαγγέλµατος, που είµαι νοµικός; Νοµίζω, όµως, ότι
έχει τεράστια σηµασία για τους περισσότερους συναδέλφους,
για την ευπρέπεια του Κοινοβουλίου. Κυρίες και κύριοι της Κυ-
βέρνησης θέλετε να µας πείτε, αν έχετε την καλοσύνη, πώς νο-
µοθετείτε; Με ποια σοβαρότητα νοµοθετείτε; 

Διότι όταν µας έρχεται τροπολογία στο σχέδιο νόµου που
αφορά τον ν.4368/2016, ο οποίος ψηφίστηκε προ ολίγων ηµε-
ρών, και έχει να κάνει µε σωρεία αλλαγών µέσα στο νοµοθέτηµα
και µε διόρθωση σφαλµάτων, αυτό, στην καλύτερη περίπτωση,
δηλώνει για εσάς πλήρη αδιαφορία για το νοµοθετικό έργο και
την ποιότητά του και σε άλλη δε περίπτωση, πλήρη περιφρόνηση
προς την Εθνική Αντιπροσωπεία. 

Για να το πω απλά, αυτά τα οποία γίνονται από την Κυβέρνηση,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν είναι σοβαρά. Ψηφίζει νοµο-
θετήµατα µε διαδικασίες επείγοντος, κατεπείγοντος, τα µεσάνυ-
κτα και σε ηµέρες που αλλάζουν, για να βολεύει το πρόγραµµα
του κυρίου Πρωθυπουργού για να έρθει να απευθυνθεί, µε τον
δικό του τρόπο και εκτός νοµοθετήµατος, στην Εθνική Αντιπρο-
σωπεία, και τα κείµενα τα οποία φέρνει βρίθουν λαθών, παραλεί-
ψεων και νοµοτεχνικών ατελειών. Και τρεις ηµέρες µετά έρχεται

η Κυβέρνηση µε σωρεία αλλαγών και µεταβάλλει τους νόµους
που η ίδια προ ολίγου είχε εισηγηθεί. 

Και αυτό πρέπει να το τοποθετήσουµε µαζί µε ένα γεγονός το
οποίο είναι πρωτοφανές. Η παρούσα Κυβέρνηση έχει ψηφίσει τις
περισσότερες τροπολογίες µέχρι σήµερα από όσες έχει ψηφίσει
στον ίδιο χρόνο οποιαδήποτε κυβέρνηση πιθανότατα µεταπολι-
τευτικά. Αλλά πρέπει να σας πω ότι η δική µας έρευνα έχει στα-
µατήσει γύρω στο 1985. Θα το ψάξουµε, όµως, µέχρι το 1974
για να είστε σίγουροι. 

Δεν είναι τρόπος αυτός που νοµοθετείτε. Περιφρονείτε την
Εθνική Αντιπροσωπεία και περιφρονώντας την Εθνική Αντιπρο-
σωπεία, στην πραγµατικότητα περιφρονείτε την εθνική και λαϊκή
κυριαρχία, διότι αυτή εκφράζεται σε αυτή την Αίθουσα. 

Και εκτός των άλλων, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρ-
νηση προκαλεί και τον ελληνικό λαό. Έχουµε στην Ελλάδα ανερ-
γία της τάξης του 24,6% κατά τον επίσηµο δείκτη. Εχθές η Νέα
Δηµοκρατία εξέδωσε µια ανακοίνωση. Δεν θέλω να αναφερθώ
σε συγκεκριµένο πρόσωπο, γιατί ποτέ δεν το κάνω στο πλαίσιο
των καθηκόντων µου και στην Εθνική Αντιπροσωπεία. Δεν είναι
προσωπικό το θέµα. Καταθέτω, όµως, την Εφηµερίδα της Κυβερ-
νήσεως για τον νεοπροσληφθέντα ειδικό σύµβουλο στην υπηρε-
σία του Πρωθυπουργού της Ελλάδας. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Νικόλαος Δένδιας καταθέτει
για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκον-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Και σας ερωτώ: Η αντίληψη ενός ανθρώπου για τη ζωή είναι
απολύτως ελεύθερη, αλλά είναι σοβαρός κάποιος που έχει γρά-
ψει για την 11η Σεπτεµβρίου ότι είναι ένα έργο τέχνης που, αν
δεν είχε ανθρώπινα θύµατα, θα ήταν ένα αριστούργηµα; Και
ακόµη να έχει γράψει ότι τα σηµεία-σύµβολα που επέλεξαν οι
δράστες, όποιοι κι αν είναι, δίνουν πολιτικό συµβολισµό στο χτύ-
πηµα της 11ης Σεπτεµβρίου και ας µην άφησαν προκήρυξη, ότι
οι δίδυµοι πύργοι είναι παγκόσµιο κέντρο εµπορίου χρηµατιστη-
ριακού κεφαλαίου, ότι το Πεντάγωνο είναι εργαστήρι του µιλιτα-
ρισµού, ότι το Υπουργείο Εξωτερικών είναι στρατηγείο της
ιµπεριαλιστικής πολιτικής και ο Λευκός Οίκος ως πρόθεση;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση της Ελληνικής
Δηµοκρατίας είναι µια σοβαρή Κυβέρνηση, για να ξέρω δηλαδή;
Είναι δυνατόν οποιοσδήποτε άνθρωπος εξέφρασε –και δικαίωµά
του να εκφράζει ό,τι θέλει εν πάση περιπτώσει- αυτές τις από-
ψεις, να διορίζεται µε Φύλλο Εφηµερίδας της Κυβερνήσεως στην
υπηρεσία του Πρωθυπουργού της Ελλάδος και να θεωρεί ο κύ-
ριος Πρωθυπουργός της Ελλάδος ότι θα τον πάρει οποιαδήποτε
ξένη κυβέρνηση στα σοβαρά µετά από αυτά; 

Είναι σοβαρά αυτά τα πράγµατα τις στιγµές που σήµερα
ζούµε; Έτσι θεωρείτε ότι θα αντιµετωπίσουµε την κρίση; Αυτό
το νόηµα δίνετε στις στρατιές των ανέργων έξω από αυτή την Αί-
θουσα, ότι απαραίτητα στοιχεία πρόσληψης και επιτυχίας στη
ζωή -γιατί φαντάζοµαι το να υπηρετήσεις τον ύπατο πολιτικό, όχι
πολιτειακό, θεσµό της χώρας κρίνεται ως επιτυχία στη ζωή, ως
τουλάχιστον εµείς σ’ αυτή την Αίθουσα την προσλαµβάνουµε-
είναι η κατάθεση αυτών των απόψεων στο διαδίκτυο και στη ζωή;

Αυτά δεν είναι σοβαρά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Αυτά
δεν είναι σοβαρά πράγµατα και σας το λέω µε κάθε επιείκεια.

Έρχοµαι στην τοποθέτηση του κ. Μπαλτά προηγουµένως. Δεν
καταλαβαίνω εγώ τι κάνει το Υπουργείο Πολιτισµού και ο κύριος
Υπουργός Πολιτισµού. Καταθέτω εδώ µια ερώτηση του κ. Βενι-
ζέλου και την απάντηση την οποία έδωσε, τότε, ο Υπουργός Πο-
λιτισµού. Αναφερόταν, τότε, η ερώτηση και η απάντηση στον κ.
Λούκο. Στο κείµενο της απάντησης διαβεβαιώνει τότε το Υπουρ-
γείο Πολιτισµού ότι όσον αφορά στα κριτήρια επιλογής των προ-
σώπων το παρελθόν ήταν προβληµατικό, διότι ο Υπουργός δεν
µπορεί να καθορίζει την καλλιτεχνική πορεία ενός, παραδείγµα-
τος χάριν, κρατικού θεάτρου, πριµοδοτώντας την επιλογή του
ενός ή του άλλου και ότι η πολιτική ηγεσία µελετά αντικειµενι-
κούς τρόπους ορισµού των επικεφαλής δηµοσίων πολιτιστικών
οργανισµών.

Αυτό έκανε σήµερα εδώ, και εγώ δεν το κατάλαβα, επέλεξε και
εισηγήθηκε στην Εθνική Αντιπροσωπεία κάποιον τρόπο αντικει-
µενικής επιλογής καλλιτεχνικών διευθυντών ή επέλεξε η Κυβέρ-
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νηση µε όποια δικά της κριτήρια και µας φόρτωσε µία επιπλέον
θέση και µία επιπλέον µισθοδοσία, για να ικανοποιήσει τη δική
της αντίληψη; Αυτό, για να καταλάβω τι γίνεται επιτέλους σ’ αυτή
την Αίθουσα. Ποιο µήνυµα εκπέµπει αυτή η Κυβέρνηση; Κατα-
θέτω την ερώτηση και την απάντηση.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Νικόλαος Δένδιας καταθέτει
για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκον-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Καταλήγω στο µεταναστευτικό-προσφυγικό. Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, έχω ακούσει πάρα πολλά σαν αυτά που είπε ο τω-
ρινός, παρευρισκόµενος στην Αίθουσα Υπουργός, ο κ. Κουρουµ-
πλής. Εγώ αυτό που έχω να σας πω είναι, ότι η άποψή µου είναι
πως η κατάσταση στη χώρα είναι παντελώς απαράδεκτη και δεν
τιµά την Ελληνική Δηµοκρατία και δεν τιµά ούτε την Κυβέρνηση.

Εγώ αυτό το οποίο βλέπω είναι άνθρωποι χωρίς καµµία βοή-
θεια να περιφέρονται µέσα στη χώρα, µικρά παιδιά να περιφέ-
ρονται στις πλατείες της Αθήνας και να µην υπάρχει συγκροτη-
µένος κρατικός φορέας ο οποίος να αντιµετωπίζει αυτή την κα-
τάσταση.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σας είχαµε προειδοποιήσει -και
εγώ προσωπικά- για τα τεράστια σφάλµατα που κάνετε µε τη µη
φύλαξη των συνόρων. Αυτό, όµως, είναι ένα θέµα. Θα το συζη-
τήσουµε, θα συζητηθεί αύριο στη Σύσκεψη των Πολιτικών Αρχη-
γών. Έχουµε συγκεκριµένη πρόταση, σας την έχουµε καταθέσει,
θα σας την επανακαταθέσουµε, να σας πούµε πώς γίνεται.

Όµως, εδώ υφίσταται µιας άλλης τάξεως ζήτηµα. Οιοσδήποτε
βρίσκεται µέσα στο πλαίσιο της Ελληνικής Δηµοκρατίας, έστω
και ο παρανόµως εισελθείς, έχει δικαιώµατα, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, τα όποια δικαιώµατα τού αναγνωρίζονται από το
Σύνταγµα και τους νόµους της πατρίδας. Αυτή τη στιγµή αυτοί
οι άνθρωποι δεν απολαµβάνουν οιουδήποτε δικαιώµατος. Τρο-
φοδοτούνται και επιζούν είτε χάρη στη φιλανθρωπία των όποιων
µη κυβερνητικών οργανώσεων είτε υποστηριζόµενοι από οποι-
αδήποτε δοµή και µε οιονδήποτε τρόπο.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών και
Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Τι είπατε; Λυπάµαι. Είναι δυνα-
τόν να λέτε αυτά τα πράγµατα;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Αυτά που λέω, κύριε Υπουργέ, είναι πι-
θανότατα αυτά που ακούτε, εκτός αν δεν εµπιστεύεστε την ακοή
σας, αλλά τότε θα σας τα ξαναπώ.

Έχουµε υποχρέωση, ως κράτος, να έχουµε ένα σοβαρό σύ-
στηµα αντιµετώπισης αυτών των ανθρώπων, που σηµαίνει τρο-
φή, περίθαλψη και εξασφάλιση αυτών των παιδιών. Δεν µπορούν
να γυρνούν χιλιάδες παιδιά στην Ελλάδα, δεξιά και αριστερά,…

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών και
Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Χιλιάδες;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ:…χωρίς κανείς να τα περιθάλπει, άλλα
άρρωστα, άλλα χωρίς γάλα, άλλα χωρίς φαγητό και να υπερη-
φανευόµεθα για τον φιλανθρωπισµό των Ελλήνων. Το ελληνικό
κράτος πού είναι; Πού βρίσκεται το ελληνικό κράτος;

Εµένα µου προκύπτει σαφώς από τη θητεία µου στο Υπουρ-
γείο Εθνικής Άµυνας…

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών και
Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Τι λέτε;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Θα σας πρότεινα, κύριε Υπουργέ, να
σταµατήσετε να µε ρωτάτε τι λέω, γιατί ακούτε, αλλιώς δεν θα
ρωτούσατε τι λέω.

Από τη θητεία µου, λοιπόν, στο Υπουργείο Εθνικής Άµυνας,
γνωρίζω ότι ο Ελληνικός Στρατός, αν θυµάµαι καλά τον αριθµό,
έχει περίπου εκατόν εβδοµήντα δύο ή εκατόν εβδοµήντα τρία
µαγειρεία εκστρατείας. Υπάρχει κάποιο από αυτά στην Ειδοµένη
και δεν το γνωρίζω;

Η εικόνα στην πλατεία Βικτωρίας, όπου ο Ερυθρός Σταυρός ή
διάφορες µη κυβερνητικές οργανώσεις -άλλες εξ αγαθού, άλλες
εκ πονηρού, αυτό είναι άλλο θέµα- είναι, υποτίθεται, η µέριµνα
του κράτους, τιµά την πατρίδα µας; Για να καταλάβω, δηλαδή,
πώς αντιλαµβανόµαστε αυτή τη στιγµή την υποχρέωσή µας ως
συγκροτηµένη και συνταγµατικά κατοχυρωµένη πολιτεία;

Πρέπει να συζητήσουµε σοβαρά. Πρέπει η Κυβέρνηση να αφή-
σει τους εύκολους ανθρωπισµούς και να κάνει το συνταγµατικό

της καθήκον, να φροντίσει γι’ αυτούς τους ανθρώπους µε τον
τρόπο που µια σοβαρή και οργανωµένη πολιτεία θα φρόντιζε. 

Και επειδή φαίνεται η Κυβέρνηση να µην γνωρίζει, σας λέω ότι
στο Υπουργείο Δηµόσιας Τάξης υπήρχε ένας ολόκληρος σχεδια-
σµός, κάτω από το όνοµα «Ιώνη», για αριθµούς µέχρι εκατό χι-
λιάδες, µε templates για το πώς θα ζητηθεί και από πού βοήθεια,
από άλλα κράτη, από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή, από τον Επί-
τροπο Πολιτικής Προστασίας.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Αν έχετε την καλοσύνη, κυρία Πρόεδρε, να µου δώσετε ένα
λεπτό.

Η παρουσίαση αυτή είχε γίνει δηµοσίως. Τότε είχαν γίνει και
επαφές µε την Κρυσταλλίνα Γκεοργκίεβα, την τότε αρµόδια επί-
τροπο για την Πολιτική Προστασία, για να έχουµε και έναν αρχικό
συντονισµό από την Ευρωπαϊκή Ένωση.

Πέρα από τα θέµατα φύλαξης των συνόρων -που είναι απολύ-
τως απαραίτητα και µπορώ να επανέλθω-, πέρα από τα θέµατα
που αφορούν το άσυλο και την ενίσχυση της Υπηρεσίας, τα
οποία ο ΣΥΡΙΖΑ αγνοεί, ενώ κήδεσθε των ανθρωπίνων δικαιωµά-
των, πέρα από την Υπηρεσία Πρώτης Υποδοχής την οποία αγνο-
είτε, ενώ εµφανίζεστε ότι κήδεσθε των ανθρωπίνων δικαιωµάτων,
σας λέω να σοβαρευτείτε και να νοιαστείτε για τους ανθρώπους
που βρίσκονται µέσα στα σύνορα αυτής της χώρας. Αυτά που
κάνετε δεν είναι καθόλου σοβαρά και δεν τιµούν την πατρίδα
µας, καταστρέφουν τον ελληνικό τουρισµό, θέτουν σε κίνδυνο
τη ζωή και την υγεία αυτών των ανθρώπων. Αυτά δεν τιµούν την
πατρίδα µας.

Και πράγµατι, εάν σοβαρευτείτε και εφόσον θέλετε τη βοήθειά
µας, είµαστε εδώ πάντοτε να βοηθήσουµε είτε µε τη συµβουλή
µας είτε και πιο έµπρακτα, αν το θέλετε. 

Όµως, κυρίως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Συµπολίτευ-
σης και ιδίως της Κυβέρνησης, παρακαλώ σοβαρευτείτε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών και

Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Κυρία Πρόεδρε, παρακαλώ θα
ήθελα τον λόγο για δύο λεπτά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τι θέλε-
τε, κύριε Κουρουµπλή; 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών και
Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Μπορώ να έχω τον λόγο για δύο
λεπτά;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Γιατί;
Θέλετε να πείτε κάτι για τις τροπολογίες;

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών και
Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Ναι, θα πω και για τις τροπολο-
γίες.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Αν είναι
για τις τροπολογίες θα σας δώσω δύο λεπτά, αν και βλέπω ότι
έχετε µιλήσει.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών και
Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Ευχαριστώ.

Κύριε Δένδια, ειλικρινά µε αιφνιδιάσατε µε την έλλειψη µνή-
µης. Σας ερωτώ: Τα κτήρια αυτά, για τα οποία δεν ψηφίζετε την
τροπολογία, τα έχτισε η σηµερινή Κυβέρνηση; Σας ερωτώ. Δη-
λαδή προκαλείτε και τη νοηµοσύνη µας! 

Τα κτήρια αυτά στα σύνορα, τα οποία εµείς τώρα νοµιµοποι-
ούµε, είναι κτισµένα µε άδειες περιβαλλοντολογικές από τις προ-
ηγούµενες κυβερνήσεις, που ήσασταν και Υπουργός και Υπερυ-
πουργός; Και έρχεστε τώρα και λέτε «δεν ψηφίζουµε αυτή την
τροπολογία»;; Τα κτήρια αυτά είναι χτισµένα εδώ και πέντε, δέκα,
δεκαπέντε, είκοσι, τριάντα χρόνια. Δεν τα κτίσαµε εµείς τώρα. 

Προσπαθούµε να αντιµετωπίσουµε ένα πρόβληµα, το οποίο
γνωρίζετε καλά, και έρχεστε και λέτε «Δεν ψηφίζουµε για περι-
βαλλοντολογικούς λόγους αυτή την τροπολογία». Είναι εντυπω-
σιακό!

Τώρα, σε ό,τι αφορά το προσφυγικό, συνδέετε συνεχώς το
προσφυγικό µε τον τουρισµό. Και αυτό είναι προσφορά στην πα-
τρίδα, ο τρόπος µε τον οποίο το συνδέετε; Δηλαδή οι χίλιοι άν-
θρωποι που είναι στην πλατεία Βικτωρίας και οι άλλες δύο χιλιά-
δες στο Λιµάνι, αυτοί είναι οι άνθρωποι που φροντίζει το ελληνικό
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κράτος σε τόσα σηµεία σε όλη την Ελλάδα;
Νοµίζω, λοιπόν, ότι καλό θα είναι να αποφεύγουµε τις υπερ-

βολές, διότι δεν κάνουµε καλό ούτε στο κόµµα µας ούτε στην
πατρίδα ούτε στην Ελλάδα. Διότι το ότι συνέδεσαν αυτοί που συ-
νέδεσαν τον τουρισµό µε το προσφυγικό στην Κω, ξέρετε πάρα
πολύ καλά τι συνέπειες είχε για τον τόπο τους.

Σας πληροφορώ, λοιπόν, κύριε Δένδια, ότι όταν ήρθε ο Δήµαρ-
χος Μυτιλήνης σε µια σύσκεψη και ειπώθηκε µία τέτοια τοποθέ-
τηση που συνέδεε τον τουρισµό µε το προσφυγικό ήταν πάρα
πολύ αρνητικός. 

Καλό θα είναι, λοιπόν, και χρήσιµο για όλους µας να έχουµε
ένα µέτρο. Εντάξει, Αντιπολίτευση είστε, έχετε ελεύθερο δι-
καίωµα να λέτε τις απόψεις σας και τις θέσεις σας, αλλά το να
υπάρχει ένα µέτρο κάνει καλό.

Ευχαριστώ.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Κυρία Πρόεδρε, θέλω τον λόγο επί της

τοποθέτησης για την τροπολογία. Για το άλλο δεν πρόκειται να
πω τίποτα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Θα πεί-
τε κάτι για την τροπολογία;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Απλώς να εξηγήσω στον Υπουργό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Έχετε

τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Κύριε Υπουργέ, µε συγχωρείτε. Επα-

νέρχοµαι, για να µην παρεξηγούµεθα. Θα πω µόνο επί της τρο-
πολογίας. Οι παρατηρήσεις για το µεταναστευτικό δεν θεωρώ
ότι χρήζουν απαντήσεως. 

Αναφέροµαι στην τροπολογία σας. Με συγχωρείτε, για να κα-
ταλάβω, έτσι λιανά δηλαδή, γιατί εγώ είµαι δικηγόρος. Νοµιµο-
ποιείτε κτήρια χωρίς υπογραφή του Υπουργού Περιβάλλοντος;
Να µου εξηγήσετε εσείς εάν αυτό µπορείτε να το κάνετε. Εάν
ισχυρίζεστε ότι αυτό µπορείτε να το κάνετε και εγώ σφάλλω που
ζητώ τη συνυπογραφή του Υπουργού Περιβάλλοντος και µετά
να εξετάσω το ζήτηµα, ελάτε να µου πείτε!

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών και
Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Κύριε Δένδια, ξέρετε όλα τα
κτήρια του δηµοσίου πώς κτιζόντουσαν όλα αυτά τα χρόνια. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Αυτό δεν είναι απάντηση.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών και

Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Δεν το ξέρετε; Το ξέρετε!
Από εκεί και πέρα, αφού το ξέρετε, δεν λέω τίποτε άλλο. 
ΟΥΡΑΝΙΑ ΑΝΤΩΝΟΠΟΥΛΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουργός Ερ-

γασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης):
Κυρία Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τον λό-
γο έχει η κ. Αντωνοπούλου για δύο τροπολογίες.

Κυρία Αντωνοπούλου, τρία -τέσσερα λεπτά είναι αρκετός χρό-
νος;

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Πού πάτε, κύριε Κουρουµπλή; Πού
πάτε; Καθίστε να στηρίξετε τις νοµοτεχνικές σας που φέρνετε
στους Βουλευτές.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ορίστε,
κυρία Αντωνοπούλου, έχετε τον λόγο.

ΟΥΡΑΝΙΑ ΑΝΤΩΝΟΠΟΥΛΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουργός Ερ-
γασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης):
Κυρία Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, θα ήθελα να ανα-
φερθώ στην τροπολογία που κατέθεσα µε γενικό αριθµό 278 και
ειδικό αριθµό 61. Με την τροπολογία αυτή προβλέπεται η παρά-
ταση του χρόνου των προγραµµάτων κοινωφελούς εργασίας,
που θα υλοποιηθούν προκειµένου να καλυφθεί µέρος των αναγ-
κών στα σηµεία υποδοχής προσφύγων. 

Δεν χρειάζεται, νοµίζω, να χρησιµοποιήσω ιδιαίτερα επιχειρή-
µατα για να υποστηρίξω την ανάγκη στελέχωσης των σηµείων
υποδοχής των προσφύγων. Η χώρα µας έχει αναλάβει το βάρος
της αντιµετώπισης µίας τεράστιας ανθρωπιστικής κρίσης και έχει
ανταποκριθεί. Η Ελλάδα ανταποκρίνεται και ανταποκρίνεται µε
γνώµονα την ηθική υποχρέωση που έχει στις παρούσες συνθή-
κες. Είναι βέβαιο όµως ότι δεν µπορεί να ανταποκριθεί µόνη της,
χρειάζεται τη στήριξη των συµµάχων και εταίρων. Αυτή τη στή-
ριξη την έχει ζητήσει, θα έλεγα ότι την έχει απαιτήσει και η Δευ-
τέρα και η Τρίτη που έρχονται την επόµενη εβδοµάδα είναι πολύ

σηµαντικές ηµέρες, διότι περιµένουµε τις εξελίξεις.
Μέχρι ωστόσο να παρασχεθεί αυτή η υποστήριξη οφείλουµε

να εξαντλήσουµε όλα τα µέσα που έχουµε, όλους τους πόρους
που µπορούµε να ενεργοποιήσουµε, για την αντιµετώπιση του
προσφυγικού. Κι αυτό διότι χρειάζεται η τοπική κοινωνία, όσο
χρειάζεται φυσικά και η αντιµετώπιση του προσφυγικού, να µπο-
ρέσουµε να αντιµετωπίσουµε τα προβλήµατα που προκύπτουν.

Η τροπολογία, λοιπόν, αυτή εντάσσεται στον γενικότερο στρα-
τηγικό σχεδιασµό της Κυβέρνησης. Μέσα σε αυτόν τον σχεδια-
σµό, όλοι, µε όλες µας τις δυνάµεις στα Υπουργεία, πρέπει να
συµβάλλουµε. Έτσι, λοιπόν, το Υπουργείο Εργασίας έχει αναλά-
βει την εκπόνηση αυτού του σχεδίου και την υλοποίησή του.

Η λογική της παροχής εγγυηµένης απασχόλησης στα προ-
γράµµατα αντιµετώπισης της ανεργίας εν γένει –µου δίνεται η
ευκαιρία να το πω τώρα- αποτυπώνεται στη νέα γενιά προγραµ-
µάτων κοινωφελούς εργασίας που θα εφαρµοσθεί πιλοτικά σε
δεκαεπτά δήµους της χώρας, που είναι οι θύλακες  της υψηλό-
τερης και µακροχρόνιας ανεργίας και σε δεύτερη φάση σε άλ-
λους τριάντα δύο δήµους και στη συνέχεια θα επεκταθεί σε όλη
τη χώρα. Αυτά τα προγράµµατα θα έχουν διάρκεια οκτώ µηνών
και όχι πέντε όπως ίσχυε µέχρι σήµερα. Έτσι, λοιπόν, θέλουµε
αυτό το πρόγραµµα το οποίο τώρα θα ενταχθεί προς υποστήριξη
του προσφυγικού να έχει την ίδια διάρκεια. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Σας ευ-

χαριστούµε, κυρία Αντωνοπούλου.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ-ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Κυρία Πρόεδρε, παρα-

καλώ, θα ήθελα να λάβω τον λόγο επί των τροπολογιών.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Θα µι-

λήσετε µετά.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ-ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Θέλω να µιλήσω επί των

τροπολογιών.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Όχι, θα

µιλήσετε µετά σαν Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος. Δεν προβλέ-
πεται αυτό. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ-ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Όχι, τώρα θέλω να µιλήσω
γιατί µετά θα φύγουν οι Υπουργοί. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Και οι υπόλοιποι Κοινο-
βουλευτικοί θέλουν να µιλήσουν.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ-ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Να τηρήσουµε τον Κανο-
νισµό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ποιος
Κανονισµός;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ-ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Να τηρήσουµε τον Κανο-
νισµό, διότι µας έχουν γελοιοποιήσει οι Υπουργοί. Δεν µπορεί να
φέρνουν τροπολογίες την τελευταία στιγµή στη Βουλή.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Όχι,
δεν υπάρχει αυτό στον Κανονισµό. Καθίστε, κύριε Καρρά. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ-ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Δεν µπορεί να έρχονται
τροπολογίες την τελευταία στιγµή.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Δεν τις
έφερε τώρα, τις έχει δώσει.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ-ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Με το παράλληλο πρό-
γραµµα, µας µπέρδεψε η Κυβέρνηση και ψηφίσαµε διατάξεις -
που δεν είχαµε καµµία πρόθεση- για ανθρωπιστικούς λόγους και
σήµερα µάς λέει ότι δεν τις ήξεραν;  Ε, αυτό είναι ανικανότητα.
Είναι δυνατόν; Αυτό είναι ανικανότητα! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ορίστε,
κύριε Λοβέρδο, έχετε τον λόγο. Η δική σας σειρά δεν είναι; Θα
έρθετε;

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Μάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ορίστε,

κύριε Λοβέρδο, έχετε τον λόγο.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ο κύριος Υπουργός Εσωτερικών είπε

να αποφεύγονται οι υπερβολές. Παραίνεση. 
Αναρωτιέµαι: Αυτό, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, που είπε ο

ίδιος σε συνέντευξή του, λέγοντας ότι δεν πειράζει οι ελεύθεροι
επαγγελµατίες να κάνουν καµµιά διαδήλωση, χάνουν και κανένα
κιλό, -αστειάκια!- ανήκει στον χώρο της υπερβολής, της κοµψό-
τητας, της πολιτικής ρητορείας; Σε ποιον χώρο ανήκει;

Επιτέλους, έχει καταλάβει ο Υπουργός των Εσωτερικών ότι για
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τη χώρα δηµιουργείται ένα τεράστιο πρόβληµα -δεν θέλω να
κάνω τώρα αναδροµή ούτε έχω τον χρόνο- µε το ζήτηµα το µε-
ταναστευτικό-προσφυγικό και ότι αν δεν υπογραµµίσουµε τα
προβλήµατα, τις καθυστερήσεις και τα λάθη, η χώρα κινδυνεύει;
Μας κάνει και κριτική; Τι είναι, Αντιπολίτευση; Είναι Υπουργός.
Αντί να αστειεύεται µε τους διαδηλωτές, πρέπει να δει τις υπο-
χρεώσεις του.

Και πρώτα από όλα και για να τελειώνω, αυτό που έθεσε ο κ.
Δένδιας είναι σοβαρό. Να πάρει πίσω την τροπολογία, η οποία
νοµιµοποιεί κατασκευές σε παραµεθόριες περιοχές, χωρίς να
έχει υπογράψει ο Υπουργός Περιβάλλοντος. Να την πάρει πίσω
τώρα και να τη φέρει σε επόµενο σχέδιο νόµου, µε όλες τις υπο-
γραφές. Και αν ο Υπουργός Περιβάλλοντος αποφεύγει να υπο-
γράψει, να υπογράψει µε πόνο, όπως έχετε µάθει να λέτε
καλύπτοντας ανακολουθίες και τον εαυτό σας τον ίδιο που ψευ-
δόταν επί πολλά χρόνια. 

Κύριε Υπουργέ, έχετε συνειδητοποιήσει τι είναι αυτά που λένε
οι συνάδελφοί σας στην Κυβέρνηση για εκατόν πενήντα χιλιάδες
πρόσφυγες-µετανάστες και τα τοιαύτα; Έχετε υπ’ όψιν σας τη
διεθνή εµπειρία, που ως ρεπόρτερ ο κ. Μουζάλας αναφέρει για
την Ελλάδα, που την παροµοιάζει µε άλλες χώρες που έχουν δεχ-
θεί προσφυγικές ροές; Ξέρετε τι σηµαίνει Λίβανος; Έχετε υπ’
όψιν σας την ιστορία; Ξέρετε τι σηµαίνει Ιορδανία; Στο Ζατάρι,
ένα κέντρο υποδοχής προσφύγων που κατασκευάστηκε για δέκα
χιλιάδες ανθρώπους το 2013, µέσα σε τρία χρόνια είχαµε πέντε
χιλιάδες γεννήσεις και σήµερα, αυτήν τη στιγµή µαζί µε τους επι-
πρόσθετους, αριθµούνται ογδόντα χιλιάδες. Έχετε καταλάβει µε
τι θέµα παίζετε, µε τι θέµα ασχολείστε, τι θέµα είναι στην αρµο-
διότητά σας; Αντί να κάνετε παραινέσεις, να κάνετε πολιτικές και
να αποφεύγετε και τις λαθροχειρίες.

Κυρία Πρόεδρε, στο παρά ένα δευτερόλεπτο της ψηφοφορίας
για σχέδιο νόµου -το σχέδιο νόµου του Υπουργείου του κ. Κου-
ρουµπλή, που δεν ήταν εδώ να το υποστηρίζει, το υποστήριζε ο
κ. Βερναρδάκης- ήρθε τροπολογία «από τον αέρα» -ουδείς το κα-
τάλαβε στην Αίθουσα αυτήν, ουδείς Υπουργός την εξήγησε- και
αντικατέστησε άρθρο όπου προστέθηκαν, κυρίες και κύριοι Βου-
λευτές, τριάντα τρεις διοικητικοί γραµµατείς στα Υπουργεία! Και
κάναµε καταγγελία. Έκανε καταγγελία διά του κ. Κεγκέρογλου
όλη η Κοινοβουλευτική µας Οµάδα. Ο κ. Βούτσης δέχτηκε να
εξετάσει το θέµα.

Βάζετε σήµερα εσείς -και δεν λέτε µια λέξη για αυτό- τον κ.
Βερναρδάκη να αποδεχθεί «τροπολογία Βουλευτών» που αλλάζει
τον τίτλο της διάταξης στην οποία µπήκε εµβόλιµα, παράτυπα,
παρά το κοινοβουλευτικό δίκαιο -είναι λαθροχειρία, κυρίες και
κύριοι Βουλευτές!- και τον προσαρµόζει στο νέο περιεχόµενο.
Προκηρύσσει τις θέσεις, χωρίς έκθεση του Γενικού Λογιστηρίου
του Κράτους. Πάτε καλά; Είστε Υπουργοί εσείς; Είναι Κυβέρνηση
αυτή; Έχουν άδικο όσοι λένε ότι µεγαλύτερο πρόβληµα για τη
χώρα, ακόµα και από το προσφυγικό, είστε εσείς; Τι πράγµατα
είναι αυτά; Πρέπει να πάρετε θέση εδώ. Κοροϊδέψατε τη Βουλή!
Καµµία Κυβέρνηση δεν το έχει κάνει αυτό. Κοροϊδέψατε τη
Βουλή!

Και έρχεστε σήµερα να ισορροπήσετε τα πράγµατα µε δήθεν
βουλευτική τροπολογία, την οποία αποδέχεστε. Είστε ο αρµό-
διος Υπουργός και του κ. Βερναρδάκη και του αντικειµένου. Αντί
να παραινείτε το Σώµα, να αναλάβετε τις υποχρεώσεις σας.

Και δεν είναι τσαπατσουλιά, κυρίες και κύριοι Βουλευτές. Είναι
ασχετοσύνη και ηθεληµένη λαθροχειρία, γιατί οι τριάντα τρεις
διοικητικοί γραµµατείς είναι το κοµµατικό κράτος, που ήρθε να
ισορροπήσει τις δήθεν µεταρρυθµίσεις που έκαναν σε αντίθετη
κατεύθυνση. Να πάρει τον λόγο να µας τα πει αυτά, αντί να πάει
να φύγει ο κύριος Υπουργός.

Αναφέροµαι τώρα στα σηµερινά του κυρίως θέµατος. Ακού-
σαµε µε πολύ ενδιαφέρον τον κ. Τσακαλώτο στην αρχή της συ-
νεδρίασης. Μας έδωσε και ο κ. Χουλιαράκης στη συνέχεια µία
εικόνα της πορείας της χώρας προς την αξιολόγηση. Με παρέµ-
βαση του κ. Κρεµαστινού, που προήδρευε εκείνη τη στιγµή και
του ζήτησε χρονοδιάγραµµα, είπε ότι δεν µπορεί να δεσµευτεί
χρονικά.

Πριν από δύο ηµέρες σε τηλεοπτική του συνέντευξη ο Πρω-
θυπουργός δεσµεύτηκε. Έδωσε χρονοδιαγράµµατα. Τι από τα

δύο ισχύει; Με ποιους µιλάτε;
Εδώ είναι Εθνική Αντιπροσωπεία. 
Κι αν παρακολουθήσουµε τις τοποθετήσεις του κ. Χουλιαράκη

στη συνέχεια, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τα θέµατα έχουν
κλείσει, λέει, και µένει µία εκκρεµότητα στο µεσοπρόθεσµο για
το 2018. Με ποιο ασφαλιστικό; Τι ξέρει η Βουλή των Ελλήνων και
η ελληνική κοινωνία; Με ποιο φορολογικό; Με ποια µέτρα που
διορθώνουν και καλύπτουν τα ελλείµµατα του ’15 και του ’16; Με
ποιες πολιτικές έκλεισαν τη συζήτηση που έχουν έξω, αν είναι
αυτά αληθή; Εγώ τίποτα δεν εµπιστεύοµαι από αυτά, αν δεν δω.
Με ποιες πολιτικές; Στο πλαίσιο µιας πορείας, κυρίες και κύριοι
Βουλευτές, που επαναλαµβάνει τα πρώτα στάδια της Βαρουφα-
κειάδας Νο1, εκκρεµότητα για τη χώρα, για την οικονοµία της,
δηλαδή για το ψωµί των ανθρώπων.

Αµφισβητούµε τα πάντα σε ό,τι αφορά µία κυβέρνηση που αν-
τιφάσκει καθηµερινά, σε ό,τι αφορά µία κυβέρνηση που λέει διά
του αρµοδίου Υπουργού «κλείνουµε την αξιολόγηση» και η Εθνι-
κή Αντιπροσωπεία δεν ξέρει ούτε µε ποιο ασφαλιστικό ούτε µε
ποιο φορολογικό ούτε µε ποιο µεσοπρόθεσµο και τις βασικές του
γραµµές. Πλήρης αδιαφάνεια! 

Επαναλαµβάνω, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, να συνειδητο-
ποιηθεί: πρόκειται περί πολιτικής εξαπάτησης και πρόκειται για
το µεγαλύτερο πρόβληµα της χώρας που συγκροτεί η Κυβέρ-
νηση αυτή. Ψέµατα, καθυστερήσεις, υποκρισία αντί για πολιτι-
κές, αστειάκια του Υπουργού Κουρουµπλή, διορισµοί ανθρώπων
στο Μαξίµου –έτσι;- µε ό,τι αυτό συµβολίζει, που βρήκαν έργο
τέχνης την 9η Σεπτεµβρίου και την εκεί τροµοκρατική ενέργεια
κ.ο.κ.. 

Θεωρώ, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, επειδή έχω πρόσφατη
µνήµη –και πρέπει να έχουµε όλοι- µνηµείο υποκρισίας την υπο-
γραφή µιας συµφωνίας µε ταµπούρλα που έπαιζαν στο Μαξίµου,
µε τη «PHILLIP MORRIS» για την απορρόφηση τριάντα χιλιάδων
τόνων καπνού. Όταν είχε αυτό ξεκινήσει να πραγµατοποιείται
πριν από τρία χρόνια, ο τότε αρµόδιος για θέµατα αγροτικής
ανάπτυξης και νυν Υπουργός, ο κ. Αποστόλου, είχε καταθέσει
ερώτηση που κατήγγειλε την τότε Κυβέρνηση και τον τότε
Υπουργό κ. Τσαυτάρη γι’ αυτήν τη συµβολαιακή γεωργική επέν-
δυση. Τον είχε καταγγείλει. Ήταν µία µακροσκελής ερώτηση γε-
µάτη αιχµές και µοµφές. Και ο ίδιος τώρα που κάνει τα ίδια, τα
οφειλόµενα δηλαδή, τα κάνει µε πανηγύρια στο Μαξίµου! 

Είναι αυτοί Υπουργοί και δεν έχουν τουλάχιστον, εσωτερικά,
ένα θέµα ντροπής που να τους οδηγήσει τουλάχιστον αυτά τα
ψέµατα και τις αντιφάσεις τους να τα κάνουν µε έναν τρόπο που
να µην φαίνονται σε αυτούς που θυµούνται, σε αυτούς που έζη-
σαν τη Βουλή πριν από τρία χρόνια και θυµούνται καλά; Θέλω να
καταθέσω και την ερώτησή του και τους πανηγυρισµούς, για να
δει ο κάθε Βουλευτής που ενδιαφέρεται για τα όσα συµβαίνουν
εδώ µε αυτούς τους ανθρώπους. Τα καταθέτω για τα Πρακτικά
της Βουλής, για να τα έχει ο κάθε Βουλευτής υπ’ όψιν του.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ανδρέας Λοβέρδος καταθέ-
τει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρί-
σκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Κυρίες και κύριοι, Βουλευτές, κάτι πολύ σοβαρό, ακόµη πιο
σοβαρό. Είχαµε πριν από κάποιους µήνες στην Επιτροπή Θε-
σµών και Διαφάνειας, είχαν οι συνάδελφοι δηλαδή, µέλη της τον
Ιούνιο του 2015, ένα θέµα που αφορούσε τον διορισµό µελών
στη ΡΑΕ, στη Ρυθµιστική Αρχή Ενέργειας. Απευθύνοµαι διά της
παρούσης παρέµβασής µου στον Πρόεδρο της Βουλής αυτήν τη
στιγµή, στον κ. Βούτση. Η Ειδική Μόνιµη Επιτροπή Θεσµών και
Διαφάνειας µε την Έκθεσή της, όπως βεβαιώνει η τότε Πρό-
εδρος κ. Ζωή Κωνσταντοπούλου, εκφράστηκε θετικά για ένα
µέλος της διοίκησης της ΡΑΕ και δεν συγκεντρώθηκε η απαραί-
τητη πλειοψηφία, κύριοι συνάδελφοι, για τον Πρόεδρο και τον
Αντιπρόεδρο αυτής της αρχής. Και µε σχετικό έγγραφο προς το
αρµόδιο Υπουργείο, Υπουργός όντας τότε ο κ. Λαφαζάνης, η κ.
Κωνσταντοπούλου βεβαίωσε τα δεδοµένα των ψηφοφοριών µε
πάρα πολύ χαρακτηριστικό και συγκεκριµένο τρόπο, όπως άλ-
λωστε όλοι οι Πρόεδροι της Βουλής κάνουν όταν αποστέλλουν
τέτοιου είδους έγγραφα. 

Πάρα ταύτα, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, το Υπουργείο προ-
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έβη στον διορισµό των συγκεκριµένων δύο προσώπων, Προ-
έδρου και Αντιπροέδρου της ΡΑΕ, παρανόµως, καταφανώς πα-
ρανόµως!

Αδυνατώ να καταλάβω -και ούτε θέλω να συζητήσω- τα επιµέ-
ρους ζητήµατα που σχετίζονται µε την ερµηνεία του νοµοθετικού
πλαισίου της ΡΑΕ, που οδήγησαν σε αυτήν τη δικολαβική εκδοχή
ότι στέκει ο διορισµός. Διότι εµείς εδώ είµαστε Βουλή, λειτουρ-
γούµε βάσει του Κανονισµού µας και το άρθρο 39 του Κανονι-
σµού της Βουλής καθορίζει ακριβώς πώς λαµβάνονται οι απο-
φάσεις στις Επιτροπές της Βουλής. Το άρθρο αυτό εφαρµό-
στηκε όπως εφαρµοζόταν πάντα. Η τότε Πρόεδρος της Βουλής,
ως είχε υποχρέωση, απέστειλε τη σχετική έκθεση της Επιτροπής
Θεσµών και Διαφάνειας και το Υπουργείο έκανε άλλα απ’ αυτά
που ο νόµος ορίζει.

Κάθε πράξη της ΡΑΕ από τότε είναι ακυρωτέα. Επαναλαµ-
βάνω, κάθε πράξη αυτής της ρυθµιστικής αρχής για τόσο σο-
βαρό τοµέα είναι ακυρωτέα. Καλώ τον κύριο Πρόεδρο της
Βουλής, τον κ. Βούτση, που δεν είχε ανάµειξη τότε σε όλα αυτά,
να στείλει εκ νέου στη νέα ηγεσία -«νέα», εν πάση περιπτώσει-
στην µετέπειτα ηγεσία του Υπουργείου Ενέργειας, την απόφαση
της Επιτροπής Θεσµών και Διαφάνειας, για να διορθωθεί αυτή η
ανακολουθία και η πολιτική βαρβαρότητα. 

Προειδοποιώ ότι ούτως ή άλλως εµείς θα θέσουµε το θέµα
στην Επιτροπή Θεσµών και Διαφάνειας, γιατί είναι τόσο καταφα-
νής η έλλειψη σεβασµού σε ό,τι αφορά τις ανεξάρτητες αρχές
που δεν πάει παραπέρα. Εθνική Επιτροπή Τηλεπικοινωνιών και
Ταχυδροµείων, Συµβούλιο Ραδιοτηλεόρασης και ΡΑΕ. Δεν τις θέ-
λετε τις ανεξάρτητες αρχές. Είναι προφανές. Τις θέλετε κοµµα-
τικά µαγαζιά. Δεν µπορείτε, όµως, να παραβιάζετε τον νόµο! 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Και κλείνοντας, γιατί δεν έχω χρόνο να καλύψω όλα τα θέµατα
που έχω υπόψη µου, θέλω να κάνω µια αναφορά, ζητώντας, κυ-
ρίες και κύριοι Βουλευτές, να ανακαλέσετε στην πρόσφατη
µνήµη σας ορισµένα θέµατα που αφορούν το λεγόµενο -ο Θεός
να το κάνει, βέβαια- «παράλληλο πρόγραµµα». Θυµίζω στους
Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους των κοµµάτων πόση προσπά-
θεια κάναµε να πείσουµε τα Υπουργεία να διορθώσουν ορισµέ-
νες ατέλειες, που αφορούσαν τη ρύθµιση για την ιατροφαρµα-
κευτική περίθαλψη των ανασφαλίστων. Δεν µπαίνω τώρα πάλι
στο ίδιο θέµα. Την κριτική µας στο ζήτηµα αυτό ασκήσαµε τότε. 

Η άρνηση να δεχθούν τις παρεµβάσεις µας, που ήταν βελτιω-
τικές και µε επίγνωση και εµπειρία, ήταν καθολική. Δεν δεχόταν
καµµία τροποποίηση ούτε το Υπουργείο Εργασίας ούτε το
Υπουργείο Υγείας που είχε και την ευθύνη του νοµοσχεδίου. Θυ-
µάµαι τον κ. Κεγκέρογλου να φωνάζει. Δεν εισακουστήκαµε.
Λίγες µέρες µετά, µε ευκαιρία άλλο σχέδιο νόµου, έφεραν τρο-
πολογία για να διορθώσουν το ηµαρτηµένο, το οποίο τους το το-
νίζαµε. Και δεν φτάνει αυτό, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, αλλά
σήµερα φέρνουν και άλλη εκπρόθεσµη υπουργική τροπολογία,
µε σειρά ρυθµίσεων και βελτιώσεων στον νόµο που ψήφισαν πριν
από λίγες µέρες. Πρόκειται για µία φάρσα. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ούτε παρένθεση είναι ούτε ό,τι
έχει πει ο καθένας µέχρι τώρα χαρακτηρίζει την Κυβέρνηση
αυτή. Είναι µία φάρσα που, αν δεν είχε τόσο τραγικές επιπτώσεις
στη χώρα µας, στην πατρίδα µας, στους Έλληνες και στις Ελλη-
νίδες, θα µπορούσε κανείς να γελάει µε αυτά. 

Δυστυχώς, όµως, η κατάσταση είναι τόσο τραγική που δεν έχει
κανένας δικαίωµα ούτε να αστειεύεται ούτε να γελά, αλλά να
προσπαθήσει να συµµαζέψει ό,τι συµµαζεύεται. Ο κόσµος µάς
ζητά να κάνουµε κάτι. Εδώ, όµως, η Ελλάδα έχει δηµοκρατία.
Δεν µπορούµε να κάνουµε τίποτα περισσότερο από το να λέµε
τα κακώς κείµενα και να υπογραµµίζουµε τα προβλήµατα. Εν
πάση περιπτώσει, πρόκειται, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, για Κυ-
βέρνηση που εξελέγη πριν από τέσσερις µήνες. Ας σοβαρευτούν
και ας κυβερνήσουν αυτόν τον τόπο!

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ)
ΟΥΡΑΝΙΑ ΑΝΤΩΝΟΠΟΥΛΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουργός Ερ-

γασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης):

Κυρία Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον λόγο;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ορίστε,

κυρία Αντωνοπούλου.
ΟΥΡΑΝΙΑ ΑΝΤΩΝΟΠΟΥΛΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουργός Ερ-

γασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης):
Ευχαριστώ.

Να απαντήσω στον κ. Καρρά, γιατί νοµίζω ότι µε αυτό το έν-
τονο ύφος, µάλλον αναφέρθηκε σε αυτό που είχα µόλις πει.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ-ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Προφανώς.
ΟΥΡΑΝΙΑ ΑΝΤΩΝΟΠΟΥΛΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουργός Ερ-

γασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης):
Να σας εξηγήσω, λοιπόν, κύριε Καρρά. Με ψυχραιµία και χωρίς
να φωνάζουµε µπορούµε να συνεννοούµαστε. Ξέρετε ότι προ-
σπαθώ να κρατώ κάποιους χαµηλούς τόνους. Να σας εξηγήσω
τι έγινε. 

Όσον αφορά την κοινωφελή εργασία για το προσφυγικό, αυτό
ήταν προγραµµατισµένο. Αυτό που κάνουµε µε την τροπολογία
είναι να την παρατείνουµε για τρεις µήνες. Η Κυβέρνησή µας είχε
υποσχεθεί ότι τα πεντάµηνα τέλειωσαν µε το που θα βγούµε.

Μού πήρε οκτώ-εννιά µήνες να το διαπραγµατευτώ µε την Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση, µε την αρµόδια επιτροπή και µου έδωσαν την
έγκριση πρόσφατα. Τα καινούργια προγράµµατα που βγαίνουν
από εδώ και πέρα είναι οκτάµηνα. Έρχοµαι, λοιπόν, να ικανοποι-
ήσω το αίτηµα όσων ανέργων µέχρι τώρα έχουν περάσει από το
γραφείο µου και είπαν: «Μα, εσείς µάς λέγατε πεντάµηνο. Πότε
θα παραταθούν;» Το πετύχαµε. 

Ερχόµαστε, λοιπόν, συµπληρωµατικά σε ένα πρόγραµµα το
οποίο στήνεται µε τα υπόλοιπα που υπήρχαν από το προηγού-
µενο επιχειρησιακό του 2007-2013, να «θεραπεύσουµε» ένα
µικρό κοµµάτι µε την παράταση τριών µηνών. Φαντάζοµαι ότι δεν
θα είστε εναντίον των ανέργων, αλλά και στο προσφυγικό θα
µπορέσουµε να συµβάλουµε µ’ όλες µας τις δυνάµεις και τους
πενιχρούς πόρους που έχει η χώρα. 

Άρα έρχεται αυτήν τη στιγµή η τροπολογία για να εξυπηρετή-
σει αυτόν τον σκοπό. Δεν είναι ότι δεν το ξέραµε, ούτε ότι δεν το
θέλαµε και γι’ αυτό δεν το εντάξαµε. Έχει να κάνει µε το πότε
πήραµε την έγκριση για παράταση του προγράµµατος.

Σας ευχαριστώ.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών και

Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Κυρία Πρόεδρε, θα ήθελα τον
λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τι θέλε-
τε, κύριε Κουρουµπλή;

Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Κοµµου-
νιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Καραθανασόπουλος.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών και
Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Καλώς, εντάξει.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ορίστε,
κύριε Καραθανασόπουλε, έχετε τον λόγο.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρό-
εδρε.

Τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης και του ευρωµονόδροµου ση-
κώνουν «κουρνιαχτό» αυτήν τη στιγµή, γιατί αφ’ ενός µεν η Κυ-
βέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ όχι µόνο αντιγράφει την ουσία, το
περιεχόµενο και τον προσανατολισµό της πολιτικής που τα ίδια
εφάρµοσαν το προηγούµενο διάστηµα από τη θέση της διακυ-
βέρνησης της χώρας η Νέα Δηµοκρατία, το ΠΑΣΟΚ αλλά και οι
«παραφυάδες» τους, το Ποτάµι και η Ένωση Κεντρώων, αλλά
τους αντιγράφει και στη µορφή µε την οποία ασκείται αυτή η πο-
λιτική. Παράδειγµα είναι οι δεκάδες τροπολογίες για άσχετα ζη-
τήµατα οι οποίες µε µορφή χιονοστιβάδας έρχονται στα νοµο-
σχέδια, αλλά και ο τρόπος διαχείρισης αυτής της πολιτικής µέσα
από την µετατροπή των κρατικών δοµών και των υπηρεσιών από
τη στελέχωσή τους µε ένα νέο κοµµατικό κράτος από τη µεριά
του ΣΥΡΙΖΑ στη θέση αυτού που είχαν διαµορφώσει η Νέα Δη-
µοκρατία και το ΠΑΣΟΚ στα πλαίσια του αστικού κράτους.

Από την άλλη µεριά, περίσσεψαν οι φωνές τόσο από µεριάς
της Κυβέρνησης διά των Υπουργών της όσο και των υπολοίπων
κοµµάτων, σε σχέση µε τη διαχείριση της λεγόµενης ανθρωπι-
στικής κρίσης ή για την ανθρωπιστική στάση που επιδεικνύει η
Ελλάδα για το µεγάλο θέµα του προσφυγικού και του µετανα-
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στευτικού ζητήµατος. 
Η µόνη φράση που θα σας χαρακτήριζε είναι η εξής: Ουαί υµίν,

υποκριταί και Φαρισαίοι! Ναι, γιατί και η Κυβέρνηση και τα κόµ-
µατα της Αντιπολίτευσης είναι υποκριτές και Φαρισαίοι, όταν µι-
λάνε για την ανάγκη λήψης µέτρων για την προστασία των
µεταναστών, για την προστασία των προσφύγων, γιατί ακριβώς
είστε µε την πλευρά των θυτών. 

Είστε ή όχι θύτες αυτών των λαών, αυτών των ανθρώπων που
αναγκάζονται να πάρουν τον δρόµο της προσφυγιάς και της µε-
τανάστευσης; Είστε θύτες, από τη στιγµή που συµµετέχει η Ελ-
λάδα στους ιµπεριαλιστικούς οργανισµούς, στο ΝΑΤΟ και στην
Ευρωπαϊκή Ένωση. Έτσι είναι, γιατί αυτοί οι ιµπεριαλιστικοί ορ-
γανισµοί βοµβαρδίζουν, κάνουν ιµπεριαλιστικές επιδροµές και
επεµβάσεις, διαµορφώνοντας τις προϋποθέσεις για να έχουµε
αυτό το κύµα των µεταναστών και των προσφύγων. Αυτό το προ-
σπερνάτε σαν να µη γίνεται τίποτα. 

Ηνωµένες Πολιτείες, ΝΑΤΟ, Ευρωπαϊκή Ένωση εκδηλώνουν
σφοδρό ανταγωνισµό µε τη Ρωσία στο πλαίσιο της Συρίας για το
ποιος θα ελέγξει την περιοχή και τις πλουτοπαραγωγικές της
πηγές. Αυτός ο ανταγωνισµός, αυτές οι ιµπεριαλιστικές επεµβά-
σεις έχουν οδηγήσει στα συγκεκριµένα ρεύµατα των προσφύγων
και των µεταναστών. Και το παίζετε αδιάφοροι για όλα αυτά τα
εγκλήµατα που γίνονται απέναντι σ’ αυτούς τους λαούς, τη στιγ-
µή που συµµετέχετε σε αυτούς τους οργανισµούς; 

Συµµετέχει ή όχι η Ελλάδα στους σχεδιασµούς και στις απο-
φάσεις της Ευρωπαϊκής Ένωσης, τις βαθύτατα απάνθρωπες και
αντιµεταναστευτικές;

Το Δουβλίνο II είναι απόφαση της Ευρωπαϊκής Ένωσης µε τη
σύµφωνη γνώµη και της τότε ελληνικής κυβέρνησης. Η συνθήκη
Σένγκεν είναι απόφαση της Ευρωπαϊκής Ένωσης µε την τότε
συµµετοχή και τη σηµερινή αποδοχή και των σηµερινών κυβερ-
νήσεων. 

Αλλά και στη σηµερινή διαχείριση του προβλήµατος µε τις
αποφάσεις τις γνωστές του Οκτωβρίου έβαλε βαριά πλατιά την
υπογραφή του και ο κ. Τσίπρας, που µέσα σε αυτό το πλαίσια
παραβιάζει κατάφωρα η Ευρωπαϊκή Ένωση τη Συνθήκη της Γε-
νεύης, επειδή δεν αναγνωρίζει στους Αφγανούς το καθεστώς του
πρόσφυγα, για παράδειγµα. 

Με βάση αυτές τις αποφάσεις, δεν µετατράπηκε η Ελλάδα σε
αποθήκη ψυχών όπου θα περιµένουν για µεγάλο χρονικό διά-
στηµα εγκλωβισµένοι δεκάδες χιλιάδες και πρόσφυγες και µετα-
νάστες, µέσα από τη διαλογή αυτών των ελάχιστων που θα
ταξιδεύουν σε άλλες χώρες στο πλαίσιο των hot spots;

Δεν αποδέχθηκε η ελληνική Κυβέρνηση µε τα πανηγύρια και
των υπόλοιπων κοµµάτων τη συµµετοχή του ΝΑΤΟ στη διαχεί-
ριση –υποτίθεται- των µεταναστευτικών ροών; Επί της ουσίας βά-
ζουν τον λύκο να φυλάξει τα πρόβατα. Αυτός ο οποίος συµµετέ-
χει στους βοµβαρδισµούς και στις επιδροµές, αυτός που δηµι-
ουργεί το κύµα των µεταναστών και των προσφύγων, ταυτό-
χρονα να περιορίσει και τη ροή. 

Πού τα λέτε αυτά; Άλλα είναι τα βασικά ζητούµενα όσον
αφορά τη συµµετοχή του ΝΑΤΟ, αφ’ ενός µεν για να µπορεί να
υπάρχει µία πολύ πιο ισχυρή παρουσία του ΝΑΤΟ ως αντίβαρο
στη ρωσική στάση στη Συρία και αφ’ ετέρου για να δροµολογη-
θεί πολύ πιο γρήγορα η συνδιαχείριση του Αιγαίου κάτω από την
οµπρέλα της αµερικανονατοϊκής κυριαρχίας. Γι’ αυτόν ακριβώς
τον λόγο και αυτή η απόφαση του ρόλου του ΝΑΤΟ οδηγεί σε
ευθεία αµφισβήτηση των συνόρων αλλά και της εδαφικής ακε-
ραιότητας στη χώρα. 

Σήµερα, ήταν αποκαλυπτικός ο κύριος Πρωθυπουργός στη
συνάντηση που είχε µε τον κ. Τουσκ. Αφ’ ενός µεν ο κ. Τουσκ
είπε ότι η Ελλάδα δεν είναι χώρα transit, άρα είναι χώρα παρα-
µονής των µεταναστών και των προσφύγων, και αφ’ ετέρου ο κ.
Τσίπρας, αποδεχόµενος αυτόν τον ρόλο της Ελλάδας, µίλησε για
την ανάγκη η Ευρωπαϊκή Ένωση να χρηµατοδοτήσει µε πρό-
σθετα κονδύλια την Ελλάδα. Μόνο, βέβαια, που αυτές οι χρηµα-
τοδοτήσεις θα πάνε µέσα από τις λεγόµενες «µη κυβερνητικές
οργανώσεις», που ξέρουµε πολύ καλά τον ρόλο τους και στο µε-
ταναστευτικό ζήτηµα, ιδιαίτερα αρκετών από αυτών. 

Έτσι, λοιπόν, το ΚΚΕ σε αυτήν την πολιτική δεν µπορεί να συ-
ναινέσει και δεν πρόκειται να συναινέσει. Η θέση µας για τα ζη-

τήµατα αυτά είναι τελείως διαφορετική από τις αποφάσεις της
Ευρωπαϊκής Ένωσης:

Από τη µία µεριά µεν, εµείς λέµε ότι η Ελλάδα πρέπει να απο-
δεσµευτεί από αυτούς τους ιµπεριαλιστικούς οργανισµούς, το
ΝΑΤΟ και την Ευρωπαϊκή Ένωση. Να καταγγείλει τις ιµπεριαλι-
στικές επιδροµές στην ευρύτερη περιοχή, να µην εµπλέκεται όλο
και περισσότερο στο κουβάρι των ανταγωνισµών και των αντιθέ-
σεων, φέρνοντας στη γειτονιά της τον κίνδυνο µιας γενικότερης
πολεµικής ανάφλεξης. 

Από την άλλη µεριά, όσον αφορά τη διαχείριση του µετανα-
στευτικού, εµείς λέµε για την απευθείας µεταφορά µε ευθύνη και
εγγύηση του ΟΗΕ των µεταναστών και των προσφύγων από τις
πρώτες χώρες σταθµούς. Δεν είναι η Ελλάδα η πρώτη χώρα
σταθµός. Είναι η Τουρκία, η Ιορδανία, ο Λίβανος. Και όσοι παρα-
µένουν στην Ελλάδα, µε ευθύνη και της ελληνικής Κυβέρνησης
και του ΟΗΕ, να µεταφέρονται απευθείας στις χώρες τελικού
προορισµού µέσα από την παροχή και των αντίστοιχων ταξιδιω-
τικών εγγράφων, παραβιάζοντας τη συνθήκη του Σένγκεν. Ταυ-
τόχρονα λέµε για τη δηµιουργία ανοικτών χώρων για την προσω-
ρινή, αυτήν την ελάχιστη αναγκαία διαµονή που θα πρέπει να
έχουν, όπου θα τους εξασφαλίζεται στέγη, διατροφή, υγειονο-
µική περίθαλψη και ό,τι άλλο είναι αναγκαίο και απαραίτητο για
µια ανθρώπινη διαβίωση και διαµονή. 

Αυτά, λοιπόν, είναι τα ζητήµατα και αυτή είναι η θέση του ΚΚΕ
που µε αυτόν τον τρόπο, αφ’ ενός εκφράζει τον διεθνισµό απέ-
ναντι στους κατατρεγµένους των ιµπεριαλιστικών επεµβάσεων
και αφ’ ετέρου αναδεικνύει το ζήτηµα του κοινού αντίπαλου ανά-
µεσα στους Έλληνες εργαζόµενους και στους µετανάστες και
στους πρόσφυγες, στο πλαίσιο της απάντησης στην ακροδεξιά
ρητορεία, στη φασιστική και ναζιστική ρητορεία. 

Βεβαίως, η Κυβέρνηση, και διά του στόµατος του κ. Τσακαλώ-
του στην αρχή της συνεδρίασης, όλα αυτά τα εντάσσει στο πλαί-
σιο και προσπαθεί να τα αξιοποιήσει, για να επιταχύνει τη δια-
δικασία επιτυχούς αξιολόγησης από το κουαρτέτο των αποδό-
σεων της Κυβέρνησης, στο πλαίσιο των υποχρεώσεων που έχει
αναλάβει για την υλοποίηση του τρίτου µνηµονίου. Μία αξιολό-
γηση η οποία θα οδηγήσει στην επιτάχυνση αλλά και στην κλι-
µάκωση της αντιλαϊκής επίθεσης, τόσο όσον αφορά στην κατε-
δάφιση του κοινωνικού χαρακτήρα της ασφάλισης, στη φοροε-
πιδροµή και σε µία σειρά προώθησης αντιδραστικών και αντιλαϊ-
κών µεταρρυθµίσεων στο όνοµα της θωράκισης της ανταγω-
νιστικότητας των µονοπωλιακών οµίλων και της καπιταλιστικής
κερδοφορίας. Δηλαδή, θα κάνει το καθετί. Δίνει υποσχέσεις η
Κυβέρνηση στους λεγόµενους «Θεσµούς», αλλά και στο µεγάλο
κεφάλαιο, ότι θα συνεχίσει µε κάθε τρόπο να στηρίζει µε την πο-
λιτική της τις ανάγκες και τα συµφέροντα των µονοπωλιακών οµί-
λων. 

Και δεν είναι εξαίρεση ούτε το σηµερινό νοµοσχέδιο για την
ενσωµάτωση της ευρωπαϊκής οδηγίας που αφορά το ΤΕΚΕ. Ποια
είναι η αγωνία της; Μετά την ανακεφαλαιοποίηση να πάρει και
νέα µέτρα που θα θωρακίσουν το χρηµατοπιστωτικό σύστηµα
στη χώρα, πολύ δε περισσότερο λαµβάνοντας υπ’ όψιν τους κιν-
δύνους και τις ανησυχίες οι οποίες υπάρχουν, όσον αφορά την
πορεία του Διεθνούς Χρηµατοπιστωτικού Συστήµατος, αλλά και
στο πλαίσιο των οξύτατων ανταγωνισµών που εκφέρονται στο
πλαίσιο της Ευρωπαϊκής Ένωσης στο όνοµα της προώθησης της
ευρωενωσιακής τραπεζικής ενοποίησης, µε πρόσχηµα τη δια-
σφάλιση των καταθέσεων. 

Σας έπιασε ο πόνος να διασφαλίσετε τις καταθέσεις; Ποιες κα-
ταθέσεις; Αυτές που κάνανε φτερά στο εξωτερικό, νόµιµα ή µη
νόµιµα; Ποιες καταθέσεις; Αυτών που σήµερα δεν υπάρχουν, των
λαϊκών αποταµιεύσεων; Όχι. Θέλετε να θωρακίσετε το χρηµατο-
πιστωτικό σύστηµα, γι’ αυτό µετατρέπετε τους όποιους λαϊκούς
αποταµιευτές έχουν αποµείνει, την όποια λαϊκή αποταµίευση, ου-
σιαστικά σε επενδυτές και συµµέτοχους των τραπεζικών δρώµε-
νων. Άρα σε περίπτωση εξυγίανσης του χρηµατοπιστωτικού
συστήµατος θα συµµετέχουν και αυτοί, ως µικροκαταθέτες ή µε-
γαλοκαταθέτες, ανεξάρτητα, στην πορεία εξυγίανσης του χρη-
µατοπιστωτικού συστήµατος µέσω του bail in. 

Με ποια κεφάλαια διασφαλίζετε αυτές τις καταθέσεις; Με τα
3,5 δισεκατοµµύρια που είναι το αποθεµατικό του ΤΕΚΕ, όταν
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υπάρξει χρεοκοπία µεγάλης τράπεζας; Μπορεί; Αφού δεν τα έχει
τα απαραίτητα κεφάλαια. Τι λέτε ότι διασφαλίζετε; Και στο κάτω
κάτω της γραφής, γιατί εξαιρείτε από την προστασία τις κατα-
θέσεις των φορέων της κοινωνικής ασφάλισης; Νέο κούρεµα,
λοιπόν, θα υποστούν από το πρώτο ευρώ οι καταθέσεις των φο-
ρέων της κοινωνικής ασφάλισης, για παράδειγµα. 

Εµείς αυτό βάζουµε, ότι θα πρέπει να εξαιρεθούν οι καταθέ-
σεις των φορέων της κοινωνικής ασφάλισης και να προστατευ-
τούν στο σύνολό τους και ανεξαρτήτως ποσού, όχι µόνο µέχρι
100.000. Διότι είναι χρήµατα των ασφαλισµένων που τα έχουν
βάλει στα ασφαλιστικά ταµεία. 

Και από την άλλη µεριά, το αντιλαϊκό πρόσηµο της Κυβέρνη-
σης επιβεβαιώνεται από το εξής γεγονός: Δεν έχετε τοποθετηθεί
ακόµη στις τροπολογίες που κατέθεσε το ΚΚΕ. Υπάρχει γνωστή
τροπολογία από το 2012 για τους εργαζόµενους στις ασφαλιστι-
κές τράπεζες που έχει ανακληθεί η άδειά τους. Τότε, το 2012, ο
Αναπληρωτής Υπουργός, ο κ. Οικονόµου, την είχε κάνει αποδε-
κτή και µετά από µισή ώρα, µε άµεση παρέµβαση του κ. Παπα-
δήµου, αυτή η αποδοχή οδήγησε στην απόρριψη της τροπολο-
γίας του ΚΚΕ. Και τον Δεκέµβρη ο κ. Τσακαλώτος -που την είχαµε
επανακαταθέσει, για νιοστή φορά, τη συγκεκριµένη τροπολογία-
είπε ότι το βλέπει το ζήτηµα και ότι θα το αντιµετωπίσει αµέσως
µετά την ανακεφαλαιοποίηση. Και σήµερα ακούµε ψιθύρους ότι
όλα αυτά δεν µπορούν να γίνουν µε νοµοθετική πρωτοβουλία,
αλλά ότι το αφήνουµε στην ευχέρεια των τραπεζών, της Τράπε-
ζας της Ελλάδας, της Ένωσης Τραπεζών, αν θα απορροφήσει
όλους αυτούς τους εργαζόµενους. 

Κάποιοι είναι παιδιά κατώτερου θεού; Γιατί οι εργαζόµενοι της
Συνεταιριστικής Πελοποννήσου, που ανακλήθηκε η άδειά της
πρόσφατα, επειδή δεν πέτυχε στην ανακεφαλαιοποίηση, απορ-
ροφήθηκαν από τις τράπεζες που απορρόφησαν τα θετικά ενερ-
γητικά στοιχεία της Συνεταιριστικής Τράπεζας, ενώ τους συγκε-
κριµένους της Αχαϊκής Συνεταιριστικής και της Συνεταιριστικής
της Λαµίας τους αφήνετε απ’ έξω απ’ όλη αυτήν τη διαδικασία; 

Διότι θέλετε να διασφαλίσετε, επειδή θα συνεχιστεί αυτή η δια-
δικασία συγχώνευσης στο χρηµατοπιστωτικό σύστηµα, να µπο-
ρούν πολύ πιο εύκολα οι τράπεζες να µην απορροφούν αυτούς
τους εργαζόµενους και να τους απολύουν. Γι’ αυτό ακριβώς δεν
το κάνετε και γι’ αυτό κρατάτε αυτήν τη στάση.

Από την άλλη µεριά είστε υποκριτές. Από την µία βγαίνει ο κύ-
ριος Πρωθυπουργός και λέει «εµείς δεν θα εφαρµόσουµε τις ποι-
νικές διώξεις ενάντια στους αγωνιζόµενους αγρότες, εργάτες ή
αυτοαπασχολούµενους» και από την άλλη µεριά όταν καταθέτει
το ΚΚΕ τροπολογία που ακυρώνει το νοµικό πλαίσιο που επιβάλει
το κυνηγητό, την ποινικοποίηση των αγώνων των εργατών, της
φτωχοµεσαίας αγροτιάς και των αυτοαπασχολούµενων, ποιείτε
την νήσσαν, δεν ξέρετε τίποτα, διατηρείτε, δηλαδή, άθικτο ένα
νοµοθετικό πλαίσιο το οποίο επιτρέπει την ποινικοποίηση των
αγώνων και λέτε ότι εσείς δεν έχετε ευθύνη για το αίµα που τρέ-
χει ή για την κατάργηση του ειδικού φόρου στο κρασί. 

Αυτά και µόνο φτάνουν για να αναδείξουν τον ταξικό χαρα-
κτήρα της κυβερνητικής πολιτικής, τον βαθύτατο αντιλαϊκό χα-
ρακτήρα. Τα υπόλοιπα είναι απλά και µόνο για την κατανάλωση,
προσπαθώντας να εγκλωβίσετε τη λαϊκή δυσαρέσκεια στο πλαί-
σιο του συστήµατος και ταυτόχρονα να χειραγωγήσετε το εργα-
τικό λαϊκό κίνηµα στην ανάγκη να οργανώσει ακόµη µε πιο
αποτελεσµατικό τρόπο, µε πιο δυναµικές µορφές το αντιπάλεµα
της κυβερνητικής πολιτικής στο πλαίσιο της συνολικότερης πο-
λιτικοποίησης του αγώνα για ειδικές ρήξεις και ανατροπές που
έχει ανάγκη σήµερα η ελληνική κοινωνία και ο ελληνικός λαός.

Ευχαριστώ πολύ.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κυρία Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο

για κάτι διαδικαστικό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ορίστε,

κύριε Λοβέρδο.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ο κ. Κουρουµπλής πριν ζήτησε τον

λόγο, δεν το είδατε και έφυγε.
Εµείς, εάν δεν ληφθεί σοβαρά υπ’ όψιν το πρόβληµα του τυπι-

κού ελαττώµατος να µην έχει υπογράψει ο κ. Τσιρώνης και δεν
µας πει δύο λέξεις τουλάχιστον για το ζήτηµα της έλλειψης έκ-
θεσης του Γενικού Λογιστηρίου για προκήρυξη τριάντα τριών θέ-

σεων, σκεφτόµαστε να κάνουµε ονοµαστική.
Λοιπόν, επειδή δεν είναι ώρα τώρα να αναστατώνουµε το

Σώµα, σας παρακαλώ πάρα πολύ η Κυβέρνηση να µας δώσει µία
απάντηση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Καλώς.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία της Βουλής, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν
στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενη-
µερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνω-
σης και λειτουργίας της Βουλής, τριάντα εννέα µαθητές και
µαθήτριες και τρεις εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από τα Γυµνάσια
Μεγαλοχωρίου και Καλυβίων Τρικάλων. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ο κ. Δανέλλης.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα συζητάµε την ενσωµά-

τωση µιας εξαιρετικά σηµαντικής οδηγίας, της οδηγίας 2014/
49/ΕΕ, µε την οποία εξασφαλίζεται η εναρµόνιση των συστηµά-
των εγγύησης καταθέσεων των Ελλήνων πολιτών. Είναι σηµαν-
τική, γιατί θα έχει θετικό αποτέλεσµα στην αποκατάσταση της
εµπιστοσύνης των πολιτών προς το ελληνικό χρηµατοπιστωτικό
σύστηµα, εµπιστοσύνη που έχει καίρια τραυµατιστεί κατά τη δια-
κυβέρνηση της πρώτης φοράς Αριστεράς, όπως σηµατοδοτείται
από την αθρόα εκροή καταθέσεων προς το εξωτερικό ή τα στρώ-
µατα, εκείνης της κυβέρνησης δηλαδή της οποίας καταστρεπτι-
κοί πειραµατισµοί σταµάτησαν µε την εξίσου καταστρεπτική
επιβολή των capital controls. 

Η κατάσταση, βεβαίως, ήταν ήδη ιδιαίτερα δύσκολη. Μόνο
κατά την τελευταία οκταετία, οπότε και ξεκίνησε η ελληνική
κρίση, είχαµε σωρευτική πτώση του ΑΕΠ της τάξης του 26%, που
µαζί µε τον αποπληθωρισµό έφτασε στο 30% του ΑΕΠ της χώ-
ρας. Πρόκειται για δυσθεώρητες οικονοµικές απώλειες που µπο-
ρούν να συγκριθούν εν καιρώ ειρήνης µόνο µε τη µεγάλη ύφεση
στις ΗΠΑ το ’29, αλλά και µε την εποχή της Βαϊµάρης στη Γερ-
µανία µετά τον Α’ Παγκόσµιο Πόλεµο. 

Ωστόσο, οι έγκυροι επενδυτικοί οίκοι του εξωτερικού συµφω-
νούν πως µόνο του το λεγόµενο «Varoufakis effect» είχε αρνητι-
κές επιπτώσεις που υπολογίζονται στο 7% του ΑΕΠ ως το τέλος
τους 2016. Η δε επίπτωση στο χρέος υπολογίζεται σε ένα επι-
πλέον 25% του ΑΕΠ, αν φυσικά προσθέσουµε και το µακροπρό-
θεσµο κόστος της νέας διάσωσης των τραπεζών, που είναι απο-
κλειστικό αποτέλεσµα των ανερµάτιστων χειρισµών του πρώην
Υπουργού, αυτού που µόλις προχθές ο κύριος Πρωθυπουργός,
επιτέλους, χαρακτήρισε τα λεγόµενά του ως ανοησίες.

Χαιρόµαστε που έφτασε τόσο κοντά στα δικά µας συµπερά-
σµατα ο κύριος Πρωθυπουργός, έστω και µε τέτοια καθυστέ-
ρηση που κόστισε τόσο πολύ. 

Με την Ελλάδα βάσει του ΑΕΠ της να έχει γυρίσει πίσω στα
επίπεδα του 1997, επιβάλλεται να κατανοήσετε, κυρίες και κύριοι
της Κυβέρνησης, πως δεν υπάρχει άλλος χρόνος για πειραµατι-
σµούς. Η προσφυγική µεταναστευτική κρίση που έρχεται να επι-
βαρύνει την ήδη ιδιαίτερα κρίσιµη κατάσταση στην οποία βρίσκε-
ται η χώρα, µοιάζει να βρίσκεται ήδη εκτός ελέγχου. Είναι απα-
ραίτητο να βρούµε ένα κοινό δρόµο για να αντιµετωπίσουµε
αυτό το κρίσιµο εθνικό θέµα. Η καχυποψία που συναντά η Κυ-
βέρνηση σε κάθε της πρωτοβουλία, είτε στο εσωτερικό είτε στο
εξωτερικό, δεν είναι αδικαιολόγητη. Οι αντιφάσεις, τα ψέµατα
και η προσπάθεια µικροπολιτικής εκµετάλλευσης κρίσιµων κατα-
στάσεων, δηµιουργούν ένα κλίµα που µε µαθηµατική ακρίβεια
οδηγεί τη χώρα σε αδιέξοδο και όχι στη λύση. 

Επιβάλλεται να επιταχύνετε. Θα έπρεπε να σας απασχολεί, για
παράδειγµα, το γεγονός ότι το Κολέγιο των Επιτρόπων χθες αφε-
νός ενέκρινε βοήθεια της τάξης των 700 εκατοµµυρίων ευρώ για
την αντιµετώπιση της πραγµατικής ανθρωπιστικής κρίσης αυτήν
τη φόρα, το µεγαλύτερο µέρος του οποίου θα αξιοποιηθεί εντός
ελληνικών συνόρων αφετέρου όµως επιχειρείται η διάθεση των
χρηµάτων απευθείας σε µη κυβερνητικές οργανώσεις και όχι
στην ελληνική Κυβέρνηση κι εσείς δεν αντιδράσατε σ’ αυτό. Το
αποδέχεστε. Δεν σας εµπιστεύονται, γιατί θεωρούν πως η ελλη-
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νική Κυβέρνηση δεν διαθέτει τη διοικητική επάρκεια για το εγχεί-
ρηµα της διαχείρισης των χρηµάτων. Είναι άδικο; 

Τι αξιοπιστία, όµως, χτίζετε όταν για παράδειγµα σχεδιάζετε
κέντρο φιλοξενίας στο Πάρκο Τρίτση, αρχίζετε εκτεταµένες ερ-
γασίες διαµόρφωσης και µετά από είκοσι τέσσερις ώρες αλλά-
ζετε ιδέα; Χωρίς ίχνος σχεδιασµού ποιος και πώς να σας εµπι-
στευθεί; Μήπως µε τους παραλογισµούς του κ. Μουζάλα που
από τη µία δηλώνει πως δεν είναι κακό να κηρυχθεί η χώρα σε
κατάσταση έκτακτης ανάγκης, γιατί αυτό µπορεί να µας λύσει τα
χέρια σε προσλήψεις -όπως είπε- και µόλις χθες να ανακοινώνει
πως τα σύνορα µε τα Σκόπια δεν θα ξανανοίξουν και πως η κρίση
θα κρατήσει τρία χρόνια; Νοµίζετε πως έτσι δηµιουργείτε εικόνα
σοβαρότητας; 

Και αλήθεια, ο Υπουργός -ως αρµόδιος Υπουργός- απλώς δια-
πιστώνει και µας ανακοινώνει πως η χώρα είναι καταδικασµένη
να γίνει ένα χρεοκοπηµένο προσφυγικό γκέτο; Αδυνατώντας να
κατασκευάσετε και να σχεδιάσετε εγκαίρως τα hot spots και τα
κέντρα φιλοξενίας, τελικά µετατρέπετε τη χώρα σε ένα ανοργά-
νωτο και χαώδες κέντρο φιλοξενίας, γιατί αυτό πρόκειται να
γίνει. 

Στον ιδιαίτερα ευαίσθητο χώρο της δικαιοσύνης, η Πρόεδρος
του Αρείου Πάγου, κ. Θάνου ξαναχτυπά λίγες µέρες µετά. Μετά
την αδιανόητη για µία ευνοµούµενη δυτική δηµοκρατία δίωξη
κατά του Συνταγµατολόγου κ. Τσακυράκη λίγες µέρες πριν,
σπεύδει να αξιοποιήσει το δικαίωµα που της εκχωρήσατε προ-
σφάτως για τον πειθαρχικό έλεγχο των συναδέλφων της. Έτσι
δεν διστάζει να διατάξει και να διενεργήσει η ίδια αυτοπροσώπως
πειθαρχική έρευνα σε βάρος της Εισαγγελέα Εφετών, κ. Τσα-
τάνη. Φοβάµαι ότι δεν έχει αντιληφθεί, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, σε πόσο επικίνδυνες ατραπούς έχετε σπρώξει τη δικαιο-
σύνη. 

Κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, σταµατήστε να πειραµατί-
ζεστε νοµοθετικά. Είναι απαράδεκτο σε µία ενσωµάτωση ευρω-
παϊκής οδηγίας που όλοι πλην του ΚΚΕ στηρίζουµε να προσ-
θέσετε διάφορα κεφάλαια µε εντελώς άσχετες διατάξεις που
αφορούν από την παράταση της θητείας της Διευθύντριας του
Εθνικού Μουσείου Σύγχρονης Τέχνης ή το διορισµό του Καλλι-
τεχνικού Διευθυντή του Φεστιβάλ Αθηνών µέχρι αλλαγές για τον
τελωνειακό κώδικα. 

Επιπλέον –και αυτή είναι νέα µεθοδολογία που πρέπει να προ-
σέξουµε, κύριοι συνάδελφοι- διά της «βουλευτικής» τροπολογίας
αριθµός 5 που αποδέχθηκε ο Υπουργός, προκηρύσσετε τις
τριάντα τρεις θέσεις νέων διοικητικών γραµµατέων που παρατύ-
πως είχε φέρει ο κ. Βερναρδάκης προχθές. Μάλιστα για να πε-
ράσει το σκόπελο της µη ύπαρξης έκθεσης του Γενικού Λογιστη-
ρίου του Κράτους, για το κόστος που θα επιβαρύνει τον κρατικό
προϋπολογισµό µε αυτήν την πράξη, είχε προσπαθήσει να τη
φέρει ως νοµοτεχνική βελτίωση. 

Κάνω έκκληση στους συναδέλφους Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ να
µην κάψουν ένα νοµοθετικό εργαλείο που έχουν στη διάθεσή
τους οι Βουλευτές, υιοθετώντας και διευκολύνοντας την Κυβέρ-
νηση σε τέτοιες επιλογές. 

Κάνω έκκληση να προστατεύσουµε την ανεξαρτησία της νο-
µοθετικής εξουσίας από την εκτελεστική εξουσία και τον έλεγχό
της. 

Στο άρθρο 61 απαλλάσσεται από τον ειδικό φόρο κατανάλω-
σης ο οίνος που προορίζεται για την παρασκευή ξυδιού. Διορ-
θώστε το, είναι ευκαιρία! Απαλλάξτε το ελληνικό κρασί από το
απαράδεκτο και πρωτοφανή για τα ευρωπαϊκά δεδοµένα ειδικό
φόρο, που συνιστά, όπως επανειληµµένα έχω δηλώσει από αυτό
εδώ το Βήµα, καταστροφή για την ελληνική οινοπαραγωγή. 

Εξάλλου, όλος ο προγραµµατισµός σας αποδεικνύεται πως τι-
νάζεται στον αέρα. Υπολογίζατε ότι µε την επιβολή αυτού του ει-
δικού φόρου κατανάλωσης θα είχατε αύξηση εσόδων κατά 55
εκατοµµύρια ευρώ. Τελικά, καταφέρατε να οδηγήσετε τον κλάδο
σε µαρασµό, καταστρέφοντας έναν από τους πιο δυναµικούς και
υποσχόµενους, εξωστρεφείς κλάδους της ελληνικής οικονοµίας.
Τα στοιχεία της Κεντρικής Συνεταιριστικής Ένωσης Αµπελοοινι-
κών Προϊόντων, της ΚΕΟΣΟΕ, ήδη καταγράφουν απώλεια τζίρου
κατά 60%, κύριε Αλεξιάδη. Μόλις χθες κατέθεσα και µία σχετική
ερώτηση.

Μάλιστα, οι γνωρίζοντες τα του κλάδου υποστηρίξαµε εξαρ-
χής πως ο συγκεκριµένος φόρος θα οδηγούσε σε απώλεια εσό-
δων, αλλά και στην φοροαποφυγή. Γιατί, αυτό που τελικά συνέ-
βη, ήταν η µεταφορά όλων εκείνων των παθογενειών της εγχώ-
ριας παραγωγής αποσταγµάτων -δηλαδή τσίπουρου, ρακής, τσι-
κουδιάς- και στην οινοπαραγωγή. Έχουµε µία νέα, δηλαδή,
παραγωγή παθογενειών. Ωθήσατε σοβαρούς παραγωγούς και
επιχειρηµατίες στις χύµα, ανεξέλεγκτες πωλήσεις και οδηγείτε
σε υποβάθµιση, όπως είπα και πριν, ένα από τα πιο ποιοτικά προ-
ϊόντα της ελληνικής υπαίθρου, ενισχύσατε την ένταση του αθέ-
µιτου ανταγωνισµού και οδηγείτε έναν ολόκληρο κλάδο στην
αποδιάρθρωση. 

Ξανασκεφτείτε το. Ξανασκεφτείτε το, γιατί δεν αξίζει τον κόπο
η αποδιάρθρωση και αποδιοργάνωση ενός παραγωγικού, εξω-
στρεφούς, δηµιουργικού κλάδου. 

Τέλος, µε το σεβασµό στις διαδικασίες και την αποτελεσµατι-
κότητα που διακρίνουν τις παρεµβάσεις του κ. Σπίρτζη, τίθεται
σε επισφάλεια, εν µέσω µάλιστα µιας τέτοιας συγκυρίας, όπως
αυτή που περνάµε, η αεροπορική σύνδεση της µισής Ελλάδας
µε την υπόλοιπη µισή. Με πλήρη ανευθυνότητα, θέτει εν αµφι-
βόλω την διασφάλιση των είκοσι έξι άγονων αεροπορικών γραµ-
µών, µετά το τέλος αυτού του µήνα που ολοκληρώνεται η
υφιστάµενη σύµβαση µε το ελληνικό δηµόσιο.

Κλείνω µε την επαναφορά της έκκλησης να αποσυρθεί η βου-
λευτική τροπολογία µε γενικό αριθµό 5. 

Επίσης, κάνω έκκληση, κύριε Υπουργέ, να αποσυρθεί η τρο-
πολογία του Υπουργείου Εσωτερικών, διότι δεν είναι δυνατόν να
προχωρούµε στη ψήφιση  νοµιµοποίησης αυθαιρέτων κατα-
σκευών, χωρίς τη συνυπογραφή του καθ’ ύλη αρµόδιου Υπουρ-
γού, του Υπουργού Περιβάλλοντος. 

Ο σεβασµός στη νοµοθετική λειτουργία δεν είναι ούτε τυπική
διαδικασία ούτε πράξη η οποία µας περισσεύει.  

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κι εµείς

ευχαριστούµε, κύριε Δανέλλη, και για την τήρηση του χρόνου. 
Τον λόγο έχει ο κ. Παπαχριστόπουλος. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρό-

εδρε. 
Θα κάνω µερικές υπενθυµίσεις, τις οποίες -θέλω να πιστεύω

καλοπροαίρετα- κάποιοι ξεχνάνε, όπως εφηµερίδες, κανάλια. Το
γιατί δεν το ξέρω, αλλά είναι γεγονότα. 

Θέλω να θυµίσω, λοιπόν, ότι χθες κιόλας η Ευρωπαϊκή Τρά-
πεζα Ανασυγκρότησης και Ανάπτυξης υπέγραψε συµφωνία 2 δι-
σεκατοµµυρίων µέχρι το 2020. Τρέχουν επτά αναπτυξιακά προ-
γράµµατα. Ήδη έχει υπογράψει η Εθνική Τράπεζα και θα υπο-
γράψουν και οι άλλες τρεις.

Θέλω ακόµα να θυµίσω ότι ο Κλάους Ρέγκλινγκ, χθες κιόλας,
σχεδόν µε βεβαιότητα είπε ότι το θέµα της διαπραγµάτευσης τε-
λειώνει και τελειώνει θετικά για τη χώρα. 

Θέλω ακόµα να θυµίσω ότι η HSBC -µία µεγάλη τράπεζα και
όχι µόνο- και πάρα πολλοί επενδυτές προεξοφλούν ότι η συµφω-
νία είναι επί θύραις. Θέλω ακόµα να θυµίσω ότι η BLOOMBERG
πριν δύο, τρεις µέρες για πρώτη φορά -όπως ακόµα και, έκ-
πληξη, ο Βόλφγκανγκ Σόιµπλε που δεν είναι συµπαθής εδώ στη
χώρα µας και δεν είναι υπέρ µας- ήταν σαφής ότι δεν µπορεί να
πάµε σε άλλες µειώσεις συντάξεων και ότι το ελληνικό πρό-
γραµµα θα πρέπει να περάσει.

Τα λέω αυτά γιατί, παρ’ ότι δεν προσφέρεται –πιστεύω- το ση-
µερινό νοµοσχέδιο, ανέβηκαν πάλι οι τόνοι. Άκουσα από τον σε-
βαστό σε εµένα κ. Δένδια να έχει επιλεκτική µνήµη και να ανα-
καλεί στο µυαλό του το τι έλεγε ένας νεαρός πριν από δεκαέξι
χρόνια. Εγώ θα συµφωνήσω µαζί του. Έλεγε ανοησίες πριν από
δεκαέξι χρόνια ένας νεαρός. 

Δεν θυµάται, όµως, τίποτα να µας πει ο κ. Δένδιας, όπως για
παράδειγµα πώς προσελήφθη ο Μαυρίκος στο ψυχιατρικό νοσο-
κοµείο ως αντιπρόεδρος το 2008 επί κυβέρνησης Νέας Δηµο-
κρατίας. Δεν θυµάται πώς ο κ. Μουσσάς ήταν γραφείο Τύπου
στην Αγροτική Τράπεζα, δεξί χέρι του Μηλιάκου, πώς ήταν αρ-
γότερα στο Υπουργείο Εξωτερικών, πώς µετά ήταν δίπλα στην
κ. Σαββαΐδου. Επιλεκτική µνήµη, τη στιγµή που δύο εφηµερίδες
και τα «ΠΑΡΑΠΟΛΙΤΙΚΑ» και το «ΈΘΝΟΣ» γράφουν για pay role,
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για 18.500 κ.λπ. Δεν ξέρω εάν ισχύουν ή όχι.
Λέω για την επιλεκτική µνήµη να ξεχνάς τα πρόσφατα γεγο-

νότα και να θυµάσαι τι έλεγε ένας νεαρός πριν από δεκαεφτά
χρόνια. Μαζί του και εγώ, έλεγε ανοησίες.

Και το πιο σπουδαίο. Πριν από δύο µέρες ήρθε στη φόρα ότι
δύο µήνες πριν πέσει η Κυβέρνηση του κ. Σαµαρά, ο Νότης Μη-
ταράκης υπέγραψε προκαταβολή 28,5 εκατοµµύρια στην
ΤΕΡΝΑ. Εγώ εύχοµαι και αυτό να µην έχει καµµία συνέπεια. Ξέ-
ρετε, όµως, µε ενοχλεί αυτή η επιλεκτική µνήµη, να µην θυµάσαι
πρόσφατα γεγονότα και να ενισχύεις την πολιτική σου φαρέτρα
µε το τι έλεγε ένας νεαρός. Το αφήνω.

Θέλω, επίσης, να θυµίσω τα εξής, γιατί αυτό το νοµοσχέδιο
κατά τη γνώµη µου είναι πάρα πολύ σοβαρό. Υπάρχει µεγάλο
θέµα εµπιστοσύνης των ελληνικών τραπεζών και γενικά όλων των
πιστωτικών ιδρυµάτων στο εξωτερικό. Μήπως θυµόµαστε ότι οι
δύο τραπεζίτες της HSBC είναι υπόδικοι; Μήπως θυµόµαστε ότι
ο διοικητής του Ταχυδροµικού Ταµιευτηρίου είναι υπόδικος;
Μήπως θυµόµαστε ότι ο διοικητής της «ΑΣΠΙΣ ΠΡΟΝΟΙΑ» είναι
και προφυλακισµένος και υπόδικος; Μήπως θυµόσαστε, µήπως
θυµόµαστε όλοι µαζί ότι ο ιδιοκτήτης της Proton Bank -που µε
σκανδαλώδη τρόπο δόθηκε τότε από τον κ. Προβόπουλο- είναι
και αυτός υπόδικος και σαράντα δύο είναι προφυλακισµένοι; Επι-
λεκτική µνήµη!

Δεν κάνει τίποτα περισσότερο αυτό το νοµοσχέδιο από το να
διορθώσει πράγµατα που θα επανακτήσουν την εµπιστοσύνη σε
όλους όσοι είναι στο εξωτερικό. Δεν θέλω να πω λεπτοµέρειες,
ποιος πολιτικός έβαλε 100.000.000 ενώ το σκάνδαλο της Proton
Bank ήταν επί θύραις και πέρασε µέσα σε ένα µήνα µάλιστα ει-
δική τροπολογία για να τον απαλλάξει µε τη δικαιολογία ότι είναι
για τη σταθερότητα του τραπεζικού συστήµατος. Βούιζε ο τόπος.
Να γνωριζόµαστε σε αυτήν την Αίθουσα. 

Και ακούω για πολλοστή φορά το τι είπε ένας νεαρός. Το να
το λένε τα κανάλια, τα πρωινάδικα,  το καταλαβαίνω. Το καταλα-
βαίνω, γιατί η αδειοδότηση των καναλιών είναι επί θύραις. Το να
είναι, όµως, σοβαρό επιχείρηµα σε αυτήν την Αίθουσα, όχι δεν
το καταλαβαίνω. Και θα µπορούσα να πω και άλλα πάρα πολλά.

Θέλω τελειώνοντας –νοµίζω έχω κάµποσο χρόνο, κυρία Πρό-
εδρε- απλά να θυµίσω το εξής. Η χώρα µας περνάει δύσκολες
ώρες -κανείς δεν το έχει αµφισβητήσει- ίσως τις δυσκολότερες
µετά τον Β’ Παγκόσµιο Πόλεµο. Θα περίµενε κανείς αυτές τις
ώρες να επικρατεί νηφαλιότητα, ψυχραιµία και αλληλοκατα-
νόηση.

Κατ’ αρχάς να ξεκαθαρίσουµε ένα θέµα. Άλλο συναίνεση σε
σοβαρά θέµατα και άλλο συγκυβέρνηση. Μην τα µπερδεύετε.

Κανείς δεν ζήτησε από κανέναν να συγκυβερνήσουν. Κανείς!
Αυτά για οικουµενικές και τέτοια είναι δηµιουργήµατα κάποιων
που θέλουν να αποφύγουν -γιατί πιστεύω ειλικρινά ότι ούτε η
Νέα Δηµοκρατία, ούτε το Ποτάµι, ούτε το ΠΑΣΟΚ θέλουν εκλο-
γές- να απολογηθούν στη δικαιοσύνη. Δεν αφορούν το πολιτικό
σύστηµα, το λέω και το εννοώ. 

Παρ’ όλα αυτά, ζούµε αυτές τις ηµέρες πραγµατικά µια ιδιό-
µορφη κατάσταση και ακούω µε πόση ευκολία ο κ. Δένδιας συ-
σχετίζει τον τουρισµό µε το προσφυγικό και το µεταναστευτικό. 

Θέλω να θυµίσω, λοιπόν, τον κ. Δένδια και σε κάθε άλλο πρό-
θυµο ότι στη δεκαετία του 1990 –όποιος έχει µνήµη θυµάται-
µπήκαν στη χώρα µας πεντακόσιες πενήντα χιλιάδες ξένοι άν-
θρωποι αλβανικής καταγωγής. Κακό, κάκιστο, αλλά δεν κατέρ-
ρευσε η χώρα. Σήµερα µιλάµε για είκοσι τέσσερις µε είκοσι πέντε
χιλιάδες. 

Ήδη βλέπω –αυτό είναι προσωπική µου άποψη- µία στροφή
της Τουρκίας. Για να οµαλοποιηθεί η κατάσταση, δέχθηκε δια-
κόσιους εξήντα επτά από τους Κήπους, από τη Μαγκρέµπ. Διέ-
ψευσε ότι η Γερµανίδα Υπουργός ταλαιπωρήθηκε. Εγώ τα
θεωρώ θετικά αυτά. 

Η προσφυγική κρίση είναι για εµάς όντως µία δύσκολη στιγµή,
πάνω και έξω από τη χώρα, αλλά θέλω να θυµίσω –γιατί ακούω
επιπόλαιες αναλύσεις- ότι δεκαοκτώ φορές παραπάνω απ’ ό,τι
στο παρελθόν έρχονται άνθρωποι από τα παράλια. Θέλω να θυ-
µίσω ότι ο Ερντογάν επισκέφθηκε σχεδόν τις µισές από τις
χώρες της αφρικανικής ζώνης. Με 20 ευρώ και χωρίς βίζα απ’
όποια χώρα της Αφρικής θέλεις έρχεσαι και πηγαίνεις στα πα-

ράλια, για να µπεις στην Ελλάδα. Θέλω ακόµα να µην ξεχνάµε
το τροµοκρατικό χτύπηµα που έγινε στο Παρίσι, που ανέτρεψε
ισορροπίες, την κατάρριψη του ρωσικού αεροπλάνου στο Σινά
και πάνω απ’ όλα τροµοκρατικές ενέργειες µέσα στη Δαµασκό,
που στη Δαµασκό δεν τα είχαµε δει αυτά, οι οποίες στοίχισαν τη
ζωή σε πάνω από εβδοµήντα οκτώ ανθρώπους πρόσφατα, πριν
από πέντε-έξι µέρες. 

Δεν είµαστε µόνοι µας. Δεν είναι µόνο η Γερµανία που µας στη-
ρίζει. Πιστεύω ότι η λογική θα επικρατήσει. Ναι, δείξαµε ένα πρό-
σωπο αλληλεγγύης, για το οποίο νιώθουµε τιµή. Εµείς, η µικρή,
η φτωχή χώρα µε την κρίση, νιώθουµε τιµή που δεν βιάσαµε τις
Σύριες, που δεν πήραµε τις αποσκευές απ’ αυτούς τους ανθρώ-
πους και δεν θα το κάνουµε ποτέ. Είναι τιµή για εµάς, για τη
φτωχή χώρα, τη χώρα µε την κρίση. Τι θέλω να πω; Σε αυτό το
µαραθώνιο, που σήµερα είναι σε δύσκολη καµπή, εµείς θα τερ-
µατίσουµε. Θα τερµατίσουµε! Η προσφυγική κρίση είναι προσω-
ρινή. 

Αγαπώ πολύ τον Γιάννη Μουζάλα και τον ξέρω από τα χρόνια
που ήµασταν µαζί στους «Γιατρούς του Κόσµου». Είναι ένα εξαί-
ρετο παιδί. Έχω άλλη άποψη, όµως, για το θέµα. Πιστεύω ότι
πολύ πιο σύντοµα αυτή η κρίση θα διευθετηθεί και θυµηθείτε το. 

Η συµφωνία µας ήταν για τριάντα χιλιάδες και για είκοσι χιλιά-
δες. Θέλετε να βάλουµε άλλες είκοσι χιλιάδες και να γίνουν
εβδοµήντα χιλιάδες; Είναι διαχειρίσιµο ποσό. Την ίδια στιγµή,
όµως, και η Ιταλία και η Γαλλία και η Γερµανία και άλλες χώρες
θα πάρουν το ποσοστό τους, ακόµη και αν αρνηθούν οι τέσσε-
ρις-πέντε χώρες. Ήδη, τα Σκόπια δείχνουν µία διαλλακτικότητα.
Είναι εξαρτηµένοι από εµάς. Η οικονοµία τους εξαρτάται από
εµάς. Θέλουν ακόµα να µπουν στο ΝΑΤΟ. 

Θέλω να πω το εξής: Είναι για χαλκέντερους πολιτικούς αυτές
οι περιστάσεις, δεν είναι για δειλούς. Όποιος νοµίζει ότι µπορεί
να παίξει µε την πιο µεγάλη κρίση ψηφοθηρικά κάνει λάθος. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τον
λόγο έχει ο κ. Καρράς για δώδεκα λεπτά. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ-ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρό-
εδρε.

Μία ακόµη φορά, η συζήτηση πάνω σε ένα νοµοσχέδιο για το
οποίο διαφαίνεται ότι υπάρχει συναίνεση της Βουλής για την ψή-
φισή του, µεταβάλλεται σε αρένα, όχι από πλευράς αντιπολιτευ-
τικής, αλλά από τον τρόπο χειρισµού του νοµοθετικού έργου της
Κυβέρνησης. Τι είδαµε πάλι σήµερα; Είδαµε την τελευταία στιγ-
µή να έρχονται διάφορες τροπολογίες, διάφορες νοµοτεχνικές
βελτιώσεις. Θέλετε να σας πω ότι κατά την άποψή µου οι περισ-
σότερες νοµοτεχνικές βελτιώσεις αποτελούν αυτοτελείς διατά-
ξεις που επιδιώκουν την υφαρπαγή της ψήφου των Βουλευτών,
να µην αντιλαµβανόµεθα ούτε τι αφορούν αλλά ούτε και τι ψηφί-
ζουµε.

Φέρνω, λοιπόν, το παράδειγµα. Τροπολογία του Υπουργείου
Εσωτερικών που αφορά λεγόµενη νοµιµοποίηση αυθαιρέτων συ-
νοριακών σταθµών. Θέλω να ρωτήσω κάτι. Ξεφύλλισα, όσο µπό-
ρεσα, ποιες διατάξεις τροποποιούνται και τι µας λέει η αιτιολο-
γική έκθεση. Τώρα µάθαµε ότι είναι αυθαίρετα και υπάρχει το
υπερεπείγον να τακτοποιηθούν υπό την επίφαση της προσφυγι-
κής µεταναστευτικής κρίσης; Μα και ο Υπουργός είπε ότι είναι
χρόνια αυθαίρετα. Λειτουργούν, όµως. Αν ήταν αυθαίρετα, γιατί
δεν τα σφραγίζετε να τα κλείσετε; Σφραγίστε τα, κλείστε τα και
φέρτε νοµοθεσία να τα νοµιµοποιήσουµε. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών και
Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Τι λες τώρα; 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ – ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Κάτσε Παναγιώτη, σε πα-
ρακαλώ. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών και
Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Λέγονται αυτά τα πράγµατα στη
Βουλή; Να κλείσουµε τα σύνορα; 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ – ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Σε παρακαλώ, µη µε δια-
κόπτεις. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών και
Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Για όνοµα του θεού!

ΓΕΩΡΓΙΟΣ – ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Μη µε διακόπτεις. 
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ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών και
Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Να κλείσουµε τα σύνορα της
χώρας; 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ – ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Ποια σύνορα της χώρας;
Ξέρεις τι σου λέω; Φέρτε νοµοθεσία σωστή.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών και
Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Ο καθένας λέει ό,τι θέλει. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ – ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Εντάξει, εγώ είµαι ο κα-
θένας και λέω ό,τι θέλω, αλλά συνεχίζω. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών και
Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Μα όταν λες να τα κλείσουµε;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ – ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Σε παρακαλώ.
Λειτουργούν ή δεν λειτουργούν, Υπουργέ;
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών και

Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Λειτουργούν.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ – ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Ωραία. Αφού, λοιπόν, λει-

τουργούν γιατί ανοίγετε πληγές µε υποτιθέµενες τέτοιες νοµιµο-
ποιήσεις;

Πάµε παρακάτω. Υπογραφή ΥΠΕΧΩΔΕ δεν είδαµε. Ορθώς
ετέθησαν από τα άλλα κόµµατα ότι αυτό δηµιουργεί ένα µείζον
περιβαλλοντικό ζήτηµα.

Προχωρώ σε επόµενη τροπολογία. Προχθές –και το είπα προ-
ηγουµένως και αντέδρασε η κ. Αντωνοπούλου- ψηφίσαµε το πε-
ρίφηµο παράλληλο πρόγραµµα, την Επιτάχυνση Κυβερνητικού
Έργου. Ψηφίσαµε πολλά πράγµατα και µεταξύ αυτών και η
πλευρά η δική µας, η παράταξη της Ένωσης Κεντρώων ψήφισε
και εκείνη τη διάταξη, η οποία κάλυπτε τους ανασφάλιστους Έλ-
ληνες, αλλά και τους αλλοδαπούς, που για οποιοδήποτε λόγο
νόµιµο ή παράνοµο βρίσκονται στην Ελλάδα. Το κατανοούµε ότι
υπάρχει ανάγκη να ρυθµίζονται αυτά τα πράγµατα.

Σήµερα, λοιπόν, βλέπουµε ότι στον ίδιο νόµο µε τη δικαιολογία
της ανάγκης έρχονται και τροπολογίες, οι οποίες θα µπορούσαν
να έχουν περάσει την περασµένη εβδοµάδα, θα µπορούσαν να
έχουν τεθεί υπό τη νοµοτεχνική βάσανο, θα µπορούσαν να έχουν
συζητηθεί, να είχαν αναλυθεί, να είχαν βελτιωθεί. Βλέπουµε, λοι-
πόν, ότι υπάρχει µία πλήρης έλλειψη συντονισµού του κυβερνη-
τικού έργου.

Επόµενο παράδειγµα. Διατυµπανίστηκε η περίφηµη µεταρρύθ-
µιση της δηµόσιας διοίκησης. Είχα σχολιάσει εγώ ο ίδιος και είχα
πει ότι έχουµε γενικούς γραµµατείς των Υπουργείων, αλλά τι
τους χρειαζόµαστε, αφού έχουµε Υπουργούς, Αναπληρωτές
Υπουργούς και Υφυπουργούς; Είχα µάλιστα αστειευτεί, αν µου
επιτρέπετε, και είχα πει ότι σε λίγο θα διορίζουµε και Αναπληρω-
τές Υπουργούς των Αναπληρωτών. 

Ε, λοιπόν, πρέπει να σας πω, κύριοι συνάδελφοι, ότι υπήρξα
προφητικός σε αυτό το σηµείο, διότι την ίδια µέρα, τελειώνοντας
η συζήτηση του νοµοσχεδίου, ήρθαν οι λεγόµενοι διοικητικοί
γραµµατείς, οι οποίοι είναι κάτι µεταξύ γενικών γραµµατέων και
πολιτικών προσώπων. Εν  πάση περιπτώσει, είναι της κατηγορίας
των ειδικών θέσεων πρώτου βαθµού. Δηµιουργήθηκαν επιπλέον
θέσεις. 

Έχω σχολιάσει και έχω πει ότι επιχειρείται η άλωση από το
κόµµα του κρατικού µηχανισµού µε αυτόν τον τρόπο και σήµερα
βλέπουµε µια τροπολογία συµπαθέστατων καθ’ όλα συναδέλ-
φων, η οποία ενεργοποιεί τη διάταξη των διοικητικών γραµµα-
τέων και θέτει προθεσµίες εντός των οποίων θα πρέπει να γίνει
η επιλογή χωρίς, όµως, να τηρούνται οι λοιπές προϋποθέσεις
που επιτάσσει ο νόµος. Γιατί δεν έγινε αυτό προχθές; Ποια είναι
η ανάγκη να βοηθήσουν οι κυβερνητικοί βεβαίως Βουλευτές –
συµπαθείς καθ’ όλα- στην παρούσα φάση; Μήπως κρύβει και κάτι
άλλο; Δεν το καταλαβαίνω απόλυτα. Είναι µια διάταξη των συνα-
δέλφων, η οποία έχει επτά µεταξύ τους ασύνδετες, αν θέλετε,
παραγράφους και στο τέλος τακτοποιεί και θέσεις στον πρώην
Οργανισµό Σχολικών Κτιρίων. Καλό το έργο!

Θέλω να πω και κάτι άλλο εδώ. Επανέρχοµαι στο παράλληλο
πρόγραµµα. 

Λέει, λοιπόν, ο κ. Πολάκης ότι στο παράλληλο πρόγραµµα κά-
ναµε πολλά λάθη και έχουµε ανάγκη προτεινόµενης ρύθµισης, η
οποία είναι µια, δύο, τρεις σελίδες νοµοθετικού κειµένου και
διορθώνει λέξεις, διορθώνει χρονολογίες, διορθώνει προθεσµίες.

Θέλω, λοιπόν, να πω το εξής και ας αντιδράσει ο κ. Κουρουµ-

πλής: Υπάρχει συντονιστής του κυβερνητικού έργου ή δεν υπάρ-
χει; Ξέρω ότι υπάρχουν Υπουργοί που εµφανίζονται µε τον τίτλο
του συντονιστού. Ξέρω ότι ο κ. Κουρουµπλής είναι ο πρώτος τη
τάξει Υπουργός και διαµαρτύρεται όταν θέτουµε τέτοια ζητή-
µατα για τα οποία έχει την ίδια ευθύνη. Τουλάχιστον πρέπει να
τιµήσει τη Βουλή και να την σεβαστεί, όπως εµείς την τιµούµε
και την σεβόµεθα.

Συνεχίζω µε το εξής: Σχετικά µε τις τροπολογίες, δεν µπορώ
να παρακολουθήσω πλέον την κατάσταση. Φτάσαµε και στα καλ-
λιτεχνικά. Δεν περιµέναµε ότι στον νόµο περί εγγύησης των τρα-
πεζικών καταθέσεων θα είχαµε και πνευµατικές-καλλιτεχνικές
ανατάσεις.

Έρχεται µια τροπολογία που λέει ότι υπάρχει ανάγκη της συ-
νέχισης λειτουργίας του Εθνικού Κέντρου Σύγχρονης Τέχνης.
Άξιος ο µισθός! Μας λέει, λοιπόν, πολύ σωστά ότι παρατείνεται
η θητεία της διευθύντριας του Μουσείου έως το πέρας της θη-
τείας του υφιστάµενου διοικητικού συµβουλίου. Είναι σωστό, για
να µην έχουµε αναντιστοιχία. Καπάκι –και µου επιτρέπετε την έκ-
φραση- έρχεται µια επόµενη τροπολογία και τι µας λέει; Οι εξη-
γήσεις του κ. Μπαλτά ήταν ανεπαρκείς, οφείλω να πω, τις
παρακολούθησα. Μας λέει, λοιπόν, µια τροπολογία του κ.
Μπαλτά ότι ως Υπουργός Πολιτισµού µπορεί να διορίζει τον καλ-
λιτεχνικό διευθυντή στο Ελληνικό Φεστιβάλ. Σωστά, δεν έχουµε
καλλιτεχνικό διευθυντή, δεν προλαβαίνουµε για το φετινό καλο-
καίρι, που αρχίζει το Φεστιβάλ Αθηνών τέλη Ιουνίου-αρχές Ιου-
λίου, θα πάµε και στην Επίδαυρο, θα πάµε και στο Ηρώδειο, θα
πάµε σε πολλά µέρη φέτος να παρακολουθήσουµε αυτές τις ση-
µαντικές παραστάσεις.

Όµως, µας λέει και κάτι άλλο εδώ πέρα από κάτω η ίδια τρο-
πολογία: Ότι ο καλλιτεχνικός διευθυντής του Ελληνικού Φεστι-
βάλ θα είναι µε τριετή θητεία, η οποία θα µπορεί να ανανεώνεται.
Αφού, λοιπόν, θέλουµε να επιλέξουµε και να αναβαθµίσουµε το
φεστιβάλ για έξι χρόνια, τρία συν τρία, ποια είναι η ανάγκη του
επείγοντος, δηλαδή να τον διορίσουµε σήµερα µε τροπολογία
που έρχεται µια ώρα πριν προχωρήσουµε στην ψήφιση του νο-
µοσχεδίου;

Ας φέρουν, λοιπόν, έναν καλλιτεχνικό διευθυντή για τρεις
µήνες, ας τον µετακαλέσουν ακόµα -είναι γνωστό ότι µπορεί να
επιχειρηθεί και µετάκληση από το εξωτερικό- να µας κάνει ένα
ωραίο φεστιβάλ, να πάµε, όπως είπα, στο Ηρώδειο, να πάµε στην
Επίδαυρο, να πάµε και στη Δωδώνη –ας το βελτιώσουµε, ας
πάµε και σε άλλα σηµεία της Ελλάδας, κύριε Μαντά-, να του δώ-
σουµε, λοιπόν, µια θητεία τριών µηνών.

Θα φέρω ένα παράδειγµα που ίσως δεν είναι της παρούσης.
Προχθές συζητείτο η τροπολογία, που µετέφερε το Μέγαρο
Μουσικής στην ιδιοκτησία του ελληνικού κράτους. Ξέρετε πώς
λειτουργεί το Μέγαρο Μουσικής; Με µετακλήσεις µαέστρων, δι-
ευθυντών ορχήστρας, οι οποίοι έρχονται οι άνθρωποι δέκα
µέρες, κάνουν ό,τι πρέπει να κάνουν και φεύγουν.

Ποια είναι η ανάγκη να διορίσουµε χωρίς την τήρηση –επανα-
λαµβάνω- των νόµιµων προϋποθέσεων για έξι χρόνια καλλιτε-
χνικό διευθυντή του Φεστιβάλ Αθηνών ή του Ελληνικού Φεστιβάλ;

Ας περάσω, λοιπόν, και ας µείνω λίγο στην αντίδραση µου, την
οποία είχα για τις τροπολογίες της κ. Αντωνοπούλου, για τις
οποίες πραγµατικά οφείλω να πω ότι αγανάκτησα από εσωτερική
ορµή. Ίσως αυτή η λέξη να µην είναι αρεστή. Αγανάκτησα από
εσωτερική ορµή, διότι ζητήµατα τα οποία µπορούσαν να έχουν
αντιµετωπιστεί µε αξιοπρέπεια, µε ευπρέπεια, µε λογική, έρχεται
και µας λέει η κ. Αντωνοπούλου, όταν πλέον αντέδρασα και είπα
ότι προσβάλλεται το Κοινοβούλιο, µας εξευτελίζουν κατά κάποιο
τρόπο µε τον τρόπο νοµοθέτησης, ότι «ξέρετε, περίµενα την έγ-
κριση από την Ευρώπη, επειδή είναι τα κονδύλια». Μα, αφού την
περίµενε και είναι κοινοτικοί πόροι, ήρθε χθες, ήρθε προχθές,
την περασµένη εβδοµάδα είχε νοµοσχέδιο που µπορούσαµε να
το συζητήσουµε. Άλλη µορφή προχειρότητος!

Περνάω τώρα –και τελειώνω- στο περίφηµο νοµοσχέδιο. Ήρ-
θαµε µε καλές προθέσεις να το ψηφίσουµε. Δηλώσαµε και στην
επιτροπή ότι είναι µια χρήσιµη ρύθµιση. Δεν θεωρούµε ότι λύνει,
επιλύει τα προβλήµατα της τραπεζικής κρίσεως. Δεν θεωρούµε
ότι συνεισφέρει στην ελληνική οικονοµία αλλά δίνει µια ελπίδα
ότι εγγυώνται τις καταθέσεις και τις επενδύσεις τουλάχιστον οι
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τράπεζες µέσω του ΤΕΚΕ, µέσω αυτού του συστήµατος, το
οποίο µπορεί να δηµιουργήσει ένα υποτυπώδες κεφάλαιο, ούτως
ώστε να εγγυηθούν τις καταθέσεις µέχρι των 100.000 ευρώ.

Βέβαια, καταθέσεις 100.000 ευρώ δεν υπάρχουν πλέον στην
Ελλάδα, έχουν εξανεµιστεί, είτε µε τη µορφή της αφαιµάξεως
είτε µε τη µορφή της µετακινήσεως στο εξωτερικό είτε ακόµα
και µε την απαξίωση των περιουσιών ή την ανεργία. Όποιος είχε
µια µικρή κατάθεση την απέσυρε σιγά-σιγά. 

Προχθές, είπε η κ. Κατσέλη ότι αναµένουν επιστροφή των κα-
ταθέσεων µετά από δύο, τρία χρόνια. Τι σηµαίνει αυτό; Αυτό ση-
µαίνει ότι οµολογεί η κατ’ εξοχήν αρµόδια για τις τράπεζες ότι
δύο, τρία χρόνια δεν πρέπει να περιµένουµε ανάπτυξη. Γιατί το
έθεσε αυτό; Πρέπει να οµαλοποιηθεί και να γίνει κανονική η κα-
τάσταση. Καλώς. Το ακούω και αυτό καλά. 

Μα, προέκυψε και κάτι άλλο: Προεβλήθη κυβερνητικό επιχεί-
ρηµα: «Ξέρετε, και η κ. Κατσέλη το είπε, ότι µέσα στον τελευταίο
χρόνο έχουµε αύξηση των καταθέσεων στην Ελλάδα. Έπεσαν
από τα διακόσια είκοσι δισεκατοµµύρια στα εκατόν είκοσι και
έχουµε αύξηση κατά ένα δισεκατοµµύριο και τα κάναµε εκατόν
είκοσι ένα»! Αυτό δόθηκε ως απόδειξη ικανότητος οικονοµικής! 

Να πω κάτι; Όταν είναι κλειστές οι τράπεζες και δεν µπορούµε
να πάρουµε τα λεφτά µας, και λογιστικώς θα βάλει έναν τόκο
0,0% η τράπεζα και λογιστικώς τα εκατόν είκοσι θα γίνουν εκατόν
είκοσι ένα µόνο από τους τόκους που δεν µπορούµε να σηκώ-
σουµε από τις τράπεζες. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Θέλω να πω τούτο και τελειώνω, κυρία Πρόεδρε: Έχει το νο-
µοσχέδιο αυτό κάποιες τελικές διατάξεις, οι οποίες -δεν µου επι-
τρέπει ο χρόνος και θα είναι πολύ σύντοµη η αναφορά- αφορούν
το Νοµικό Συµβούλιο του Κράτους. Έχω πει και άλλη φορά µέσα
στην Αίθουσα ότι λόγω της πορείας µου ως συλλειτουργός της
δικαιοσύνης έχω ευαισθησία σε κάποια θέµατα. 

Απευθύνοµαι στον Υπουργό Οικονοµικών. Βλέπω ότι είναι ο κ.
Αλεξιάδης εδώ και µπορεί να παρακολουθήσει. Βλέπω λοιπόν ότι
αυτά τα θέµατα του Νοµικού Συµβουλίου θα δυσχεράνουν µε τον
τρόπο που θα λειτουργούν οι τριµελείς επιτροπές. Θα αποδέ-
χονται, δεν θα αποδέχονται τις υπέρ των ιδιωτών αποφάσεις,
τους συµβιβασµούς και στο τέλος θα µετατρέψουµε το Νοµικό
Συµβούλιο του Κράτους. Έχει γραφειοκρατική ιστορία. Δεν θέλω
να την πω. Οι εξ ηµών νοµικοί γνωρίζουµε πως λειτουργεί. Θα
χειροτερέψουν ίσως τα πράγµατα. 

Μονολεκτικά λέω τούτο: Ο ειδικός φόρος κατανάλωσης στον
οίνο παραµένει και πλήττεται ο κλάδος αυτός. Αυτός ο κλάδος
είναι ο µοναδικός ο οποίος έχει µείνει στην ελληνική οικονοµία
και αναπτύσσεται όχι από κρατική αρωγή, ούτε από κρατική συµ-
παράσταση, αλλά από το µεράκι των αµπελουργών και των οινο-
ποιών και βελτιώνεται. Παρ’ όλα αυτά, ερχόµαστε τώρα και επα-
ναφέρουµε τον Τελωνειακό Κώδικα και λέµε ότι κι εκείνο που κά-
νουµε από ξύδι το απαλλάσσουµε του φόρου, αν δεν κάνω
λάθος. «Τι ήταν ο κάβουρας; Τι ήταν το ζουµί του;», αν αυτό θε-
ωρηθεί απαλλαγή. 

Τελειώνοντας θα πω τούτο µόνο, το οποίο θα είναι η τελευταία
µου απάντηση, κυρία Πρόεδρε, επί του νοµοσχεδίου: Μίλησε ο
κ. Τσακαλώτος το πρωί για το Διεθνές Νοµισµατικό Ταµείο και
άφησε µια εικόνα ότι µπορεί τα πράγµατα έστω ελάχιστα να βελ-
τιωθούν.

Έχω µια εµπειρία και λέω: Είχαµε επαφή µε συναδέλφους της
Ολλανδίας -η Ολλανδία προεδρεύει στην Ευρώπη- οι οποίοι, αυ-
στηρότατοι, ζητούν τη σύνδεση της αξιολόγησης, της λίστας
Λαγκάρντ, των κόκκινων δανείων, για να βοηθήσουν στο προσφυ-
γικό. Είδατε χθες πού πήγαν τα 700.000.000 ευρώ, τα οποία θα
διαθέσει η Ευρωπαϊκή Ένωση µέσω των οργανώσεων της Ύπα-
της Αρµοστείας, όλων αυτών, ούτως ώστε να αποφύγει την ανά-
µειξη το ελληνικό κράτος; 

Κυρία Πρόεδρε, ευχαριστώ για την ανοχή σας. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ένωσης Κεντρώων)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Υπάρχει
άλλος ένας Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος για να κλείσουµε τον
κύκλο των Κοινοβουλευτικών Εκπροσώπων. Είναι ο κ. Μαντάς. 

Κύριε Κουρουµπλή, θέλετε τον λόγο; 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών και
Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Ναι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τώρα
θέλετε να µιλήσετε; 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών και
Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Τώρα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ορίστε,
κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών και
Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Κυρία Πρόεδρε, σε ό,τι αφορά
το θέµα των γενικών γραµµατέων, φοβούµαι ότι όσοι αναφέρθη-
καν –δεν θα κάνω προσωπική αναφορά- στο θέµα αυτό ήρθαν
τουλάχιστον απροετοίµαστοι και έκαναν αναφορά σε αυτό το
θέµα. Ήρθαν εντελών απροετοίµαστοι. 

Είναι δυνατόν να έρχεται κάποιος στο Βήµα, Βουλευτής εκλεγ-
µένος, και να λέει πράγµατα που δεν απέχουν από τη ρήση «άρ-
ρητα ρήµατα»; Με ποιον τρόπο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
θα επιλεγούν οι άνθρωποι αυτοί και µιλήσατε για κοµµατοκρατία;
Με ποιον τρόπο θα επιλεγούν; Αµφιβάλλετε και αµφισβητείτε;
Τοποθετηθείτε επί αυτού του θέµατος.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Το φέρατε τελευταία στιγµή.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών και

Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Αφήστε, κύριε Λοβέρδο! Δεν
προλαβαίνουµε να µιλήσουµε. Θα µιλήσετε. Μιλάτε συνεχώς.
«Όλα τα σφάζετε και τα µαχαιρώνετε». Κάντε λίγη υποµονή. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κι εσείς µιλάτε συνεχώς.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών και

Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Με ποιον τρόπο λοιπόν, θα επι-
λεγούν; Είναι επιλογή που γίνεται µέχρι σήµερα µε τους γενικούς
γραµµατείς, που είναι πολιτικές θέσεις και που επιλέγονται…

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Έκθεση του Γενικού Λογιστη-
ρίου υπάρχει; Ναι ή όχι;

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών και
Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Εντάξει, κύριε Κεγκέρογλου, σε
άκουσα.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Μα, δεν υπάρχει!
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών και

Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Μη φωνάζεις, θα ανεβεί η πίεσή
σου! Μη φωνάζεις τόσο πολύ!

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Δεν φωνάζω. Έτσι φώναζα και
στο παράθυρο…

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών και
Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Πάρε τον λόγο, όµως, µετά και
πες ό,τι θέλεις. 

Είναι πολιτικές θέσεις; Επιλέγονται, δηλαδή, µε απόφαση της
κάθε κυβέρνησης; Αν είναι έτσι πράγµατι, και γιατί υπάρχει κοµ-
µατοκρατία; Αυτούς που είχατε γενικούς γραµµατείς τόσα χρό-
νια ποιος τους έβαζε; Το ΑΣΕΠ; Μα, είναι δυνατόν να έρχεστε
εδώ και να λέτε τέτοια πράγµατα;

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Άλλο λες! Άλλα σου είπαµε!
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: …(δεν ακούστηκε)
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών και

Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Εντάξει! Να έρχεστε εδώ και να
λέτε πράγµατα…

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Η κοµµατοκρατία…
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών και

Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Καλά, εντάξει, εσύ µην απευθύ-
νεσαι σ’ εµένα γι’ αυτό το θέµα.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ωραία, κλείσε τη συζήτηση και
πες για την έκθεση του Γενικού Λογιστηρίου του Κράτους!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριε
Κεγκέρογλου, µε έχετε καταργήσει έτσι κι αλλιώς, αλλά λίγο πιο
χαµηλά!

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών και
Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Μπορείς να ζητήσεις τον λόγο
και να απαντήσεις, να τοποθετηθείς. Με κραυγές δεν γίνεται δου-
λειά.

Λοιπόν, εάν εννοείτε ότι αυτή είναι η κοµµατοκρατία, να µας
το πείτε. Το ότι ψηφίσαµε νόµο και οι γενικοί γραµµατείς των
αποκεντρωµένων θα τοποθετούνται µε διαδικασίες που δεν αµ-
φισβητείται η αντικειµενικότητά τους και η αξιοκρατική τους δια-
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δικασία, το ότι έχουµε τοποθετήσει αντί πολιτικά πρόσωπα στις
θέσεις των αποκεντρωµένων γραµµατέων διοικητικά στελέχη
υψηλόβαθµα µε βάση την ιεραρχία, όλο αυτό είναι κοµµατοκρα-
τία. Σας πιστεύει νοµίζετε ο ελληνικός λαός; Έχετε νυχτώσει
πάρα πολύ µακριά! 

Σε ό,τι αφορά τώρα την τροπολογία, κυρία Πρόεδρε, πραγµα-
τικά µε εντυπωσιάζει το ύφος και η λογική που διακατέχει τους
συναδέλφους. Ο ν. 2647 είναι νόµος του 1998 και το ερώτηµα
είναι: Εγκαλείτε σήµερα την Κυβέρνηση, δικαίωµά σας, αλλά
πόσα χρόνια πέρασαν από το 1998 και δεν προχωρήσατε στη νο-
µιµοποίηση αυτή; 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Αυτό σου είπαµε; Ο Τσιρώνης, σου εί-
παµε.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών και
Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Και έρχεστε τώρα µε θράσος
και εγκαλείτε τη χώρα µπροστά σε µια δύσκολη στιγµή. Είναι
ντροπή! Είναι ντροπή σας! Δεν θα πω µεγαλύτερη κουβέντα! Να
τολµάτε σήµερα που τη χώρα την απειλούν οι εχθροί της στο
εξωτερικό και να ταυτίζεστε µε αυτή τη λογική και να µας λέτε:
«Ξέρετε, δεν ακολουθήσατε τη νόµιµη διαδικασία».

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Τι λες, µωρέ; 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών και

Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Σας ερωτώ: Είκοσι χρόνια τι κά-
νατε;

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Τι λες, βρε Μερκελιστή!
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών και

Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Από το 1998 είναι ο νόµος ψη-
φισµένος. Υπάρχει κενό! Πρέπει να ντρέπεστε! 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ανθρώπους σας εσένα είχαµε
για γενικούς γραµµατείς!

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών και
Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Αφήστε τα αυτά, κύριε Κεγκέ-
ρογλου. Όταν µιλάτε µαζί µου, θα είστε προσεκτικοί! Θα είστε
προσεκτικοί, όταν µιλάτε µαζί µου!

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Σαν εσένα είχαµε!
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών και

Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Αυτό που σας λέω εγώ! 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Σας πα-

ρακαλώ, ρίξτε τους τόνους άπαντες. Ρίξτε λίγο τους τόνους. Σας
παρακαλώ!

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών και
Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Κυρία Πρόεδρε, η νοµοθεσία
από το 1998 έχει κενό και υπάρχει έλλειµµα νοµιµοποίησης και
έλλειµµα αδειοδότησης. 

Εάν νοµίζουν οι κύριοι συνάδελφοι ότι δεν πρέπει να το ψηφί-
σουν, είναι δηµοκρατικό δικαίωµά τους να µην το ψηφίσουν. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Είσαι Υπουργός Περιβάλλοντος;
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών και

Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Ο καθένας θα αναλαµβάνει και
τις ευθύνες του. Έλεος!

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Δεν µας απαντάει!
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών και

Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Αυτή η στενοκοµµατική λογική
και οι προσωπικές επιθέσεις έχουν ένα όριο. Να είµαστε συνεν-
νοηµένοι. Μέχρι εδώ, δεν λέω τίποτα άλλο. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριε

Μαντά, έχετε τον λόγο για δώδεκα λεπτά. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κυρία Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τι θέ-

λετε, κύριε Λοβέρδο;
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Δεν θα σας κουράσω. 
Κύριε Υπουργέ, ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Δηµο-

κρατικής Συµπαράταξης, σας παρακάλεσα να µείνετε για δύο θέ-
µατα, πέραν της κριτικής. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών και
Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Έµεινα!

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Για δύο θέµατα, που είναι τελείως τυ-
πικά και πρακτικά. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών και
Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Δεν προκύπτει, Αντρέα, αυτό

που λες!
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Είδες τώρα που διακόπτεις εσύ;
Αντί να πονηρεύεστε και να έρχεστε εδώ, κύριε Υπουργέ και

να κάνετε διανοητικές τρίπλες και τεχνάσµατα, πολιτικοποιείτε
κάτι το οποίο είναι τυπικό, που εάν όµως δεν πληρωθεί ως τυπική
προϋπόθεση, µετατρέπεται σε νοµοθετική λαθροχειρία.

Κληθήκατε να δώσετε δύο απαντήσεις. Στη µία τροπολογία,
της ευθύνης σας, γιατί δεν υπογράφει ο αρµόδιος Υπουργός Πε-
ριβάλλοντος; Γιατί δεν συνυπογράφει; Και µιλάω νοµικά!

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών και
Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Μου επιτρέπεις να απαντήσω
µισό λεπτό;

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Άσε να τελειώσω. 
Ρώτησα γιατί δεν υπογράφει αυτός. Αντί να απαντήσετε γι’

αυτό, αρχίσατε τις κοµµατικές διαδροµές, υψώσατε τη φωνή και
παίξατε εδώ ένα θεατράκι, που όµως δεν έχει θεατές.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών και
Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Το βλέπεις αυτό; Είναι γνωµο-
δότηση του Νοµικού Συµβουλίου του Κράτους! Έπρεπε να έρ-
θεις διαβασµένος. Ήρθες αδιάβαστος µε µόνη τη διάθεση της
αντιπαλότητας!

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Παρακαλώ.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών και

Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Είναι γνωµοδότηση του Νοµικού
Συµβουλίου του Κράτους που δεν προκύπτει τέτοιο ζήτηµα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριε
Κουρουµπλή, καθίστε. Ολοκληρώστε, κύριε Λοβέρδο. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Όταν µιλάτε για µένα, να προσέχετε
πάρα πολύ τα λόγια σας.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών και
Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Εγώ να προσέχω τα λόγια µου;
Να προσέχεις εσύ τα λόγια σου!

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ξέρετε πάρα πολύ καλά ότι και ανά-
γνωση γνωρίζω και οι οµιλίες µου στη Βουλή είναι τεκµηριωµένες
και επιµεληµένες. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών και
Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Ορίστε, εδώ. Πάρτε τη γνωµο-
δότηση του Νοµικού Συµβουλίου του Κράτους! Θα την διαβάσεις
και θα µου ζητήσεις και συγγνώµη. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Εάν έχετε πρόβληµα πολιτικής ισορ-
ροπίας, δεν φταίµε εµείς. 

Σας είπαµε, λοιπόν, επί του θέµατος αυτού, αντί να υπογράφε-
τε µόνο εσείς και ο Υπουργός Οικονοµικών, οπωσδήποτε πρέπει
να συνυπογράφει ο αρµόδιος Υπουργός Περιβάλλοντος. Ζητάµε,
λοιπόν, να στείλετε την τροπολογία σας µέχρι τα γραφεία του να
συνυπογράψει, για να είναι τυπικά νοµίµως κατατεθειµένη. 

Το δεύτερο που σας είπαµε δεν σχετιζόταν µε τον διάλογο
περί κοµµατικοκρατίας που έγινε κάποιες µέρες πριν στη Βουλή.
Σας είπαµε ότι κοροϊδέψατε το Σώµα, φέρνοντας µια ρύθµιση τε-
λευταία στιγµή και µη εισηγούµενος τη ρύθµιση αυτή, ούτε εσείς
ούτε ο κ. Βερναρδάκης, τα κάνατε «µαντάρα» και µε συγχωρείτε
για την έκφραση, κυρία Πρόεδρε. Για να το διορθώσετε, ξεχά-
σατε τότε να αλλάξετε τον τίτλο και φέρατε αλλαγή του τίτλου
σήµερα µε µορφή βουλευτικής τροπολογίας. 

Επίσης, δεν συνοδεύεται η προκήρυξη των σχετικών θέσεων
µε έκθεση του Γενικού Λογιστηρίου του Κράτους. 

Εµείς αυτά σας είπαµε και αντί να απαντήσετε σε αυτά, εδώ
κάνετε πολιτικές οµιλίες, δήθεν για να επηρεάσετε κάποιους. Κα-
νέναν δεν επηρεάζετε!

Δώστε, σας παρακαλώ πάρα πολύ, απαντήσεις για τα δύο
αυτά πρακτικά θέµατα και εάν δεν δώσετε στο Σώµα πειστικές
απαντήσεις, πάρτε πίσω τις τροπολογίες και να τις φέρετε την
επόµενη εβδοµάδα. 

Εάν αντ’ αυτού του τρόπου του κοινοβουλευτικώς οµιλείν αρ-
χίσετε πάλι τα ίδια, τότε, κυρία Πρόεδρε, ο κύριος Υπουργός έχει
ευθύνη για την παρεκτροπή των συνεδριάσεων. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών και
Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Κυρία Πρόεδρε, να τοποθετηθώ
για µισό λεπτό. 

Καταθέτω στη Βουλή γνωµοδότηση του Νοµικού Συµβουλίου
του Κράτους του 2009, για να δει ο κ. Λοβέρδος ποιος είναι αρ-
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µόδιος. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Δεν είπα ότι δεν είσαι αρµόδιος. Είπα

ότι πρέπει να συνυπογράφει!
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών και

Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Διαβάστε λοιπόν, κύριε Λο-
βέρδο, τον ν. 2647/1998 που λέει ότι το µόνο αρµόδιο Υπουργείο
γι’ αυτή την υπόθεση είναι το Υπουργείο Εσωτερικών. 

Σας καταθέτω, λοιπόν, τη γνωµοδότηση του Νοµικού Συµβου-
λίου του Κράτους του 2009, για να καταλάβετε ότι ήρθατε απρο-
ετοίµαστος, τουλάχιστον!

Ευχαριστώ.
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Εσωτερικών και Διοικητικής

Ανασυγκρότησης κ. Παναγιώτης Κουρουµπλής καταθέτει για τα
Πρακτικά την προαναφερθείσα γνωµοδότηση, η οποία βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κυρία Πρόεδρε…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριε

Λοβέρδο, αυτό τώρα είναι µια αντιδικία, η οποία δεν έχει κανένα
πρακτικό νόηµα.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Εµείς λέµε για συνυπογραφή. Δεν
λέµε ποιος είναι ο αρµόδιος Υπουργός.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Μάλι-
στα. Το καταλάβαµε. Ο Υπουργός λέει ότι το υπερκαλύπτει.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Λέµε για συνυπογραφή.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών και

Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Σας εξήγησα. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Παραβιάζεις τον νόµο, γιατί δεν υπο-

γράφει ο κ. Τσιρώνης.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών και

Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Δεν προκύπτει συναρµοδιότητα.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Δεν υπογράφει ο κ. Τσιρώνης. Γι’

αυτό παραβιάζεις τον νόµο. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών και

Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Μην κάνετε πολύ τον έξυπνο.
Έρχεσαι αδιάβαστος.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Παραβιάζεις τον νόµο και πρέπει να
ντρέπεσαι!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τον
λόγο έχει ο κ. Μαντάς. Είναι ο τελευταίος οµιλητής για να ολο-
κληρώσουµε το θέµα της συνεδρίασης. Εν τω µεταξύ, µοιράζον-
ται και οι τροπολογίες που έχουν ενταχθεί στο κείµενο.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΝΤΑΣ: Νοµίζω ότι φτάνουµε στο τέλος της συ-
ζήτησης για το σχέδιο νόµου που εναρµονίζει το εθνικό δίκαιο
της χώρας µας µε την οδηγία 214/99 της Ευρωπαϊκής Ένωσης
και νοµίζω ότι δεν υπήρξε διαφορετική γνώµη -εκτός από την
άποψη του ΚΚΕ- ότι είναι µια εναρµόνιση που σε κάθε περίπτωση
δηµιουργεί πρόσθετες εγγυήσεις όσον αφορά το ζήτηµα των κα-
ταθέσεων. Αυτό νοµίζω ότι έγινε αποδεκτό από όλες τις πλευρές,
πλην του ΚΚΕ, που έχει µια διαφορετική αντίληψη γι’ αυτό το ζή-
τηµα, την οποία εξέθεσαν οι συνάδελφοι στις οµιλίες τους.

Στο σηµείο αυτό θα ήθελα να πω ότι πραγµατικά µε αυτά τα
βήµατα που γίνονται υπάρχει µια µεγαλύτερη δυνατότητα να αν-
τιµετωπίζουµε κρίσεις επερχόµενες ή πιθανές µε µια µεγαλύτερη
ασφάλεια για τις εγγυήσεις. Και νοµίζω ότι πρέπει να δοθεί το
µήνυµα απ’ όλες τις πλευρές του Κοινοβουλίου προς τους Έλ-
ληνες πολίτες –και νοµίζω ότι αυτό είναι προς το συµφέρον της
χώρας- ότι σήµερα, έστω και σε αυτήν την πολύ δύσκολη και
σύνθετη κατάσταση που ζούµε, είναι πράγµατι προς το συµφέ-
ρον της χώρας οι καταθέσεις να αρχίσουν να επιστρέφουν µε
πολύ µεγαλύτερους ρυθµούς, διότι αυτό είναι µια ουσιαστική
συµβολή στη σταθεροποίηση της χώρας, που είναι απολύτως
απαραίτητη και αναγκαία.

Βεβαίως νοµίζω ότι υπάρχει ταυτόχρονα συµφωνία από πολ-
λές πλευρές του Κοινοβουλίου ότι πρέπει να προχωρήσουµε σε
ένα ευρωπαϊκό σύστηµα εγγυήσεων τέτοιο που να κατοχυρώνει
µε µεγαλύτερη επάρκεια τις καταθέσεις όχι µόνο των Ελλήνων,
αλλά όλων των Ευρωπαίων πολιτών. Νοµίζω ότι είναι αναγκαία
βήµατα αυτά, τα οποία πρέπει να γίνουν και µε αυτήν την έννοια
είναι µια θετική και αναγκαία νοµοθετική διαδικασία που πρέπει
να ολοκληρωθεί. 

Βεβαίως σε πολλές οµιλίες -πέρα από τους εισηγητές που µί-
λησαν πολύ περισσότερο για το ίδιο το νοµοσχέδιο- η συζήτηση
επικεντρώθηκε σε ζητήµατα που αφορούν την επικαιρότητα και
σε θέµατα, προβλήµατα και προβληµατισµούς που αφορούσαν
τροπολογίες και άλλες διατάξεις που συνόδευαν το νοµοσχέδιο.
Νοµίζω ότι από την πλευρά των Υπουργών απαντήθηκαν διά-
φορα ζητήµατα που τέθηκαν σε σχέση µε τις τροπολογίες. Επι-
τρέψτε µου να κάνω ορισµένα σχόλια που αφορούν την επικαι-
ρότητα, τη σύνθετη αυτή πραγµατικότητα που ζούµε και στα θέ-
µατα του προσφυγικού-µεταναστευτικού και βεβαίως και στα θέ-
µατα της αξιολόγησης.

Πρώτα απ’ όλα θέλω να καταδικάσω από αυτήν εδώ τη θέση
τις τοποθετήσεις της Χρυσής Αυγής που αποπνέουν ρατσισµό,
µισαλλοδοξία και µάλιστα µε έναν τρόπο νοσταλγία για το χουν-
τικό παρελθόν της χώρας µας. 

Νοµίζω ότι πρέπει να είµαστε εξαιρετικά προσεκτικοί, όλες και
όλοι µέσα στο ελληνικό Κοινοβούλιο που βρισκόµαστε στην απέ-
ναντι όχθη, σε αυτά τα ρατσιστικά, µισαλλόδοξα µηνύµατα και
τις πράξεις -γιατί δεν µένουν µόνο στα λόγια, αυτό είναι και το
χαρακτηριστικό του νεοναζιστικού µορφώµατος- οι οποίες εξε-
λίχθηκαν ή µπορεί να εξελιχθούν στο µέλλον. 

Πρέπει να υπάρξει ένα µέτωπο απέναντι σε αυτή τη ρητορική
και σε αυτή την πρακτική. Δεν πρέπει να αφήνουµε µε κανένα
τρόπο την παραµικρή χαραµάδα, το παραµικρό παράθυρο ή να
υπονοούµε προβλήµατα και ζητήµατα που να λαµβάνουν όµως
µια ρατσιστική, µισαλλόδοξη και ουσιαστικά αντιδηµοκρατική και
αντιευρωπαϊκή στη βάση της µορφή, µε την έννοια των αξιών της
Ευρώπης. 

Θα έλεγα ότι διαπιστώνω –και δεν χρησιµοποιώ ποτέ έντονους
τόνους στην οµιλία µου- πως υπήρξαν δυστυχώς πλευρές οµι-
λιών άλλων συναδέλφων που τουλάχιστον µε προβληµάτισαν,
χωρίς να παραβλέπω ότι ένα τέτοιο φαινόµενο είναι ένα φαινό-
µενο που εξελίσσεται, µε µια δυναµική που υπερβαίνει τα όρια
της χώρας µας. Είναι ένα ευρωπαϊκό και παγκόσµιο θέµα που βε-
βαίως προέρχεται πρώτα απ’ όλα από τις επιθέσεις που γίνονται
σε εκείνη την περιοχή, από τους πολέµους, από την αθλιότητα
και την πείνα που επιβάλλεται σε ολόκληρους λαούς και κράτη. 

Δεν πρέπει σε καµµία περίπτωση –και το λέω αυτό µε όσο πιο
έντονο τρόπο µπορώ- να αφήνουµε καµµία χαραµάδα απέναντι
σε αυτό το πρόβληµα. Πρέπει µε όρους αλληλεγγύης και ανθρω-
πισµού, µε τις αξίες µας να αντιµετωπίσουµε αυτό το φαινόµενο.

Θέλω από αυτό το Βήµα να συγχαρώ όλες και όλους τους πο-
λίτες της χώρας µας, που µε όλους τους τρόπους συµβάλλουν
σε αυτή την εξέλιξη. Δεν έχουµε µέχρι αυτή τη στιγµή ευτυχώς
για την πατρίδα µας φαινόµενα που παρατηρούµε σε άλλες πε-
ριοχές της ευρωπαϊκής ηπείρου, που µας προβληµατίζουν πραγ-
µατικά πολύ έντονα, αναφορικά µε το ενδεχόµενο να ξαναγυρί-
σουµε στα φαινόµενα εξαιτίας των οποίων ονοµάστηκε «σκο-
τεινή» ήπειρος, δηλαδή στις παλιές εποχές και στα δύσκολα προ-
βλήµατα που αντιµετώπισε η Ευρώπη και όλος ο κόσµος στο
παρελθόν. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Β’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΑΡΕΜΕΝΟΣ)

Παρ’ όλα αυτά βρισκόµαστε σε µια εξαιρετικά δύσκολη συν-
θήκη. Δεν πρέπει καθόλου να υποτιµάµε τους κινδύνους και νο-
µίζω ότι µε σοβαρότητα και ταυτόχρονα µε ψυχραιµία πρέπει να
αντιµετωπίσουµε σε ευρωπαϊκό εν τέλει επίπεδο αυτό το φαινό-
µενο. 

Ελπίζω σε αυτό το σηµείο να υπάρξει αύριο και συνεννόηση
στο Συµβούλιο των Πολιτικών Αρχηγών, ώστε να προχωρήσουµε
στην αντιµετώπιση αυτού του προβλήµατος µε τα µάτια µας, την
ψυχή µας και το νου µας στραµµένα στις αξίες της αλληλεγγύης
και του ανθρωπισµού, τις οποίες θα έλεγα ότι ο λαός µας έχει
επιδείξει µε πολύ έντονο τρόπο όλο αυτό τον καιρό.

Κι εδώ έρχεται να προστεθεί –και θέλω να το πω από το Βήµα
της Ελληνικής Βουλής- και η φωνή και άλλων πολιτών της Ευρώ-
πης, όπως των Αυστριακών συγγραφέων που µε µια εντονότατη
διακήρυξη διαµαρτυρίας υψώνουν ένα κατηγορώ ενάντια στην
απαράδεκτη ενοχοποίηση της χώρας µας. 

Και νοµίζω ότι πολλοί, χιλιάδες, εκατοµµύρια προοδευτικοί πο-
λίτες σε όλη την Ευρώπη βλέπουν αυτούς τους κινδύνους και δι-
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αισθάνονται αυτή τη σύνθετη πραγµατικότητα. Και πρέπει να
ενωθούµε ακριβώς µε αυτούς τους πολίτες και µε αυτές τις
χώρες που προσβλέπουν σε µια ευρωπαϊκή λύση, σε µια λύση
αλληλεγγύης και ανθρωπισµού, µε ταυτόχρονη ενεργοποίηση
όλων των µηχανισµών και των δυνατοτήτων, έτσι ώστε να στα-
µατήσει και η πηγή και η αιτία αυτού του προβλήµατος που είναι
οι πόλεµοι και η φτώχεια και στην περιοχή της Συρίας, αλλά και
σε ολόκληρο τον κόσµο.

Και θα ήθελα να πω ότι δεν πρέπει πράγµατι να έχουµε επιλε-
κτική µνήµη σε αυτά. Δεν πρέπει να ξεχνάµε, για παράδειγµα –
όπως ξεχνά ο κ. Δένδιας- τους εξακόσιους Σύριους πρόσφυγες
που έκαναν απεργία πείνας για έναν µήνα εδώ απέναντι και την
απουσία οποιασδήποτε προσπάθειας προσέγγισης του προβλή-
µατός τους. Και οφείλουµε, νοµίζω, πολύ προσεκτικά να προσεγ-
γίσουµε αυτό το θέµα και να ενισχύσουµε όλα αυτά τα θετικά
στοιχεία, παίρνοντας βεβαίως και όλα τα µέτρα που χρειάζονται,
έτσι ώστε αυτό το πρόβληµα να αντιµετωπιστεί ως ένα πρόβληµα
σε αυτή τη βάση.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Δεν έχω πολύ χρόνο. Θέλω, όµως, να πω ακόµη µια κουβέντα
για το θέµα της αξιολόγησης.

Εκτός από όλα αυτά τα οποία αναφέρθηκαν από τους Υπουρ-
γούς, υπάρχει και η σηµερινή ανακοίνωση από την πλευρά της
Ευρωπαϊκής Επιτροπής ότι συνεχίζεται η πρόοδος στην προετοι-
µασία της επιστροφής των επικεφαλής των θεσµών στην Αθήνα.
Είναι ένα επίσης πολύ κρίσιµο ζήτηµα.

Νοµίζω ότι δόθηκαν όλες οι δυνατές εξηγήσεις που µπορούν
να δοθούν σε αυτή την Αίθουσα για το πού βρίσκεται το πρό-
βληµα. Και νοµίζω ότι είναι προς το συµφέρον της χώρας µας να
ολοκληρωθεί αυτή τη διαδικασία όσο νωρίτερα γίνεται, γιατί ο
χρόνος –το γνωρίζουµε  όλοι σε αυτή την Αίθουσα- είναι πολύ
κρίσιµος παράγοντας για την εξέλιξη της κατάστασης. 

Και θέλω να κάνω δυο ακόµα υπενθυµίσεις για να µην ξεχνιό-
µαστε, καθώς κάποιος συνάδελφος αναφέρθηκε στις Ανεξάρτη-
τες Αρχές. Απλώς να θυµίσω ότι εχθές εγκρίναµε, µε µεγάλη
πλειοψηφία, µια Ανεξάρτητη Αρχή στη Διάσκεψη των Προέδρων.
Κι επίσης, να αναρωτηθώ και από αυτό το Βήµα - γιατί ακούω κά-
ποια πράγµατα µερικές φορές που τουλάχιστον εµένα µε βάζουν
σε ένα δηµόσιο, αν θέλετε, προβληµατισµό και θέλω να τον πω,
επειδή ειπώθηκε πάλι από κάποιον συνάδελφο- πώς ήρθε το ΔΝΤ
σε αυτή τη χώρα και πώς ήρθε το ΔΝΤ στην Ευρώπη. Ας το σκε-
φτούµε και ας προβληµατιστούµε. Εγώ δεν λέω τίποτε άλλο. Στα-
µατάω εδώ.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κι εµείς ευχαριστού-

µε. 
Τον λόγο έχει ζητήσει ο κ. Παππάς.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα έλεγα ότι αυτό που

θέλω να πω είναι και επί προσωπικού. 
Δεν ήσασταν εσείς Προεδρεύων πριν από λίγο, αλλά ήταν

Προεδρεύουσα η κ. Χριστοδουλοπούλου. Ο συµπαθής κατά τα
άλλα Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Συµπολιτεύσεως και
γνωστός µου από τη ζωή µου στα Ιωάννινα κ. Χρήστος Μαντάς
είπε κάτι στην αρχή του λόγου του, το οποίο είναι πολύ σοβαρό
και θα έλεγα ότι είναι πολύ σοβαρότερο από τους διαπληκτι-
σµούς του κ. Λοβέρδου µε τον κ. Κουρουµπλή.  Είπε, λοιπόν ότι
καταδικάζει τις απόψεις της Χρυσής Αυγής.

Έχετε καταλάβει, κύριε Πρόεδρε –είναι ρητορικό το ερώτηµα,
δεν απευθύνεται κυριολεκτικά σε εσάς, εσείς πρέπει να το ξέρετε
ως Προεδρεύων-  ότι εδώ είµαστε η Ολοµέλεια, η Βουλή των Ελ-
λήνων και ότι δεν είµαστε για να καταδικάζουµε απόψεις, αλλά
είµαστε εδώ για να ακούµε απόψεις και να διαµορφώνουµε τις
δικές µας απόψεις, εφόσον ακούµε και τα υπόλοιπα κόµµατα; 

Και, κύριε Μαντά, στην ουσία του όρου «φασισµός», την πολι-
τική χρήση του όρου, ποιος είναι ο φασίστας αυτή τη στιγµή και
ποιος είναι ο δηµοκράτης; 

Και γι’ αυτό που είπατε επίσης για το χουντικό παρελθόν -γιατί
δεν ήσασταν µέσα θυµάµαι- θέλω να προσέχετε τι λέµε οι Κοι-
νοβουλευτικοί Εκπρόσωποι των υπόλοιπων κοµµάτων. Εγώ, δεν

είπα για χουντικό παρελθόν, είπα για τα µεγάλα συστηµικά µέσα
ενηµέρωσης, που δυστυχώς αρχίζουν και προλειαίνουν ένα έδα-
φος και µιλάνε αυτή τη στιγµή για τανκς στους δρόµους. Ήταν
ο κ. Πορτοσάλτε, είπα, και η εξ αγχιστείας συγγενής του κυρίου
Προέδρου της Νέας Δηµοκρατίας, η κ. Κοσιώνη. Το παρακολου-
θήσατε; Και είπα: «Αλλίµονο µας αν λέγονται αυτά τα πράγµατα
από τηλεοράσεως και σε κανάλι πανελλήνιας εµβέλειας». Αυτά
ήθελα να πω. 

Και θέλω, κύριε Πρόεδρε, όταν θα βρεθείτε ως Προεδρείο µε
τον Πρόεδρο της Βουλής όλοι οι Αντιπρόεδροι, γιατί εµείς έ-
χουµε στερηθεί το δικαίωµα να έχουµε Αντιπρόεδρο, να το θέ-
σετε αυτό το θέµα. Να θέσετε, λοιπόν, αυτό το θέµα, την έκ-
φραση «καταδικάζω τις απόψεις». Είναι ανεπίτρεπτη. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, θα παρακαλέσω
να λάβω τον λόγο.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΝΤΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα και εγώ τον
λόγο για ένα λεπτό.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, θέλω τον λόγο
για ένα λεπτό για να αναφερθώ σε τρεις τροπολογίες. Επειδή
δεν ήµουν οµιλητής και έγινε  συζήτηση και επί των άρθρων και
επί των τροπολογιών στο σύνολο, θέλω τον λόγο για ένα λεπτό
για να αναφερθώ σε τρεις τροπολογίες. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ορίστε, κύριε Κεγκέ-
ρογλου, έχετε τον λόγο.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Να επισηµάνω και εγώ µε τη σειρά µου αυτό που απ’ όλες τις

πλευρές ακούστηκε, ότι δυστυχώς η Κυβέρνηση όταν συζητούµε
ένα θέµα, καταθέτουµε προτάσεις, επισηµαίνουµε κενά σε
άρθρα, δεν µας ακούει, επιµένει στο δικό της µοτίβο και έρχεται
µετά να κάνει µε τροπολογίες διόρθωση των λαθών. 

Και αναφέροµαι στην ιατροφαρµακευτική περίθαλψη, γιατί
ήµουν ένας απ’ αυτούς που διαµαρτυρήθηκα εντόνως. Ήρθε µια
τροπολογία την προηγούµενη Τρίτη και διόρθωσε εν µέρει και
ήρθε και σήµερα άλλη µία. Είναι ένα θέµα για το οποίο πραγµα-
τικά εµείς είµαστε θετικοί, αλλά είµαστε υποχρεωµένοι να επιση-
µάνουµε αυτήν την κακή πρακτική, την οποία έχει η Κυβέρνηση. 

Για τις δύο άλλες τροπολογίες όµως, που θέλω να τοποθε-
τηθώ, θα είµαστε εντελώς αντίθετοι. Η µία τροπολογία αφορά
την νοµιµοποίηση των αυθαιρέτων χωρίς την υπογραφή του
Υπουργού Περιβάλλοντος. Δεν αναφέρεται κανείς στην αρµοδιό-
τητα του Υπουργού Εσωτερικών. Αναφερόµαστε στην συναρµο-
διότητα του Υπουργού Περιβάλλοντος, η οποία πρέπει να εκφρα-
στεί και µε την υπογραφή του ή τουλάχιστον µε την παρουσία
του και µια δήλωση του εδώ. Ούτε το ένα έγινε ούτε το άλλο. Δυ-
στυχώς, η Κυβέρνηση θέλει προφανώς να προχωρεί διά ροπά-
λου σε κάποιες ρυθµίσεις,  χωρίς να τηρεί τον Κανονισµό. 

Η άλλη τροπολογία αφορά το θέµα των γενικών γραµµατέων,
των επιπρόσθετων τριάντα τριών γενικών γραµµατέων. Έχουµε
εξήντα τρεις και θα γίνουν ενενήντα έξι. Ε, ούτε σε αυτό, Έκθεση
του Γενικού Λογιστηρίου του Κράτους και µάλιστα, όταν έχουµε
νοµοσχέδιο του Υπουργείου Οικονοµικών; Αυτή είναι η ειρωνεία:
Ο Υπουργός Οικονοµικών προΐσταται  του Γενικού Λογιστηρίου
του Κράτους και σύµφωνα µε το Σύνταγµα, όχι µόνο µε τον Κα-
νονισµό της Βουλής, θα πρέπει η εκθεση αυτή να συνοδεύει κάθε
τροπολογία και κάθε διάταξη που έχει κόστος για το δηµόσιο.
Μην µου πείτε ότι οι τριάντα τρεις θα είναι άµισθοι. Αν γίνει µία
τέτοια δήλωση, βεβαίως δεν χρειάζεται. Εάν είναι άµισθοι οι πρό-
σθετοι τριάντα τρεις γενικοί γραµµατείς δεν χρειάζεται η Έκθεση
του Γενικού Λογιστηρίου του Κράτους, αλλά πρέπει να γίνει δή-
λωση από τον κύριο Υπουργό Οικονοµικών εάν είναι άµισθοι. Εάν
έχουν µισθό, χρειάζεται εκθεση και θα πρέπει να αποσυρθεί. Μην
κάνουµε πράγµατα, τα οποία θα βρίσκουµε αργότερα µπροστά
µας. 

Εχθές στη Διάσκεψη, κύριε Πρόεδρε, πολύ καλά είδατε ότι
όταν αναφέρθηκα στις πολλές παραβιάσεις του Κανονισµού,
ανέτρεξε ο κύριος Πρόεδρος και βρήκε µια παραβίαση του 1998
και µια το 2007, νοµίζω. Βεβαίως! Αλλά άλλο στα σαράντα χρόνια
να µου βρείτε δύο και άλλο στους σαράντα µήνες να έχουµε πολ-
λαπλές. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΑΝΔΑΛΙΔΗΣ: Σε σαράντα εβδοµάδες.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Σε σαράντα εβδοµάδες, όσες
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θέλει ας είναι.
Το θέµα είναι ότι οι παραβιάσεις αυτές διά της πλειοψηφίας,

δυστυχώς γυρίζουν ενάντια στον θεσµό του Κοινοβουλίου, ενάν-
τια στη Δηµοκρατία και σας κάνουµε έκκληση να µην επιµείνετε
σε αυτές τις δύο τροπολογίες, αν δεν πληρωθούν οι τυπικές,
πλην ουσιαστικές, προϋποθέσεις, οι οποίες καθιστούν αυτές
πέρα και έξω από τον Κανονισµό και το Σύνταγµα.

Κλείνω λέγοντας ότι εάν επιµείνετε και σήµερα να ψηφιστεί
στο σύνολο αυτό το νοµοσχέδιο, παρά την πρόβλεψη του άρ-
θρου 104 παράγραφος 2 του Κανονισµού, που λέει ρητά ότι όταν
υπάρχουν νοµοτεχνικές βελτιώσεις, τροπολογίες κ.λπ., η ψήφιση
γίνεται στην επόµενη συνεδρίαση επί του συνόλου, δεν θα συµ-
µετάσχουµε στην ψηφοφορία αυτή, γιατί δεν θέλουµε να είµαστε
συνένοχοι στην ωµή παραβίαση του Κανονισµού. Αν θέλει η
Αξιωµατική Αντιπολίτευση και τα άλλα κόµµατα ας το σκεφτούν
αυτό, γιατί είναι ένα τεράστιο θέµα για εµάς.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κι εµείς ευχαριστού-

µε.
Τον λόγο έχει ο κ. Μαντάς.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΝΤΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θέλω τον λόγο επί προσωπικού, επειδή αναφέρθηκε ο Κοινο-

βουλευτικός Εκπρόσωπος της Χρυσής Αυγής σε µένα.
Στην τοποθέτησή µου ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος εξέ-

φρασα την άποψη του ΣΥΡΙΖΑ ενάντια στο ξενοφοβικό, ρατσι-
στικό και µισαλλόδοξο λόγο και ρητορική που εµείς εκτιµούµε
ότι έχει η Χρυσή Αυγή στο συγκεκριµένο θέµα. 

Όσον αφορά το δεύτερο σκέλος, δεν αναφέρθηκα σε εσάς,
κύριε Παππά. Αναφερόµουν και σε αυτά, τα οποία είπε –δείτε
λίγο την οµιλία- ο εισηγητής σας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ευχαριστούµε.
Θέλω να πω στον κ. Κεγκέρογλου…
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Θέλετε κάτι άλλο,

κύριε Λοβέρδο;
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Εάν κάτι λέτε εσείς, περιµένω να σας

ακούσω.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Πείτε, παρακαλώ.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Η τελευταία παρατήρηση που έκανε

ο κ. Κεγκέρογλου επί του Κανονισµού…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Την άκουσα.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Έχετε να πείτε κάτι επ’ αυτού; Είναι

σοβαρό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Έχω, ναι.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Γιατί είδα ότι διανεµήθηκε το κείµενο,

για να γίνει και ψηφοφορία και στο σύνολο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Λοβέρδο, έχω

την διαβεβαίωση ότι έχουν ενσωµατωθεί στο κείµενο, στο σπλά-
χνο, όλα όσα έχουν γίνει, είτε αφορούν τροπολογίες είτε οποι-
αδήποτε άρθρα. Έχουν ενσωµατωθεί και µε αυτήν την έννοια θα
γίνει ψηφοφορία.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριοι συνάδελφοι όλων των κοµµά-
των, αναφέροµαι σε όλα τα κόµµατα της Εθνικής Αντιπροσω-
πείας, υπάρχει ο Κανονισµός της Βουλής που για το θέµα το ο-
ποίο έθεσε ο κ. Κεγκέρογλου και συζητάµε, δηλαδή το άρθρο
104 παράγραφος 2, κάνει ρητή αναφορά, κύριε Πρόεδρε, ότι
όταν έχουµε τροπολογίες ή νοµοτεχνικές βελτιώσεις γίνονται οι
ψηφοφορίες επί της αρχής και κατ’ άρθρον, όχι όµως στο σύ-
νολο για να έρθει όλο το κείµενο εδώ και να το ψηφίσουµε, µε
τη διαβεβαίωση όλων ότι δεν έχει γίνει κάποια αλλαγή, λαθρο-
χειρία -όπως αυτή του κ. Κουρουµπλή-, µε την περίπτωση των
γενικών γραµµατέων.

Αυτό, µε συµφωνία όλων των κοµµάτων, είχε ξεπεραστεί αρ-
κετές φορές και σε αυτήν την Περίοδο της Βουλής, όταν επρό-
κειτο για ψηφοφορίες που αφορούσαν κείµενα, τα οποία ήταν
καθοριστικής σηµασίας και δεν αρκούσε, για τα όσα η χώρα συ-
ζητάει και τελικά συναποφασίζει µε τους δανειστές της, η Βουλή
να έχει ψηφίσει. Έπρεπε να έχουµε το ΦΕΚ. 

Επίσης, θυµάµαι όταν ήµουν Υπουργός Υγείας, δικό µου τε-
λευταίο σχέδιο νόµου έκλεισε την περίοδο που ολοκληρώθηκε
τον Απρίλιο του 2012. Τότε έγινε και η ψηφοφορία στο σύνολο

γι’ αυτόν τον λόγο, γιατί η Βουλή διαλυόταν. Κατ’ εξαίρεση και
µε τη συµφωνία όλων, ξεπερνιέται το άρθρο 104 παράγραφος 2.
Εδώ, όµως, αυτήν την εξαίρεση, που προϋποθέτει τη συµφωνία
των κοµµάτων, την κάνατε κανόνα. 

Κύριε Πρόεδρε, σας παρακαλώ, επειδή εµείς διαφωνούµε και
από ό,τι έχω ακούσει και άλλα κόµµατα διαφωνούν, τηρήστε το
άρθρο 104 παράγραφος 2. Δεν θα πάθουµε τίποτα. Τηρήστε το
άρθρο αυτό και ας γίνει η ψηφοφορία στο σύνολο, όπως γινόταν
επί χρόνια, στην επόµενη συνεδρίαση της Ολοµέλειας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Λοβέρδο, λέει
το άρθρο συγκεκριµένα «για να ενταχθούν στο αρχικό κείµενο
του νοµοσχεδίου ή της πρότασης νόµου…» κ.λπ. Έχετε τη δια-
βεβαίωση ότι έχουν ενταχθεί.

Εποµένως… 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Πρέπει να κάνουµε έλεγχο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Είναι η άποψή σας.

Τι να κάνω;
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Δεν ήσασταν εδώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Πώς;
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Δεν ήσασταν εδώ πριν από µία ώρα,

γιατί προέδρευε άλλος συνάδελφός σας.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ε, δεν ήµουν. Τι να

κάνουµε;
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Δεν κάνω κριτική. Διαπιστώνω ένα γε-

γονός.
Ακούστε, στην ψήφιση του σχεδίου νόµου του Υπουργείου

Εσωτερικών για τη διοικητική µεταρρύθµιση κ.λπ., χωρίς να έχει
γίνει η σχετική διαδικασία, παρεισέφρησε στο κείµενο του τελι-
κού σχεδίου άλλη διάταξη αντί άλλης. Μοιράστηκε το σύνολο
του σχεδίου νόµου, αλλά δεν είχαµε τη δυνατότητα να δούµε τε-
λικά τι έχει και τι δεν έχει ενσωµατωθεί. 

Αυτή η αξιολόγηση, που ορθά κάνουν οι υπηρεσίες, πρέπει να
γίνει και από τα κόµµατα. Αυτό το νόηµα έχει η επόµενη ψηφο-
φορία, να έχουµε τον χρόνο δηλαδή να δούµε γραµµή-γραµµή
αν αυτά που ψηφίσαµε που εισηγήθηκαν οι Υπουργοί, που τρο-
ποποίησαν οι Υπουργοί οι οποίοι αποδέχθηκαν τροπολογίες Βου-
λευτών κ.ο.κ. είναι πράγµατι ακριβώς έτσι ενσωµατωµένα στο
σχέδιο νόµου. Σας ζητάω να τηρήσετε τον Κανονισµό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Λοβέρδο, το να
υπάρχει δυσπιστία µεταξύ των κοµµάτων, το καταλαβαίνω. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Μα, έγινε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Μεταξύ των κοµµά-

των λέω.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Υπήρξε πρόβληµα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Εάν είναι υπερβάλ-

λουσα καχυποψία, κατά τη γνώµη µου, ως προς τις υπηρεσίες
της Βουλής….

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Όχι, καµµία!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Είναι υπερβάλλουσα.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία της Βουλής, αφού προηγουµένως ενηµερώθη-
καν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και
λειτουργίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην Έκθεση της αί-
θουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ», τριάντα τέσσερις µαθή-
τριες και µαθητές και τέσσερις εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από
το 4ο Δηµοτικό Σχολείο Ωραιοκάστρου Θεσσαλονίκης.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, για ένα λεπτό θέλω
τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Παρακαλώ.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Έχω και δικαίωµα δευτερολογίας.

Με αυτήν την έννοια ζητάω τον λόγο.
Θέλαµε να κάνουµε µια συγκεκριµένη πρόταση στην τροπο-

λογία που έχει κατατεθεί από τους Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ και
έχει ενσωµατωθεί στο σχέδιο νόµου µε το άρθρο 72, αν δεν κάνω
λάθος. Δεν θα σταθώ γενικά. Εµείς στα πέντε πρώτα σηµεία αυ-
τής της τροπολογίες διαφωνούµε πλήρως, διότι έχουµε καταψη-
φίσει και τα αντίστοιχα άρθρα που αναφέρονται στον συγκεκρι-
µένο νόµο που πάει να τροποποιήσει. 
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Ήθελα, όµως, να σταθώ στο σηµείο 7, στο οποίο εγώ καταλα-
βαίνω ότι γίνεται µια προσπάθεια να βελτιώσετε, τουλάχιστον να
αντιµετωπίσετε καλύτερα ένα ζήτηµα. Όµως, µε τη συγκεκριµένη
διατύπωση όχι µόνο δεν λύνετε ζήτηµα αλλά το κάνετε χειρό-
τερο. Μπορείτε να το δείτε καλύτερα και να έρθει σε επόµενο
νοµοσχέδιο, αφού κουβεντιαστεί και µε τους ίδιους τους εργα-
ζόµενους.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Να αποσυρθεί, δηλαδή,
η παράγραφος.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Να αποσυρθεί τώρα και να συζητη-
θεί σε επόµενο σχέδιο νόµου. 

Ευχαριστώ.
ΧΡΙΣΤΟΣ ΔΗΜΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ορίστε, κύριε Δήµα.
ΧΡΙΣΤΟΣ ΔΗΜΑΣ: Κι εµείς συµφωνούµε. Η στοιχειώδης στή-

ριξη του Κανονισµού είναι κάτι το οποίο προφανώς υποθέτουµε
ότι το θέλει και η ίδια η Κυβέρνηση και το Προεδρείο της Βουλής.
Εµείς δεν θα αποχωρήσουµε, όµως, από την Αίθουσα. Θεωρούµε
ότι δεν είναι σωστή η κίνηση αποχώρησης σε ενδεχόµενη ψηφο-
φορία, αλλά οπωσδήποτε πιστεύουµε ότι και η ίδια η Κυβέρνηση
θα θελήσει να διατηρήσει ένα στοιχειώδες επίπεδο του Κανονι-
σµού της Βουλής και θα πάρει τις τροπολογίες πίσω. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Παρακαλώ, κύριε Λο-

βέρδο, για την οικονοµία της συζήτησης.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Έχουµε τελειώσει.
Κύριε συνάδελφε της Νέας Δηµοκρατίας, πρώτον εµείς δεν εί-

παµε ότι θα αποχωρήσουµε από την Αίθουσα. Είπαµε ότι δεν θα
συµµετάσχουµε στην ψηφοφορία και εννοούµε την ψηφοφορία
επί του συνόλου. Θα συµµετάσχουµε κανονικά στην ψηφοφορία.
Έχουµε τοποθετηθεί.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Εντάξει, είναι σαφές
αυτό.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Σας ζητώ, σας το λέει και η Αξιωµα-
τική Αντιπολίτευση, να λάβετε υπ’ όψιν σας, κύριε Πρόεδρε, ότι
απαιτείται συνεννόηση όλων των κοµµάτων.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Είναι σαφείς οι θέ-
σεις, κύριε Λοβέρδο, και θα εκφραστούν στην ψηφοφορία.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κηρύσσεται περαιωµένη η συ-
ζήτηση επί της αρχής, επί των άρθρων, των τροπολογιών και του
συνόλου του νοµοσχεδίου του Υπουργείου Οικονοµικών: «Συστή-
µατα Εγγύησης Καταθέσεων (ενσωµάτωση Οδηγίας 2014/49/
ΕΕ), Ταµείο Εγγύησης Καταθέσεων και Επενδύσεων και άλλες
διατάξεις».

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο επί της αρχής;
Η Δηµοκρατική Συµπαράταξη δεν συµµετέχει στην ψηφοφο-

ρία, σωστά;
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Τα µπερδεύετε επίτηδες νοµίζω,

κύριε Πρόεδρε.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Είπαµε ότι επί της αρχής ψηφίζουµε

«ναι». Για το σύνολο πιστεύουµε ότι πρέπει να αναβληθεί η ψη-
φοφορία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Δεν µπέρδεψα τί-
ποτα, τουλάχιστον εσκεµµένα.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Γίνεται παραβίαση του Κανονι-
σµού.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Κεγκέρογλου,
αν µπέρδεψα κάτι, δεν το µπέρδεψα εσκεµµένα. Σας διαβεβαι-
ώνω.

Προχωράµε.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο επί της αρχής;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το νοµοσχέ-

διο του Υπουργείου Οικονοµικών: «Συστήµατα Εγγύησης Κατα-
θέσεων (ενσωµάτωση Οδηγίας 2014/49/ΕΕ), Ταµείο Εγγύησης
Καταθέσεων και Επενδύσεων και άλλες διατάξεις» έγινε δεκτό
επί της αρχής κατά πλειοψηφία.

Εισερχόµαστε στην ψήφιση των άρθρων.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 1 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο 1

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 2 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο 2

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 3 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο 3

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 4 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο 4

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 5 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο 5

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 6 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο 6

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 7 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο 7

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 8, όπως τροποποι-

ήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο 8

έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό, κατά
πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 9 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο 9

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 10 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

10 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 11 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

11 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 12, όπως τροπο-

ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
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ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

12 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό,
κατά πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 13 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

13 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 14 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

14 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 15 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

15 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 16 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

16 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 17 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

17 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 18 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

18 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 19 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

19 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 20 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

20 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 21 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

21 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 22 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

22 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 23 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

23 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 24 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

24 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 25 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

25 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 26 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

26 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 27 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

27 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 28 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

28 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 29 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

29 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 30 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

30 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 31 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

31 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 32 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

32 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 33 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

33 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 34 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

34 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 35 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο
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35 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 36 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

36 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 37 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

37 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 38 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

38 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 39 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

39 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 40 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

40 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 41 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

41 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 42 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

42 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 43 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

43 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 44 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

44 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 45 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

45 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 46 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

46 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 47 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο
47 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 48 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

48 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 49 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

49 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 50 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

50 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 51 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

51 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 52 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

52 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 53 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

53 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 54 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Παρών.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

54 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 55 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

55 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 56 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Παρών.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

56 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 57 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

57 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 58 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Παρών.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

58 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 59 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο
59 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 60 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΧΡΙΣΤΟΣ ΔΗΜΑΣ: Παρών.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Παρών.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

60 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 61 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Παρών.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

61 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 62 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

62 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 63 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

63 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 64 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Παρών.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Παρών.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Παρών.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

64 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 65 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Παρών.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

65 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 66 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Παρών.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

66 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 67 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΧΡΙΣΤΟΣ ΔΗΜΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Παρών.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Παρών.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

67 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό

αριθµό 275 και ειδικό 58 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτή, δεκτή. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Παρών.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Παρών.
ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Παρών.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Παρών.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς η τροπολο-

γία µε γενικό αριθµό 275 και ειδικό 58 έγινε δεκτή ως έχει κατά
πλειοψηφία κι εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 276 και ειδικό 59 ως έχει;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτή, δεκτή. 
ΧΡΙΣΤΟΣ ΔΗΜΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Παρών.
ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς η τροπολο-

γία µε γενικό αριθµό 276 και ειδικό 59 έγινε δεκτή ως έχει κατά
πλειοψηφία κι εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 278 και ειδικό 61 ως έχει;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτή, δεκτή. 
ΧΡΙΣΤΟΣ ΔΗΜΑΣ: Παρών.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Παρών.
ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς η τροπολο-

γία µε γενικό αριθµό 278 και ειδικό 61 έγινε δεκτή ως έχει κατά
πλειοψηφία κι εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 279 και ειδικό 62 ως έχει;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτή, δεκτή. 
ΧΡΙΣΤΟΣ ΔΗΜΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Παρών.
ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς η τροπολο-

γία µε γενικό αριθµό 279 και ειδικό 62 έγινε δεκτή ως έχει κατά
πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

ΤΡΥΦΩΝ ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµι-
κών): Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον λόγο;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Θέλετε να µιλήσετε
για την τροπολογία µε γενικό αριθµό 277 και ειδικό αριθµό 60
που έχει τροποποιηθεί από εσάς.

Παρακαλώ, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΤΡΥΦΩΝ ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµι-

κών): Σχετικά µε την παράγραφο 7 της τροπολογίας που αφο-
ρούσε τους εργαζόµενους στον πρώην Οργανισµό Σχολικών
Κτηρίων. Θέλουµε να αποσύρουµε τη συγκεκριµένη παράγραφο
και θα την επαναφέρουµε σε επόµενο νοµοσχέδιο µε καλύτερη
διατύπωση.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Τώρα, την ώρα της ψηφοφορίας, κύ-
ριε Υπουργέ;

Βλέπετε γιατί σας λέω για το σύνολο, κύριε Πρόεδρε, ότι πρέ-
πει να αναβληθεί η ψηφοφορία επί του συνόλου του νοµοσχε-
δίου;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Αν είναι έτσι, να κα-
λέσω τον Υπουργό να µην την αφαιρέσει.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Καλά κάνει, αλλά βλέπετε τις ανακο-
λουθίες.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Δεν µπορούσα να το
προβλέψω.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Τα προβλέπει ο Κανονισµός.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Λοιπόν, συνεχίζουµε

την ψηφοφορία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό

αριθµό 277 και ειδικό 60, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο
Υπουργό;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτή, δεκτή. 
ΧΡΙΣΤΟΣ ΔΗΜΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Παρών.
ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς η τροπολο-

γία µε γενικό αριθµό 277 και ειδικό 60 έγινε δεκτή, όπως τροπο-
ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό, κατά πλειοψηφία κι εντάσσεται
στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Εισερχόµαστε στην ψήφιση του ακροτελεύτιου άρθρου.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το ακροτελεύτιο άρθρο;
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ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Το ακροτελεύτιο

άρθρο έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία.
Συνεπώς το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Οικονοµικών: «Συστή-

µατα Εγγύησης Καταθέσεων (ενσωµάτωση Οδηγίας 2014/49/
ΕΕ), Ταµείο Εγγύησης Καταθέσεων και Επενδύσεων και άλλες
διατάξεις» έγινε δεκτό επί της αρχής και επί των άρθρων.

Δέχεστε στο σηµείο αυτό να ψηφίσουµε το νοµοσχέδιο και στο
σύνολό του;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κάναµε µία πρόταση.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Έχει ληφθεί υπ’ όψιν.
Κύριε Λοβέρδο, τι να κάνουµε τώρα; 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Πώς θα γίνει; Κάναµε µια πρόταση.

Εκφράστηκαν και τα άλλα κόµµατα της Αντιπολίτευσης µε τον
ίδιο τρόπο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ωραία. Θα ψηφίσετε
ανάλογα. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Η Συµπολίτευση δεν εκφράστηκε.
Γιατί το κάνετε αυτό, κύριε Πρόεδρε;;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Τι να κάνω; Σας
είπα…

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Παραβιάζετε τον Κανονισµό εσείς
τώρα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Δεν τον παραβιάζω! 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Τον παραβιάζετε!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Γιατί τον παραβιάζω;
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Δώστε µου τον λόγο, σας παρακαλώ. 
Το θέµα είναι τυπικό και απλό, αλλά ο τύπος, κύριε Πρόεδρε,

επιτρέψτε µου να σας πω είναι επαναλαµβανόµενη ουσία, αν µε
αντιλαµβάνεστε, και ο σκοπός αυτής της επαναλαµβανόµενης
ουσίας, που κατέστη άρθρο του Κανονισµού, είναι να αποτρέπει
λάθη, αβλεψίες, λαθροχειρίες…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Λαθροχειρίες; 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Όχι των υπηρεσιών.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Τίνος;
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Των πολιτικών, κύριε Πρόεδρε.
Εντοπίσαµε διάταξη που ουδείς είχε αντιληφθεί ότι είχε περά-

σει στο προηγούµενο σχέδιο νόµου. Αγορεύαµε ώρες επ’ αυτού.
Το θέσαµε στη Διάσκεψη των Προέδρων, είπαµε στον κύριο

Βούτση να ενεργοποιηθεί επ’ αυτού και για να αποφεύγονται όλα
αυτά, διατελούντες όλοι καλή τη πίστει, λέµε να πάει κατά τον
Κανονισµό σε επόµενη συνεδρίαση η ψήφιση επί του συνόλου
του νοµοσχεδίου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Είναι η τρίτη φορά…
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ποιος το απέρριψε αυτό; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Λοβέρδο, είναι

η τρίτη φορά που επαναλαµβάνετε την άποψή σας. Είναι σαφής.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Μας είπατε ότι απερρίφθη;  
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Σας είπα πριν.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Πώς; Δεν µου το είπατε. Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Σας το είπα τώρα.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Δεν µου το είπατε. Είπατε ότι ελήφθη

υπ’ όψιν η παρατήρησή µου. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Υπάρχει µια πιθανό-

τητα να µην θέλετε να το ακούσετε. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Τι λέει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσω-

πος της Πλειοψηφίας; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Αν θέλει να µιλήσει,

να του δώσω τον λόγο. 
Εξελίσσεται η ψηφοφορία. Δεν έχετε τον λόγο, κύριε Μαντά. 
Ερωτάται λοιπόν το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο και στο

σύνολό του;
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Τότε εµείς δεν θα συµµετάσχουµε

στην ψηφοφορία, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Τι είπατε;
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Δεν συµµετέχουµε στην ψηφοφορία.

Είναι απαράδεκτο αυτό που κάνετε και βαρύνεστε εσείς προσω-
πικά για παραβίαση του Κανονισµού χωρίς να έχετε κανέναν

λόγο. Τι πρόβληµα έχετε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κοιτάξτε, κύριε Λο-

βέρδο,….
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Αυτή είναι η θέση µου.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ε, καµµιά φορά προ-

τρέχει η γλώσσα της διανοίας…
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο και στο σύ-

νολο;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, µε συγχωρείτε, µπορώ

να πάρω τον λόγο;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Δένδια, βρίσκε-

ται σε εξέλιξη η ψηφοφορία.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Με συγχωρείτε, αλλά δεν γίνεται έτσι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Δηλαδή εν ονόµατι

της τήρησης του Κανονισµού, τον παραβιάζουµε κατάφωρα;
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Με συγχωρείτε, αλλά δεν έχουµε συλ-

λογική ευθύνη για αυτό που κάνετε.
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: …(δεν ακούστηκε)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Δεν θέλω να κάνω χα-

ρακτηρισµούς εγώ, κύριε Λοβέρδο. Σας παρακαλώ.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Παραβιάζετε τον Κανονισµό…
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, µε συγχωρείτε, το

άρθρο του Κανονισµού είναι σαφές. Δεν το συζητάµε. Τι κάνουµε
τώρα εδώ; Τι κάνουµε; Για να καταλάβω. Τι ζητάτε από µας; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Εγώ δεν καταλα-
βαίνω τι κάνετε εσείς όµως τώρα. Δεν το καταλαβαίνω! Ή θα το
καταψηφίσετε…

Δεν ήσασταν εδώ, είπε τη θέση σας ο κ. Δήµας µε σαφήνεια…
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Με συγχωρείτε, για να καταλάβω. Η πα-

ρατήρησή σας «δεν ήσασταν εδώ» τι σηµαίνει ακριβώς; 
Κατ’ αρχάς, όπως ξέρετε στα γραφεία µας έχουµε τηλεόραση

και βλέπουµε τι λέγεται.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Δεν σας έκανε κανείς

παρατήρηση. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Δεύτερον, δεν µε ψέγετε φαντάζοµαι

για το πότε είµαι εντός ή εκτός της Αιθούσης.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Καθόλου. Λέω, κύριε

Δένδια, ότι ο κ. Δήµας µε σαφήνεια είπε τη θέση του κόµµατός
σας, ακούστηκε, και τώρα ψηφίζουµε. Τι θέλετε να κάνουµε δη-
λαδή; 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Θέλω να τηρήσετε τον Κανονισµό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Τον τηρούµε.
Ερωτάται, λοιπόν, το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο και

στο σύνολο;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Δεν συµµετέχουµε στην ψηφοφο-

ρία επί του συνόλου του σχεδίου νόµου.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Δεν συµµετέχουµε στην ψηφοφορία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Το νοµοσχέδιο έγινε

δεκτό και στο σύνολο κατά πλειοψηφία.
Συνεπώς το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Οικονοµικών: «Συστή-

µατα Εγγύησης Καταθέσεων (ενσωµάτωση Οδηγίας 2014/49/
ΕΕ), Ταµείο Εγγύησης Καταθέσεων και Επενδύσεων και άλλες
διατάξεις» έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία σε µόνη συζήτηση επί
της αρχής, των άρθρων και του συνόλου και έχει ως εξής:

«Συστήµατα Εγγύησης Καταθέσεων (ενσωµάτωση Οδηγίας
2014/49/ ΕΕ), Ταµείο Εγγύησης Καταθέσεων και Επενδύσεων
και άλλες διατάξεις

ΜΕΡΟΣ ΠΡΩΤΟ

ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ ΓΙΑ ΤΑ ΣΥΣΤΗΜΑΤΑ ΕΓΓΥΗΣΗΣ 
ΚΑΤΑΘΕΣΕΩΝ (ΕΝΣΩΜΑΤΩΣΗ ΟΔΗΓΙΑΣ 2014/49/ΕΕ) ΚΑΙ

ΓΙΑ ΤΟ ΤΑΜΕΙΟ ΕΓΓΥΗΣΗΣ ΚΑΤΑΘΕΣΕΩΝ ΚΑΙ 
ΕΠΕΝΔΥΣΕΩΝ (ΤΕΚΕ)
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ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’
ΓΕΝΙΚΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ ΓΙΑ ΤΑ ΣΥΣΤΗΜΑΤΑ 

ΕΓΓΥΗΣΗΣ ΚΑΤΑΘΕΣΕΩΝ

Άρθρο 1
Σκοπός

Με τις διατάξεις των άρθρων 1 έως 53 του παρόντος νόµου
σκοπείται η ενσωµάτωση στην ελληνική έννοµη τάξη της Οδη-
γίας 2014/49/ΕΕ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβου-
λίου της 16ης Απριλίου 2014 (EE L 173) περί των συστηµάτων
εγγύησης των καταθέσεων και η κωδικοποίηση των διατάξεων
για το Ταµείο Εγγύησης Καταθέσεων και Επενδύσεων (ΤΕΚΕ).

Άρθρο 2
Αντικείµενο και πεδίο εφαρµογής
(άρθρο 1 της οδηγίας 2014/49/ΕΕ)

1. Ο παρών νόµος θεσπίζει κανόνες και διαδικασίες που αφο-
ρούν τη σύσταση και τη λειτουργία των συστηµάτων εγγύησης
καταθέσεων (εφεξής ΣΕΚ) και εγγύησης καλυπτόµενων επενδυ-
τικών υπηρεσιών, καθώς και θέµατα χρηµατοδότησης µέτρων
εξυγίανσης.

2. Ο παρών νόµος εφαρµόζεται:
α) στο Ταµείο Εγγύησης Καταθέσεων και Επενδύσεων (εφεξής

ΤΕΚΕ),
β) στα θεσµικά συστήµατα προστασίας που αναγνωρίζονται

επίσηµα ως ΣΕΚ σύµφωνα µε την περίπτωση 18 της παραγρά-
φου 1 του άρθρου 3,

γ) στα πιστωτικά ιδρύµατα που συµµετέχουν στο  ΤΕΚΕ ή στα
θεσµικά συστήµατα προστασίας της ανωτέρω περίπτωσης.

3. Ο παρών νόµος δύναται να συµπληρώνεται από τις κατευ-
θυντήριες γραµµές της Ευρωπαϊκής Αρχής Τραπεζών (ΕΑΤ), οι
οποίες υιοθετούνται µε απόφαση του Διοικητικού Συµβουλίου
του ΤΕΚΕ. 

Άρθρο 3
Ορισµοί

(άρθρο 2 της Οδηγίας 2014/49/ΕΕ)

1. Για τους σκοπούς του παρόντος νόµου ισχύουν οι ακόλου-
θοι ορισµοί:

1) «Αξία περιουσιακών στοιχείων πελατών των συµµετεχόντων
στο Σκέλος Κάλυψης Επενδύσεων (ΣΚΕ)»: ο µέσος όρος της τρέ-
χουσας αξίας του συνόλου των περιουσιακών στοιχείων των πε-
λατών του συµµετέχοντος στο ΣΚΕ, τα οποία κατείχε το συµµε-
τέχον στο ΣΚΕ κατά τις ηµεροµηνίες αναφοράς. Προκειµένου για
παράγωγα χρηµατοπιστωτικά µέσα του άρθρου 5 του
ν. 3606/2007(Α’195), ως Αξία λογίζεται η αξία των συµβολαίων και
των δικαιωµάτων κατά τις ηµεροµηνίες αναφοράς. Για περιου-
σιακά στοιχεία πελάτη, των οποίων η Αξία υπερβαίνει τις 30.000
ευρώ, ως Αξία, κατά την ανωτέρω έννοια, υπολογίζεται το ποσό
των 30.000 ευρώ.

Στις περιπτώσεις λογαριασµών τίτλων συνδικαιούχων στους
οποίους εφαρµόζονται οι διατάξεις του ν. 5638/1932 (Α’307), ως
Αξία υπολογίζεται επίσης το καλυπτόµενο ανά συνδικαιούχο
ποσό, βάσει των παραγράφων 1 και 2 του άρθρου 14.

2) «απαίτηση από καλυπτόµενη επενδυτική υπηρεσία»: Απαί-
τηση η οποία προκύπτει είτε από την αδυναµία απόδοσης στους
επενδυτές – πελάτες των κεφαλαίων που τους οφείλει το πιστω-
τικό ίδρυµα ή κεφαλαίων τους που βρίσκονται στην κατοχή του
πιστωτικού ιδρύµατος, άµεσα ή έµµεσα, στο πλαίσιο της εκ µέ-
ρους του πιστωτικού ιδρύµατος παροχής καλυπτόµενων επεν-
δυτικών υπηρεσιών είτε από την αδυναµία παράδοσης στους
επενδυτές - πελάτες χρηµατοπιστωτικών µέσων, κατά την έννοια
του άρθρου 5 του ν. 3606/2007 που τους ανήκουν και τα οποία
το συµµετέχον στο ΤΕΚΕ πιστωτικό ίδρυµα κατέχει, διαχειρίζεται
ή φυλάσσει για λογαριασµό τους παρά το γεγονός ότι υφίσταται
σχετική υποχρέωση του συµµετέχοντος σύµφωνα µε το δίκαιο
και τους όρους που διέπουν τη σύµβασή του µε τον επενδυτή –
πελάτη, και ανεξάρτητα από το αν η υποχρέωση αυτή του συµ-

µετέχοντος θεµελιώνεται στη σύµβαση ή στο νόµο και ως προς
το οποίο (πιστωτικό ίδρυµα):

α) η Τράπεζα της Ελλάδος µε απόφασή της διαπιστώνει ότι το
συµµετέχον πιστωτικό ίδρυµα αδυνατεί να εκπληρώσει τις υπο-
χρεώσεις του έναντι των επενδυτών - πελατών του για λόγους
που συνδέονται άµεσα µε την οικονοµική του κατάσταση και η
αδυναµία αυτή προβλέπεται ότι δεν είναι αναστρέψιµη στο προ-
σεχές µέλλον ή

β) δικαστική αρχή, βασιζόµενη σε λόγους που έχουν άµεση
σχέση µε την οικονοµική κατάσταση του συµµετέχοντος πιστω-
τικού ιδρύµατος, έχει εκδώσει απόφαση για την αναστολή της
δυνατότητας των επενδυτών - πελατών και εν γένει δανειστών
του πιστωτικού ιδρύµατος να ικανοποιήσουν τις απαιτήσεις τους
κατά του εν λόγω πιστωτικού ιδρύµατος, στην περίπτωση που το
γεγονός αυτό συµβεί πριν δηµοσιευτεί η απόφαση της Τράπεζας
της Ελλάδος που αναφέρεται υπό α’ ανωτέρω,

3) «αρµόδια αρχή»: η Τράπεζα της Ελλάδος ή για τα άλλα
κράτη - µέλη η αρµόδια αρχή όπως ορίζεται στην περίπτωση 40
της παρ. 1 του άρθρου 4 του Κανονισµού (ΕΕ) αριθµ. 575/2013
(ΕΕ L 176),

4) «δεσµεύσεις προς πληρωµή»: η ανέκκλητη και άνευ όρων ή
αιρέσεων δέσµευση προς πληρωµή σε µετρητά από ένα πιστω-
τικό ίδρυµα προς το ΤΕΚΕ εις εκπλήρωση των υποχρεώσεών του
προς το ΤΕΚΕ, η οποία είναι πλήρως εξασφαλισµένη, µε την προ-
ϋπόθεση ότι η εξασφάλιση:

α) συνίσταται σε στοιχεία ενεργητικού χαµηλού κινδύνου,
β) δεν βαρύνεται από δικαιώµατα τρίτων και ευρίσκεται στη

διάθεση του ΤΕΚΕ,
5) «διαθέσιµα χρηµατοδοτικά µέσα» ή «διαθέσιµα ΤΕΚΕ»: µε-

τρητά, καταθέσεις και στοιχεία ενεργητικού χαµηλού κινδύνου,
τα οποία µπορούν να ρευστοποιηθούν εντός προθεσµίας που
δεν υπερβαίνει την καθοριζόµενη στην παράγραφο 3 του άρθρου
11 και δεσµεύσεις προς πληρωµή έως το όριο που καθορίζεται
στην παράγραφο 9 του άρθρου 27 και αποτελούνται από τα δια-
θέσιµα της παραγράφου 1 του άρθρου 39,

6) «Διοικητικό Συµβούλιο του ΤΕΚΕ (ΔΣ)»: Το, σύµφωνα µε την
παράγραφο 1 του άρθρου 48, Διοικητικό Συµβούλιο του ΤΕΚΕ, 

7) «εγγυηµένες απαιτήσεις από καλυπτόµενες επενδυτικές
υπηρεσίες»: οι επιλέξιµες απαιτήσεις από καλυπτόµενες επενδυ-
τικές υπηρεσίες µέχρι ποσού ίσου µε το επίπεδο κάλυψης που
αναφέρεται στο άρθρο 13,

8) «εγγυηµένες καταθέσεις»: όλες οι επιλέξιµες καταθέσεις
µέχρι ποσού ίσου µε το επίπεδο κάλυψης που αναφέρεται στο
άρθρο 9,

9) «Ενεργητικό του Σκέλους Κάλυψης Επενδύσεων»: Το ενερ-
γητικό του ΤΕΚΕ που τίθεται προς εξυπηρέτηση του Σκέλους Κά-
λυψης Επενδύσεων και προορίζεται αποκλειστικά για την
ικανοποίηση απαιτήσεων των επενδυτών-πελατών των συµµετε-
χόντων στο Σκέλος Κάλυψης Επενδύσεων του ΤΕΚΕ πιστωτικών
ιδρυµάτων,

10) «Ενεργητικό του Σκέλους Κάλυψης Καταθέσεων»: Το ενερ-
γητικό του ΤΕΚΕ που τίθεται προς εξυπηρέτηση του Σκέλους Κά-
λυψης Καταθέσεων και προορίζεται αποκλειστικά για την
ικανοποίηση απαιτήσεων των καταθετών των συµµετεχόντων στο
Σκέλος Κάλυψης Καταθέσεων του ΤΕΚΕ πιστωτικών ιδρυµάτων
και τη χρηµατοδότηση µέτρων εξυγίανσης πιστωτικών ιδρυµά-
των κατά τα ειδικότερα οριζόµενα στο εσωτερικό άρθρο 104 του
άρθρου 2 του ν. 4335/2015 (Α’87).

11) «επενδυτής - πελάτης»: φυσικό ή νοµικό πρόσωπο στο
οποίο ένα πιστωτικό ίδρυµα παρέχει επενδυτικές ή παρεπόµενες
υπηρεσίες του άρθρου 4 του ν. 3606/2007,

12) «επιλέξιµες απαιτήσεις από καλυπτόµενες επενδυτικές
υπηρεσίες»: όλες οι απαιτήσεις από καλυπτόµενες επενδυτικές
υπηρεσίες πλην όσων εµπίπτουν στην εξαίρεση από την κατα-
βολή αποζηµιώσεων από τα ΣΕΚ σύµφωνα µε το άρθρο 12,

13) «επιλέξιµες καταθέσεις»: όλες οι καταθέσεις πλην όσων
εµπίπτουν στην εξαίρεση από την καταβολή αποζηµιώσεων από
τα ΣΕΚ σύµφωνα µε το άρθρο 8,

14) «επίπεδο-στόχος»: το ύψος των χρηµατοδοτικών µέσων
στο οποίο πρέπει να ανέρχονται τα διαθέσιµα του ΣΚΚ σύµφωνα
µε την παράγραφο 4 του άρθρου 25, εκφραζόµενο ως ποσοστό
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των διαθεσίµων αυτών επί των εγγυηµένων καταθέσεων των
µελών τους,

15) «επιχειρήσεις παροχής επενδυτικών υπηρεσιών (ΕΠΕΥ)»:
οι επιχειρήσεις που ορίζονται στην παρ. 1 του άρθρου 2 του ν.
3606/2007,

16) «ηµεροµηνία αδυναµίας»: η ηµεροµηνία κατά την οποία η
Τράπεζα της Ελλάδος προβαίνει στη διαπίστωση που προβλέπε-
ται στις περιπτώσεις 2 και 27 της παραγράφου 1 του άρθρου 3
ή η δικαστική αρχή λαµβάνει την απόφαση που προβλέπεται στις
περιπτώσεις 2 και 27 της παραγράφου 1 του άρθρου 3,

17) «ηµεροµηνία αναφοράς αξίας περιουσιακών στοιχείων πε-
λατών συµµετέχοντος στο ΣΚΕ ή ηµεροµηνία αναφοράς»: η τε-
λευταία εργάσιµη ηµέρα κάθε ηµερολογιακού τριµήνου του
προηγούµενου έτους,

18) «θεσµικά συστήµατα προστασίας (ΘΣΠ)»: τα θεσµικά συ-
στήµατα προστασίας που αναφέρονται στην παρ. 7 του άρθρου
113 του Κανονισµού (ΕΕ) αριθ. 575/2013 και πληρούν τις προ-
ϋποθέσεις του δευτέρου εδαφίου της παρ. 2 του άρθρου 4 της
Οδηγίας 2014/49/ΕΕ,

19) «καλυπτόµενες επενδυτικές υπηρεσίες»: οι επενδυτικές
υπηρεσίες που αναφέρονται στις παραγράφους 1 (α) έως (δ),
(στ), (ζ) του άρθρου 4 του ν. 3606/2007 και της παρεπόµενης
υπηρεσίας της παραγράφου 2(α) του ίδιου άρθρου, πλην όσων
εµπίπτουν στην εξαίρεση από την καταβολή αποζηµιώσεων από
το ΤΕΚΕ, σύµφωνα µε την παράγραφο 1 του άρθρου 12 του πα-
ρόντος νόµου,

20) «κατάθεση»: το πιστωτικό υπόλοιπο που προκύπτει από κε-
φάλαια κατατεθειµένα σε λογαριασµό ή από προσωρινές κατα-
στάσεις απορρέουσες από συνήθεις τραπεζικές συναλλαγές και
το οποίο το πιστωτικό ίδρυµα οφείλει να επιστρέψει βάσει των
ισχυόντων νόµιµων και συµβατικών όρων, περιλαµβανοµένων
των καταθέσεων προθεσµίας και των καταθέσεων ταµιευτηρίου,
αλλά εξαιρουµένων των καταθέσεων ως προς τις οποίες:

α) η ύπαρξη του πιστωτικού υπολοίπου µπορεί να αποδειχθεί
µόνον µε χρηµατοπιστωτικό µέσο, όπως ορίζεται στο άρθρο 5
του ν. 3606/2007, εκτός εάν πρόκειται για αποταµιευτικό προϊόν
που βεβαιώνεται µε πιστοποιητικό κατάθεσης στο όνοµα συγκε-
κριµένου προσώπου και το οποίο υφίσταται ήδη σε κράτος -
µέλος στις 2 Ιουλίου 2014,

β) το κεφάλαιο του πιστωτικού υπολοίπου δεν είναι επιστρε-
πτέο στο άρτιο,

γ) το κεφάλαιο του πιστωτικού υπολοίπου είναι επιστρεπτέο
στο άρτιο µόνον δυνάµει ειδικής εγγύησης ή συµφωνίας που πα-
ρέχεται από πιστωτικό ίδρυµα ή τρίτο µέρος.

Στην έννοια των καταθέσεων δεν εµπίπτουν οι συµφωνίες πώ-
λησης µε σύµφωνο επαναγοράς (repos), οι απαιτήσεις εκ των
οποίων καλύπτονται κατά τα οριζόµενα στις διατάξεις των άρ-
θρων 16 έως 19 για τις επενδυτικές υπηρεσίες,

21) «καταθέτης»: ο κάτοχος ή, σε περίπτωση κοινού λογαρια-
σµού, κάθε κάτοχος της κατάθεσης,

22) «κοινός λογαριασµός»: λογαριασµός που ανοίγεται στο
όνοµα δύο ή περισσότερων προσώπων ή επί του οποίου δύο ή
περισσότερα πρόσωπα έχουν δικαιώµατα που ασκούνται µέσω
της υπογραφής ενός ή περισσότερων από τα πρόσωπα αυτά
κατά το ν. 5638/1932 (Α’ 307) «περί καταθέσεως εις κοινόν λο-
γαριασµόν», 

23) «κράτος - µέλος προέλευσης»: κράτος - µέλος προέλευσης
όπως ορίζεται στην περίπτωση 43 της παρ. 1 του άρθρου 4 του
Κανονισµού (ΕΕ) αριθ. 575/2013,

24) «κράτος - µέλος υποδοχής»: κράτος - µέλος υποδοχής
όπως ορίζεται στην περίπτωση 44 της παρ. 1 του άρθρου 4 του
Κανονισµού (ΕΕ) αριθµ. 575/2013,

25) «Κύριο Κεφάλαιο Κάλυψης Καταθέσεων (ΚΚΚΚ)»: οµάδα
περιουσίας που αποτελεί ενεργητικό του ΤΕΚΕ και αποτελείται
από το ενεργητικό του ΣΚΚ αφαιρουµένου του ενεργητικού του
ΠΚΚΚ.. 

26) «λογαριασµοί πελατείας των ΕΠΕΥ»: οι τραπεζικοί λογα-
ριασµοί στους οποίους τοποθετούνται κεφάλαια επενδυτών-πε-
λατών σύµφωνα µε την παρ. 1 του άρθρου 18 της υπ’ αριθµ.
2/452/1.11.2007 (Β’ 2137) απόφασης της Επιτροπής Κεφαλαι-
αγοράς,

27) «µη διαθέσιµη κατάθεση»: κατάθεση απαιτητή από τον κα-
ταθέτη η οποία δεν δύναται να καταβληθεί από πιστωτικό ίδρυµα
εν όλω ή εν µέρει βάσει των ισχυόντων νόµιµων ή συµβατικών
όρων, και ως προς το οποίο (πιστωτικό ίδρυµα):

α) η Τράπεζα της Ελλάδος µε απόφασή της έχει διαπιστώσει
ότι το συγκεκριµένο πιστωτικό ίδρυµα δεν φαίνεται προς το
παρόν ικανό να επιστρέψει την κατάθεση, για λόγους που έχουν
άµεση σχέση µε την οικονοµική του κατάσταση, και δεν προβλέ-
πεται ότι το πιστωτικό ίδρυµα θα καταστεί ικανό στο προσεχές
µέλλον. Η ανωτέρω απόφαση λαµβάνεται εντός πέντε (5) εργα-
σίµων ηµερών από τη στιγµή που αποδειχθεί, για πρώτη φορά,
ότι το συµµετέχον πιστωτικό ίδρυµα δεν έχει επιστρέψει τις λη-
ξιπρόθεσµες και απαιτητές καταθέσεις και δηµοσιεύεται στην
Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, ή

β) δικαστική αρχή, βασιζόµενη σε λόγους που έχουν άµεση
σχέση µε την οικονοµική κατάσταση του πιστωτικού ιδρύµατος,
έλαβε απόφαση η οποία έχει ως αποτέλεσµα την αναστολή του
δικαιώµατος των καταθετών να εγείρουν αξιώσεις έναντι του
ιδρύµατος.

Οι υπό α’ και β’ περιπτώσεις συνιστούν λόγο ανάκλησης της
άδειας του πιστωτικού ιδρύµατος κατά την περίπτωση ε’του άρ-
θρου 19 του ν. 4261/2014 (Α’107),

28) «ορισθείσα αρχή»: το Υπουργείο Οικονοµικών ή για τα
άλλα κράτη - µέλη ο φορέας που διοικεί ή εποπτεύει ένα ΣΕΚ ή,
όταν τη λειτουργία του ΣΕΚ διοικεί ιδιωτική οντότητα, µία δηµό-
σια αρχή που ορίζει το ενδιαφερόµενο κράτος - µέλος για την
εποπτεία του συστήµατος αυτού,

29) «Περιουσιακά στοιχεία επενδυτών - πελατών»: τα χρηµα-
τοπιστωτικά µέσα που κατέχουν τα συµµετέχοντα στο ΣΚΕ πι-
στωτικά ιδρύµατα και υποκαταστήµατα αυτών για λογαριασµό
επενδυτών – πελατών τους στο πλαίσιο της παροχής των καλυ-
πτοµένων επενδυτικών υπηρεσιών, κατά την έννοια της περιπτώ-
σεως 19 της παραγράφου 1 του άρθρου 3. 

Στα χρηµατοπιστωτικά µέσα που κατέχουν τα συµµετέχοντα
στο ΣΚΕ πιστωτικά ιδρύµατα και υποκαταστήµατα περιλαµβά-
νονται και οι τίτλοι σε λογιστική µορφή. Στην έννοια της κατοχής
εµπίπτει, πέραν της φύλαξης και διοικητικής διαχείρισης κατά
την έννοια της περίπτωσης α’ της παρ. 2 το άρθρου 4 του ν.
3606/2007 χρηµατοπιστωτικών µέσων από το ίδιο το συµµετέχον
στο ΣΚΕ που ενεργεί ως θεµατοφύλακας και η ανάθεση από το
συµµετέχον στο ΣΚΕ της φύλαξης των τίτλων σε τρίτο πρόσωπο,
πιστωτικό ίδρυµα ή ΕΠΕΥ, που ενεργεί ως υποθεµατοφύλακας
σύµφωνα µε τις εντολές του συµµετέχοντος και γενικώς κάθε πε-
ρίπτωση κατά την οποία τα χρηµατοπιστωτικά µέσα βρίσκονται
στην κατοχή τρίτου, αλλά το συµµετέχον έχει εξουσία να τα δια-
θέτει, δίδοντας εντολές στον τρίτο. Ως κατοχή νοείται τόσο αυτή
που γίνεται στο όνοµα επενδυτή - πελάτη όσο και αυτή που γίνε-
ται στο όνοµα του συµµετέχοντος στο ΣΚΕ για λογαριασµό επεν-
δυτή - πελάτη,

30) «πιστωτικό ίδρυµα»: το πιστωτικό ίδρυµα όπως ορίζεται
στην περίπτωση 1 της παρ. 1 του άρθρου 4 του Κανονισµού (ΕΕ)
αριθµ. 575/2013,

31) «Πρόσθετο Κεφάλαιο Κάλυψης Καταθέσεων (ΠΚΚΚ)»: Το
πρόσθετο κεφάλαιο κάλυψης καταθέσεων, το οποίο δηµιουργή-
θηκε σύµφωνα µε τις παραγράφους 11 έως 15 του άρθρου 4 του
ν. 3746/2009 (Α’ 27) και πλέον ρυθµίζεται σύµφωνα µε τα ειδικό-
τερα οριζόµενα στα άρθρα 6 και 25 του παρόντος νόµου,

32) «Σκέλος Εξυγίανσης (ΣΕ)»: το ενεργητικό του ΤΕΚΕ, το
οποίο συστάθηκε µε το πρώην άρθρο 13Α του ν. 3746/2009 και
τίθεται προς εξυπηρέτηση του σκοπού της χρηµατοδότησης µέ-
τρων εξυγίανσης, όπως ειδικότερα περιγράφεται στην περί-
πτωση γ’ της παρ. 2 του άρθρου 4 του παρόντος και στο εσω-
τερικό άρθρο 96 του άρθρου 2 του ν. 4335/2015, 

33) «Σκέλος Κάλυψης Επενδύσεων (ΣΚΕ)»: το ενεργητικό του
ΤΕΚΕ που τίθεται προς εξυπηρέτηση του σκοπού της κάλυψης
απαιτήσεων από παροχή επενδυτικών υπηρεσιών όπως ειδικό-
τερα περιγράφεται στην περίπτωση β’ της παραγράφου 2 του
άρθρου 4,

34) «Σκέλος Κάλυψης Καταθέσεων (ΣΚΚ)»: το ενεργητικό του
ΤΕΚΕ που τίθεται προς εξυπηρέτηση του σκοπού της εγγύησης
καταθέσεων, όπως ειδικότερα περιγράφεται στην περίπτωση α’
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της παραγράφου 2 του άρθρου 4,
35) «στοιχεία ενεργητικού χαµηλού κινδύνου»: στοιχεία ενερ-

γητικού που εµπίπτουν στην πρώτη ή στη δεύτερη κατηγορία
που αναφέρονται στον πίνακα 1 του άρθρου 336 του Κανονισµού
(ΕΕ) αριθµ. 575/2013 ή οποιαδήποτε στοιχεία ενεργητικού που
κρίνονται εξίσου ασφαλή και ρευστά από την Τράπεζα της Ελλά-
δος,

36) «συστήµατα εγγύησης καταθέσεων» ή «ΣΕΚ»: τα συστή-
µατα που αναφέρονται στην περίπτωση α’ και β’ της παραγρά-
φου 2 του άρθρου 2 και συστήµατα άλλων κρατών - µελών,

37) «Ταµείο Εξυγίανσης»: το ΣΕ του ΤΕΚΕ, σύµφωνα µε τα
προβλεπόµενα στο εσωτερικό άρθρο 95 του άρθρου 2 του ν.
4335/2015,

38) «υποκατάστηµα»: ο τόπος επιχείρησης νοµικώς εξαρτώµε-
νης από ίδρυµα, η οποία διενεργεί άµεσα, όλες ή ορισµένες από
τις συναλλαγές που εντάσσονται στις δραστηριότητες των ιδρυ-
µάτων.

2. Αρµόδια αρχή για τους σκοπούς του Κανονισµού (ΕΕ)
αριθµ. 1093/2010 (EE L 331) σύµφωνα µε την παρ. 2 του άρθρου
4 του εν λόγω Κανονισµού είναι το Υπουργείο Οικονοµικών.

Άρθρο 4
Ταµείο Εγγύησης Καταθέσεων και Επενδύσεων 

(ΤΕΚΕ) - Φύση – Επωνυµία

1. Φορέας του ελληνικού ΣΕΚ, του συστήµατος εγγύησης
επενδυτικών υπηρεσιών και Ταµείο Εξυγίανσης πιστωτικών ιδρυ-
µάτων ορίζεται δια του παρόντος το νοµικό πρόσωπο µε την επω-
νυµία «Ταµείο Εγγύησης Καταθέσεων και Επενδύσεων» (ΤΕΚΕ),
το οποίο ιδρύθηκε µε την παρ. 1 του άρθρου 2 του ν. 3746/2009.
Το ΤΕΚΕ:

α) είναι νοµικό πρόσωπο ιδιωτικού δικαίου,
β) εδρεύει στην Αθήνα, στη διεύθυνση που εκάστοτε ορίζεται

µε απόφαση του ΔΣ,
γ) εποπτεύεται από το Υπουργείο Οικονοµικών,
δ) δεν αποτελεί δηµόσιο οργανισµό ή δηµόσιο νοµικό πρό-

σωπο και ευρίσκεται εκτός του στενού ή ευρύτερου δηµόσιου
τοµέα, όπως αυτός εκάστοτε ορίζεται,

ε) διαθέτει ιδρυτικό κεφάλαιο το οποίο ανέρχεται στο ποσό
των οκτώ εκατοµµυρίων οκτακοσίων τεσσάρων χιλιάδων εκατόν
εννέα (8.804.109) ευρώ.

Για τις σχέσεις του µε την αλλοδαπή το ΤΕΚΕ χρησιµοποιεί την
επωνυµία «Hellenic Deposit and Investment Guarantee Fund -
HDIGF ή ΤΕΚΕ». 

2. Σκοποί του ΤΕΚΕ είναι:
α) η καταβολή αποζηµίωσης δια του Σκέλους Κάλυψης Κατα-

θέσεων (εφεξής ΣΚΚ), στους καταθέτες των πιστωτικών ιδρυµά-
των τα οποία αναφέρονται στις παραγράφους 1, 5 και 6 του
άρθρου 5 και ευρίσκονται σε αδυναµία να εκπληρώσουν τις προς
αυτούς υποχρεώσεις τους και η χρηµατοδότηση µέτρων εξυγίαν-
σης πιστωτικών ιδρυµάτων δια του ΣΚΚ κατά τα ειδικότερα ορι-
ζόµενα στο εσωτερικό άρθρο 104 του άρθρου 2 του ν. 4335/
2015, 

β) η καταβολή αποζηµίωσης δια του Σκέλους Κάλυψης Επεν-
δύσεων (εφεξής ΣΚΕ), στους επενδυτές - πελάτες των πιστωτι-
κών ιδρυµάτων τα οποία αναφέρονται στις παραγράφους 2, 4, 5
και 6 του άρθρου 5 και ευρίσκονται σε αδυναµία να εκπληρώ-
σουν τις προς αυτούς υποχρεώσεις τους, για απαιτήσεις που
απορρέουν από την παροχή καλυπτόµενων επενδυτικών υπηρε-
σιών και 

γ) η χρηµατοδότηση µέτρων εξυγίανσης πιστωτικών ιδρυµά-
των δια του Σκέλους Εξυγίανσης (εφεξής ΣΕ), µε σκοπό την εκ-
πλήρωση των υποχρεώσεων του ΤΕΚΕ ως Ταµείου Εξυγίανσης
των πιστωτικών ιδρυµάτων, εφόσον πληρούνται ως προς τις ως
άνω περιπτώσεις α’ έως γ’οι λοιπές προϋποθέσεις που ορίζονται
από την ισχύουσα νοµοθεσία. 

3. Το ΣΚΚ, το ΣΚΕ και το ΣΕ είναι σαφώς διακριτά µεταξύ τους
και αποτελούν αυτοτελή σύνολα περιουσίας, κάθε ένα εκ των
οποίων χρησιµοποιείται αποκλειστικά για την εκπλήρωση των
σκοπών τους οποίους εξυπηρετεί σύµφωνα µε τις διατάξεις της
ισχύουσας νοµοθεσίας.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’
ΣΥΜΜΕΤΟΧΗ ΠΙΣΤΩΤΙΚΩΝ ΙΔΡΥΜΑΤΩΝ

Άρθρο 5
Υποχρέωση συµµετοχής των πιστωτικών 

ιδρυµάτων στο ΤΕΚΕ (άρθρο 4 παρ.3 και άρθρο 15 
της Οδηγίας 2014/49/ΕΕ)

1. Στο ΣΚΚ συµµετέχουν υποχρεωτικά όλα τα κατά την έννοια
της περίπτωσης 1 της παρ. 1 του άρθρου 3 του ν. 4261/2014 πι-
στωτικά ιδρύµατα, τα οποία έχουν λάβει άδεια λειτουργίας στην
Ελλάδα, πλην των περιπτώσεων β’ και δ’ της παρ. 5 του άρθρου
2 του ως άνω νόµου. Πιστωτικά ιδρύµατα δεν επιτρέπεται να
αποδέχονται καταθέσεις αν δεν συµµετέχουν στο ΣΚΚ, κατά τα
ειδικότερα οριζόµενα στις διατάξεις του παρόντος. 

2. Στο ΣΚΕ συµµετέχουν υποχρεωτικά όλα τα κατά την έννοια
της περίπτωσης 1 της παρ. 1 του άρθρου 3 του ν. 4261/2014 πι-
στωτικά ιδρύµατα, τα οποία έχουν λάβει άδεια λειτουργίας στην
Ελλάδα, πλην των περιπτώσεων β’ και δ’ της παραγράφου 5 του
άρθρου 2 του ως άνω νόµου, εφόσον παρέχουν µία τουλάχιστον
από τις καλυπτόµενες επενδυτικές υπηρεσίες, κατά την έννοια
της περίπτωσης 19 της παραγράφου 1 του άρθρου 3 του παρόν-
τος νόµου.

3. Η συµµετοχή στο ΣΚΚ κατά την παράγραφο 1 ανωτέρω επά-
γεται αυτοδικαίως και τη συµµετοχή στο ΣΕ. Τα πιστωτικά ιδρύ-
µατα υποχρεούνται να καταβάλουν εισφορές σύµφωνα µε το
άρθρο 36 του παρόντος.

4. Στο ΣΚΕ συµµετέχουν προαιρετικά, ύστερα από αίτησή τους
για κάλυψη συµπληρωµατική του αντίστοιχου συστήµατος απο-
ζηµίωσης επενδυτών – πελατών του κράτους όπου εδρεύουν, ως
προς το ποσό ή και ως προς τις κατηγορίες των καλυπτόµενων
επενδυτικών υπηρεσιών, σύµφωνα µε τα προβλεπόµενα στα
άρθρα 12 και 13 του παρόντος, τα εγκατεστηµένα στην Ελλάδα
υποκαταστήµατα πιστωτικών ιδρυµάτων που εδρεύουν σε άλλο
κράτος-µέλος. 

5. Ειδικά, προκειµένου περί των πιστωτικών ιδρυµάτων που
εδρεύουν στην Ελλάδα, το ΤΕΚΕ καλύπτει επίσης:

α) τις καταθέσεις των υποκαταστηµάτων τους σε άλλα κράτη-
µέλη της ΕΕ, 

β) τις απαιτήσεις των επενδυτών-πελατών από καλυπτόµενες
επενδυτικές υπηρεσίες των υποκαταστηµάτων τους σε άλλα
κράτη-µέλη της ΕΕ εφόσον οι ως άνω απαιτήσεις δεν καλύπτον-
ται από ισοδύναµο σύστηµα αποζηµίωσης επενδυτών στις χώρες
υποδοχής και

γ) τις καταθέσεις και τις απαιτήσεις των επενδυτών-πελατών
από καλυπτόµενες επενδυτικές υπηρεσίες των υποκαταστηµά-
των τους σε τρίτες χώρες, εφόσον οι ως άνω καταθέσεις και
απαιτήσεις δεν καλύπτονται από ισοδύναµο σύστηµα εγγύησης
καταθέσεων ή αποζηµίωσης επενδυτών στις χώρες υποδοχής. 

Με απόφαση της Τράπεζας της Ελλάδος, κατόπιν εισηγήσεως
του ΔΣ του ΤΕΚΕ είτε κρίνεται η ύπαρξη του ισοδυνάµου της κά-
λυψης είτε, στην αντίθετη περίπτωση, καθορίζονται οι όροι και
οι προϋποθέσεις της κάλυψης. 

6. Στο αντίστοιχο, κατά περίπτωση, σκέλος συµµετέχουν, επί-
σης, υποχρεωτικά και, τα εγκατεστηµένα στην Ελλάδα υποκατα-
στήµατα πιστωτικών ιδρυµάτων που εδρεύουν σε τρίτες χώρες,
εφόσον αυτά δεν καλύπτονται από ισοδύναµο µε το παρόν σύ-
στηµα εγγύησης καταθέσεων, αποζηµίωσης επενδυτών-πελατών
ή εξυγίανσης που λειτουργεί στη χώρα της έδρας τους. Με από-
φαση της Τράπεζας της Ελλάδος, κατόπιν εισηγήσεως του ΔΣ
του ΤΕΚΕ είτε κρίνεται η ύπαρξη του ισοδυνάµου της κάλυψης
είτε, στην αντίθετη περίπτωση, καθορίζονται οι όροι και προϋπο-
θέσεις της κάλυψης. Το ύψος και η έκταση της παρεχόµενης από
το ΤΕΚΕ κάλυψης στους καταθέτες και στους επενδυτές-πελά-
τες των εγκατεστηµένων στην Ελλάδα υποκαταστηµάτων πιστω-
τικών ιδρυµάτων που εδρεύουν σε τρίτες χώρες δεν επιτρέπεται
να υπερβαίνει το ύψος και την έκταση της κάλυψης που παρέχε-
ται σύµφωνα µε τα άρθρα 8, 9, 12 και 13 του παρόντος. 

Άρθρο 6
Παύση συµµετοχής πιστωτικού ιδρύµατος στο ΣΚΚ
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1. Πιστωτικό ίδρυµα που συµµετέχει στο ΣΚΚ παύει να συµµε-
τέχει σε αυτό είτε εκουσίως για νόµιµο λόγο είτε υποχρεωτικώς
λόγω αποκλεισµού του ή και ανάκλησης της αδείας του ως πι-
στωτικού ιδρύµατος. Επί εκουσίας αποχωρήσεως οφείλει να ει-
δοποιεί εγγράφως το ΤΕΚΕ αµέσως µετά τη λήψη της απόφασης
για την αποχώρησή του.

2. Σε περίπτωση που πιστωτικό ίδρυµα που συµµετέχει στο
ΣΚΚ παύσει, για οποιονδήποτε νόµιµο λόγο, να συµµετέχει σε
αυτό, και δεν προσχωρήσει σε άλλο σύστηµα εγγύησης καταθέ-
σεων, καταβάλλεται σε αυτό η αξία της ατοµικής του µερίδας
στο ΠΚΚΚ, εφόσον διαθέτει τέτοια, όπως αυτή διαµορφώνεται
κατά το χρόνο της αποχώρησής του, σύµφωνα µε απόφαση του
ΔΣ. Με την επιφύλαξη της παραγράφου 12 του άρθρου 25 ο υπο-
λογισµός της αξίας της µερίδας του αποχωρούντος πιστωτικού
ιδρύµατος, η παρακράτηση από αυτή ποσών απαιτήσεων κατα-
θετών που πιθανολογούνται από το ΤΕΚΕ ως βάσιµες και η κα-
ταβολή του υπολοίπου αυτής έχουν ως εξής:

α) Υπολογισµός αξίας µερίδας αποχωρούντος πιστωτικού
ιδρύµατος.

αα) Για τον υπολογισµό της αξίας της µερίδας του αποχω-
ρούντος πιστωτικού ιδρύµατος προαπαιτείται ο υπολογισµός του
ενεργητικού του ΠΚΚΚ. Για τον υπολογισµό του ενεργητικού του
ΠΚΚΚ λαµβάνονται υπόψη οι απαιτήσεις καταθετών συµµετεχόν-
των πιστωτικών ιδρυµάτων στο ΣΚΚ που τυχόν έχουν περιέλθει
σε αδυναµία, εφόσον η αδυναµία του συµµετέχοντος πιστωτικού
ιδρύµατος επήλθε µέχρι και τρεις µήνες µετά την αποχώρηση
του αποχωρούντος πιστωτικού ιδρύµατος. Υπό την αναβλητική
αίρεση της καταβολής των σχετικών ποσών στους καταθέτες,
αυτά αφαιρούνται από την αξία του ΠΚΚΚ.

ββ) Η αξία της µερίδας του αποχωρούντος πιστωτικού ιδρύ-
µατος υπολογίζεται µε βάση τα ειδικότερα οριζόµενα στην πα-
ράγραφο 10 του άρθρου 25.

γγ) Έναντι της απαίτησης του αποχωρούντος πιστωτικού ιδρύ-
µατος προς καταβολή της επιστρεπτέας αξίας της µερίδας του
συµψηφίζονται οποιεσδήποτε απαιτήσεις έχει το ΤΕΚΕ κατά του
αποχωρούντος πιστωτικού ιδρύµατος, συµπεριλαµβανοµένων
καταθέσεων του  ΤΕΚΕ, οφειλόµενων εισφορών του αποχωρούν-
τος προς το ΣΚΚ, το ΣΚΕ, το ΣΕ του τέλους συµµετοχής ή άλλων
χρηµατικών ποσών που έχει καθορίσει το διοικητικό συµβούλιο
του ΤΕΚΕ και είναι πληρωτέα από το πιστωτικό ίδρυµα έως και
την ηµεροµηνία αποχώρησής του. Ο συµψηφισµός αυτός πραγ-
µατοποιείται βάσει των προαναφερθέντων κονδυλίων. 

β) Παρακράτηση ποσών απαιτήσεων καταθετών που πιθανο-
λογούνται από το ΤΕΚΕ ως βάσιµες.

αα) Το ΤΕΚΕ παρακρατεί από την επιστρεφόµενη αξία της ατο-
µικής µερίδας του αποχωρούντος πιστωτικού ιδρύµατος τα ποσά
που αντιστοιχούν στο ύψος απαιτήσεων καταθετών κατά του ΣΚΚ
που πιθανολογούνται από το ΤΕΚΕ ως βάσιµες και αφορούν επι-
λέξιµες καταθέσεις του αποχωρούντος πιστωτικού ιδρύµατος.

ββ) Τα παρακρατούµενα κατά την υποπερίπτωση αα’ ποσά δεν
αποδίδονται στο αποχωρούν πιστωτικό ίδρυµα µέχρις ότου κρι-
θεί αµετακλήτως η υπόθεση και, ανάλογα µε την έκβαση, το
ΤΕΚΕ τα αποδίδει είτε στους καταθέτες είτε στο αποχωρήσαν πι-
στωτικό ίδρυµα.

γγ) Τα παρακρατούµενα ποσά θεωρείται ότι συµψηφίζονται µε
την απαίτηση του αποχωρούντος πιστωτικού ιδρύµατος προς
απόδοση της αξίας της ατοµικής του µερίδας, υπό τη διαλυτική
αίρεση της έκδοσης αµετάκλητης δικαστικής απόφασης που
αναγνωρίζει ότι δεν υφίσταται σχετική υποχρέωση του αποχω-
ρήσαντος έναντι των καταθετών.

γ) Καταβολή αξίας µερίδας.
Η καταβολή της αξίας της µερίδας του αποχωρούντος, όπως

υπολογίζεται σύµφωνα µε τις περιπτώσεις α’ και β’ ανωτέρω, γί-
νεται άτοκα τον πρώτο ηµερολογιακό µήνα µετά την πάροδο
ενός έτους από την αποχώρησή του από το ΣΚΚ. Λαµβανοµένων
υπόψη των κριτηρίων της παραγράφου 6 του άρθρου 39, η κα-
ταβολή της µερίδας δύναται να παρατείνεται µε απόφαση του
ΔΣ του ΤΕΚΕ και σε κάθε περίπτωση για χρονικό διάστηµα που
δεν υπερβαίνει τα δέκα (10) έτη. 

3. Σε περίπτωση που πιστωτικό ίδρυµα που συµµετέχει στο
ΣΚΚ παύσει, για οποιονδήποτε νόµιµο λόγο εκτός της περιπτώ-

σεως του αποκλεισµού του, να συµµετέχει σε αυτό, και προσχω-
ρήσει σε άλλο σύστηµα εγγύησης καταθέσεων, ισχύουν τα εξής:

α) Οι τακτικές εισφορές τις οποίες κατέβαλε το πιστωτικό
ίδρυµα κατά το δωδεκάµηνο προτού παύσει να είναι µέλος του
ΣΚΚ µεταφέρονται στο νέο σύστηµα εγγύησης καταθέσεων στο
οποίο προσχώρησε το αποχωρούν από το ΣΚΚ πιστωτικό ίδρυµα
και 

β) καταβάλλεται στο αποχωρούν πιστωτικό ίδρυµα η αξία της
ατοµικής του µερίδας στο ΠΚΚΚ, όπως προσδιορίζεται στο
πρώτο εδάφιο της παραγράφου 2. Κατά τα λοιπά, ισχύει η δια-
δικασία που περιγράφεται στις περιπτώσεις α’ έως γ’της παρα-
γράφου 2.

γ) Τα ανωτέρω ισχύουν και στην περίπτωση µεταφοράς ορι-
σµένων δραστηριοτήτων πιστωτικού ιδρύµατος σε άλλο κράτος
- µέλος υπό την έννοια της µεταφοράς τµήµατος επιλέξιµων κα-
ταθέσεων και κάλυψης αυτών από άλλο σύστηµα εγγύησης κα-
ταθέσεων. Οι τακτικές εισφορές που καταβλήθηκαν στο ΣΚΚ
κατά το δωδεκάµηνο που προηγείται της µεταφοράς µεταφέρον-
ται στο νέο σύστηµα εγγύησης καταθέσεων κατά την αναλογία
του τµήµατος των επιλέξιµων καταθέσεων που µεταφέρθηκαν σε
αυτό.

Άρθρο 7
Παύση συµµετοχής πιστωτικού ιδρύµατος στο ΣΚΕ

1. Πιστωτικό ίδρυµα που συµµετέχει στο ΣΚE παύει να συµµε-
τέχει σε αυτό είτε εκουσίως είτε υποχρεωτικώς λόγω αποκλει-
σµού του ή και ανάκλησης της αδείας του ως πιστωτικού ιδρύ-
µατος. Επί εκουσίας αποχωρήσεως οφείλει να ειδοποιεί εγγρά-
φως το ΤΕΚΕ αµέσως µετά τη λήψη της απόφασης για την απο-
χώρησή του. 

2. Σε περίπτωση που πιστωτικό ίδρυµα που συµµετέχει στο
ΣΚΕ παύσει, για οποιονδήποτε νόµιµο λόγο, να συµµετέχει σε
αυτό, καταβάλλεται σε αυτό η αξία της ατοµικής του µερίδας επί
του Ενεργητικού του ΣΚΕ, εφόσον διαθέτει τέτοια, όπως αυτή
διαµορφώνεται κατά το χρόνο της αποχώρησής του, σύµφωνα
µε απόφαση του ΔΣ του ΤΕΚΕ. Ο υπολογισµός της αξίας της µε-
ρίδας του αποχωρούντος πιστωτικού ιδρύµατος, η παρακράτηση
από αυτή ποσών πιθανών απαιτήσεων του ΣΚΕ και η καταβολή
του υπολοίπου αυτής έχουν ως εξής:

α) Υπολογισµός αξίας µερίδας αποχωρούντος πιστωτικού
ιδρύµατος.

αα) Για τον υπολογισµό της αξίας της µερίδας του αποχω-
ρούντος πιστωτικού ιδρύµατος προαπαιτείται ο υπολογισµός του
Ενεργητικού του ΣΚΕ. Για τον υπολογισµό του Ενεργητικού του
ΣΚΕ λαµβάνονται υπόψη οι απαιτήσεις επενδυτών-πελατών συµ-
µετεχόντων πιστωτικών ιδρυµάτων στο ΣΚΕ που τυχόν έχουν πε-
ριέλθει σε αδυναµία, εφόσον αθροιστικώς: (i) η αδυναµία του
συµµετέχοντος πιστωτικού ιδρύµατος επήλθε µέχρι και τρεις
µήνες µετά την αποχώρηση του αποχωρούντος πιστωτικού ιδρύ-
µατος και (ii) οι απαιτήσεις των επενδυτών-πελατών προβληθούν
το αργότερο έξι µήνες µετά την αποχώρηση. Υπό την αναβλητική
αίρεση της καταβολής των σχετικών ποσών στους επενδυτές-πε-
λάτες, αυτά αφαιρούνται από την αξία του Ενεργητικού του ΣΚΕ.

ββ) Η αξία της µερίδας του αποχωρούντος πιστωτικού ιδρύ-
µατος υπολογίζεται µε βάση τα ειδικότερα οριζόµενα στην πα-
ράγραφο 3 του άρθρου 30.

γγ) Έναντι της απαίτησης του αποχωρούντος πιστωτικού ιδρύ-
µατος προς καταβολή της επιστρεπτέας αξίας της µερίδας του
συµψηφίζονται οποιεσδήποτε απαιτήσεις έχει το ΤΕΚΕ κατά του
αποχωρούντος πιστωτικού ιδρύµατος, συµπεριλαµβανοµένων
καταθέσεων του  ΤΕΚΕ, οφειλόµενων εισφορών του αποχωρούν-
τος προς το ΣΚΚ, το ΣΚΕ και το ΣΕ, του Τέλους Συµµετοχής ή
άλλων χρηµατικών ποσών που έχει καθορίσει το ΔΣ του ΤΕΚΕ
και είναι πληρωτέα από πιστωτικό ίδρυµα έως και την ηµεροµη-
νία αποχώρησής του. Ο συµψηφισµός αυτός πραγµατοποιείται
βάσει των προαναφερθέντων κονδυλίων.

β) Παρακράτηση ποσών απαιτήσεων επενδυτών - πελατών που
πιθανολογούνται από το ΤΕΚΕ ως βάσιµες.

αα) Το ΤΕΚΕ παρακρατεί από την επιστρεφόµενη αξία της ατο-
µικής µερίδας του αποχωρούντος πιστωτικού ιδρύµατος τα ποσά

6630 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



που αντιστοιχούν στο ύψος απαιτήσεων επενδυτών-πελατών
κατά του ΣΚΕ που πιθανολογούνται από το ΤΕΚΕ ως βάσιµες και
αφορούν την παροχή από το αποχωρούν πιστωτικό ίδρυµα κα-
λυπτόµενων επενδυτικών υπηρεσιών, οι οποίες απαιτήσεις δύ-
ναται να προκύψουν από:

i) αίτηση αποζηµίωσης που υποβλήθηκε κατά τη διάρκεια του
έτους µετά την αποχώρηση του συµµετέχοντος, εφόσον η απαί-
τηση αυτή κατά του αποχωρούντος είχε γεννηθεί κατά το χρόνο
συµµετοχής του στο ΣΚΕ ή

ii) αίτηση αποζηµίωσης που υποβλήθηκε πριν από την αποχώ-
ρηση του συµµετέχοντος και εκκρεµεί η εξέτασή της.

ββ) Τα παρακρατούµενα κατά την υποπερίπτωση αα’ ποσά δεν
αποδίδονται στο αποχωρούν πιστωτικό ίδρυµα µέχρις ότου κρι-
θεί αµετακλήτως η υπόθεση και, ανάλογα µε την έκβαση, το
ΤΕΚΕ τα αποδίδει είτε στους επενδυτές-πελάτες είτε στο απο-
χωρήσαν πιστωτικό ίδρυµα.

γγ) Τα παρακρατούµενα ποσά συµψηφίζονται µε την απαίτηση
του αποχωρούντος πιστωτικού ιδρύµατος προς απόδοση της
αξίας της ατοµικής του µερίδας, υπό τη διαλυτική αίρεση της έκ-
δοσης αµετάκλητης δικαστικής απόφασης που αναγνωρίζει ότι
δεν υφίσταται σχετική υποχρέωση του αποχωρήσαντος έναντι
των επενδυτών-πελατών. 

γ) Καταβολή αξίας µερίδας.
Η καταβολή της αξίας της µερίδας του αποχωρούντος γίνεται

άτοκα τον πρώτο ηµερολογιακό µήνα µετά την πάροδο ενός
έτους από την αποχώρησή του από το ΣΚΕ. Λαµβανοµένων
υπόψη των κριτηρίων της παραγράφου 6 του άρθρου 39, η κα-
ταβολή της µερίδας δύναται να παρατείνεται µε απόφαση του
ΔΣ του ΤΕΚΕ σε κάθε περίπτωση για χρονικό διάστηµα που δεν
υπερβαίνει τα δέκα (10) έτη. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ’
ΟΡΙΟ ΕΥΡΟΣ ΚΑΛΥΨΗΣ ΚΑΙ ΔΙΑΔΙΚΑΣΙΑ 

ΚΑΤΑΒΟΛΗΣ ΑΠΟΖΗΜΙΩΣΕΩΝ Σ.Κ.Κ.

Άρθρο 8
Επιλεξιµότητα των καταθέσεων - Εξαιρέσεις

(άρθρο 5 της Οδηγίας 2014/49/ΕΕ)

1. Επιλέξιµες είναι όλες οι καταθέσεις πλην των κατωτέρω, οι
οποίες δεν καλύπτονται και εξαιρούνται από την εγγύηση και
εποµένως την καταβολή αποζηµιώσεων από το ΤΕΚΕ:

α) µε την επιφύλαξη της παραγράφου 2 του άρθρου 10, οι κα-
ταθέσεις που τηρούνται από άλλα πιστωτικά ιδρύµατα στο όνοµά
τους και για ίδιο λογαριασµό,

β) τα ίδια κεφάλαια του πιστωτικού ιδρύµατος, όπως ορίζονται
στην περίπτωση 118 της παρ. 1 του άρθρου 4 του Κανονισµού
(ΕΕ) αριθµ. 575/2013,

γ) οι καταθέσεις που απορρέουν από συναλλαγές σε σχέση
µε τις οποίες έχει εκδοθεί τελεσίδικη ποινική καταδικαστική από-
φαση για νοµιµοποίηση εσόδων από εγκληµατικές δραστηριότη-
τες, όπως ορίζεται στην παρ. 2 του άρθρου 2 του ν. 3691/2008
(Α’166). Όσο διαρκεί η ποινική δίκη, εφαρµόζεται η διάταξη της
παρ. 6 του άρθρου 11 του παρόντος νόµου περί αναστολής οποι-
ασδήποτε καταβολής µέχρι να κριθεί τελεσίδικα η υπόθεση.

δ) Οι καταθέσεις χρηµατοδοτικών ιδρυµάτων όπως ορίζονται
στην περίπτωση 26 της παρ. 1 του άρθρου 4 του Κανονισµού
(ΕΕ) αριθµ. 575/2013.

ε) Οι καταθέσεις των ΕΠΕΥ στο όνοµά τους και για ίδιο λογα-
ριασµό. Προκειµένου περί λογαριασµών πελατείας των ΕΠΕΥ
ισχύει η διάταξη της παρ. 2 του άρθρου 10 του παρόντος νόµου.

στ) Οι καταθέσεις των οποίων η ταυτότητα κατόχου ή δικαιού-
χου δεν έχει επαληθευθεί, σύµφωνα µε την παρ. 1 του άρθρου
14 του ν. 3691/2008, όταν καθίστανται µη διαθέσιµες.

ζ) Οι καταθέσεις των ασφαλιστικών, και αντασφαλιστικών επι-
χειρήσεων , καθώς και των εξαρτηµένων ασφαλιστικών και αν-
τασφαλιστικών επιχειρήσεων που αναφέρονται στις παρ. 1 έως
6 του άρθρου 3 του ν. 4364/2016 (Α’13). 

η) Οι καταθέσεις των οργανισµών συλλογικών επενδύσεων.
θ) Οι καταθέσεις των ταµείων κοινωνικής ασφάλισης και τα-

µείων επαγγελµατικής ασφάλισης.

ι) Οι καταθέσεις του δηµόσιου τοµέα, όπως αυτός ορίζεται
στην περίπτωση α’ της παραγράφου  1 του άρθρου 14 του ν.
4270/2014 (Α’143), όπως ισχύει. 

ια) Πιστωτικοί τίτλοι εκδοθέντες από πιστωτικό ίδρυµα και υπο-
χρεώσεις που προέκυψαν από αποδοχές ιδίων συναλλαγµατικών
και γραµµατίων.

ιβ) Οι καταθέσεις του ΤΕΚΕ, οι οποίες τηρούνται σύµφωνα µε
την παρ. 7 του άρθρου 39.

2. Τα πιστωτικά ιδρύµατα τηρούν τα απαραίτητα συστήµατα
ώστε να εντοπίζουν άµεσα τις επιλέξιµες καταθέσεις τους.

Άρθρο 9
Όριο Κάλυψης

(άρθρο 6 της Οδηγίας 2014/49/ΕΕ)

1. Το ανώτατο όριο κάλυψης του συνόλου των καταθέσεων
κάθε καταθέτη σε πιστωτικό ίδρυµα που καλύπτεται από το ΤΕΚΕ
ορίζεται σε εκατό χιλιάδες (100.000) ευρώ. Το όριο αυτό ισχύει
για το σύνολο των καταθέσεων που τηρούνται στο ίδιο πιστωτικό
ίδρυµα, ανεξάρτητα από τον αριθµό των καταθέσεων, το νόµισµα
και τον τόπο κατάθεσης εντός της ΕΕ.

2. Κατ’ εξαίρεση προστατεύονται µε πρόσθετο όριο τριακο-
σίων χιλιάδων (300.000) ευρώ καταθέσεις στις οποίες πιστώνον-
ται ποσά εντός µηνός από την ηµεροµηνία που έλαβε χώρα η
αντίστοιχη δραστηριότητα και που προέρχονται αποδεδειγµένα
από µία η περισσότερες από τις κατωτέρω δραστηριότητες και
για χρόνο µέχρι έξι (6) µηνών από την ηµέρα πίστωσης κάθε σχε-
τικού ποσού:

α) από πώληση ή απαλλοτρίωση ιδιωτικής κατοικίας ή οικοπέ-
δου, για το τίµηµα ή την αποζηµίωση που καταβάλλεται στον πω-
λητή που δεν ασχολείται κατ’ επάγγελµα µε αγοραπωλησίες
ακινήτων, ή ιδιοκτήτη,

β) από καταβολή οφειλής µεταξύ συζύγων, εφόσον το σχετικό
ποσό έχει επιδικασθεί µε δικαστική απόφαση,

γ) από καταβολή εφάπαξ ή και περιοδικών παροχών λόγω συν-
ταξιοδότησης,

δ) από καταβολή αποζηµίωσης λόγω λύσης υπαλληλικής ή ερ-
γασιακής σχέσεως απασχόλησης, 

ε) από καταβολή αποζηµίωσης στους προσωρινά κρατηθέν-
τες, κρατηθέντες ή καταδικασθέντες, οι οποίοι εν συνεχεία
αθωώθηκαν σύµφωνα µε τη διάταξη 533 του Κώδικα Ποινικής Δι-
κονοµίας,

στ) από καταβολή αποζηµίωσης λόγω αναπηρίας ή λόγω σω-
µατικής βλάβης που προκλήθηκε από αδικοπραξία,

ζ) από καταβολή ασφαλιστικών παροχών είτε από κοινωνική
είτε από ιδιωτική ασφάλιση,

η) από καταβολή αποζηµίωσης σε κληρονόµους λόγω θανάτου
του κληρονοµουµένου ή από καταβολή ποσών που προκύπτουν
λόγω κληρονοµικής διαδοχής.

Ποσά που πιστώνονται µετά την παρέλευση ενός µηνός από
την αντίστοιχη δραστηριότητα θα λαµβάνονται υπόψη εφόσον
αποδεικνύεται εγγράφως ότι προέρχονται από τη δραστηριότητα
αυτή. 

Σε περίπτωση κατά την οποία έχει κατατεθεί σε λογαριασµό
ποσό προερχόµενο αποδεδειγµένα από µία η περισσότερες από
τις ανωτέρω δραστηριότητες, το πρόσθετο όριο κάλυψης της
παραγράφου 2 εφαρµόζεται µετά την εξάντληση του ορίου κά-
λυψης της παραγράφου 1 ανά καταθέτη. Το σύνολο δε της απο-
ζηµίωσης για κάθε δικαιούχο ποσών που προέρχονται από τις
δραστηριότητες της παραγράφου 2 δεν δύναται να είναι ανώ-
τερο από τριακόσιες χιλιάδες (300.000) ευρώ. Για τις περιπτώ-
σεις κοινού λογαριασµού, το όριο της παρούσας παραγράφου
εφαρµόζεται εις όφελος όλων των συνδικαιούχων ανεξαρτήτως
του καταθέτη ή δικαιούχου τον οποίο αφορά η σχετική πίστωση
και επί του συνόλου του υπολοίπου του λογαριασµού µετά την
εξάντληση του ορίου κάλυψης της παραγράφου 1 και σύµφωνα
µε τα ειδικότερα οριζόµενα στην παράγραφο 1 του άρθρου 10. 

3. Για τις περιπτώσεις β’ και ζ’ της παραγράφου 2 κάθε απαί-
τηση που πιστώνεται για τους σκοπούς της παραγράφου αυτής
λαµβάνεται υπόψη εφόσον υπερβαίνει το ποσό των 3.000 ευρώ. 

4. Το πρόσθετο όριο της παραγράφου 2 αφορά αθροιστικά τις
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κατηγορίες α’ έως η’ ανωτέρω.
5. Η προστασία της παραγράφου 2 παρέχεται µόνον εφόσον

οι δικαιούχοι καταθέτες υποβάλουν σχετικό αίτηµα στο ΤΕΚΕ κα-
τόπιν ανακοινώσεως από το τελευταίο και πάντως εντός τριών
(3) µηνών από την ηµεροµηνία αδυναµίας. Οι απαιτήσεις των δι-
καιούχων καταθετών σύµφωνα µε την παράγραφο 2, εξελέγχον-
ται από τον εκκαθαριστή του υπό εκκαθάριση πιστωτικού ιδρύ-
µατος. Σε περίπτωση εφαρµογής του µέτρου της παρ. 1 του
εσωτερικού άρθρου 43 του άρθρου 2 του ν. 4335/2015 περί ανα-
διάρθρωσης παθητικού, η εξέλεγξη των απαιτήσεων διενεργείται
από τον εκτιµητή της παρ. 1 του εσωτερικού άρθρου 36 του άρ-
θρου 2 του ν. 4335/2015.

6. Το όριο, η χρονική διάρκεια και οι κατηγορίες κάλυψης της
παραγράφου 2 δύναται να τροποποιούνται µε απόφαση του
Υπουργού Οικονοµικών, κατόπιν εισήγησης του ΔΣ του ΤΕΚΕ.

Άρθρο 10
Προσδιορισµός του ποσού προς αποζηµίωση

(άρθρο 7 της Οδηγίας 2014/49/ΕΕ)

1. Κατά τον υπολογισµό των ορίων κάλυψης των παραγράφων
1 και 2 του άρθρου 9 το τµήµα που αναλογεί σε κάθε καταθέτη
κοινού λογαριασµού θεωρείται ως χωριστή κατάθεση του κάθε
καταθέτη και καλύπτεται µέχρι το όριο κάλυψης συνυπολογιζο-
µένων και των λοιπών καταθέσεών του στο ίδιο πιστωτικό ίδρυµα. 

Αν δεν υπάρχει ειδική πρόβλεψη ή δεν προκύπτει το τµήµα της
κατάθεσης που αναλογεί σε κάθε καταθέτη, ο κοινός λογαρια-
σµός κατανέµεται κατά ίσα µέρη µεταξύ των καταθετών για τους
σκοπούς της αποζηµίωσής τους.

2. Όπου ο νόµος επιτρέπει την τήρηση κατάθεσης για λογα-
ριασµό άλλου προσώπου, εν όλω ή εν µέρει, από την εγγύηση
καλύπτεται το άλλο αυτό πρόσωπο µέχρι το όριο κάλυψης, εφό-
σον το πρόσωπο αυτό ορίζεται ή δύναται να οριστεί πριν από την
ηµεροµηνία αδυναµίας. Στην περίπτωση περισσοτέρων τέτοιων
προσώπων, κατά τον υπολογισµό του ορίου κάλυψης λαµβάνεται
υπόψη το µερίδιο που αναλογεί στον καθένα δυνάµει των νοµί-
µων ή συµβατικών ρυθµίσεων που διέπουν τη διαχείριση των κα-
τατεθέντων ποσών. Αν δεν υπάρχει ειδική πρόβλεψη ή δεν
προκύπτει το µερίδιο που αναλογεί σε κάθε πρόσωπο, ο λογα-
ριασµός κατανέµεται κατά ίσα µέρη µεταξύ των προσώπων για
τους σκοπούς της αποζηµίωσής τους. Ενδεικτικές περιπτώσεις
των ανωτέρω αποτελούν οι λογαριασµοί πελατείας των ΕΠΕΥ.

3. Η ηµεροµηνία αναφοράς για τον υπολογισµό του ποσού
προς αποζηµίωση είναι η ηµεροµηνία αδυναµίας. 

4. Για τον σκοπό υπολογισµού του καταβλητέου ποσού της
αποζηµίωσης τα πιστωτικά υπόλοιπα των λογαριασµών καταθέ-
σεων συµψηφίζονται µε τις πάσης φύσεως ανταπαιτήσεις του πι-
στωτικού ιδρύµατος κατά του δικαιούχου καταθέτη, εφόσον και
στην έκταση που έχουν καταστεί ληξιπρόθεσµες και απαιτητές
κατά ή πριν από την ηµεροµηνία αδυναµίας, σύµφωνα µε τους
όρους των άρθρων 440 επ. του Αστικού Κώδικα, τα στοιχεία που
παρέχει στο ΤΕΚΕ ο εκκαθαριστής του πιστωτικού ιδρύµατος και
τις νοµικές και συµβατικές διατάξεις που διέπουν τη συνολική
σχέση µεταξύ του υπό εκκαθάριση πιστωτικού ιδρύµατος και του
καταθέτη.

Το πιστωτικό ίδρυµα ενηµερώνει τους καταθέτες πριν από τη
σύναψη της σύµβασης τόσο του τυχόν δανείου όσο και του
ανοίγµατος τραπεζικού λογαριασµού για τις προϋποθέσεις συµ-
ψηφισµού, όπως αναφέρονται ανωτέρω. 

5. Δεδουλευµένοι τόκοι των καταθέσεων, οι οποίοι δεν έχουν
πιστωθεί κατά την ηµεροµηνία αδυναµίας καθίστανται απαιτητοί
κατά την ανωτέρω ηµεροµηνία και αποτελούν περιεχόµενο της
αποζηµίωσης εντός του ορίου κάλυψης. 

6. Οι καταβαλλόµενες αποζηµιώσεις σε καταθέτες απαλλάσ-
σονται παντός φόρου, τέλους ή εισφοράς.

Άρθρο 11
Ενεργοποίηση και διαδικασία καταβολής 

αποζηµίωσης καταθετών
(άρθρο 8 της Οδηγίας 2014/490/ΕΕ)

1. Το ΤΕΚΕ αποζηµιώνει τους καταθέτες εφόσον µία κατάθεση
καταστεί µη διαθέσιµη. Μία κατάθεση καθίσταται µη διαθέσιµη
κατά την ηµεροµηνία αδυναµίας, οπότε και ενεργοποιείται η δια-
δικασία καταβολής αποζηµίωσης.

2. Η παράταση του χρόνου εκπλήρωσης των ληξιπρόθεσµων
υποχρεώσεων που προβλέπεται στο άρθρο 138 του ν. 4261/2014
δεν συνιστά καθ’ εαυτή περίπτωση αδυναµίας συµµετέχοντος πι-
στωτικού ιδρύµατος να εκπληρώσει τις υποχρεώσεις του κατά
την έννοια της περίπτωσης 27 της παρ. 1 του άρθρου 3 του πα-
ρόντος νόµου.

3. Το ΤΕΚΕ, αµέσως µόλις του κοινοποιηθεί η απόφαση της
Τράπεζας της Ελλάδος ή της δικαστικής αρχής, σύµφωνα µε τα
προβλεπόµενα στις υποπεριπτώσεις α’ και β’ της περίπτωσης 27
της παραγράφου 1 του άρθρου 3, καταρτίζει κατάλογο καταθε-
τών µε βάση τα στοιχεία που του υποβάλλονται από το πιστωτικό
ίδρυµα, στο οποίο αφορούν οι ως άνω αποφάσεις. Εντός είκοσι
(20) εργάσιµων ηµερών από την κοινοποίηση της ανωτέρω απο-
φάσεως καθίστανται διαθέσιµα, µε τον πλέον πρόσφορο τρόπο
από τον εκκαθαριστή, προς το σύνολο των καταθετών, επικαιρο-
ποιηµένα αντίγραφα µε την κίνηση και τα υπόλοιπα του συνόλου
των λογαριασµών τους στο υπό εκκαθάριση πιστωτικό ίδρυµα.
Τα εν λόγω στοιχεία περιλαµβάνουν τις κινήσεις από την ηµέρα
αποστολής του τελευταίου αντιγράφου µέχρι την τελευταία
ηµέρα λειτουργίας του πιστωτικού ιδρύµατος, ή τις κινήσεις των
τελευταίων τριάντα (30) ηµερών, εκτός από τις κινήσεις συναλ-
λαγών σε εκκρεµότητα. Ακολούθως, µετά τους σύµφωνα µε την
παράγραφο 4 του άρθρου 10 συµψηφισµούς, το ΤΕΚΕ καθιστά
διαθέσιµο το ποσό της αποζηµίωσης εντός επτά (7) εργάσιµων
ηµερών από την ηµεροµηνία αδυναµίας. 

4. Σε περίπτωση συνδροµής των προϋποθέσεων που αναφέ-
ρονται στην παράγραφο 2 του άρθρου 10, η προθεσµία των επτά
(7) ηµερών της προηγούµενης παραγράφου παρατείνεται συνο-
λικά έως τρεις (3) µήνες από την ηµεροµηνία αδυναµίας. 

5. Η καταβολή αποζηµίωσης από το ΤΕΚΕ αναβάλλεται όταν:
α) η κατάθεση έχει δεσµευτεί από δικαστική διαταγή ή από-

φαση έως τη χρονική στιγµή κατά την οποία το ΤΕΚΕ λαµβάνει
γνώση της άρσης της δέσµευσης,

β) η κατάθεση υπόκειται σε περιοριστικά µέτρα που έχουν επι-
βληθεί από εθνικές κυβερνήσεις ή διεθνή όργανα έως τη χρονική
στιγµή κατά την οποία το ΤΕΚΕ λαµβάνει γνώση για την άρση
των περιοριστικών µέτρων,

γ) το ποσό προς αποζηµίωση αποτελεί µέρος πρόσκαιρου
υψηλού υπολοίπου, όπως αυτό ορίζεται στην παράγραφο 2 του
άρθρου 9 ή

δ) το ποσό προς αποζηµίωση πρέπει να καταβληθεί από το
ΣΕΚ του κράτους - µέλους υποδοχής, σύµφωνα µε την παρά-
γραφο 2 του άρθρου 43.

Το ΤΕΚΕ καταβάλει τις αποζηµιώσεις όταν κατά περίπτωση
διαπιστώσει ότι έχουν αρθεί οι λόγοι αναβολής.

6. Ανεξάρτητα από τις προβλεπόµενες προθεσµίες στις παρα-
γράφους 3 και 4, στην περίπτωση κατά την οποία εναντίον κατα-
θέτη ή άλλου ατόµου που δικαιούται ή έχει συµφέρον σε ποσά
που τηρούνται σε λογαριασµό, έχει ασκηθεί ποινική δίωξη για νο-
µιµοποίηση εσόδων από εγκληµατικές δραστηριότητες που οδη-
γεί σε δέσµευση, όπως ορίζεται στην παρ. 2 του άρθρου 2 του
ν. 3691/2008, το ΤΕΚΕ αναστέλλει οποιαδήποτε καταβολή µέχρι
να κριθεί τελεσίδικα η υπόθεση.

7. Οι αποζηµιώσεις καταβάλλονται στο νόµισµα της χώρας
στην οποία τηρείται ο λογαριασµός.

Αν οι λογαριασµοί τηρούνταν σε άλλο νόµισµα, διαφορετικό
από το νόµισµα της καταβολής αποζηµίωσης, εφαρµόζεται η Συ-
ναλλαγµατική Ισοτιµία Αναφοράς της Ευρωπαϊκής Κεντρικής
Τράπεζας που ισχύει κατά την ηµεροµηνία αδυναµίας.

8. Το ποσό προς αποζηµίωση είναι διαθέσιµο χωρίς να απαι-
τείται η υποβολή σχετικής αίτησης στο ΤΕΚΕ. Για τον σκοπό
αυτόν, το πιστωτικό ίδρυµα διαβιβάζει τις αναγκαίες πληροφο-
ρίες σχετικά µε τις καταθέσεις και τους καταθέτες, µόλις ζητη-
θούν από το ΤΕΚΕ.

9. Κατά παρέκκλιση από την παράγραφο 8, για την καταβολή
αποζηµιώσεων που αφορά τις προϋποθέσεις της παραγράφου
2 του άρθρου 9, οι καταθέτες υποβάλλουν αίτηση κατόπιν ανα-
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κοίνωσης του ΤΕΚΕ, µε την οποία ορίζεται η διαδικασία υποβο-
λής των σχετικών αιτήσεων, η προθεσµία υποβολής τους και το
περιεχόµενό τους.

10. Εναλλακτικά και αντί της καταβολής αποζηµίωσης, η δια-
τήρηση της πρόσβασης των καταθετών σε εγγυηµένες καταθέ-
σεις επιτυγχάνεται µέσω της λογιστικής µεταφοράς καταθέσεων,
υπό τον όρο ότι το κόστος που βαραίνει το ΤΕΚΕ δεν υπερβαίνει
το καθαρό ποσό αποζηµίωσης των εγγυηµένων καταθετών στο
οικείο πιστωτικό ίδρυµα.

11. Κάθε αλληλογραφία µεταξύ του ΤΕΚΕ και του καταθέτη
συντάσσεται:

α) στην ελληνική γλώσσα ή
β) στην επίσηµη γλώσσα των οργάνων της ΕΕ την οποία χρη-

σιµοποιεί το πιστωτικό ίδρυµα, στο οποίο τηρείται η κατάθεση,
όταν επικοινωνεί µε τον καταθέτη ή

γ) στην ή στις επίσηµες γλώσσες του κράτους - µέλους στο
οποίο βρίσκεται η κατάθεση.

Αν πιστωτικό ίδρυµα δραστηριοποιείται άµεσα σε άλλο κράτος
- µέλος, χωρίς να έχει ιδρύσει υποκαταστήµατα, οι πληροφορίες
παρέχονται στη γλώσσα που επελέγη από τον καταθέτη όταν
ανοίχτηκε ο λογαριασµός.

12. Δεν καταβάλλεται αποζηµίωση όταν τους τελευταίους 24
µήνες δεν έλαβε χώρα συναλλαγή σχετική µε την κατάθεση και
η αξία της κατάθεσης είναι µικρότερη από το διοικητικό κόστος
που θα προκαλούσε στο ΤΕΚΕ η καταβολή της αποζηµίωσης
αυτής. Το διοικητικό κόστος του ΤΕΚΕ θα προσδιορίζεται µε από-
φαση του ΔΣ και θα δύναται να τροποποιείται εφόσον κρίνεται
σκόπιµο. Ως συναλλαγή θεωρείται κάθε πραγµατική συναλλαγή
δικαιούχου καταθέτη ή τρίτου κατ’ εντολή οποιουδήποτε δικαιού-
χου, όπως και κάθε αίτηµα του δικαιούχου προς το πιστωτικό
ίδρυµα για ενηµέρωσή του σχετικά µε το υπόλοιπο του καταθε-
τικού του λογαριασµού. Ενηµέρωση συνιστά ενδεικτικώς η προ-
σκόµιση βιβλιαρίου καταθέσεων και η ενηµέρωση αυτού, καθώς
και η ερώτηση υπολοίπου που υποβάλλεται µέσω εναλλακτικών
δικτύων (ΑΤΜ, διαδικτυακή ή τηλεφωνική τραπεζική κ.λπ.). Η πί-
στωση των καταθέσεων µε τόκους, καθώς και η κεφαλαιοποίησή
τους, δεν συνιστούν συναλλαγή.

13. Το ΤΕΚΕ δεν υποχρεούται στην καταβολή τόκου επί του
ποσού αποζηµίωσης για το διάστηµα µέχρι την καταβολή απο-
ζηµίωσης στους δικαιούχους καταθέτες, εφόσον η αποζηµίωση
έχει καταστεί διαθέσιµη εντός των προθεσµιών των παραγράφων
3 και 4. 

14. Το ΤΕΚΕ ανακοινώνει δια του έντυπου και ηλεκτρονικού
τύπου τη διαδικασία καταβολής αποζηµίωσης. Οι ανακοινώσεις
πραγµατοποιούνται επαναλαµβανόµενα και τουλάχιστον για διά-
στηµα δεκαπέντε (15) ηµερών. 

15. Κατά την ενεργοποίηση της διαδικασίας αποζηµίωσης κα-
ταθετών, τα κεφάλαια του ΣΚΚ που είναι κατατεθειµένα στο πε-
ριελθόν σε αδυναµία πιστωτικό ίδρυµα, οι προκύπτοντες δεδου-
λευµένοι τόκοι, καθώς και κάθε τυχόν οφειλόµενη εισφορά προς
το ΣΚΚ αποδίδονται αµέσως στο τελευταίο από τους ασκούντες
τη διοίκηση του πιστωτικού ιδρύµατος, κατά παρέκκλιση κάθε
άλλης διάταξης ουσιαστικού ή δικονοµικού δικαίου, και πριν από
την ικανοποίηση οποιασδήποτε άλλης απαίτησης.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Δ’
ΟΡΙΟ ΚΑΙ ΕΥΡΟΣ ΚΑΛΥΨΗΣ ΚΑΙ ΔΙΑΔΙΚΑΣΙΑ

ΚΑΤΑΒΟΛΗΣ ΑΠΟΖΗΜΙΩΣΕΩΝ Σ.Κ.Ε.

Άρθρο 12
Επιλεξιµότητα απαιτήσεων καλυπτοµένων 

επενδυτικών υπηρεσιών και εξαιρέσεις αυτών

1. Επιλέξιµες είναι όλες οι απαιτήσεις από καλυπτόµενες επεν-
δυτικές υπηρεσίες πλην των κατωτέρω, οι οποίες δεν καλύπτον-
ται και εξαιρούνται από την εγγύηση και εποµένως την καταβολή
αποζηµιώσεων από το ΤΕΚΕ: 

α) Οι απαιτήσεις άλλων πιστωτικών ιδρυµάτων, τις οποίες
έχουν στο όνοµά τους και για ίδιο λογαριασµό.

β) Οι απαιτήσεις που προέρχονται από συναλλαγές επενδυτών
- πελατών, για τις οποίες εξεδόθη τελεσίδικη καταδικαστική δι-

καστική απόφαση για ποινικό αδίκηµα σχετικά µε την πρόληψη
και καταστολή της νοµιµοποίησης εσόδων από εγκληµατικές
δραστηριότητες και τη χρηµατοδότηση της τροµοκρατίας, κατά
τις εκάστοτε διατάξεις της νοµοθεσίας ή την αντίστοιχη νοµοθε-
σία άλλων κρατών. 

γ) Οι απαιτήσεις για ίδιο λογαριασµό των επιχειρήσεων επεν-
δύσεων, όπως ορίζονται στην περίπτωση 2 της παρ. 1 του άρ-
θρου 3 του ν. 4261/2014 και των ΕΠΕΥ, κατά την έννοια της παρ.
1 του άρθρου 2 του ν. 3606/2007.

δ) Οι απαιτήσεις των χρηµατοδοτικών ιδρυµάτων, κατά την έν-
νοια της περίπτωσης 22 της παρ. 1 του άρθρου 3 του ν. 4261/
2014.

ε) Οι απαιτήσεις των ασφαλιστικών εταιρειών, κατά την έννοια
του ν. 4364/2016.

στ) Οι απαιτήσεις των οργανισµών συλλογικών επενδύσεων σε
κινητές αξίες κατά την έννοια του ν. 4099/2012, συµπεριλαµβα-
νοµένων των εταιρειών διαχείρισής τους.

ζ) Οι απαιτήσεις των νοµικών προσώπων που είναι συνδεδε-
µένα, κατά την έννοια της παρ. 5 του άρθρου 42ε του κ.ν. 2190/
1920 (Α’ 216), µε το συµµετέχον στο ΤΕΚΕ πιστωτικό ίδρυµα που
περιέρχεται σε αδυναµία.

η) Οι απαιτήσεις του Δηµοσίου, όπως αυτό ορίζεται στην πε-
ρίπτωση στ’ της παραγράφου 1 του άρθρου 14 του ν. 4270/2014
(Α’ 143), όπως ισχύει.

θ) Οι απαιτήσεις των µελών του Διοικητικού Συµβουλίου του
συµµετέχοντος στο ΤΕΚΕ πιστωτικού ιδρύµατος που περιέρχεται
σε αδυναµία και των ανώτερων διοικητικών στελεχών του.

ι) Οι απαιτήσεις των µετόχων του συµµετέχοντος στο ΤΕΚΕ πι-
στωτικού ιδρύµατος που περιέρχεται σε αδυναµία, των οποίων
η συµµετοχή άµεσα ή έµµεσα στο κεφάλαιό του ανέρχεται σε
ποσοστό τουλάχιστον ίσο µε πέντε τοις εκατό (5%) του µετοχι-
κού του κεφαλαίου ή των δικαιωµάτων ψήφου, καθώς και των
προσώπων που είναι υπεύθυνα για τη διενέργεια του προβλεπό-
µενου στη νοµοθεσία ελέγχου των οικονοµικών καταστάσεων
του εν λόγω πιστωτικού ιδρύµατος.

ια) Οι απαιτήσεις των προσώπων που κατέχουν σε εταιρείες
συνδεδεµένες, κατά την έννοια της παρ. 5 του άρθρου 42ε του
κ.ν. 2190/1920, µε το συµµετέχον στο ΤΕΚΕ πιστωτικό ίδρυµα
που περιέρχεται σε αδυναµία, θέσεις ή ιδιότητες αντίστοιχες µε
τις απαριθµούµενες στις περιπτώσεις θ’ και ι’.

ιβ) Οι απαιτήσεις των συγγενών µέχρι δευτέρου βαθµού και
των συζύγων των προσώπων που απαριθµούνται στις περιπτώ-
σεις θ’, ι’ και ια’, καθώς και των τρίτων προσώπων που τυχόν
ενεργούν για λογαριασµό των προσώπων αυτών. 

Άρθρο 13
Όριο κάλυψης επενδυτικών υπηρεσιών

1. Το ανώτατο όριο κάλυψης από το ΤΕΚΕ του συνόλου των
απαιτήσεων κάθε επενδυτή - πελάτη, οι οποίες προκύπτουν από
τις καλυπτόµενες επενδυτικές υπηρεσίες, έναντι συµµετέχοντος
στο ΣΚΕ πιστωτικού ιδρύµατος ορίζεται σε τριάντα χιλιάδες
(30.000) ευρώ. Το όριο αυτό ισχύει για το σύνολο των απαιτή-
σεων επενδυτή-πελάτη έναντι ορισµένου συµµετέχοντος στο
ΣΚΕ πιστωτικού ιδρύµατος, ανεξαρτήτως καλυπτόµενων επεν-
δυτικών υπηρεσιών, αριθµού λογαριασµών, νοµίσµατος και
τόπου παροχής της επενδυτικής υπηρεσίας.

2. Αν το όριο κάλυψης αυξηθεί συνεπεία διάταξης νόµου, το
ΔΣ αποφασίζει µε την ειδική πλειοψηφία της παραγράφου 8 του
άρθρου 48 για ανάλογη αναπροσαρµογή των τακτικών εισφορών
στο ΣΚΕ, σύµφωνα µε τα οριζόµενα στο άρθρο 32.

Άρθρο 14
Προσδιορισµός του ποσού προς αποζηµίωση 

των επενδυτών - πελατών

1. Προκειµένου περί επενδυτών-πελατών των συµµετεχόντων
στο ΤΕΚΕ πιστωτικών ιδρυµάτων που είναι συνδικαιούχοι της
ίδιας απαίτησης από καλυπτόµενες επενδυτικές υπηρεσίες, το
τµήµα της απαίτησης που αναλογεί σε κάθε επενδυτή-πελάτη νο-
είται ως χωριστή απαίτηση έναντι του πιστωτικού ιδρύµατος, και,

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΠΔ’ - 3 ΜΑΡΤΙΟΥ 2016 6633



συνυπολογιζοµένων των λοιπών απαιτήσεών του έναντι του ιδίου
πιστωτικού ιδρύµατος από καλυπτόµενες επενδυτικές υπηρε-
σίες, αποζηµιώνεται µέχρι του ορίου κάλυψης του άρθρου 13.

2. Αν το τµήµα της απαίτησης που αναλογεί σε κάθε συνδι-
καιούχο δεν προκύπτει από τη µεταξύ των συνδικαιούχων και του
συµµετέχοντος στο ΤΕΚΕ πιστωτικού ιδρύµατος σύµβαση, για
τους σκοπούς της αποζηµίωσης η απαίτηση νοείται ότι ανήκει
στους συνδικαιούχους κατά ίσα µέρη. 

3. Όπου ο νόµος επιτρέπει την τήρηση επενδυτικού λογαρια-
σµού για λογαριασµό άλλου προσώπου, εν όλω ή εν µέρει, από
την εγγύηση καλύπτεται το άλλο αυτό πρόσωπο µέχρι το όριο
κάλυψης εφόσον το πρόσωπο αυτό ορίζεται ή δύναται να οριστεί
πριν από την ηµεροµηνία αδυναµίας. Στην περίπτωση περισσο-
τέρων τέτοιων προσώπων, κατά τον υπολογισµό του ορίου κά-
λυψης λαµβάνεται υπόψη το µερίδιο που αναλογεί στον καθένα
δυνάµει των νοµίµων ή συµβατικών ρυθµίσεων που διέπουν τη
διαχείριση των επενδυτικών λογαριασµών. Αν δεν υπάρχει ειδική
πρόβλεψη ή δεν προκύπτει το µερίδιο που αναλογεί σε κάθε πρό-
σωπο, ο λογαριασµός κατανέµεται κατά ίσα µέρη µεταξύ των
προσώπων για τους σκοπούς της αποζηµίωσής τους.

4. Οι καταβαλλόµενες αποζηµιώσεις σε επενδυτές - πελάτες
απαλλάσσονται παντός φόρου, τέλους ή εισφοράς. 

Άρθρο 15
Ενεργοποίηση και διαδικασία καταβολής 

αποζηµίωσης επενδυτών - πελατών

1. Το ΤΕΚΕ ενεργοποιεί τη διαδικασία καταβολής αποζηµίω-
σης και αποζηµιώνει τους επενδυτές-πελάτες για απαιτήσεις
τους που απορρέουν από καλυπτόµενες επενδυτικές υπηρεσίες,
σε περίπτωση κατά την οποία διαπιστώνεται αδυναµία συµµετέ-
χοντος στο ΣΚΕ πιστωτικού ιδρύµατος, σύµφωνα µε τις οριζόµε-
νες στις υποπεριπτώσεις α’ και β’ της περίπτωσης 2 της παρα-
γράφου 1 του άρθρου 3, υποχρεώσεις του.

2. Η παράταση του χρόνου εκπλήρωσης των ληξιπρόθεσµων
υποχρεώσεων που προβλέπεται στο άρθρο 138 του ν. 4261/2014
δεν συνιστά καθεαυτή περίπτωση αδυναµίας συµµετέχοντος πι-
στωτικού ιδρύµατος να εκπληρώσει τις υποχρεώσεις του κατά
την έννοια των υποπεριπτώσεων α’ και β’ της περίπτωσης 2 της
παραγράφου 1 του άρθρου 3.

3. Το ΤΕΚΕ αποζηµιώνει τους επενδυτές - πελάτες το αργό-
τερο µετά από τρεις (3) µήνες από την αποστολή από το ΤΕΚΕ
στην Τράπεζα της Ελλάδος του πρακτικού των δικαιούχων απο-
ζηµίωσης, κατά τα αναφερόµενα στο άρθρο 19.

4. Σε έκτακτες περιπτώσεις και κατόπιν αιτήσεως του ΤΕΚΕ, η
Τράπεζα της Ελλάδος δύναται να εγκρίνει µία τρίµηνη παράταση
της προβλεπόµενης στην παράγραφο 3 προθεσµίας για την κα-
ταβολή αποζηµιώσεων από το ΤΕΚΕ σε επενδυτές - πελάτες.

5. Οι αποζηµιώσεις καταβάλλονται στο νόµισµα της χώρας
στην οποία παρασχέθηκε η καλυπτόµενη επενδυτική υπηρεσία.

6. Ανεξάρτητα από τις προβλεπόµενες προθεσµίες στις παρα-
γράφους 3 και 4, στην περίπτωση κατά την οποία εναντίον επεν-
δυτή - πελάτη ή άλλου ατόµου που δικαιούται ή έχει συµφέρον
σε ποσά που τηρούνται σε λογαριασµό, έχει ασκηθεί ποινική
δίωξη για νοµιµοποίηση εσόδων από εγκληµατικές δραστηριό-
τητες που οδηγεί σε δέσµευση, όπως ορίζεται στην παρ. 2 του
άρθρου 2 του ν. 3691/2008, το ΤΕΚΕ αναστέλλει οποιαδήποτε
καταβολή µέχρι να κριθεί τελεσίδικα η υπόθεση.

7. Το ΤΕΚΕ δεν υποχρεούται στην καταβολή τόκου επί του
ποσού αποζηµίωσης για το διάστηµα µέχρι την καταβολή απο-
ζηµίωσης στους δικαιούχους επενδυτές-πελάτες, εφόσον η απο-
ζηµίωση καταστεί διαθέσιµη εντός των προθεσµιών των παρα-
γράφων 3 και 4.

8. Κατά την ενεργοποίηση της διαδικασίας αποζηµίωσης επεν-
δυτών, τα κεφάλαια του ΣΚΕ που είναι κατατεθειµένα στο περιελ-
θόν σε αδυναµία πιστωτικό ίδρυµα, οι προκύπτοντες δεδου-
λευµένοι τόκοι, καθώς και κάθε τυχόν οφειλόµενη εισφορά προς
το ΣΚΕ αποδίδονται αµέσως στο τελευταίο από τους ασκούντες
τη διοίκηση του περιελθόντος σε αδυναµία πιστωτικού ιδρύµα-
τος, κατά παρέκκλιση κάθε άλλης διάταξης ουσιαστικού ή δικο-
νοµικού δικαίου και πριν από την ικανοποίηση οποιασδήποτε

άλλης απαίτησης.
9. Η διαδικασία καταβολής αποζηµίωσης στους επενδυτές -

πελάτες περιγράφεται αναλυτικά στα άρθρα 16 έως 19. 

Άρθρο 16
Διαδικασία πρόσκλησης επενδυτών - πελατών 

προς υποβολή αιτήσεων αποζηµίωσης

1. Εντός ευλόγου χρόνου µετά την έκδοση απόφασης κατά τα
προβλεπόµενα στις υποπεριπτώσεις α’ και β’ της περίπτωσης 2
της παραγράφου 1 του άρθρου 3, το ΤΕΚΕ δηµοσιεύει πρό-
σκληση προς τους επενδυτές-πελάτες για να προβάλουν γρα-
πτώς τις απαιτήσεις τους έναντι του συµµετέχοντος στο ΤΕΚΕ
πιστωτικού ιδρύµατος από τις καλυπτόµενες επενδυτικές υπη-
ρεσίες, ορίζοντας τη διαδικασία υποβολής των σχετικών αιτή-
σεων, την προθεσµία υποβολής τους και το περιεχόµενό τους.

2. Το ΤΕΚΕ ανακοινώνει δια του έντυπου και ηλεκτρονικού
τύπου τη διαδικασία καταβολής αποζηµίωσης. Οι ανακοινώσεις
πραγµατοποιούνται επαναλαµβανόµενα και τουλάχιστον για διά-
στηµα 15 ηµερών.

3. Η δηµοσιευόµενη πρόσκληση περιέχει τουλάχιστον:
α) το όνοµα και τη διεύθυνση του κεντρικού καταστήµατός της

του συµµετέχοντος πιστωτικού ιδρύµατος, όπου αυτό εδρεύει,
ως προς το οποίο έχει ενεργοποιηθεί η διαδικασία αποζηµίωσης
µέσω του ΤΕΚΕ,

β) την προθεσµία υποβολής αιτήσεων αποζηµίωσης, η οποία
δεν µπορεί να είναι µικρότερη του εξαµήνου αλλά ούτε και µε-
γαλύτερη του εννεάµηνου από την τελευταία των δηµοσιεύσεων
της παραγράφου 2,

γ) τη διεύθυνση υποβολής των αιτήσεων, τον τρόπο και το
χρόνο υποβολής και το ακριβές περιεχόµενο αυτών.

4. Το ΤΕΚΕ δύναται, σε εξαιρετικές περιπτώσεις, µε ανακοί-
νωσή του που υπόκειται στους όρους δηµοσιότητας της παρα-
γράφου 2, να παρατείνει την προθεσµία υποβολής αιτήσεων
αποζηµίωσης επενδυτών-πελατών µέχρι τρεις µήνες.

5. Το ΤΕΚΕ δεν δύναται να επικαλεσθεί την τυχόν λήξη των
προθεσµιών που αναφέρονται στην περίπτωση β’ της παραγρά-
φου 3 και στην παράγραφο 4 προκειµένου να αρνηθεί την κατα-
βολή αποζηµίωσης σε επενδυτή-πελάτη ο οποίος, αποδεδειγ-
µένα, δεν ήταν σε θέση να υποβάλει εγκαίρως την αίτηση απο-
ζηµίωσης.

Άρθρο 17
Διαδικασία καταγραφής και αξιολόγησης 

προβαλλόµενων απαιτήσεων αποζηµίωσης 
επενδυτών - πελατών

1. Το ΤΕΚΕ δύναται να ορίζει εµπειρογνώµονες µε γνώση επί
θεµάτων κεφαλαιαγοράς, προκειµένου να συνεργάζονται µε τις
αρµόδιες υπηρεσιακές µονάδες του σε ειδικά θέµατα υπολογι-
σµού της καταβλητέας αποζηµίωσης επενδυτών - πελατών.

2. Οι αρµόδιες υπηρεσιακές µονάδες του ΤΕΚΕ και της Τρά-
πεζας της Ελλάδος και οι τυχόν οριζόµενοι εµπειρογνώµονες,
προκειµένου να αξιολογήσουν τις αιτήσεις:

α) µπορούν να ζητούν από το συµµετέχον πιστωτικό ίδρυµα:
αα) να εκφέρει άποψη ως προς το βάσιµο των προβαλλόµενων

από τους αιτούντες αξιώσεων και,
ββ) σε περίπτωση αµφισβήτησης, να προσκοµίσει τα σχετικά

δικαιολογητικά και
β) εξετάζουν τη βασιµότητα των αιτήσεων µε βάση τα διαθέ-

σιµα στοιχεία, καθορίζοντας και το αναλογούν στον κάθε αι-
τούντα ποσό της αποζηµίωσης.

3. Εκτός των εντεταλµένων υπαλλήλων της Τράπεζας της Ελ-
λάδος, οι αρµόδιοι υπάλληλοι του ΤΕΚΕ και οι τυχόν οριζόµενοι
εµπειρογνώµονες έχουν, επίσης, την απαιτούµενη για την επιτέ-
λεση του έργου τους εξουσία πρόσβασης στα βιβλία που τη-
ρούνται από το συµµετέχον πιστωτικό ίδρυµα, υποχρεούµενοι
σε απόλυτη εχεµύθεια έναντι τρίτων ως προς τις πληροφορίες
που περιέρχονται σε γνώση τους κατά την άσκηση των καθηκόν-
των τους.
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Άρθρο 18
Καθορισµός ύψους καταβλητέας αποζηµίωσης 

σε επενδυτές - πελάτες

1. Για την εξακρίβωση των απαιτήσεων επενδυτή-πελάτη που
έχει υποβάλει στο ΤΕΚΕ αίτηση για αποζηµίωσή του, σύµφωνα
µε τα οριζόµενα στο άρθρο 16, καθώς και τυχόν ανταπαιτήσεων
του συµµετέχοντος στο ΤΕΚΕ πιστωτικού ιδρύµατος κατά του αι-
τούντος, λαµβάνονται υπόψη τα βιβλία που τηρεί και τα στοιχεία
που εκδίδει το συµµετέχον στο ΤΕΚΕ πιστωτικό ίδρυµα, σύµ-
φωνα µε την εκάστοτε ισχύουσα νοµοθεσία, καθώς και τα προ-
σκοµιζόµενα από τον αιτούντα δικαιολογητικά, εκτιµώνται δε
αυτά τα αποδεικτικά µέσα ελεύθερα από το         ΤΕΚΕ.

2. Το ύψος της καταβλητέας σε κάθε επενδυτή-πελάτη αποζη-
µίωσης υπολογίζεται, σύµφωνα µε τους κανόνες δικαίου και τους
όρους που διέπουν τη συµβατική σχέση του πελάτη µε το συµ-
µετέχον στο ΤΕΚΕ πιστωτικό ίδρυµα, τηρουµένων των διατάξεων
για το συµψηφισµό οµοειδών απαιτήσεων µεταξύ του επενδυτή-
πελάτη και του συµµετέχοντος πιστωτικού ιδρύµατος.

3. Εφόσον ο επενδυτής-πελάτης έχει ουσιαστικώς επιβεβαι-
ωθείσα νόµιµη αξίωση επί χρηµατοπιστωτικών µέσων, τα οποία
το συµµετέχον στο ΤΕΚΕ πιστωτικό ίδρυµα αδυνατεί να του πα-
ραδώσει ή να του επιστρέψει, η αποτίµηση των εν λόγω χρηµα-
τοπιστωτικών µέσων γίνεται µε βάση την αξία τους κατά την
ηµεροµηνία αδυναµίας.

4. Για τον υπολογισµό της καταβλητέας αποζηµίωσης σε κάθε
επενδυτή-πελάτη που έχει υποβάλει στο ΤΕΚΕ αίτηση αποζηµίω-
σής του για απαιτήσεις του κατά του συµµετέχοντος πιστωτικού
ιδρύµατος, αθροίζεται το σύνολο των εξακριβωµένων απαιτή-
σεων του αιτούντος κατά του συµµετέχοντος πιστωτικού ιδρύ-
µατος, από όλες τις καλυπτόµενες επενδυτικές υπηρεσίες που
του παρείχε το συµµετέχον πιστωτικό ίδρυµα και ανεξαρτήτως
του αριθµού λογαριασµών των οποίων αυτός είναι δικαιούχος,
του νοµίσµατος και του τόπου παροχής των υπηρεσιών.

Άρθρο 19
Ανακοίνωση της απόφασης του ΤΕΚΕ 

περί αποζηµίωσης επενδυτών - πελατών

Μετά την ολοκλήρωση της αποτίµησης, το ΤΕΚΕ:
α) εκδίδει πρακτικό στο οποίο αναγράφονται οι δικαιούχοι

αποζηµίωσης αιτούντες επενδυτές-πελάτες του περιελθόντος σε
αδυναµία πιστωτικού ιδρύµατος, µε προσδιορισµό του χρηµατι-
κού ποσού που δικαιούται ο καθένας, και το οποίο κοινοποιεί
στην Τράπεζα της Ελλάδος και στο περιέλθον σε αδυναµία πι-
στωτικό ίδρυµα εντός προθεσµίας πέντε (5) εργάσιµων ηµερών
από την έκδοσή του και

β) ανακοινώνει σε κάθε αιτούντα χωριστά το πόρισµά του ως
προς αυτόν το αργότερο εντός δεκαπέντε (15) ηµερών από την
έκδοση του πρακτικού της υποπαραγράφου α’ µε προσδιορισµό
του συνολικού ποσού της αποζηµίωσης που δικαιούται.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Ε’
ΓΕΝΙΚΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ ΓΙΑ ΤΟ ΟΡΙΟ 

ΚΑΙ ΕΥΡΟΣ ΚΑΛΥΨΗΣ ΚΑΙ ΤΗ 
ΔΙΑΔΙΚΑΣΙΑ ΚΑΤΑΒΟΛΗΣ ΑΠΟΖΗΜΙΩΣΕΩΝ

Άρθρο 20
Καθορισµός απαιτήσεων

Αν καταθέτης ή επενδυτής - πελάτης έχει απαίτηση κατά πι-
στωτικού ιδρύµατος και δεν είναι ευχερής η κατάταξή της ως επι-
λέξιµης καταθέσεως ή ως επιλέξιµης απαιτήσεως από καλυπτό-
µενη επενδυτική υπηρεσία, το ΔΣ εντάσσει την απαίτηση στην
κατά την κρίση του καταλληλότερη κατηγορία, χωρίς να επιτρέ-
πεται η καταβολή διπλής αποζηµίωσης για την ίδια απαίτηση.

Άρθρο 21
Απαιτήσεις καταθετών και επενδυτών - πελατών 

έναντι του ΤΕΚΕ - Παραγραφή αξιώσεων
(άρθρο 9 της Οδηγίας 2014/490/ΕΕ)

1. Οι καταθέτες και οι επενδυτές πελάτες έχουν ευθεία αξίωση
κατά του ΤΕΚΕ για την καταβολή της αποζηµίωσης που δικαιούν-
ται κατά τις διατάξεις του παρόντος και σε περίπτωση που η
αξίωσή τους δεν ικανοποιηθεί δύνανται να ασκήσουν σχετική
αγωγή µετά την πάροδο των προθεσµιών του άρθρου 11 και 15.
Αρµόδια είναι τα δικαστήρια της Αθήνας. 

2. Οι αξιώσεις της προηγουµένης παραγράφου υπόκεινται σε
πενταετή παραγραφή µετά το πέρας των προθεσµιών των άρ-
θρων 11 και 15.

Άρθρο 22
Απαιτήσεις ΤΕΚΕ έναντι καταθετών και 

επενδυτών - πελατών σε περίπτωση αδικαιολογήτως
καταβληθείσας αποζηµίωσης - Παραγραφή αξιώσεων

1. Το ΤΕΚΕ έχει δικαίωµα αναζήτησης της αποζηµίωσης που
κατέβαλε σε καταθέτη ή επενδυτή-πελάτη αχρεωστήτως. 

2. Η αξίωση της προηγουµένης παραγράφου παραγράφεται
πέντε (5) έτη µετά την καταβολή της αποζηµίωσης.

Άρθρο 23
Υποκατάσταση στα δικαιώµατα των καταθετών 

και επενδυτών - πελατών

Με την επιφύλαξη της παραγράφου 15 του άρθρου 11 και της
παραγράφου 8 του άρθρου 15, το ΤΕΚΕ υποκαθίσταται στα δι-
καιώµατα των αποζηµιωθέντων καταθετών και επενδυτών - πε-
λατών σε διαδικασίες εκκαθάρισης ή εξυγίανσης για τα ποσά
που κατέβαλε σε αυτούς. Το ΤΕΚΕ έχει επίσης απαίτηση έναντι
του υπό εξυγίανση πιστωτικού ιδρύµατος για τις καταβολές του
στο πλαίσιο της διαδικασίας εξυγίανσης συµπεριλαµβανοµένης
της χρήσης, µέτρων εξυγίανσης ή της άσκησης εξουσιών εξυ-
γίανσης σύµφωνα µε την παράγραφο 4 του άρθρου 40. Οι ανω-
τέρω απαιτήσεις ικανοποιούνται κατά τη διαδικασία ειδικής
εκκαθάρισης των πιστωτικών ιδρυµάτων σύµφωνα µε τα οριζό-
µενα στα άρθρα 145 και 145Α του ν. 4261/2014. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΣΤ’
ΧΡΗΜΑΤΟΔΟΤΗΣΗ ΜΕΤΡΩΝ ΕΞΥΓΙΑΝΣΗΣ

ΠΙΣΤΩΤΙΚΩΝ ΙΔΡΥΜΑΤΩΝ

Άρθρο 24
Χρηµατοδότηση µέτρων εξυγίανσης 

πιστωτικών ιδρυµάτων

1. Η χρηµατοδότηση µέτρων εξυγίανσης πιστωτικών ιδρυµά-
των και το Σκέλος Εξυγίανσης διέπονται από τα ειδικότερα προ-
βλεπόµενα στο άρθρο 36 του παρόντος και στα εσωτερικά
άρθρα 95 έως 104 του άρθρου 2 του ν. 4335/2015. 

2. Στις περιπτώσεις που το ΤΕΚΕ ενεργοποιήθηκε για τους
σκοπούς των άρθρων 63Δ και 63Ε του ν. 3601/2007 ή των άρ-
θρων 141 και 142 του ν. 4261/2014 και πιστωτικό ίδρυµα τέθηκε
σε ειδική εκκαθάριση πριν την έναρξη ισχύος του ν. 4335/2015,
τα Σκέλη του ΤΕΚΕ αποκτούν αξιώσεις κατά του υπό ειδική εκ-
καθάριση πιστωτικού ιδρύµατος, οι οποίες ικανοποιούνται προ-
νοµιακά από το προϊόν της ειδικής εκκαθάρισης µετά την
ικανοποίηση των απαιτήσεων του άρθρου 154 περίπτωση γ’ του
Πτωχευτικού Κώδικα και πριν από τις λοιπές απαιτήσεις του άρ-
θρου 154 του Πτωχευτικού Κώδικα. Το ύψος της απαίτησης του
άρθρου 154 περίπτωση γ’ του Πτωχευτικού Κώδικα ανά δι-
καιούχο που ικανοποιείται προνοµιακά κατά το προηγούµενο
εδάφιο υπόκειται σε ανώτατο όριο, που ορίζεται µε απόφαση του
Υπουργού Οικονοµικών. Το τυχόν υπερβάλλον ποσό της απαίτη-
σης κάθε δικαιούχου ικανοποιείται µετά τα Σκέλη του ΤΕΚΕ και
πριν από τις λοιπές απαιτήσεις του άρθρου 154 του Πτωχευτικού
Κώδικα. Τα ανωτέρω δεν εφαρµόζονται στις ειδικές εκκαθαρίσεις
πιστωτικών ιδρυµάτων, οι οποίες ξεκίνησαν µετά την έναρξη
ισχύος του ν. 4335/2015, και ως προς τις οποίες η κατάταξη των
απαιτήσεων λαµβάνει χώρα σύµφωνα µε τα οριζόµενα στο
άρθρο 145Α του ν. 4261/2014.
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ΚΕΦΑΛΑΙΟ Ζ’
ΕΝΕΡΓΗΤΙΚΟ ΔΙΑΘΕΣΙΜΟ ΤΟΥ ΣΚΚ - ΕΙΣΦΟΡΕΣ

ΚΑΤΗΓΟΡΙΕΣ ΚΑΙ ΤΡΟΠΟΣ ΥΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΑΥΤΩΝ

Άρθρο 25
Διαθέσιµα και επίπεδο - στόχος ΣΚΚ

1. Το ενεργητικό του ΣΚΚ αποτελείται από τα διαθέσιµά του
και τυχόν απαιτήσεις του από οποιαδήποτε αιτία. 

2. Τα διαθέσιµα του ΣΚΚ σχηµατίζονται από τακτικές, έκτακτες
και αρχικές εισφορές τις οποίες καταβάλλουν υποχρεωτικά τα
συµµετέχοντα στο ΣΚΚ πιστωτικά ιδρύµατα κατά το άρθρο 5 του
παρόντος. Στα διαθέσιµα του ΣΚΚ περιλαµβάνεται το ιδρυτικό
του κεφάλαιο και το ΠΚΚΚ, προστίθενται δε και έσοδά του από
άλλες πηγές, όπως από τη διαχείριση των διαθεσίµων του, από
την είσπραξη ή και ρευστοποίηση απαιτήσεών του, από τυχόν
δωρεές και πάσης άλλης φύσεως έσοδα τα οποία προκύπτουν
κατά την επίτευξη του σκοπού του. Τα εκ των ανωτέρω χρηµα-
τικά διαθέσιµα τηρούνται σε ειδικούς λογαριασµούς του ΣΚΚ
στην Τράπεζα της Ελλάδος. Έσοδα από την ρευστοποίηση απαι-
τήσεων του ΣΚΚ διατίθενται αρχικά για την αποπληρωµή των δα-
νείων του και εν συνεχεία κατατίθενται στους ως άνω λογα-
ριασµούς του ΣΚΚ στην Τράπεζα της Ελλάδος.

3. Κάθε ζήτηµα που αφορά προσδιορισµό, υπολογισµό και την
καταβολή εισφορών αποφασίζεται µε ειδική πλειοψηφία του ΔΣ
του ΤΕΚΕ, µε την επιφύλαξη της παραγράφου 4 του άρθρου 27. 

4. Τα διαθέσιµα του ΣΚΚ πρέπει να ανέρχονται τουλάχιστον σε
ποσοστό 0,8% επί του ύψους των εγγυηµένων καταθέσεων των
µελών του ΣΚΚ έως τις 3 Ιουλίου 2024, το οποίο αποτελεί επί-
πεδο - στόχο. Το ΠΚΚΚ δεν περιλαµβάνεται για σκοπούς υπολο-
γισµού του επιπέδου - στόχου. Αν το ΤΕΚΕ καταβάλει συνολικές
αποζηµιώσεις οι οποίες υπερβαίνουν το 0,8% των εγγυηµένων
καταθέσεων, η αρχική χρονική περίοδος για την επίτευξη του επι-
πέδου στόχου δύναται να παραταθεί µε απόφαση του Υπουργού
Οικονοµικών έως τέσσερα (4) έτη.

5. Κατά παρέκκλιση από την παράγραφο 4, όταν αυτό δικαιο-
λογείται δεόντως και κατόπιν έγκρισης από την Ευρωπαϊκή Επι-
τροπή, δύναται να οριστεί ελάχιστο επίπεδο-στόχος χαµηλότερο
από αυτό που ορίζεται στην παράγραφο 4, µε την προϋπόθεση
να πληρούνται οι εξής όροι:

α) η µείωση βασίζεται στην παραδοχή ότι ένα σηµαντικό µέρος
των διαθέσιµων του ΣΚΚ δεν είναι πιθανό να χρησιµοποιηθεί για
µέτρα προστασίας των καλυπτόµενων καταθετών, εκτός από
αυτά που ορίζονται στην παράγραφο 2 του άρθρου 40 και

β) ο τραπεζικός τοµέας εντός του οποίου δραστηριοποιούνται
τα πιστωτικά ιδρύµατα που συνδέονται µε το ΤΕΚΕ παρουσιάζει
υψηλή συγκέντρωση µε µεγάλη αξία στοιχείων του ενεργητικού
να κατέχονται από µικρό αριθµό πιστωτικών ιδρυµάτων ή τραπε-
ζικών οµίλων, που υπόκεινται σε εποπτεία σε ενοποιηµένη βάση,
τα οποία, λόγω του µεγέθους τους, σε περίπτωση αδυναµίας,
είναι πιθανό να υποβληθούν σε διαδικασίες εξυγίανσης.

Το εν λόγω µειωµένο επίπεδο-στόχος δεν δύναται να είναι χα-
µηλότερο από 0,5% των εγγυηµένων καταθέσεων.

6. Η επίτευξη του επιπέδου - στόχου δεν αποκλείει τη δυνατό-
τητα του ΤΕΚΕ να επιβάλει περαιτέρω εισφορές προς εύλογη
επαύξηση των διαθεσίµων του.

7. Η συµµετοχή στο ιδρυτικό κεφάλαιο, καθώς και τα πάσης
φύσεως διαθέσιµα του ΣΚΚ, εκτός του ΠΚΚΚ, δεν επιστρέφονται
στα πιστωτικά ιδρύµατα για οποιονδήποτε λόγο. 

8. Το ΠΚΚΚ αποτελεί ειδική οµάδα περιουσίας, η οποία προ-
έκυψε από τις εισφορές των πιστωτικών ιδρυµάτων κατ’ εφαρ-
µογή της παρ.2 του άρθρου 6 του ν. 3714/2008 (Α’ 231). 

9. Το ενεργητικό του ΠΚΚΚ θεωρείται ότι αποτελεί ενεργητικό
των συµµετεχόντων σε αυτό πιστωτικών ιδρυµάτων, κατά το
λόγο συµµετοχής τους σε αυτό και αποτελεί µέρος των διαθεσί-
µων και αντικείµενο διαχείρισης από το ΤΕΚΕ προς επίτευξη των
σκοπών του. Τυχόν εισπραττόµενα από το προϊόν της εκκαθάρι-
σης ποσά και πρόσοδοι του ενεργητικού του ΠΚΚΚ προστίθενται
σε αυτό και το επαυξάνουν. 

10. Κάθε πιστωτικό ίδρυµα που συµµετέχει στο ΠΚΚΚ έχει µία
ατοµική µερίδα σε αυτό, που αντιστοιχεί στο ποσοστό συµµετο-

χής του στο ΠΚΚΚ. Οι ατοµικές µερίδες των πιστωτικών ιδρυµά-
των που απαρτίζουν το ΠΚΚΚ είναι ακατάσχετες έναντι του
ΤΕΚΕ. Τυχόν κατάσχεση επιτρέπεται µόνον εις βάρος της τυχόν
επιστρεφόµενης, κατά τις διατάξεις του άρθρου 6, στο πιστωτικό
ίδρυµα ατοµικής του µερίδας και µέχρι της αξίας αυτής, σε πε-
ρίπτωση αποχώρησης αυτού από το ΣΚΚ.

11. Σε περίπτωση καταβολής αποζηµίωσης σε καταθέτες κατά
τις διατάξεις του παρόντος χρησιµοποιείται αρχικώς, µέχρι την
εξάντλησή της, η ατοµική µερίδα στο ΠΚΚΚ του πιστωτικού ιδρύ-
µατος, το οποίο περιήλθε σε αδυναµία. Αν η µερίδα αυτή δεν
επαρκεί, για το υπόλοιπο καταβλητέο ποσό, χρήση των κεφα-
λαίων του ΠΚΚΚ γίνεται κατά τα οριζόµενα από το ΔΣ.

12. Η ατοµική µερίδα κάθε πιστωτικού ιδρύµατος παύει να θε-
ωρείται ενεργητικό αυτού, αφ’ ης χρησιµοποιηθεί για τους σκο-
πούς του ΤΕΚΕ.

13. Η ατοµική µερίδα εκάστου πιστωτικού ιδρύµατος σε περί-
πτωση αποχώρησής του από το ΣΚΚ επιστρέφεται στο πιστωτικό
ίδρυµα σύµφωνα µε τη διαδικασία που προβλέπεται στο άρθρο
6.

Άρθρο 26
Αρχική εισφορά ΣΚΚ

1. Αρχική εισφορά, πέραν της τακτικής, οφείλεται από τα πι-
στωτικά ιδρύµατα που εισέρχονται στο ΣΚΚ, καταβάλλεται δε,
εντός ενός (1) µηνός από την έναρξη συµµετοχής τους στο ΣΚΚ.

2. Η αρχική εισφορά καθορίζεται ως το ποσό που προκύπτει
από το γινόµενο των διαθεσίµων του ΣΚΚ επί το λόγο των ιδίων
κεφαλαίων του νέου µέλους προς το σύνολο των ιδίων κεφα-
λαίων των πιστωτικών ιδρυµάτων που συµµετέχουν ήδη στο ΣΚΚ.
Ως ηµεροµηνία βάσης υπολογισµού των διαθεσίµων του ΣΚΚ και
των ιδίων κεφαλαίων των πιστωτικών ιδρυµάτων λαµβάνεται
υπόψη η 31η Δεκεµβρίου του αµέσως προηγούµενου ηµερολο-
γιακού έτους. Για τα πιστωτικά ιδρύµατα που εισέρχονται στο
ΣΚΚ, ως ίδια κεφάλαια νοούνται τα ίδια κεφάλαια ως ορίζονται
στη περίπτωση 118 της παρ. 1 του άρθρου 4 του Κανονισµού
(ΕΕ) αριθµ. 575/2013.

3. Η αρχική εισφορά προσαρµόζεται µε βάση τον αναλαµβα-
νόµενο από τα πιστωτικά ιδρύµατα κίνδυνο κατά τα ειδικότερα
οριζόµενα στις ετήσιες τακτικές εισφορές. Το ύψος της αρχικής
εισφοράς δεν δύναται να υπερβαίνει το 8% των ιδίων κεφαλαίων
του νέου µέλους του ΣΚΚ.

4. Το νεοεισελθέν στο ΣΚΚ πιστωτικό ίδρυµα καταβάλλει την
αρχική εισφορά σε τρεις (3) ετήσιες δόσεις µε πίστωση του ειδι-
κού λογαριασµού του ΣΚΚ που τηρείται στην Τράπεζα της Ελλά-
δος. Το υπόλοιπο ποσό της αρχικής εισφοράς αναπροσαρ-
µόζεται ανά έτος αποκλειστικά βάσει της µεταβολής του ύψους
των διαθεσίµων του ΣΚΚ για το αντίστοιχο έτος, χωρίς να υπερ-
βαίνει το ποσό της αρχικής εισφοράς που ορίστηκε κατά το έτος
εισόδου στο ΣΚΚ.

5. Σε περίπτωση εξαγοράς υποκαταστήµατος το οποίο συµµε-
τείχε αυτοτελώς στο ΣΚΚ από άλλο πιστωτικό ίδρυµα, το οποίο
δεν συµµετέχει στο ΣΚΚ, δεν υφίσταται υποχρέωση εκ νέου κα-
ταβολής αρχικής εισφοράς για το εν λόγω υποκατάστηµα, εφό-
σον εγκρίνεται από την Τράπεζα της Ελλάδος η διατήρηση της
αρχικής άδειας ίδρυσης και λειτουργίας του υφιστάµενου υπο-
καταστήµατος υπό το νέο ιδιοκτησιακό καθεστώς.

Άρθρο 27
Τακτικές εισφορές ΣΚΚ

1. Οι τακτικές εισφορές καταβάλλονται ετησίως. 
2. Αν τα διαθέσιµα του ΣΚΚ υπολείπονται του επιπέδου - στό-

χου, καταβάλλονται ετήσιες εισφορές µέχρι να επιτευχθεί του-
λάχιστον το επίπεδο – στόχος. 

3. Αν, αφού έχει επιτευχθεί για πρώτη φορά το επίπεδο - στό-
χος, τα διαθέσιµα του ΣΚΚ µειωθούν σε λιγότερο από τα δύο
τρίτα του επιπέδου – στόχου, το ΔΣ καθορίζει τις ετήσιες τακτι-
κές εισφορές σε επίπεδο που επιτρέπει να επιτευχθεί το επίπεδο
- στόχος το αργότερο µέσα σε έξι (6) έτη από το χρόνο µειώ-
σεως. 
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4. Οι βασικοί παράγοντες για τον υπολογισµό των ετησίων τα-
κτικών εισφορών είναι το ύψος των εγγυηµένων καταθέσεων και
ο βαθµός του κινδύνου που αναλαµβάνει κάθε πιστωτικό ίδρυµα.
Επίσης, λαµβάνονται υπόψη η εκάστοτε φάση του οικονοµικού
κύκλου και οι επιπτώσεις που µπορεί να έχει η προκυκλικότητα
των εισφορών. Το ΔΣ του ΤΕΚΕ εισηγείται στο Υπουργείο Οικο-
νοµικών, µε κοινοποίηση στην Τράπεζα της Ελλάδος, τη µεθοδο-
λογία υπολογισµού των ετήσιων τακτικών εισφορών λαµβά-
νοντας υπόψη τον αναλαµβανόµενο από τα πιστωτικά ιδρύµατα
κίνδυνο και τον τρόπο που θα λαµβάνονται υπόψη η φάση του
οικονοµικού κύκλου και η προκυκλικότητα των εισφορών. Η µε-
θοδολογία καθορίζεται µε απόφαση του Υπουργού Οικονοµικών
κατόπιν σύµφωνης γνώµης της Τράπεζας της Ελλάδος. Η ως
άνω µεθοδολογία πρέπει να είναι σύµφωνη µε τις κατευθυντή-
ριες γραµµές της ΕΑΤ, στην οποία και κοινοποιείται από το ΤΕΚΕ. 

5. Για τον υπολογισµό του ύψους των εγγυηµένων καταθέσεων
για τους σκοπούς του υπολογισµού της ετησίας τακτικής εισφο-
ράς, λαµβάνεται υπόψη ο µέσος όρος των εγγυηµένων καταθέ-
σεων του προηγούµενου έτους, εξαγόµενος από το µέσο όρο
των εγγυηµένων καταθέσεων της τελευταίας ηµέρας των ηµε-
ρολογιακών τριµήνων του έτους αυτού. Για την εξεύρεση της
µέσης τιµής των εγγυηµένων καταθέσεων σε συνάλλαγµα, το
ύψος των εγγυηµένων καταθέσεων θα µετατρέπεται σε ευρώ µε
την αντίστοιχη µέση τιµή της Συναλλαγµατικής Ισοτιµίας Αναφο-
ράς της Ευρωπαϊκής Κεντρικής Τράπεζας της τελευταίας εργά-
σιµης ηµέρας κάθε ηµερολογιακού τριµήνου του προηγούµενου
έτους. 

6. Εντός είκοσι (20) εργάσιµων ηµερών από την αρχή κάθε
έτους , κάθε πιστωτικό ίδρυµα που συµµετέχει στο ΣΚΚ αποστέλ-
λει στο ΤΕΚΕ ετήσια κατάσταση, µε το ύψος των εγγυηµένων κα-
ταθέσεων της τελευταίας ηµέρας κάθε ηµερολογιακού τριµήνου
του προηγούµενου έτους, υπογεγραµµένη από τον νόµιµο εκ-
πρόσωπο ή τον προς τον σκοπό αυτόν ειδικώς εξουσιοδοτηθέντα
από το πιστωτικό ίδρυµα και τον ορκωτό λογιστή του πιστωτικού
ιδρύµατος. Έως την 1η Ιουνίου κάθε έτους, αρχής γενοµένης
από την 1η Ιουνίου 2016, κάθε πιστωτικό ίδρυµα που συµµετέχει
στο ΣΚΚ αποστέλλει στο ΤΕΚΕ τα στοιχεία της τελευταίας ηµέ-
ρας του προηγούµενου έτους, που ορίζει το ΤΕΚΕ για τον προσ-
διορισµό του βαθµού κινδύνου που αναλαµβάνει. Τα εν λόγω
στοιχεία υπογράφονται από τον νόµιµο εκπρόσωπο του πιστωτι-
κού ιδρύµατος. Η Τράπεζα της Ελλάδος ασκεί τον έλεγχο των
υποβαλλόµενων στοιχείων για τον υπολογισµό της βάσης εισφο-
ρών είτε αυτοβούλως στα πλαίσια της εποπτικής της αρµοδιό-
τητας είτε κατόπιν αιτήµατος του ΤΕΚΕ.

7. Αρχής γενοµένης από 1.1.2017 οι καταθέσεις της παραγρά-
φου 2 του άρθρου 10 θεωρούνται κατά τεκµήριο εγγυηµένες στο
σύνολό τους, για σκοπούς υπολογισµού των εισφορών και αξιο-
λόγησης του ύψους των εγγυηµένων καταθέσεων, επιτρεπόµε-
νης ανταποδείξεως. 

8. Το ΔΣ καθορίζει και γνωστοποιεί τις εισφορές το αργότερο
µέχρι το τέλος Σεπτεµβρίου. Τα πιστωτικά ιδρύµατα καταβάλ-
λουν τις ετήσιες τακτικές εισφορές σε µία δόση την 1η Νοεµ-
βρίου του ηµερολογιακού έτους που αφορούν µε πίστωση του
ειδικού λογαριασµού του ΣΚΚ που τηρείται στην Τράπεζα της
Ελλάδος. 

9. Με απόφαση του ΔΣ, τα πιστωτικά ιδρύµατα δύνανται να κα-
λύπτουν ποσοστό έως το 30% της ετήσιας τακτικής εισφοράς
τους µε δεσµεύσεις προς πληρωµή προς το ΤΕΚΕ, όπως αυτές
ορίζονται στην περίπτωση 4 της παραγράφου 1 του άρθρου 3.
Το ΔΣ καθορίζει τυχόν ειδικότερους όρους και προϋποθέσεις και
κάθε άλλο αναγκαίο ζήτηµα για τις δεσµεύσεις προς πληρωµή,
συµµορφούµενο µε τις σχετικές κατευθυντήριες γραµµές που
εκδίδει η ΕΑΤ.

10. Πιστωτικό ίδρυµα το οποίο εντάσσεται στο ΣΚΚ κατά τη
διάρκεια του έτους, οφείλει ετήσια τακτική εισφορά για το ηµε-
ρολογιακό έτος ένταξης κατ' αναλογία του χρόνου συµµετοχής
του σε αυτό. Σε αυτή την περίπτωση, ως ύψος των εγγυηµένων
καταθέσεων θεωρείται το ύψος των εγγυηµένων καταθέσεών του
βάσει των στοιχείων της τελευταίας ηµέρας των τριµήνων του
έτους κατά τη διάρκεια των οποίων συµµετείχε στο ΣΚΚ. 

11. Σε περίπτωση που πιστωτικό ίδρυµα διακόψει τη λειτουρ-

γία του ή τεθεί υπό ειδική εκκαθάριση οφείλει τακτική εισφορά
για το ηµερολογιακό έτος κατά το οποίο διέκοψε τη λειτουργία
του κατ’ αναλογία του χρόνου που λειτούργησε µέσα σε αυτό.
Οι περιπτώσεις πάσης φύσεως εταιρικών µετασχηµατισµών δεν
θεωρούνται διακοπή λειτουργίας του πιστωτικού ιδρύµατος,
αλλά εφαρµόζονται οι εκάστοτε ισχύουσες διατάξεις περί καθο-
λικής ή ειδικής διαδοχής του εταιρικού δικαίου. 

12. Σε περίπτωση που πιστωτικό ίδρυµα διακόψει τη λειτουρ-
γία του ή τεθεί υπό ειδική εκκαθάριση πριν τον καθορισµό των
εισφορών οποιασδήποτε φύσεως καταβάλλει τις οφειλόµενες ει-
σφορές του αµέσως µετά τον καθορισµό τους από το ΤΕΚΕ σύµ-
φωνα µε τα άρθρα 27 και 28. Σε περίπτωση που πιστωτικό ίδρυµα
διακόψει τη λειτουργία του ή τεθεί υπό ειδική εκκαθάριση µετά
τον καθορισµό των εισφορών οποιασδήποτε φύσεως από το
ΤΕΚΕ σύµφωνα µε τα άρθρα 27 και 28, καταβάλλει τις οφειλό-
µενες εισφορές την ηµέρα διακοπής της λειτουργίας του.

Άρθρο 28
Έκτακτες εισφορές ΣΚΚ

1. Έκτακτες εισφορές καταβάλλονται σε περίπτωση που τα
διαθέσιµα του ΣΚΚ δεν επαρκούν για την καταβολή αποζηµιώ-
σεων. Τα πιστωτικά ιδρύµατα, τα οποία συµµετέχουν στο ΣΚΚ
σύµφωνα µε το άρθρο 5, καταβάλλουν υποχρεωτικά έκτακτες ει-
σφορές. 

2. Οι έκτακτες εισφορές δεν πρέπει να υπερβαίνουν το 0,5%
των εγγυηµένων καταθέσεων του πιστωτικού ιδρύµατος ανά ηµε-
ρολογιακό έτος. Σε εξαιρετικές περιπτώσεις, µε απόφαση του
ΔΣ και τη σύµφωνη γνώµη της Τράπεζας της Ελλάδος καθορί-
ζονται υψηλότερες εισφορές. 

3. Ο τρόπος υπολογισµού των έκτακτων εισφορών είναι αντί-
στοιχος µε τον τρόπο υπολογισµού των ετήσιων τακτικών εισφο-
ρών. Ο χρόνος και τρόπος καταβολής των έκτακτων εισφορών
καθορίζεται µε απόφαση του ΔΣ κατά περίπτωση. 

4. Αν οι έκτακτες εισφορές θέτουν σε κίνδυνο τη ρευστότητα
ή τη φερεγγυότητα πιστωτικού ιδρύµατος, η Τράπεζα της Ελλά-
δος δύναται να χορηγήσει συνολική ή µερική αναστολή της υπο-
χρέωσης καταβολής τους. Η αναστολή δεν χορηγείται για
περίοδο µεγαλύτερη των έξι (6) µηνών, αλλά δύναται να ανανε-
ωθεί κατόπιν αιτήµατος του πιστωτικού ιδρύµατος. Έκτακτες ει-
σφορές, ως προς τις οποίες έχει χορηγηθεί αναστολή, κατα-
βάλλονται όταν η συγκεκριµένη καταβολή δεν θέτει πλέον σε κίν-
δυνο τη ρευστότητα και τη φερεγγυότητα του πιστωτικού ιδρύ-
µατος. Η Τράπεζα της Ελλάδος γνωστοποιεί τα ανωτέρω στο
ΤΕΚΕ για τις ενέργειές του. 

5. Σε περίπτωση συνολικής ή µερικής αναστολής κατά τα ανω-
τέρω ως προς συγκεκριµένο πιστωτικό ίδρυµα, το ποσό της συγ-
κεκριµένης έκτακτης εισφοράς επιµερίζεται και καταβάλλεται
από τα υπόλοιπα πιστωτικά ιδρύµατα. Μετά το πέρας της ανα-
στολής και της καταβολής της έκτακτης εισφοράς από το αρχι-
κώς υπόχρεο πιστωτικό ίδρυµα, αυτή αποδίδεται άτοκα στα
υπόλοιπα πιστωτικά ιδρύµατα που την είχαν καταβάλει ή συµψη-
φίζεται άτοκα µε µελλοντικές εισφορές των υπολοίπων πιστωτι-
κών ιδρυµάτων.

Άρθρο 29
Δανεισµός προς το ΣΚΚ

1. Σε περίπτωση που τα διαθέσιµα του ΣΚΚ δεν επαρκούν για
την καταβολή αποζηµιώσεων καταθετών ή για τη χρηµατοδό-
τηση µέτρων εξυγίανσης πιστωτικών ιδρυµάτων, κατά τα ειδικό-
τερα οριζόµενα στο εσωτερικό άρθρο 104 του άρθρου 2 του ν.
4335/2015, µε απόφαση του Διοικητικού Συµβουλίου του ΤΕΚΕ,
το ΣΚΚ δανείζεται τα απαιτούµενα κεφάλαια από τα συµµετέ-
χοντα σε αυτό πιστωτικά ιδρύµατα ή από άλλες πηγές. Για τα
ποσά των δανείων αυτών εγγυώνται τα συµµετέχοντα στο ΣΚΚ
πιστωτικά ιδρύµατα, κατά την έννοια των διατάξεων 847 επ. ΑΚ
χωρίς τις ενστάσεις του εγγυητή. Οι όροι των εν λόγω δανείων
και εγγυήσεων καθορίζονται µε απόφαση του ΔΣ, λαµβάνοντας
υπόψη την αναλογία συµµετοχής κάθε πιστωτικού ιδρύµατος επί
του συνόλου των εγγυηµένων καταθέσεων του προηγούµενου
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έτους. Για τα παραπάνω δάνεια µπορεί να παρέχεται η εγγύηση
του ελληνικού Δηµοσίου.

2. Το ΣΚΚ δύναται σε κάθε περίπτωση να δανείζεται τα απαι-
τούµενα κεφάλαια, κατά παρέκκλιση των ανωτέρω, ώστε να είναι
σε θέση να εξασφαλίσει βραχυπρόθεσµη χρηµατοδότηση προ-
κειµένου να ανταποκριθεί στις απαιτήσεις έναντι αυτού.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Η’
ΕΝΕΡΓΗΤΙΚΟ ΚΑΙ ΔΙΑΘΕΣΙΜΑ ΤΟΥ ΣΚΕ - ΕΙΣΦΟΡΕΣ
ΚΑΤΗΓΟΡΙΕΣ ΚΑΙ ΤΡΟΠΟΣ ΥΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΑΥΤΩΝ

Άρθρο 30
Διαθέσιµα ΣΚΕ

1. Το Ενεργητικό του ΣΚΕ είναι οµάδα περιουσίας, της οποίας
τα επιµέρους στοιχεία ανήκουν εξ αδιαιρέτου στα συµµετέχοντα
σε αυτό πιστωτικά ιδρύµατα, κατά το λόγο συµµετοχής τους σε
αυτό και αποτελεί αντικείµενο διαχείρισης από το ΤΕΚΕ κατά τις
διατάξεις του παρόντος νόµου.

2. Το Ενεργητικό του ΣΚΕ συνιστάται και διαµορφώνεται µε
βάση τις αρχικές, τακτικές και έκτακτες εισφορές των συµµετε-
χόντων στο ΣΚΕ πιστωτικών ιδρυµάτων, τις προσόδους και τα
έσοδα που προκύπτουν από τη διαχείριση της περιουσίας του,
και τα έσοδα από τη ρευστοποίηση απαιτήσεών του. 

3. Οι εισφορές των πιστωτικών ιδρυµάτων που συµµετέχουν
στο ΣΚΕ, πλέον των προσόδων που αναλογούν σε αυτές και λοι-
πών τυχόν πόρων του ΣΚΕ, συνιστούν τις ατοµικές τους µερίδες
σε αυτό. Κάθε πιστωτικό ίδρυµα που συµµετέχει στο ΣΚΕ έχει
µία ατοµική µερίδα σε αυτό. Οι ατοµικές µερίδες αντιστοιχούν
στο ποσοστό συµµετοχής του κάθε συµµετέχοντος στο Ενεργη-
τικό του ΣΚΕ πιστωτικού ιδρύµατος. Για λόγους διευκόλυνσης
του λογιστικού προσδιορισµού της αξίας των ατοµικών µερίδων,
το Ενεργητικό του ΣΚΕ δύναται να υποδιαιρείται σε ισάξια µερί-
δια ή κλάσµατα µεριδίου, από τα οποία συγκροτούνται οι ατοµι-
κές µερίδες των συµµετεχόντων σε αυτό πιστωτικών ιδρυµάτων.

4. Οι ατοµικές µερίδες των πιστωτικών ιδρυµάτων που απαρ-
τίζουν το Ενεργητικό του ΣΚΕ είναι αµεταβίβαστες και ακατάσχε-
τες. Τυχόν µεταβίβαση ή κατάσχεση νοείται µόνον ως προς την
τυχόν επιστρεπτέα στο πιστωτικό ίδρυµα αξία της ατοµικής του
µερίδας, σε περίπτωση αποχώρησης αυτού από το ΣΚΕ, αφ’ ης
γεννηθεί και είναι απαιτητή η σχετική αξίωση επιστροφής αυτής,
κατά τα ειδικότερα οριζόµενα στο άρθρο 7.

Άρθρο 31
Αρχικές εισφορές προς το ΣΚΕ

1. Τα πιστωτικά ιδρύµατα που έχουν λάβει άδεια λειτουργίας
στην Ελλάδα, καθώς και τα υποκαταστήµατα στην Ελλάδα πι-
στωτικών ιδρυµάτων που εδρεύουν σε χώρα εκτός της ΕΕ και
συµµετέχουν υποχρεωτικά στο ΤΕΚΕ σύµφωνα µε την παρά-
γραφο 6 του άρθρου 5, καταβάλλουν, πέραν της εκάστοτε ανα-
λογούσας σε αυτά τακτικής εισφοράς, κατά τη συµµετοχή τους
για πρώτη φορά στο ΣΚΕ, αρχική εισφορά ίση µε το ποσό που
προκύπτει από το γινόµενο του ύψους των συσσωρευµένων
πόρων του Ενεργητικού του ΣΚΕ επί το λόγο των ιδίων κεφα-
λαίων τους προς το σύνολο των ιδίων κεφαλαίων των πιστωτικών
ιδρυµάτων που συµµετέχουν ήδη στο ΣΚΕ. Ως ηµεροµηνία
βάσης υπολογισµού των ιδίων κεφαλαίων των πιστωτικών ιδρυ-
µάτων και των συσσωρευµένων πόρων του Ενεργητικού του ΣΚΕ
λαµβάνεται η 31η Δεκεµβρίου του αµέσως προηγούµενου της
ένταξης του πιστωτικού ιδρύµατος στο ΣΚΕ ηµερολογιακού
έτους. Ως ίδια κεφάλαια των πιστωτικών ιδρυµάτων που
εδρεύουν στην Ελλάδα και των υποκαταστηµάτων πιστωτικών
ιδρυµάτων που εδρεύουν σε τρίτες, εκτός της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης, χώρες, νοούνται τα ίδια κεφάλαια ως ορίζονται στην περί-

πτωση 47 της παρ. 1 του άρθρου 3 του ν. 4261/2014. 
Η αρχική εισφορά δεν είναι δυνατόν να υπολείπεται του ποσού

των πεντακοσίων χιλιάδων (500.000) ευρώ.
2. Αν πιστωτικό ίδρυµα πρόκειται να συµµετάσχει για πρώτη

φορά στο ΣΚΕ και εξαγοράσει υποκατάστηµα, το οποίο συµµε-
τείχε αυτοτελώς στο ΣΚΕ, κατά τον υπολογισµό του ύψους της
αρχικής εισφοράς του νεοεισερχόµενου πιστωτικού ιδρύµατος
συνυπολογίζεται και το ύψος της ατοµικής µερίδας του συµµε-
τέχοντος υποκαταστήµατος στο ΣΚΕ, εφόσον εγκρίνεται από την
Τράπεζα της Ελλάδος η διατήρηση της αρχικής άδειας ίδρυσης
και λειτουργίας του υφιστάµενου υποκαταστήµατος υπό το νέο
ιδιοκτησιακό καθεστώς.

3. Με απόφαση του ΔΣ καθορίζεται το χρονικό σηµείο και η
διαδικασία καταβολής των αρχικών εισφορών που προβλέπονται
στις παραγράφους 1 και 2.

4. H καταβολή των αναλογουσών σε κάθε πιστωτικό ίδρυµα
αρχικών εισφορών στο Ενεργητικό του ΣΚΕ πραγµατοποιείται µε
πίστωση ειδικών λογαριασµών του ΣΚΕ στην Τράπεζα της Ελλά-
δος, οι οποίοι είναι απολύτως διακριτοί από τους αντίστοιχους
λογαριασµούς του ΣΚΚ, του ΣΕ και του Τέλους Συµµετοχής.

Άρθρο 32
Τακτικές εισφορές προς το ΣΚΕ

1. Τα πιστωτικά ιδρύµατα που συµµετέχουν στο ΣΚΕ καταβάλ-
λουν ετήσια τακτική εισφορά, το ύψος της οποίας προσδιορίζε-
ται εντός του µηνός Ιουνίου του αντιστοίχου έτους µε απόφαση
του ΔΣ.

2. H ετήσια τακτική εισφορά, την οποία καταβάλλει κάθε πι-
στωτικό ίδρυµα και υποκατάστηµα πιστωτικού ιδρύµατος που
συµµετέχει στο ΣΚΕ, ορίζεται ως το άθροισµα των ποσών που
προκύπτουν µε βάση τους ακόλουθους συντελεστές κατά κλιµά-
κιο αξίας των περιουσιακών στοιχείων επενδυτών - πελατών κάθε
συµµετέχοντος στο ΣΚΕ κατά την παροχή καλυπτόµενων υπηρε-
σιών:

α) Για αξία περιουσιακών στοιχείων επενδυτών - πελατών συµ-
µετέχοντος πιστωτικού ιδρύµατος µέχρι 30.000.000 ευρώ η τα-
κτική εισφορά ανέρχεται σε ποσοστό:

αα) 2,75% της αξίας των κατεχοµένων περιουσιακών στοι-
χείων, ή

ββ) 1,00% για κινητές αξίες τις οποίες κατέχει το συµµετέχον
στο ΣΚΕ για λογαριασµό πελατών του και οι οποίες είναι κατα-
χωρηµένες στο Σύστηµα Άυλων Τίτλων (ΣΑΤ) σε λογαριασµούς
τελικού επενδυτή, καθώς και για χρηµατοπιστωτικά µέσα που πα-
ρακολουθούνται σε λογαριασµούς τελικού επενδυτή από το δια-
χειριστή του συστήµατος εκκαθάρισης, εφόσον το συµµετέχον
έχει αναθέσει στο διαχειριστή του ΣΑΤ ή στο διαχειριστή του συ-
στήµατος εκκαθάρισης διακανονισµού ή κεντρικού αντισυµβαλ-
λοµένου, κατά περίπτωση, να ενηµερώνει τους τελικούς
δικαιούχους των λογαριασµών που είναι επενδυτές - πελάτες του
συµµετέχοντος για τις µεταβολές που επέρχονται στο λογαρια-
σµό τους. Η ενηµέρωση θα γίνεται άµεσα και το αργότερο εντός
της επόµενης ηµέρας από την εκκαθάριση της συναλλαγής και,
γενικότερα, από τη διενέργεια οποιασδήποτε χρεοπίστωσης σε
λογαριασµό τίτλων, απευθείας από τον διαχειριστή και ανεξάρ-
τητα από τις υποχρεώσεις του ίδιου του συµµετέχοντος στο ΣΚΕ
προς τους επενδυτές - πελάτες του.

β) Για αξία περιουσιακών στοιχείων από 30.000.001 ευρώ έως
250.000.000 ευρώ η τακτική εισφορά ανέρχεται σε ποσοστό
2,75% της αξίας των κατεχοµένων περιουσιακών στοιχείων.

γ) Για αξία περιουσιακών στοιχείων από 250.000.001 ευρώ και
άνω η τακτική εισφορά ανέρχεται σε ποσοστό 1,00% της αξίας
των κατεχoµένων περιουσιακών στοιχείων.

Οι εν λόγω συντελεστές εµφανίζονται στον ακόλουθο πίνακα:

6638 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Με απόφαση του Υπουργού Οικονοµικών, κατόπιν εισήγησης
του ΤΕΚΕ, δύναται να τροποποιούνται οι όροι της παρούσας πα-
ραγράφου. 

3. Τα συµµετέχοντα στο ΣΚΕ πιστωτικά ιδρύµατα και υποκα-
ταστήµατα οφείλουν να υποβάλουν τα εν λόγω στοιχεία στο
ΤΕΚΕ το αργότερο µέχρι το τέλος Απριλίου κάθε έτους. Η σχε-
τική συγκεντρωτική κατάσταση ελέγχεται ως προς την ακρίβειά
της από νόµιµο ελεγκτή, κατά την έννοια του άρθρου 2 του ν.
3693/2008 (Α’194).

4. Όταν επιτευχθεί εύλογη σχέση µεταξύ των διαθεσίµων του
ΣΚΕ και της συνολικής αξίας των περιουσιακών στοιχείων επεν-
δυτών - πελατών των συµµετεχόντων, οι εισφορές προσαρµό-
ζονται, ώστε να αντιστοιχούν µόνο στην ετήσια µεταβολή της
αξίας περιουσιακών στοιχείων επενδυτών - πελατών των συµµε-
τεχόντων στο ΣΚΕ.

5. Το ΔΣ αποφασίζει µε ειδική πλειοψηφία για την ως άνω εύ-
λογη σχέση, τη διακοπή και εκ νέου καταβολή της ετησίας εισφο-
ράς, καθώς και την τυχόν επιστροφή εισφορών που προκύπτουν
από λάθος υπολογισµό των εισφορών αυτών, στα συµµετέχοντα
στο ΣΚΕ που τις έχουν καταβάλει.

6. Ως προς τα υποκαταστήµατα στην Ελλάδα πιστωτικών ιδρυ-
µάτων που εδρεύουν σε τρίτες εκτός Ευρωπαϊκής Ένωσης
χώρες, λαµβάνονται υπόψη ιδίως τα προαναφερθέντα κριτήρια
σε σχέση µε τις καλυπτόµενες επενδυτικές υπηρεσίες που πα-
ρέχονται από αυτά στην Ελλάδα.

7. Πιστωτικό ίδρυµα το οποίο εισέρχεται στο ΣΚΕ µετά την
έναρξη του οικονοµικού έτους ή παύει, για οποιονδήποτε λόγο,
να συµµετέχει σε αυτό, οφείλει τακτική εισφορά για το ηµερο-
λογιακό έτος ένταξης ή αποχώρησης, αντίστοιχα, κατ' αναλογία
του χρόνου συµµετοχής του σε αυτό. Οι περιπτώσεις πάσης φύ-
σεως εταιρικών µετασχηµατισµών δεν θεωρούνται διακοπή λει-
τουργίας του πιστωτικού ιδρύµατος αλλά εφαρµόζονται οι
εκάστοτε ισχύουσες διατάξεις περί καθολικής ή ειδικής διαδοχής
του εταιρικού δικαίου.

8. Το ακριβές χρονικό σηµείο και η διαδικασία καταβολής των
ετήσιων τακτικών εισφορών καθορίζονται µε απόφαση του ΔΣ.

9. H καταβολή των αναλογουσών σε κάθε πιστωτικό ίδρυµα
τακτικών εισφορών στο ΣΚΕ πραγµατοποιείται µε πίστωση ειδι-
κών λογαριασµών του ΣΚΕ στην Τράπεζα της Ελλάδος. 

10. Σε περίπτωση που πιστωτικό ίδρυµα διακόψει τη λειτουρ-
γία του ή τεθεί υπό εκκαθάριση πριν από τον καθορισµό των ει-
σφορών, οιασδήποτε φύσεως καταβάλλει τις οφειλόµενες
εισφορές του αµέσως µετά τον καθορισµό τους από το ΤΕΚΕ
σύµφωνα µε τα άρθρα 32 και 33. Σε περίπτωση που πιστωτικό
ίδρυµα διακόψει τη λειτουργία του ή τεθεί υπό εκκαθάριση µετά
τον καθορισµό των εισφορών οιασδήποτε φύσεως από το ΤΕΚΕ
σύµφωνα µε τα άρθρα 32 και 33 καταβάλλει τις οφειλόµενες ει-
σφορές την ηµέρα διακοπής της λειτουργίας του.

Άρθρο 33
Έκτακτες εισφορές προς το ΣΚΕ

1. Σε περίπτωση κατά την οποία το ΤΕΚΕ καταβάλει αποζη-
µίωση για την ικανοποίηση απαιτήσεων επενδυτών-πελατών που
προκύπτουν από την παροχή καλυπτόµενων επενδυτικών υπηρε-
σιών από συµµετέχον στο ΣΚΕ πιστωτικό ίδρυµα και εφόσον οι
καταβλητέες αποζηµιώσεις υπερβαίνουν ποσοστό της αξίας του
Ενεργητικού του ΣΚΕ, που καθορίζεται µε απόφαση του Διοικη-
τικού του Συµβουλίου, τα πιστωτικά ιδρύµατα που συµµετέχουν
στο ΣΚΕ καλούνται να καταβάλουν έκτακτες εισφορές.

2. Με απόφαση του ΔΣ καθορίζεται το ύψος, ο τρόπος υπολο-
γισµού, η αναλογία εκάστου πιστωτικού ιδρύµατος και η προθε-
σµία καταβολής των έκτακτων εισφορών. Οι εισφορές αυτές δεν
είναι δυνατόν, σε κάθε περίπτωση, να υπερβαίνουν το ποσό που
προκύπτει από την εφαρµογή της παραγράφου 2 του άρθρου 32
για το τελευταίο πριν από τη λήψη της απόφασης έτος, χωρίς να
τυγχάνει εν προκειµένω εφαρµογής η παράγραφος 4 του ιδίου
άρθρου. 

3. Τα ποσά των έκτακτων εισφορών καταβάλλονται σε ειδικό
λογαριασµό αποζηµίωσης επενδυτών-πελατών στην Τράπεζα
της Ελλάδος. 

4. Μέχρι τον οριστικό καθορισµό του ακριβούς ύψους της κα-
ταβλητέας έκτακτης εισφοράς, το ΤΕΚΕ δύναται να ζητεί από τα
συµµετέχοντα πιστωτικά ιδρύµατα που θα κληθούν να καταβά-
λουν έκτακτες εισφορές, να διενεργήσουν ανάλογες προκατα-
βολές σε ειδικό λογαριασµό αποζηµίωσης επενδυτών-πελατών
του ΣΚΕ στην Τράπεζα της Ελλάδος, προκειµένου να καταβάλ-
λονται εγκαίρως στους δικαιούχους οι οφειλόµενες σε αυτούς
αποζηµιώσεις, ιδίως εφόσον δεν επαρκούν τα κεφάλαια του
Ενεργητικού του ΣΚΕ.

5. Στις υποχρεώσεις που προκύπτουν για τα πιστωτικά ιδρύ-
µατα από τις παραγράφους 1 και 4 δύνανται να υπαχθούν µε
απόφαση του ΔΣ και τα πιστωτικά ιδρύµατα που συµµετέχουν
στο ΣΚΕ για συµπληρωµατική κάλυψη µε βάση τις κατευθυντή-
ριες αρχές του άρθρου 47.

6. Εντός ευλόγου χρόνου µετά την οριστικοποίηση των κατα-
βλητέων στους επενδυτές-πελάτες αποζηµιώσεων, το ΔΣ απο-
φασίζει οριστικά περί της αναλογίας κάθε πιστωτικού ιδρύµατος
που συµµετέχει στο ΣΚΕ στις καταβληθείσες αποζηµιώσεις,
καθώς και του ύψους της έκτακτης εισφοράς εκάστου, τηρου-
µένων των διατάξεων της παραγράφου 4.

7. Τυχόν προκαταβληθέν από πιστωτικό ίδρυµα ποσό έναντι
έκτακτης εισφοράς που υπερβαίνει το ύψος της αναλογούσας
σε αυτό έκτακτης εισφοράς επιστρέφεται το αργότερο εντός έξι
(6) µηνών από τον οριστικό καθορισµό της συµµετοχής κάθε πι-
στωτικού ιδρύµατος. Με απόφαση του ΔΣ µέρος των έκτακτων
εισφορών µπορεί να χρησιµοποιείται προς συµπλήρωση ή και
ενίσχυση του Ενεργητικού του ΣΚΕ, προσαυξάνον την ατοµική
µερίδα του πιστωτικού ιδρύµατος.

Άρθρο 34
Δανεισµός προς το ΣΚΕ
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Σε περίπτωση που τα διαθέσιµα του ΣΚΕ που προκύπτουν από
τους πόρους των άρθρων 31, 32 και 33 δεν επαρκούν για την κα-
ταβολή αποζηµιώσεων των πελατών – επενδυτών και ιδίως προς
διασφάλιση της ρευστότητας που απαιτείται για την καταβολή
οφειλόµενων αποζηµιώσεων, µε απόφαση του ΔΣ, το ΣΚΕ δανεί-
ζεται τα απαιτούµενα κεφάλαια από τα συµµετέχοντα σε αυτό
πιστωτικά ιδρύµατα ή και από άλλες πηγές. Για τα ποσά των δα-
νείων αυτών ισχύει εκ του νόµου εγγύηση των συµµετεχόντων
στο ΣΚΕ πιστωτικών ιδρυµάτων, ανάλογα µε την αξία της ατοµι-
κής µερίδας εκάστου σε σχέση µε το Ενεργητικό του ΣΚΕ κατά
το χρόνο παροχής της εγγύησης, µη λαµβανοµένης υπόψη της
ατοµικής µερίδας του πιστωτικού ιδρύµατος που περιήλθε σε
αδυναµία, κατά την έννοια των διατάξεων 847 επ. ΑΚ χωρίς τις
ενστάσεις του εγγυητή. Οι όροι των εν λόγω δανείων και εγγυή-
σεων καθορίζονται µε απόφαση του ΔΣ, που καθορίζει τις ανα-
λογούσες σε κάθε συµµετέχον πιστωτικό ίδρυµα καταβλητέες
εισφορές και το ακριβές ποσό της εγγύησης εκάστου.

Άρθρο 35
Γενικές διατάξεις περί του ΣΚΕ

1. Τυχόν έσοδα από ρευστοποίηση απαιτήσεων του ΣΚΕ δια-
τίθενται µε την ακόλουθη σειρά:

α) αποπληρωµή δανείων του, 
β) κατάθεση στους ειδικούς λογαριασµούς του ΣΚΕ στην Τρά-

πεζα της Ελλάδος.
2. Επί νέων εισφορών, αρχικών ή και τακτικών, για τον υπολο-

γισµό της αξίας της ατοµικής µερίδας του κάθε πιστωτικού ιδρύ-
µατος που συµµετέχει στο ΣΚΕ λαµβάνεται ως βάση το καθαρό
Ενεργητικό του ΣΚΕ κατά την 31η Δεκεµβρίου του αµέσως προ-
ηγούµενου ηµερολογιακού έτους ή κατά την αµέσως προηγού-
µενη, σε σχέση µε το χρονικό σηµείο κατά το οποίο είναι κατα-
βλητέα η εισφορά, επίσηµη, εγκεκριµένη από το Διοικητικό Συµ-
βούλιο, αποτίµησή του.

3. Η Τράπεζα της Ελλάδος ασκεί τον έλεγχο των στοιχείων που
υποβάλλουν στο ΤΕΚΕ τα πιστωτικά ιδρύµατα και αποτελούν τη
βάση υπολογισµού των εισφορών τους είτε αυτόβουλα στο πλαί-
σιο της εποπτικής της αρµοδιότητας είτε κατόπιν αιτήµατος του
ΤΕΚΕ.

4. Σε περίπτωση κατά την οποία το ΤΕΚΕ καταβάλει αποζη-
µίωση για την ικανοποίηση απαιτήσεων επενδυτών-πελατών που
προκύπτουν από την παροχή καλυπτόµενων επενδυτικών υπηρε-
σιών από συµµετέχον στο ΣΚΕ πιστωτικό ίδρυµα, χρησιµοποιεί
αρχικά, µέχρι την εξάντλησή της, την ατοµική µερίδα του συµ-
µετέχοντος πιστωτικού ιδρύµατος. Αν αυτή δεν επαρκεί για την
ικανοποίηση των απαιτήσεων των επενδυτών - πελατών, χρησι-
µοποιείται και το υπόλοιπο του Ενεργητικού του ΣΚΕ, που ανήκει
στους λοιπούς συµµετέχοντες στο Ενεργητικό του ΣΚΕ, κατά τα
οριζόµενα στο παρόν άρθρο, ανάλογα µε την αξία της ατοµικής
µερίδας εκάστου σε σχέση µε το Ενεργητικό του ΣΚΕ.

5. Το ΣΚΕ αποκτά αυτοδικαίως απαιτήσεις, κατά τα ειδικότερα
οριζόµενα στο άρθρο 23, κατά του περιελθόντος σε αδυναµία
πιστωτικού ιδρύµατος για ποσά που καταβάλλονται σε επενδυ-
τές-πελάτες του εν λόγω πιστωτικού ιδρύµατος από το Ενεργη-
τικό του ΣΚΕ πέραν της ατοµικής µερίδας του περιελθόντος σε
αδυναµία πιστωτικού ιδρύµατος, καθώς και για κάθε άλλη δα-
πάνη ή ποσό, που βαρύνουν το ΣΚΕ και συνδέονται µε τη διαδι-
κασία καταβολής αποζηµιώσεων, κατά τα ειδικότερα οριζόµενα
στο άρθρο 38.

6. Προκειµένου περί υποκαταστηµάτων στην Ελλάδα πιστωτι-
κών ιδρυµάτων που εδρεύουν σε άλλο κράτος-µέλος της Ευρω-
παϊκής Ένωσης και τα οποία καλύπτονται συµπληρωµατικά από
το ΣΚΕ, τα σχετικά µε το ύψος των τακτικών και των αρχικών ει-
σφορών, καθώς και τα της καταβολής των αποζηµιώσεων καθο-
ρίζονται από το ΔΣ και το αντίστοιχο σύστηµα της χώρας έδρας
του πιστωτικού ιδρύµατος κατά περίπτωση, µε βάση το ύψος και
την έκταση της συµπληρωµατικής κάλυψης και σύµφωνα µε τις
κατευθυντήριες αρχές του άρθρου 47. Οι κατά την παρούσα πα-
ράγραφο συµφωνίες γνωστοποιούνται στην Τράπεζα της Ελλά-
δος, το Υπουργείο Οικονοµικών, την Ελληνική Ένωση Τραπεζών
και την Ένωση Συνεταιριστικών Τραπεζών Ελλάδος.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Θ’
ΕΝΕΡΓΗΤΙΚΟ ΚΑΙ ΔΙΑΘΕΣΙΜΑ ΤΟΥ ΣΕ - ΕΙΣΦΟΡΕΣ

ΚΑΤΗΓΟΡΙΕΣ ΚΑΙ ΤΡΟΠΟΣ ΥΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ

Άρθρο 36
Διαθέσιµα και εισφορές του ΣΕ

1. Τα διαθέσιµα του ΣΕ, ως Ταµείου Εξυγίανσης για τα πιστω-
τικά ιδρύµατα, προέρχονται από τακτικές εκ των προτέρων ει-
σφορές, έκτακτες εκ των υστέρων εισφορές και εναλλακτικά
µέσα χρηµατοδότησης κατά τα ειδικότερα οριζόµενα στα εσω-
τερικά άρθρα 98, 99 και 100 αντίστοιχα του άρθρου 2 του ν.
4335/2015.

2. Ο προσδιορισµός, υπολογισµός και η καταβολή των τακτι-
κών και έκτακτων εισφορών προς το ΣΕ, ως Ταµείου Εξυγίανσης
για τα πιστωτικά ιδρύµατα, αποφασίζεται κατά τα ειδικότερα ορι-
ζόµενα στα εσωτερικά άρθρα 95 έως 104 του άρθρου 2 του ν.
4335/2015.

3. Τα συµµετέχοντα κατά το χρόνο χορήγησης των δανείων
στο ΣΕ πιστωτικά ιδρύµατα καταβάλλουν εισφορές στο ΣΕ, µε
τις οποίες το τελευταίο αποπληρώνει τις υποχρεώσεις του από
δάνεια για σκοπούς εξυγίανσης. Οι εισφορές ορίζονται κατ’
εφαρµογή των ισχυουσών διατάξεων. Τα πιστωτικά ιδρύµατα του
προηγούµενου εδαφίου ευθύνονται ως εγγυητές, κατά την έν-
νοια των διατάξεων 847 επ. ΑΚ χωρίς τις ενστάσεις του εγγυητή,
προς τους δανείζοντες για τα εν λόγω δάνεια. Το ΔΣ του ΤΕΚΕ
καθορίζει τους όρους των εγγυήσεων και κάθε αναγκαίο ζήτηµα
για την εφαρµογή του παρόντος άρθρου.

4. Σε περίπτωση ένταξης του πιστωτικού ιδρύµατος στο ΣΕ ή
παύσης συµµετοχής του σε αυτό, κατά την διάρκεια του ηµερο-
λογιακού έτους, το πιστωτικό ίδρυµα οφείλει τακτική εισφορά
για το εν λόγω ηµερολογιακό έτος κατ’ αναλογία του χρόνου που
λειτούργησε µέσα σε αυτό. 

5. Τυχόν είσπραξη ποσού από εκκαθαρίσεις από την οποία
προκύπτει θετική διαφορά υπέρ αποχωρήσαντος πιστωτικού
ιδρύµατος, προκαλεί υποχρέωση απόδοσης της αντίστοιχης δια-
φοράς στο πιστωτικό ίδρυµα.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Ι’
ΤΕΛΟΣ ΣΥΜΜΕΤΟΧΗΣ ΚΑΙ ΔΑΠΑΝΕΣ

ΑΠΟΖΗΜΙΩΣΗΣ Ή ΕΞΥΓΙΑΝΣΗΣ

Άρθρο 37
Τέλος συµµετοχής

1. Τα πιστωτικά ιδρύµατα που συµµετέχουν στα σκέλη του
ΤΕΚΕ οφείλουν να καταβάλουν τέλος συµµετοχής για την κά-
λυψη των λειτουργικών και επενδυτικών δαπανών του οργανι-
σµού. 

2. Το τέλος συµµετοχής υπολογίζεται και καταβάλλεται ετη-
σίως, µε βάση τις λειτουργικές δαπάνες του ΤΕΚΕ, οι οποίες
προκύπτουν από τον Απολογισµό του προηγούµενου έτους.

3. Το τέλος συµµετοχής προσδιορίζεται µε κριτήριο τον αριθ-
µό των πιστωτικών ιδρυµάτων που συµµετέχουν σε κάθε σκέλος
και επιµερίζεται ανάµεσα στα µέλη του σκέλους ως εξής: (α) πο-
σοστό 20% κατανέµεται ισοµερώς στα πιστωτικά ιδρύµατα που
συµµετέχουν στο σκέλος και (β) το υπόλοιπο 80% κατανέµεται
σύµφωνα µε το λόγο της βάσης υπολογισµού εισφορών κάθε πι-
στωτικού ιδρύµατος προς τη βάση υπολογισµού εισφορών όλων
των πιστωτικών ιδρυµάτων που συµµετέχουν στο εν λόγω σκέ-
λος.

4. Το τέλος συµµετοχής καταβάλλεται βάσει στοιχείων προ-
ϋπολογισµού µε πίστωση λογαριασµού του ΤΕΚΕ που τηρείται
στην Τράπεζα της Ελλάδος ή σε πιστωτικό ίδρυµα. Τυχόν προ-
σαρµογές στο καταβληθέν τέλος που προκύπτουν βάσει στοι-
χείων Απολογισµού συµψηφίζονται µε το τέλος συµµετοχής
επόµενων ετών.

5. Σε ειδικές περιπτώσεις λόγω έκτακτων λειτουργικών δαπα-
νών δύναται να εισπράττεται έκτακτο τέλος συµµετοχής µε από-
φαση του ΔΣ. 

6. Το ΔΣ αποφασίζει για το ύψος, την κατανοµή και την κατα-
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βολή του τέλους συµµετοχής. 
7. Σε περίπτωση αποχώρησης πιστωτικού ιδρύµατος, κατά τη

διάρκεια του ηµερολογιακού έτους, για τον υπολογισµό και κα-
ταβολή του τέλους συµµετοχής εφαρµόζονται αναλόγως οι δια-
τάξεις των παραγράφων 11 και 12 του άρθρου 27.

Άρθρο 38
Δαπάνες αποζηµίωσης ή εξυγίανσης

1. Στο τέλος συµµετοχής του άρθρου 37 δεν περιλαµβάνονται
δαπάνες, οι οποίες ανακύπτουν λόγω της καταβολής αποζηµίω-
σης των καταθετών ή των επενδυτών – πελατών πιστωτικού ιδρύ-
µατος που περιέρχεται σε αδυναµία ή λόγω αναγκών εξυγίαν-
σης. Οι εν λόγω δαπάνες περιλαµβάνουν ενδεικτικά τις δαπάνες
ορισµού εµπειρογνωµόνων, καθώς και εν γένει συµβούλων.

2. Οι δαπάνες αποζηµίωσης ή εξυγίανσης βαρύνουν το πιστω-
τικό ίδρυµα, το οποίο αφορούν. Σε περίπτωση που το πιστωτικό
ίδρυµα αδυνατεί να καλύψει τις δαπάνες αποζηµίωσης ή εξυγίαν-
σης, αυτές βαρύνουν τα προς τον ειδικότερο σκοπό αντίστοιχα
διαθέσιµα του σκέλους που αφορούν. Σε κάθε περίπτωση οι εν
λόγω δαπάνες αποτελούν απαιτήσεις του αντίστοιχου σκέλους
κατά του πιστωτικού ιδρύµατος που περιήλθε σε αδυναµία.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΙΑ’
ΤΟΠΟΘΕΤΗΣΗ ΚΑΙ ΧΡΗΣΗ ΔΙΑΘΕΣΙΜΩΝ ΤΕΚΕ

Άρθρο 39
Τοποθέτηση διαθεσίµων ΤΕΚΕ

1. Τα διαθέσιµα του ΤΕΚΕ αποτελούνται από τα διαθέσιµα του
ΣΚΚ, τα διαθέσιµα του ΣΚΕ, τα διαθέσιµα του ΣΕ και το τέλος
συµµετοχής των πιστωτικών ιδρυµάτων στο ΤΕΚΕ.

2. Τα διαθέσιµα του ΤΕΚΕ επενδύονται κατά τρόπο που να εξα-
σφαλίζει χαµηλό κίνδυνο και επαρκή διαφοροποίηση.

3. Τα διαθέσιµα του ΤΕΚΕ τηρούνται µε απόφαση του ΔΣ σε
µετρητά, καταθέσεις ή τοποθετούνται σε στοιχεία ενεργητικού
χαµηλού κινδύνου.

4. Με απόφαση του ΔΣ δύναται να ανατίθεται η τοποθέτηση
των ανωτέρω διαθεσίµων, εν όλω ή εν µέρει, µε σύµβαση διαχεί-
ρισης σε διαχειριστή για την τοποθέτηση αυτών σε τίτλους και
µε κριτήρια: (α) την ασφάλεια των διαθεσίµων, (β) τη δυνατότητα
άµεσης ρευστοποίησης και (γ) την απαραίτητη διασπορά των το-
ποθετήσεων για την ενίσχυση της ασφάλειας των διαθεσίµων
αυτών. Επίσης, ο διαχειριστής δύναται να τοποθετεί τα ανωτέρω
διαθέσιµα και σε καταθέσεις σε πιστωτικά ιδρύµατα υψηλής πι-
στοληπτικής διαβάθµισης και να προβαίνει στην κατάρτιση συµ-
φωνιών επαναπώλησης (reverse repos). 

5. Ως προς το τµήµα των διαθεσίµων του ΣΚΚ, το οποίο προ-
έρχεται από δεσµεύσεις προς πληρωµή από τα πιστωτικά ιδρύ-
µατα, κατά τα ειδικότερα οριζόµενα στην παράγραφο 9 του
άρθρου 27, η διαχείριση της εξασφάλισης που βρίσκεται στη διά-
θεση του ΤΕΚΕ γίνεται σύµφωνα µε τα οριζόµενα στη σχετική
σύµβαση µεταξύ του πιστωτικού ιδρύµατος και του ΤΕΚΕ και τις
κατευθυντήριες γραµµές της ΕΑΤ και δύναται να ανατίθεται σε
διαχειριστή. 

6. Τα διαθέσιµα κεφάλαια του ΣΚΚ που τηρούνται σε λογαρια-
σµούς τρίµηνων προθεσµιακών καταθέσεων του ΤΕΚΕ στα συµ-
µετέχοντα σε αυτό πιστωτικά ιδρύµατα, τα οποία έχουν
σχηµατισθεί από καταβληθείσες κάθε είδους εισφορές και πό-
ρους από την αξιοποίηση της περιουσίας του, µεταφέρονται στα-
διακά, µε απόφαση του ΔΣ του ΤΕΚΕ, λαµβανοµένης υπόψη της
κατάστασης του ελληνικού τραπεζικού τοµέα και, ιδίως, θεµάτων
συστηµικής ευστάθειας, στους ειδικούς λογαριασµούς που τηρεί
το ΤΕΚΕ στην Τράπεζα της Ελλάδος και επενδύονται κατά τα
αναφερόµενα στις προηγούµενες παραγράφους 2, 3, 4 και 5. Η
εν λόγω µεταφορά πρέπει να έχει ολοκληρωθεί το αργότερο
µέχρι την 31η.12.2030. Η ανωτέρω προθεσµία δύναται να τρο-
ποποιείται µε απόφαση του Υπουργού Οικονοµικών. 

7. Τα διαθέσιµα του ΣΚΚ και του ΣΚΕ τα οποία είναι τοποθετη-
µένα σε λογαριασµούς τρίµηνης προθεσµιακής κατάθεσης στα
πιστωτικά ιδρύµατα εκτοκίζονται µε επιτόκιο ίσο µε αυτό που

ισχύει για τοποθετήσεις κεφαλαίων σε Έντοκα Γραµµάτια Ελλη-
νικού Δηµοσίου (εφεξής Ε.Γ.Ε.Δ.), τρίµηνης διάρκειας της τελευ-
ταίας έκδοσης πριν την ηµεροµηνία τοποθέτησής τους. Το
επιτόκιο των καταθέσεων αυτών αναπροσαρµόζεται ανά τρίµηνο
µε βάση το ισχύον κατά την αναπροσαρµογή επιτόκιο Ε.Γ.Ε.Δ.
τρίµηνης διάρκειας, οι δε προκύπτοντες τόκοι κεφαλαιοποιούν-
ται. Αν δεν εκδίδονται πλέον Ε.Γ.Ε.Δ. τρίµηνης διάρκειας ή δεν
ανακοινώνεται αρµοδίως επιτόκιο για τους τίτλους αυτούς,
εφαρµόζεται το ισχύον επιτόκιο αναφοράς τρίµηνης διάρκειας
της διατραπεζικής αγοράς σε ευρώ. Με απόφαση του ΔΣ, τµήµα
του ως άνω ποσού µπορεί να τηρείται σε κατάθεση στα ίδια πι-
στωτικά ιδρύµατα σε συνάλλαγµα µε επιτόκιο που ισχύει για το-
ποθετήσεις αντίστοιχης διάρκειας και ισοδύναµης ρευστότητας
και ασφάλειας µε τις ανωτέρω.

Άρθρο 40
Χρήση διαθεσίµων ΤΕΚΕ

1. Τα διαθέσιµα εκάστου σκέλους του ΤΕΚΕ είναι σαφώς δια-
κριτά µεταξύ τους, αποτελούν αυτοτελή σύνολα περιουσίας και
χρησιµοποιούνται αποκλειστικά για την εκπλήρωση των σκοπών
εκάστου σκέλους.

2. Τα διαθέσιµα του ΣΚΚ χρησιµοποιούνται πρωτίστως για την
καταβολή αποζηµιώσεων στους καταθέτες και για τη χρηµατο-
δότηση µέτρων εξυγίανσης πιστωτικών ιδρυµάτων σύµφωνα µε
το εσωτερικό άρθρο 104 του άρθρου 2 του ν. 4335/2015.

3. Τα διαθέσιµα του ΣΚΕ χρησιµοποιούνται για την ικανοποί-
ηση απαιτήσεων των επενδυτών-πελατών από καλυπτόµενες
επενδυτικές υπηρεσίες.

4. Τα διαθέσιµα του ΣΕ χρησιµοποιούνται για τη χρηµατοδό-
τηση µέτρων εξυγίανσης των πιστωτικών ιδρυµάτων µε σκοπό
την εκπλήρωση των υποχρεώσεων του ΤΕΚΕ ως Ταµείου Εξυ-
γίανσης των πιστωτικών ιδρυµάτων κατά τα ειδικότερα οριζό-
µενα στα εσωτερικά άρθρα 95 έως 104 του άρθρου 2 του ν.
4335/2015 και σύµφωνα µε τον Κανονισµό (ΕΕ) 806/2014, καθώς
και σύµφωνα µε τα οριζόµενα στην παράγραφο 3 του άρθρου 36
του παρόντος νόµου.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΙΒ’
ΠΛΗΡΟΦΟΡΗΣΗ - ΕΝΗΜΕΡΩΣΗ - ΣΥΝΕΡΓΑΣΙΑ

Άρθρο 41
Υποχρέωση ενηµέρωσης του ΤΕΚΕ από τα 

πιστωτικά ιδρύµατα αναφορικά µε τις καταθέσεις
(άρθρο 4 παρ. 8 και άρθρο 7 παρ. 6 της 

Οδηγίας 2014/49/ΕΕ)

1. Τα πιστωτικά ιδρύµατα υποχρεούνται να διαθέτουν επικαι-
ροποιηµένα και να υποβάλουν άµεσα στο ΤΕΚΕ τα στοιχεία και
τις πληροφορίες που ζητεί το ΤΕΚΕ για την εκπλήρωση του σκο-
πού του και, ενδεικτικά αλλά όχι περιοριστικά, στοιχεία για:

α) την προετοιµασία της καταβολής αποζηµίωσης ή τη χρηµα-
τοδότηση µέτρων εξυγίανσης,

β) τον καθορισµό των εισφορών,
γ) την τήρηση των διαθεσίµων του ΤΕΚΕ στα πιστωτικά ιδρύ-

µατα,
δ) την ορθή ενηµέρωση των καταθετών,
ε) την διάκριση των καταθέσεων σε επιλέξιµες και εγγυηµένες

και την κατηγοριοποίηση των καταθετών,
στ) την παροχή πληροφόρησης σε εθνικές και ευρωπαϊκές

αρχές και
ζ) την στατιστική παρακολούθηση καταθέσεων και καταθετών. 
Για την παροχή των ανωτέρω στοιχείων από τα πιστωτικά ιδρύ-

µατα δεν ισχύει το τραπεζικό απόρρητο έναντι του ΤΕΚΕ.
2. Τα πιστωτικά ιδρύµατα αποστέλλουν στο ΤΕΚΕ στοιχεία εγ-

γυηµένων καταθέσεων της τελευταίας ηµέρας κάθε ηµερολογια-
κού τριµήνου εντός είκοσι (20) ηµερών. Με απόφαση του ΔΣ
δύναται να τροποποιείται η συχνότητα και η προθεσµία υποβο-
λής των στοιχείων της παρούσας παραγράφου. 

3. Τα πιστωτικά ιδρύµατα οφείλουν να λειτουργούν τα απαραί-
τητα συστήµατα, σύµφωνα µε τις εκάστοτε επιχειρησιακές και
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τεχνικές προδιαγραφές που ορίζει το ΤΕΚΕ, όπως το ηλεκτρο-
νικό αρχείο πελατοκεντρικού συστήµατος (ΗΑΠΣ), τα οποία δια-
σφαλίζουν τον εντοπισµό και την παρακολούθηση των λογαριασ-
µών ανά καταθέτη για την υποβολή των στοιχείων τουλάχιστον
των περιπτώσεων α’, β’ και ε’ της παραγράφου 1 προς το ΤΕΚΕ.
Τα πιστωτικά ιδρύµατα οφείλουν να παρέχουν στο ΤΕΚΕ τα εν
λόγω στοιχεία εντός εβδοµήντα δύο (72) ωρών από την υποβολή
σχετικού αιτήµατός του, εκτός αν ορίζεται διαφορετικά στο αί-
τηµα.

4. Η Τράπεζα της Ελλάδος ασκεί τον έλεγχο των υποβαλλόµε-
νων από τα πιστωτικά ιδρύµατα στοιχείων είτε αυτόβουλα στο
πλαίσιο της εποπτικής της αρµοδιότητας είτε κατόπιν αιτήµατος
του ΤΕΚΕ.

Άρθρο 42
Υποχρέωση πληροφόρησης καταθετών

από τα πιστωτικά ιδρύµατα
(άρθρο 16, άρθρο 6 παρ. 4, άρθρο 7 παράγραφοι 5 και 9, 
άρθρο 15 παράγραφοι 2 και 3 της Οδηγίας 2014/49/ΕΕ)

1. Τα πιστωτικά ιδρύµατα παρέχουν στους υφιστάµενους και
τους µελλοντικούς καταθέτες τις αναγκαίες πληροφορίες για την
συµµετοχή των πιστωτικών ιδρυµάτων στο ΤΕΚΕ και τους ενηµε-
ρώνουν σχετικά µε την παρεχόµενη από το ΤΕΚΕ κάλυψη, τις
ισχύουσες εξαιρέσεις από αυτήν, την έκταση και το ύψος της κά-
λυψης, καθώς και το νόµισµα καταβολής της αποζηµίωσης.

2. Πριν από τη σύναψη σύµβασης ανοίγµατος τραπεζικού λο-
γαριασµού, παρέχονται στους καταθέτες οι πληροφορίες που
αναφέρονται στην παράγραφο 1. Οι καταθέτες επιβεβαιώνουν
ότι παρέλαβαν τις πληροφορίες αυτές. Για το σκοπό αυτόν, χρη-
σιµοποιείται το υπόδειγµα του ενηµερωτικού δελτίου του Παραρ-
τήµατος I, το οποίο αποτελεί αναπόσπαστο µέρος του παρόντος
νόµου.

3. Στο αντίγραφο κίνησης του λογαριασµού των καταθετών
παρέχεται επιβεβαίωση ότι οι καταθέσεις τους είναι επιλέξιµες
καταθέσεις συµπεριλαµβανοµένης αναφοράς στο ενηµερωτικό
δελτίο του Παραρτήµατος I. Στο ενηµερωτικό δελτίο αναφέρεται
ο δικτυακός τόπος του ΤΕΚΕ. Το ενηµερωτικό δελτίο του Παραρ-
τήµατος I παρέχεται στον καταθέτη τουλάχιστον ετησίως.

4. Ο δικτυακός τόπος του ΤΕΚΕ περιλαµβάνει τις απαραίτητες
για τους καταθέτες πληροφορίες και ειδικότερα πληροφορίες
σχετικά µε τη διαδικασία και τους όρους της εγγύησης των κα-
ταθέσεων και των δικαιωµάτων τους. 

5. Οι πληροφορίες που προβλέπονται στην παράγραφο 1 πα-
ρέχονται στην ελληνική γλώσσα ή στη γλώσσα που συµφωνή-
θηκε µεταξύ του καταθέτη και του πιστωτικού ιδρύµατος κατά
την κατάρτιση της σύµβασης ανοίγµατος τραπεζικού λογαρια-
σµού ή στην ή στις επίσηµες γλώσσες του κράτους - µέλους στο
οποίο έχει ιδρυθεί υποκατάστηµα.

6. Απαγορεύεται στα συµµετέχοντα πιστωτικά ιδρύµατα η προ-
βολή για διαφηµιστικό σκοπό των πληροφοριών των παραγρά-
φων 1, 2 και 3 µέσω εντύπων ή άλλων µηνυµάτων που διαδίδο-
νται µε οποιονδήποτε άλλο τρόπο, επιτρεποµένης µόνον:

α) της απλής µνείας της συµµετοχής του πιστωτικού ιδρύµα-
τος στο ΤΕΚΕ προς εγγύηση του προϊόντος που αναφέρεται στη
διαφήµιση και των επιπλέον εκ του νόµου οριζοµένων πληροφο-
ριών και

β) της χρήσης, στην ιστοσελίδα του πιστωτικού ιδρύµατος,
συνδέσµου προς την ιστοσελίδα του ΤΕΚΕ. 

Οι εν λόγω πληροφορίες µπορούν ακόµα να περιλαµβάνουν
την απλή περιγραφή της λειτουργίας του ΣΚΚ και οφείλουν να
καθιστούν σαφές ότι η κάλυψη του ΣΚΚ δεν είναι απεριόριστη.

7. Σε περίπτωση συγχώνευσης, µετατροπής θυγατρικών σε
υποκαταστήµατα ή παροµοίων εταιρικών πράξεων, οι καταθέτες
ενηµερώνονται τουλάχιστον έναν µήνα πριν η πράξη αρχίσει να
παράγει έννοµα αποτελέσµατα, εκτός αν η αρµόδια αρχή επιτρέ-
ψει συντοµότερη προθεσµία για λόγους επιχειρηµατικού απορ-
ρήτου ή χρηµατοπιστωτικής σταθερότητας.

Στους καταθέτες παρέχεται τρίµηνη προθεσµία, µετά τη γνω-
στοποίηση της συγχώνευσης ή µετατροπής ή παρόµοιας εταιρι-
κής πράξης, προκειµένου, εφόσον το επιθυµούν να αποσύρουν

ή να µεταφέρουν σε άλλο πιστωτικό ίδρυµα, χωρίς να επιβαρυν-
θούν µε οποιαδήποτε χρέωση ως ποινή, τις επιλέξιµες καταθέ-
σεις τους, συµπεριλαµβανοµένων όλων των δεδουλευµένων
τόκων και των οφελών, στον βαθµό που αυτές υπερβαίνουν το
όριο κάλυψης της παραγράφου 1 του άρθρου 9 κατά το χρόνο
της συγκεκριµένης εταιρικής πράξης.

8. Σε περίπτωση που πιστωτικό ίδρυµα αποχωρήσει ή αποκλει-
στεί από το ΤΕΚΕ, το πιστωτικό ίδρυµα ενηµερώνει σχετικώς
τους καταθέτες του εντός ενός (1) µηνός από την εν λόγω απο-
χώρηση ή αποκλεισµό. 

9. Αν ο καταθέτης χρησιµοποιεί διαδικτυακή τραπεζική, οι ανω-
τέρω πληροφορίες µπορούν να γνωστοποιούνται µε ηλεκτρονικά
µέσα. Κατόπιν αιτήµατος του καταθέτη, οι πληροφορίες παρέ-
χονται εγγράφως.

10. Το πιστωτικό ίδρυµα ενηµερώνει τους καταθέτες πριν από
τη σύναψη της σύµβασης τόσο του τυχόν δανείου όσο και του
ανοίγµατος τραπεζικού λογαριασµού ότι σε περίπτωση υποχρε-
ώσεων του καταθέτη προς το πιστωτικό ίδρυµα ισχύουν οι προ-
ϋποθέσεις συµψηφισµού, όπως αναφέρονται ειδικότερα στην
παράγραφο 4 του άρθρου 10.

11. Σε περίπτωση που τα πιστωτικά ιδρύµατα χρησιµοποιούν
διαφορετικά εµπορικά σήµατα, όπως ορίζονται στο άρθρο 121
του ν. 4072/2012 (Α’ 86), οι καταθέτες ενηµερώνονται σαφώς ότι
το πιστωτικό ίδρυµα χρησιµοποιεί διαφορετικά εµπορικά σήµατα
και ότι το όριο κάλυψης που προβλέπεται στις παραγράφους 1
και 2 του άρθρου 9 ισχύει για το σύνολο των καταθέσεων που
διατηρεί ο καταθέτης στο πιστωτικό ίδρυµα. Οι πληροφορίες
αυτές περιλαµβάνονται στις πληροφορίες για τους καταθέτες
σύµφωνα µε τα ανωτέρω και το Παράρτηµα I.

12. Κάθε υποκατάστηµα που ιδρύεται στην Ελλάδα από πιστω-
τικό ίδρυµα τρίτης χώρας, το οποίο δεν είναι µέλος του ΤΕΚΕ,
παρέχει όλες τις σχετικές πληροφορίες που αφορούν τις ρυθµί-
σεις εγγύησης των καταθέσεων των σηµερινών και των µελλον-
τικών καταθετών στο εν λόγω υποκατάστηµα. Οι συγκεκριµένες
πληροφορίες παρέχονται στην ελληνική γλώσσα ή στη γλώσσα
που συµφωνήθηκε µεταξύ του καταθέτη και του πιστωτικού ιδρύ-
µατος κατά την κατάρτιση της σύµβασης ανοίγµατος τραπεζικού
λογαριασµού και είναι σαφείς και κατανοητές.

Άρθρο 43
Συνεργασία ΤΕΚΕ µε άλλα συστήµατα 
εγγύησης  καταθέσεων εντός της ΕΕ
(άρθρο 14 της Οδηγίας 2014/490/ΕΕ)

1. Το ΤΕΚΕ καλύπτει τους καταθέτες υποκαταστηµάτων τα
οποία έχουν ιδρυθεί σε άλλα κράτη - µέλη από πιστωτικά ιδρύ-
µατα που εδρεύουν στην Ελλάδα.

2. Οι καταθέτες υποκαταστηµάτων τα οποία έχουν ιδρυθεί σε
άλλα κράτη - µέλη από πιστωτικά ιδρύµατα που εδρεύουν στην
Ελλάδα αποζηµιώνονται από ΣΕΚ του κράτους - µέλους υποδο-
χής για λογαριασµό του TEKE. Το ΣΕΚ του κράτους - µέλους
υποδοχής καταβάλλει τα ποσά προς αποζηµίωση σύµφωνα µε
τις οδηγίες του TEKE. Το ΣΕΚ του κράτους - µέλους υποδοχής
δεν ευθύνεται όσον αφορά ενέργειες που πραγµατοποιούνται
σύµφωνα µε τις οδηγίες του TEKE. Το ΤΕΚΕ παρέχει την ανα-
γκαία χρηµατοδότηση πριν από την καταβολή της αποζηµίωσης
και αποζηµιώνει το ΣΕΚ του κράτους - µέλους υποδοχής για όλα
τα πραγµατοποιηθέντα έξοδα.

Το ΣΕΚ του κράτους - µέλους υποδοχής ενηµερώνει επίσης
τους ενδιαφερόµενους καταθέτες για λογαριασµό του ΤΕΚΕ και
είναι αρµόδιο να λαµβάνει αλληλογραφία από τους εν λόγω κα-
ταθέτες για λογαριασµό του ΤΕΚΕ.

3. Σε περίπτωση που το ΤΕΚΕ λειτουργεί ως ΣΕΚ κράτους -
µέλους υποδοχής, το ποσό που αντιστοιχεί στην καταβολή απο-
ζηµίωσης, καθώς και κάθε δαπάνη που σχετίζεται µε τη διαδικα-
σία καταβολής αποζηµίωσης καλύπτονται από το ΣΕΚ του
κράτους - µέλους προέλευσης. Το ΤΕΚΕ δύναται, σε συνεννόηση
µε το ΣΕΚ του κράτους - µέλους προέλευσης, να προεξοφλεί µε-
ρικώς ή ολικώς δαπάνες που σχετίζονται µε τη διαδικασία κατα-
βολής αποζηµίωσης και να εισπράττει εκ των υστέρων τα
αντίστοιχα ποσά από το ΣΕΚ του κράτους - µέλους προέλευσης.
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4. Σε περίπτωση που πιστωτικό ίδρυµα παύσει, για οποιονδή-
ποτε νόµιµο λόγο εκτός της περίπτωσης του αποκλεισµού του
σύµφωνα µε την παράγραφο 3 του άρθρου 6, να είναι µέλος του
ΤΕΚΕ και προσχωρήσει σε άλλο ΣΕΚ, οι εισφορές τις οποίες κα-
τέβαλε κατά το δωδεκάµηνο προτού παύσει να είναι µέλος του
ΤΕΚΕ, εξαιρέσει των δυνάµει της παραγράφου 1 του άρθρου 28
έκτακτων εισφορών, µεταφέρονται στο άλλο ΣΕΚ. 

Αν ορισµένες δραστηριότητες ενός πιστωτικού ιδρύµατος µε-
ταφερθούν σε άλλο κράτος - µέλος και έτσι καλύπτονται από
άλλο ΣΕΚ, οι εισφορές που κατέβαλε στο ΤΕΚΕ το εν λόγω πι-
στωτικό ίδρυµα κατά το δωδεκάµηνο που προηγείται της µετα-
φοράς, εξαιρέσει των δυνάµει του άρθρου 28 έκτακτων εισφο-
ρών, µεταφέρονται στο άλλο ΣΕΚ κατ’ αναλογία του ύψους των
εγγυηµένων καταθέσεων που µεταφέρθηκαν.

5. Το ΤΕΚΕ ανταλλάσσει τις πληροφορίες που αναφέρονται
στην περίπτωση γ’ της παραγράφου 1 του άρθρου 4, στην περί-
πτωση α’ της παραγράφου 1 του άρθρου 41 και στις παραγρά-
φους 1 και 5 του άρθρου 44 µε τα ΣΕΚ των κρατών - µελών
υποδοχής. Ισχύουν οι περιορισµοί που προβλέπονται στο άρθρο
44.

Αν ένα πιστωτικό ίδρυµα προτίθεται να µεταφερθεί από το
ΤΕΚΕ σε άλλο ΣΕΚ, γνωστοποιεί την πρόθεσή του αυτή τουλάχι-
στον έξι (6) µήνες νωρίτερα. Στη διάρκεια της περιόδου αυτής,
το πιστωτικό ίδρυµα εξακολουθεί να έχει υποχρέωση εισφοράς
στο ΤΕΚΕ σύµφωνα µε τα άρθρα 27 και 28, σε επίπεδο τόσο εκ
των προτέρων όσο και εκ των υστέρων χρηµατοδότησης.

6. Προκειµένου να διευκολυνθεί η αποτελεσµατική συνεργασία
µεταξύ των ΣΕΚ, ιδίως όσον αφορά το παρόν άρθρο, τα ΣΕΚ ή,
ενδεχοµένως, οι ορισθείσες αρχές συνάπτουν έγγραφες συµφω-
νίες συνεργασίας. Στις συµφωνίες αυτές λαµβάνονται υπόψη οι
απαιτήσεις που προβλέπονται στην παράγραφο 3 του άρθρου
44.

Η ορισθείσα αρχή ενηµερώνει την ΕΑΤ σχετικά µε την ύπαρξη
και το περιεχόµενο τέτοιων συµφωνιών και η      ΕΑΤ µπορεί να
εκδώσει γνώµες σύµφωνα µε το άρθρο 34 του Κανονισµού (ΕΕ)
αριθµ. 1093/2010. Αν οι ορισθείσες αρχές ή τα ΣΕΚ δεν µπορούν
να καταλήξουν σε συµφωνία ή εάν προκύψει διαφορά ως προς
την ερµηνεία µιας συµφωνίας, έκαστο των µερών µπορεί να πα-
ραπέµψει το θέµα στην ΕΑΤ, σύµφωνα µε το άρθρο 19 του Κα-
νονισµού (ΕΕ) αριθµ. 1093/2010 και η ΕΑΤ ενεργεί σύµφωνα µε
το άρθρο αυτό.

Η απουσία τέτοιων συµφωνιών δεν επηρεάζει τις απαιτήσεις
των καταθετών βάσει της παραγράφου 1 του άρθρου 21 ή των
πιστωτικών ιδρυµάτων βάσει της παραγράφου 4 του παρόντος
άρθρου.

7. Το ΤΕΚΕ διαθέτει τις κατάλληλες διαδικασίες προκειµένου
να συνεργάζεται µε άλλα ΣΕΚ, ανταλλάσσει πληροφορίες και επι-
κοινωνεί αποτελεσµατικά µε άλλα ΣΕΚ, µε τα συνδεόµενα µε
αυτά πιστωτικά ιδρύµατα και µε τις σχετικές αρµόδιες και ορι-
σθείσες αρχές εντός της επικράτειάς τους, καθώς και, ανάλογα
µε την περίπτωση, µε άλλους φορείς σε διασυνοριακή βάση.

8. Προκειµένου περί πιστωτικών ιδρυµάτων που εδρεύουν
στην Ελλάδα µε υποκαταστήµατα σε άλλα κράτη - µέλη, εφόσον
οι καταθέσεις αυτών των υποκαταστηµάτων καλύπτονται συµ-
πληρωµατικά από το σύστηµα εγγύησης καταθέσεων του κρά-
τους-µέλους υποδοχής, το ΤΕΚΕ ειδοποιεί το εν λόγω αλλοδαπό
σύστηµα εγγύησης καταθέσεων εντός ευλόγου χρόνου αφότου
λάβει ενηµέρωση από την Τράπεζα της Ελλάδος ότι συντρέχει
γεγονός, το οποίο ενδέχεται, κατά την κρίση της, να οδηγήσει
στην έκδοση οποιασδήποτε από τις αποφάσεις των υποπεριπτώ-
σεων α’ και β’ της περίπτωσης 27 της παραγράφου 1 του άρθρου
3.

Άρθρο 44
Ασκήσεις προσοµοίωσης ακραίων καταστάσεων

(άρθρα 3 και 4 της Οδηγίας 2014/490/ΕΕ)

1. Το ΤΕΚΕ διενεργεί ασκήσεις προσοµοίωσης ακραίων κατα-
στάσεων των συστηµάτων του. Οι εν λόγω ασκήσεις πρέπει να
διενεργούνται τουλάχιστον ανά τριετία και συχνότερα όποτε
απαιτείται. Η πρώτη άσκηση διενεργείται το αργότερο έως τις 3

Ιουλίου 2017.
2. Το ΤΕΚΕ χρησιµοποιεί τις πληροφορίες που απαιτούνται για

τη διενέργεια ασκήσεων προσοµοίωσης ακραίων καταστάσεων
στα συστήµατά του αποκλειστικά στο πλαίσιο των ασκήσεων
αυτών και τις διατηρεί µόνο για το διάστηµα που απαιτείται για
τον σκοπό αυτόν.

3. Το ΤΕΚΕ διασφαλίζει το απόρρητο και την προστασία των
δεδοµένων που αφορούν τους λογαριασµούς των καταθετών και
των επενδυτών - πελατών. Η επεξεργασία των δεδοµένων αυτών
διενεργείται σύµφωνα µε το ν. 2472/1997(Α’ 50).

4. Η Τράπεζα της Ελλάδος ασκεί τον έλεγχο των υποβαλλόµε-
νων από τα πιστωτικά ιδρύµατα στοιχείων είτε αυτόβουλα στο
πλαίσιο της εποπτικής της αρµοδιότητας είτε κατόπιν αιτήµατος
του ΤΕΚΕ. 

5. H Τράπεζα της Ελλάδος ή οι αρµόδιες για την εποπτεία των
συµµετεχόντων ιδρυµάτων αρχές ενηµερώνουν το ΤΕΚΕ σε πε-
ρίπτωση που διαπιστώνουν προβλήµατα σε κάποιο πιστωτικό
ίδρυµα, τα οποία ενδέχεται να ενεργοποιήσουν την παρέµβαση
του ΤΕΚΕ.

Άρθρο 45
Υποχρέωση ενηµέρωσης του ΤΕΚΕ από τα πιστωτικά   ιδρύ-

µατα αναφορικά µε τις επενδυτικές υπηρεσίες

1. Τα πιστωτικά ιδρύµατα υποχρεούνται να υποβάλουν στο
ΤΕΚΕ τα στοιχεία και τις πληροφορίες που αφορούν στην εκπλή-
ρωση του σκοπού του και ειδικότερα:

α) τα στοιχεία ισολογισµού και αποτελεσµάτων χρήσεως, 
β) τα στοιχεία που αφορούν τη βάση υπολογισµού των εισφο-

ρών, τις καλυπτόµενες και µη επενδυτικές υπηρεσίες, καθώς και 
γ) στοιχεία σχετικά µε τη διαθεσιµότητα των πόρων του, σύµ-

φωνα µε το άρθρο 30.
Για την παροχή των ανωτέρω στοιχείων από τα πιστωτικά ιδρύ-

µατα δεν ισχύει το τραπεζικό απόρρητο έναντι του ΤΕΚΕ.
2. Τα πιστωτικά ιδρύµατα οφείλουν να αναπτύξουν συστήµατα

που διασφαλίζουν την παρακολούθηση των λογαριασµών ανά
επενδυτή - πελάτη για την υποβολή των απαιτούµενων στοιχείων
προς το ΤΕΚΕ.

Άρθρο 46
Υποχρέωση πληροφόρησης επενδυτών - πελατών 

από τα συµµετέχοντα στο ΤΕΚΕ πιστωτικά ιδρύµατα

1. Τα συµµετέχοντα πιστωτικά ιδρύµατα οφείλουν να ενηµε-
ρώνουν τους επενδυτές-πελάτες για την παρεχόµενη από το
ΤΕΚΕ κάλυψη, για την έκταση και το ύψος της κάλυψης, καθώς
και για τις προϋποθέσεις και διατυπώσεις καταβολής της αποζη-
µίωσης.

2. Η πληροφόρηση των επενδυτών-πελατών γίνεται κατ’ αρχήν
µε την ελεύθερη διάθεση στα κεντρικά γραφεία και τα υποκατα-
στήµατα του συµµετέχοντος πιστωτικού ιδρύµατος σχετικών
αναλυτικών ενηµερωτικών δελτίων τα οποία είναι διατυπωµένα
µε τρόπο εύληπτο και σαφή στην ελληνική γλώσσα ή, προκειµέ-
νου για υποκαταστήµατα ελληνικών πιστωτικών ιδρυµάτων εγ-
κατεστηµένα στην αλλοδαπή, στην επίσηµη γλώσσα του κράτους
στο οποίο είναι εγκατεστηµένο το υποκατάστηµα, σύµφωνα µε
το υπόδειγµα του ενηµερωτικού δελτίου του Παραρτήµατος ΙΙ,
το οποίο αποτελεί αναπόσπαστο µέρος του παρόντος νόµου.

3. Στο ενηµερωτικό δελτίο περιλαµβάνονται, τουλάχιστον, τα
ακόλουθα στοιχεία:

(α) ανώτατα όρια κάλυψης,
(β) καλυπτόµενα νοµίσµατα,
(γ) εξαιρούµενες κατηγορίες,
(δ) συµψηφιζόµενες ανταπαιτήσεις του πιστωτικού ιδρύµατος,
(ε) τα περί προθεσµίας καταβολής των αποζηµιώσεων και περί

παραγραφής των σχετικών αξιώσεων.
4. Κατόπιν σχετικού αιτήµατος επενδυτών-πελατών, το συµµε-

τέχον στο ΤΕΚΕ πιστωτικό ίδρυµα υποχρεούται να παρέχει πρό-
σθετες πληροφορίες σχετικά µε τις διατυπώσεις και προϋπο-
θέσεις καταβολής αποζηµίωσης.

5. Απαγορεύεται στα συµµετέχοντα πιστωτικά ιδρύµατα η προ-
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βολή για διαφηµιστικό σκοπό της συµµετοχής τους στο ΤΕΚΕ
µέσω εντύπων ή άλλων µηνυµάτων που διαδίδονται µε οποιον-
δήποτε τρόπο, επιτρεποµένης µόνον της απλής µνείας της συµ-
µετοχής του πιστωτικού ιδρύµατος στο ΤΕΚΕ για ενηµερωτικούς
σκοπούς.

6. Η υποχρέωση έκδοσης ενηµερωτικού δελτίου εκπληρώνεται
από µεν τα συµµετέχοντα πιστωτικά ιδρύµατα εντός τριών (3)
µηνών από της συµµετοχής τους στο ΤΕΚΕ, από δε τα λοιπά
εντός τριών (3) µηνών από της εγκατάστασής τους στην Ελλάδα.

Άρθρο 47
Συνεργασία ΤΕΚΕ µε άλλα συστήµατα αποζηµίωσης 

επενδυτών - πελατών εντός της ΕΕ

1. Το ΤΕΚΕ συνεργάζεται µε τα συστήµατα αποζηµίωσης επεν-
δυτών-πελατών που λειτουργούν στα κράτη-µέλη της ΕΕ, δυνά-
µενο να συνάπτει συµφωνίες µε αυτά, προκειµένου να εξασφα-
λίζεται ότι οι επενδυτές-πελάτες πιστωτικών ιδρυµάτων που δρα-
στηριοποιούνται στην Ελλάδα και σε άλλο κράτος - µέλος της
ΕΕ αποζηµιώνονται εµπροθέσµως και κατά το ενδεδειγµένο
ποσό. Οι σχετικές συµφωνίες γνωστοποιούνται στην Τράπεζα
της Ελλάδος, στο Υπουργείο Οικονοµικών, στην Ελληνική Ένωση
Τραπεζών και στην Ένωση Συνεταιριστικών Τραπεζών Ελλάδος.
Οι διατάξεις της παρούσας παραγράφου δεν θίγουν τις διατά-
ξεις της παραγράφου 6 του άρθρου 43.

2. Στην περίπτωση συµπληρωµατικής κάλυψης υποκαταστη-
µάτων στην Ελλάδα πιστωτικών ιδρυµάτων που εδρεύουν σε
χώρα της ΕΕ, το ΤΕΚΕ θεσπίζει διµερώς µε το σύστηµα αποζη-
µίωσης επενδυτών – πελατών του κράτους-µέλους προέλευσης
κατάλληλους κανόνες και διαδικασίες για την καταβολή αποζη-
µίωσης στους επενδυτές-πελάτες του υποκαταστήµατος αυτού.
Κατά τη θέσπιση των διαδικασιών, καθώς και για τον προσδιορι-
σµό των όρων συµµετοχής του υποκαταστήµατος, ισχύουν οι
ακόλουθες αρχές:

α) Το ΤΕΚΕ διατηρεί πλήρως το δικαίωµα:
αα) να επιβάλλει τους όρους και τις προϋποθέσεις που

ισχύουν για τη συµµετοχή των λοιπών πιστωτικών ιδρυµάτων και
ββ) να απαιτεί την παροχή ισοδύναµων πληροφοριών και να

τις επαληθεύει µε τις αρχές του κράτους-µέλους προέλευσης
που είναι αρµόδιες για την εποπτεία του υποκαταστήµατος.

β) Το ΤΕΚΕ ικανοποιεί τις αξιώσεις για συµπληρωµατική απο-
ζηµίωση, εφόσον λάβει δήλωση των αρµόδιων αρχών του κρά-
τους-µέλους προέλευσης για την έκδοση της απόφασης αντί-
στοιχης µε την αναφερόµενη στις υποπεριπτώσεις α’ και β’ της
περίπτωσης 2 της παραγράφου 1 του άρθρου 3.

Το ΤΕΚΕ διατηρεί πλήρως το δικαίωµα να εξακριβώνει κατά
πόσο ο επενδυτής - πελάτης νοµιµοποιείται σύµφωνα µε τους δι-
κούς του βασικούς κανόνες και διαδικασίες, προτού καταβάλει
συµπληρωµατική αποζηµίωση. 

γ) Ο φορέας που προβλέπεται από το σύστηµα αποζηµίωσης
επενδυτών-πελατών του κράτους-µέλους προέλευσης και το
ΤΕΚΕ συνεργάζονται πλήρως µεταξύ τους, προκειµένου να εξα-
σφαλίσουν ότι οι επενδυτές πελάτες αποζηµιώνονται αµέσως και
κατά το ενδεδειγµένο ποσό. Ιδιαίτερα συµφωνούν όσον αφορά
τον τρόπο µε τον οποίο η ύπαρξη ανταπαίτησης, η οποία µπορεί
να προταθεί για συµψηφισµό στο πλαίσιο ενός από τα δύο συ-
στήµατα, επηρεάζει την αποζηµίωση που καταβάλλεται από κάθε
σύστηµα στον επενδυτή-πελάτη.

δ) Το ΤΕΚΕ δικαιούται να χρεώνει το υποκατάστηµα για τη
συµπληρωµατική κάλυψη κατά τον ενδεδειγµένο τρόπο που λαµ-
βάνει υπόψη την εγγύηση τη χρηµατοδοτούµενη από το σύστηµα
αποζηµίωσης επενδυτών-πελατών του κράτους-µέλους προέλευ-
σης. Προκειµένου να διευκολυνθεί η χρέωση, το ΤΕΚΕ θεωρεί
ότι η ευθύνη του περιορίζεται πάντοτε στη διαφορά µεταξύ της
εγγύησης που προσφέρει αυτό και της εγγύησης που παρέχει
το σύστηµα αποζηµίωσης επενδυτών-πελατών του κράτους-µέ-
λους προέλευσης, ανεξαρτήτως του κατά πόσο το σύστηµα απο-
ζηµίωσης επενδυτών-πελατών του κράτους-µέλους προέλευσης
καταβάλλει όντως αποζηµίωση για απαιτήσεις από τις καλυπτό-
µενες επενδυτικές υπηρεσίες που υφίστανται και παρέχονται
στην Ελλάδα.

ε) Το ΤΕΚΕ, αφού λάβει την ενηµέρωση από την Τράπεζα της
Ελλάδος ή τις αρµόδιες αρχές για την εποπτεία των συµµετεχόν-
των ιδρυµάτων της παραγράφου 5 του άρθρου 44, ειδοποιεί
εντός εύλογου χρόνου το εν λόγω αλλοδαπό σύστηµα αποζη-
µίωσης επενδυτών – πελατών.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΙΓ’
ΔΙΑΚΥΒΕΡΝΗΣΗ ΚΑΙ ΕΡΓΑΣΙΑΚΕΣ ΣΧΕΣΕΙΣ

Άρθρο 48
Διοίκηση ΤΕΚΕ - 

Αρµοδιότητες Διοικητικού Συµβουλίου 

1. Το ΤΕΚΕ εφαρµόζει χρηστές και διαφανείς πρακτικές δια-
κυβέρνησης και διοικείται από επταµελές Διοικητικό Συµβούλιο
(ΔΣ), το οποίο διορίζει µε απόφασή του ο Υπουργός Οικονοµι-
κών. Πρόεδρος του Διοικητικού Συµβουλίου διορίζεται ένας εκ
των Υποδιοικητών της Τράπεζας της Ελλάδος. Τα υπόλοιπα έξι
(6) µέλη προέρχονται και προτείνονται: ένα (1) από το Υπουργείο
Οικονοµικών, τρία (3) από την Τράπεζα της Ελλάδος και δύο (2)
από την Ελληνική Ένωση Τραπεζών. Για την εξέταση και λήψη
αποφάσεων επί ζητηµάτων εξυγίανσης συγκεκριµένου πιστωτι-
κού ιδρύµατος, όπως ειδικότερα ορίζονται στα εσωτερικά άρθρα
95 έως 104 του άρθρου 2 του ν. 4335/2015, το ΔΣ συγκροτείται
από πέντε µέλη χωρίς τη συµµετοχή των µελών που προέρχονται
από την Ελληνική Ένωση Τραπεζών. 

2. Οι αναφερόµενοι στην παράγραφο 1 φορείς οφείλουν, µέσα
σε ένα µήνα αφότου λάβουν σχετικό έγγραφο του Υπουργού Οι-
κονοµικών, να προτείνουν τα προβλεπόµενα µέλη. Μετά την πά-
ροδο της προθεσµίας αυτής ο Υπουργός Οικονοµικών προχωρεί
στο διορισµό και χωρίς πρόταση. 

3. Η θητεία των µελών του Διοικητικού Συµβουλίου είναι πεν-
ταετής, αρχοµένη από την ηµεροµηνία έκδοσης της απόφασης
του διορισµού τους και δύναται να ανανεώνεται µε απόφαση του
Υπουργού Οικονοµικών. Η θητεία παρατείνεται αυτοδικαίως
µέχρι το διορισµό νέου Διοικητικού Συµβουλίου και πάντως όχι
πέραν του τριµήνου από τη λήξη της. 

4. Η απώλεια της ιδιότητας µέλους επέρχεται: α) λόγω παραί-
τησης ή για οποιονδήποτε άλλο λόγο για τον οποίο το µέλος
αδυνατεί, κωλύεται ή αρνείται να ασκήσει τα καθήκοντά του,
οπότε γνωστοποιείται τούτο από τον αντίστοιχο φορέα στον
Υπουργό Οικονοµικών υποβάλλοντας πρόταση προς έκδοση
σχετικής αποφάσεως για την ανάκληση του παλαιού και το διο-
ρισµό νέου µέλους, β) µε απόφαση του Υπουργού Οικονοµικών,
η οποία ανακαλεί για οποιονδήποτε λόγο το διορισµό και διορίζει
νέο ή νέα µέλη. Σε περίπτωση που εκλείπει µέλος του Διοικητικού
Συµβουλίου διορίζεται νέο µέλος για τον υπόλοιπο χρόνο της θη-
τείας κατά τον τρόπο που προβλέπεται στο παρόν άρθρο. Σε
όλες τις ανωτέρω περιπτώσεις το Διοικητικό Συµβούλιο λειτουρ-
γεί νοµίµως µέχρι το διορισµό νέου µέλους, µε την προϋπόθεση
ότι τα εναποµείναντα µέλη του Διοικητικού Συµβουλίου είναι του-
λάχιστον πέντε (5).

5. Το Διοικητικό Συµβούλιο µετά το διορισµό του συγκροτείται
σε σώµα και εκλέγει τον Αντιπρόεδρο µεταξύ των µελών του. Στις
συνεδριάσεις του Διοικητικού Συµβουλίου δύναται να παρίσταν-
ται, στην περίπτωση που δεν έχουν ορισθεί ως µέλη, ο Διευθυν-
τής της Διεύθυνσης Εποπτείας Πιστωτικού Συστήµατος ή ο
Διευθυντής της Διεύθυνσης Εξυγίανσης Πιστωτικών Ιδρυµάτων
της Τράπεζας της Ελλάδος, χωρίς δικαίωµα ψήφου. Τα µέλη του
Διοικητικού Συµβουλίου είναι πρόσωπα αναγνωρισµένου κύρους
και διαθέτουν ειδικές γνώσεις και εµπειρία σε θέµατα του τρα-
πεζικού τοµέα. Ειδικότερα, το ένα προερχόµενο από την Τρά-
πεζα της Ελλάδος µέλος του Διοικητικού Συµβουλίου είναι
νοµικός. Για την αποφυγή σύγκρουσης συµφερόντων, τα δύο
µέλη που προτείνονται από την Ελληνική Ένωση Τραπεζών δεν
πρέπει να απασχολούνται µε οποιονδήποτε τρόπο ή σχέση στη
διοίκηση, ως υπάλληλοι ή ως σύµβουλοι στα συµµετέχοντα στο
ΤΕΚΕ πιστωτικά ιδρύµατα ούτε τα ίδια, οι σύζυγοι ή οποιοδήποτε
µέλος της οικογενείας τους να είναι µέτοχοι αυτών. Πρόσωπα
κατάλληλα να ορίζονται µέλη στο ΔΣ θα πρέπει να είναι αναγνω-
ρισµένης εντιµότητας. Δεν είναι κατάλληλα προς τούτο πρόσωπα
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τα οποία έχουν καταδικαστεί αµετάκλητα για αδίκηµα που επι-
σύρει ποινή φυλάκισης µε ή χωρίς τη δυνατότητα µετατροπής
της ποινής αυτής σε χρηµατική ή που έχουν κηρυχθεί σε πτώ-
χευση ή πρόσωπα τα οποία, λόγω οποιουδήποτε παραπτώµατος
δεν πληρούν τις προϋποθέσεις για την άσκηση επαγγέλµατος ή
έχουν αποκλειστεί ή τεθεί σε διαθεσιµότητα από την αρµόδια
αρχή ως προς την άσκηση επαγγέλµατος ή στα οποία έχει απα-
γορευθεί να ασκούν καθήκοντα διευθυντή ή υπαλλήλου σε οποι-
αδήποτε δηµόσια αρχή ή σε ιδιωτική επιχείρηση. Οι ιδιότητες του
µέλους της διοίκησης ή του στελέχους, του συµβούλου ή του µέ-
λους του προσωπικού πιστωτικού ιδρύµατος που συµµετέχει στο
ΤΕΚΕ, ή προσώπου που κατέχει τουλάχιστον 1% του µετοχικού
κεφαλαίου πιστωτικού ιδρύµατος που συµµετέχει στο ΤΕΚΕ,
είναι ασυµβίβαστες µε την ιδιότητα του µέλους του ΔΣ. 

6. Σε περίπτωση που απουσιάζει, κωλύεται ή εκλείπει για οποι-
ονδήποτε λόγο ο Πρόεδρος του Διοικητικού Συµβουλίου και
µέχρι τον διορισµό νέου, τον αναπληρώνει ως προς όλες τις αρ-
µοδιότητές του ο Αντιπρόεδρος.

7. Το ΔΣ συνεδριάζει τακτικά τουλάχιστον µία (1) φορά το
µήνα και έκτακτα όποτε αυτό κρίνεται αναγκαίο από τον Πρό-
εδρο του ΔΣ στην έδρα του ή εκτός της έδρας του σε άλλο τόπο,
εφόσον στη συνεδρίαση αυτή παρίστανται ή εκπροσωπούνται
όλα τα µέλη του και κανένα δεν αντιλέγει στην πραγµατοποίηση
της συνεδρίασης και στη λήψη των αποφάσεων. Το ΔΣ συγκαλεί
ο Πρόεδρος αυτού ή σε περίπτωση κωλύµατός του ο Αντιπρό-
εδρος. 

8. Το ΔΣ µπορεί να συνεδριάζει και να λαµβάνει αποφάσεις και
µέσω τηλεδιάσκεψης, γραπτής διαδικασίας, ηλεκτρονικών µέσων
επικοινωνίας ή οποιουδήποτε άλλου πρόσφορου τεχνικά τρόπου
που καθιστά τις εξ αποστάσεως συνεδριάσεις αυτού εφικτές. Ει-
δικότερες διαδικασίες δύναται να προβλέπονται στον Κανονισµό
οργάνωσης και λειτουργίας του ΤΕΚΕ. Στην περίπτωση αυτή η
πρόσκληση προς τα µέλη του ΔΣ περιλαµβάνει τις αναγκαίες
πληροφορίες για τη συµµετοχή αυτών στη συνεδρίαση.

9. Μέλος του ΔΣ δύναται να εκπροσωπηθεί από άλλο µέλος
κατά την διαδικασία που προβλέπεται στον Κανονισµό οργάνω-
σης και λειτουργίας του ΤΕΚΕ. Κάθε µέλος µπορεί να εκπροσω-
πεί ένα µόνο απόν µέλος.

10. Το Διοικητικό Συµβούλιο ευρίσκεται σε απαρτία και συνε-
δριάζει έγκυρα όταν παρίστανται ή εκπροσωπούνται τέσσερα (4)
τουλάχιστον µέλη, από τα οποία τρία (3) τουλάχιστον µέλη πρέ-
πει να είναι φυσικά παρόντα. Μεταξύ των φυσικά παρόντων
µελών πρέπει απαραιτήτως να είναι ο Πρόεδρος ή ο Αντιπρό-
εδρος του Διοικητικού Συµβουλίου. Σε περίπτωση ισοψηφίας
υπερισχύει η άποψη υπέρ της οποίας τάσσεται ο Πρόεδρος ή ο
Αντιπρόεδρος, κατά περίπτωση. Εκτός αν ορίζεται διαφορετικά
στον παρόντα νόµο, οι αποφάσεις του ΔΣ λαµβάνονται µε από-
λυτη πλειοψηφία των µελών που µετέχουν στη συνεδρίαση, πα-
ρόντα ή εκπροσωπούµενα. 

11. Για τους σκοπούς της εξέτασης και λήψης αποφάσεων επί
ζητηµάτων εξυγίανσης συγκεκριµένου πιστωτικού ιδρύµατος,
όπως ειδικότερα ορίζονται στα εσωτερικά άρθρα 95 έως 104 του
άρθρου 2 του ν. 4335/2015, το Διοικητικό Συµβούλιο ευρίσκεται
σε απαρτία και συνεδριάζει έγκυρα όταν παρίστανται ή εκπρο-
σωπούνται και τα πέντε (5) µέλη του Διοικητικού Συµβουλίου που
προβλέπονται στο τελευταίο εδάφιο της παραγράφου 1. Από τα
πέντε (5) µέλη του Διοικητικού Συµβουλίου τρία (3) τουλάχιστον
µέλη πρέπει να είναι φυσικά παρόντα. Για τη λήψη αποφάσεων
επί των ζητηµάτων του πρώτου εδαφίου απαιτείται οµοφωνία των
µελών που µετέχουν στη συνεδρίαση, παρόντα ή εκπροσωπού-
µενα. 

12. Η ειδική πλειοψηφία του ΔΣ επιτυγχάνεται µε τη σύµφωνη
ψήφο πέντε (5) τουλάχιστον µελών του Διοικητικού Συµβουλίου. 

13. Η κατάρτιση και υπογραφή πρακτικού από όλα τα µέλη του
ΔΣ ή τους αντιπροσώπους ισοδυναµεί µε απόφαση του ΔΣ,
ακόµα και αν δεν έχει προηγηθεί συνεδρίαση.

14. Τα πρακτικά του ΔΣ υπογράφονται από τον Πρόεδρο, τον
Αντιπρόεδρο και τα λοιπά µέλη του ΔΣ. Ακριβή αντίγραφα και
αποσπάσµατα των πρακτικών εκδίδονται από τον Πρόεδρο ή τον
Αντιπρόεδρο του ΔΣ ή τον Διευθυντή του ΤΕΚΕ χωρίς να απαι-
τείται άλλη επικύρωσή τους και παρέχουν πλήρη απόδειξη για

το περιεχόµενό τους. 
15. Η αποζηµίωση του Προέδρου, του Αντιπροέδρου και των

µελών του Διοικητικού Συµβουλίου καθορίζεται µε απόφαση του
Υπουργού Οικονοµικών ύστερα από πρόταση του ΔΣ και βαρύνει
τον προϋπολογισµό του ΤΕΚΕ.

16. Το ΔΣ είναι αρµόδιο για κάθε ανεξαιρέτως θέµα, το οποίο
υπάγεται στους σκοπούς του και αφορά στη διοίκηση, διαχείριση
και εκπροσώπησή του.

17. Ο Πρόεδρος του ΔΣ εκπροσωπεί το ΤΕΚΕ ενώπιον κάθε
αρχής και τρίτου, παρίσταται και εκπροσωπεί το ΤΕΚΕ δικαστι-
κώς και εποπτεύει την ορθή εφαρµογή των αποφάσεων του Δι-
οικητικού Συµβουλίου, την ορθή εκτέλεση του προγράµµατος και
του προϋπολογισµού του ΤΕΚΕ, στο πλαίσιο της επίτευξης των
σκοπών του, την τήρηση του Κανονισµού οργάνωσης και λει-
τουργίας των υπηρεσιών του ΤΕΚΕ περιλαµβανοµένων των κα-
νόνων λειτουργίας του Διοικητικού Συµβουλίου. Ο Πρόεδρος
συγκαλεί σε συνεδριάσεις το Διοικητικό Συµβούλιο, προεδρεύει
στις συνεδριάσεις του και ορίζει τα θέµατα της ηµερήσιας διά-
ταξης. Το Διοικητικό Συµβούλιο δύναται να αναθέτει την εκπρο-
σώπηση του ΤΕΚΕ ενώπιον κάθε αρχής και τρίτων και τη
δικαστική και εξώδικη παράσταση και εκπροσώπησή του για συγ-
κεκριµένα ζητήµατα σε άλλο µέλος του Διοικητικού Συµβουλίου,
στον Διευθυντή του ΤΕΚΕ ή σε άλλο στέλεχος του ΤΕΚΕ. 

18. Ο Διευθυντής του ΤΕΚΕ διορίζεται µε απόφαση του Διοι-
κητικού Συµβουλίου. Ο Διευθυντής του ΤΕΚΕ αποτελεί το ανώ-
τερο διοικητικό όργανο µετά το Διοικητικό Συµβούλιο, ασκεί τη
διοίκηση και εποπτεύει όλες τις υπηρεσίες του ΤΕΚΕ, σύµφωνα
µε τον Κανονισµό οργάνωσης και λειτουργίας. Με αποφάσεις
του το Διοικητικό Συµβούλιο δύναται να απονέµει περαιτέρω
εξουσίες στον Διευθυντή του ΤΕΚΕ για την πληρέστερη άσκηση
των καθηκόντων του στο πλαίσιο της εύρυθµης λειτουργίας του
ΤΕΚΕ. 

19. Τα µέλη του Διοικητικού Συµβουλίου, το προσωπικό και οι
συνεργάτες του ΤΕΚΕ, οι τυχόν οριζόµενοι εµπειρογνώµονες
κατά τα προβλεπόµενα στο άρθρο 17, καθώς και οι ελεγκτές των
ετήσιων οικονοµικών καταστάσεων του ΤΕΚΕ υποχρεούνται στην
τήρηση του επαγγελµατικού απορρήτου και του απορρήτου των
τραπεζικών καταθέσεων.

20. Η απαγόρευση γνωστοποίησης σε πρόσωπα ή αρχές πλη-
ροφοριών που περιέρχονται σε γνώση τους κατά την άσκηση των
καθηκόντων τους δεν ισχύει έναντι:

α) Της Τράπεζας της Ελλάδος. Η ευχέρεια της Τράπεζας της
Ελλάδος να γνωστοποιεί τις σχετικές πληροφορίες, που προβλέ-
πονται στην περίπτωση γ’ της παρ. 6 του άρθρου 54 του ν.
4261/2014, επεκτείνεται και στο ΤΕΚΕ.

β) Του Υπουργείου Οικονοµικών.
γ) Του Προέδρου και του Γενικού Γραµµατέα της Ελληνικής

Ένωσης Τραπεζών, πλην εάν πρόκειται για θέµατα που αφορούν
τη διαδικασία εξυγίανσης συγκεκριµένου πιστωτικού ιδρύµατος. 

δ) Των ειδικών εξεταστικών επιτροπών της Βουλής των Ελλή-
νων κατά την, σύµφωνα µε τον Κανονισµό της, ενάσκηση των κα-
θηκόντων τους.

ε) Των δικαστικών αρχών και της Αρχής Καταπολέµησης της
Νοµιµοποίησης Εσόδων από Εγκληµατικές Δραστηριότητες και
της Χρηµατοδότησης της Τροµοκρατίας και Ελέγχου των Δηλώ-
σεων Περιουσιακής Κατάστασης. 

21. Επιτρέπεται και δεν αποτελεί παράβαση του επα-γγελµα-
τικού απορρήτου και του απορρήτου των τραπεζικών καταθέ-
σεων η ανταλλαγή πληροφοριών µεταξύ του ΤΕΚΕ και των
αρχών που είναι αρµόδιες για την εποπτεία και την εξυγίανση
των πιστωτικών ιδρυµάτων στα λοιπά κράτη-µέλη της ΕΕ, των
ρυθµιστικών οργάνων της ΕΕ, καθώς και των συστηµάτων εγγύη-
σης καταθέσεων και αποζηµίωσης επενδυτών-πελατών και των
εθνικών Ταµείων Εξυγίανσης που λειτουργούν σε αυτά, εφόσον
οι πληροφορίες αυτές είναι απαραίτητες για την άσκηση των αρ-
µοδιοτήτων τους που συνδέονται µε την εγγύηση καταθέσεων,
αποζηµίωση επενδυτών-πελατών και χρηµατοδότηση εξυγίαν-
σης.

Το ΤΕΚΕ µπορεί να συνάπτει συµφωνίες µε τις αντίστοιχες
αρχές τρίτων χωρών υπό τους αυτούς ως άνω όρους και προ-
ϋποθέσεις. 
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22. Σε περίπτωση παράβασης των διατάξεων των παραγρά-
φων 19 έως 21 εφαρµόζονται οι κυρώσεις του άρθρου 371 του
Π.Κ. και του άρθρου 2 του ν.δ. 1059/1971 (Α’ 270) αναλόγως.
Αµετάκλητη καταδίκη για παράβαση των διατάξεων της παρ. 1
του άρθρου 2 του  ν.δ. 1059/1971 συνεπάγεται αυτοδικαίως την
άµεση απόλυση του καταδικασθέντος από τη θέση που κατέχει
στο ΤΕΚΕ.

Άρθρο 49
Οικονοµικός Έλεγχος και Οικονοµικές Καταστάσεις

1. Το οικονοµικό έτος αρχίζει την 1η Ιανουαρίου και λήγει την
31η Δεκεµβρίου. 

2. Το ΤΕΚΕ συντάσσει προϋπολογισµό και απολογισµό και εκ-
πονεί ετήσια έκθεση για τις δραστηριότητές του. Ο προϋπολογι-
σµός συντάσσεται µέχρι τέλος Οκτωβρίου κάθε οικονοµικού
έτους και µετά την έγκρισή του από το ΔΣ υποβάλλεται στον
Υπουργό Οικονοµικών, ο δε απολογισµός συντάσσεται µέχρι
τέλος Μαρτίου του εποµένου οικονοµικού έτους. Ο απολογισµός
περιλαµβάνει τον ισολογισµό και την ετήσια έκθεση του ΤΕΚΕ
και υποβάλλεται για έγκριση στον Υπουργό Οικονοµικών µαζί µε
την έκθεση του ελεγκτή. Ο απολογισµός κοινοποιείται στην Επι-
τροπή Οικονοµικών Υποθέσεων της Βουλής των Ελλήνων, στον
Υπουργό Οικονοµικών, στην Τράπεζα της Ελλάδος, στην Ελλη-
νική Ένωση Τραπεζών, στην Ένωση Συνεταιριστικών Τραπεζών
Ελλάδος και στο ΔΣ. Η ετήσια έκθεση περιλαµβάνει κατάλογο
των πιστωτικών ιδρυµάτων ή υποκαταστηµάτων που συµµετέ-
χουν στο ΤΕΚΕ. Μέχρι την 31η Μαρτίου εκάστου έτους το ΤΕΚΕ
ενηµερώνει την ΕΑΤ σχετικά µε το ύψος των εγγυηµένων κατα-
θέσεων και το ύψος των διαθέσιµων χρηµατοδοτικών του µέσων
ως έχουν κατά την 31η Δεκεµβρίου του προηγουµένου έτους.

3. Ο έλεγχος της οικονοµικής διαχείρισης και των οικονοµικών
καταστάσεων του ΤΕΚΕ ανατίθεται από το Διοικητικό Συµβούλιο
σε έναν ή περισσότερους νόµιµους ελεγκτές ή ελεγκτικά γρα-
φεία ή κοινοπραξίες νοµίµων ελεγκτών, που υποβάλλουν σχετική
έκθεση προς τα πρόσωπα και τους φορείς που αναφέρονται
στην παράγραφο 2.

Άρθρο 50
Προσωπικό ΤΕΚΕ

1. Με απόφαση του Υπουργού Οικονοµικών, ύστερα από πρό-
ταση του ΔΣ, καθορίζεται η οργανική διάρθρωση του ΤΕΚΕ.

2. Το προσωπικό του ΤΕΚΕ απασχολείται µε σύµβαση ιδιωτι-
κού δικαίου αορίστου ή ορισµένου χρόνου. Η απασχόληση του
προσωπικού διέπεται από τις µισθολογικές και λοιπές διατάξεις
που ισχύουν για τους υπαλλήλους της Τράπεζας της Ελλάδος,
εφαρµοζόµενες αναλόγως και συµπληρωµατικά προς αυτές που
προβλέπουν οι κανονισµοί του ΤΕΚΕ. Η απασχόληση υπαλλήλων
που προέρχονται από την Τράπεζα της Ελλάδος, την Ελληνική
Ένωση Τραπεζών, την Ένωση Συνεταιριστικών Τραπεζών Ελλά-
δος ή τα συµµετέχοντα στο ΤΕΚΕ πιστωτικά ιδρύµατα εξακολου-
θεί να διέπεται από το καθεστώς απασχόλησης, το ασφαλιστικό
καθεστώς και την υπηρεσιακή εξέλιξη, που ισχύει στο φορέα
προέλευσής τους. Κατ’ εξαίρεση η ιεραρχική ένταξη των υπαλ-
λήλων καθορίζεται σύµφωνα µε τον Κανονισµό πρόσληψης, υπη-
ρεσιακής κατάστασης και εξέλιξης του προσωπικού του ΤΕΚΕ.

3. Με απόφαση του ΔΣ εκδίδονται Κανονισµός πρόσληψης,
υπηρεσιακής κατάστασης και εξέλιξης προσωπικού και Κανονι-
σµός οργάνωσης και λειτουργίας του ΤΕΚΕ. Το Διοικητικό Συµ-
βούλιο δύναται να εκδίδει κανονισµούς και για ειδικότερα θέµατα
και διαδικασίες.

Άρθρο 51
Σύγκρουση συµφερόντων και υποχρέωση πίστεως

1. Τα µέλη του Διοικητικού Συµβουλίου και το προσωπικό του
ΤΕΚΕ έχουν υποχρέωση πίστεως στο ΤΕΚΕ, ώστε να προκρίνουν
τα συµφέροντα του ΤΕΚΕ έναντι των ιδίων αυτών συµφερόντων.

2. Τα µέλη του Διοικητικού Συµβουλίου και το προσωπικό του
ΤΕΚΕ αποφεύγουν κάθε περίπτωση κατά την οποία µπορεί να

προκύψει σύγκρουση συµφερόντων. Σύγκρουση συµφερόντων
προκύπτει, όταν µέλη του Διοικητικού Συµβουλίου και του προ-
σωπικού έχουν ιδιωτικά ή προσωπικά συµφέροντα, τα οποία µπο-
ρεί να επηρεάσουν την αµερόληπτη και αντικειµενική εκτέλεση
των καθηκόντων τους. Ως ιδιωτικά ή προσωπικά συµφέροντα των
µελών του Διοικητικού Συµβουλίου ή του προσωπικού νοούνται
οποιαδήποτε πιθανά πλεονεκτήµατα υπέρ των ιδίων, των οικογε-
νειών τους ή άλλων συγγενών τους µέχρι δευτέρου βαθµού ή
του κύκλου των φίλων ή γνωστών εις αυτά προσώπων, εφόσον
γνωρίζουν ότι υπάρχουν τέτοια πλεονεκτήµατα.

3. Κανένα µέλος του Διοικητικού Συµβουλίου ή του προσωπι-
κού δεν λαµβάνει ή δέχεται υπόσχεση από οποιαδήποτε πηγή
για οποιαδήποτε, οικονοµικά ή µη, ωφελήµατα, ανταµοιβές, αµοι-
βές ή δώρα πέραν ενός συνήθους ή αµελητέου ποσού, τα οποία
ωφελήµατα, ανταµοιβές, αµοιβές ή δώρα συνδέονται µε οποιον-
δήποτε τρόπο µε τις δραστηριότητές τους στο ΤΕΚΕ.

4. Τα µέλη του Διοικητικού Συµβουλίου ή του προσωπικού δεν
κάνουν χρήση εµπιστευτικής πληροφόρησης στην οποία έχουν
πρόσβαση, µε σκοπό να διενεργούν ιδιωτικές χρηµατοοικονοµι-
κές συναλλαγές, είτε άµεσα είτε έµµεσα µέσω τρίτων προσώ-
πων, είτε αυτές διενεργούνται µε κίνδυνο αυτών των ιδίων και για
λογαριασµό τους είτε µε κίνδυνο και για λογαριασµό τρίτου προ-
σώπου.

5. Τα µέλη του Διοικητικού Συµβουλίου υποχρεούνται να γνω-
στοποιούν πλήρως, πριν από την τελευταία ηµερολογιακή ηµέρα
του Ιανουαρίου κάθε έτους, στο Διοικητικό Συµβούλιο τυχόν ση-
µαντικά οικονοµικά συµφέροντα τα οποία έχουν τα ίδια ή τα
οποία έχει συγγενής µέχρι δεύτερου βαθµού ή του κύκλου των
επαγγελµατικών ή οικονοµικών τους επαφών, άµεσα ή έµµεσα,
και οι πληροφορίες αυτές πρέπει να είναι σύµφωνες µε τους
εσωτερικούς κανόνες που θα έχει υιοθετήσει το Διοικητικό Συµ-
βούλιο για τέτοια ζητήµατα. Το Διοικητικό Συµβούλιο υιοθετεί τέ-
τοιους κανόνες και για το προσωπικό του ΤΕΚΕ.

6. Οποτεδήποτε τίθεται οποιοδήποτε ζήτηµα σχετικό µε τέτοια
συµφέροντα ενώπιον του Διοικητικού Συµβουλίου, το µέλος το
οποίο αυτά αφορούν, υποχρεούται να γνωστοποιήσει το συµφέ-
ρον του κατά την έναρξη της συζήτησης και να µην συµµετάσχει
στη συζήτηση και στη λήψη απόφασης στο θέµα αυτό. Η παρου-
σία του µέλους του Διοικητικού Συµβουλίου, το οποίο απέχει από
τη συζήτηση και λήψη αποφάσεων, λαµβάνεται υπόψη στον υπο-
λογισµό της απαρτίας.

7. Τυχόν παράβαση των διατάξεων των προηγούµενων παρα-
γράφων από µέλος του Διοικητικού Συµβουλίου ή του προσωπι-
κού συνιστά σοβαρό παράπτωµα που δύναται να αποτελέσει
λόγο καταγγελίας της σύµβασής τους.

8. Τα µέλη του Διοικητικού Συµβουλίου, τα µέλη συλλογικών
οργάνων και το εν γένει προσωπικό του ΤΕΚΕ δεν ευθύνονται
αστικά έναντι τρίτων για πράξεις ή παραλείψεις κατά την άσκηση
των καθηκόντων τους εντός των κατά τον παρόντα νόµο αρµο-
διοτήτων τους, εκτός αν τα υπαίτια πρόσωπα βαρύνονται µε
δόλο ή βαρειά αµέλεια.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΙΔ’
ΚΥΡΩΣΕΙΣ

Άρθρο 52
Κυρώσεις

(παράγραφοι 4, 5 και 6 του άρθρου 4 
της Οδηγίας 2014/490/ΕΕ)

1. Σε περίπτωση µη τήρησης των υποχρεώσεων πιστωτικών
ιδρυµάτων ή υποκαταστηµάτων που συµµετέχουν υποχρεωτικά
στο ΤΕΚΕ ισχύουν τα ακόλουθα:

α) Αν πιστωτικό ίδρυµα που εδρεύει στην Ελλάδα ή υποκατά-
στηµα πιστωτικού ιδρύµατος που λειτουργεί στην Ελλάδα,
εδρεύει σε τρίτη χώρα και συµµετέχει υποχρεωτικά στο ΤΕΚΕ,
δεν τηρεί τις υποχρεώσεις του ως µέλος του ΤΕΚΕ, το ΤΕΚΕ ενη-
µερώνει άµεσα την Τράπεζα της Ελλάδος, η οποία, σε συνεργα-
σία µε το ΤΕΚΕ, λαµβάνει αµελλητί τα κατάλληλα µέτρα,
περιλαµβανοµένου του διορισµού επιτρόπου, και, αν είναι ανα-
γκαίο, επιβάλλει κυρώσεις, περιλαµβανοµένου του διορισµού
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επιτρόπου, σύµφωνα µε όσα προβλέπονται στην παράγραφο 2
του άρθρου 59 και στο άρθρο 137 του ν. 4261/2014, προς εξα-
σφάλιση της τήρησης των υποχρεώσεων του συγκεκριµένου µέ-
λους του. 

β) Αν, παρά τα µέτρα που λαµβάνονται σύµφωνα µε την περί-
πτωση α’ της παραγράφου 1, το µέλος του  ΤΕΚΕ δεν τηρεί τις
υποχρεώσεις του, οι οποίες απορρέουν από τη συµµετοχή τους
στο ΣΚΚ, το ΤΕΚΕ δύναται, µε τη ρητή συναίνεση της Τράπεζας
της Ελλάδος, να γνωστοποιήσει στο εν λόγω µέλος του ότι προ-
τίθεται να το αποκλείσει από το ΣΚΚ, τάσσοντας προθεσµία όχι
µικρότερη από ένα (1) µήνα, προς εκπλήρωση των υποχρεώσεών
του. Αν, µετά την πάροδο της προθεσµίας αυτής, το µέλος του
ΤΕΚΕ δεν έχει συµµορφωθεί µε τις υποχρεώσεις του, το ΤΕΚΕ
αποκλείει το εν λόγω µέλος του από το ΣΚΚ και η Τράπεζα της
Ελλάδος ανακαλεί την άδεια λειτουργίας του. 

γ) Αν, παρά τα µέτρα που λαµβάνονται σύµφωνα µε την περί-
πτωση α’ της παραγράφου 1, το µέλος του  ΤΕΚΕ δεν τηρεί τις
υποχρεώσεις του, οι οποίες απορρέουν από τη συµµετοχή του
στο ΣΚΕ, το ΤΕΚΕ δύναται, µε τη ρητή συναίνεση της Τράπεζας
της Ελλάδος, να γνωστοποιήσει στο εν λόγω µέλος του ότι προ-
τίθεται να το αποκλείσει από το ΣΚΕ, τάσσοντας προθεσµία όχι
µικρότερη από δώδεκα (12) µήνες, προς εκπλήρωση των υπο-
χρεώσεών του. Αν µετά την πάροδο της προθεσµίας αυτής το
µέλος του ΤΕΚΕ δεν έχει συµµορφωθεί µε τις υποχρεώσεις του,
το ΤΕΚΕ αποκλείει το εν λόγω µέλος του από το ΣΚΕ και η Τρά-
πεζα της Ελλάδος ανακαλεί την άδεια λειτουργίας του. 

2. Σε περίπτωση µη τήρησης των υποχρεώσεων υποκαταστη-
µάτων που συµµετέχουν προαιρετικά στο ΤΕΚΕ ισχύουν τα ακό-
λουθα: 

α) Αν υποκατάστηµα στην Ελλάδα πιστωτικού ιδρύµατος που
εδρεύει σε κράτος-µέλος της ΕΕ και καλύπτεται συµπληρωµα-
τικά από το ΣΚΕ δεν τηρεί τις υποχρεώσεις του ως µέλους του
ΣΚΕ, το ΤΕΚΕ ενηµερώνει άµεσα την Τράπεζα της Ελλάδος, η
οποία γνωστοποιεί τούτο στην εποπτική αρχή του κράτους-µέ-
λους, στο οποίο εδρεύει το πιστωτικό ίδρυµα και σε συνεργασία
µε αυτήν λαµβάνονται όλα τα κατάλληλα µέτρα για να εξασφα-
λιστεί η τήρηση των υποχρεώσεων του υποκαταστήµατος. 

β) Αν, παρά τα µέτρα που λαµβάνονται σύµφωνα µε την περί-
πτωση α’ της παραγράφου 2, το υποκατάστηµα δεν συµµορφω-
θεί προς τις υποχρεώσεις του, οι οποίες απορρέουν εκ της
συµµετοχής του στο ΣΚΕ, και παρέλθει, µετά τη σχετική ειδοποί-
ηση, χρονικό διάστηµα όχι µικρότερο από δώδεκα (12) µήνες, το
ΤΕΚΕ µπορεί, µε τη συγκατάθεση και της εποπτικής αρχής του
ενδιαφερόµενου κράτους-µέλους και κατόπιν σχετικής γνωστο-
ποίησης προς την Τράπεζα της Ελλάδος, να αποκλείσει το υπο-
κατάστηµα από το ΣΚΕ. Οι υφιστάµενες κατά τη χρονική στιγµή
αποκλεισµού απαιτήσεις επενδυτών - πελατών του υποκαταστή-
µατος κατά τις διατάξεις του παρόντος καλύπτονται συµπληρω-
µατικά από το ΣΚΕ. Το ΤΕΚΕ ενηµερώνει τους επενδυτές-
πελάτες του πιστωτικού ιδρύµατος για την παύση της συµπλη-
ρωµατικής κάλυψης και για την ηµεροµηνία κατά την οποία αρ-
χίζει να παράγει αποτελέσµατα.

3. Η προβλεπόµενη κάλυψη καταθετών και επενδυτών-πελα-
τών παρέχεται για καταθέσεις που ελήφθησαν και απαιτήσεις
από καλυπτόµενες επενδυτικές υπηρεσίες που παρασχέθηκαν
µέχρι την ανάκληση της άδειας λειτουργίας του πιστωτικού ιδρύ-
µατος.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΙΕ’
ΛΟΙΠΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ

Άρθρο 53
Μεταβατικές διατάξεις

1. Με την επιφύλαξη της διάταξης της παραγράφου 3 του πα-
ρόντος άρθρου, η κάλυψη των επενδυτών - πελατών πιστωτικών
ιδρυµάτων για τις παρεχόµενες από αυτά καλυπτόµενες επενδυ-
τικές υπηρεσίες διέπεται αποκλειστικά από τις διατάξεις του πα-
ρόντος νόµου.

2. Με την επιφύλαξη της διάταξης της παραγράφου 3 του πα-
ρόντος άρθρου, πιστωτικά ιδρύµατα που παρέχουν καλυπτόµε-

νες επενδυτικές υπηρεσίες κατά την έναρξη ισχύος του παρόν-
τος νόµου και πιστωτικά ιδρύµατα που παρέχουν καλυπτόµενες
επενδυτικές υπηρεσίες και ιδρύονται ή εγκαθίστανται στην Ελ-
λάδα µετά την έναρξη ισχύος του παρόντος νόµου συµµετέχουν
υποχρεωτικά και αποκλειστικά στο ΣΚΕ κατά τις διατάξεις της
παραγράφου 2 του άρθρου 5, δεν υπέχουν δε οποιαδήποτε υπο-
χρέωση έναντι του Συνεγγυητικού Κεφαλαίου Εξασφάλισης
Επενδυτικών Υπηρεσιών του ν. 2533/1997(Α’228).

3. Πιστωτικά ιδρύµατα, τα οποία κατά την έναρξη ισχύος του
παρόντος νόµου συµµετέχουν στο Συνεγγυητικό Κεφάλαιο Εξα-
σφάλισης Επενδυτικών Υπηρεσιών του ν. 2533/1997, εξακολου-
θούν να συµµετέχουν στο τελευταίο και δεν υπέχουν υποχρέωση
συµµετοχής στο ΣΚΕ.

4. Σε περίπτωση που πιστωτικό ίδρυµα που συµµετέχει στο
ΣΚΕ απορροφήσει µέλος του Συνεγγυητικού, το πιστωτικό
ίδρυµα συµµετέχει εφεξής µόνο στο ΣΚΕ. Αν µέλος του Συνεγ-
γυητικού απορροφήσει πιστωτικό ίδρυµα που συµµετέχει στο
ΣΚΕ, η απορροφούσα εταιρεία συµµετέχει αποκλειστικά στο Συ-
νεγγυητικό. Οι απαιτήσεις του µέλους του Συνεγγυητικού έναντι
του τελευταίου, συµπεριλαµβανοµένων των απαιτήσεών του από
την καταβολή εισφορών σύµφωνα µε το ν. 2533/1997, όπως
ισχύει, δεν θίγονται από την απορρόφηση του µέλους τούτου
από πιστωτικό ίδρυµα που συµµετέχει στο ΣΚΕ. Αντίστοιχα, οι
απαιτήσεις του συµµετέχοντος στο ΣΚΕ έναντι του τελευταίου
από την ατοµική του µερίδα δεν θίγονται από την απορρόφησή
του από µέλος του Συνεγγυητικού. Η διαδικασία των καταβολών
αυτών από το Συνεγγυητικό ή το ΤΕΚΕ και κάθε άλλο σχετικό
θέµα, όπως ο ακριβής προσδιορισµός του καταβλητέου ποσού,
η προθεσµία καταβολής κ.λπ., καθορίζονται κατά περίπτωση µε
απόφαση του Διοικητικού Συµβουλίου του Συνεγγυητικού ή του
ΤΕΚΕ.

5. Η πρώτη εφαρµογή της παραγράφου 6 του άρθρου 27 ξε-
κινάει µε την έναρξη ισχύος του παρόντος νόµου.

6. Από τη δηµοσίευση του παρόντος νόµου καταργούνται οι
διατάξεις των άρθρων 1 έως και 27 του ν. 3746/2009, και οποι-
αδήποτε παραποµπή σε αυτές, νοείται στο εξής ως παραποµπή
στις αντίστοιχες κατά περιεχόµενο διατάξεις του παρόντος
νόµου σύµφωνα µε την αντιστοίχιση του Παραρτήµατος ΙIΙ του
παρόντος. 

7. Υπουργικές αποφάσεις ή άλλες κανονιστικές πράξεις που
έχουν εκδοθεί βάσει διατάξεων που καταργούνται δυνάµει της
παραγράφου 6 του παρόντος άρθρου, εφόσον δεν αντίκεινται
στις διατάξεις του παρόντος νόµου, διατηρούνται σε ισχύ µέχρι
την αντικατάστασή τους µε νέες κανονιστικές πράξεις, που εκδί-
δονται κατ’ εξουσιοδότηση του παρόντος νόµου. 

ΜΕΡΟΣ ΔΕΥΤΕΡΟ
ΛΟΙΠΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΕΙΟΥ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ

Άρθρο 54
Τροποποίηση του άρθρου 2 του ν. 4335/2015

1. Στο τέλος της παρ. 9 του εσωτερικού άρθρου 45 του άρ-
θρου 2 του ν. 4335/2015 προστίθεται εδάφιο ως εξής:

«Η αρχή εξυγίανσης σε επίπεδο οµίλου δεν παραπέµπει το
θέµα στην ΕΑΤ για δεσµευτική διαµεσολάβηση, εφόσον το επί-
πεδο που ορίζει η αρχή εξυγίανσης δεν απέχει κατά µία εκατο-
στιαία µονάδα από το ύψος της ελάχιστης απαίτησης που ορί-
ζεται σε ενοποιηµένο επίπεδο δυνάµει της παραγράφου 8 του
παρόντος άρθρου.»

2. Στο εσωτερικό άρθρο 115 του άρθρου 2 προστίθενται πα-
ράγραφοι 3, 4 και 5 ως εξής: 

«3. Κατά τη διάσπαση ανωνύµων εταιριών εφαρµόζονται οι πα-
ράγραφοι 2, 3 και 4 του άρθρου 1 της Οδηγίας 2011/35/ΕΕ.

4. Η Οδηγία 2011/35/ΕΕ δεν εφαρµόζεται στην εταιρεία ή τις
εταιρείες οι οποίες υπόκεινται στη χρήση των µέτρων, εξουσιών
και µηχανισµών εξυγίανσης των άρθρων 31 έως 83 και 110 του
παρόντος νόµου.

5. Τα άρθρα 10, 19 παράγραφος 1, 29 παράγραφοι 1,2 και 3,
31 παράγραφος 2 πρώτο εδάφιο, 33 έως 36, 40, 41 και 42 της
Οδηγίας 2012/30/ΕΕ δεν εφαρµόζονται στην περίπτωση χρήσης
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των µέτρων, εξουσιών και µηχανισµών εξυγίανσης των άρθρων
31 έως 83 και 110 του παρόντος νόµου.»

Άρθρο 55
Τροποποίηση του ν. 4350/2015 (Α’ 161)

1. Η περίπτωση β’ της παραγράφου 4 του άρθρου πρώτου της
Πράξης Νοµοθετικού Περιεχοµένου της 28ης Ιουνίου 2015,
όπως τροποποιήθηκε µε την ΠΝΠ της 14ης Ιουλίου (Α’79) και κυ-
ρώθηκε µε το ν. 4350/2015 (Α’161) αντικαθίσταται ως εξής:

«β) τον Προϊστάµενο της Γενικής Διεύθυνσης Δηµοσιονοµικής
Πολιτικής και Προϋπολογισµού της Γενικής Γραµµατείας Δηµο-
σιονοµικής Πολιτικής/Γενικού Λογιστηρίου του Κράτους του
Υπουργείου Οικονοµικών, µε αναπληρωτές του, κατά σειρά δύο
Προϊσταµένους Διεύθυνσης της ίδιας Γενικής Γραµµατείας, που
ορίζονται µε εισήγηση του αρµοδίου Γενικού Γραµµατέα.»

2. Μετά την περίπτωση στ’ της παραγράφου 4 του άρθρου
πρώτου της ΠΝΠ της 28ης Ιουνίου 2015, όπως αυτή τροποποι-
ήθηκε και ισχύει, προστίθεται νέο εδάφιο ως εξής:

«Οι αρχές και οι φορείς των στοιχείων, γ’,δ’ και στ’ µπορούν
να ορίζουν µέχρι δύο αναπληρωτές για τον εκπρόσωπό τους
στην ανωτέρω Επιτροπή.»

Άρθρο 56
Τροποποιήσεις του ν. 3862/2010 (Α’ 113) 

και του ν. 2251/1994 (Α’ 191)

1.α. Στην παρ. 1 του άρθρου 77 του ν. 3862/2010 οι λέξεις «επι-
βάλλεται σε βάρος των παρόχων υπηρεσιών πληρωµών» αντικα-
θίστανται µε τις λέξεις «επιβάλλεται σε βάρος των παρόχων και
των δικαιούχων υπηρεσιών πληρωµών».

β. Στην παρ. 3 του άρθρου 77 του ν. 3862/2010 οι λέξεις «προ-
βλέπεται σε βάρος των φορέων παροχής υπηρεσιών πληρωµών»
αντικαθίστανται µε τις λέξεις «προβλέπεται σε βάρος των φο-
ρέων παροχής και των δικαιούχων υπηρεσιών πληρωµών».

2. Το άρθρο 4γ του ν. 2251/1994 (Α’ 191) αντικαθίσταται ως
εξής: 

«Ο προµηθευτής δεν δικαιούται να επιβάλλει επιβαρύνσεις
στους καταναλωτές για τη χρήση ενός συγκεκριµένου µέσου
πληρωµής.» 

Άρθρο 57
Τροποποίηση του ν. 3691/2008 (A’ 166)

Το άρθρο 9 του ν. 3691/2008 αντικαθίσταται ως ακολούθως:

«Άρθρο 9
Επιτροπή Επεξεργασίας Στρατηγικής και Πολιτικών 

για την αντιµετώπιση του ξεπλύµατος χρήµατος 
και της χρηµατοδότησης της τροµοκρατίας

1. Συνιστάται στο Υπουργείο Οικονοµικών Επιτροπή Επεξερ-
γασίας Στρατηγικής και Πολιτικών για την αντιµετώπιση του ξε-
πλύµατος χρήµατος και της χρηµατοδότησης της τροµοκρατίας,
(εφεξής: Επιτροπή Στρατηγικής).

2. Με απόφαση του Υπουργού Οικονοµικών που δηµοσιεύεται
στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως συγκροτείται η Επιτροπή
Στρατηγικής µε Πρόεδρο τον Γενικό Γραµµατέα Οικονοµικής Πο-
λιτικής του Υπουργείου Οικονοµικών και µέλη υψηλόβαθµα στε-
λέχη που προτείνονται από τους παρακάτω φορείς:

α) Υπουργείο Οικονοµικών ( Γενική Διεύθυνση Οικονοµικής
Πολιτικής, Γενική Διεύθυνση Φορολογικής Διοίκησης, Γενική Δι-
εύθυνση Τελωνείων και Ειδικών Φόρων Κατανάλωσης και Σώµα
Δίωξης Οικονοµικού Εγκλήµατος),

β) Υπουργείο Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης
(Αρχηγείο Ελληνικής Αστυνοµίας),

γ) Υπουργείο Εξωτερικών,
δ) Υπουργείο Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δι-

καιωµάτων (Γενική Γραµµατεία για την Καταπολέµηση της Δια-
φθοράς),

ε) Υπουργείο Οικονοµίας, Ανάπτυξης και Τουρισµού, 

στ) Υπουργείο Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής (Αρχηγείο
Λιµενικού Σώµατος),

ζ) Αρχή Καταπολέµησης της Νοµιµοποίησης Εσόδων από Εγ-
κληµατικές Δραστηριότητες και της Χρηµατοδότησης της Τρο-
µοκρατίας και Ελέγχου των Δηλώσεων Περιουσιακής Κατάστα-
σης,

η) Τράπεζα της Ελλάδος, 
θ) Επιτροπή Κεφαλαιαγοράς,
ι) Επιτροπή Λογιστικής Τυποποίησης και Ελέγχων και 
ια) Επιτροπή Εποπτείας και Ελέγχου Παιγνίων. 
3. Οι φορείς µαζί µε τα µέλη ορίζουν και τους αναπληρωτές

τους, οι οποίοι τους αντικαθιστούν σε περίπτωση κωλύµατος. 
4. Η Επιτροπή Στρατηγικής µπορεί να καλεί, κατά περίπτωση,

εκπροσώπους άλλων δηµόσιων ή ιδιωτικών φορέων µε σκοπό
την εξέταση ορισµένων θεµάτων. 

5. Γραµµατειακή υποστήριξη στην Επιτροπή Στρατηγικής πα-
ρέχει η Γενική Διεύθυνση Οικονοµικής Πολιτικής του Υπουργείου
Οικονοµικών.

6. Το έργο της Επιτροπής Στρατηγικής συνίσταται:
α) Στην προετοιµασία και σχεδιασµό συγκεκριµένων πολιτικών

για την αντιµετώπιση εντοπισµένων αδυναµιών στο γενικό µηχα-
νισµό της χώρας µε σκοπό την πρόληψη της νοµιµοποίησης εσό-
δων από εγκληµατικές δραστηριότητες και της χρηµατοδότησης
της τροµοκρατίας.

β) Στη µελέτη και σχεδιασµό των απαραίτητων µέτρων νοµο-
θετικής, κανονιστικής και οργανωτικής φύσης για τη βελτίωση
του εποπτικού πλαισίου και τη συµµόρφωση της χώρας µας µε
τα διεθνή πρότυπα και απαιτήσεις.

γ) Στην ενηµέρωσή της για το µελετητικό έργο του Κεντρικού
Συντονιστικού Φορέα, του Τµήµατος Μελετών και Διεθνών Σχέ-
σεων της Αρχής, των αρµόδιων αρχών και άλλων φορέων και
στην αξιολόγηση και αξιοποίηση αυτών των µελετών.

δ) Στην εξέταση τρόπων ενίσχυσης της αποτελεσµατικότητας
της Αρχής όσον αφορά στη στελέχωσή της µε εξειδικευµένο
προσωπικό, την αναβάθµιση της συνεργασίας της µε τις αρµό-
διες αρχές, την αύξηση των αναφορών ύποπτων και ασύνηθων
συναλλαγών και βελτίωση της ποιότητάς τους, µέσω της αποτε-
λεσµατικότερης εποπτείας των αρµόδιων αρχών και µέσω της
ενεργοποίησης και οργάνωσης άλλων δηµόσιων φορέων για την
υποβολή αναφορών ή διαβίβαση πληροφοριών από αυτούς προς
την Αρχή.

ε) Στην παρακολούθηση των σχετικών εξελίξεων σε διεθνείς
οργανισµούς και φορείς, ιδίως στην Ευρωπαϊκή Ένωση, στο Συµ-
βούλιο της Ευρώπης, στο Διεθνές Νοµισµατικό Ταµείο και στην
Οµάδα Χρηµατοοικονοµικής Δράσης (Financial Action Task
Force F.A.T.F.). Προς τούτο ενηµερώνεται σχετικά από τον Κεν-
τρικό Συντονιστικό Φορέα, που έχει την αρµοδιότητα εκπροσώ-
πησης της χώρας σε διεθνείς οργανισµούς και φορείς, από την
Αρχή, από άλλες αρµόδιες αρχές και από τον Φορέα Διαβούλευ-
σης του άρθρου 11.

στ) Στην παρακολούθηση του βαθµού συµµόρφωσης της
χώρας µας µε τα διεθνή πρότυπα για την αντιµετώπιση της νοµι-
µοποίησης εσόδων από εγκληµατικές δραστηριότητες και της
χρηµατοδότησης της τροµοκρατίας και την ταχεία και αποτελε-
σµατική εφαρµογή των αποφάσεων του Συµβουλίου Ασφαλείας
των Ηνωµένων Εθνών, της Ευρωπαϊκής Ένωσης και άλλων διε-
θνών οργανισµών και φορέων, σχετικά µε την αντιµετώπιση της
χρηµατοδότησης της τροµοκρατίας και της διασποράς όπλων
µαζικής καταστροφής.

ζ) Στη διαρκή ανάπτυξη της συνεργασίας των Υπουργείων και
φορέων της παραγράφου 2 και στην προώθηση διµερών ή πο-
λυµερών µνηµονίων συνεργασίας.

η) Στην ανάπτυξη πρωτοβουλιών συνεργασίας µε τον ιδιωτικό
τοµέα, µε σκοπό την ανταλλαγή εµπειριών και τη µελέτη των ανα-
γκαίων προσαρµογών που απαιτούνται για τη βελτίωση της συ-
νεισφοράς των προσώπων του ιδιωτικού τοµέα, για την αντι-
µετώπιση των αδικηµάτων του άρθρου 2.

7. Η Επιτροπή Στρατηγικής συνεδριάζει ύστερα από πρό-
σκληση του Προέδρου, τουλάχιστον µία φορά το δίµηνο και
εκτάκτως, µε πρωτοβουλία του ιδίου. Ο Πρόεδρος µπορεί να
συγκαλεί έκτακτες συνεδριάσεις µε ορισµένα µέλη που συνδέ-
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ονται µε συγκεκριµένο αντικείµενο ή/και να αναθέτει σε υποεπι-
τροπές την εξέταση εξειδικευµένων θεµάτων. Η Επιτροπή Στρα-
τηγικής συντάσσει Κανονισµό Λειτουργίας που εγκρίνει ο
Υπουργός Οικονοµικών. Με τον Κανονισµό ορίζεται ο τρόπος κα-
τάρτισης της ηµερήσιας διάταξης των συνεδριάσεων, λήψης
αποφάσεων, οργάνωσης της γραµµατειακής και επιστηµονικής
υποστήριξης και άλλα σχετικά θέµατα.

8. Η Επιτροπή Στρατηγικής καταρτίζει ετήσια έκθεση που υπο-
βάλλει στην Επιτροπή Θεσµών και Διαφάνειας της Βουλής, στην
οποία περιγράφονται οι ενέργειες και δραστηριότητές της και
προτείνονται πολιτικές και συγκεκριµένα µέτρα για τη συνεχή
αναβάθµιση του µηχανισµού της χώρας µας, µε σκοπό την πρό-
ληψη και καταπολέµηση των αδικηµάτων του άρθρου 2. Η έκ-
θεση υποβάλλεται εντός του Ιανουαρίου εκάστου έτους.

9. Οι πληροφορίες που ανταλλάσσονται στο πλαίσιο λειτουρ-
γίας της Επιτροπής Στρατηγικής θεωρούνται εµπιστευτικές.»

Άρθρο 58
Θέµατα Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς

1. Η παρ. 2 του άρθρου 23 του ν. 2778/1999 (Α’295) αντικαθί-
σταται ως εξής:

«2. Η Επιτροπή Κεφαλαιαγοράς µπορεί, ύστερα από αίτηση
της εταιρίας, να παρατείνει την προθεσµία της παραγράφου 1
για διάστηµα που δεν µπορεί να υπερβεί τους τριάντα έξι (36)
µήνες από την ηµεροµηνία λήξης αυτής σε περίπτωση ανωτέρας
βίας ή αν κρίνει ότι οι συνθήκες της αγοράς θέτουν σε κίνδυνο
την επίτευξη της εισαγωγής των µετοχών της εταιρίας σε οργα-
νωµένη αγορά.» 

2. Για τις Ανώνυµες Εταιρίες Επενδύσεων σε Ακίνητη Περιου-
σία του ν. 2778/1999 που υφίστανται κατά την έναρξη ισχύος του
παρόντος νόµου, των οποίων οι µετοχές δεν έχουν ακόµη εισαχ-
θεί σε οργανωµένη αγορά, η προθεσµία της παρ. 2 του άρθρου
23 του ν. 2778/1999, που είχε χορηγηθεί κατά τις προϊσχύσασες
διατάξεις, δύναται να παρατείνεται, κατόπιν αποφάσεως της Επι-
τροπής Κεφαλαιαγοράς, για χρονικό διάστηµα έως δώδεκα (12)
µηνών, ύστερα από αίτηση της εταιρίας, κατ’ ανάλογο εφαρµογή
της παρ. 2 του άρθρου 23 του ν. 2778/1999.» 

Άρθρο 59
Εφαρµοστικές διατάξεις του Κανονισµού 806/2014 

(EE L 225)

Ο Υπουργός Οικονοµικών, κατόπιν σύµφωνης γνώµης του Ορ-
γανισµού Διαχείρισης Δηµοσίου Χρέους, δύναται να υπογράφει
συµβάσεις για τη χορήγηση προσωρινού δανείου εκ µέρους του
Ελληνικού Δηµοσίου προς τον Ενιαίο Μηχανισµό Εξυγίανσης στο
πλαίσιο της συµµετοχή της χώρας στο Ενιαίο Ταµείο Εξυγίανσης
του άρθρου 67 του Κανονισµού 806/2014 και σύµφωνα µε τους
όρους της Διακρατικής Συµφωνίας για τη Μεταφορά και Αµοι-
βαιοποίηση των εισφορών στο Ενιαίο Ταµείο Εξυγίανσης που κυ-
ρώθηκε µε το άρθρο 13 του ν. 4350/2015.

Άρθρο 60
Ρυθµίσεις για το Νοµικό Συµβούλιο του Κράτους

1.α) Το δεύτερο εδάφιο της περίπτωσης β’ της παρ. 1 του άρ-
θρου 6 του ν. 3086/2002 «Οργανισµός Νοµικού Συµβουλίου του
Κράτους και κατάσταση των Λειτουργών και των Υπαλλήλων
του» (Α’324), όπως ισχύει µετά την αντικατάστασή του µε την
παρ. 2 του άρθρου 175 του ν. 4261/2014 (Α’107), αντικαθίσταται
ως εξής: 

«Ειδικά, για την αποδοχή δικαστικών αποφάσεων, κατά των
οποίων δεν µπορεί να ασκηθεί παραδεκτά, λόγω ποσού της δια-
φοράς, έφεση ή αίτηση αναίρεσης και δεν συντρέχουν στην πε-
ρίπτωση αυτή λόγοι για την κατ’ εξαίρεση άσκηση αίτησης
αναίρεσης, οι Τριµελείς Επιτροπές αποφαίνονται µε σχετική
πράξη, που υπογράφεται από τα µέλη που τις συγκροτούν, χωρίς
να ακολουθείται η διαδικασία εισήγησης και πρακτικού.» 

β) Η παρ. 7 του άρθρου 6 του ν. 3086/2002, η οποία προστέ-
θηκε µε την παρ. 7 του άρθρου 326 του ν. 4072/2012 (Α’86), κα-

ταργείται. 
γ) Το δεύτερο εδάφιο της παρ. 5 του άρθρου 7 του ν. 3086/

2002, όπως ισχύει µετά την αντικατάστασή της µε την παρ. 2 του
άρθρου 41 του ν. 4170/2013 (Α’163), αντικαθίσταται ως εξής:

«Πρακτικά γνωµοδοτήσεων σε δικαστικές και εξώδικες υποθέ-
σεις µε χρηµατικό αντικείµενο, ανά αιτούντα ή διάδικο, µέχρι
ποσού εξήντα χιλιάδων (60.000) ευρώ, εγκρίνονται από τον Πρό-
εδρο του Ν.Σ.Κ., εκτός εκείνων που αφορούν υποθέσεις µείζονος
σηµασίας.»

δ) Η περίπτωση α’ της παρ. 3 του άρθρου 8 του ν. 3086/2002,
όπως ισχύει, αντικαθίσταται ως εξής: 

«α) Νοµικό Σύµβουλο, Πάρεδρο ή Δικαστικό Πληρεξούσιο, που
υπηρετεί στην Κεντρική Υπηρεσία, να υπογράφει τις εκθέσεις
επίδοσης δικογράφων, δικαστικών αποφάσεων και γενικά εγγρά-
φων προς το Δηµόσιο, τις καταστάσεις εκκαθάρισης αποδοχών
του κυρίου προσωπικού, τα έγγραφα που αναφέρονται στην πε-
ρίπτωση β’ της παρούσας και κάθε άλλο κατά την κρίση του έγ-
γραφο.» 

ε) Στην παρ. 3 του άρθρου 52 του ν. 3086/2002 προστίθενται
εδάφια ως εξής:

«Στο Τµήµα Πληροφορικής και Υποστήριξης Συστηµάτων προ-
ΐστανται υπάλληλοι των κλάδων ΠΕ Πληροφορικής ή ΤΕ Πληρο-
φορικής ή ΔΕ Χειριστών Η/Υ. Οι ανωτέρω υπάλληλοι δύναται να
προΐστανται και στο Τµήµα Ευρετηρίου.»

2. α) Το πρώτο εδάφιο της παρ. 2 του άρθρου 54 του ν.
3086/2002 αντικαθίσταται ως εξής: 

«Το Υπηρεσιακό και Πειθαρχικό Συµβούλιο για το διοικητικό
προσωπικό του Ν.Σ.Κ. συγκροτείται µε απόφαση του Προέδρου
για δύο έτη και αποτελείται από:» 

β) Η διάταξη της προηγούµενης περίπτωσης καταλαµβάνει και
την τρέχουσα θητεία του Συµβουλίου, η οποία άρχισε στην
1.1.2016. 

3. Τα δύο τελευταία εδάφια της παρ. 1 του άρθρου 87 του ν.
3606/2007 (Α’195) καταργούνται.

4. Οι διατάξεις του άρθρου 32 του π.δ. 238/2003 «Εκτέλεση
των διατάξεων περί Νοµικού Συµβουλίου του Κράτους» (Α’ 214)
επαναφέρονται σε ισχύ, όπως ίσχυαν µέχρι την αντικατάστασή
τους µε το άρθρο 60 του ν. 4170/2013 (Α’163), οι διατάξεις του
οποίου καταργούνται από τότε που ίσχυσαν. 

5. α) Η παρ. 4 του άρθρου 14 του ν. 4061/2012 (Α’66), όπως
αντικαταστάθηκε µε την παρ. 5β του άρθρου 37 του ν. 4235/2014
(Α’32), αντικαθίσταται ως εξής: 

«4. Στην Επιτροπή Θεµάτων Γης και Επίλυσης Διαφορών µε-
τέχει ως µέλος και Πρόεδρος αυτής εκπρόσωπος του Νοµικού
Συµβουλίου του Κράτους που υπηρετεί στην οικεία Περιφέρεια,
για τα θέµατα που εξετάζει η Επιτροπή, σύµφωνα µε την παρά-
γραφο 4 του άρθρου 22. Για το µέλος αυτό και τον αναπληρωτή
του, που ορίζονται µε πράξη του Προέδρου του Ν.Σ.Κ., δεν ισχύει
το κώλυµα του πέµπτου εδαφίου της παραγράφου 1 του παρόν-
τος άρθρου. Η πρόσκληση της Επιτροπής αποστέλλεται στον εκ-
πρόσωπο του Ν.Σ.Κ., µε τηλεοµοιοτυπία ή µε ηλεκτρονικό
ταχυδροµείο, τέσσερις (4) εργάσιµες ηµέρες πριν από τη συνε-
δρίασή της.»

β) Το πρώτο εδάφιο της παρ. 1 του άρθρου 17 του ν. 4061/
2012, όπως αυτή αντικαταστάθηκε µε την παρ. 2 του άρθρου 33
του ν. 4351/2015 (Α’164), αντικαθίσταται ως εξής: 

«Στην έδρα κάθε Αποκεντρωµένης Διοίκησης συνιστάται τρι-
µελής Επιτροπή Ελέγχου και Νοµιµότητας, µε µέλη δύο διοικη-
τικούς υπαλλήλους κατηγορίας ΠΕ ή ΤΕ και έναν υπάλληλο µε
πτυχίο τοπογράφου µηχανικού ή γεωπόνου, καθώς και τους ανα-
πληρωτές τους. Με την πράξη συγκρότησης ορίζεται ο Πρό-
εδρος της Επιτροπής.»

6. Όπου, σε εφαρµογή κειµένων διατάξεων, προβλέπεται η
συµµετοχή λειτουργού του Νοµικού Συµβουλίου του Κράτους σε
συµβούλια, επιτροπές ή οµάδες εργασίας, που έχουν την έδρα
τους σε Περιφερειακές Ενότητες, στις οποίες δεν λειτουργούν
Γραφεία Νοµικών Συµβούλων ή Δικαστικά Γραφεία, ο λειτουργός
του Ν.Σ.Κ. και ο τυχόν προβλεπόµενος αναπληρωτής του αντι-
καθίστανται από τον κατά το άρθρο 24 του ν. 3086/2002 οριζό-
µενο δικηγόρο του Δηµοσίου και τον αναπληρωµατικό του.
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7. Οι περιπτώσεις β’ και γ’ της παρ. 2 του άρθρου 43 του ν.
4194/2013 «Κώδικας Δικηγόρων» (Α’ 208) αντικαθίστανται ως
εξής:

«β) Η επιλογή γίνεται από πενταµελή επιτροπή που συνέρχεται
στην έδρα του δικηγορικού συλλόγου και αποτελείται από: αα)
Μέλος του Νοµικού Συµβουλίου του Κράτους µε βαθµό τουλά-
χιστον Δικαστικού Πληρεξουσίου Α’ Τάξεως ή τον νόµιµο ανα-
πληρωτή του, που ορίζεται από τον Πρόεδρο του Νοµικού
Συµβουλίου του Κράτους, ββ) τρεις δικηγόρους, από τους οποί-
ους ο ένας µε 15ετή τουλάχιστον ευδόκιµη δικηγορική υπηρεσία,
που ορίζονται από το Διοικητικό Συµβούλιο του οικείου δικηγο-
ρικού συλλόγου για κάθε συγκεκριµένη προκήρυξη, γγ) έναν εκ-
πρόσωπο του ενδιαφερόµενου νοµικού προσώπου. Καθήκοντα
Προέδρου της Επιτροπής ασκεί το µέλος του Νοµικού Συµβου-
λίου του Κράτους ή ο νόµιµος αναπληρωτής του και καθήκοντα
γραµµατέα υπάλληλος του νοµικού προσώπου.

γ) Η προκήρυξη για την πρόσληψη δικηγόρου κοινοποιείται µε
επιµέλεια του ενδιαφερόµενου νοµικού προσώπου στον Πρό-
εδρο της Επιτροπής και στον Πρόεδρο του οικείου Δικηγορικού
Συλλόγου. Το ενδιαφερόµενο νοµικό πρόσωπο επιµελείται την
τοιχοκόλληση της προκήρυξης στο κατάστηµα του πρωτοδικείου
και στα γραφεία των Δικηγορικών Συλλόγων αντίστοιχα. Επίσης,
η προκήρυξη δηµοσιεύεται µε πρόσκληση για την υποβολή υπο-
ψηφιοτήτων σε µία τουλάχιστον εφηµερίδα, που εκδίδεται στην
έδρα του οικείου Δικηγορικού Συλλόγου, κατά προτίµηση ηµε-
ρήσια. Μαζί µε τις κοινοποιήσεις γνωστοποιείται και ο εκπρόσω-
πος του νοµικού προσώπου που θα µετέχει στην επιτροπή
επιλογής. Ο Πρόεδρος της Επιτροπής, συγκαλεί την επιτροπή
µέσα σε πέντε ηµέρες από την κοινοποίηση της προκήρυξης. Η
επιτροπή µε απόφασή της ορίζει τον τόπο και το χρόνο και κάθε
αναγκαία λεπτοµέρεια για τη διαδικασία της επιλογής και µπορεί
κατά την κρίση της, να ορίσει συµπληρωµατικές δηµοσιεύσεις
για τη γνωστοποίηση της προκήρυξης µε δαπάνη του ενδιαφε-
ρόµενου νοµικού προσώπου.»

8. Το δεύτερο εδάφιο της παρ. 1 του άρθρου 6 του ν. 3148/
2003 (Α’136), που προστέθηκε µε την παρ. 5 του άρθρου 47 του
ν. 4305/2014 (Α’237), αντικαθίσταται ως εξής:

«Όταν το Διοικητικό Συµβούλιο συνεδριάζει ως Πειθαρχικό
Συµβούλιο, στη σύνθεσή του προστίθενται δύο µέλη του Νοµικού
Συµβουλίου του Κράτους, τα οποία ορίζονται από τον Πρόεδρό
του, και οι αποφάσεις λαµβάνονται µε απλή πλειοψηφία, εφόσον
τηρούνται οι όροι της απαρτίας και νόµιµης σύνθεσης του οργά-
νου.» 

9. α) Στο άρθρο 83 του ν.δ. 356/1974 «Κώδικας Εισπράξεως
Δηµοσίων Εσόδων» (Α’90) προστίθεται, µετά την παράγραφο 2,
παράγραφος 2α ως εξής: 

«2α. Δεν επιτρέπεται ο αυτεπάγγελτος συµψηφισµός χρηµα-
τικών απαιτήσεων, που επιδικάζονται σε βάρος του Ελληνικού
Δηµοσίου από το Ευρωπαϊκό Δικαστήριο Ανθρωπίνων Δικαιωµά-
των, κατ’ εφαρµογή του άρθρου 41 της Ευρωπαϊκής Σύµβασης
για την Προστασία των Δικαιωµάτων του Ανθρώπου, λόγω δια-
πίστωσης παραβιάσεων της Σύµβασης αυτής ή των Πρωτοκόλ-
λων της, εξαιρουµένων των απαιτήσεων που επιδικάζονται για
την παραπάνω αιτία προς αποκατάσταση υλικής ζηµίας.»

β) Στην παράγραφο 2 του άρθρου 982 του Κώδικα Πολιτικής
Δικονοµίας προστίθεται περίπτωση στ’ ως εξής: 

«στ) απαιτήσεις που επιδικάζονται σε βάρος του Ελληνικού Δη-
µοσίου από το Ευρωπαϊκό Δικαστήριο Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων,
κατ’ εφαρµογή του άρθρου 41 της Ευρωπαϊκής Σύµβασης για
την Προστασία των Δικαιωµάτων του Ανθρώπου, λόγω διαπίστω-
σης παραβιάσεων της Σύµβασης αυτής ή των Πρωτοκόλλων της,
εξαιρουµένων των απαιτήσεων που επιδικάζονται για την παρα-
πάνω αιτία προς αποκατάσταση υλικής ζηµίας. Το εν λόγω ακα-
τάσχετο ισχύει όταν η κατάσχεση επισπεύδεται για την
ικανοποίηση απαίτησης δανειστή, που ανήκει στο δηµόσιο τοµέα,
όπως ορίζεται στην περίπτωση α’ της παρ. 1 του άρθρου 14 του
ν. 4270/2014 «Αρχές δηµοσιονοµικής διαχείρισης και εποπτείας
(ενσωµάτωση της Οδηγίας 2011/85/ΕΕ) - δηµόσιο λογιστικό και
άλλες διατάξεις» (Α’ 143).»

Άρθρο 61
Τροποποίηση του άρθρου 91 του ν. 2960/2001

«Εθνικός Τελωνειακός Κώδικας» (Α’ 265)

1. Η παρ. 3 του άρθρου 91 του ν. 2960/2001, όπως αυτό αντι-
καταστάθηκε µε την παρ. 1 του άρθρου 13 του ν. 4346/2015
(Α’152), αντικαθίσταται ως εξής:

«3. Οµοίως, απαλλάσσονται του ειδικού φόρου κατανάλωσης
τα προϊόντα του άρθρου 90, καθώς και του άρθρου 92 του πα-
ρόντος Κώδικα, όταν χρησιµοποιούνται για την παραγωγή ξυδιού
σύµφωνα µε τον ορισµό του κωδικού Σ.Ο. 22.09.

Με απόφαση του Υπουργού Οικονοµικών καθορίζονται οι όροι,
οι διαδικασίες, καθώς και κάθε άλλη λεπτοµέρεια για την εφαρ-
µογή των διατάξεων της παρούσας παραγράφου.» 

2. Μετά την παρ. 3 του άρθρου 91 του ν. 2960/2001 προστίθε-
ται νέα παράγραφος 4 ως εξής:

«4. Με απόφαση του Υπουργού Οικονοµικών καθορίζονται οι
όροι και οι διαδικασίες για τον έλεγχο και την εποπτεία των µο-
νάδων παραγωγής, εµφιάλωσης και εµπορίας των προϊόντων
των άρθρων 90 και 92 του παρόντα Κώδικα για φορολογικούς
σκοπούς.»

3. Η ισχύς των διατάξεων του παρόντος άρθρου αρχίζει από
την 1.1.2016.

Άρθρο 62
Συµπλήρωση του άρθρου 132 του ν. 2960/2001 

«Εθνικός Τελωνειακός Κώδικας» (Α’ 265)

Η παράγραφος 12 του άρθρου 132 αναριθµείται σε 15 και,
µετά την παράγραφο 11, προστίθενται νέες παράγραφοι 12, 13
και 14, ως ακολούθως:

«12. Απαλλάσσονται από δασµό, τέλος ταξινόµησης και ειδικό
φόρο πολυτελείας τα αυτοκίνητα οχήµατα που παραλαµβάνονται
στα πλαίσια διπλωµατικών ή προξενικών σχέσεων, σύµφωνα µε
τους όρους της Σύµβασης της Βιέννης της 18.4.1961 περί των
διπλωµατικών σχέσεων που κυρώθηκε µε το ν.δ. 503/70 (Α’108)
και της Σύµβασης της Βιέννης της 24.4.1963 επί των προξενικών
σχέσεων που κυρώθηκε µε το ν. 90/1975 (Α’150), αντίστοιχα. 

13. Απαλλάσσονται από δασµό, τέλος ταξινόµησης και ειδικό
φόρο πολυτελείας τα αυτοκίνητα οχήµατα που παραλαµβάνονται
από αναγνωρισµένους στην Ελλάδα διεθνείς οργανισµούς ή τα
µέλη των οργανισµών αυτών, καθώς και το προσωπικό τους,
µέσα στα όρια και σύµφωνα µε τις προϋποθέσεις που καθορί-
ζονται από τις διεθνείς συµβάσεις για την ίδρυσή τους ή από τις
συµφωνίες για την έδρα τους. 

14. α) Τα αυτοκίνητα οχήµατα των παραγράφων 12 και 13 του
παρόντος άρθρου απαγορεύεται να µεταβιβαστούν, µισθωθούν
ή µε οποιονδήποτε άλλο τρόπο παραχωρηθεί η χρήση τους πριν
από την πάροδο πέντε (5) ετών από την ατελή παραλαβή τους
χωρίς την άδεια της τελωνειακής αρχής και την καταβολή των
αναλογούντων δασµών και φόρων. Μετά την παρέλευση του
ανωτέρω περιοριστικού διαστήµατος, τα ανωτέρω αυτοκίνητα
οχήµατα, κατόπιν άδειας της τελωνειακής αρχής, δύνανται να
µεταβιβάζονται ελεύθερα από δασµούς και φόρους. 

β) Δεν απαιτείται η καταβολή των αναλογούντων δασµών και
φόρων εντός του ανωτέρω περιοριστικού διαστήµατος στις πε-
ριπτώσεις όπου τα ανωτέρω αυτοκίνητα οχήµατα, είτε µεταβιβα-
στούν σε άλλο δικαιούχο της ατέλειας πρόσωπο, είτε εξαχθούν
σε τρίτη χώρα, είτε αποσταλούν σε άλλο κράτος-µέλος της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης, είτε εγκαταλειφθούν υπέρ του Δηµοσίου, είτε
καταστραφούν.»

Άρθρο 63
Τροποποίηση του άρθρου 17 του ν. 3833/2010 (Α’ 40)

Το άρθρο 17 του ν. 3833/2010 τροποποιείται ως ακολούθως:
1. Από την περίπτωση γ’ της παραγράφου 3 διαγράφεται η

φράση «και τα επαγγελµατικά σκάφη αναψυχής». 
2. Στην παράγραφο 3, µετά την περίπτωση δ’ προστίθεται πε-

ρίπτωση ε’ ως ακολούθως:
«ε) Για σκοπούς εφαρµογής της περίπτωσης ιβ’ της παραγρά-
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φου 4 του παρόντος άρθρου, ως ιδιωτική χρήση νοείται η χρησι-
µοποίηση αεροπλάνου, υδροπλάνου και ελικόπτερου για µη εµ-
πορική δραστηριότητα.» 

Άρθρο 64
Συµπλήρωση του άρθρου 36 του ν.1676/1986 (Α’204)

Στο άρθρο 36 του ν. 1676/1986 προστίθεται νέα παράγραφος
3 ως ακολούθως:

«3. Ο Υπουργός Οικονοµικών µπορεί µε απόφασή του στις πε-
ριπτώσεις που µεταποιητικές επιχειρήσεις είναι κάτοχοι πιστο-
ποιητικού Εγκεκριµένου Οικονοµικού Φορέα (ΑΕΟ), να καθορίζει
το ποσό της εγγύησης µε το οποίο θα διασφαλίζεται η είσπραξη
των επιβαρύνσεων που έχουν ανασταλεί.»

Άρθρο 65

Στο άρθρο 1 της µε αριθµό Δ. 697/35/20.4.1990 ΑΥΟ, όπως
έχει κυρωθεί νοµοθετικά µε την παρ. 2 του άρθρου 32 του ν.
1884/1990 και ισχύει, επέρχονται οι ακόλουθες τροποποιήσεις: 

1. Στο τέλος της παραγράφου 2 του άρθρου 1 προστίθεται νέα
παράγραφος 3 ως ακολούθως:

«3. Σε περίπτωση κλοπής του αυτοκινήτου οι ανάπηροι δύναν-
ται να το αντικαταστήσουν ατελώς πριν από την πάροδο των
επτά (7) ετών από την ηµεροµηνία ατελούς παραλαβής του µέχρι
την ηµεροµηνία της κλοπής του, µε την καταβολή του οφειλόµε-
νου τέλους ταξινόµησης και σύµφωνα µε τους λοιπούς όρους
και προϋποθέσεις που ισχύουν για τη χορήγηση της απαλλαγής
από το φόρο. Σε περίπτωση κλοπής του αυτοκινήτου µετά την
πάροδο των επτά (7) ετών από την ηµεροµηνία παραλαβής του,
για την ατελή αντικατάστασή του εφαρµόζονται οι λοιποί όροι
και προϋποθέσεις που ισχύουν για τη χορήγηση της απαλλαγής
από το φόρο, χωρίς την καταβολή τέλους ταξινόµησης για το
κλαπέν αυτοκίνητο.» 

2. Η παράγραφος 3 αναριθµείται σε παράγραφο 4. 

Άρθρο 66

Με απόφαση του Υπουργού Πολιτισµού και Αθλητισµού παρα-
τείνεται η θητεία της Διευθύντριας του Εθνικού Μουσείου Σύγ-
χρονης Τέχνης, έως το πέρας της θητείας του υφιστάµενου
Διοικητικού Συµβουλίου του Μουσείου.

Η ισχύς της διάταξης άρχεται αναδροµικά από τις 15.1. 2016.

Άρθρο 67

Στο ν. 2636/1998 (Α’198) προστίθεται άρθρο 3Α ως εξής:

«Άρθρο 3Α

1. Με απόφαση του Υπουργού Πολιτισµού και Αθλητισµού που
δηµοσιεύεται στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, διορίζεται ο
Καλλιτεχνικός Διευθυντής στο Ελληνικό Φεστιβάλ Α.Ε., για τριετή
θητεία που µπορεί να ανανεώνεται για µία ακόµη φορά. Ο Καλ-
λιτεχνικός Διευθυντής έχει τις ακόλουθες αρµοδιότητες:

α) καταρτίζει το καλλιτεχνικό πρόγραµµα κάθε περιόδου, 
β) καταρτίζει τον αναλυτικό προϋπολογισµό κάθε παραγωγής,
γ) είναι υπεύθυνος για την οργάνωση και υλοποίηση κάθε πα-

ραγωγής της «Ελληνικό Φεστιβάλ Α.Ε.», επιβλέπει την προετοι-
µασία κάθε παραγωγής και µεριµνά για την εργασία κάθε
κατηγορίας προσωπικού που συµµετέχει στην υλοποίηση της πα-
ραγωγής,

δ) επιβλέπει και κατευθύνει κάθε σκηνική, σκηνογραφική, µου-
σική, ενδυµατολογική και κάθε άλλη αναγκαία προετοιµασία, δο-
κιµή και παράσταση κάθε παραγωγής, εντός του προβλεπόµενου
προϋπολογισµού,

ε) µετακαλεί συγκροτήµατα ή καλλιτέχνες, υπογράφει τις συµ-
βάσεις έργου και µετάκλησής τους και ορίζει τους όρους απα-
σχόλησης και τις αµοιβές τους,

στ) αποφασίζει για τις παραστάσεις, τις εµφανίσεις σε φεστι-
βάλ ή άλλες εκδηλώσεις και περιοδείες και αποφασίζει τις δια-

νοµές, µετά από έγγραφη εισήγηση των σκηνοθετών,
ζ) υποβάλλει προς έγκριση κατ’  έτος, απολογισµό του έργου

του στο Δ.Σ. του Φεστιβάλ.
2. Ο Καλλιτεχνικός Διευθυντής µετέχει στις συνεδριάσεις του

Δ.Σ. χωρίς ψήφο. 
3. Οι αποφάσεις στα θέµατα, για τα οποία αρµόδιος είναι ο

Καλλιτεχνικός Διευθυντής του Φεστιβάλ, βρίσκονται εντός του
προϋπολογισµού, των κατευθυντήριων γραµµών και της πολιτι-
κής που έχει χαράξει το Δ.Σ..

4. Με απόφαση του Διοικητικού Συµβουλίου, µετά από εισή-
γηση του Καλλιτεχνικού Διευθυντή, είναι δυνατόν να ανατίθενται
ειδικές αρµοδιότητες (σε αναπλήρωση του Καλλιτεχνικού Διευ-
θυντή) σε ένα ή περισσότερα πρόσωπα (καλλιτεχνικοί υπεύθυ-
νοι). Με την απόφαση αυτή προσδιορίζονται οι σχετικές αρµο-
διότητες, η διάρκεια ανάθεσης, καθώς επίσης και η αµοιβή του
καλλιτεχνικού υπεύθυνου.

5. Οι αποδοχές του Καλλιτεχνικού Διευθυντή του Φεστιβάλ κα-
θορίζονται µε κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών και
Πολιτισµού και Αθλητισµού, που δηµοσιεύεται στην Εφηµερίδα
της Κυβερνήσεως.»

Άρθρο 68

1. Η παρ. 3 του άρθρου 33 του ν. 4368/2016 (Α’21) αντικαθί-
σταται ως εξής:

«3. Για την παροχή των υπηρεσιών της παρούσας ρύθµισης
προς τους δικαιούχους απαιτείται η κατοχή από αυτούς Αριθµού
Μητρώου Κοινωνικής Ασφάλισης (ΑΜΚΑ), µε εξαίρεση τις κατη-
γορίες της περίπτωσης γ’ της παραγράφου 2 του παρόντος άρ-
θρου, για τους οποίους ο τρόπος διασφάλισης της πρόσβασης
στις δηµόσιες δοµές υγείας καθορίζεται µε την κοινή υπουργική
απόφαση της παραγράφου 5 του παρόντος άρθρου.»

2. Η περίπτωση β’ της παρ. 5 του άρθρου 35 του ν. 4368/2016
(Α’ 21) αντικαθίσταται ως εξής:

« β) η παρ. 3 του άρθρου 55 του ν. 3918/2011 (Α’ 31)».
Η έναρξη ισχύος της παραπάνω διάταξης ανατρέχει στην

έναρξη ισχύος του ν. 4368/2016 (Α’ 21).
3. Η παρ. 11 του άρθρου 34 του ν. 2519/1997 (Α’ 165), η οποία

προστέθηκε µε την παρ. 2 του άρθρου 37 του ν. 4368/2016 (Α’
21), αντικαθίσταται ως εξής:

«11. Ιατροί µε ειδικότητα Γενικής Ιατρικής που διορίστηκαν µε
προκηρύξεις σε θέσεις ιατρών υπηρεσίας υπαίθρου, σύµφωνα
µε τις διατάξεις της παρ. 1 του άρθρου 26 του ν. 2519/197 (Α’
165), µετά την 1.1.2010 και στο εξής, µονιµοποιούνται µε τη δια-
δικασία που ορίζεται στο άρθρο 7 του ν. 3754/2009 (Α’ 43).»

4. Η παρ. 1 του άρθρου 44 του ν. 4368/2016 (Α’ 21) αντικαθί-
σταται ως εξής:

«Τα δεύτερο και τρίτο εδάφια της περίπτωσης α’ της παρ. 6
του άρθρου 26 του ν. 2519/1997 (Α’ 165), όπως ισχύει, αντικαθί-
στανται ως εξής:

«Μετά τα οριστικά αποτελέσµατα της προκήρυξης ανακοινώ-
νεται νέα πρόσκληση ενδιαφέροντος, κατά παρέκκλιση του προ-
ηγούµενου εδαφίου, στην οποία συµπεριλαµβάνονται αφενός οι
θέσεις που δεν καλύπτονται και αφετέρου οι θέσεις που είναι
κενές και αφορούν σε νησιωτικές ή άγονες ή προβληµατικές πε-
ριοχές, καθώς και στα χαρακτηρισµένα ως άγονα Περιφερειακά
Ιατρεία. Προτεραιότητα έχουν οι αιτούντες ιατροί υπόχρεοι υπη-
ρεσίας υπαίθρου. Στην πρόσκληση ενδιαφέροντος τηρείται η
οριζόµενη στην εκάστοτε ισχύουσα υπουργική απόφαση διαδι-
κασία διενέργειας, έκδοσης αποτελεσµάτων και τοποθέτησης ια-
τρών υπηρεσίας υπαίθρου.»».

5. α) Η παρ. 1 του άρθρου 50 του ν. 4368/2016 (Α’ 21) αντικα-
θίσταται ως εξής:

«Καταργούνται όλες οι διατάξεις, γενικές και ειδικές, που ρυθ-
µίζουν θέµατα αποσπάσεων του νοσηλευτικού, παραϊατρικού και
λοιπού προσωπικού, πλην των Ιατρών Ε.Σ.Υ., µεταξύ των Φορέων
Παροχής Υπηρεσιών Υγείας (Φ.Π.Υ.Υ.) των Δ.Υ.Πε., µε εξαίρεση
τις διατάξεις για τις συνυπηρετήσεις µε σύζυγο, ένστολο ή µη,
τις διατάξεις για αποσπάσεις σε παραµεθόριο περιοχή, καθώς
και τις διατάξεις για λόγους υγείας.»

β) Στο τέλος της παρ. 2 του άρθρου 50 του ν. 4368/2016 (Α’
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21) προστίθεται εδάφιο ως εξής:
«Σε περίπτωση διαφωνίας των Διοικητών των Υ.Πε., όπου απαι-

τείται κοινή απόφασή τους, για την απόσπαση αποφασίζει ο
Υπουργός Υγείας.»

γ) Η παρ. 3 του άρθρου 50 του ν. 4368/2016 (Α’ 21) αντικαθί-
σταται ως εξής:

«Καταργούνται όλες οι διατάξεις, γενικές και ειδικές, που ρυθ-
µίζουν θέµατα µετατάξεων του νοσηλευτικού, παραϊατρικού και
λοιπού προσωπικού, πλην των ιατρών Ε.Σ.Υ., µεταξύ των Φορέων
Παροχής Υπηρεσιών Υγείας (Φ.Π.Υ.Υ.) των Δ.Υ.Πε., πλην των δια-
τάξεων των άρθρων 69, 70 και 72 του ν. 3528/2007 (Α’ 26) και
του άρθρου 71 του ν. 3918/2011(Α’ 31).»

δ) Στο δεύτερο εδάφιο της παρ. 5 του άρθρου 50 του ν. 4368/
2016 (Α’ 21) µετά την φράση «εξαιρούνται οι µετατάξεις για λό-
γους υγείας...» προστίθεται η φράση «και για λόγους συνυπηρέ-
τησης µε σύζυγο».

ε) Το τρίτο εδάφιο της παρ. 5 του άρθρου 50 του ν. 4368/2016
(Α’ 21) αντικαθίσταται ως εξής:

«Για τις µεταθέσεις του προσωπικού, πλην των Ιατρών του
Ε.Σ.Υ., των Φορέων Παροχής Υπηρεσιών Υγείας (Φ.Π.Υ.Υ.), εξα-
κολουθούν να ισχύουν οι διατάξεις του άρθρου 67 του ν.
3528/2007 (Α’ 26), πλην της διάταξης της παραγράφου 9 αυτού.»

στ) Η παρ. 7 του άρθρου 50 του ν. 4368/2016 (Α’ 21) αντικαθί-
σταται ως εξής:

«Δεν επιτρέπεται απόσπαση, µετάταξη ή µετάθεση του προ-
σωπικού, πλην των ιατρών του Ε.Σ.Υ., των Φορέων Παροχής Υπη-
ρεσιών Υγείας (Φ.Π.Υ.Υ.) των Δ.Υ.Πε., πριν παρέλθουν πέντε (5)
έτη από το διορισµό ή από προηγούµενη µετάταξη ή µετάθεση,
µε εξαίρεση τις περιπτώσεις απόσπασης ή µετάταξης για λόγους
συνυπηρέτησης µε σύζυγο, ένστολο ή µη, απόσπασης ή µετάτα-
ξης σε παραµεθόριες περιοχές, αµοιβαίας µετάταξης ή µετάθε-
σης, καθώς και απόσπασης, µετάθεσης ή µετάταξης για λόγους
υγείας του/της υπαλλήλου, του/της συζύγου του/της ή των τέ-
κνων του/της.»

Άρθρο 69

Στο τέλος του άρθρου 9 του ν. 2647/1998 (Α’ 237) προστίθεται
παράγραφος 11 ως εξής: 

«α) Κτίρια, εγκαταστάσεις και εν γένει κατασκευές και δίκτυα
που βρίσκονται στους συνοριακούς σταθµούς της χώρας κατά
τη δηµοσίευση του παρόντος νόµου, θεωρείται ότι έχουν ανε-
γερθεί και λειτουργούν νόµιµα.

β) Με απόφαση του Συντονιστή ή του ασκούντα καθήκοντα Γε-
νικού Γραµµατέα Αποκεντρωµένης Διοίκησης, η οποία εκδίδεται
έπειτα από αιτιολογηµένη εισήγηση της αρµόδιας υπηρεσίας της
Αποκεντρωµένης Διοίκησης και έγκριση σχετικής µελέτης που
συντάσσεται κατά τις κείµενες διατάξεις, εγκρίνονται οι µελέτες,
τα έργα και οι προµήθειες που αφορούν στην κατασκευή, επι-
σκευή, συντήρηση των εγκαταστάσεων των συνοριακών σταθ-
µών της περίπτωσης α’. Με την απόφαση του Συντονιστή ή του
ασκούντα καθήκοντα Γενικού Γραµµατέα Αποκεντρωµένης Διοί-
κησης του προηγούµενου εδαφίου ολοκληρώνεται η αδειοδό-
τηση και η έγκριση, αποκλειόµενης της εφαρµογής κάθε άλλης
γενικής ή ειδικής διάταξης.

γ) Για τα έργα, µελέτες, προµήθειες αγαθών και υπηρεσιών,
που είναι απολύτως αναγκαία για την κατασκευή, επισκευή, συν-
τήρηση και αναβάθµιση των εγκαταστάσεων των συνοριακών
σταθµών, είναι δυνατή η εφαρµογή της διαδικασίας του άρθρου
36 του ν. 4325/2015 (Α’ 47), και όχι πέραν της 30ης.9.2016, για
λόγους κατεπείγουσας ανάγκης άµεσης συµµόρφωσης προς τα
απαιτούµενα της εφαρµογής του κεκτηµένου Σένγκεν.

δ) Η σύνδεση των εγκαταστάσεων της προηγούµενης περί-
πτωσης µε δίκτυα Οργανισµών Κοινής Ωφέλειας (π.χ. ύδρευσης,
αποχέτευσης, ηλεκτροφωτισµού) γίνεται ύστερα από βεβαίωση
της αρµόδιας Υπηρεσίας της οικείας Αποκεντρωµένης Διοίκησης
ότι τα έργα εκτελέσθηκαν σύµφωνα µε τις εγκεκριµένες µελέ-
τες.

ε) Για τα ανωτέρω κτίρια, εγκαταστάσεις, κατασκευές και δί-
κτυα που βρίσκονται και λειτουργούν στους Συνοριακούς Σταθ-
µούς δεν ισχύουν οι διατάξεις για την ασφάλεια της υπεραστικής

κυκλοφορίας του π.δ. 209/1998 (Α’ 169), όπως ισχύει.
στ) Τα ανωτέρω εφαρµόζονται και στα χερσαία οδικά και σι-

δηροδροµικά σηµεία εισόδου και εξόδου της χώρας.
ζ) Κάθε γενική ή ειδική διάταξη που αντίκειται στις διατάξεις

του παρόντος καταργείται.»

Άρθρο 70

Η υποπαράγραφος Ι.Δ.1 της παρ. Ι.Δ. του άρθρου πρώτου, του
ν. 4152/2013 (Α’ 107) τροποποιείται ως εξής:

1. Στο τέλος του δεύτερου εδαφίου του στοιχείου 1, µετά τη
φράση «... τη διευκόλυνση επανένταξής τους στην αγορά εργα-
σίας» προστίθεται η φράση:

«Ειδικώς, για τη στελέχωση των σηµείων (hot spots) παροχής
υπηρεσιών Α’ υποδοχής προσφύγων και µεταναστών µε Ωφελου-
µένους των άνω Προγραµµάτων, επιτρέπεται η επέκταση της
χρονικής διάρκειας των Προγραµµάτων αυτών µε χρηµατοδό-
τηση της επιπλέον δαπάνης είτε από τον προϋπολογισµό του
ΟΑΕΔ είτε από άλλους εθνικούς είτε από άλλους πόρους.»

2. Στο τρίτο εδάφιο του στοιχείου 1, µετά τη φράση «... εισφο-
ρών στους επιβλέποντες φορείς» προστίθεται η φράση:

«Με την κοινή υπουργική απόφαση που προβλέπεται στο µε-
θεπόµενο εδάφιο, ο ΟΑΕΔ δύναται να καλύπτει από πόρους του
προϋπολογισµού του τη χρηµατοδότηση της χρονικής επέκτα-
σης των παραπάνω Προγραµµάτων, κατά το σκέλος των µη, από
συγχρηµατοδοτούµενα προγράµµατα, επιλεξίµων δαπανών.»

3. Στο πέµπτο εδάφιο του στοιχείου 1, µετά τη φράση «...και
Κοινωνικής Αλληλεγγύης» προστίθεται η φράση:

«ρυθµίζονται τα ανωτέρω και». 
4. Στο τέλος του στοιχείου 1 προστίθεται εσωτερική υποπερί-

πτωση η’, η οποία έχει ως ακολούθως:
«η) Εφόσον το Πρόγραµµα περιλαµβάνει και σκέλος µη συγ-

χρηµατοδοτούµενο από πόρους του ΕΣΠΑ, τότε καθορίζεται το
µέρος του Προγράµµατος και το χρονικό διάστηµα που: i) συγ-
χρηµατοδοτείται από τους πόρους του ΕΣΠΑ και ii) αυτό που
χρηµατοδοτείται από ετέρους πόρους, που προβλέπονται στο
πρώτο εδάφιο του άρθρου 1.»

Άρθρο 71

Επιτρέπεται η χρηµατοδότηση από εθνικούς πόρους του Προ-
γράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων του Υπουργείου Εσωτερικών
και Διοικητικής Ανασυγκρότησης της δράσης «Εναρµόνιση Οι-
κογενειακής και Επαγγελµατικής Ζωής 2015-2016». Με απόφαση
του Υπουργού Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης επι-
χορηγείται η Ελληνική Εταιρεία Τοπικής Ανάπτυξης και Αυτοδι-
οίκησης Α.Ε. που είναι ο δικαιούχος της δράσης αυτής.

Άρθρο 72

1. Ο τίτλος του άρθρου 7 «Διαδικασία επιλογής Γενικών Γραµ-
µατέων, αναπληρωτών Γενικών Γραµµατέων και Ειδικών Γραµ-
µατέων» του ν. 4369/2016 (Α’ 33) αντικαθίσταται ως εξής: 

«Διαδικασία επιλογής Διοικητικών Γραµµατέων».
2. Το τέταρτο και το πέµπτο εδάφιο της παρ. 1 του άρθρου 13

του ν. 4369/2016 (Α’33) αντικαθίστανται ως εξής: 
«Έως τις 30.9.2016 προκηρύσσονται όλες οι θέσεις του άρ-

θρου 6, καθώς και οι κενές θέσεις του άρθρου 8, σύµφωνα µε
τις διατάξεις του παρόντος. Έως τις 31.12.2016 ολοκληρώνεται
η πλήρωση των ανωτέρω θέσεων.»

3. Στην περίπτωση α’ της παρ. 3 του άρθρου 30 «Μεταβατικές
διατάξεις» του ν. 4369/2016 (Α’ 33), µετά τη φράση «Τρεις (3) µο-
νίµους υπαλλήλους» προστίθεται η φράση «και τους αναπληρω-
τές αυτών».

4.  Η περίπτωση β’ της παρ. 3 του άρθρου 30 «Μεταβατικές
διατάξεις» του ν. 4369/2016 (Α’33) αντικαθίσταται ως εξής:

«β) Δύο (2) αιρετούς εκπροσώπους των υπαλλήλων και τους
αναπληρωτές αυτών, οι οποίοι έχουν αναδειχθεί από τις τελευ-
ταίες εκλογές για την ανάδειξη αιρετών εκπροσώπων.»

5.  Μετά την περίπτωση β’ της παρ. 3 του άρθρου 30 «Μετα-
βατικές διατάξεις» του ν. 4369/2016 (Α’33) προστίθεται εδάφιο
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ως εξής:
«Γραµµατέας του Υπηρεσιακού Συµβουλίου και νόµιµος ανα-

πληρωτής του ορίζεται υπάλληλος του οικείου φορέα κατηγο-
ρίας ΠΕ ή ΤΕ µε Α’ βαθµό».

6. α) H παρ. 5 του άρθρου 65 του ν. 4369/2016 (Α’ 33) αντικα-
θίσταται ως εξής: 

«Η ισχύς της διάταξης της παρ. 1 του άρθρου 72 του ν. 4342/
2015 (Α’ 143) παρατείνεται έως την 28η Απριλίου 2016». 

β) Η ισχύς της περίπτωσης α’ της παρούσας παραγράφου αρ-

χίζει από τη δηµοσίευση του ν. 4369/2016 στην Εφηµερίδα της
Κυβερνήσεως (Α’ 33).

Άρθρο 73
Έναρξη ισχύος

Η ισχύς των διατάξεων του παρόντος νόµου αρχίζει από τη δη-
µοσίευσή του στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, εκτός αν
άλλως ορίζεται στις επιµέρους διατάξεις.
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Αθήνα,                                 2016

ΟΙ ΥΠΟΥΡΓΟΙ

1. ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ 2. ΟΙΚΟΝΟΜΙΑΣ,
ΚΑΙ ΔΙΟΙΚΗΤΙΚΗΣ ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ

ΑΝΑΣΥΓΚΡΟΤΗΣΗΣ ΚΑΙ ΤΟΥΡΙΣΜΟΥ

3. ΔΙΚΑΙΟΣΥΝΗΣ, 4. ΕΡΓΑΣΙΑΣ,
ΔΙΑΦΑΝΕΙΑΣ ΚΟΙΝΩΝΙΚΗΣ

ΚΑΙ ΑΝΘΡΩΠΙΝΩΝ ΑΣΦΑΛΙΣΗΣ
ΔΙΚΑΙΩΜΑΤΩΝ ΚΑΙ ΚΟΙΝΩΝΙΚΗΣ

ΑΛΛΗΛΕΓΓΥΗΣ

5. ΥΓΕΙΑΣ 6. ΠΟΛΙΤΙΣΜΟΥ
ΚΑΙ ΑΘΛΗΤΙΣΜΟΥ

7. ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ 8. ΑΓΡΟΤΙΚΗΣ
ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ

ΚΑΙ ΤΡΟΦΙΜΩΝ

9. Η ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΡΙΑ 10. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ ΥΠΟΥΡΓΟΣ
ΕΡΓΑΣΙΑΣ, ΥΓΕΙΑΣ

ΚΟΙΝΩΝΙΚΗΣ
ΑΣΦΑΛΙΣΗΣ 

ΚΑΙ ΚΟΙΝΩΝΙΚΗΣ 
ΑΛΛΗΛΕΓΓΥΗΣ

11. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ 12. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ ΥΠΟΥΡΓΟΣ

ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ»

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, παρακαλώ το Σώµα να εξουσιοδοτήσει το Προεδρείο
για την υπ’ ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών ως προς την
ψήφιση στο σύνολο του παραπάνω νοµοσχεδίου.

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Το Σώµα παρέσχε τη

ζητηθείσα εξουσιοδότηση.
Κύριοι συνάδελφοι, έχουν διανεµηθεί τα Πρακτικά της Τετάρ-

της 16 Δεκεµβρίου 2015, της Τρίτης 22 Δεκεµβρίου 2015, της
Παρασκευής 8 Ιανουαρίου 2016, της Δευτέρας 11 Ιανουαρίου
2016, της Τρίτης 12 Ιανουαρίου 2016, της Πέµπτης 14 Ιανουα-
ρίου 2016, της Παρασκευής 15 Ιανουαρίου 2016 και της Δευτέ-
ρας 18 Ιανουαρίου 2016 και ερωτάται το Σώµα αν τα επικυρώνει. 

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς τα Πρακτικά

της Τετάρτης 16 Δεκεµβρίου 2015, της Τρίτης 22 Δεκεµβρίου
2015, της Παρασκευής 8 Ιανουαρίου 2016, της Δευτέρας 11 Ια-
νουαρίου 2016, της Τρίτης 12 Ιανουαρίου 2016, της Πέµπτης 14
Ιανουαρίου 2016, της Παρασκευής 15 Ιανουαρίου 2016 και της
Δευτέρας 18 Ιανουαρίου 2016 επικυρώθηκαν.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-
σουµε τη συνεδρίαση;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 18.46’ λύεται η συνεδρίαση για αύριο, ηµέρα
Παρασκευή 4 Μαρτίου 2016 και ώρα 10.00’, µε αντικείµενο ερ-
γασιών του Σώµατος: κοινοβουλευτικό έλεγχο, συζήτηση επικαί-
ρων ερωτήσεων, σύµφωνα µε την ηµερήσια διάταξη που έχει
διανεµηθεί.
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